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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IΒ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Γ΄ 

Συνεδρίαση 29ης Φεβρουαρίου 2024 

Ώρα έναρξης:  4:18 μ.μ. 

Αρ. 19 

 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Καλό απόγευμα!   

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ να δηλώσουμε την παρουσία μας και οι γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Τιμούμε και φέτος τη μνήμη του Γρηγόρη Αυξεντίου, ενός από τους πρωτοστάτες του διαχρονικού αγώνα 
για ελευθερία της πατρίδας μας, ενός ήρωα που, επιδεικνύοντας αυταπάρνηση, ετοιμότητα για θυσία και αγνή 
αγάπη προς την πατρίδα, πέτυχε δικαίως ιστορική αναγνώριση και αθανασία. 

Τα ηρωικά «Μολών λαβέ» και «Όχι» που βροντοφώναξε ο Γρηγόρης Αυξεντίου από το κρησφύγετό του 
στις 3 Μαρτίου 1957, περικυκλωμένος από Άγγλους στρατιώτες μετά από προδοσία, έσεισαν βουβά τα βουνά 
του Μαχαιρά.  Γιατί, όπως χαρακτηριστικά έγραψε ο ποιητής μας Κώστας Μόντης, «Εκείνο το “Όχι” δεν το 
επανέλαβε η ηχώ, ήταν πολύ βαρύ για να το μεταφέρει».  

Για δέκα ώρες οι Άγγλοι επιχειρούσαν χωρίς αποτέλεσμα να κάμψουν την ηρωική αντίσταση του 
Γρηγόρη Αυξεντίου και, αφού χρησιμοποίησαν όλων των ειδών τα μέσα, κατέφυγαν στην επαίσχυντη λύση να 
ρίξουν στο κρησφύγετο εμπρηστικές βόμβες.  Τεράστιες φλόγες έζωσαν τον χώρο τυλίγοντας το σώμα του 
ήρωα, που έγινε παρανάλωμα του πυρός στον βωμό της ελευθερίας. 

Ο υπαρχηγός της ΕΟΚΑ δεν έδειξε απλώς πώς πολεμούν οι ήρωες, αλλά και πώς πεθαίνουν.  Με τον 
θάνατό του, κατέστη υπόδειγμα ηρωισμού, ένας φωτεινός φάρος που χαράσσει τον δύσβατο δρόμο προς τη 
δικαίωση και την ελευθερία.  Το σθένος που επέδειξε ο Γρηγόρης Αυξεντίου, το πνεύμα εθνικής προσήλωσης 
και η ανιδιοτέλεια της ηρωικής του θυσίας φωτίζουν τον δρόμο που πρέπει να ακολουθήσουμε.  Καλώντας μας 
να παραμείνουμε ανυποχώρητοι στις επάλξεις του καθήκοντος, ο Σταυραετός του Μαχαιρά έγινε αιώνιο 
σύμβολο από το οποίο ο κυπριακός ελληνισμός αντλεί ηθικά διδάγματα και θάρρος.  Σήμερα, υποκλινόμενοι 
μπροστά στην ιερή του μορφή, υποσχόμαστε ότι θα συνεχίσουμε τον αγώνα μέχρι εκείνη την ευλογημένη μέρα 
που θα φέρει την πολυπόθητη ελευθερία και επανένωση της πατρίδας μας.  

 Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του ήρωα Γρηγόρη Αυξεντίου.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Προ ημερησίας διατάξεως, θα ήθελα να αναφερθώ πολύ σύντομα και στην Παγκόσμια Ημέρα Σπάνιων 
Παθήσεων, που καθιερώθηκε το 2008 από τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Σπάνιων Παθήσεων και έκτοτε τιμάται 
κάθε χρόνο την τελευταία ημέρα του Φεβρουαρίου. 

 Οι σπάνιες ασθένειες μπορεί να επηρεάζουν μεμονωμένα μικρό αριθμό ανθρώπων, αλλά παγκοσμίως 
επηρεάζουν εκατομμύρια, ενώ καθεμία από αυτές έχει τις δικές της μοναδικές προκλήσεις και πολυπλοκότητες.  
Από γενετικές διαταραχές έως αυτοάνοσες καταστάσεις, οι σπάνιες ασθένειες μπορούν να εκδηλωθούν με 
διάφορους τρόπους, συχνά αψηφώντας την εύκολη διάγνωση και θεραπεία. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως 
σπάνια ασθένεια καθορίζεται αυτή που επηρεάζει 1 ή λιγότερο από 1 άτομα στα 2 000, ενώ υπολογίζεται ότι 
από 6 000 έως 8 000 διαφορετικές σπάνιες ασθένειες επηρεάζουν περίπου 30 εκατομμύρια ανθρώπους στην 
Ένωση.  Ωστόσο, παρά τη σπανιότητά τους, οι επιπτώσεις αυτών των ασθενειών κάθε άλλο παρά μικρές είναι, 
καθώς επηρεάζουν βαθιά άτομα και οικογένειες, προκαλώντας σωματικά, συναισθηματικά και οικονομικά βάρη. 

 Η Παγκόσμια Ημέρα Σπάνιων Παθήσεων έχει καθιερωθεί με σκοπό την ευαισθητοποίηση της κοινής 
γνώμης και την επιδίωξη μεγαλύτερης στήριξης από την πολιτεία, ούτως ώστε να δημιουργηθούν 
καταλληλότερες υποδομές.  Ας αναγνωρίσουμε τη δύναμη και τη γενναιότητα όσων ζουν με σπάνιες ασθένειες, 
καθώς και τις προσπάθειες ιατρών, ερευνητών και φροντιστών που εργάζονται ακούραστα, για να βελτιώσουν 
την ποιότητα ζωής των ασθενών αυτών. 

 Κύριε Γεωργίου, παρακαλώ όπως αναγνώσετε τις αναφορές στις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 19 και 20 Φεβρουαρίου ο κ. Μιχάλης Γιακουμή, αναπληρωματικό μέλος της κυπριακής 
αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην 
Ευρώπη και μέλος του Δικτύου Νέων Βουλευτών της Συνέλευσης, συμμετείχε σε συνάντηση του δικτύου στη 
Βιέννη.  Στο πλαίσιο της συνάντησης έγινε ανταλλαγή απόψεων με μέλη του διπλωματικού σώματος της 
Αυστρίας αναφορικά με τις τρέχουσες διεθνείς προκλήσεις, ενώ τα μέλη συζήτησαν έγγραφο για τις 
προοπτικές συνεισφοράς των νέων βουλευτών στη διαμόρφωση των διεθνών εξελίξεων. 

Μεταξύ 21ης και 23ης Φεβρουαρίου ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης συμμετείχε στις εργασίες της 14ης Συνόδου 
της Ολομέλειας της Ασιατικής Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης στο Μπακού του Αζερμπαϊτζάν.  Κεντρικό θέμα 
ήταν η προώθηση και ενίσχυση της περιφερειακής συνεργασίας με στόχο την προαγωγή της βιώσιμης 
ανάπτυξης σε όλη την Ασία.  

Στην παρέμβασή του ο κ. Λουκαΐδης αναφέρθηκε στην προστιθέμενη αξία της κοινοβουλευτικής 
διπλωματίας και της συμμετοχής σε περιφερειακούς οργανισμούς, όπως η Ασιατική Κοινοβουλευτική 
Συνέλευση, όπου καταβάλλονται προσπάθειες για τη διαμόρφωση ενός καλύτερου μέλλοντος για τις επόμενες 
γενιές μέσω της προώθησης της ενότητας, του σεβασμού των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, της αλληλεγγύης και 
της ειρήνης. 

Οι εργασίες της συνόδου ολοκληρώθηκαν με την υιοθέτηση των ψηφισμάτων των τεσσάρων μονίμων 
επιτροπών της Συνέλευσης, καθώς και της Διακήρυξης του Μπακού, στην οποία με εισήγηση του κ. Λουκαΐδη 
περιλήφθηκε αναφορά για την ανάγκη άμεσης και μόνιμης κατάπαυσης του πυρός στη Λωρίδα της Γάζας και 
παροχής επείγουσας ανθρωπιστικής βοήθειας στον δοκιμαζόμενο παλαιστινιακό λαό.    

Στις 22 και 23 Φεβρουαρίου η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, ως επικεφαλής της κυπριακής 
αντιπροσωπίας και εκ των Αντιπροέδρων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την 
Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη, ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, επίσης εκ των Αντιπροέδρων της 
Συνέλευσης, και ο κ. Χρίστος Σενέκης, μέλος της αντιπροσωπίας, συμμετείχαν στην 23η Χειμερινή 
Συνάντηση της ΚΣ ΟΑΣΕ στη Βιέννη. 

Η κ. Χαραλαμπίδου σε παρέμβασή της σε κοινή συνεδρία των τριών γενικών επιτροπών της 
Συνέλευσης αναφέρθηκε στις προκλήσεις που προκύπτουν από τη συνεχιζόμενη κρίση στη Μέση Ανατολή 
και τις επιθέσεις των ανταρτών Χούθι στην Ερυθρά Θάλασσα.  Η κ. Χαραλαμπίδου έκανε επίσης αναφορά 
στη συμπλήρωση φέτος 50 χρόνων από την τουρκική εισβολή, εκφράζοντας την ελπίδα ότι ο διορισμός 
προσωπικής απεσταλμένης του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ μπορεί να δώσει νέα ώθηση προς επανέναρξη 
των διαπραγματεύσεων με στόχο την επίτευξη λύσης στο Κυπριακό.  

Εξάλλου, υπό την ιδιότητα της Ειδικής Αντιπροσώπου της Συνέλευσης για την Καταπολέμηση της 
Διαφθοράς, η κ. Χαραλαμπίδου είχε κοινή συνάντηση με αντιπροσωπίες κρατών της Κεντρικής Ασίας, 
συγκεκριμένα του Καζακστάν, της Μογγολίας, του Ουζμπεκιστάν και του Τουρκμενιστάν, κατά την οποία 
πρότεινε τη διοργάνωση σεμιναρίου στην περιοχή με θέμα την καταπολέμηση της διαφθοράς.  Η πρόταση 
της κ. Χαραλαμπίδου έτυχε πολύ θετικής ανταπόκρισης.  

Ο κ. Χατζηγιάννης στο πλαίσιο συζήτησης με θέμα την ευρωπαϊκή ασφάλεια και τις προοπτικές για το 
μέλλον του ΟΑΣΕ και της ΚΣ ΟΑΣΕ αναφέρθηκε στις προκλήσεις που προκύπτουν από τη συνέχιση του 
πολέμου στην Ουκρανία και τον πόλεμο μεταξύ Ισραήλ και Χαμάς.  Ο κ. Χατζηγιάννης υπενθύμισε ότι 
πρέπει ο ΟΑΣΕ να συνεχίσει να αποτελεί πλατφόρμα που προωθεί τον διάλογο στη βάση των κοινών αξιών 
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και δεσμεύσεων όπως αυτές προκύπτουν από την Τελική Πράξη του Ελσίνκι προς ενίσχυση της συλλογικής 
ασφάλειας.  

Επίσης, σε παρέμβασή του σε συζήτηση στην Επιτροπή για τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα 
Δικαιώματα και τα Ανθρωπιστικά Θέματα ο κ. Χατζηγιάννης εξέφρασε ανησυχία για την κατάσταση των 
δικαιωμάτων των αντιφρονούντων και των πολιτικών κρατουμένων στη Ρωσία, τη Λευκορωσία και την 
Τουρκία και κάλεσε τις συγκεκριμένες χώρες να εφαρμόσουν τις δεσμεύσεις που έχουν αναλάβει στο πλαίσιο 
της συμμετοχής τους στον ΟΑΣΕ. 

Ο κ. Χατζηγιάννης συμμετείχε επίσης σε συνεδρία της Ad Hoc Επιτροπής για τη Μετανάστευση, της 
οποίας είναι Αντιπρόεδρος. 

Στο περιθώριο της Χειμερινής Συνάντησης ο κ. Χατζηγιάννης, υπό την ιδιότητά του ως Ειδικού 
Αντιπροσώπου της Συνέλευσης για τη Νοτιοανατολική Ευρώπη, διοργάνωσε συνάντηση των 
αντιπροσωπιών Αλβανίας, Βοσνίας-Ερζεγοβίνης, Βουλγαρίας, Δημοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας, 
Ελλάδας και Κροατίας κατά την οποία συμφωνήθηκε η διοργάνωση διακοινοβουλευτικού φόρουμ για τα 
Δυτικά Βαλκάνια που θα έχει ως στόχο την ενίσχυση της κοινοβουλευτικής συνεργασίας. Για το θέμα αυτό ο 
κ. Χατζηγιάννης είχε επίσης χωριστές συναντήσεις με τους μόνιμους αντιπροσώπους της Σερβίας και της 
Δημοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας στον ΟΑΣΕ.  

Η κ. Χαραλαμπίδου και ο κ. Χατζηγιάννης συμμετείχαν επίσης σε συνεδρία της Μόνιμης Επιτροπής 
της Συνέλευσης στην οποία εξετάστηκε το ζήτημα της αύξησης των συνεισφορών των αντιπροσωπιών στον 
προϋπολογισμό της ΚΣ ΟΑΣΕ. 

O κ. Σενέκης πήρε μέρος σε συζήτηση για τις επιπτώσεις στην ασφάλεια από την πρόοδο που έχει 
σημειωθεί στον τομέα της τεχνητής νοημοσύνης.  Σημείωσε ότι η τεχνητή νοημοσύνη αναμένεται να επιφέρει 
σημαντικές βελτιώσεις σε πολλούς τομείς, όπως της υγείας, της εκπαίδευσης και των μεταφορών.  
Επισήμανε ωστόσο ότι ελλοχεύουν σοβαροί κίνδυνοι λόγω της έλλειψης επαρκών ελέγχων και υπογράμμισε 
ότι απαιτείται η άμεση υιοθέτηση ισχυρού νομικού πλαισίου. 

Επίσης, σε παρέμβασή του για το θέμα της προώθησης μιας κοινής προσέγγισης του ΟΑΣΕ για την 
οικονομική και περιβαλλοντική ασφάλεια στην Επιτροπή Οικονομικών Θεμάτων, Επιστήμης, Τεχνολογίας και 
Περιβάλλοντος ο κ. Σενέκης επισήμανε τη δυσκολία του εγχειρήματος, καθότι οι οικονομίες κλονίστηκαν 
συνεπεία της πανδημίας COVID-19, το κόστος ζωής αυξήθηκε κατακόρυφα λόγω του συνεχιζόμενου 
πολέμου στην Ουκρανία, ενώ οι επιθέσεις των ανταρτών Χούθι δυσχεραίνουν έτι περαιτέρω τις προσπάθειες 
των κυβερνήσεων για μείωση του πληθωρισμού.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προτού μπούμε στην ημερήσια διάταξη, να σας ενημερώσω ότι η Επιτροπή Επιλογής σε σημερινή 
συνεδρία της αποφάσισε τις ακόλουθες αλλαγές στη σύνθεση των κοινοβουλευτικών επιτροπών:  Ο βουλευτής 
του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. Σταύρος Παπαδούρης αποχωρεί από την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών και ορίζεται μέλος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών.  Η βουλεύτρια κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου δεν θα συμμετέχει στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Θα αρχίσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και έγγραφων, επειδή 
υπάρχουν δύο νομοσχέδια τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν 
επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα. 

Το πρώτο νομοσχέδιο κατατίθεται από το Υπουργείο Οικονομικών και τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024».   

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση το νομοσχέδιο να κατατεθεί και να κηρυχθεί επείγον;   

Όχι, αντιλαμβάνομαι.   

Αν δεν υπάρχει, που δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο κατατίθεται, κηρύσσεται επείγον και 
παραπέμπεται στην αρμόδια επιτροπή, που είναι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, με την παράκληση όπως αυτή συνέλθει, για να μελετήσει το θέμα και να ετοιμάσει τη σχετική 
έκθεση.   

Αντιλαμβάνομαι ότι συνήλθε ήδη, κυρία πρόεδρε της επιτροπής; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

Πολύ σωστά, κυρία Πρόεδρε.  Έχει συνέλθει η επιτροπή και έχει εξετάσει το νομοσχέδιο.   

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία. 

 Το δεύτερο νομοσχέδιο κατατίθεται από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και 
τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024». 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση το νομοσχέδιο να κατατεθεί, να κηρυχθεί επείγον και να παραπεμφθεί 
στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, που είναι η επιτροπή Εμπορίου;   

 Ελάτε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, είχα την εντύπωση ότι υπήρξε συνεννόηση στη Σύσκεψη Αρχηγών, για να τεθεί αυτό το 
ζήτημα σε συνάρτηση με τις προτάσεις νόμου, μαζί και με τη δική μας, που αφορά το ίδιο θέμα, ώστε σε αυτή 
τη διαδικασία να ψηφίσουμε κατά πόσο θα μπορούσε να παραπεμφθούν και το κυβερνητικό νομοσχέδιο, αλλά 
και η συζήτηση του θέματος γενικότερα σε νέα αναβολή της ψήφισης και των προτάσεων νόμου και να 
επανέλθουμε σε δεκαπέντε ημέρες.  Επειδή δεν έχουμε ακούσει την κυβέρνηση να στηρίζει αυτή της την 
πρόταση και θέλω να θυμίσω ότι ξεκίνησε από διαφωνία για τα €45 εκατομ., πήγε στη θέση για κλιμακωτή, 
ώστε ένα μέρος των εσόδων να συνεχίσει να ρέει στα κρατικά ταμεία, αλλά τώρα εισηγείται κάτι διαφορετικό.  
Πρέπει να ακουστεί η κυβέρνηση ως προς τη θέση της και αυτό το πράγμα προφανώς δεν θα γίνει τώρα, αν 
πάμε σε…  

 Άρα, η πρόταση ήταν να απορριφθεί η διαδικασία του κατεπείγοντος, της αποδοχής με τη διαδικασία του 
κατεπείγοντος, ώστε να ψηφιστεί σήμερα το κυβερνητικό νομοσχέδιο, αλλά την ίδια ώρα να αναβληθούν και 
όλα τα υπόλοιπα, όλες οι υπόλοιπες προτάσεις νόμου και σε δεκαπέντε μέρες, αφού γίνει η συζήτηση για το 
κυβερνητικό νομοσχέδιο, να επανέλθουμε, για να ψηφίσουμε, και σας καλώ αυτό που τέθηκε και στη Σύσκεψη 
Αρχηγών να τεθεί προς ψήφιση με αυτό τον τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πρέπει να τεθεί η κατάθεση και το κατεπείγον πρώτα του θέματος και στη συνέχεια, νοουμένου ότι 
συμφωνείτε, αν υπάρξει τέλος πάντων ομοφωνία για αναβολή και των προτάσεων νόμου, αυτό θα πρέπει να 
γίνει ξεχωριστά.   

 Κύριε Παπαδόπουλε, μετά εσείς, βεβαίως.   

 Ελάτε, με τη σειρά, εσείς, συγγνώμη, ελάτε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Αυτή είναι και η δική μου αντίληψη με βάση το τι είχε λεχθεί στη Σύσκεψη Αρχηγών.  Δηλαδή, επειδή οι 
προτάσεις νόμου καταπιάνονται ακριβώς με το ίδιο αντικείμενο, με παρόμοια προσέγγιση σε σχέση με την 
κατάργηση του τέλους των εταιρειών αλλά όχι ταυτόσημη με την κυβερνητική πρόταση, η εισήγηση είναι να 
πάνε όλες οι προτάσεις νόμου πίσω στην επιτροπή Εμπορίου μαζί με το κυβερνητικό νομοσχέδιο, για να δούμε 
κατά πόσο μπορεί εκεί και να ακούσουμε τις τοποθετήσεις της εκτελεστικής εξουσίας και να συναποφασίσουμε 
μια εισήγηση που ενδεχομένως να έχει και την ομοφωνία των μελών της επιτροπής ή και του σώματος.   

 Απλώς, διαδικαστικά καταλαβαίνω ότι πρέπει να τεθεί το αίτημα για το κατεπείγον.  Εμείς είμαστε έτοιμοι 
να μην αποδεχθούμε το κατεπείγον, νοουμένου ότι θα συμφωνήσουμε αυτή τη στιγμή ότι και οι υπόλοιπες 
προτάσεις νόμου θα αναβληθούν, έτσι ώστε όλα μαζί να πάνε στην επιτροπή.  Εάν δεν θα αναβληθούν οι 
προτάσεις νόμου, τότε θα αποδεχθούμε το αίτημα για το κατεπείγον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Πολύ ωραία. 

 Ελάτε, κύριε Χατζηγιάννη.  Και μετά ο κ. Θεμιστοκλέους. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εμείς θα αποδεχθούμε το αίτημα του κατεπείγοντος, η κυβέρνηση έχει κάθε δικαίωμα να το ζητήσει, 
είναι θέμα πολυσυζητημένο, το αποδεχόμαστε λοιπόν και μάλιστα θα εκφράσω τη θετική μου θέση ακόμα και 
ως προς την ουσία, το γεγονός ότι καταλήγει να υπάρχει παράλληλα με τις προτάσεις νόμου ένας αγώνας ο 
οποίος διεξήχθη από τους συναδέλφους εδώ και ενάμισι με δύο χρόνια και ακριβώς και περισσότερο και επί 
προηγούμενης κυβέρνησης και βρισκόμαστε όλοι ενώπιον μιας απόλυτης σύγκλισης θα έλεγα, που η σύγκλιση 
αυτή λέει τι;  Καταργούνται τα €350, ένα τέλος μνημονιακό, που τράβηξε τόσα πολλά χρόνια αδικαιολόγητα.  
Ναι, πολύ σωστά χρειάστηκε χρόνος και από πλευράς της κυβέρνησης να το μελετήσει και έχουμε ενώπιόν 
μας μια ξεκάθαρη θέση από πλευράς της κυβέρνησης διά στόματος του Υπουργικού Συμβουλίου.  Τι άλλο 
θέλουμε δηλαδή να ακούσουμε από την κυβέρνηση;   
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 Άρα λοιπόν θεωρώ, κυρία Πρόεδρε, ότι πρέπει οπωσδήποτε να το αποδεχτούμε το κατεπείγον και να 
συνεχίσει, να πάει η επιτροπή να δει το τυπικό και στη συνέχεια να συνέλθουμε και να διεξαχθεί και η συζήτηση 
της ημερήσιας διάταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με πολλή ευκολία θα αρνηθεί η Βουλή το κατεπείγον, αλλά οφείλω να υπενθυμίσω δύο 
πράγματα:  Πρώτον, ήρθε νομοσχέδιο από την κυβέρνηση, η κυβέρνηση το χαρακτήρισε κατεπείγον και 
υπάρχει μερίδα βουλευτών που λέει ότι κατά τη γνώμη της δεν είναι κατεπείγον, αλλά παίρνει υπομονή ακόμα 
δεκαπέντε μέρες;  Αυτό λέτε σήμερα εδώ;  Πότε ξανάγινε κάτι τέτοιο;  Θυμίστε μου.  Και το δεύτερο επιχείρημα: 
Είναι αυτός ο τρόπος αντιμετώπισης κυβερνητικών νομοσχέδιων που κηρύσσονται επείγοντα, απλά για να 
κάνουμε αντιπολίτευση στην κυβέρνηση;  Ειλικρινά, αδυνατώ να αντιληφθώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Τρυφωνίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εμείς θα μείνουμε σταθεροί στη θέση της πλειοψηφίας, που συζητήσαμε στη Σύσκεψη 
Αρχηγών, ούτως ώστε το κυβερνητικό νομοσχέδιο μαζί με τις προτάσεις νόμου να συζητηθούν, για να 
αναπτυχθεί η θέση της κυβέρνησης την ερχόμενη Τετάρτη και μετά να προχωρήσουμε.  Δεν είναι θέμα ούτε 
αντιπολίτευσης ούτε συμπολίτευσης∙ είναι θέμα μιας ορθής διαδικασίας που κυριάρχησε και με πλειοψηφία στη 
Σύσκεψη Αρχηγών.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εφόσον διαφαίνεται ότι υπάρχει θετική προσέγγιση ως προς την έγκριση του 
κατεπείγοντος, δεν θα φέρουμε ένσταση, αλλά θεωρώ ότι πρέπει να αναφερθούν δύο βασικά ζητήματα.   

 Στην ολομέλεια είναι η πολλοστή φορά, δεν θυμάμαι ακριβώς πόσες φορές χρειάστηκε να αναβληθεί η 
συζήτηση αυτών των θεμάτων, είναι ένα θέμα που ξεκίνησε το 2017, για να είμαστε σωστοί και ειλικρινείς προς 
αυτούς που θα μας ακούσουν, δεν αντιμετωπίζουμε με αρνητικότητα τη διαδικασία που ακολούθησε η 
κυβέρνηση, αλλά θα πρέπει να πούμε ότι όλες τις προηγούμενες φορές που συζητήθηκε και επί προηγούμενης 
κυβέρνησης και επί της σημερινής υπάρχει για διαφορετικούς λόγους κάθε φορά μια τάση να αναβάλλουμε τη 
συζήτηση.  Είναι κάτι που θα έπρεπε να καταργηθεί πριν χρόνια, ανεξαρτήτως του ότι εμείς καταθέσαμε την 
πρόταση βασιζόμενοι στο ότι ήταν μια μνημονιακή πρόνοια η οποία δεν έφερε καμία υποχρέωση να 
συνεχίσουμε ως κράτος να την υιοθετούμε. 

 Και θα κάνω και μια παράλληλη εισήγηση, όπως η κυβέρνηση, εφόσον ήρθε με αυτό το νομοσχέδιο, 
προχωρήσει και σε δύο ανάλογα νομοσχέδια όσον αφορά τις επιπρόσθετες επιβαρύνσεις μέσα από διάφορα 
προστίματα που βλέπουμε τον τελευταίο καιρό να ταλαιπωρούν τις εταιρείες και είναι πολύ πιο ουσιώδες.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ. 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Θέλετε να δώσετε στους άλλους; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο.   

 Ο κ. Παπαδούρης. 
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε.   

 Πραγματικά, δεν ξέρω ποιον κοροϊδεύουμε σήμερα, αν κοροϊδεύουμε τον εαυτό μας ή αν κοροϊδεύουμε 
τον κόσμο!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τον κόσμο!  Μάλιστα.  Να τα πούμε τούτα τα πράγματα. 

 Πρόταση η οποία κατατέθηκε εδώ και χρόνια, πρόταση την οποία συζητήσαμε ουκ ολίγες φορές, 
πρόταση για την οποία είχαμε απέναντί μας το Υπουργείο Οικονομικών, το οποίο μας έλεγε «όχι, να περιμένετε 
να φέρουμε τη φορολογική μεταρρύθμιση».  Αν θέλετε να τα πούμε, να τα πούμε, αν πραγματικά θέλετε να τα 
πούμε, γιατί παρακολουθά μας κόσμος τούτη τη στιγμή και το πιο πιθανόν μας κοροϊδεύουν!  Που εννά πάμε 
στην επιτροπή Οικονομικών, στην επιτροπή Εμπορίου, συγγνώμη, τζιαι εννά έρτει η πρόταση τζιαι εννά 
κρατούμε από τη μια την πρόταση νόμου τζιαι εννά τη διαβάζουμε και από την άλλη εννά κρατούμε το 
νομοσχέδιο να το διαβάζουμε τζιαι εννά δούμε ότι δεν έχουν καμία διαφορά, τζιειαμαί βγείτε να το 
δικαιολογήσετε γιατί δεν το ψηφίσαμε σήμερα!  Πραγματικά, είναι άξιον απορίας!  

 Εγώ ειλικρινά ντρέπομαι σήμερα, Πρόεδρε, ντρέπομαι πραγματικά!  Να μας τηλεφωνά κόσμος εδώ και 
χρόνια να μας λέει «μα, τι γίνεται με το τέλος των €350;», που ψηφίστηκε, όταν έπρεπε να ψηφιστεί, το τέλος, 
όχι η φορολογία, το τέλος, το έκτακτο τέλος, που πρέπει να καταργηθεί επιτέλους, και να συζητούμε μεταξύ μας 
αν πρέπει να το ψηφίσουμε σήμερα ή όχι!  Εμείς, Πρόεδρε, θα δεχτούμε την κατάθεση του νομοσχεδίου ως 
επείγοντος και θα το ψηφίσουμε, γιατί έχουμε την έγνοια, έχουμε την έγνοια μήπως στο τέλος της ημέρας είναι 
ακόμα ένα τέχνασμα, για να φτάσουμε στο σημείο να κλείσει η Βουλή και να μην το ψηφίσουμε και να πούμε 
του κόσμου «πληρώστε ξανά €350»!   

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ. 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, όταν έγινε το νομοσχέδιο τούτο, ήταν για δύο χρόνια, αυτή ήταν η ρηματική 
διαβεβαίωση της κυβερνήσεως τότε που έφερε το νομοσχέδιο.  Η Βουλή το ψήφισε.  Έκαμα καμπόσους 
καβγάδες εν τω μεταξύ ’πού τα δύο χρόνια ως τα πέντε, δεν έγινε τίποτε και το 2017 έβαλα πρόταση νόμου.  
Φαίνεται με τη διαχείριση των δικογράφων και των νομοθεσιών εξατμίσθη η πρόταση νόμου του Κουλία, αλλά 
αυτό δεν με ενοχλεί, φτάνει που η σημερινή κυβέρνηση άκουσε την εισήγηση πάρα πολλών βουλευτών και τη 
δική μου ασφαλώς από το 2017 και τώρα έρχεται η κυβέρνηση και λέει «τούτος ο νόμος, κύριε, πρέπει να 
καταργηθεί, να γλιτώσει η μάζα των βιοπαλαιστών από τα €350».   

 Η ολομέλεια της Βουλής τι δικαιολογία έχει αύριο να πει «δεν το δεχτήκαμε»;  Είτε είναι πρόταση του 
Κουλία είτε του Χατζηγιάννη, που την ανακάτωσε με διάφορες άλλες προτάσεις.   

 Κύριε Χατζηγιάννη, με όλο τον σεβασμό.   

 Σαν να εξατμίσθηκε η πρόταση του Κουλία, που ήταν το προζύμι της δουλειάς, αλλά ουδόλως με 
ενοχλεί, φτάνει που η κυβέρνηση έφερε το νομοσχέδιο, για να καταργηθούν τα άδικα €350 που πλήρωσε πάρα 
πολύς κόσμος για δώδεκα χρόνια σχεδόν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, ευχαριστώ.   

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, και να απονείμουμε και τα σωστά, ο πρώτος που κατέθεσε τέτοια πρόταση, όταν ήταν 
άλλη κυβέρνηση, είναι ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας.  Να το ξαναπώ -σε τούτο το σώμα να μην αντρεπούμαστεν να 
δίδουμε την πίστωση- ο πρώτος που κατέθεσε τέτοια πρόταση ήταν ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας.  Και αυτός που με 
πολύ πάθος μέσα στην επιτροπή Εμπορίου και δέχθηκε και ημέτερα πυρά ήταν ο πρόεδρος της επιτροπής ο 
Κυριάκος Χατζηγιάννης, αλλά και οι άλλοι συνάδελφοι.  Υπήρξε σύγκλιση και ομοφωνία και μετά από 
παράκληση του ΑΚΕΛ, γιατί είχαν μια συνάντηση με τον Υπουργό Οικονομικών, ήρθαν στην επιτροπή, ενώ 
ήταν έτοιμο να ψηφιστεί πριν έξι μήνες, και παρακάλεσαν οι συνάδελφοι.  Και τι είπαν στην επιτροπή, που δεν 
έχω λόγο να διαφωνώ;  Ότι «περιμένετε, συνάδελφοι, γιατί μετά από συνάντηση με την κυβέρνηση ο αρμόδιος 
λειτουργός, ο Υπουργός Οικονομικών, μας διαβεβαίωσε ότι η κυβέρνηση μάλλον συγκλίνει προς τη δική μας 
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θέση να μην καταργηθεί για όλους, να καταργηθεί για τις μικρομεσαίες εταιρείες, αλλά να αυξηθεί το τέλος για 
εταιρείες με μεγάλο κύκλο εργασιών».   

 Αλλά, από τη στιγμή που σήμερα η κυβέρνηση πουκουππίζει τον υπουργό της και έρχεται με την 
ομόφωνη πριν από την παρέμβαση του ΑΚΕΛ απόφαση της επιτροπής, δεν έχει λόγο να ταλαιπωρούμε την 
κοινωνία!  Να κατατεθεί και να κηρυχθεί επείγον και να τελειώνει σήμερα, με βάση τις διαδικασίες που διέπουν 
τη λειτουργία της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι το θέμα αυτό συζητήθηκε πάρα πολλές φορές και κατ’ ιδίαν και 
δημόσια.  Είναι πολύ καλά γνωστό ότι και από την πλευρά της ΕΔΕΚ η θέση ήταν ξεκάθαρη, ότι αυτό το τέλος 
έπρεπε να καταργηθεί και κυρίως όσον αφορά τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες είχαν μια πρόσθετη 
επιβάρυνση.  Όσον αφορά τις επιχειρήσεις με μεγάλο κύκλο εργασιών, υπάρχουν άλλοι τρόποι να 
φορολογηθούν τα υπερκέρδη τους, που, παρά το γεγονός ότι πολλές φορές το έχουμε πει, δυστυχώς δεν 
βρήκαμε την ανάλογη ανταπόκριση από εκεί που θα έπρεπε.   

 Ως εκ τούτου, εμείς θεωρούμε ότι άμεσα μπορεί σήμερα να συζητηθεί και να ψηφιστεί το νομοσχέδιο.  
Εμείς είμαστε έτοιμοι να το ψηφίσουμε.  

  Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Ο κ. Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Υπάρχουν σοβαρά ερωτήματα, τα οποία πρέπει να απαντηθούν σε μια σοβαρή συνεδρία, που θα πάρει 
ώρα.  Όι να φύουμε ’πού δαμαί πέντε λεπτά, να νομίζουμε ότι έν’ κάτι τυπικό, να κάτσουμε τζιειαμαί να μας πει 
η κυβέρνηση «καταργείται».  Έσιει σοβαρά ερωτήματα, που πρέπει να απαντηθούν, τζιαι πρέπει να είμαστε 
σοβαροί ως σώμα.   

 Πώς είναι δυνατό ’πού το ’17 που το βάλλουμε τζιαι η προηγούμενη κυβέρνηση τζιαι η νυν κυβέρνηση 
πριν μιαν εβτομάδαν να ήταν έντονα αρνητική;  Ο Υπουργός Οικονομικών, που τον εφέραμε στην επιτροπή 
τόσες φορές, δεν ήθελε να ακούσει!  Οι εκπρόσωποί του το ίδιο.  Ρωτώ:  Προϋπολογίστηκαν φέτος €45 εκατομ. 
στον προϋπολογισμό;  Ναι ή όι;  Ξέρετε;  «Εν ηξέρουμεν».  ʼΠού πότε εννά να καταργηθεί τούτο το πράμα;  
Ποιος ήταν ο λόγος που μέχρι πριν μια εβδομάδα ήταν αρνητική η κυβέρνηση;  Θέλουμε απαντήσεις σε 
σοβαρά ερωτήματα. 

 Η παράκληση είναι -εν εχάθηκεν ο κόσμος, έσιει ’πού το ’17, έσιει τόσα χρόνια, το τέλος ξεκινά να 
εισπράττεται ʼπού την 1η Ιουλίου, δεκαπέντε μέρες έν’ τούτες- να πάμε σε μια συνεδρία της επιτροπής 
Εμπορίου, να κάτσουμε κάτω με ούλλες τις προτάσεις που υπάρχουν, έξι συνολικά, να ’ρτει τζιαι η κυβέρνηση 
να φέρει το νομοσχέδιό της, να μας απαντήσει στα ερωτήματά μας τζιαι μετά ενώπιος ενωπίω σε δεκαπέντε 
μέρες να αποφασίσουμε.  Εν καταλαβαίνω τωρά τούντη βιασύνη, εκτός αν είναι τελικά, με όλο το σεβασμό 
προς κάποιους, αν είναι απού προλάβει δαμέσα, ποιος επρόλαβε να λύσει το πρόβλημα! 

 Δώστε δεκαπέντε μέρες, να πάμε να το συζητήσουμε, να απαντηθούν τα ερωτήματα που έχουμε ούλλοι, 
να μεν πάμε να κάμουμε ππάσα ππάσα δουλειές τωρά, όπως συνήθως κάμνουμε, τζιαι να ’ρτουμε να το 
λύσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δευτερολογίες. 

 Να ξεκινήσουμε με εσάς, κύριε Λουκαΐδη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι σύντομα, γιατί ήδη συζητούμε διαδικαστικά σαράντα έξι λεπτά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εγώ δεν θέλω να μιλήσω για τις σκοπιμότητες που έχουν προκαλέσει αυτή τη συζήτηση, πραγματικά 
δεν θέλω. 

 Ως προς το ποιος εννά προλάβει ποιον, θέλω να πω ότι η θέση του δικού μου του κόμματος, επειδή 
μπήκαμε και σε θέματα ουσίας, είναι εκεί από το ’16, που διεκδικούμε κατάργηση αυτού του τέλους για τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις με μια συνέπεια.  Και επειδή ο κόσμος δεν καταλαβαίνει ενδεχομένως και δεν ξέρει, 
γιατί δεν μπήκαμε στην ουσία, τζιαι έσιει τζιαι δική μας πρόταση νόμου, η εισήγησή μας είναι στη βάση των 
περιουσιακών στοιχείων των εταιρειών να καταργηθεί αυτό το τέλος για το 75% των επιχειρήσεων που 
καταβάλλουν τα €350.  Αλλά υπάρχει μια ουσιαστική διαφορά.  Διατηρούμε €20 εκατομ. κρατικά έσοδα απ’ 
όλες τις υπόλοιπες επιχειρήσεις με βάση κλιμάκωση.  Δεν θα το αναλύσω.   

 Τούτων λεχθέντων, αυτό το σώμα και η Σύσκεψη Αρχηγών είχε αποδεχτεί ότι θα αναμένετο η 
κυβερνητική πρόταση, για να προχωρήσουμε σε ψήφιση.  Ήρτεν σχετικά αργοπορημένα αυτή η πρόταση;  
Έπρεπε να έρχετουν νωρίτερα;  Έπρεπε, είναι αλήθεια.  Αλλάζουν δραματικά τα πράγματα με το ότι 
αργοπόρησε λλίον ή αν θα πάμε ακόμα δεκαπέντε μέρες τζιαι κάμνει κατεπείγουσα την ανάγκη ψήφισης;  Με 
κανένα τρόπο.  Το τέλος πρέπει να καταβληθεί μέχρι τέλος Ιουνίου ούτως ή άλλως.   

 Οπόταν, ναι, επειδή τέθηκε από συνάδελφο, πολλές φορές, όχι μια τζιαι δκυο έχουμε απορρίψει 
εισηγήσεις για κατεπείγουσα συζήτηση θεμάτων, γιατί κρίναμε ότι δεν υπάρχει τίποτε που κάνει κατεπείγουσα 
την ανάγκη συζήτησης ενός θέματος.  Πολλές.  Εν μπορώ να θυμηθώ πόσες.  Και τώρα το ίδιο προκύπτει.  
Έχουμε μερικές προτάσεις νόμου τζιαι ένα κυβερνητικό νομοσχέδιο για το ίδιο θέμα, κυρία Πρόεδρε, για το ίδιο 
θέμα.  Και η εισήγηση είναι, για να κάνουμε νούσιμες δουλειές τζιαι ο καθένας να πάρει θέση, αλλά τζιαι για να 
διευκρινιστούν συγκεκριμένα ζητήματα απ’ εκείνους που έχουν την ευθύνη να διευκρινίσουν και να μην 
κάμουμε λάθη, πρέπει να πάει πίσω στην επιτροπή, να συζητηθεί το κυβερνητικό νομοσχέδιο μπροστά στα 
δεδομένα που έχουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να πω κάτι, για ν’ αντιληφθούμε, πέραν των όσων έχουν λεχθεί, επειδή η πρόνοια για την καταβολή του 
τέλους για το 2024 προβλέπει καταβολή της μέχρι τέλος του Ιούνη, ενδέχεται κάποιοι, κάποιες επιχειρήσεις ήδη 
να έχουν καταβάλει τέλος.  Τι γίνεται;  Υπάρχει πρόνοια;  Είδατε το κυβερνητικό νομοσχέδιο;  Υπάρχει μέσα 
στις προτάσεις νόμου μεταβατική πρόνοια για το τι γίνεται μ’ αυτές τις περιπτώσεις;  Μπορεί να είναι 
ελάχιστες… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Για να πλερώσεις πρέπει να κρατείς, κύριε.  Νομίζω εν επλήρωσε κανένας!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ πάρα πολύ! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αγαπητέ μου Ζαχαρία, αυτά, με όλο τον σεβασμό, δεν είναι σοβαρά πράγματα.  Πραγματικά, δεν είναι 
σοβαρά.   

 Πρέπει να δούμε λοιπόν και τη μεταβατική διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Οπόταν, κυρία Πρόεδρε, και δεν θα είναι πρωτοφανές τζιαι τούτο, διαδικαστικά επιτρέπεται, συζητούμε 
για το ίδιο ακριβώς θέμα, με μερικές προτάσεις ʼπού τη μια, μαζί τζιαι η δική μας, επαναλαμβάνω, και 
κυβερνητικό νομοσχέδιο.  Πρέπει να τεθούν μαζί σε ψηφοφορία, η μη αποδοχή του κυβερνητικού νομοσχεδίου 
ως επείγοντος και η αναβολή την ίδια στιγμή της συζήτησης των προτάσεων νόμου και, αν το σώμα εκτιμά ότι 
πρέπει να έρτουμε σε δεκαπέντε μέρες τζιαι να τα δούμε όλα μαζί, με πλειοψηφία να αποφασίσουμε.  Αν όχι, 
τότε γίνεται αποδεκτό το κυβερνητικό νομοσχέδιο ως επείγον και συζητείται μαζί με τις προτάσεις νόμου.  Αυτό 
πρέπει να γίνει και να ψηφίσουμε τζιαι νομίζω ότι είπαμε πολλά, τούτο εν το διαδικαστικό ζήτημα για το οποίο 
πρέπει να αποφασίσουμε δημοκρατικά με πλειοψηφία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διαδικαστικά θα αποφασίσουμε πρώτα αν θα κηρυχθεί επείγον και στη συνέχεια αν θα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ήταν άλλη η συνεννόηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, όι, η συνεννόηση…  Εγώ προχωρώ με βάση τους κανονισμούς.  Εγώ δεν ξέρω διαφορετική 
διαδικασία.  Οπόταν, έτσι θα πάνε.  Πρώτα είτε θα κηρυχθεί επείγον είτε όχι και στη συνέχεια είτε θα 
αναβληθούν είτε θα συζητηθούν οι προτάσεις νόμου και θα αποφανθεί ως τέτοιο από το σώμα. 

 Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε κάτι διαφορετικό;  Γιατί θα θέσω σε ψηφοφορία, να μην καθυστερούμε. 

 Να πείτε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κυρία Πρόεδρε, πραγματικά εκπλήσσομαι μ’ αυτά που ακούω, γιατί θα συμφωνήσω απόλυτα με τον 
συνάδελφο τον κ. Παπαδούρη ότι κάποιοι κοροϊδεύουν τον κόσμο!  Ειλικρινά το λέω.   

 Δέκα χρόνια δεν εφέραν πρόταση, για να καταργηθεί το τέλος των εταιρειών, τζιαι ξαφνικά έππεσε η 
ζάχαρη μες στο νερό και επειγόμαστε να περάσει η συγκεκριμένη πρόταση, η οποία είναι διαφορετική από το 
κυβερνητικό νομοσχέδιο!  Και εγώ απευθύνομαι στον Δημοκρατικό Συναγερμό:  Θα ψηφίσουν το κυβερνητικό 
νομοσχέδιο ή θα ψηφίσουν την πρόταση του κ. Χατζηγιάννη, που είναι για κλιμακωτή κατάργηση του τέλους 
εταιρειών;  Να σταματήσουν να κοροϊδεύουν τον κόσμο!  Θα καταψηφίσουν το κυβερνητικό νομοσχέδιο και δεν 
θα περάσει το κυβερνητικό νομοσχέδιο, αν αποδεχθούμε αυτή τη στιγμή το κατεπείγον.  Να σταματήσουν να 
κοροϊδεύουν τον κόσμο! 

 Δεύτερον, απ’ εκεί και πέρα, οφείλουμε να δώσουμε χρόνο -εγώ το σέβομαι αυτό το πράγμα- να 
τοποθετηθεί και η εκτελεστική εξουσία.  Ο λόγος που κατατέθηκε το νομοσχέδιο με τη μορφή του κατεπείγοντος 
είναι ότι μπορεί να περάσουν προτάσεις νόμου αυτή τη στιγμή που είναι διαφορετικές από το κυβερνητικό 
νομοσχέδιο.  Εμείς θεωρούμε καλύτερο το κυβερνητικό νομοσχέδιο και αυτό θέλουμε να ψηφίσουμε.  
Επομένως, γι’ αυτό τον λόγο είναι που εμείς αποδεχόμαστε να πάει στην επιτροπή, αν αναβληθούν όλες οι 
προτάσεις νόμου, και εκεί να συζητήσουμε με την πρόθεση να μπορέσουμε να καταλήξουμε σε μία συναινετική 
λύση και να σταματήσουν τα παιχνίδια εις βάρος του κόσμου! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Γεωργιάδης. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Είμαστε στις δευτερολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι διαδικαστικό το θέμα, έντζιε έχουμε πρωτολογίες, δευτερολογίες, αλλά, αν το θεωρείτε ως τέτοιο, 
εντάξει. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό προς όλους τους συνάδελφους, έχω την εντύπωση ότι το θέμα έχει 
εξαντληθεί προ πολλού.  Για ένα διαδικαστικό ζήτημα συζητούμε τόση ώρα.  Ακούστηκαν όλες οι απόψεις.  
Κατά την άποψή μου, πρέπει να προχωρήσουμε να ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα συμφωνήσω μαζί σας. 

 Έχετε κάτι έντονο ο Δημοκρατικός Συναγερμός που θέλετε να απευθύνετε; 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Ναι, κυρία Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει.  
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 Ελάτε. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Επειδή θεωρώ ότι έχει υπάρξει μια παρανόηση της θέσης μας.  Εμείς θεωρούμε ότι σήμερα πρέπει να 
τελειώσει αυτό το τέλος.  Δεν είναι ο Δημοκρατικός Συναγερμός που επείγεται και θέλει άρον άρον, είναι η 
κυβέρνηση που ζήτησε να εξεταστεί ως κατεπείγον.  Εγώ, αν ήμουν στη θέση του κ. Παπαδόπουλου και είχα 
δικό μου βουλευτή, της κοινοβουλευτικής μου ομάδας που πράγματι εδώ και κάποια χρόνια προωθεί αυτή τη 
θέση και έχουμε ενώπιόν μας το ίδιο πράγμα, την ίδια πρόταση που καταργεί, την οποία προτείνει όχι ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός, ο βουλευτής του Δημοκρατικού Κόμματος, ο κ. Κουλίας… 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Δεν είναι ίδια η πρόταση! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Είναι ίδια η πρόταση!  

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 …θα ένιωθα άσχημα όχι για εμάς, θα ένιωθα άσχημα για τον κ. Κουλία να υπάρχει η δική του η πρόταση 
που το καταργεί και να μη θέλω καν να τη συζητήσω.  Αν αυτή είναι η θέση του Δημοκρατικού κόμματος, εν 
έχουμε πρόβλημα.  Αν ο κ. Κουλίας για παράδειγμα ή ο κ. Παπαδόπουλος θέλουν να βάλουν την πρότασή 
τους στην άκρη και να ψηφίσουμε το ίδιο νομοσχέδιο που έστειλε η κυβέρνηση, δεν έχουμε πρόβλημα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πάλι θα το ψηφίσουμε. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Πάλι θα το ψηφίσουμε, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Εμείς θεωρούμε ότι τώρα, που υπήρξε επιτέλους… 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αποσύρετε τις προτάσεις νόμου! 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Δεν είναι δική μας, κύριε Παπαδόπουλε, είναι του κ. Κουλία η πρόταση. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να την αποσύρει! 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Είναι του κ. Κουλία, μιλάτε, συνεννοηθείτε.   

 Επαναλαμβάνω, εγώ θα ένιωθα άσχημα για τον βουλευτή μου, για τον κ. Κουλία, να θέλω σώνει και 
καλά να του αφαιρέσω την πρότασή του, αλλά δεν επιμένουμε.  Εμείς θεωρούμε ότι εμείς βλέπουμε την ουσία.  
Η ουσία είναι ότι πλέον έχουμε συναινέσει σχεδόν όλοι, και η κυβέρνηση και η πλειοψηφία των κομμάτων, 
αντιλαμβάνομαι με την εξαίρεση του ΑΚΕΛ.  Με τον έναν ή με τον άλλο τρόπο, πέστε μας πώς προτιμάτε να 
λήξει, να τερματίσουμε σήμερα αυτό το τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Επί της διαδικασίας ποιος ζητεί τον λόγο;   

 Σύντομα, κύριε Λεωνίδου. 

 Και εσείς, κύριε Τρυφωνίδη, επί της διαδικασίας; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Έχω την εντύπωση, κυρία Πρόεδρε, ότι υπάρχει μια παρανόηση όσον αφορά την πρόταση του κ. 
Κουλία, η οποία δεν υπάρχει κατατεθειμένη σήμερα στην ημερήσια διάταξη.  Πώς θα συζητήσουμε μία 
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πρόταση που δεν υπάρχει;  Η πρόταση που είναι μέσα στην ημερήσια διάταξη, το υπ’ αριθμόν 11, δεν είναι 
αυτό που λέει ο κ. Γεωργιάδης.  Επομένως, είναι πολύ σωστά που λέει… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Και άλλων βουλευτών… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Είναι και άλλων βουλευτών, ναι, αλλά είναι για κλιμακωτή, δεν είναι για πλήρη κατάργηση.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έτσι λέει!  Μα, διαβάστε το! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω την εντύπωση… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, διαβάστε το.  Να το διαβάσει η γραμματεία να το καταλάβουν.  

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Διαβάστε το, διαβάστε το! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν θα το διαβάσουμε, έληξε η συζήτηση.  Έπρεπε να τα είχατε διαβασμένα από πριν!  Είναι και 
του κ. Κουλία και άλλων συναδέλφων. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θα το διαβάσω εγώ.  Τροποποίηση του περί Εταιρειών κ.λπ., «να υποχρεούνται στην 
καταβολή ετήσιου τέλους ύψους €200 για το έτος 2024 και ύψους €100 για το έτος 2025 και από την 1η 
Ιανουαρίου»… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χάρη Γεωργιάδη) 

 Παρακαλώ, Χάρη! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 …«η υποχρέωση καταβολής ετήσιου τέλους να καταργηθεί».  Το 2026 να καταργηθεί. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Έσιει τζιαι παρακάτω. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μα, πού λέει παρακάτω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν συζητούμε την ουσία των προτάσεων νόμου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Λοιπόν, αυτή είναι η πρόταση νόμου που είναι εγγεγραμμένο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λεωνίδου, θα το… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με την άδειά σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά δεν μπορούμε να μιλάμε και οι δύο… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Επιτρέψετέ μου, μη με διακόπτετε, να ολοκληρώσω τη σκέψη… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, ολοκληρώστε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 …για να κατανοήσει και η ολομέλεια και ο κόσμος που μας ακούει.   

 Εδώ, αν ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει πρόθεση πραγματικά να ψηφίσει το νομοσχέδιο, να κατατεθεί 
το νομοσχέδιο ως επείγον… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα, αφού είπαν σας το! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 …και να ψηφιστεί πρώτα το νομοσχέδιο και μετά να δούμε τις προτάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λεωνίδου, δικαίωμα του κάθε κόμματος να θέλει να τοποθετηθεί όπως επιθυμεί.  Έντζιε μπορείτε 
να προδικάζετε τη δική σας απόφαση με βάση τι θα κάνει οποιοδήποτε άλλο κόμμα.  Δύο πράγματα συζητούμε 
εδώ, αν συγκλίνετε ή αν αποφασίζει η ολομέλεια του σώματος να κηρυχθεί επείγον ή όχι το νομοσχέδιο και αν 
θα αναβληθούν ή όχι οι προτάσεις νόμου.  Τίποτε άλλο! 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, να κάνουμε μία εισήγηση.  Να αποσύρει ο Δημοκρατικός Συναγερμός την πρόταση 
νόμου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι τροπολογία που έχει ο Δημοκρατικός Συναγερμός. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αποσύρουμε την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποσύρετε εσείς την πρόταση νόμου;  Μα, δεν είστε μόνο εσείς, είναι και άλλα κόμματα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ωραία!  Να συμφωνήσουμε όλοι να αποσυρθεί η πρόταση νόμου και να ψηφίσουμε το κυβερνητικό 
νομοσχέδιο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Εντάξει, να τελειώνουμε! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, αυτό θα γινόταν. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, κύριε Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Συνάδελφοι, η εικόνα που εκπέμπουμε είναι η χείριστη!   

 Πρώτον, η διαδικασία του σώματος.  Τώρα συζητούμε εάν ένα νομοσχέδιο που όχι ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός αλλά η κυβέρνηση το έχει καταθέσει και το ζητά ως κατεπείγον αν θα εγκριθεί ως επείγον ή όχι.  
Δεν μπορεί τώρα στη συζήτηση να μπει εάν θα κριθεί ή όχι…  Ακόμη δεν μπήκαμε στη συζήτηση του 
νομοθετικού έργου και της ημερήσιας διάταξης, πώς μπορεί ένας συνάδελφος να αποσύρει πρόταση, χωρίς να 
μπούμε σε αυτή τη συζήτηση;  Να μην τα ισοπεδώσουμε όλα! 
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 Και κάτι επί της ουσίας, εάν μου επιτρέπετε.  Αυτά είναι μασκαραλλίκκια!  Ούλλη η συζήτηση είναι εάν 
θα καταργηθεί το τέλος από πρόταση νόμου ή από νομοσχέδιο της κυβέρνησης Νίκου Χριστοδουλίδη!  Αυτά 
είναι μασκαραλλίκκια! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Νηπιαγωγείο! 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αυτά είναι μασκαραλλίκκια του νηπιαγωγείου!  Εάν όλοι συμφωνούμε, είτε είναι πρόταση νόμου είτε είναι 
νομοσχέδιο επείγον, να τελειώνει τούτη η ιστορία, σιόρ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θεωρώ ότι έληξε η συζήτηση. 

 Κύριε Τρυφωνίδη, επί της ουσίας, επί της διαδικασίας;   

 Θα το θέσω σε ψήφιση, βοηθήστε με. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Έπρεπε να με αφήσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι θέλετε να πείτε; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Όπως είπαν οι άλλοι, δικαιούμαι και εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφού είπατε ήδη, κύριε Τρυφωνίδη.  Θέλετε κάτι διαφορετικό; 

 Ελάτε. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Επειδή εγώ θα συμφωνήσω με τον κ. Αβέρωφ, ότι πρέπει να είμαστε και ειλικρινείς και να αφήκομεν τες 
μάσκες! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Εφόσον ήρθε η πρόταση της κυβέρνησης με κυβερνητικό νομοσχέδιο, δηλώστε όλοι ότι αποσύρονται τα 
πάντα και πάμε να το ψηφίσομεν! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, ωραία, ευχαριστώ. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Αυτή είναι η ειλικρίνεια προς τον λαό, αν ενδιαφερόμαστε για τούτο και όχι ποιου θα ψηφιστεί η 
πρόταση! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τρυφωνίδη, ευχαριστώ! 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Παρακαλώ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επιτρέψετέ μου, δεν θα δώσω τον λόγο σε κανέναν άλλο.  Έληξε η συζήτηση! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, ένα λεπτό να πω εκείνο που θέλω να πω και θα σας αφήσω.   

 Δεν μπορεί αυτό το σώμα να ποδηγετείται!  Μιλάω ως Πρόεδρος του σώματος και δεν κρίνω την ουσία.  
Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει την υποχρέωση θεσμικά να κάνει τη δουλειά της και δεν θα στερήσουμε το 
δικαίωμα από κανένα βουλευτή.  Ένα το δεδομένο.  Δεύτερον, δικαίωμα της εκτελεστικής εξουσίας σε 
οποιαδήποτε περίσταση να κρίνει ότι θέλει να καταθέσει ως επείγον ένα νομοσχέδιο.  Την ουσία θα την 
εξετάσουμε μετά, αλλά δεν μπορεί να εκβιάζεται τούτο το σώμα και αυτό το έχω πει και στη Σύσκεψη Αρχηγών, 
πριν καν να είμαστε εδώ ενώπιον αυτής της ψηφοφορίας.   

 Έληξε το θέμα.  Θα το θέσω σε ψηφοφορία. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ένα λεπτό! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επειδή σήμερα υπάρχει πολλή ευαισθησία προφανώς για το τυπικό μέρος, παρά το ότι είχαμε πει άλλα 
στη Σύσκεψη Αρχηγών, και το σέβομαι απόλυτα, η δική μας θέση, και επειδή είμαστε σήμερα τουλάχιστον 
πολύ ευαίσθητοι στις διαδικασίες και επειδή το θέμα είναι σοβαρό και έχει παρενέργειες, όσοι θα ψηφίσουμε 
πρέπει να ξέρουμε ότι θα ακολουθηθεί η διαδικασία κατά γράμμα:  Θα διακόψουμε την ολομέλεια, θα συνέλθει 
η επιτροπή Εμπορίου, θα παν όσοι βουλευτές θέλουν, θα συζητήσουμε στην παρουσία του υπουργού, θα 
περιμένουμε να είναι εδώ ο υπουργός, για να συζητήσουμε το θέμα, και θα επανέλθουμε, αφού συζητήσουμε 
σοβαρά και θεσμικά σωστά αυτό το θέμα στην παρουσία της κυβέρνησης, θα επανέλθουμε, για να ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μόνο υπό αυτή την προϋπόθεση.  Δεν δεχόμαστε τίποτε λιγότερο από την τήρηση του κανονισμού, από 
την τήρηση του κανονισμού και του Συντάγματος!  Τίποτε λιγότερο, για να μην πλεονάζουμε κάποιοι σε ό,τι 
αφορά τις διαδικασίες!  Αυτή είναι η διαδικασία, έτσι πρέπει να γίνει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευαίσθητοι στις διαδικασίες είμαστε πάντοτε.  Αυτό οφείλω να το ξεκαθαρίσω.  Πρώτον.  Δεύτερον, σε 
περίπτωση που κατατεθεί ως επείγον, θα συγκληθεί η επιτροπή έξω, παράλληλα με τις διεργασίες του 
σώματος όπως γίνεται πάντα, και θα επιστρέψει η επιτροπή και θα τεθούν προς συζήτηση και ψήφιση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Θα διακόψει η ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν θα διακόψει η ολομέλεια!  Πότε διακόψαμε την ολομέλεια σε άλλες περιπτώσεις; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έχουμε διακόψει σε σοβαρά ζητήματα την ολομέλεια και, εφόσον υπάρχει συναίνεση και 
δεν παίζονται τα παιχνίδια που παίζονται σήμερα, ναι, θα μπορούσε να γίνει αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα τεθεί σε ψηφοφορία και αυτό. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εδώ κάποιοι, επαναλαμβάνω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δημοκρατικά, χωρίς εκβιασμούς. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κάτσετε, σας παρακαλώ, να συνεχίσουμε! 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με συγχωρείτε, ωραία, ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ελάτε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ωραία, ένα λεπτό.   

 Εάν θα θέσετε σε ψηφοφορία την τήρηση του κανονισμού ή όχι, ακούστε με!  Πρώτα πρέπει να θέσετε 
σε ψηφοφορία την εισήγηση της Σύσκεψης Αρχηγών ως διαδικαστική εισήγηση, αν γίνεται αποδεκτή, να 
ψηφίσουμε και για τα δύο ταυτόχρονα και, αν η ολομέλεια αποφασίσει πλειοψηφικά ότι μπορούμε να 
ψηφίσουμε και τα δύο ταυτόχρονα, τότε μπορείτε να προχωρήσετε με τον ίδιο τρόπο.  Αν απορριφθεί αυτή η 
θέση, να ψηφίσουμε ταυτόχρονα και για τα δύο, αναβολή δηλαδή των προτάσεων νόμου και μη αποδοχή ως 
επείγοντος του κυβερνητικού νομοσχεδίου, μπορούμε να προχωρήσουμε τζιαι να βάλετε τζιαι τα άλλα σε 
ψηφοφορία.  Αλλά ο κανονισμός δεν μπαίνει σε ψηφοφορία και εφαρμογή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, δεν θα βάλουμε τον κανονισμό!  Ο κανονισμός λέει ότι ένα επείγον θέμα κρίνεται ως τέτοιο, στη 
συνέχεια υπάρχει αίτημα για αναβολή των προτάσεων, θα κριθεί ως τέτοιο και, αν θέλετε, επειδή θεωρείτε τόσο 
κρίσιμο να διακοπεί η ολομέλεια, και αυτό να το θέσουμε σε ψηφοφορία. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι!  Πρέπει να διακοπεί, εκτός τζιαι αν υπάρχει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, πρέπει δεν υπάρχει!  Εμείς αποφασίζουμε, το σώμα! 

 Λοιπόν, προχωράμε με έκτακτη ψηφοφορία, παρακαλώ πολύ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Και εσείς επί της διαδικασίας. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ένα λεπτό.  Παρακαλώ!  Ησυχία, παρακαλώ!  Ησυχία, ήρεμα και θα βρούμε τη λύση. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Σίγουρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, κύριε Μουσιούττα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Επειδή, πριν ψηφίσουμε, θα ’θελα -μπορεί να έπρεπε να το γνώριζα, αλλά λέω δεν το γνωρίζω- θα 
’θελα να ξέρω με βάση τον κανονισμό που έχουμε στη Βουλή, όταν υπάρχει ένα νομοθέτημα που κατατίθεται 
με τη μορφή του κατεπείγοντος και εγκρίνει η ολομέλεια ότι είναι επείγον και ταυτόχρονα υπάρχει μέσα στην 
ημερήσια διάταξη κάτι αντίστοιχο σε πρόταση νόμου, εάν ο κανονισμός καθορίζει ή η ψηφοφορία ποιο 
συζητιέται πρώτο και ποιο δεύτερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βέβαια, βέβαια, μένουν στο τέλος τα επείγοντα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Μάλιστα, ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Και εσείς διαδικαστικό, κύριε Παπαδούρη; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, ναι, διαδικαστικό. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, όσο πιο σύντομα μπορείτε.  Έχουμε πάρα πολλά θέματα…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Σας είδα, θα σας δώσω τον λόγο.  Ηρεμία και ησυχία! 

 Ελάτε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ακολουθώντας, Πρόεδρε, την ερώτηση του κ. Μουσιούττα, ακολουθώντας την εισήγηση του κ. 
Μουσιούττα, θέλουμε και εμείς να ενημερωθούμε για κάτι.  Σε περίπτωση που γίνει αποδεκτό το νομοσχέδιο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ως επείγον. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 …να είναι ξεκάθαρο σε όλους ότι σε περίπτωση απόρριψης του νομοσχεδίου προχωρούμε με την 
ατζέντα ως έχει.  Να είναι ξεκάθαρο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό θα θέσουμε σε ψηφοφορία τώρα αμέσως. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έκανα προηγουμένως μία διαδικαστική εισήγηση, θα την ξανακάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εμείς είμαστε έτοιμοι, αν συμφωνήσει η ολομέλεια να αγνοήσει τον κανονισμό που προνοεί ότι το 
επείγον θέμα πάει στο τέλος και τεθεί το νομοσχέδιο της κυβέρνησης πρώτο, να προχωρήσουμε πρώτα με την 
ψήφιση του νομοσχεδίου.  Και εμείς θα δηλώσουμε ότι, ναι, αυτό γίνεται και με τις πρωτοβουλίες του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και του κ. Χατζηγιάννη, που πίεσε μέσα στην επιτροπή και εξώθησε και την 
κυβέρνηση να φέρει το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Τα άλλα με την εισήγηση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ακολουθηθεί η διαδικασία, κύριε Παπαδόπουλε, όπως γνωρίζω και όπως κάνουμε πάντα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Προσπαθούμε να βοηθήσουμε και δεν μας βοηθάς! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν ξέρω την ετυμηγορία του σώματος, οφείλω να είμαι δίκαια όπως σε κάθε περίπτωση. 

 Πάμε σε ψηφοφορία. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε.   

 Μα, δεν καταλαβαίνω ακόμα ποιο είναι το ζήτημα!  Αφού είστε έτοιμοι να τοποθετηθείτε, το θέμα ποιο 
είναι; 

 Ελάτε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Το ζήτημα είναι πολύ απλό και δεν μπορεί να φοβόμαστε τη δημοκρατία, επειδή έχει γίνει επίκληση της 
δημοκρατίας. 

 Εδώ υπάρχει αίτημα, για να τεθεί προς ψήφιση ταυτόχρονα, ως οφείλουμε με βάση τον κανονισμό, το 
ζήτημα του κατά πόσο δεχόμαστε ή όχι με τη διαδικασία του κατεπείγοντος να συζητήσουμε το κυβερνητικό 
νομοσχέδιο, αλλά και οι προτάσεις νόμου να αναβληθούν.   

 Σε ό,τι αφορά την τήρηση του κανονισμού, κυρία Πρόεδρε, είσαστε απόλυτα συνεπής και σωστή, αν 
θέσετε αυτή την πρόταση και απορριφθεί ως οφείλεται στην αρχή της συνεδρίας ή εγκριθεί η αποδοχή για 
συζήτηση ή όχι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Του επείγοντος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …του επείγοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

 Ωραία! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν είστε λάθος και, αν νομίζετε ότι είναι προβληματική αυτή η διαδικασία, θέστε τη στο σώμα, για να 
ψηφίσουμε και τα δύο μαζί, να δείτε την αίσθηση του σώματος, και μετά κάμνετε τα υπόλοιπα όπως εσείς 
νομίζετε!  Αλλά δημοκρατικά πρέπει να επιτρέψετε αυτό που έγινε εισήγηση να κριθεί είτε με τον έναν είτε με 
τον άλλο τρόπο.  Κατά προτεραιότητα, εισηγούμαστε να ψηφίσουμε ταυτόχρονα αποδοχή ή απόρριψη της 
συζήτησης με τη διαδικασία του κατεπείγοντος τζιαι την αναβολή των συναφών πάνω στο ίδιο ζήτημα θεμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω ακούσει τρεις φορές την εισήγησή σας.  Θα ακολουθήσω ό,τι προβλέπεται από τον κανονισμό. 

 Κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εμείς βλέπετε ότι σκόπιμα έχουμε αποφύγει να εμπλακούμε σε αυτή τη διαδικασία της 
συζήτησης, που ουσιαστικά δεν τιμά το σώμα.  Εν πάση περιπτώσει όμως, το θέμα είναι ξεκάθαρο.  Από τη 
στιγμή που υπάρχει συγκεκριμένο νομοσχέδιο και υπάρχουν και προτάσεις νόμου που αφορούν το ίδιο θέμα, 
προτάσσεται πρώτα το νομοσχέδιο και, αν το νομοσχέδιο ψηφιστεί, οι προτάσεις κατευθείαν απορρίπτονται και 
δεν τίθενται καν για συζήτηση.  Εάν το νομοσχέδιο απορριφθεί, τότε συζητιούνται οι προτάσεις. 

 Αυτό λοιπόν με τη διαδικασία του κατεπείγοντος ακόμα και τελευταίο να πάει το νομοσχέδιο για 
συζήτηση, οι συγκεκριμένες προτάσεις δεν θα συζητηθούν στη σειρά που έχουν, θα παν μετά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου.  Αυτή είναι η λογική διαδικασία, αυτή είναι η διαδικασία που ακολουθούσαμε πάντοτε και δεν θα 
έρθουμε σήμερα να αλλοιώσουμε αυτά τα δεδομένα.  Και δεν είναι μόνο θέματα κανονισμών μερικές φορές.  
Μερικές φορές είναι και θέμα εθιμικού δικαίου, πώς δημιουργείται στα τόσα χρόνια λειτουργίας της Βουλής, και 
αυτό είναι πάρα πολύ σημαντικό! 

 Λοιπόν, σας ευχαριστώ πάρα πολύ.  Ελπίζω και αντιλαμβάνομαι ότι το σώμα αποδέχεται αυτό που έχω 
πει, για να προχωρήσουμε σωστά και να κλείσουμε το θέμα της συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό θα εξαρτηθεί από την ετυμηγορία ή όχι της ψηφοφορίας. 

 Κύριε Χατζηγιάννη, είστε ο τελευταίος ομιλητής. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Το λοιπόν, πραγματικά θλίβομαι!  Θλίβομαι πραγματικά για κάτι το οποίο συμφωνούμε ότι καταλήγουμε 
στο €350, στην κατάργηση.  Και ερχόμαστε τώρα τζιαι γίνονται πράγματα και θαύματα ή λέγονται πράγματα και 
θαύματα!  Απόλυτα λανθασμένα τα πλείστα που έχω ακούσει! 

 Σας παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, τον λόγο τον έχετε εσείς στη διαδικασία.  Βάλτε το θέμα, που δικαίως η 
κυβέρνηση ζητά, την κατάθεση με τη μορφή του κατεπείγοντος, να πάει η επιτροπή κάτω και αποφασίζει τα 
πάντα η επιτροπή στη συνέχεια.  Νομίζω είναι ξεκάθαρα όπως σε όλα τα θέματα, αυτό ακολουθούμε για 
δεκαετίες σε αυτή τη Βουλή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία!  Εγώ αυτό γνωρίζω. 
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 Λοιπόν, έκτακτη ψηφοφορία. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση το νομοσχέδιο να κατατεθεί και να κηρυχθεί επείγον; 

 Να ψηφίσουμε διά χειρός παρακαλώ, διά χειρός. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση να κατατεθεί και να κηρυχθεί επείγον το νομοσχέδιο σήμερα; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το ίδιο είναι.  Όπως νομίζετε.  Θα το κάνω πιο εύκολο.   

 Πόσοι είναι υπέρ της κατάθεσης του νομοσχεδίου σήμερα ως επείγοντος;  Πόσες, πόσοι; 

 Με βάση τα αποτελέσματα της διά χειρός ψηφοφορίας, το νομοσχέδιο κατατίθεται ως επείγον σήμερα. 

 Υπάρχει δεύτερο αίτημα, για αναβολή των προτάσεων νόμου.   

 Πόσοι συνάδελφοι, συναδέλφισσες τάσσονται υπέρ της αναβολής των προτάσεων νόμου;   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παιδιά, συνάδελφοι, πόσοι, πόσες τάσσονται υπέρ της αναβολής των προτάσεων νόμου; 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, για τη διαδικασία...  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, κύριε Δαμιανού.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ησυχία, παρακαλώ! 

 Είπαμε θα ψηφίσουμε το επείγον μετά.  Λέχθηκε ότι κάποιοι θέλουν να αναβληθούν, για να ξέρει, να 
πάει έξω η επιτροπή, να φέρει μέσα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Θα αποφασίσει η επιτροπή για την αναβολή των προτάσεων νόμου;  Σας παρακαλώ πολύ! 

 Ελάτε, κύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Έν’ θέμα ολομέλειας, κύριε Χατζηγιάννη! 

 Κυρία Πρόεδρε, αν κατάλαβα το ερώτημά σας, με βάση τον κανονισμό είναι απαντημένο.  Υπάρχουν 
προτάσεις που είναι εξ αναβολής ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, αλλά επειδή τέθηκε… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ωραία, τότε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …και θέλουμε να φανεί το αποτέλεσμα… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, όχι, όχι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ψηφίζαμε ώς τώρα και θα έληγε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ:  

 Πρόεδρε, θεωρώ ότι δεν τίθεται θέμα να τεθεί στο σώμα πράγμα που είναι εγκεκριμένο και ρυθμισμένο 
από τον κανονισμό.  Είναι εξ αναβολής, δεν τίθεται θέμα εκ νέου αναβολής μιας εξ αναβολής πρότασης νόμου.  
Άρα, δεν υπάρχει ζήτημα να αναβληθούν οι προτάσεις νόμου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ναι, αλλά ξανάγινε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξανάγινε πολλές φορές.  Θα το έθετα, για να λήξει και αυτή η συζήτηση. 

 Κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Λυπούμαι, κυρία Πρόεδρε, έχουμε ξεκαθαρίσει μερικά ζητήματα!  Ή τα ξεκαθαρίζουμε ή δεν τα 
ξεκαθαρίζουμε!  Από τη στιγμή που γίνεται κατεπείγουσα συζήτηση του συγκεκριμένου θέματος, θα πάει να 
συζητηθεί πρώτα το νομοσχέδιο και, αν ψηφιστεί το νομοσχέδιο, δεν συζητούνται οι προτάσεις, τελειώνουν οι 
προτάσεις, φεύγουν!  Δεν χρειάζεται καν!  Εάν δεν περάσει το νομοσχέδιο, τότε συζητούμε τις προτάσεις! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Πρώτα μπαίνει το νομοσχέδιο, τέλειωσε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, συνάδελφοι, σπάζει μια διαδικασία για το ίδιο θέμα.  Δηλαδή πήραμε απόφαση ότι 
κρίνεται επείγον, πάμε κάτω στην επιτροπή και αποφασίζει η επιτροπή τα περαιτέρω. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έχει πράγματα που δεν εξηγούνται με όρους λογικής.  Αφού έχει ενώπιόν της η 
ολομέλεια συγκεκριμένα νομοσχέδια τζιαι προτάσεις νόμου επί του συγκεκριμένου, πώς θα αποφανθεί γιατί 
έφερε τούτη την πρόταση;  Θα εκπίπτουν από την ολομέλεια προτάσεις από την επιτροπή; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Καλά, το μισό θα το αφήσουμε για την επόμενη βδομάδα και για ένα θέμα θα αποφασίσουμε αυτή την 
ώρα;  Δεν γίνεται! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Εννά αποφασίσετε εσείς για την ολομέλεια; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έληξε το ζήτημα, θα προχωρήσω εν τη σοφία μου όπως θεωρώ σε διαβούλευση και με τους 
γραμματείς.  Αποφασίστηκε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Τι είναι, τι συνέβη πάλι, κύριε Λουκαΐδη;  Αφού είπετέ μας την άποψή σας!  Μας είπετε την άποψή σας!  
Αφήστε με να προεδρεύσω! 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, κύριε Μυλωνά, δεν σας είδα, απολογούμαι, ελάτε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Είναι η πέμπτη φορά που θα μιλήσει.  Περιμένουμε ο κ. Δημητρίου και εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν σας είδα, έχετε δίκαιο.  Ελάτε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κυρία Δημητρίου, δεν θα μιλήσω για το θέμα.   

 Θέλω να απευθύνω έκκληση στους συναδέλφους μου, και στον κ. Λουκαΐδη, που ξέρω ότι με αγαπά και 
με εκτιμά, και σε όλους του Συναγερμού.  Άσχετο με αυτό που γίνεται τώρα, να σκεφτούμε όλοι μας και ο 
καθένας ξεχωριστά τι θα μας κάμνουν αύριο οι συνάδελφοί μου οι δημοσιογράφοι και δεν θα έχουν άδικο.  Και 
θα παρακαλέσω τους συναδέλφους να βοηθήσουμε την Πρόεδρο της Βουλής.  Σε μια δύσκολη απόφαση, το 
καταλαβαίνω, να ακούμε έναν. 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν θα μιλήσω για το θέμα.  Σας παρακαλώ θερμά, δεν βλέπετε τι εικόνα εκπέμπουμε 
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μόνοι σας;  Οι παραπάνω το βλέπετε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ.  

 Επιτρέψετέ μου, ευχαριστώ για τη βοήθεια, να προεδρεύσω.  Έχω λάβει την απόφασή μου και έτσι θα 
προχωρήσουμε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, τι θα πείτε διαφορετικό, κύριε Λουκαΐδη, πάλι;  Σας παρακαλώ!  Αφού είπετε την άποψή σας! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι, δεν είπαμε την άποψή μας, σας τη λέω επίσημα.  Η θέση μας, όπως προβλέπει ο κανονισμός -δεν 
θέλω να ξανανοίξω τη συζήτηση, επειδή δεν θέλουμε να φαίνεται ότι έχουμε επιλεκτική ευαισθησία- η 
διαδικασία προβλέπει ότι, όταν θα έρθει η ώρα συζήτησης των υπό αναφορά θεμάτων, αποφασίζουμε για 
αναβολή ή όχι, εάν κάποιος από τους συναδέλφους ζητήσει.  Τόσο απλά, προχωρούμε με την ατζέντα, εάν και 
εφόσον το σώμα δεν θεωρεί ότι πρέπει να διακόψουμε, για να πάει η επιτροπή Εμπορίου, να καλεστεί ο 
Υπουργός Εμπορίου, αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει έτσι πρόθεση από την πλειοψηφία, είμαστε μόνοι μας…  

 Λοιπόν, οπόταν, με το έτσι θέλω θα προχωρήσει η διαδικασία, ας προχωρήσει, αλλά το θέμα της 
αναβολής δεν είναι τώρα που πρέπει να λυθεί.  Εθέλετε να το βάλετε πρώτο χωρίς τα άλλα ζητήματα, τωρά εν 
έσιει λογική να βάλετε τα θέματα της αναβολής για τα υπόλοιπα.  Όταν έρτει η ώρα τους!  Εμείς διαφωνούμε επί 
της ουσίας, έτσι για να το ξεκαθαρίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Δημητρίου, έχετε κάτι να πείτε; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αυτό που θέλω να πω είναι πως το τι κάναμε μέχρι τώρα ήταν προ ημερησίας 
διατάξεως.  Εψηφίσαμε.  Είναι η ώρα να μπούμε στην ημερήσια διάταξη, στο Κεφάλαιο Πρώτο, και εκεί, όταν 
έρθει η ώρα των νομοθετημάτων, με τη σειρά που είναι -συμφωνώ με τον κ. Δαμιανού, είναι εξ αναβολής δις 
και τρις- δεν παίρνει να αναβληθούν ξανά οι προτάσεις νόμου, θα τα δούμε συνολικά, όταν έρθει η ώρα τους.  
Αυτή είναι η εισήγηση που σας κάνω και βάσει των κανονισμών να προχωρήσουμε με την ατζέντα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έχει ήδη κριθεί το κατεπείγον το θέματος.  Η συνεννόηση που είχαμε κάνει ήταν να μπει σε 
ψηφοφορία.  Θα αναβληθούν και οι προτάσεις, για να ξέρει και η επιτροπή τι έχει να διαχειριστεί, και αυτό 
προτίθεμαι να πράξω.  Και επίσης, λόγω της εισήγησης του κ. Λουκαΐδη, αν θέλετε να διακόψουμε την 
ολομέλεια του σώματος, για να γίνει η επιτροπή, ή αν θα γίνει ταυτόχρονα.   

 Νομίζω και κατά τη δική μου προσωπική εκτίμηση θα βοηθήσει την επιτροπή, αν αποφανθεί το σώμα, να 
γνωρίζει αν θα αναβληθούν ή όχι οι προτάσεις ή αν θα πρέπει να τύχει εξέτασης μόνο το κυβερνητικό 
νομοσχέδιο.  Οπόταν, θεωρώ σκόπιμο να ψηφίσουμε τώρα, για να λήξει και αυτό.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, να πάει η επιτροπή να συνεδριάσει και να έρθει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό λέμε, κύριε Κουλία!  Τι να συνεδριάσει;  Επί των προτάσεων νόμου που υπάρχει αίτημα για 
αναβολή ή επί του κυβερνητικού νομοσχεδίου; 

 Αποφασίσαμε για το κυβερνητικό νομοσχέδιο, κατατίθεται με τη μορφή του κατεπείγοντος και πάει στην 
επιτροπή.  Η επιτροπή, συνάδελφοι, που θα κάνουν τώρα συνεδρία, πρέπει να ξέρουν αν θα έχουν ενώπιόν 
τους και τις προτάσεις νόμου.  Είναι κοινή λογική. 

 Ελάτε, κύριε Καρογιάν. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 
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 Κυρία Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό, νομίζω ότι συζητούμε άδικα ως επί το πλείστον.  Εφάαμεν πολλή 
ώρα χωρίς ουσιαστικό αντίκρισμα.  Με τις πρώτες τοποθετήσεις που έγιναν επί της ουσίας θεωρώ ότι 
συμφωνούμε όλοι, όλοι!  Ο στόχος του νομοσχεδίου είναι αυτό που ξεκίνησε ο κ. Κουλίας και συνέχισαν 
κάποιοι άλλοι από το ’18, επομένως φτάνουμε σε εκείνο το συμπέρασμα.  Τώρα αρχίσαμε να λεπτολογούμε αν 
θα γίνουμε με τον άλφα ή τον βήτα.  

 Και κάτι για τον κανονισμό, για να τελειώνουμε, διότι είναι αχρείαστα κάποια πράγματα.  Βάσει του 
κανονισμού, αν θυμούμαι καλά ’πού τα παλιά, από τη στιγμή που κατατίθεται νομοσχέδιο με τη μορφή του 
κατεπείγοντος και από τη στιγμή που αυτό το νομοσχέδιο ψηφιστεί, οι προτάσεις νόμου δεν έχουν κανένα 
αντίκρισμα.  Αν θυμούμαι καλά ’πού τα πολλά χρόνια πριν.  Εγέρασα, μου διαφεύγουν πράματα, όμως η 
αίσθησή μου είναι αυτή.   

 Γι’ αυτό τον λόγο λοιπόν, εφόσον υπάρχει κοινή βούληση από όλους, να καταλήξουμε κάπου.  Είναι 
κρίμα να αδικούμε και το σώμα, τους βουλευτές, τα κόμματα για ένα πράγμα που στο τέλος συμφωνούμε όλοι 
και ήταν αγώνας πολλών χρόνων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Αφού έτσι κι αλλιώς θα πάει τώρα η επιτροπή να το συζητήσει.  Θα το θέσω σε ψηφοφορία.    

 Πόσοι τάσσονται υπέρ ή όχι της αναβολής των προτάσεων νόμου, για να ξέρει η επιτροπή τι έχει να 
συζητήσει, και θα πάει έξω η επιτροπή…   

 Υπέρ ή εναντίον της αναβολής των προτάσεων νόμου; 

 Μετρήστε, κύριε Κώστα.  

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Από τη στιγμή που επιμένετε εσείς να μας το θέσετε τώρα, παρά το ότι οι τοποθετήσεις όλων δεν ήταν 
προς αυτή την κατεύθυνση τώρα, ο κανονισμός προβλέπει, το είπε και ο κ. Λουκαΐδης, το είπε ο  κ. Σιζόπουλος, 
το είπε ο πρόεδρος, ο Καρογιάν, δεν είναι ανάγκη τώρα, αλλά, αν επιμένετε να μας το θέσετε τώρα, ε, συνεπής 
προς την τοποθέτηση που έκαμα προ ολίγων λεπτών, ε, πρέπει να το ψηφίσω!  Ε, δεν θεωρώ όμως ότι έπρεπε 
τώρα να ψηφίσουμε, αλλά, αν τώρα πρέπει να ψηφίσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι «πρέπει», κύριε Γεωργιάδη, είναι για να βοηθήσουμε την επιτροπή!  

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Δεν θεωρώ ότι τη βοηθούμε, αλλά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αχ, Θεέ μου! 

 Ελάτε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε μου, με όλη μου την αγάπη. 

 Αυτή τη στιγμή, επιτρέψτε μου να πω ότι αυτή τη στιγμή δεν βοηθάτε την επιτροπή.  Δυσκολεύετε την 
επιτροπή.  Δυσκολεύετε την επιτροπή για πράγματα που ετεθήκαν πριν λίγο και να πω το εξής απλό και μιλώ 
προσωπικά για τον εαυτό μου:  Αν τελικά αποσυρθούν οι προτάσεις νόμου και αν τελικά έρτουμε, που ήδη 
εψηφίσαμε, για να συζητήσουμε το νομοσχέδιο σήμερα και για κάποιο λόγο δεν περάσει το νομοσχέδιο, θα 
είμαστε στο εξής θέμα, ότι όλοι δηλώνουμε ότι θέλουμε να καταργήσουμε τα €350 τζιαι σήμερα θα φύουμε ’πού 
τούτη την αίθουσα και θα πούμε στον κόσμο «δεν το ψηφίσαμε»!   

 Πρόεδρε, σας παρακαλώ, μην το βάλετε να αποσυρθούν οι προτάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Πραγματικά, θεωρούσα ότι ένα από τα επιχειρήματα στην αρχή ήταν η αναβολή των προτάσεων νόμου.  
Στη συνέχεια, τώρα έφυγε αυτό το επιχείρημα.  Όπως και να ’χει, αν υπάρχει σύγκλιση, πολύ ωραία!  Θα πάει 
έξω η επιτροπή, δεν θα το θέσω σε ψηφοφορία, αλλά κάποιοι πρέπει να αποφασίσουν τι θέλουν σε αυτό το 
σώμα πραγματικά, γιατί το πρώτο επιχείρημα, ξεκινώντας τις εργασίες του σώματος, ήταν η αναβολή των 
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προτάσεων νόμου.  Πραγματικά, διερωτώμαι!  Ίσως η δική μου λογική να μην είναι τόσο κοινή τελικά, 
πραγματικά!   

 Η επιτροπή να πάει εκτός…  Εκτός αν τώρα δεν υπάρχει αίτημα να τεθεί και αυτό σε ψηφοφορία, 
αλλάξετε τζιαι τζιειαμαί γνώμη! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Πάρα πολλά ωραία!  Να πάει έξω η επιτροπή να κάμει τη συζήτησή της, τις διεργασίες της και να ’ρθείτε 
μετά. 

 Να διαφοροποιηθεί, παρακαλώ, και το κείμενο που έχω μπροστά μου. 

 Αθόρυβα, παρακαλώ, η επιτροπή να αποχωρήσει, για να μπορέσουμε να συνεχίσουμε.  Έχουμε πολλά 
θέματα. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2024 Νόμος του 
2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.060-2024). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2024 Νόμος 
του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.061-2024). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

3.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2024 Νόμος του 
2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.062-2024). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2024 Νόμος 
του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.063-2024). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5.  Ο περί της Ποιότητας του Νερού 
Ανθρώπινης Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.064-2024). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 

6.  Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.065-2024). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί της Καταπολέμησης, μέσω του 
Ποινικού Δικαίου, της Απάτης εις Βάρος των 
Οικονομικών Συμφερόντων της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.066-2024). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

8.  Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας 
Δικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του 
Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.067-2024). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

9.  Ο περί Προϋπολογισμού της Δημόσιας 
Επιχείρησης Φυσικού Αερίου του 2024 
Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.069-2024). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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10.  Ο περί Πιστοποίησης της Γνησιότητας της 
Υπογραφής Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.070-2024). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

11.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Λογαριασμοί του Ταμείου) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.021-2024). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

12.  Οι περί Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού 
και Νεολαίας, Μέση Εκπαίδευση - Θέση 
Καθηγητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.022-2024). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

13.  Οι περί Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο 
Αποκατάστασης Προπολεμικής 
Φερεγγυότητας) Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.023-2024). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 
Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.02.065.023-2024). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
και Νίκο Σύκα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

2. Ο περί Εγγραφής Αγροτικών Δρόμων για 
Σκοπούς Πυροπροστασίας Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.02.065.024-2024). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
και Νίκο Σύκα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λεωνίδου.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Είναι παράκλησή μας, κυρία Πρόεδρε, το υπ’ αριθμόν 9 θέμα της κατάθεσης να παραπεμφθεί στην 
επιτροπή Ενέργειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιο είναι το θέμα αυτό;  Δεν το έχω μπροστά μου.  

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Δημόσιας Επιχείρησης Φυσικού Αερίου του 2024 Νόμος 
του 2024».  Έχουμε συνεννοηθεί με την πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών και με τον αναπληρωτή 
πρόεδρο, για να πάει στην επιτροπή Ενέργειας.  

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Μια χαρά, δεν υπάρχει καμία ένσταση.   

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Από την πρωινή Σύσκεψη Αρχηγών υπάρχει εισήγηση όπως καθοριστεί συγκεκριμένος χρόνος και 
παρακαλώ να τον τηρήσουμε, γιατί ενδέχεται να φύγουμε η ώρα 12.00 τη νύχτα από εδώ.  Επίσης, υπάρχει 
εισήγηση όπως αλλάξει η σειρά συζήτησης ορισμένων θεμάτων, για να ’ρθουν μπροστά τα επίμαχα 
νομοθετήματα πρώτα.   
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 Ωραία!  Ξεκινούμε με το πρώτο θέμα ως βρίσκεται στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί της 
Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ 
για τη Συμπαραγωγή Ταινιών (Κυρωτικός) Νόμος του 2023».  Στη συνέχεια θα συνεχίσουμε με τα θέματα 23 και 
24, που είναι «Ο περί Συμβούλων ή Άλλων Συνεργατών Καθορισμένων Αξιωματούχων της Δημοκρατίας 
(Κριτήρια Επιλογής για την Παροχή Υπηρεσιών) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2023» και «Ο περί 
Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2023».  Στη συνέχεια το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, 
που είναι «Ο περί Ιδρύσεως Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου και για Συναφή Θέματα Νόμος του 
2023», το υπ’ αριθμόν 25 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 
2024 Νόμος του 2024», μετά το υπ’ αριθμόν 26 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 2024 Νόμος του 2024» και στη συνέχεια τα θέματα με τους αριθμούς 11 έως 
16, τα οποία τιτλοφορούνται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2017», «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022», «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2022», «Ο 
περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2022», «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος 
του 2022» και «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023».  

 Είμαστε σύμφωνοι, συνάδελφοι;   

 Και τα υπόλοιπα στη συνέχεια. 

 Ωραία! 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για τη Συμπαραγωγή Ταινιών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2023».   

 Παρακαλώ τον κ. Γεωργίου να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 1 θέματος είναι η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για τη Συμπαραγωγή Ταινιών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του 

Κράτους του Ισραήλ για τη Συμπαραγωγή Ταινιών (Κυρωτικός) Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Χάρης Γεωργιάδης, πρόεδρος  Μαρίνα Νικολάου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Κουκουμάς 

 Γιώργος Λουκαΐδης Χρύσης Παντελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η Οκτωβρίου και στις 15 Νοεμβρίου 2023.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υφυπουργείου 
Πολιτισμού και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης τo μέλoς της 
επιτροπής κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του Συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ 
για τη Συμπαραγωγή Ταινιών. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υφυπουργείου Πολιτισμού, σκοπός της κύρωσης της υπό αναφορά 
συμφωνίας είναι η εγκαθίδρυση ενός πλαισίου αμοιβαίας συνεργασίας μεταξύ των δύο κρατών, που θα 
εξυπηρετήσει την ανάπτυξη της παραγωγής ταινιών και θα ενθαρρύνει την περαιτέρω ανάπτυξη των 
πολιτιστικών και τεχνολογικών δεσμών μεταξύ αυτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για τη συζήτηση του θέματος ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ θα έχουν είκοσι λεπτά χρόνο, το ΔΗΚΟ  δεκαπέντε λεπτά 
-να μου κρατάτε τους χρόνους, κύριε Ορφανίδη, σας παρακαλώ- ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ και Οικολόγοι οκτώ 
λεπτά και οι ανεξάρτητοι βουλευτές μας από τέσσερα λεπτά, εάν το επιθυμούν φυσικά.   
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ποιος σας ζήτησε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το λέω, εάν και εφόσον το επιθυμείτε. 

 Υπάρχουν ομιλητές ή ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Να κλείσει ο κατάλογος.  Δηλώστε, αν θέλετε, να ξέρουμε πόσοι θα μιλήσουν. 

 Να ξεκινήσουμε με εσάς, κύριε Λουκαΐδη;  Θέλετε με την κ. Νικολάου; 

 Ελάτε.   

 Γυρίστε μου το χρονόμετρο να βλέπω, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ:  

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Διαβάζω από την ιστοσελίδα του «Φιλελεύθερου», το «Philenews», πριν από λίγο:  «Γάζα: Τουλάχιστον 
εκατόν τέσσερις νεκροί από ισραηλινά πυρά σε χώρο διανομής ανθρωπιστικής βοήθειας.  Οι υγειονομικές 
αρχές στη Γάζα», συνεχίζει το κείμενο, «δήλωσαν σήμερα ότι τα ισραηλινά πυρά κατά ανθρώπων που 
περίμεναν για ανθρωπιστική βοήθεια κοντά στην πόλη της Γάζας είχαν ως αποτέλεσμα 104 Παλαιστίνιοι να 
χάσουν τη ζωή τους και 280 να τραυματιστούν, με ένα νοσοκομείο να δηλώνει ότι παρέλαβε 10 νεκρούς και 10 
τραυματίες.  Σύμφωνα με το γαλλικό πρακτορείο, ο αριθμός των τραυματιών ανέρχεται σε 760.  Ο 
απολογισμός του μακελειού στην οδό Αλ Ρασίντ, όπου γινόταν η διανομή ανθρωπιστικής βοήθειας στην πόλη 
της Γάζας, αυξάνεται πλέον σε 104 νεκρούς και 760 τραυματίες».   

 Τούτα είναι πριν από λίγες ώρες που έχουν συμβεί και προστίθενται στην αλυσίδα των γεγονότων, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των εγκλημάτων καλύτερα που το Κράτος του Ισραήλ διαπράττει σε βάρος του 
παλαιστινιακού πληθυσμού εδώ και πάνω από τέσσερις μήνες.  Είναι, επιτρέψετέ μου να πω, θλιβερό, τραγικό 
αυτό το κοινοβούλιο εξαιτίας του συσχετισμού δυνάμεων να επιλέγει να μην συζητά όπως είχε πράξει για τις 
φρικαλεότητες της Χαμάς της 7ης του Οκτώβρη και είχε εκφράσει ψήφισμα σχετικό, αντί να συζητά τις 
φρικαλεότητες που έχουν ακολουθήσει την 7η Οκτωβρίου ή και τα εβδομήντα πέντε χρόνια που προηγήθηκαν 
της 7ης Οκτωβρίου, τα οποία κάποιοι ηθελημένα ξεχνούν και διαγράφουν. 

 Συζητούμε τη συμπαραγωγή ταινιών με το Ισραήλ.  Και γιατί τη συζητούμε, σας παρακαλώ;  Ενώ δύο 
φορές αποφασίστηκε η αναβολή, γιατί εκρίθηκε από αυτό το σώμα ότι δεν ενδεικνυόταν να εξελίσσεται μια 
σφαγή σε βάρος των Παλαιστινίων και την ίδια ώρα εμείς να μιλάμε για συμπαραγωγή ταινιών με το Κράτος 
του Ισραήλ, δύο φορές αναβλήθηκε, κάποιοι προφανώς ήθελαν και θέλουν να δώσουν ξανά διαπιστευτήρια 
στην ακροδεξιά κυβέρνηση του Ισραήλ και την εδώ πρεσβεία του Κράτους του Ισραήλ και ήθελαν να 
χαϊδέψουμε στην πλάτη την ακροδεξιά κυβέρνηση Νετανιάχου, λέγοντας ότι τίποτα δεν τρέχει, εμείς 
συνεχίζουμε κανονικά να χτίζουμε τις σχέσεις μας και να στηρίζουμε ό,τι κάνει το Κράτος του Ισραήλ αυτή την 
ώρα στη Γάζα και όχι μόνο, για να μην ξεχνάμε και τη Δυτική Όχθη!  Γι’ αυτό η πλειοψηφία αποφάσισε ότι 
πρέπει να συζητήσουμε αυτή την ώρα αυτό το θέμα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα κάνουμε συμπαραγωγή ταινιών.  Εισηγούμαι η πρώτη ταινία που θα παραχθεί να ξεκινά με το 
κλέψιμο της γης των Παλαιστινίων πριν από εβδομήντα πέντε χρόνια, να συνεχίζεται με τη Νάκμπα, την 
καταστροφή που ακολούθησε τις αποφάσεις της διεθνούς κοινότητας τότε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Τι έγινε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, συνεχίστε.  Κάποιος μιλά στο τηλέφωνο.  Ελάτε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να συνεχίσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με τα εγκλήματα του εποικισμού που συνεχίζει να 
διαπράττει το Κράτος του Ισραήλ μέχρι αυτή την ώρα, να συνεχίσει με την προβολή των μαζικών… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, απολογούμαι.   

(Σε έντονο ύφος) 
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 Παρακαλώ εκείνος στο θεωρείο που μιλά στο τηλέφωνο να κλείσει το τηλέφωνο!  Να σεβαστείτε τον 
ομιλητή!  Εδώ είναι η αίθουσα της ολομέλειας!  Δεν ξέρω από πού ακούγεται η φωνή.  Αν είναι δυνατό!  Δεν 
επιτρέπονται ούτε τηλέφωνα ούτε χειροκροτήματα ούτε οτιδήποτε σε αυτό το σώμα!  Όποιος θέλει να μιλήσει 
να περάσει έξω! 

 Ελάτε, κύριε Λουκαΐδη.  Απολογούμαι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έλεγα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Πρόεδρε, ότι η ταινία που θα κάμουμε μαζί με το 
Κράτος του Ισραήλ θα έχει πολύ υλικό να συμπεριλάβει.  Βεβαίως, δεν υπάρχει περίπτωση το Κράτος του 
Ισραήλ να κάμει μια τέτοια ταινία και με όσα άλλα θα πω.  Τα κάμνει στην πράξη και τα βλέπουμε από τους 
δέκτες μας και αυτό είναι το τραγικό, ωσάν να είναι ταινία, μόνο που αφορά πραγματικούς ανθρώπους, αφορά 
πραγματικές ανθρώπινες ζωές. 

 Για κάποιους ενδεχομένως να ισχύει αυτό που ο υπουργός της κυβέρνησης Νετανιάχου είπε:  
«Πολεμάμε ανθρώπινα ζώα και πράττουμε ανάλογα».  Διότι, μόνο αν θεωρούν ανθρώπινα ζώα κάποιοι τους 
Παλαιστίνιους, δεν μπορούν παρά να συγκινούνται από τις φρικαλεότητες που διαπράττει το Κράτος του 
Ισραήλ τούτη την ώρα!  Μόνο κάποιοι που θεωρούν ανθρώπινα ζώα όπως ο υπουργός ο Ισραηλινός του 
Νετανιάχου δεν μπορούν παρά να συγκινούνται στη δολοφονία αμάχων!   

 Πάνω από 30 000 νεκροί, πάνω από τα δύο τρίτα εξ αυτών άμαχοι, γυναίκες και παιδιά.  Με 
κατεστραμμένη την κτιριακή υποδομή και το απόθεμα κατά 90% της χώρας, με ολόκληρο τον πληθυσμό αυτή 
την ώρα -και είναι καλά να τα συμπεριλάβουμε και τούτα στην ταινία- να οδηγείται σε πείνα, σε έλλειψη 
φαγητού, σε έλλειψη νερού και η Γάζα να έχει γίνει ήδη ακατοίκητη.   

 Αυτή την ώρα κάποιοι θέλουν να στείλουν μήνυμα στο Κράτος του Ισραήλ να προχωρήσει ως έχει.  Αυτή 
την ώρα, αντί να συζητούμε κυρώσεις για το Ισραήλ, αντί να συζητούμε καταδίκη των εγκλημάτων που 
διαπράττει το Ισραήλ, αντί να συζητούμε και να αποφασίζουμε και να διεκδικούμε άμεσο τερματισμό της 
αιματοχυσίας, των φρικαλεοτήτων που διαπράττει το Ισραήλ, άμεση κατάπαυση του πυρός και μόνιμη 
κατάπαυση του πυρός, να συζητούμε και θα ψηφίσουμε για τη συμπαραγωγή ταινιών.  Αυτή την ώρα, αντί να 
συζητούμε για το καθεστώς απαρτχάιντ που έχει επιβάλει το Κράτος του Ισραήλ στη Δυτική Όχθη, με 
εκατοντάδες γκέτο που έχει δημιουργήσει, που μόνο με αυτό της Νοτίου Αφρικής προσομοιάζει, συζητάμε για 
τη συμπαραγωγή ταινιών, γιατί κάποιοι έχουν αυτή την προτεραιότητα!   

 Ξέρετε, είναι οι ίδιοι που μέχρι αυτή την ώρα δεν έχουν πει λέξη κριτικής για όσα διαπράττει το Κράτος 
του Ισραήλ, λέξη κριτικής!  Θα ακούμε με ορθάνοικτα τα αφτιά να δούμε αν θα ακουστεί από αυτό το βήμα 
οποιαδήποτε λέξη κριτικής και θα την καλωσορίσουμε πρέπει να πω, αλλά μέχρι αυτή την ώρα λέξη κριτικής!  
Απλώς, επισκέπτονται το Ισραήλ ή τζιαι τις κατεχόμενες παλαιστινιακές περιοχές που ελέγχει το Ισραήλ, για να 
είμαστε ακριβείς, και δίνουν τα διαπιστευτήριά τους προς την ακροδεξιά κυβέρνηση Νετανιάχου!   

(Σε έντονο ύφος) 

 Λέξη!  Λέξη κριτικής όμως!   

 Αυτό εξηγεί και γιατί συζητούμε αυτό το θέμα και την εμμονή τους να συζητήσουμε αυτό το θέμα.   

 Κάποιοι θέλουν να λέγονται άνθρωποι.  Και μάλιστα να λεγόμαστε άνθρωποι που κατοικούμε σε μια 
χώρα υπό κατοχή, που υποφέρει από την κατοχή.  Που υποφέρει από τη μαζική παραβίαση ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων.  Που υποφέρει από τις πολιτικές των δύο μέτρων και των δύο σταθμών.  Που υποφέρει από την 
υποκρισία των δυτικών, των ιμπεριαλιστών και όσων θέλουν να διαφεντεύουν τον κόσμο και να διατηρούν την 
παγκόσμια ηγεμονία τους.   

 Αλλά όσοι δεν λένε λέξη κριτικής για τα εγκλήματα που διαπράττει το Κράτος του Ισραήλ, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, πόσο διαφέρουν από όλους αυτούς που ακολουθούν πολιτικές δύο μέτρων και δύο 
σταθμών;  Πόσο γινόμαστε πιστευτοί, όταν δικαίως με όλη την ένταση καταγγέλλουμε την εθνοκάθαρση που 
έχει κάνει το Αζερμπαϊτζάν πρόσφατα στο Ναγκόρνο Καραμπάχ, αλλά δεν ιδρώνει το αφτί μας για την 
εθνοκάθαρση, για τις πράξεις γενοκτονίας που κάμνει το Ισραήλ ενάντια στον παλαιστινιακό λαό εις τη Γάζα;  
Είμαστε λιγότερο υποκριτές;   

 Ξέρετε, εμείς προσωπικά, εκ μέρους του κόμματός μας, μιλώντας στην Ασιατική Κοινοβουλευτική 
Συνέλευση, είχα τη δυνατότητα να μιλώ και για τη γενοκτονία ενώπιον όλων των εκπροσώπων και για 
εθνοκάθαρση και για κατοχή στη χώρα που μας φιλοξενούσε, που ήταν οι Αζέροι, αλλά και με τους Τούρκους 
αντιπροσώπους με πολυπληθέστατη αντιπροσωπία.  Όσοι εκλείσαν τα αφτιά και τα μάτια και χαϊδεύουν στην 
πλάτη την ακροδεξιά κυβέρνηση του Νετανιάχου θα μπορούν να μιλούν για την εισβολή της χώρας μας, να 
καταγγέλλουν την Τουρκία για την εισβολή και την κατοχή και την παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων;  
Και αν το πράττουν, δεν θα παίρνουν απάντηση «μα, πού ήσασταν εσείς, όταν τα ίδια και χειρότερα γίνονται 
αυτή την ώρα και όχι απλά δεν τα επικρίνατε, τα στηρίζατε εμμέσως πλην σαφώς»;   

 Ενισχύουμε ή αποδυναμώνουμε τον αγώνα μας για απαλλαγή από την κατοχή με αυτού του είδους τις 
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υποκριτικές συμπεριφορές;  Προφανώς και αποδυναμώνουμε την προσπάθειά μας, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι!   

 Θέλω να πω πάρα πολλά, θα αρκεστώ σε αυτά τα τελευταία και, αν χρειαστεί, να επανέλθουμε.   

 Θέλω να δω τζιαι ποια θα είναι η αντίδραση του σώματος στην πρόθεση και καλώ τους συναδέλφους 
που θα πάρουν τον λόγο και θα εκπροσωπούν τις υπόλοιπες των πολιτικών δυνάμεων, αν είναι έτοιμοι, να 
προχωρήσουμε σε ένα ψήφισμα με ανάλογο περιεχόμενο την ερχόμενη βδομάδα, που θα καταγράφει τα 
γεγονότα επί του εδάφους, θα καταδικάζει και θα ζητά άμεση κατάπαυση του πυρός!   

 Ξέρετε, αν υπάρξει αυτή η δέσμευση, τότε τα πράγματα διαφοροποιούνται σε σχέση με όσα έχω 
αναφέρει.  Αν όχι, λέω ότι αυτό το πράγμα που κάμνουμε σήμερα, την ώρα που εξελίσσονται οι φρικαλεότητες 
του Κράτους του Ισραήλ σε βάρος των Παλαιστινίων, εμείς να ψηφίζουμε για τη συμπαραγωγή ταινιών με το 
Κράτος το Ισραήλ, δεν συνιστά τίποτε άλλο παρά ντροπή, μεγάλη ντροπή για αυτό το σώμα και για όσους είναι 
υπεύθυνοι για αυτό που κάμνουμε σήμερα!   

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ και εγώ πολύ, συνάδελφε.   

 Δεκατρία λεπτά.  Οπόταν, στη συνέχεια…  

 Ανοίξετέ μου, παρακαλώ, την οθόνη, για να βλέπω τους ομιλητές.   

 Ωραία!  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Να σας αφήσω μετά, για να μη βάλουμε δύο ομιλητές από το ΑΚΕΛ;   

 Να προχωρήσουμε με τον κ. Παντελίδη.   

 Κύριε Παντελίδη;   

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Είναι στην επιτροπή, δεν είναι στην… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πείτε μου; 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Είναι στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Συγγνώμη!   

 Να μιλήσετε εσείς; 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εσείς, πρόεδρε; 

 Ελάτε, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Δεν συμφωνώ ότι αυτό που έχουμε ενώπιόν μας έχει οποιαδήποτε σχέση με τα δυσάρεστα που 
συμβαίνουν αυτή τη στιγμή δίπλα στο γειτονικό Ισραήλ, όπου φυσικά και εμείς εκφράζουμε τη θλίψη μας για τις 
σκηνές βίας που δυστυχώς βλέπουμε καθημερινά στα δελτία ειδήσεων και όχι μόνο.   

 Έχουμε ενώπιόν μας μία διακρατική συμφωνία μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Ισραήλ, που 
είχε υπογραφεί πριν από περίπου ανάμιση χρόνο.  Πρόκειται για έναν κυρωτικό νόμο, που είχε υπογραφεί το 
2018, και η συμφωνία θα έχει εμπορικά οφέλη κυρίως για την Κυπριακή Δημοκρατία.  Οτιδήποτε άλλο έχει 
λεχθεί θεωρώ ότι δεν έχει σχέση με το τι είναι που θα επικυρώσουμε σε λίγο με την υπερψήφιση και την 
επικύρωση αυτής της διακρατικής συμφωνίας.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε.   

 Κύριε Θεμιστοκλέους;   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:   

 Πόσα λεπτά δικαιούμαι, κυρία Πρόεδρε;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Έχετε τέσσερα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:   

 Πόσα είχα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Τέσσερα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:   

 Άρα να μιλήσω από εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Όπως επιθυμείτε.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Μιλούμε για συμπαραγωγή ταινιών και όχι συμπαραγωγή χειροβομβίδων!   

 Και αυτή η ιστορία, κάθε φορά που εγείρεται και ακούγεται σ’ αυτή την αίθουσα για το Κράτος του Ισραήλ 
οτιδήποτε, να το διαστρεβλώνουμε και να το παραπέμπουμε συνειρμικά και να μας ακούει και ο κυπριακός 
λαός ότι κατ’ ανάγκη επικροτούμε όλες τις πράξεις του Ισραήλ και ότι κατ’ ανάγκη τάχα είμαστε εναντίον των 
Παλαιστινίων, εγώ ειλικρινά αδυνατώ να το αντιληφθώ και ούτε θέλω να το καταλάβω.   

 Εδώ υπάρχει μία διακρατική συμφωνία για ένα συγκεκριμένο πράγμα.  Δηλαδή, και να μην εγινόταν ό,τι 
έγινε ή ό,τι γίνεται σήμερα εκεί, η Βουλή θα ερχόταν να βάλει όρους για την επικύρωση της συμφωνίας τούτης;   

 Με το Ισραήλ έχουμε σχέσεις και, όταν συνεργάζονται δύο κράτη, αυτά τα οποία επικαλέστηκε το ΑΚΕΛ 
σήμερα έρχονται πάντοτε σε δεύτερη μοίρα.  Η πρώτη μοίρα είναι τα εθνικά συμφέροντα των δύο κρατών.  
Όταν συνάπτει συμφωνίες ένα κράτος με οποιοδήποτε άλλο κράτος εις τον πλανήτη Γη, δεν λαμβάνει υπόψη 
την εσωτερική κατάσταση του άλλου κράτους, αν είναι δημοκρατικό, λιγότερο δημοκρατικό, αν εφαρμόζονται ή 
όχι τα ανθρώπινα δικαιώματα, για να υπογράψει τη συμφωνία εκεί.  Δεν ασκείται εξωτερική πολιτική με 
φιλευσπλαχνία, φιλανθρωπία.  Εξωτερική πολιτική ασκείται στη βάση των εθνικών συμφερόντων και στην 
προκειμένη περίπτωση της συμφωνίας αυτής το εθνικό συμφέρον της Κύπρου, υπό οποιαδήποτε άποψη το δει 
οποιοσδήποτε, επιβάλλει να επικυρώσουμε τη συμφωνία αυτή.   

 Αυτά που είπε ο κ. Λουκαΐδης… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Καλά μας κάμνει η Τουρκία δηλαδή! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:   

 Όχι, κύριε Κυπριανού!  Αυτό είπα, κύριε Κυπριανού; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αυτό επιβάλλουν τα συμφέροντά της… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μη διακόπτετε, παρακαλώ, τον ομιλητή, κύριε…   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 Όχι, δεν έχετε τον λόγο, κύριε Κυπριανού.  Μετά πολύ ευχαρίστως να σας τον δώσω.   

 Ολοκληρώστε, κύριε Θεμιστοκλέους.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:   
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 Αυτό είπα; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αυτό επιβάλλουν τα συμφέροντά της, κύριε Θεμιστοκλέους… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κύριε Κυπριανού, σας παρακαλώ! 

 Ελάτε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:   

 Ε, ωραία!   

 Αφού με προκαλείτε, να πω το εξής:  Όλες οι υπόλοιπες χώρες που συνάπτουν συμφωνίες, 
συνεργασίες, φιλίες και συμμαχίες με την Τουρκία έλαβαν ποτέ υπόψιν το τι έκαμε ή τι έπραξε η Τουρκία στην 
Κύπρο;  Αν ήταν έτσι, κύριε Κυπριανού, ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας ο κ. Μητσοτάκης δεν θα συνομιλούσε 
καν με τον κ. Ερντογάν!  Εδώ έχουμε Κύπριους πολιτικούς που θέλουν… Άλλοι πήγαν εις τον Ερντογάν, πήραν 
τον δρόμο για τα Σούσα, όπως θα έγραφε ο μέγας Ξενοφών στα «Ελληνικά» του, και άλλοι έγιναν οδοιπόροι 
στα Σούσα!   

 Λοιπόν, δεν είναι θέμα τούτο.   

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Και άλλοι εγίναν τα Σούσα!   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:   

 Ε, μα…   

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Έχετε δίκαιο.   

 Παρακαλώ, μη διακόπτετε τον ομιλητή!   

 Ελάτε, κύριε Θεμιστοκλέους, ολοκληρώστε.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:   

 Συνοψίζοντας, κυρία Πρόεδρε, έλεγα ότι δεν αφορά το παρόν θέμα που έχει μπροστά της η ολομέλεια 
της Βουλής, δεν αφορά καθόλου την αγάπη, τη φιλανθρωπία μας και την ανθρωπιά μας απέναντι σε όσους 
αδικούνται από συρράξεις και πολέμους.  Αλλά από την άλλη πλευρά, επειδή γίνεται αυτό που γίνεται τώρα στη 
Λωρίδα της Γάζας, δεν υπάρχει δικαιολογία, για να παραλύσει η Κυπριακή Δημοκρατία, να αποκόψει δεσμούς, 
σχέσεις, συμφωνίες με το Κράτος του Ισραήλ.  Εμείς θεωρούμε, τουλάχιστον εγώ θεωρώ ότι το Ισραήλ είναι 
ένας απαραίτητος σύμμαχος στα όσα μπορεί να επιδιώκει η Κυπριακή Δημοκρατία.   

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ πολύ και εγώ.   

 Ανοίξετέ μου τον πίνακα, παρακαλώ, να βλέπω τους ομιλητές.   

 Ωραία!   

 Να συνεχίσουμε με τον κ. Σιζόπουλο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε. 

 Σαφώς και καταδικάζουμε τις βαρβαρότητες που σήμερα το Κράτος του Ισραήλ διαπράττει στη Λωρίδα 
της Γάζας, που είναι μία ανθρωποκτονία σε όλα τα επίπεδα, και αυτό το έχει ήδη πράξει και ο Οργανισμός 
Ηνωμένων Εθνών και άλλοι οργανισμοί, αλλά και άλλες κυβερνήσεις, όπως επίσης καταδικάσαμε και την 
τρομοκρατική ενέργεια της Χαμάς, η οποία στην ουσία λειτούργησε ως εκλυτικός παράγοντας για τα όσα 
συμβαίνουν.   

 Απ’ εκεί και πέρα όμως, ο πολιτισμός θεωρούμε ότι ξεφεύγει από αυτά τα όρια και θεωρούμε ότι η 
συμπαραγωγή των οποιωνδήποτε ταινιών είναι μία πολιτιστική δραστηριότητα, η οποία θα εξαρτηθεί σε μεγάλο 
βαθμό από αυτούς που θα την υλοποιήσουν. 
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 Ως εκ τούτου, και το ένα ποιείν και το άλλο μη αφιέναι. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ και εγώ πολύ.   

 Κυρία Ατταλίδου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Για να είναι ξεκάθαρο, καταδικάζουμε ό,τι γίνεται σήμερα στην Παλαιστίνη εκ μέρους της κυβέρνησης του 
Νετανιάχου, ο οποίος για μας είναι ένας διεφθαρμένος ακροδεξιός ηγέτης, ο οποίος χρησιμοποιά αυτό τον 
πόλεμο, για να κρατηθεί στην εξουσία. 

 Από την άλλη όμως καταδικάζουμε εξίσου με βδελυγμία τα όσα έχει κάνει η Χαμάς, η οποία έχει πάρει 
το θέμα των Παλαιστινίων, το χρησιμοποιεί, για να πλουτίσουν οι ηγέτες της, εκμεταλλευόμενοι όλη τη βοήθεια 
που στέλνουν οι ξένες χώρες, και που οδήγησε με τις πράξεις της σ’ αυτή τη σύγκρουση. 

 Καταδικάζουμε επίσης και το τι κάνει ο Πούτιν στην Ουκρανία.  Καταδικάζουμε επίσης και τον θάνατο 
του Ναβάλνι σε αυτές τις φρικτές φυλακές.  Καταδικάζουμε όλους τους δικτάτορες.  Ελπίζουμε να μεν βγει ο 
Τραμπ στην εξουσία.  Καταδικάζουμε όλη την ακροδεξιά, η οποία αυτή τη στιγμή έχει πάρει στα χέρια της τη 
διακυβέρνηση ή θέλει να πάρει τη διακυβέρνηση πολλών χωρών, οδηγώντας τις χώρες στον πόλεμο, στον 
θάνατο και στην εξαθλίωση.  Αυτό είναι ξεκάθαρο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Αφήστε με, εν σας διέκοψα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μη διακόπτετε, σας παρακαλώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Λοιπόν, θεωρώ ότι το μόνο, το μόνο που μπορεί να αντισταθεί στη δικτατορία, στην ακροδεξιά, στον 
φασισμό, στον ναζισμό είναι η παιδεία, ο πολιτισμός και η αλληλεγγύη των λαών.  Γι’ αυτό, παρά το ότι 
καταδικάζουμε αυτό που κάνει η κυβέρνηση Νετανιάχου -εξάλλου το καταδικάζει ο ίδιος ο λαός, εξάλλου το 
καταδικάζει η ίδια η εβραϊκή διασπορά, όπου κι αν βρίσκεται- εγώ θεωρώ ότι, αν θα υπογράψουμε αυτή τη 
συμφωνία ή όχι, δεν θ’ αλλάξει ούτε ένα γιώτα σ’ αυτό που γίνεται αυτή τη στιγμή επί του εδάφους.  Εκείνο που 
πρέπει όλοι να ζητούμε είναι κατάπαυση του πυρός και λύση δύο κρατών, όπως είχε συμφωνηθεί πριν τόσα 
χρόνια, και η ακροδεξιά την μποϊκόταρε, όπως πρέπει να ζητούμε και λύση του Κυπριακού, για την οποία 
πολλές φορές ήρθαμε στο παρά τρίχα και στο παρά πέντε, αλλά κάποιοι συνεχίζουν ακόμα και σήμερα να την 
μποϊκοτάρουν και να μη νοιάζονται για το τι θα γίνει ο λαός αυτός αύριο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Να σας βάλω τώρα, κυρία Νικολάου, για ν’ αφήσουμε μετά τον κ. Κυπριανού, ή πρώτα τον κ. 
Κυπριανού; 

ΜΑΡΙΝΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τον κ. Κυπριανού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πρόεδρε,  

 Έθθα πάρω πολλά λεπτά από τη Μαρίνα, θα πω μόνο το εξής:  Εάν δεχτούμε την παράξενη για μένα 
λογική ότι η εξωτερική πολιτική θα ασκείται μόνο στη βάση των εθνικών συμφερόντων των διάφορων κρατών, 
τότε εγώ σας λέω ότι με μαθηματική ακρίβεια ο κόσμος μας θα μετατραπεί σε ζούγκλα.  Και αλίμονο εις τα 
μικρά κράτη, τα οποία θα είναι έρμαια στις διαθέσεις των ισχυρών.  Χρειάζεται λοιπόν εμείς που είμαστε μικρό 
κράτος, εμείς που είμαστε μια χώρα υπό κατοχή να αναδεικνύουμε ότι ο πλανήτης πρέπει να λειτουργεί στη 
βάση του Διεθνούς Δικαίου.   

 Τζιαι το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι είναι λυπηρό ειλικρινά να μετρούμε την ανθρώπινη ζωή με 
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βάση είτε την καταγωγή είτε το χρώμα του οποιουδήποτε.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Όι, λέμεν το, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μη διακόπτετε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:  

 Όι, εν με πειράζει εμένα να με διακόψει.   

 Το λέμε έμμεσα.  Όταν καταδικάζουμε τις δολοφονίες που γίνονται σε βάρος κάποιων, αλλά, όταν…  Ο 
Μάντλοκ, Αμερικανός πρέσβης εις τη Μόσχα μέχρι πρόσφατα, εβκήκεν τζιαι είπε ότι ο Μπάιντεν είναι 
αναίσχυντος.  Γιατί;  Ξέρετε γιατί;  Διαμαρτύρεται, λαλεί, για τη δολοφονία του Ναβάλνι, αλλά δεν ήβρεν λέξη να 
αρθρώσει για τες 30 000 ανθρώπινες ζωές που εχαθήκαν εις τη Γάζα!  Αλίμονο λοιπόν, να θέλουμε να 
ονομαζόμαστε άνθρωποι τζιαι να αδιαφορούμε για τες ανθρώπινες ζωές, γιατί εν έχουν το ίδιο χρώμα μαζί μας 
ή γιατί εν έχουν την ίδια καταγωγή ή την ίδια θρησκεία με μας. 

 Αυτά μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Να συνεχίσουμε με τον κ. Καρογιάν.   

 Θα μας βοηθήσετε;   

 Ευχαριστώ. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα είμαι πολύ σύντομος.  Ούτως ή αλλιώς, το θέμα μας είναι συγκεκριμένο, τουλάχιστον όπως το 
διαβάζω εγώ, «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για τη Συμπαραγωγή Ταινιών».  Και μέσα από τα πρακτικά των 
συζητήσεων που έχουν γίνει στην αρμόδια επιτροπή φαίνεται ότι η Υφυπουργός Πολιτισμού από πέρσι 
ουσιαστικά δρομολόγησε τις συζητήσεις και τις διάφορες προτάσεις σε σχέση με το συγκεκριμένο θέμα.  Άρα 
λοιπόν, σήμερα το σώμα καλείται να τοποθετηθεί αν θέλει να υποστηρίξει ή όχι αυτό τον κυρωτικό νόμο.  Αυτό 
είναι το ένα, για να ʼμαστε συγκεκριμένοι, για να ʼμαστε σοβαροί τζιαι να ξέρουμε για ποιο πράμα συζητούμε. 

 Δεύτερον, για την ευρύτερη διάσταση του Μεσανατολικού είχαμε την ευκαιρία σε διάφορες συνεδρίες της 
Βουλής να τοποθετηθούμε και όχι μόνο στη Βουλή, αλλά και δημόσια.  Είπε κάτι όμως ο φίλος ο Γιώργος 
Λουκαΐδης. Θέλω να του πω ότι αδικεί αυτούς που θέλουν να υποστηρίξουν τον κυρωτικό αυτό νόμο σε ό,τι 
αφορά τον πολιτισμό λέγοντας ότι πρέπει να νιώθουν ντροπή αυτοί που σε αυτό το σώμα θα τοποθετηθούν και 
βεβαίως θα πρέπει να νιώθουμε ντροπή όσοι το στηρίξουμε.  Σ’ ό,τι μας αφορά, δεν νιώθουμε ντροπή, γιατί 
εμείς πάντοτε καταδικάζαμε τη βία απ’ οπουδήποτε και αν προερχόταν, πάντα καταδικάζαμε τις ανθρώπινες 
απώλειες ζωών, ανεξαρτήτως χρώματος, ανεξαρτήτως καταγωγής, ανεξαρτήτως οποιωνδήποτε επιδιώξεων 
και στοχεύσεων, πάντοτε, τουλάχιστον στο μικρό μέγεθος που μας αναλογεί, σεβόμαστε το Διεθνές Δίκαιο, 
σεβόμαστε και τις αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας ή του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών.   

 Άρα λοιπόν, ο πολιτισμός ενώνει, ο πολιτισμός δεν έχει όρια, ο πολιτισμός προάγει αρχές, αξίες.  Υπ’ 
αυτή την έννοια λοιπόν το εκλαμβάνουμε.  Οι κυρωτικές συμφωνίες που γίνονται με διάφορες χώρες είτε στον 
πολιτισμό είτε σε άλλα ζητήματα είτε τεχνολογίας είτε οτιδήποτε άλλο είναι ένα κομμάτι.  Απ’ εκεί και πέρα, 
επιφυλάσσουμε όλοι μας τις θέσεις μας, ανάλογα με τα δεδομένα να τοποθετούμαστε. 

 Σ’ ό,τι μας αφορά λοιπόν, εμείς θα υποστηρίξουμε τον κυρωτικό αυτό νόμο, εμείς θα στηρίξουμε, γιατί 
θεωρούμε ότι βοηθά στην προαγωγή του πολιτισμού της Κύπρου στο διεθνές περιβάλλον και είναι κάτι που το 
έχουμε ανάγκη μέσα ιδιαίτερα στα πλαίσια της πολιτιστικής διπλωματίας, που ειδικά για τα μικρά κράτη είναι 
μια διάσταση, ένας πυλώνας σημαντικός, για να μπορέσουμε να προβάλουμε και τις δικές μας αρχές, αλλά να 
προβάλουμε και αυτά που πρεσβεύουμε ως λαός, ως κράτος, στη βάση αρχών και αξιών.   

 Γι’ αυτό τον λόγο λοιπόν, κυρία Πρόεδρε… Και νομίζω ότι δίνουμε χρόνο σε τέτοιου είδους θέματα 
γενικεύοντάς τα, όπως κάμνουμε συνήθως.  Πιστέψτε με, κι εμείς είχαμε πολλά να πούμε, το τι γίνεται από τις 
Ηνωμένες Πολιτείες, τι γίνεται από τη Ρωσία, τι γίνεται από την Κίνα, τι γίνεται από τον άλφα ή τον βήτα.  Δεν 
έν’ η ώρα!  Και πρέπει να μάθουμε να τα διαχωρίζουμε, διαφορετικά απλώς μπλέκουμε πολλά πράγματα και 
στο τέλος ο καθένας θέλει να βάλει το δικό του κομμάτι, να βγάλει εκείνους τους πόντους που θεωρεί.  Εμείς 
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λοιπόν θα μείνουμε επικεντρωμένοι στο κύριο θέμα.  Και το θέμα είναι ο πολιτισμός.  

 Και κλείνω λέγοντας ότι ο πολιτισμός εκφράζει σεβασμό, εκφράζει αρχές, αξίες που τόση ανάγκη έχει ο 
τόπος μας και τόση ανάγκη έχουν λαοί σαν εμάς.  Γι’ αυτό τον λόγο μακάρι να υπάρχουν δυνατότητες να 
αναπτύξουμε τέτοιου είδους συμφωνίες με πολλά άλλα κράτη.  Για να μην αναφερθώ στο τι κάνει η Τουρκία σε 
ό,τι αφορά τις συμπαραγωγές ή παραγωγές ταινιών ακόμα και σε χώρες ορθόδοξες, όπως λεν κάποιοι -που 
δεν το υιοθετώ, αλλά έτσι είναι- όπως και σε άλλες χώρες της Δύσης.  Είναι από τις ταινίες που παράγουν, που 
στο τέλος τους βάζουν και στον χάρτη.  Γι’ αυτό τον λόγο λοιπόν -έχουμε επίγνωση των μεγεθών μας- 
τουλάχιστον εκείνα τα λλία που μπορούμε να κάμουμε για τον τόπο, τον πολιτισμό μας και την Κύπρο μας να 
τα κάμουμε και να μην προσπαθούμε να αυτοπαγιδευόμαστε πάντοτε προς χάρη άλλων διαδικασιών ή άλλων 
στοχεύσεων. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ πάρα πολύ. 

 Βλέπω δύο ομιλητές από το ΑΚΕΛ.   

 Έχετε μόνο τέσσερα λεπτά, είστε εντάξει; 

 Οπόταν, να προχωρήσω με τον κ. Χρίστου, για να σπάσουμε τους άλλους δύο εναπομείναντες ομιλητές 
από κάθε κόμμα. 

 Ελάτε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Ξεκινώ από το γεγονός ότι τα περισσότερα πράγματα τα οποία έχουν ακουστεί δεν έχουν καμία σχέση 
με το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας, την κυρωτική συμφωνία με το κράτος του Ισραήλ.  Αυτό είναι το 
πρώτο.   

 Δεύτερον, λυπούμαστε πραγματικά με τον θάνατο του οποιουδήποτε ανθρώπου, είτε αυτό το πιστεύουν 
κάποιοι είτε όχι.  Ακούγοντας όμως κάποιος την τοποθέτηση του ΑΚΕΛ, συμπεραίνει ότι για τα εγκλήματα στη 
Γάζα ούτε λίγο ούτε πολύ οι υπεύθυνοι βρίσκονται σε αυτή την αίθουσα.  Οι υπεύθυνοι βρίσκονται στην ίδια τη 
Γάζα.  Οι ίδιοι αποφάσισαν και ξεκίνησαν μια τρομοκρατική επίθεση εναντίον του κράτους του Ισραήλ.  
Βεβαίως, στη συνέχεια θυματοποίησαν τους ανθρώπους τους, διότι είναι γνωστό ότι η συγκεκριμένη 
τρομοκρατική οργάνωση χρησιμοποιεί ως ανθρώπινες ασπίδες τον κόσμο, τον λαό της Γάζας, και έχουμε αυτά 
τα τραγικά αποτελέσματα. 

 Το τρίτο σημείο.  Επαναφέρω όμως ότι, ακούγοντας την τοποθέτηση του ΑΚΕΛ, συμπεραίνω και το 
εξής:  Απαγορεύεται να υπερασπιζόμαστε τα εθνικά συμφέροντα της χώρας, διότι αυτό πιθανόν να μην έχει την 
ίδια απόδοση με το να λέμε και εμείς ότι αγωνιούμε για την Παλαιστίνη, αγωνιούμε για τους νεκρούς στη Γάζα.  
Εάν κάναμε την ίδια συζήτηση και στη θέση του Ισραήλ ήταν η Τουρκία, είμαι σίγουρος ότι δεν θα είχαν αυτή 
την επιθετική στάση.  Το λέω αυτό, γιατί πολύ πρόσφατα ο τουρκικός στρατός διεξήγαγε στρατιωτικές 
επιχειρήσεις στο Ιράκ, στη Συρία με αρκετά θύματα, με θύματα παιδιά.  Δεν είδαμε όμως να υπάρχει η ίδια 
ευαισθησία για αυτό το ζήτημα.  Όπως βεβαίως, και αν αναφερθεί κάποιος στα τραγικά γεγονότα της Κύπρου, 
ούτε λίγο ούτε πολύ θα κατηγορηθεί ως ακραίος, ρατσιστής ή στην καλύτερη περίπτωση γραφικός. 

 Εμείς θα ψηφίσουμε αυτή τη συμφωνία.  Ούτως ή αλλιώς, δεν αλλάζει κάτι στην πραγματικότητα και 
από την άλλη θεωρούμε σωστό και πρέπει η Κυπριακή Δημοκρατία να συνεχίσει τη σχέση που έχει αναπτύξει 
με το κράτος του Ισραήλ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρία Νικολάου. 

ΜΑΡΙΝΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

 Ξέρετε, τούτες τις ώρες που οι λαοί σε όλο τον κόσμο διατρανώνουν την απαίτησή τους να σταματήσει η 
ισοπέδωση της Λωρίδας της Γάζας και η γενοκτονία του παλαιστινιακού λαού από τη στρατιωτική μηχανή του 
Ισραήλ, εσείς ζητάτε να κάνουμε συμφωνίες με το κράτος-δολοφόνο της Μέσης Ανατολής!  Την ώρα που εμείς 
ζητούμε να τερματιστεί η γενοκτονία που βρίσκεται σε εξέλιξη, οι μαζικές δολοφονίες αμάχων, μικρών παιδιών, 
τα κτυπήματα σε νοσοκομεία και σχολεία, εσείς ζητάτε συμφωνίες!  Μπροστά στα μάτια ολόκληρης της 
ανθρωπότητας και μόλις τετρακόσια χιλιόμετρα από την Κύπρο, συντελείται εδώ και τόσους μήνες ένα 
τεραστίων διαστάσεων έγκλημα.  Πώς μπορείτε πραγματικά να κλείνετε τα μάτια μπροστά στη σφαγή χιλιάδων 
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αμάχων, το μεγαλύτερο μέρος των οποίων είναι παιδιά και γυναίκες;  Χιλιάδες τραυματίες, σχεδόν ενάμισι 
εκατομμύριο οι υπό απειλή εκτοπισμένοι, καταστραμμένα σχολεία, εκκλησίες, τζαμιά, υποδομές και δρόμοι.  
Παιδιά εγχειρίζονται χωρίς αναισθητικό, καρκινοπαθείς έμειναν εκτός του μοναδικού εξειδικευμένου κέντρου, 
γιατί το Ισραήλ διέταξε την εκκένωσή του, παιδιά γεννιούνται όπου λάχει.  Χιλιάδες στέκονται στη σειρά, για να 
πάρουν λίγο ψωμί να ταΐσουν την οικογένειά τους.  Η απεμπόληση της θέσης αρχών γίνεται μπροστά στα 
μάτια μας.  Ξέρετε, ο Μακάριος άλλα έλεγε, όταν συναντούσε τον Γιάσερ Αραφάτ.   

 Η Κύπρος, ως χώρα θύμα και η ίδια εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής, οφείλει να στέκεται στις αρχές 
του Διεθνούς Δικαίου και να ζητά την εφαρμογή των ψηφισμάτων του ΟΗΕ.  Δεν είναι ώρα για συμφωνίες που 
στάζουν αίμα ούτε για ξέπλυμα των εγκλημάτων του Ισραήλ σε βάρος του παλαιστινιακού λαού.  Ο Πίντερ 
έλεγε πως όποιος σφίγγει το χέρι του δολοφόνου δεν έχει ηθική.  Και εμείς δεν θα σφίξουμε ποτέ το χέρι 
κανενός δολοφόνου! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γεωργιάδης. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Εάν η σημερινή ήταν συζήτηση για το Μεσανατολικό κάτω από το Κεφάλαιο Τέταρτο, θα μπορούσα με 
κάποια από αυτά που αναφέρθηκαν από το ΑΚΕΛ να συμφωνήσω, με άλλα βεβαίως θα διαφωνούσα.  Όμως, 
δεν είναι συζήτηση για το Μεσανατολικό που έχουμε σήμερα, είναι μία πρόταση για τη συνεργασία στον τομέα 
του κινηματογράφου και του πολιτισμού και εισηγούμαστε την υπερψήφισή της. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δύο λεπτά εμείναν.   

 Εννά μιλήσετε τζιαι εσείς, κύριε Λουκαΐδη; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Ε, από ένα λεπτό τότε.  

 Ελάτε, κύριε… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Είναι δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, και για τις δευτερολογίες ο χρόνος από εσάς έτυχε εισήγησης.   

 Ελάτε, ελάτε, κύριε Κουκουμά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

 Να πω ότι είναι εκτός θέματος η συζήτηση που κάνουμε τώρα, ότι απλά συζητούμε για μία συμφωνία 
συμπαραγωγής ταινιών και ότι δεν θα έπρεπε να μπαίνει η ουσία των διακρατικών σχέσεων.  Νομίζω όλοι θα 
πρέπει να σκεφτούν ή όσοι είμαστε νεότεροι να διαβάσουμε ότι, για να πέσει το ρατσιστικό καθεστώς του 
Απαρτχάιντ στη Νότιο Αφρική, είχε πιεστεί με κυρώσεις, με απομόνωση οικονομική και εμπορική, έτσι ώστε να 
πέσει εκείνο το ρατσιστικό καθεστώς.  Γι’ αυτό έχει σημασία σήμερα που εξελίσσεται μία γενοκτονία δίπλα μας 
πώς τοποθετούμαστε και για τις διακρατικές σχέσεις.  Ακούστηκε ότι όπως μιλούμε ίσως θεωρούμε ότι είναι οι 
υπεύθυνοι αυτού που συμβαίνει στη Γάζα μες στην αίθουσα.  Όχι, δεν είναι οι υπεύθυνοι εδώ, αλλά υπάρχει 
πολλή υποκρισία εδώ.   

 Η πρώτη υποκρισία, κυρία Πρόεδρε -και ενδεχομένως να σας αφορά- είναι ότι για τους 1 300 νεκρούς 
Ισραηλινούς που σφαγιάστηκαν από τη Χαμάς φωταγωγήθηκε το κτίριο της Βουλής, ενώ για τους 30 000 
νεκρούς Παλαιστινίους δεν ανάψατε ούτε ένα κερί.   

 Η δεύτερη υποκρισία, κυρία Πρόεδρε, είναι ότι εδώ μέσα αυτό το σώμα ενέκρινε ψήφισμα και 
καταδίκασε τις δολοφονίες των Ισραηλινών πολιτών από τη Χαμάς για τους 1 300 νεκρούς.  Για τις 30 000 
νεκρούς Παλαιστινίους δεν είπε κανένας ούτε μία λέξη και ακούω και τους συνάδελφους τόση ώρα, κανενός 
δεν το γύρισε η γλώσσα να πει τη λέξη «καταδικάζω» το κράτος του Ισραήλ για τις δολοφονίες.  Λεν ότι 
χάνονται σαμπώς τζιαι εχαθήκαν, για να βάλουμε στα απολεσθέντα 30 000 νεκρούς και 10 000 παιδιά που 
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εσφάγιασεν ο δολοφόνος Νετανιάχου, αλλά δεν το γυρίζει η γλώσσα σας ούτε τούτα να πείτε ούτε τη λέξη 
«κατοχή» ούτε τη λέξη «εποικισμό».   

 Και η τρίτη υποκρισία είναι ότι λέτε ότι το θέμα είναι για τον πολιτισμό, δεν σχετίζεται με το 
Μεσανατολικό.  Καλά, όλοι οι υπόλοιποι έχετε αποδεχτεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση και ψηφίζουν και οι 
πολιτικές σας ομάδες μέσα στο Ευρωκοινοβούλιο να διακοπούν όλες οι πολιτιστικές, αθλητικές, καλλιτεχνικές 
δραστηριότητες από τη Ρωσία ένεκα της εισβολής του Πούτιν.  Τωρά εν πρέπει να γίνει το ίδιο, όταν αφορά τον 
Νετανιάχου;  Οπόταν, κυρία Πρόεδρε, δεν είναι εδώ οι υπεύθυνοι, αλλά εδώ έχει πολλούς υποκριτές.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό είναι το μόνο σίγουρο, κύριε Κουκουμά, σας διαβεβαιώ. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ να ενημερωθούμε για τους χρόνους που έχουν αποφασιστεί. Νομίζω για το 
ΑΚΕΛ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για το ΑΚΕΛ έχει λήξει ο χρόνος του, έχετε δίκαιο.  Για τον κ. Θεμιστοκλέους επίσης.  Νομίζω έσιετε 
πενήντα…  Θα δώσω από μισό λεπτό, γιατί σας διέκοπταν συνέχεια, αλλά το ΑΚΕΛ όντως ξεπέρασε τον χρόνο 
του.  

 Ελάτε, κύριε Θεμιστοκλέους, για μισό λεπτό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εννά υπάρξει δευτερολογία; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, οι χρόνοι ήταν συμφωνημένοι μαζί με τις δευτερολογίες.  Και είμαστε μόλις στο πρώτο θέμα, κύριε 
Θεμιστοκλέους.  Έχουμε ακόμα δρόμο μπόλικο.  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Εντάξει, ωραία.  Αυτά που έχει πει ο συνάδελφος από το ΑΚΕΛ έν’ καλά να λέγονται σε κατασκηνώσεις 
της ΕΔΟΝ, αλλά όχι εδώ μέσα. Η Κυπριακή Δημοκρατία επρότεινε να ανοιχτεί ανθρωπιστικός διάδρομος προς 
τη Γάζα, για να πάει όλος ο δυτικός κόσμος μέσω αυτού του διαδρόμου να βοηθήσει τους αμάχους, τους 
τραυματίες και γενικά τον λαό της Γάζας.  Εξωτερική πολιτική κάμνει η κυβέρνηση η εκλελεγμένη της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και όχι η Βουλή.  Έχει μιλήσει για το Απαρτχάιντ.  Εκεί, ναι, σωστά έγινε.   Και γιατί 
σωστά έγινε;  Διότι ουδέποτε εκαλέστηκε ο νοτιαφρικανικός λαός στην ολότητά του να εγκρίνει, να εκλέξει 
αρχηγό του κράτους του.  Το κράτος του Ισραήλ δεν εθεωρήθηκε ποτέ ότι καλεί σε εκλογές μόνο τους 
ακροδεξιούς.  Έγιναν γενικές, καθολικές, δημοκρατικές εκλογές και εξελέγη για πολλοστή φορά ο κ. 
Νετανιάχου. Από εκεί και πέρα, εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί αυτομαστιγωνόμαστε και λέει ο κ. Κουκουμάς ότι 
είμαστε υποκριτές.  Ποιοι είναι οι υποκριτές;  Μα, ποιοι είναι οι υποκριτές;  Σας έχει μιλήσει με καθαρότητα ο κ. 
Γεωργιάδης, ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Καρογιάν, ο κ. Σιζόπουλος, εγώ και σας λέμε ότι άλλο το ένα άλλο το 
άλλο.   Και ότι με τη λογική τη δική σας να διασυνδέονται θέματα ήσσονος σημασίας -ναι, ανθρωπιστικά, αλλά 
δεν παύουν να είναι ήσσονος σημασίας- με κορυφαία ζητήματα κρατικών συμφωνιών είναι σφάλμα, καλέ!  Δεν 
το καταλαβαίνετε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Επίσης, επειδή αντιλαμβάνομαι…  Αντιλαμβάνεστε ότι μαζί με τις υπηρεσίες  προετοιμάζαμε το κείμενο 
για τη συνέχεια.  Έχετε κάνει αναφορά, αντιλαμβάνομαι, κύριε Κουκουμά.  Πρέπει να σας θυμίσω ότι ετούτη η 
Βουλή έχει ετοιμάσει ψήφισμα και η ετυμηγορία του σώματος ήταν, ακριβώς για να μη συνεχιστεί η ένταση για 
την ανθρωπιστική βοήθεια, καταδίκη του τρομοκρατικού κτυπήματος, που αυτό ήταν, και δεν μπορεί αυτή τη 
στιγμή να προσπαθούμε είτε να εκθέσουμε την απόφαση του σώματος και την απόφαση της Βουλής, ως και 
έγινε απ’ όλες τις Βουλές του κόσμου καταδικάζοντας το τρομοκρατικό κτύπημα, διότι δείχνουμε επιλεκτική 
ευαισθησία για τα θύματα του πολέμου, που και στις δύο περιπτώσεις θύματα πολέμου είναι.  Οπόταν, να μη 
φύγουμε από την ουσία του θέματος και να συνεχίσουμε με τα υπόλοιπα ζητήματα.  Επειδή δεν άκουσα, σας 
λέω, ήμουν με τις υπηρεσίες της Βουλής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

 Δεν βγήκε ψήφισμα όμως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Μπορούσατε να φέρετε.  Γιατί εν εφέρετε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

 Ήταν να το ψηφίσετε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, τωρά έν’ το τι εννά κάμω εγώ ή το τι κάμνετε εσείς;  Μην προδικάζετε χρησιμοποιώντας επίθετα για 
τους συναδέλφους σας, δεν είναι τουλάχιστον έντιμο από μέρους σας.  Ωραία.  Και ειδικά για την Πρόεδρο του 
σώματος.  Δεν είναι για την Αννίτα  Δημητρίου, είναι για την Πρόεδρο του σώματος.  Ελάτε.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, συγγνώμη.  Ο καθένας έχει το δικαίωμα να εκφράζεται ελεύθερα σε αυτό το σώμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Βεβαίως. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ενόχλησε το γεγονός ότι είπε ότι έν’ υποκριτές κάποιοι εδώ μέσα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφού σ’ εμένα προσωπικά, μου είπαν, αναφέρθηκε.  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι, αλλά να σας πω εγώ τι θεωρώ υποκρισία, κυρία Πρόεδρε.  Θεωρώ υποκρισία να επιβάλλονται 
εξοντωτικές κυρώσεις σε βάρος μίας χώρας για τον θάνατο ενός ανθρώπου τζιαι την ίδια στιγμή να μεν 
δρώννει το φτιν κανενός για τον θάνατο 30 000 ανθρώπων.  Ε, αυτό το πράμα έν’ υποκρισία!  Όι, απαντώ, 
επειδή η Πρόεδρος είπε κάποιες λέξεις να μην τις λαλούμε.  Έν’ υποκρισία τζιαι θα την λέμε «υποκρισία». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απλά, σας διαβεβαιώ ότι το σώμα και όλοι οι συνάδελφοι, τουλάχιστον από την ενημέρωση που έχω -
και κλείνουμε τη συζήτηση- στους οργανισμούς που συμμετέχουν τους ευρωπαϊκούς, τους διεθνείς δεν 
δείχνουν ποτέ επιλεκτική ευαισθησία.  Τα θύματα πολέμου είναι θύματα πολέμου και ως τέτοια πρέπει να 
αντιμετωπίζονται και αυτό θεωρώ  εκπροσωπεί όλους τους συναδέλφους, όπου και να ανήκουν.  Οπότε, ας το 
κρατήσουμε αυτό και ας προχωρήσουμε στην ψήφιση. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα 1 έως 3, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα ένας.  Υπέρ είκοσι έξι, εναντίον έντεκα, αποχές τρεις και ένας ή μία δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για τη Συμπαραγωγή Ταινιών (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Παρόντες σαράντα τρεις.  Υπέρ είκοσι έξι, εναντίον δώδεκα, αποχές τρεις και δύο δεν ψήφισαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτύπα τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η 

σύμβαση κυρούται. 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δικαιολόγηση ψήφου, οπότε επιτρέψτε μου να πω ότι αυτή η συζήτηση έγινε μετά από δύο αναβολές 
που είχαν γίνει αποδεκτές από το σύνολο των κομμάτων, γιατί βρισκόταν σε εξέλιξη αυτό που συμβαίνει στη 
Γάζα, οι φρικαλεότητες από πλευράς του Ισραήλ σε βάρος του παλαιστινιακού πληθυσμού και κυρίως αμάχων.  
Γιατί έγινε αποδεκτό ως μη δόκιμο, να το πω, την ώρα που εξελίσσονται όσα γίνονται αυτή την ώρα στη Γάζα, 
να μη συζητούμε συμφωνίες πολιτισμού παραγωγής ταινιών, αλλά τώρα εκρίθηκε ότι μπορούμε να το κάνουμε;  
Ξέρετε, τούντα επιχειρήματα που εμπήκαν, για να δικαιολογηθεί η ψήφος η θετική…  Αν ερχόμασταν από την 
πρώτη στιγμή εδώ τζιαι δεν εγινόταν κατανοητό ότι είναι πρόκληση τεράστια και, ναι, είναι ντροπή να γίνονται 
όσα γίνονται τζιαι εμείς να ψηφίζουμε για συμπαραγωγή ταινιών, για να στείλουμε μήνυμα στήριξης και 
αλληλεγγύης στο Ισραήλ ότι τίποτε δεν συμβαίνει…  Διότι έντζιε υπάρχει άλλη εξήγηση γιατί ήρταμεν, παρά τις 
δκυο αποφάσεις που υπήρχαν να μη συζητηθεί αυτό το θέμα, να συζητούμε σήμερα. 

 Δεύτερον, ψηφίζουμε, γιατί αυτό που κάμνουμε, που κάμνει η πλειοψηφία…  Κάποιοι έχουν μιλήσει, 
είναι η αλήθεια, καταδικάζοντας, ήβραν τις λέξεις να καταδικάσουν και αυτά που κάμνει το Ισραήλ, κυρία 
Πρόεδρε.  Έχουμε διαφορετική αντιμετώπιση τζιαι αντίληψη των εθνικών συμφερόντων.  Προφανώς, κάποιοι 
θεωρούν ότι ο σκοπός ενδεχομένως αγιάζει τα μέσα, κάποιοι θεωρούν ότι, όπως κάμνουν οι ΗΠΑ που 
διατάζουν πραξικοπήματα, εισβολές, συνομωσίες σε βάρος άλλων λαών μαζί τζιαι του δικού μας, επειδή 
εξυπηρετεί τα εθνικά τους συμφέροντα, βαφτίζονται τζιαι ως καλά τζιαι άγια, διότι ακούσαμεν τα τζιαι τούτα, ότι 
και τα εγκλήματα που διαπράττονται, είτε τα κάμνεις είτε τα στηρίζεις είτε τα ανέχεσαι, έν’ θεμιτά, φτάνει να 
εξυπηρετούνται τα λεγόμενα «εθνικά συμφέροντα». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι ευθεία υπονόμευση του αγώνα και της προσπάθειάς μας.  Είμαστε ένας μικρός αδύναμος λαός 
υπό κατοχή, που στενάζει κάτω από τη διχοτόμηση, και δεν μπορούμε και δεν έχουμε καμιά πολυτέλεια εμείς, 
ακόμα τζιαι αν δεν αισθανόμαστε άνθρωποι, ακόμα τζιαι αν θέλουμε με ιδιοτέλεια να ενεργούμε.  Η ιδιοτέλεια 
λέει -πόσω μάλλον ο ανθρωπισμός- ότι δεν μπορούμε να κλείνουμε τα μάτια σε αυτό που γίνεται και πολλοί 
ακόμα και σήμερα με τον τρόπο που εμιλήσαν κλείουν τα μμάθκια.   

 Τζιαι το τελευταίο, κυρία Πρόεδρε.  Γιατί αυτό που κάμνουμε σήμερα είναι εξόχως προβληματικό, 
ντροπιαστικό;  Τζιαι γιατί εμείς εκαταψηφίσαμεν τελικά;  Διότι μ’ έναν τρόπο ελέχθη.  Αυτή την ώρα ακόμα 
επιβάλλονται κυρώσεις εις τη Ρωσία που ζημιώνουν τους ευρωπαϊκούς λαούς.  Ακόμα και σήμερα όποιος 
τολμήσει να πει άμεση κατάπαυση του πυρός και στην Ουκρανία, τερματισμός της αιματοχυσίας, αναζήτηση 
πολιτικής διπλωματικής λύσης τώρα, στη βάση του Διεθνούς Δικαίου λύση, διότι αυτή έν’ η θέση μας, 
κατηγορείται ως σύμμαχος του Πούτιν, γιατί οι δυτικοί θεωρούν ότι πρέπει να συνεχιστεί ο πόλεμος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …μέχρις εσχάτων και συνεχίζουν τον πόλεμο και τον στηρίζουν.  Τζιαι σε αυτή την περίπτωση εμείς 
έχουμε την ίδια θέση, καταδικάζοντας την παραβίαση του Διεθνούς Δικαίου, όπου τζιαι αν συμβαίνει, γιατί έτσι 
πρέπει, έτσι οφείλουμε τζιαι γιατί αυτό είναι ωφέλιμο για τον τόπο.  Ναι, προφανώς έχουμε διαφορετική 
προσέγγιση.  Άρα, εδώ αν έπρεπε να συζητούμε κάτι, κυρία Πρόεδρε, τούντην ώρα, είναι καταδικαστικά 
ψηφίσματα για το Ισραήλ που δεν θα επερνούσαν με τίποτε από τις απόψεις που έχουν εκφρασθεί τζιαι γι’ 

 
 Υπέρ:        ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία. 
 Εναντίον:  ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 
 Αποχή:     Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 
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αυτό δεν έχουμε καταθέσει ψήφισμα για άμεσο τερματισμό των εχθροπραξιών, άμεση κατάπαυση του πυρός.  
Ούτε η κυβέρνηση έχει πει λέξη και επ’ αυτού πρέπει να πω, για να εντάσσουμε τζιαι την κυβέρνηση τζιαι όι 
μόνο τα κόμματα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, πρέπει να ολοκληρώσετε, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ολοκληρώνω.  Άρα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με φέρνετε σε πολύ δύσκολη θέση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …αντί να συζητούμε κυρώσεις για το κράτος του Ισραήλ, αντί να συζητούμε καταδικαστικό ψήφισμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είστε στα πέντε λεπτά τζιαι ήδη εχρησιμοποίησε το κόμμα σας είκοσι λεπτά τζιαι εσείς εζητήσετε τον 
χρόνο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …συζητούμε συμφωνίες πολιτιστικές γι’ αυτό και έχουμε καταψηφίσει, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τζιαι είμαστε στο πρώτο θέμα, η ώρα είναι 6.15 μ.μ., απλά να ξέρετε ότι θα διακόψω τη συνεδρία και θα 
’ρθείτε και αύριο.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Λοιπόν, όχι, δεν σέβεστε εσείς οι οποίοι θέτετε τον χρόνο.  Λοιπόν, έξω το διαδικαστικό, που κακώς…  
Αφού εσείς εισηγηθήκατε τα είκοσι λεπτά τζιαι πέντε λεπτά δικαιολόγηση ψήφου, είναι άδικο προς τους άλλους 
συναδέλφους, οφείλω να είμαι δίκαια!   

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Τωρά αν πρέπει να απαντήσουμε σε κάποια πράματα, τι θα γίνει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακριβώς!  Είπαμε μαζί με τις δευτερολογίες τον χρόνο, σας παρακαλώ να τηρηθεί για όλα τα θέματα, 
μηδενός εξαιρουμένου.   

 Προχωρούμε στα θέματα…   Έχασα τζιαι τη σειρά, ένα λεπτό.   

 Προχωρούμε με τα θέματα με τους αριθμούς 23 και 24, που είναι εξ αναβολής.  Έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Συμβούλων ή Άλλων Συνεργατών Καθορισμένων Αξιωματούχων της Δημοκρατίας 
(Κριτήρια Επιλογής για την Παροχή Υπηρεσιών) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2023», που είναι 
πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, και «Ο περί Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2023» και υπάρχει και 
συμπληρωματική έκθεση. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 23 θέματος είναι η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου το οποίο διέπει την επιλογή 
συμβούλων ή άλλων συνεργατών από αξιωματούχους της Δημοκρατίας για την εξασφάλιση συμβουλευτικών, 
εξειδικευμένων ή άλλου είδους υποστηρικτικών υπηρεσιών, εφόσον τούτο κρίνεται αναγκαίο ή σκόπιμο. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 24 θέματος είναι η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου το οποίο ρυθμίζει τη 
διαδικασία σύναψης σύμβασης απασχόλησης ιδιωτικού δικαίου μεταξύ των μελών της κυβέρνησης, ήτοι του 
Προέδρου της Δημοκρατίας, των υπουργών, των υφυπουργών ή του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, και φυσικών 
προσώπων ως συμβούλων-συνεργατών για υποβοήθηση του έργου τους στη βάση συγκεκριμένων κριτηρίων, 
με ανώτατο όριο τη διάρκεια της θητείας της εκάστοτε κυβέρνησης ή της θητείας του εκάστοτε μέλους της 
κυβέρνησης, ανάλογα με την περίπτωση και τηρουμένων των όρων που περιλαμβάνονται στην εν λόγω 
σύμβαση.   

(Οι σχετικές εκθέσεις) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Συμβούλων ή Άλλων Συνεργατών Καθορισμένων Αξιωματούχων της Δημοκρατίας 

(Κριτήρια Επιλογής για την Παροχή Υπηρεσιών) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2023» και για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2023» 

Παρόντες:   

 Δημήτρης Δημητρίου, πρόεδρος Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Αλεξάνδρα Ατταλίδου 

 Ζαχαρίας Κουλίας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μαρίνος Μουσιούττας Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως μελέτησε από κοινού τα πιο 
πάνω σχέδια νόμου σε επτά συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν κατά την περίοδο από τις 7 Ιουνίου 2023 
μέχρι τις 17 Ιανουαρίου 2024.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής η Υφυπουργός παρά τω Προέδρω, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, ο Γενικός Ελεγκτής, η Επίτροπος Νομοθεσίας, η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα, η Γραμματέας του Υπουργικού Συμβουλίου, εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας 
της Δημοκρατίας, της Υπηρεσίας Προϋπολογισμού και Ανθρώπινου Δυναμικού της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ο πρόεδρος της Ένωσης Συντακτών Κύπρου, καθώς και εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων Παγκύπρια Συντεχνία Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ), Ανεξάρτητη Συντεχνία Δημοσίων 
Υπαλλήλων Κύπρου (ΑΣΔΥΚ) και Παγκύπρια Συντεχνία ΙΣΟΤΗΤΑ. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των σχεδίων νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Γιώργος Κάρουλλας, Νίκος Γεωργίου, Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Παύλος Μυλωνάς και τα μη μέλη 
της κ. Γιώργος Λουκαΐδης, Πανίκος Λεωνίδου και Μάριος Μαυρίδης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις πριν από την κατάθεση από την εκτελεστική εξουσία 
του νομοσχεδίου, ήτοι στις 25 Μαΐου 2023, είναι η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου το οποίο διέπει την επιλογή 
συμβούλων ή άλλων συνεργατών από αξιωματούχους της Δημοκρατίας για την εξασφάλιση συμβουλευτικών, 
εξειδικευμένων ή άλλου είδους υποστηρικτικών υπηρεσιών, εφόσον τούτο κρίνεται αναγκαίο ή σκόπιμο.  Η 
προτεινόμενη ρύθμιση αφορά ειδικότερα στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, τους υπουργούς, τους 
υφυπουργούς, τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο και κάθε πρόσωπο το οποίο διορίζεται με πράξη του Προέδρου 
της Δημοκρατίας.   

 Ειδικότερα, η πρόταση νόμου καθορίζει τα κριτήρια επιλογής συμβούλων-συνεργατών και στο πλαίσιο 
αυτό τα ελάχιστα αναγκαία ακαδημαϊκά ή άλλα επαγγελματικά προσόντα και/ή επαγγελματική πείρα τα οποία 
θα λαμβάνονται υπόψη κατά την επιλογή των συμβούλων ή των συνεργατών. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου το οποίο ρυθμίζει τη διαδικασία 
σύναψης σύμβασης απασχόλησης ιδιωτικού δικαίου μεταξύ των μελών της κυβέρνησης, ήτοι του Προέδρου 
της Δημοκρατίας, των υπουργών, των υφυπουργών ή του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, και φυσικών 
προσώπων ως συμβούλων-συνεργατών για υποβοήθηση του έργου τους στη βάση συγκεκριμένων κριτηρίων, 
με ανώτατο όριο τη διάρκεια της θητείας της εκάστοτε κυβέρνησης ή της θητείας του εκάστοτε μέλους της 
κυβέρνησης, ανάλογα με την περίπτωση και τηρουμένων των όρων που περιλαμβάνονται στην εν λόγω 
σύμβαση.  Περαιτέρω, με τον προτεινόμενο νόμο διασφαλίζεται ότι δεν δημιουργείται δημοσιοϋπαλληλική 
σχέση μεταξύ των δύο μερών της συμφωνίας και ότι αποτρέπεται το ενδεχόμενο μετατροπής των συμβάσεων 
απασχόλησης συμβούλων-συνεργατών σε συμβάσεις απασχόλησης αορίστου χρόνου.  

 Ειδικότερα, αναφορικά με τις προϋποθέσεις και τα κριτήρια που πρέπει να πληρούνται για την 
απασχόληση συμβούλου-συνεργάτη σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπεται ότι ο εν λόγω 
σύμβουλος-συνεργάτης πρέπει: 

1. να είναι πολίτης της Δημοκρατίας ή άλλου κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) και να έχει τη 
συνήθη και νόμιμη διαμονή του στη Δημοκρατία, 

2. να έχει συμπληρώσει το εικοστό πρώτο έτος της ηλικίας του, 

3. να κατέχει τίτλο σπουδών πανεπιστημιακού επιπέδου, αναγνωρισμένο στη Δημοκρατία, 

4. να διατηρεί λευκό ποινικό μητρώο, με έκδοση πιστοποιητικού από τον Αρχηγό Αστυνομίας, σύμφωνα με 
τις διατάξεις του άρθρου 10 του περί Αστυνομίας Νόμου, 

5. να έχει εκπληρώσει τις στρατιωτικές του υποχρεώσεις ή να έχει απαλλαγεί νομίμως από αυτές, 
προκειμένου περί άρρενος, 
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6. να μην έχει συγγένεια μέχρι τρίτου βαθμού, εξ αίματος ή εξ αγχιστείας, με το μέλος της κυβέρνησης με 
το οποίο συνυπογράφεται η σύμβαση απασχόλησης και 

7. να μην έχει απολυθεί ή να μην έχουν τερματιστεί οι υπηρεσίες του στο παρελθόν από τη δημόσια 
υπηρεσία ή οποιαδήποτε υπηρεσία ή οργανισμό δημόσιου δικαίου της Δημοκρατίας ή της ΕΕ ή 
οποιουδήποτε άλλου κράτους μέλους της ΕΕ λόγω πειθαρχικού παραπτώματος. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της κατ’ άρθρον συζήτησης των σχεδίων νόμου η επιτροπή αποφάσισε να 
εξετάσει τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και, όπου κρίνει σκόπιμο, να ενσωματώσει στο κείμενό του πρόνοιες της 
πρότασης νόμου. 

 Η Υφυπουργός παρά τω Προέδρω ανέφερε ότι, έχοντας υπόψη την ακολουθητέα πρακτική, η οποία 
καθορίστηκε με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 78.396, ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2015, 
από το 2016 περιλαμβάνεται πρόνοια στον ετήσιο κρατικό προϋπολογισμό για πιστώσεις που αφορούν στην 
απασχόληση συμβούλων-συνεργατών. Σημείωσε ότι ο προτεινόμενος νόμος αφενός επιδιώκει τη νομική 
κατοχύρωση της σύμβασης που υπογράφεται μεταξύ των συμβαλλομένων, η οποία διέπεται από συγκεκριμένα 
κριτήρια και προϋποθέσεις εργοδότησης, κατ’ αναλογίαν, ει δυνατόν, των όσων ισχύουν για την απασχόληση 
κοινοβουλευτικών συνεργατών και αφετέρου στοχεύει στη διασφάλιση της αποτροπής δημιουργίας 
δημοσιοϋπαλληλικής σχέσης μεταξύ των δύο μερών, ώστε ο σύμβουλος-συνεργάτης να μην αποκτά δικαίωμα 
καθεστώτος εργοδοτουμένου αορίστου χρόνου. Περαιτέρω ανέφερε ότι, λόγω της ανάδειξης επιμέρους 
προβλημάτων σε σχέση με τις πρόσφατες προσλήψεις συμβούλων-συνεργατών, η κυβέρνηση αποφάσισε την 
προώθηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, τη σύνταξη του οποίου ανέλαβε η Επίτροπος Νομοθεσίας σε 
συνεργασία με τον Γενικό Ελεγκτή. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη επί των προνοιών του νομοσχεδίου την επιτροπή 
απασχόλησαν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο η σύναψη σύμβασης απασχόλησης ιδιωτικού δικαίου μεταξύ προσώπου που ενεργεί ως 
σύμβουλος-συνεργάτης και του ετέρου μέλους της κυβέρνησης ενδεχομένως να δημιουργήσει στο 
μέλλον αξιώσεις των ενδιαφερόμενων προσώπων για μετατροπή της σύμβασής τους σε συμβάσεις 
απασχόλησης αορίστου χρόνου μετά την παρέλευση τριάντα μηνών από τη σύναψη της σύμβασης 
βάσει των προβλεπόμενων προνοιών στην οικεία εθνική νομοθεσία. 

2. Κατά πόσο το μέλος της κυβέρνησης θα έχει το δικαίωμα απασχόλησης συμβούλου-συνεργάτη με ειδικά 
καθήκοντα. 

3. Η ανάγκη για τον εκ των προτέρων καθορισμό του ακριβούς αριθμού συμβούλων-συνεργατών για κάθε 
υπουργείο και υφυπουργείο, όπως και το αντίστοιχο ύψος των απαιτούμενων πιστώσεων στον κρατικό 
προϋπολογισμό. 

4. Η συμπερίληψη του όρου «απολαβές» και της ερμηνείας του, καθώς και η σχετική πρόνοια για καταβολή 
τους, αφού προηγουμένως γίνουν αποκοπές κοινωνικών ασφαλίσεων, καθώς και οποιεσδήποτε άλλες 
νόμιμες αποκοπές.  Ειδικότερα, η εν λόγω πρόνοια, σύμφωνα με την οποία η Δημοκρατία καταβάλλει 
ποσοστό εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στο Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού, καθώς 
και στο Ταμείο Ασφάλισης Υγείας του Γενικού Συστήματος Υγείας (ΓΕΣΥ) και εισφορές που αφορούν την 
πρόνοια για παραχώρηση άδειας ανάπαυσης και ασθενείας, δεν ενισχύει τη θέση ότι δεν δημιουργείται 
εργοδοτική σχέση, με ενδεχόμενο αποτέλεσμα οι προτεινόμενες ρυθμίσεις να δημιουργούν σχέση 
εργοδότη-εργοδοτουμένου.  

5. Η ανάγκη εισαγωγής πρόνοιας στο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε να καθοριστεί ο εξ αίματος ή εξ 
αγχιστείας βαθμός συγγένειας του συμβούλου-συνεργάτη με άλλο εν ενεργεία μέλος της κυβέρνησης. 

6. Η ανάγκη προσθήκης μεταβατικής διάταξης στο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε να μην τερματιστούν οι 
υπηρεσίες προσώπων που εκτελούν επί του παρόντος καθήκοντα συμβούλου-συνεργάτη και πληρούν 
τις προϋποθέσεις και τα κριτήρια που καθορίζονται στις διατάξεις αυτού, αλλά να συνεχίσει η εκτέλεση 
των καθηκόντων τους μέχρι τη λήξη της θητείας του μέλους της κυβέρνησης με το οποίο έχουν 
συμβληθεί.  

7. Η δυνατότητα μέλους της κυβέρνησης να προσλαμβάνει πρόσωπα για εξειδικευμένες υπηρεσίες οι 
οποίες δύναται να παρασχεθούν από υφιστάμενο προσωπικό της δημόσιας υπηρεσίας. 

8. Τα προσόντα και/ή τα κριτήρια για την απασχόληση δημοσιογράφων και/ή λειτουργών τύπου ως 
συμβούλων τύπου των μελών της κυβέρνησης.  

9. Κατά πόσο δύναται να καθοριστεί ανώτατο όριο πιστώσεων στον κρατικό προϋπολογισμό, οι οποίες 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου δεν μπορεί να είναι μικρότερες των είκοσι πέντε 
χιλιάδων ευρώ (€25.000) για έκαστο σύμβουλο-συνεργάτη. 

 Ο εισηγητής της πρότασης νόμου τόνισε την ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης της πρόσληψης συμβούλων-
συνεργατών από μέλη της κυβέρνησης και αναφέρθηκε στη σημασία της διασφάλισης ότι τέτοιοι διορισμοί 
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τερματίζονται με την αποχώρηση του μέλους της κυβέρνησης από το αξίωμα το οποίο υπηρετεί, την ανάγκη για 
καθορισμό κριτηρίων σε σχέση με τα ακαδημαϊκά προσόντα που πρέπει να κατέχουν οι σύμβουλοι-συνεργάτες, 
την απαγόρευση απασχόλησης συγγενικών με τα μέλη της κυβέρνησης προσώπων, καθώς και τον καθορισμό 
ανώτατων απολαβών των συμβούλων-συνεργατών.  

  Ο Γενικός Ελεγκτής δήλωσε ότι, αν και δεν φέρει ένσταση στην προώθηση του νομοσχεδίου, η παροχή 
συμβουλευτικών υπηρεσιών σε αξιωματούχους δύναται να γίνει βάσει των διατάξεων του νόμου που διέπει τις 
δημόσιες συμβάσεις.  Περαιτέρω, εισηγήθηκε την εξαίρεση από το πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου 
των υπηρεσιών για την εκτέλεση καθηκόντων ιδιαιτέρας γραμματέως και την επιλογή του γραμματειακού 
προσωπικού από το εναλλάξιμο προσωπικό που υπηρετεί στον δημόσιο τομέα.  

 Η Γραμματέας του Υπουργικού Συμβουλίου τόνισε τη σημασία του προσωρινού και ιδιαίτερου έργου των 
μελών της κυβέρνησης, καθώς και τη σημασία της συνεργασίας των μελών αυτών με πρόσωπα που χαίρουν 
της απόλυτης εμπιστοσύνης τους.  Συναφώς, υπογράμμισε ότι τόσο ο καθορισμός του ανώτατου ποσού των 
απαιτούμενων πιστώσεων στον κρατικό προϋπολογισμό για την καταβολή των απολαβών όσο και ο 
καθορισμός αριθμού συμβούλων-συνεργατών θέτουν περιορισμούς στο μέλος της κυβέρνησης στην επιλογή 
του κατάλληλου συμβούλου-συνεργάτη. 

 Η διευθύντρια της Υπηρεσίας Προϋπολογισμού και Ανθρώπινου Δυναμικού της Βουλής των 
Αντιπροσώπων κατέθεσε στην επιτροπή σχετικό σημείωμα στο οποίο περιλαμβάνεται εισήγηση για 
περίληψη προνοιών στο κείμενο του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να καθορίζονται το μέγιστο ύψος δαπάνης που 
αφορά τις απολαβές και ο μέγιστος αριθμός συμβούλων-συνεργατών.  Συναφώς, επισήμανε ότι αναφορικά 
με τις απολαβές των συμβούλων-συνεργατών των μελών της κυβέρνησης, παρά το ότι για τα πλείστα 
υπουργεία περιλαμβάνεται πρόνοια στον ετήσιο κρατικό προϋπολογισμό για ποσό ύψους €62.000, 
παρατηρείται διαφοροποίηση του εν λόγω ποσού είτε μέσω μεταφοράς πιστώσεων κατά τη διάρκεια του 
έτους είτε στο πλαίσιο ετοιμασίας του κρατικού προϋπολογισμού για το επόμενο οικονομικό έτος.  

 Η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα σε σχετικά σημειώματά της πρότεινε 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τον καθορισμό για σκοπούς διαφάνειας και νομιμότητας της διαδικασίας επεξεργασίας και του τρόπου 
ελέγχου των προσόντων του συμβούλου-συνεργάτη από το μέλος της κυβέρνησης, προς επαλήθευση 
της αυθεντικότητας των σχετικών εγγράφων ή και κατατεθέντων στοιχείων μέσω της ανταλλαγής 
πληροφοριών με άλλες αρμόδιες αρχές. 

2. Την επανεξέταση στη βάση της αρχής της αναλογικότητας της ανάγκης της συλλογής των 
πληροφοριών που αφορούν στην τυχόν συμμετοχή συζύγων ή συμβίων ή/και τέκνων του συμβούλου-
συνεργάτη στο κεφάλαιο ή στη διοίκηση επιχείρησης, ώστε η εν λόγω πρόνοια να συνάδει με τις 
διατάξεις του Κανονισμού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 27ης 
Απριλίου 2016 για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδομένων 
προσωπικού χαρακτήρα και την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδομένων αυτών (ΓΚΔΠ). 

3. Την ανάγκη συμμόρφωσης με τις διατάξεις του ΓΚΔΠ και του περί της Προστασίας των Φυσικών 
Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και της Ελεύθερης 
Κυκλοφορίας των Δεδομένων αυτών Νόμου όσον αφορά την τήρηση μητρώου για σκοπούς 
καταχώρισης των συμβάσεων απασχόλησης.  

4. Την ανάγκη διασφάλισης ότι τα προσωπικά δεδομένα των συμβούλων-συνεργατών που θα 
δημοσιεύονται αφορούν μόνο στα απολύτως απαραίτητα στοιχεία, δηλαδή ονοματεπώνυμο, απολαβές 
και κατοχή ακαδημαϊκού τίτλου σχετικού με τα καθήκοντα της θέσης.  

5. Την αναδιατύπωση της πρόνοιας που αφορά στην υποχρέωση του συμβούλου-συνεργάτη να 
ενημερώνει το μέλος της κυβέρνησης πριν από την υπογραφή της σύμβασης απασχόλησης για τυχόν 
συμμετοχή αυτού και του συζύγου ή συμβίου ή συντρόφου ή τέκνων του στο κεφάλαιο ή στη διοίκηση 
επιχειρήσεων, ώστε να αποσαφηνίζεται ο βαθμός της εν λόγω συμμετοχής. 

 O πρόεδρος της Ένωσης Συντακτών Κύπρου ανέφερε ότι υφίσταται ένα ζήτημα που αφορά ειδικά 
τους συμβούλους τύπου, για το οποίο πρέπει να γίνει ειδική ρύθμιση με δεδομένο ότι για περισσότερο από 
είκοσι χρόνια δεν υπήρχαν πανεπιστημιακού επιπέδου δημοσιογραφικές σχολές ούτε στην Κύπρο ούτε στην 
Ελλάδα.  Συναφώς, ανέφερε ότι υπάρχει μια συγκεκριμένη ομάδα πενήντα περίπου δημοσιογράφων οι 
οποίοι αποκλείονται από τη διεκδίκηση συναφών θέσεων, λόγω του ότι, ενώ έχουν μακρά εγνωσμένη 
επαγγελματική πείρα σε θέματα δημοσιογραφίας, δεν κατέχουν τίτλο σπουδών πανεπιστημιακού επιπέδου.  
Ειδικότερα, εισηγήθηκε την εισαγωγή πρόνοιας στο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε ως κριτήριο για την 
επιλογή συμβούλου τύπου να προστεθεί διαζευκτικά η δεκαετής πείρα στον δημοσιογραφικό κλάδο. 

 Οι εκπρόσωποι των συντεχνιών ΠΑΣΥΔΥ, ΑΣΔΥΚ και ΙΣΟΤΗΤΑ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου και διαβεβαίωσαν ότι η δημόσια υπηρεσία διαθέτει αξιόλογο προσωπικό για την 
εκτέλεση καθηκόντων συμβούλου-συνεργάτη, εκτός εάν πρόκειται για κάλυψη αναγκών για τις οποίες 
απαιτείται εξειδικευμένη γνώση, έτσι που να αποτρέπονται φαινόμενα κατάχρησης και νεποτισμού και 
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ταυτόχρονα να μη δημιουργούνται υπαλληλική σχέση μεταξύ κρατικού αξιωματούχου και επιλεγέντος 
προσώπου και συνακόλουθα αξιώσεις απόκτησης καθεστώτος μόνιμης εργοδότησης στη δημόσια υπηρεσία 
από τέτοια πρόσωπα. 

 Σε σχέση με τα ζητήματα τα οποία προέκυψαν κατά τη συζήτηση των δύο πιο πάνω σχεδίων νόμου, η 
γενική διευθύντρια της Βουλής, ενεργώντας από μέρους του εισηγητή της πρότασης νόμου, απέστειλε 
επιστολή προς τον Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, διατυπώνοντας σε αυτή τα ζητήματα που εγέρθηκαν 
από την επιτροπή και ζητώντας από τον ίδιο, ως νομικό σύμβουλο της Δημοκρατίας, να καταθέσει τις 
απόψεις του επί των διαμφισβητούμενων σημείων, επ’ ωφελεία της ορθής νομοθέτησης, λαμβανομένης 
υπόψη της φιλοσοφίας επί του θέματος βάσει της οποίας οι σύμβουλοι των αξιωματούχων πρέπει να 
πληρούν ορισμένα ελάχιστα κριτήρια επιλογής για τον συγκεκριμένο σκοπό, ταυτόχρονα δε να μη 
δημιουργείται σχέση εργοδότη-εργοδοτουμένου η οποία να δημιουργεί μελλοντικές αξιώσεις απόκτησης από 
τον εργοδοτούμενο του καθεστώτος εργοδοτουμένου αορίστου χρόνου.  Ο Γενικός Εισαγγελέας της 
Δημοκρατίας, απαντώντας γραπτώς στα ζητήματα που διατυπώθηκαν στην εν λόγω επιστολή, σημείωσε 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Σε σχέση με τις πτυχές του νομοσχεδίου οι οποίες πιθανόν να ερμηνευτούν κατά τρόπο που να 
παραχωρούν σε μελλοντικούς συμβούλους-συνεργάτες το δικαίωμα διεκδίκησης του καθεστώτος 
εργοδοτουμένου αορίστου χρόνου, σύμφωνα με σχετική νομολογία, στο νομοσχέδιο έχουν εισαχθεί 
πρόνοιες με τις οποίες επιδιώκεται να διασφαλιστεί ότι ο σύμβουλος-συνεργάτης γνωρίζει εξ υπαρχής 
ότι η σύμβαση έχει ημερομηνία λήξης και οι ανάγκες που καλείται να καλύψει είναι προσωρινού 
χαρακτήρα, με μέγιστη χρονική περίοδο τα πέντε έτη, χωρίς το δικαίωμα ανανέωσης της σύμβασης.  Σε 
αντίθετη περίπτωση, όπως αναφέρεται στη σχετική νομολογία του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης (ΔΕΕ), «στη σύμβαση εργασίας ορισμένου χρόνου η λύση της σχετικής εργασίας επέρχεται 
λόγω γεγονότος προβλέψιμου ήδη κατά την κατάρτιση της σύμβασης, ενώ στη σύμβαση αορίστου 
διάρκειας η λύση δεν επέρχεται μόνο αιφνιδίως, αλλά και για λόγο μη προβλέψιμο εκ των προτέρων». 

2. Αναφορικά με τη δυνατότητα σύναψης σύμβασης παροχής υπηρεσιών για απασχόληση εξειδικευμένου 
συμβούλου με τον οποίο θα συμβληθεί ο εκάστοτε Πρόεδρος της Δημοκρατίας, αυτή ήδη προβλέπεται 
στο υπό αναφορά νομοσχέδιο και δεν αποτελεί παράγοντα που να ενισχύει το επιχείρημα ότι η εν λόγω 
σύμβαση δυνατόν να καταστήσει τον υπό αναφορά σύμβουλο εργοδοτούμενο αορίστου χρόνου. 

3. Το ύψος των απαιτούμενων πιστώσεων στον ετήσιο κρατικό προϋπολογισμό είναι ζήτημα που θα 
περιλαμβάνεται στον κρατικό προϋπολογισμό εκάστου έτους και ο μέγιστος αριθμός συμβούλων-
συνεργατών που δύναται να απασχολεί ένας αξιωματούχος δυνατόν να προβλέπεται είτε σε απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου είτε στο εν λόγω νομοσχέδιο, νοουμένου ότι έχει ληφθεί προς τούτο 
σχετική πολιτική απόφαση. 

4. Η περίοδος δοκιμασίας, όπως αυτή προβλέπεται στις διατάξεις του περί Τερματισμού Απασχολήσεως 
Νόμου, προκαθορίζει το πλαίσιο συνεργασίας μεταξύ των μερών και περιορίζει πιθανές διεκδικήσεις 
έναντι του εργοδότη.  

5. Η τήρηση προϋποθέσεων και η προσκόμιση δικαιολογητικών προάγουν τη διαφάνεια και τον 
ομοιόμορφο καθορισμό παραμέτρων που ο αξιωματούχος πρέπει να λαμβάνει υπόψη κατά την επιλογή 
συμβούλου-συνεργάτη και δεν ενισχύουν οποιαδήποτε πιθανή διεκδίκηση καθεστώτος αορίστου χρόνου 
από πλευράς του συμβούλου-συνεργάτη.  

6. Η απαγόρευση στον σύμβουλο-συνεργάτη να έχει άλλη απασχόληση αποσκοπεί στη διασφάλιση ότι το 
πρόσωπο αυτό δεν θα ασχολείται με εργασία η οποία ενδεχομένως να συγκρούεται με τα καθήκοντα 
που εκτελεί ως σύμβουλος-συνεργάτης και εν πάση περιπτώσει δεν πρέπει να απομονωθεί η εν λόγω 
πρόνοια στο κείμενο του νομοσχεδίου ως πρόνοια που επιτρέπει τη διεκδίκηση καθεστώτος 
εργοδοτουμένου αορίστου χρόνου.  

7. Η πρόνοια που αφορά στην ανάγκη τήρησης της εμπιστευτικότητας κρίνεται αναγκαία, καθότι 
διασφαλίζεται με αυτήν ότι ο σύμβουλος-συνεργάτης τόσο κατά τη διάρκεια της πενταετούς 
απασχόλησής του όσο και μετά τη λήξη της περιόδου αυτής δεν θα αποκαλύπτει σε τρίτο πρόσωπο 
οποιεσδήποτε πληροφορίες απέκτησε κατά την απασχόλησή του. 

8. Αναφορικά με τη συμπερίληψη του όρου «απολαβές» και τη σχετική πρόνοια για καταβολή τους, αφού 
προηγουμένως γίνουν αποκοπές κοινωνικών ασφαλίσεων και οποιεσδήποτε άλλες νόμιμες αποκοπές, 
την πρόνοια ότι η Δημοκρατία καταβάλλει τις εισφορές, κατά το καθοριζόμενο ποσοστό, στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στο Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού, στο Ταμείο Ασφάλισης Υγείας του 
ΓΕΣΥ, καθώς και την παραχώρηση άδειας ανάπαυσης βάσει των διατάξεων του περί Ετησίων Αδειών 
μετ’ Απολαβών Νόμου, εφόσον το υπό συζήτηση νομοσχέδιο αλλάζει τη μέχρι σήμερα πρακτική που 
ακολουθείτο και οι συμβάσεις παροχής υπηρεσιών αντικαθίστανται από συμβάσεις ιδιωτικού δικαίου, 
συνακόλουθα τόσο ο εργοδότης όσο και ο εργοδοτούμενος οφείλουν να καταβάλλουν όλες τις νόμιμες 
αποκοπές ένεκα της νέας σχέσης που δημιουργείται.  Συνεπώς, η πιο πάνω σχέση δεν ενισχύει τη θέση 
ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις ενδέχεται να δημιουργείται σχέση εργοδότη-εργοδοτουμένου. 
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 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για σκοπούς ορθής νομοθέτησης και διασφάλισης του δημόσιου 
συμφέροντος, ζήτησε την ανάθεση της μελέτης του κειμένου των σχεδίων νόμου σε νομικό σύμβουλο της 
Βουλής και την υποβολή των απόψεών του, ώστε να αποκλειστεί το ενδεχόμενο μελλοντικής αξίωσης 
απόκτησης από τον σύμβουλο-συνεργάτη κρατικού αξιωματούχου του καθεστώτος εργοδοτουμένου 
αορίστου χρόνου. 

 Στη σχετική γνωμάτευση η οποία κατατέθηκε στην επιτροπή το δικηγορικό γραφείο «Χρυσαφίνης & 
Πολυβίου ΔΕΠΕ», παραπέμποντας σε σύγγραμμα του Εργατικού Δικαίου της Κύπρου, ανέλυσε τα στοιχεία 
εκείνα που διαφοροποιούν μία «σύμβαση εργασίας» από μία «σύμβαση παροχής υπηρεσιών». Ειδικότερα, 
στην εν λόγω γνωμάτευση διατυπώθηκαν σχετικές παρατηρήσεις επί του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, το 
οποίο, μεταξύ των δύο σχεδίων νόμων, κρίθηκε από το δικηγορικό γραφείο ως η καταλληλότερη επιλογή για 
τη ρύθμιση του θέματος.  Οι παρατηρήσεις του εν λόγω δικηγορικού γραφείου συνοψίζονται ως ακολούθως: 

1. Η σύμβαση απασχόλησης που συνομολογείται μεταξύ του μέλους της κυβέρνησης και του συμβούλου-
συνεργάτη λήγει αυτοδικαίως, μόλις το μέλος της κυβέρνησης παύσει να έχει την ιδιότητά του ή όταν 
παρέλθει η πενταετής περίοδος της θητείας της κυβέρνησης. 

2. Η σύμβαση απασχόλησης δεν δύναται να αντικατασταθεί, να ανανεωθεί ή να επεκταθεί. 

3. Η σύμβαση απασχόλησης δεν δημιουργεί οποιαδήποτε δημοσιοϋπαλληλική σχέση ούτε προκύπτουν 
άλλα χρηματικής φύσεως δικαιώματα ή υποχρεώσεις, περιλαμβανομένων οποιωνδήποτε μισθολογικών 
ή συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων ή υποχρεώσεων, πέραν αυτών που προκύπτουν από τη σύμβαση 
απασχόλησης, και σε καμία περίπτωση δεν δύναται η εν λόγω σύμβαση να μετατραπεί σε σύμβαση 
αορίστου χρόνου.  Επιπλέον, η σύμβαση απασχόλησης δεν δημιουργεί οποιαδήποτε σχέση εργοδότη-
εργοδοτουμένου με την Κυπριακή Δημοκρατία. 

4.  Οι απολαβές και οι εισφορές που αναφέρονται στις πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν στις 
κοινωνικές ή/και άλλες νόμιμες υποχρεώσεις, που καταβάλλονται από το μέλος της κυβέρνησης, 
ενδεχομένως να ενισχύουν τυχόν επιχείρημα ότι η Κυπριακή Δημοκρατία έχει το καθεστώς του εργοδότη 
έναντι του συμβούλου-συνεργάτη. 

 Καταληκτικά, σύμφωνα με την πιο πάνω γνωμάτευση, νοουμένου ότι θα τύχουν τροποποιήσεων οι 
σχετικές πρόνοιες, ως οι παρατηρήσεις στην παράγραφο τέσσερα (4) πιο πάνω, στο ισοζύγιο των 
πιθανοτήτων το νομοσχέδιο διασφαλίζει ότι η σύμβαση απασχόλησης ορισμένου χρόνου που συνομολογείται 
μεταξύ του μέλους της κυβέρνησης και του συμβούλου-συνεργάτη δεν δύναται να μετατραπεί σε σύμβαση 
αορίστου χρόνου.   

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, η επιτροπή, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας και το Υπουργείο Οικονομικών, προέβη σε αναθεώρηση του κειμένου του νομοσχεδίου, 
επιφέροντας σε αυτό τροποποιήσεις στη βάση των εισηγήσεων των μελών της.  Ειδικότερα, στο 
αναθεωρημένο κείμενο επήλθαν τροποποιήσεις που αφορούν μεταξύ άλλων στα ακόλουθα: 

1. Την παροχή δυνατότητας απόκτησης λευκού ποινικού μητρώου από αντίστοιχη αρχή κράτους μέλους 
της ΕΕ, σε περίπτωση που ο υποψήφιος σύμβουλος-συνεργάτης είναι πολίτης κράτους μέλους της ΕΕ. 

2. Την αναγνώριση τίτλου πανεπιστημιακού επιπέδου σε κράτος μέλος της ΕΕ, σε περίπτωση που ο 
υποψήφιος σύμβουλος-συνεργάτης απέκτησε το εν λόγω ακαδημαϊκό προσόν σε κράτος μέλος της ΕΕ 
από όπου κατάγεται. 

3. Τη μη ύπαρξη πρώτου βαθμού συγγένειας, εξ αίματος ή εξ αγχιστείας, του συμβούλου-συνεργάτη με 
άλλο μέλος της κυβέρνησης από αυτό με το οποίο έχει υπογράψει σύμβαση. 

4. Την τήρηση στο μητρώο στο οποίο θα καταχωρίζονται οι συμβάσεις απασχόλησης για τη χρονική 
διάρκεια της ισχύος των εν λόγω συμβάσεων απασχόλησης, καθώς και για περίοδο έως και δύο έτη 
μετά τη λήξη ή τον τερματισμό τους.  

5. Την τήρηση των ανακοινώσεων που δημοσιοποιούνται στην ιστοσελίδα της Διοίκησης Προεδρίας της 
Δημοκρατίας οι οποίες περιλαμβάνουν δεδομένα προσωπικού χαρακτήρα στην ιστοσελίδα της 
Διοίκησης Προεδρίας για το σύνολο της χρονικής διάρκειας της ισχύος της σύμβασης απασχόλησης, 
καθώς και για περίοδο έως δύο έτη μετά τη λήξη ή τον τερματισμό της. 

6. Την αποσαφήνιση των προνοιών που αφορούν στην υποχρέωση του συμβούλου-συνεργάτη να 
ενημερώνει το μέλος της κυβέρνησης με το οποίο θα συμβληθεί για τυχόν συμμετοχή του ιδίου, του 
συζύγου, του συμβίου ή των τέκνων του στο κεφάλαιο ή στη διοίκηση επιχειρήσεων, ώστε να 
διευκρινίζεται ο βαθμός της εν λόγω συμμετοχής. 

7. Την πρόνοια ώστε να καθίσταται ποινικό αδίκημα η παραβίαση των διατάξεων που αφορούν στη 
δέσμευση του συμβούλου-συνεργάτη για τήρηση εμπιστευτικότητας και, σε περίπτωση καταδίκης του, 
να υπόκειται σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει το χρηματικό ποσό των δέκα χιλιάδων ευρώ 
(€10.000) ή σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει το ένα έτος ή/και στις δύο αυτές ποινές. 
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Επιπροσθέτως, τον τερματισμό των υπηρεσιών του εν λόγω συμβούλου-συνεργάτη άμεσα και την 
υποχρέωσή του να παραδώσει στο μέλος της κυβέρνησης όλα τα έγγραφα που κατέχει κατά τη 
δεδομένη χρονική στιγμή.  

8. Την κατοχή από πρόσωπο το οποίο συνάπτει σύμβαση απασχόλησης για παροχή υπηρεσιών σε 
θέματα επικοινωνίας ή δημόσιων σχέσεων αναγνωρισμένου τίτλου σπουδών σε συναφές πεδίο ή 
διπλώματος στη δημοσιογραφία από εγγεγραμμένο στο μητρώο του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού 
και Νεολαίας ίδρυμα ανώτερης εκπαίδευσης που να έχει πιστοποιηθεί από τον Φορέα Διασφάλισης και 
Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης ή άλλου επαγγελματικού τίτλου και 
εικοσαετούς εγνωσμένης επαγγελματικής πείρας σε θέματα δημοσιογραφίας, επικοινωνίας, δημόσιων 
σχέσεων ή χειρισμού ιστοσελίδας και μέσων κοινωνικής δικτύωσης και επιπροσθέτως ευρείας γνώσης 
των κυπριακών και ξένων μέσων μαζικής ενημέρωσης. 

Τα εν λόγω κριτήρια και προϋποθέσεις για την απασχόληση προσώπων, προκειμένου να παρέχουν τις 
προαναφερόμενες υπηρεσίες, ισχύουν μέχρι την 28η Φεβρουαρίου 2033. 

 Επιπροσθέτως, η επιτροπή επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου πρόσθετες τροποποιήσεις, με σκοπό 
την περαιτέρω διασαφήνιση των προνοιών του, καθώς και νομοτεχνικές βελτιώσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει αναθεωρηθεί, κατά 
τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση που το υπό αναφορά νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο, θα τιτλοφορείται ως 
«Ο περί Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2024», ενώ η υπό αναφορά 
πρόταση νόμου αποσύρεται.  

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως 
για την πρόταση νόμου «Ο περί Συμβούλων ή Άλλων Συνεργατών Καθορισμένων Αξιωματούχων της 
Δημοκρατίας (Κριτήρια Επιλογής για την Παροχή Υπηρεσιών) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 
2023» και για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 

2023» 

Παρόντες:   

 Δημήτρης Δημητρίου, πρόεδρος Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Νίκος Γεωργίου Αλεξάνδρα Ατταλίδου 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ζαχαρίας Κουλίας Πανίκος Λεωνίδου 

 Μαρίνος Μουσιούττας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως επανεξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, για το οποίο υποβλήθηκε έκθεση στην ολομέλεια του σώματος στις 15 Φεβρουαρίου 2024, σε νέα 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 21η Φεβρουαρίου 2024.  Στο πλαίσιο της εν λόγω συνεδρίασης 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Υφυπουργός παρά τω Προέδρω, η Γραμματέας του Υπουργικού Συμβουλίου 
και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση της 
επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι η συζήτηση των πιο πάνω σχεδίων νόμου αναβλήθηκε με απόφαση της ολομέλειας του 
σώματος, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2024, ώστε η αρμόδια επιτροπή να επανεξετάσει στην παρουσία των 
εμπλεκόμενων κυβερνητικών αρμοδίων τις προτεινόμενες τροπολογίες στο νομοσχέδιο, οι οποίες 
υποβλήθηκαν στην ολομέλεια από τους κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη, Ειρήνη Χαραλαμπίδου και Νίκο Κέττηρο εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Πανίκο Λεωνίδου, Ζαχαρία Κουλία και 
Παύλο Μυλωνά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Μαρίνο Μουσιούττα εκ 
μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων, Κωστή Ευσταθίου, μεμονωμένο 
σοσιαλιστή βουλευτή, και Ανδρέα Θεμιστοκλέους, ανεξάρτητο βουλευτή.  Οι εν λόγω τροπολογίες αφορούν 
μεταξύ άλλων τον καθορισμό των κριτηρίων επιλογής συμβούλου-συνεργάτη σχετικά με την απαίτηση για την 
κατοχή ακαδημαϊκών προσόντων και τον καθορισμό του ύψους των ετήσιων απολαβών συμβούλου-
συνεργάτη, οι οποίες καθορίζονται στον κρατικό προϋπολογισμό.  

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι ο σκοπός της πρότασης νόμου και του νομοσχεδίου, οι απόψεις των 
εμπλεκομένων, οι λόγοι για τους οποίους αποφάσισε η επιτροπή την προώθηση του νομοσχεδίου, καθώς και 
τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην 
αρχική έκθεση της επιτροπής.  
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 Ως γνωστόν, σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις πριν από την κατάθεση από την εκτελεστική 
εξουσία του νομοσχεδίου, ήτοι στις 25 Μαΐου 2023, είναι η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου το οποίο διέπει την 
επιλογή συμβούλων ή άλλων συνεργατών από αξιωματούχους της Δημοκρατίας για την εξασφάλιση 
συμβουλευτικών, εξειδικευμένων ή άλλων υποστηρικτικών υπηρεσιών, εφόσον τούτο κρίνεται αναγκαίο ή 
σκόπιμο.  Η προτεινόμενη ρύθμιση αφορά ειδικότερα στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, τους υπουργούς, τους 
υφυπουργούς, τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο και κάθε πρόσωπο το οποίο διορίζεται με πράξη του Προέδρου 
της Δημοκρατίας.   

 Ειδικότερα, η πρόταση νόμου καθορίζει τα κριτήρια επιλογής συμβούλων-συνεργατών και στο πλαίσιο 
αυτό τα ελάχιστα αναγκαία ακαδημαϊκά ή άλλα επαγγελματικά προσόντα και/ή επαγγελματική πείρα τα οποία 
θα λαμβάνονται υπόψη κατά την επιλογή των συμβούλων ή των συνεργατών. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου το οποίο ρυθμίζει τη διαδικασία 
σύναψης σύμβασης απασχόλησης ιδιωτικού δικαίου μεταξύ των μελών της κυβέρνησης και φυσικών 
προσώπων ως συμβούλων-συνεργατών για υποβοήθηση του έργου τους στη βάση συγκεκριμένων κριτηρίων, 
με ανώτατο όριο τη διάρκεια της θητείας της εκάστοτε κυβέρνησης ή της θητείας του εκάστοτε μέλους της 
κυβέρνησης, ανάλογα με την περίπτωση και τηρουμένων των όρων που περιλαμβάνονται στην εν λόγω 
σύμβαση.  Περαιτέρω, με τον προτεινόμενο νόμο διασφαλίζεται ότι δεν δημιουργείται δημοσιοϋπαλληλική 
σχέση μεταξύ των δύο μερών της συμφωνίας και ότι αποτρέπεται το ενδεχόμενο μετατροπής των συμβάσεων 
απασχόλησης συμβούλων-συνεργατών σε αορίστου χρόνου.  

 Στο στάδιο της επανεξέτασης των εν λόγω σχεδίων νόμου η Υφυπουργός παρά τω Προέδρω δήλωσε 
ότι η συζήτηση των επιμέρους ζητημάτων που ηγέρθησαν στο στάδιο της πρώτης συζήτησης του νομοσχεδίου 
εξαντλήθηκε, ότι οι θέσεις της κυβέρνησης επί των εν λόγω θεμάτων είναι γνωστές και ότι αυτές παραμένουν οι 
ίδιες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση που το υπό αναφορά νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο, θα τιτλοφορείται ως 
«Ο περί Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2024», ενώ η υπό αναφορά 
πρόταση νόμου αποσύρεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι αποσύρεται η υπ’ αριθμόν 23 πρόταση νόμου, σωστά κύριε Λουκαΐδη;   

 Ωραία.  Θα συζητήσουμε μόνο το υπ’ αριθμόν 24 θέμα, που είναι το νομοσχέδιο της κυβέρνησης. 

 Υπάρχει αριθμός τροπολογιών από τα κόμματα, οι οποίες έχουν κωδικοποιηθεί σε πίνακα κατ’ άρθρον, 
αντιλαμβάνομαι ότι κάποιες θα αποσυρθούν, θα μας το πείτε στην τοποθέτησή σας.  Ο χρόνος είναι ως εξής:  
ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ δεκαπέντε λεπτά, ΔΗΚΟ δέκα λεπτά, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ και Οικολόγοι από έξι λεπτά και ανεξάρτητοι 
βουλευτές μας και η βουλεύτριά μας από τρία λεπτά.  Παρακαλώ να το τηρήσουμε, έχουμε πάρα πολλά 
θέματα, εφόσον θέλουμε βεβαίως να τοποθετηθούμε.   

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής και επί τροπολογιών, παρακαλώ.   

 Θέλετε να ξεκινήσουμε από εσάς, κύριε Θεμιστοκλέους;  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, ελάτε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Η δημοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αδικεί!  Διότι αυτό που θα πω σήμερα εγώ εδώ πιθανότατα 
δεν θα το πει κανένας άλλος.  Άρα, ένας ομιλητής θα υποστηρίξει μια άποψη, όλοι οι υπόλοιποι το εναντίον, ο 
ένας τρία λεπτά, ο άλλος εκατό τρία!  Σπουδαία η δημοκρατία μας ιδιαίτερα στο κοινοβούλιο!  Αυτό που πάει να 
γίνει σήμερα εδώ είναι παράνομο, τουτέστιν αντισυνταγματικό, και, αν υπερψηφιστεί οποιαδήποτε πρόταση 
που θα στείλει στην ανεργία αυτά τα τέσσερα άτομα, πέραν της ανάδειξης της κακοήθειας ορισμένων, θα τους 
οδηγήσει στα δικαστήρια!  Από το 2004 γίναμε ισότιμο μέλος, κύριε Τρυφωνίδη... 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 ...της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και από το 2006 μέχρι σήμερα -και, όταν λέω «μέχρι σήμερα», 
κυριολεκτώ- δεν εστείλαμεν καμία επαγγελματική ομάδα, κανένα Κύπριο εργαζόμενο και κανένα δημόσιο 
υπάλληλο είτε αορίστου είτε μονίμου χρόνου στην ανεργία.   

 Σήμερα η Βουλή, κόντρα σε ό,τι γινόταν από το 2004 και εντεύθεν, αν θυμάστε -κι ελπίζω να θυμάστε 
καλά- δώσαμε άφεσιν αμαρτιών στα κλινικά, χημικά, αιματολογικά εργαστήρια, δώσαμε άφεσιν αμαρτιών σε 
όλες τις νηπιαγωγούς, σε όλους τους νοσοκόμους, σε όλους τους εκπαιδευτικούς, μηχανικούς, ειδικούς 
επαγγελματίες…  Και πώς τη δώσαμε την άφεση;  Τους είπαμε:  Οι νόμοι που λόγω Ευρωπαϊκής Ένωσης 
είμαστε υποχρεωμένοι να ψηφίσουμε θα έχουν όλοι την ισχύ τους εις το μέλλον.  Δεν θα έχει κανένας 
αναδρομική ισχύ, για να καταδιώξει οποιοδήποτε άνθρωπο. 

 Κάθε κυβέρνηση μέχρι τώρα προσλάμβανε συμβούλους.  Η κυβέρνηση Νίκου Αναστασιάδη προσέλαβε 
όσους προσέλαβε.  Η νέα κυβέρνηση του κ. Χριστοδουλίδη κράτησε, διαμέσου των υπουργών και 
υφυπουργών της, από όλους εκείνους μόνο τέσσερις.  Και έρχεται η Βουλή σήμερα, για να εκδικηθεί κατά 
τρόπο απαράδεκτο, κατά έναν τρόπο αντιπολίτευσης του 19ου αιώνα, να απολύσει τους τέσσερις! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Όι η κυβέρνηση; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Κουλλά, διέπραξε το σφάλμα το Προεδρικό -διότι περί σφάλματος πρόκειται- να φέρει ένα 
νομοσχέδιο στη Βουλή που να τους απολύσει.  Είναι πρωτάκουστο κι αυτό, συμφωνώ.  Η κυβέρνηση φέρνει 
νομοσχέδιο στη Βουλή, για να απολύσει τέσσερις ανθρώπους οι οποίοι προσελήφθησαν από υπουργούς και 
υφυπουργούς της κυβέρνησης!   

 Σήμερα, κύριε Κουλλά, σε λίγο θα ψηφίσετε νόμο για τους εκπαιδευτικούς των ιδιωτικών σχολείων που 
δεν εκατάφεραν να αποκτήσουν τα απαιτούμενα προσόντα, για να συνεχίσουν να εργάζονται.  Γιατί;  Είναι 
εκπαιδευτικοί, είχαν όλα τα χρόνια μπροστά τους... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Τζιαι εμείς το ίδιο εννά ψηφίσουμε τζιαι στες δκυο περιπτώσεις! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα, τι εννοείτε το ίδιο, κύριε Κυπριανού; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Τζιαι στις δκυο περιπτώσεις το ίδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, ολοκληρώστε, έληξε ο χρόνος σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είναι η πρώτη φορά, συνάδελφοι, που εγώ επικαλούμαι την ανθρωπιά σας, τη συνείδησή σας.  Θα είναι 
μια μέρα που πραγματικά δεν ξέρω πώς θα νιώθετε, όταν θα πάτε σπίτι σας, θα κοιτάζετε τα παιδιά σας που 
θα κοιμούνται και στο τελευταίο βλέμμα θα αναρωτιέστε αν σωστά επράξατε σήμερα.  Σας έφταιξαν οι τέσσερις 
αυτοί άνθρωποι;  Δεν τους ξέρω καν εγώ ούτε με ενδιαφέρει τι είναι, αλλά δεν μπορεί, κύριε Λουκαΐδη, να 
μιλάτε για υποκρισία.  Η υποκρισία εδώ είναι!  Ομάδες ολόκληρες εκπαιδευτικών δεν έχουν τα προσόντα, 
έπρεπε να απολυθούν ήδη από τα ιδιωτικά σχολεία, έπρεπε ήδη να έψαχναν δουλειά.  Για αυτούς έρχεται 
σήμερα η Βουλή και λέει «δεν πειράζει, να συνεχίσουν... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ...να εργάζονται ως εκπαιδευτικοί».  Αλλά από εκείνους τους τέσσερις πρέπει να τους πάρουμε τη ζωή 
πίσω και στα πενήντα και στα πενήντα πέντε τους, με παιδιά, με παιδιά φοιτητές να τους στείλουμε στην 
ανεργία!  Αλλά, να θυμάστε, η υπόθεση τούτη θα κριθεί στα δικαστήρια και αυτή η δημοκρατία αργά ή γρήγορα 
θα καλεστεί να καταβάλει όλους τους μισθούς της πενταετίας μέχρι το 2028.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Ανοίξετέ μου τον πίνακα να δω τους υπόλοιπους ομιλητές, παρακαλώ. 

 Κύριε Λεωνίδου, ελάτε, βοηθήστε μας, σας παρακαλώ. 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα, έχει δέκα λεπτά. 

 Κρατάτε τους χρόνους, κύριε Κώστα; 

 Εν τω μεταξύ, να καλωσορίσουμε και τον κ. υπουργό. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ξανά; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα τον είδα, απολογούμαι.  Πριν λίγο... 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Έχει ώρα που ήρθε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει ώρα που ήρθε, αλλά λόγω της έντασης, κυρία Χαραλαμπίδου, δεν πρόσεξα καν τον υπουργό. 

 Ελάτε, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ομολογουμένως, συζητάμε για ένα νομοσχέδιο που πήρε πάρα πάρα πολύ χρόνο να φτάσει μέχρι εδώ.  
Οφείλω να πω συγχαρητήρια στην επιτροπή και στους συναδέλφους οι οποίοι παρέστησαν σχεδόν σε όλες τις 
συνεδριάσεις.  Εγώ παρευρέθηκα σε δυο-τρεις συνεδριάσεις και έχω αντιληφθεί ότι συζητούσαμε για αρκετά 
τυπικά και σοβαρά θέματα.  Λέω «τυπικά», γιατί άπτονται και της νομιμότητας και της συνταγματικότητας.   

 Αυτό το νομοσχέδιο, όπως κατατέθηκε, θα θυμάστε όλοι ότι ήταν προϊόν ουσιαστικά μιας συζήτησης 
που έγινε με την κυβέρνηση και τον Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας.  Με βάση την εμπειρία του Γενικού 
Ελεγκτή, ο οποίος έχει μελετήσει και τη σχετική νομοθεσία που αφορά τους κοινοβουλευτικούς συνεργάτες, 
δηλαδή τους συνεργάτες μας, προέκυψε αυτό το νομοσχέδιο.  Ουσιαστικά, επιχειρείται μέσα από αυτό το 
νομοσχέδιο να τεθούν προϋποθέσεις, ούτως ώστε να μην υπάρχει απόλυτη ελευθερία ή απόλυτη διακριτική 
ευχέρεια στους εκάστοτε υπουργούς να επιλέγουν συνεργάτες-συμβούλους.   

 Εγώ θεωρώ ότι έγινε πολύς θόρυβος για το τίποτα, με όλο τον σεβασμό, γιατί αυτοί οι συνεργάτες είναι 
άνθρωποι οι οποίοι ουσιαστικά θα υποβοηθούν το έργο του κάθε υπουργού για δευτερευούσης, αν θέλετε, 
σημασίας ζητήματα.  Γι’ αυτό έγινε πολλή συζήτηση, προέκυψαν να μπουν πτυχία, να μπουν προϋποθέσεις, 
να μπουν προσόντα, που, εντάξει, είναι λογικό, ακούγεται πάρα πολύ λογικό να μπουν προσόντα.  Εγώ κάποια 
στιγμή εισηγήθηκα ότι έπρεπε να υπάρχει διδακτορικό ως απαραίτητο προσόν... 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ένα όμως, όι τρία! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, μη διακόπτετε! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 …με αποτέλεσμα κάποιοι να ενοχληθούν.  Εν πάση περιπτώσει, εμείς προσπαθήσαμε να υπάρξει μια 
συναίνεση, γιατί, όταν νομοθετούμε, δεν νομοθετούμε μόνο για το παρόν, νομοθετούμε και για το μέλλον.  
Κάποια στιγμή μπορεί οποιοσδήποτε ή οποιοδήποτε κόμμα να βρεθεί στην εξουσία, να είναι κυβέρνηση, άρα 
οι νόμοι που θα υπάρχουν τώρα θα ισχύουν και για τους επόμενους, γι’ αυτό είπαμε εμείς, ως Δημοκρατικό 
Κόμμα, να υπάρξει μια συναίνεση.  Και πώς αποτυπώνεται αυτή η συναίνεση;  Με τις τροπολογίες που είχαμε 
καταθέσει, ούτως ώστε να δοθεί η δυνατότητα στο κεφάλαιο «προσόντα» να επιλέγονται από τους υπουργούς 
και άτομα τα οποία προέρχονται από ανώτερες σχολές, αναγνωρισμένες σχολές και με διπλώματα 
αναγνωρισμένα με βάση το ΚΥΣΑΤΣ κ.λπ.  Φαίνεται όμως ότι, επειδή προέκυψε μεγάλη συζήτηση από τους 
συναδέλφους στην επιτροπή, αλλά παράλληλα ομολογουμένως υπήρξε και κάποιος λαϊκισμός -εν μπορούμε 
να το αποφύγουμε αυτό το πράμα δυστυχώς- η πρόθεση σχεδόν όλων των κομμάτων είναι να περιοριστούν 
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στις πρόνοιες του νομοσχεδίου.   

 Αντιλαμβάνομαι αυτά που έχει πει ο συνάδελφος ο κ. Θεμιστοκλέους, με τα οποία στα πλείστα 
συμφωνώ, όμως εδώ η μεταβατική διάταξη, για την οποία έγινε και πολύς ντόρος, πολλή συζήτηση, ουσιαστικά 
άπτεται της αντισυνταγματικότητας, γιατί καθορίζει ουσιαστικά αναδρομική ισχύ.  Αυτό είναι το λεπτό σημείο.  
Όμως, εδώ πρέπει να πω ότι από πλευράς δικής μας για αυτό το θέμα, όταν συζητούσαμε για τους 
κοινοβουλευτικούς συνεργάτες, δεν ηγέρθη ’πού κανέναν βουλευτή ότι ετέθη η ίδια πρόνοια που συζητείται 
σήμερα στο νομοσχέδιο ή στην πρόταση που είχαμε καταθέσει εμείς με τροπολογία, δηλαδή να υπάρχει μια 
μεταβατική περίοδος.  Αυτό το πράγμα επέρασε στους κοινοβουλευτικούς συνεργάτες, αλλά για τους 
συνεργάτες των υπουργών θεωρήθηκε ότι είναι αντισυνταγματικό.   

 Εμείς για σκοπούς λήξης αυτού του ζητήματος, για να μη διαιωνίζεται άλλο αυτή η ιστορία και να 
δημιουργούμε την εντύπωση ότι είναι το μέγα ζήτημα στην Κύπρο, λες και δεν υπάρχουν άλλα ζητήματα, 
αποφασίσαμε ως κοινοβουλευτική ομάδα, κυρία Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, να προχωρήσουμε να 
ψηφίσουμε το νομοσχέδιο ως έχει, τηρώντας τις διαδικασίες και αυτές που έχουν υποδείξει και κάποιοι 
συνάδελφοι με τις περαιτέρω ευαισθησίες τους. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ πολύ. 

 Ανοίξτε μου τον πίνακα. 

 Κύριε Παπαδούρη, ελάτε.   

 Προσπαθώ να πηγαίνω λίγο με τη σειρά των κομμάτων, αν και δεν το τήρησα.  Πάντα είστε βοηθητικός, 
οπόταν... 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό, νομίζω έγινε αντιληπτό ότι αποσύρουμε όλες τις τροπολογίες, είτε 
που είμαστε μόνοι μας είτε σε... 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πε το από την αρχή, κύριε, για λόγους πρακτικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, ελάτε, ξεκαθαρίστε το, ναι. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Απλώς, για να ξεκαθαρίσουμε, οι τροπολογίες τις οποίες έχουμε υποβάλει είτε μεμονωμένα είτε σε 
συνεργασία με άλλους αποσύρονται. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, ευχαριστώ πολύ. 

 Ελάτε, κύριε Παπαδούρη, βοηθήστε μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Θα σας βοηθήσω, όπως πάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όπως πάντα. 

 Ελάτε, τώρα σας ακούμε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, ναι.  Θα σας βοηθήσω, όπως πάντα, Πρόεδρε, δεν θα χρησιμοποιήσω το βήμα.  Θα είμαι πολύ 
λακωνικός και θα πω ότι μετά από εξήντα τέσσερα χρόνια, νομίζω, ως κράτος ήρθε ο καιρός που πρέπει να 
ωριμάσουμε.  Απότοκο αυτού είναι ότι ήρθε σήμερα η ώρα να νομοθετήσουμε τζιαι για τούτο το θέμα, κάτι το 
οποίο, νομίζω, έπρεπε να γίνει πριν αρκετά χρόνια.  Ας είναι σήμερα.  Και φυσικά αντιλαμβάνομαι τζιαι το τι 
λέει ο κ. Θεμιστοκλέους, ότι, ναι, λόγω της μεταβατικής διάταξης που υπάρχει -τουλάχιστον εγώ το θέμα δεν το 
παρακολούθησα στην αρμόδια επιτροπή, αλλά το παρακολούθησα στην επιτροπή Ελέγχου τζιαι θυμούμαι τι 
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ειπώθηκε τζιειαμαί τζιαι πραγματικά λυπούμαι αν κάποια άτομα με αυτή τη νομοθεσία θα αποστερηθούν τη 
δουλειά τους- σήμερα καλούμαστε να τραβήσουμε μία γραμμή την οποία και οφείλουμε να τραβήσουμε. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πάρα πολύ. 

 Βλέπω τρεις ομιλητές από το ΑΚΕΛ, οπόταν να ξεκινήσουμε με τον κ. Πασιουρτίδη, για να μην 
έχουμε….   

 Με εσάς προτιμάτε;  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω να θυμίσω ότι αυτό το ζήτημα προέκυψε μετά τις σκανδαλώδεις επιλογές της κυβέρνησης σε 
σχέση και με τους συνεργάτες των υπουργών και του Προέδρου και, ενώ θα έπρεπε απαρχής να έχει 
αναληφθεί η νομοθετική πρωτοβουλία από την κυβέρνηση, για να καθοριστεί ένα θεσμικό πλαίσιο για τους 
συνεργάτες, μόνο κατόπιν της κοινωνικής κατακραυγής και μόνο αφού το ΑΚΕΛ είχε εξαγγείλει την κατάθεση 
σχετικής νομοθεσίας, που τελικά προηγήθηκε αυτή της κυβέρνησης, η κυβέρνηση προχώρησε σωστά, πρέπει 
να πω, στην προσπάθεια να θεσμοθετηθεί και η διαδικασία πρόσληψης των συνεργατών των κρατικών 
αξιωματούχων της κυβέρνησης, υπουργών και Προέδρου της Δημοκρατίας.  Θέλω να πω ότι η δική μας 
πρόταση νόμου, αλλά και οι θέσεις που εκφράζαμε σε όλο το διάστημα της συζήτησης στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή είχε κάποιους βασικούς άξονες. 

 Πρώτον, σε ό,τι αφορά τη φιλοσοφία, αυτοί οι άνθρωποι, άνδρες και γυναίκες, που θα προσλαμβάνονται 
θα πρέπει να προσλαμβάνονται ουσιαστικά στο πλαίσιο της ίδιας φιλοσοφίας που προσλαμβάνονται και οι 
κοινοβουλευτικοί συνεργάτες.  Να σας θυμίσω, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι υπουργοί, όπως και ο 
Πρόεδρος έχουν την ευχέρεια όχι μόνο να αξιοποιούν τον κρατικό μηχανισμό, που είναι στη διάθεσή τους, για 
να διεκπεραιώνουν ζητήματα, ευθύνες, καθήκοντα που έχουν, αλλά έχουν και την πολυτέλεια χωρίς καμία 
διάκριση όρων και προϋπόθεση να προχωρούν σε αποσπάσεις δημοσίων και ημικρατικών υπαλλήλων σε 
αριθμό που δεν καθορίζεται.  Παρά ταύτα, επί προηγούμενης διακυβέρνησης είχαμε συμφωνήσει όλοι ότι 
ενδείκνυται και οι υπουργοί και ο Πρόεδρος να δικαιούνται να προσλαμβάνουν ανθρώπους εμπιστοσύνης, 
άτομα εμπιστοσύνης.  Και έτσι πρέπει να προσεγγίζεται αυτό που πάμε να ψηφίσουμε σήμερα, τουλάχιστον 
από εμάς έτσι προσεγγίζεται.  Στη βάση τούτου, αυτό που έπρεπε και πρέπει να επιδιώξουμε σήμερα να είναι 
το τελικό αποτέλεσμα είναι να κινηθούμε στην ίδια φιλοσοφία και λογική που υπάρχει για τους 
κοινοβουλευτικούς συνεργάτες, αλλά, εκεί και όπου έχουν παρατηρηθεί αδυναμίες ή προβλήματα ή 
στρεβλώσεις, να βελτιώσουμε τη νομοθεσία ακόμα περισσότερο συγκριτικά με την υφιστάμενη που αφορά τους 
κοινοβουλευτικούς συνεργάτες.  Τούτο σημαίνει, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Πρόεδρε, ότι με κανένα 
τρόπο δεν μπορούμε να πάμε πίσω και να δεχτούμε ότι θα προσλαμβάνονται πρόσωπα τα οποία δεν έχουν 
πτυχίο πανεπιστημίου.  Δεν είναι νοητό να μιλάμε για επιστημονικούς συνεργάτες και να μην έχουν πτυχίο 
πανεπιστημίου αυτοί που θα προσληφθούν.  Και γι’ αυτό εμείς θα επιμείνουμε μέχρι τέλους σ’ αυτή την 
τοποθέτηση. 

 Δεύτερον, δεν είναι νοητό και λογικό και θα οδηγηθούμε σε καινούργιες σκανδαλώδεις ενέργειες 
ενδεχομένως -όχι από τη σημερινή κυβέρνηση, δεν μιλούμε για τη σημερινή, μιλούμε για τη θεσμική 
προσέγγιση του ζητήματος από την όποια κυβέρνηση- όταν θα δώσουμε την ευχέρεια, αντί να υπάρχει 
καθορισμένη αποζημίωση για τα πρόσωπα αυτά, να μπορεί ένας υπουργός, για παράδειγμα -και αυτό είναι το 
κείμενο νόμου που έχουμε μπροστά μας- να προσλαμβάνει ένα πρόσωπο με μόνο κριτήριο την κατοχή 
πανεπιστημιακού διπλώματος και να του δίνει αποζημίωση €62.000 χωρίς να έχει να δώσει λογαριασμό σε 
κανέναν και εννοείται λαμβάνοντας απόφαση για την επιλογή συνεργάτη, που δεν μπορεί να ελεγχθεί νομικά, 
ούτε γίνεται στη βάση αξιοκρατικής διαδικασίας.  Είναι αποκλειστικό του δικαίωμα, απλώς αν έσιει κάποιος ή 
κάποια πτυχίο πανεπιστημίου, να τον/την επιλέξει τζιαι να πει «μα, τούτο το πρόσωπο που επέλεξα, που έσιει 
πτυχίο πανεπιστημίου, έσιει τζιαι δέκα χρόνια υπηρεσίας, οπότε θα του δώσω €62.000».  Πάλι θα είμαστε εδώ 
να συζητούμε για σκανδαλώδεις ενέργειες.  Γι’ αυτό και εμείς εισηγούμαστε να υπάρχει καθορισμένη 
αποζημίωση για τους συνεργάτες, όπως καθορισμένη είναι η αποζημίωση και για τους κοινοβουλευτικούς 
συνεργάτες.  Και αν Πρόεδρος και υπουργοί χρειάζονται εξειδικευμένες υπηρεσίες, υπάρχουν θεσμοθετημένες 
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διαδικασίες με πολλούς και ποικίλους τρόπους, που ήδη αξιοποιούνται, για να αγοράζουν εξειδικευμένες 
υπηρεσίες, που μπορεί να κοστίσουν τζιαι πολύ ακριβά καμιά φορά, αν αυτό απαιτείται και χρειάζεται.  Άρα, 
εμείς υπογραμμίσαμε και αυτό το στοιχείο. 

 Τρίτον -τζιαι τελειώνω με τούτο, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- από την αρχή η δική μας 
η πρόθεση ήταν και είναι να μην επιτρέψουμε να συμβεί ένα απαράδεκτο φαινόμενο, που είδαμε επί 
προηγούμενης κυβέρνησης.  Πρόσωπα που προσλαμβάνονται με αυτές τις διαδικασίες που έχω περιγράψει, 
χωρίς δυνατότητα νομικού ελέγχου, χωρίς οτιδήποτε, ουσιαστικά με κάποια απλά βασικά χαρακτηριστικά των 
υποψηφίων για επιλογή, δεν πρέπει με κανένα τρόπο να μένουν μόνιμο προσωπικό αορίστου χρόνου στη 
Δημόσια Υπηρεσία.  Και είχαμε εισηγηθεί άλλο τρόπο εμείς, για να διασφαλίσουμε ότι δεν θα μετατρέπονται 
αυτά τα πρόσωπα σε αορίστου χρόνου.  Δυστυχώς, δεν υιοθετήθηκε η άποψή μας, υιοθετήθηκε η θέση της 
κυβέρνησης, της Νομικής Υπηρεσίας, επί τούτου.  Άρα, υπογραμμίζω ότι, πάρα το ότι θα ψηφίσουμε τη 
συγκεκριμένη νομοθεσία, αν δεν περάσουν οι τροπολογίες των άλλων κομμάτων που ακυρώνουν όσα έχω 
αναφέρει τζιαι μείνει το κείμενο του νόμου ως έχει, θα ψηφίσουμε μεν, αλλά αναλαμβάνει την ευθύνη η 
κυβέρνηση και όσοι έχουν στηρίξει αυτή την επιλογή, για να διασφαλιστεί ότι δεν θα έχουμε μετατροπή σε 
αορίστου χρόνου αυτών των προσώπων, όπως αναλαμβάνουν και την ευθύνη αν μείνει το κείμενο του νόμου 
ως έχει αναφορικά με τον τρόπο που θα αποζημιώνονται τα πρόσωπα που θα προσλαμβάνονται. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επτά λεπτά, κύριε Λουκαΐδη, για το ΑΚΕΛ. 

 Εντάξει.  Να βάλουμε τον κ. Σιζόπουλο. 

 Ελάτε, κύριε Σιζόπουλε, να μας βοηθήσετε, για να ξαναβάλω μετά το ΑΚΕΛ και να αφήσω στο τέλος 
τους υπόλοιπους. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πάντα σας βοηθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όντως, δεν έχω παράπονο.   

 Ελάτε, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα πρέπει να τονίσουμε ότι το συγκεκριμένο θέμα προέκυψε ως μια αδήριτη ανάγκη, από τη στιγμή που 
υπήρξε μια συμφωνία μεταξύ κοινοβουλίου και της προηγούμενης κυβέρνησης, για να αυξηθεί ο αριθμός των 
κοινοβουλευτικών συνεργατών και την ίδια στιγμή να έχουν το δικαίωμα ο Πρόεδρος και οι υπουργοί να 
προσλαμβάνουν συνεργάτες.  Η Βουλή όντως προχώρησε έγκαιρα και καθόρισε κάποια κριτήρια όσον αφορά 
την πρόσληψη των κοινοβουλευτικών συνεργατών.  Από την προηγούμενη κυβέρνηση υπήρξε κάποια 
καθυστέρηση όσον αφορά την επίλυση αυτού του ζητήματος, παρά το γεγονός ότι κατ’ επανάληψη είχαμε 
προτείνει ότι θα έπρεπε να είχε ρυθμιστεί.  Και χαιρετίζουμε το γεγονός ότι η σημερινή κυβέρνηση από τους 
πρώτους μήνες της ανάληψης της διακυβέρνησης του τόπου ετοίμασε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και το 
απέστειλε στη Βουλή.  Αυτό που εμείς θέλουμε όμως να δείξουμε, πέρα από τα προσόντα τα οποία πρέπει 
όντως να είναι κατοχυρωμένα, πέρα από το γεγονός ότι τα συγκεκριμένα άτομα που θα προσλαμβάνονται ως 
συνεργάτες δεν πρέπει σε καμιά περίπτωση να μετατρέπονται σε αορίστου χρόνου, αλλά με το συμβόλαιο, 
όπως θα είναι αυτό καθορισμένο…  Θεωρούμε ότι θα ήταν άδικο για άτομα τα οποία ήδη έχουν εργοδοτηθεί η 
ψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου να έχει αναδρομική ισχύ και στην ουσία να ανασταλεί οποιαδήποτε 
εργασία τους.  Όπως και όλες οι υπόλοιπες νομοθεσίες πρέπει να μην έχουν αναδρομική ισχύ, έτσι και σε αυτή 
την περίπτωση δεν μπορεί να έχει αναδρομική ισχύ και ενδεχομένως με τη λήξη του συμβολαίου που έχουν τα 
συγκεκριμένα άτομα να μην υπάρχει θέμα ανανέωσης. 

 Ως εκ τούτου, εμείς θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο με αυτή τη λογική.  Κάποιες από τις τροπολογίες θα τις 
ψηφίσουμε, κάποιες θα τις καταψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πάρα πολύ. 

 Κύριε Πασιουρτίδη. 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε συνέχεια των όσων έχει πει ο κ. Λουκαΐδης, να υπενθυμίσω ότι ξεκίνησε αυτή η συζήτηση με τις 
τέσσερις συνεργάτιδες του τέως Προέδρου της Δημοκρατίας και εντάθηκε με τους διορισμούς της παρούσας 
κυβέρνησης είτε λόγω ηλικίας είτε λόγω έλλειψης προσόντων είτε λόγω βολέματος ημετέρων, φίλων, 
συγγενών, κουμπάρων και τότε, αν θυμάστε, είχε ανοίξει μία συζήτηση που αφορούσε τρεις πτυχές. 

 Η πρώτη πτυχή ήταν η φύση της σύμβασης, ούτως ώστε να διασφαλιστεί ότι δεν θα έμεναν στο 
δημόσιο, και, κατόπιν τόσο γνωμάτευσης της Νομικής Υπηρεσίας μέσω του νομοσχεδίου όσο και ανεξάρτητης 
νομικής γνωμάτευσης που ζήτησε η Βουλή, η θέση είναι ότι αυτή η σύμβαση πρέπει να είναι σύμβαση 
ορισμένου χρόνου ιδιωτικού δικαίου και όχι η δική μας εισήγηση για σύμβαση παροχής υπηρεσιών.  Και αυτό 
το τονίζω, διότι μας ειπώθηκε ξεκάθαρα ότι δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος με αυτή τη μορφή της σύμβασης, και 
ελπίζω και εύχομαι έτσι να είναι και εκείνοι που μας διαβεβαίωσαν να μη διαψευστούν. 

 Η δεύτερη πτυχή ήταν να υπάρχουν κάποια κριτήρια πρόσληψης και, παρά το γεγονός ότι εμείς ήρθαμε 
και είχαμε συνδέσει τα καθήκοντα του κάθε συνεργάτη με τα κριτήρια που θα έπρεπε να έχει, όταν διορίζεται ή 
προσλαμβάνεται, αλλά και με τον μισθό που θα πρέπει να λαμβάνει, πάλι η πλειοψηφία έχει συμφωνήσει με το 
κυβερνητικό νομοσχέδιο.  Γι’ αυτό εμείς κρίνουμε ότι θα πρέπει να υπάρχει ένας καθορισμένος μισθός, για να 
μη γίνουν αυτά που είπε ο κ. Λουκαΐδης. 

 Πολύ σημαντικό επίσης είναι το ασυμβίβαστο, διότι σας θυμίζω ότι αυτή τη στιγμή υπάρχουν σύμβουλοι 
ή συνεργάτες στο Προεδρικό που έχουν πολύ στενούς βαθμούς συγγένειας με τους διορίζοντες.  Γι’ αυτό, από 
τη στιγμή που θα ψηφιστεί αυτή η νομοθεσία, δεν θα μπορεί να υπάρχει η συγγένεια τρίτου βαθμού με τον 
αξιωματούχο που προσλαμβάνει και πρώτου βαθμού με οποιοδήποτε άλλο αξιωματούχο. 

 Τώρα, έχει γίνει μεγάλη συζήτηση για το θέμα των τεσσάρων και θεωρώ ότι, ενώ όλη η ουσία βρίσκεται 
σε όλα τα υπόλοιπα αυτών που συζητούμε, καταλήξαμε να συζητούμε για τέσσερα άτομα καλώς ή κακώς.  Η 
συζήτηση όμως θα μπορούσε να αποφευχθεί, εάν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας τηρούσε τη δική του δέσμευση 
την οποία έδωσε τον Μάιο 2023 μετά τη συνάντηση με τον Γενικό Ελεγκτή, που μετά από εκείνη τη συνάντηση 
είχε δεσμευτεί ότι θα προχωρούσε από εκείνη τη στιγμή σε έλεγχο και, σε περίπτωση, είπε, που διαπιστωθεί 
ότι δεν πληρούνται τα προσόντα, θα προχωρήσει σε τερματισμό της σύμβασης όσων συνεργατών στελεχών 
της κυβέρνησης έχουν προσληφθεί χωρίς τα κριτήρια αυτά. 

 Σε αυτό προσθέστε το γεγονός ότι η σύμβαση που έχουν υπογράψει αυτοί οι σύμβουλοι-συνεργάτες και 
ισχύει σήμερα δίνει το δικαίωμα στην κυβέρνηση ή στον αξιωματούχο που τους προσέλαβε χωρίς οποιαδήποτε 
αιτιολογία και μόνο με προειδοποίηση τριάντα ημερών να τερματίσει τη σύμβαση.  Άρα, αν η κυβέρνηση ήθελε 
να αποφευχθεί αυτή όλη η συζήτηση, θα μπορούσε να είχε τερματίσει τη σύμβαση σε όσους δεν έχουν τα 
κριτήρια που η ίδια η κυβέρνηση προβλέπει στο δικό της νομοσχέδιο.  Αλλά εδώ δεν μπορούμε να μην 
εντοπίσουμε μια πολιτική παραδοξότητα.  Ενώ έρχεται η κυβέρνηση και λέει και έχει επαναλάβει πολλές φορές 
στην επιτροπή ότι «κύριοι, εμείς δεν θέλουμε να κρατήσουμε κανέναν, αν δεν έχει τα κριτήρια και τα προσόντα, 
και δεν θέλουμε μεταβατική διάταξη», έχουμε μπροστά μας τροπολογίες συγκυβερνώντων κομμάτων που παν 
ενάντια στη θέση της κυβέρνησής τους.  Ενώ έρχεται η κυβέρνηση και λέει «ξέρετε, εμείς δεν μπορούμε να 
βάλουμε κάτι διαφορετικό από περιορισμένης διάρκειας σύμβαση και μη δυνατότητας επαναπρόσληψης είτε 
από άλλο υπουργό είτε σε περίπτωση επανεκλογής της κυβέρνησης», έχουμε εδώ μέσα τροπολογίες που 
παρακάμπτουν και παραγνωρίζουν τις νομικές γνωματεύσεις, που λένε το αντίθετο, και μιλώ για τις 
τροπολογίες του κ. Θεμιστοκλέους.    

 Άρα, παράνομο και αντισυνταγματικό, κύριε Θεμιστοκλέους, αν είναι, θα πρέπει την ευθύνη να την 
αναζητήσετε στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, που έχει κάνει τον νομοτεχνικό έλεγχο, αλλά και στις 
γνωματεύσεις που έχουμε λάβει ως Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, κύριε Πασιουρτίδη, δεν θα αφήσετε χρόνο στην συνάδελφο.  

 Ελάτε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Κλείνω λέγοντας το εξής:  Έχουμε αποφασίσει πλειοψηφικά ότι απ’ αυτά τα κριτήρια η μόνη κατηγορία 
που μπορεί να εξαιρεθεί είναι κάποιοι δημοσιογράφοι οι οποίοι, τη στιγμή που τελείωναν, δεν είχαν τη 
δυνατότητα να αποκτήσουν πτυχίο ανώτατου ιδρύματος.  Άρα, με τρεις προϋποθέσεις, εικοσάχρονη πείρα, 
πτυχίο ανώτερης εκπαίδευσης και πολύ καλή γνώση των διεθνών και ξένων μέσων μαζικής επικοινωνίας, αυτοί 
μπορούν να συνεχίσουν να ασκούν τα καθήκοντά τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

 Αφήσατε μόνο τρία λεπτά στη συνάδελφό σας. 

 Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ατταλίδου. 

 Ελάτε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Είναι απίστευτο το πόσο συζητήσαμε ένα θέμα το οποίο δεν έπρεπε να συζητάμε.  Η ισονομία των 
πολιτών πρέπει να είναι για όλους το ίδιο.  Δεν ξέρω σε ποια κόμματα ανήκουν και ποιοι είναι και πού είναι αυτά 
τα τέσσερα άτομα, αλλά θεωρώ ότι είναι απαράδεκτο να φτάνει τέτοιο θέμα στη Βουλή, για να συζητούμε να 
εγκρίνουμε ένα νομοσχέδιο και να καλύψουμε τέσσερα πρόσωπα!  Δεν είναι δουλειά της Βουλής αυτά τα 
πράγματα, με συγχωρείτε πάρα πολύ, συνάδελφοι!  Και είναι γι’ αυτά τα πράγματα που ευτελίζουμε τον ρόλο 
του νομοθέτη. 

 Θα πω και κάτι άλλο.  Όποιοι λυπούνται, γιατί θα χάσουν τις δουλειές τους, εγώ θεωρώ ότι πρέπει να 
σκέφτονται πριν να τις πιάνουν, επειδή γνωρίζουν κάποιον, να γνωρίζουν αν μπορούν να τις πιάσουν και αν 
έχουν τα προσόντα.  Γιατί το να χρησιμοποιούμε οποιαδήποτε δίοδο, για να αποκτούμε αυτό που θέλουμε, και 
μετά να μας κακοφαίνεται, γιατί δεν θα το έχουμε, θεωρώ ότι αυτή είναι η πιο μεγάλη υποκρισία.   

 Τρίτον, θεωρώ ότι υπάρχουν πάρα πολλοί δημόσιοι υπάλληλοι και για καθήκοντα να παίρνεις και να 
φέρνεις πράγματα και να είσαι γραμματέας έχει πάρα πολλούς δημόσιους υπαλλήλους.  Ένας υπουργός κατ’ 
εμένα θα πρέπει να μπορεί να παίρνει κάποιους ανθρώπους που να τον συμβουλεύουν, αλλά συνήθως πρέπει 
να είναι και ειδικοί σε έναν τομέα.  Τούτη η υπόθεση κατέληξε ένας ακόμα τρόπος, για να κάνουμε πολιτικές 
χάρες, και τούτο το πράγμα δεν περιποιεί τιμή ούτε στους ίδιους τους υπουργούς ούτε και στους βουλευτές που 
επιλέγουν να προσλαμβάνουν ανθρώπους στη Βουλή που δεν θα τους βοηθήσουν να εκπληρώσουν το έργο 
τους.  Πρέπει να παίρνουμε τους καλύτερους, ανεξαρτήτως ποιοι είναι, γιατί μόνο έτσι θα πάει και η Βουλή και η 
κυβερνητική υπηρεσία και όλοι μπροστά.  Είναι καιρός να σταματήσουμε και να καταλάβουμε ότι ισονομία 
σημαίνει ισονομία και δεν ψηφίζουμε ανάλογα αν είναι δικός μας ή δικός τους άλλους.  Εγώ τουλάχιστον δεν 
πρόκειται να ψηφίσω νόμο ο οποίος έχει να κάνει με την εξαίρεση του οποιουδήποτε, έστω και αν ήταν δικός 
μου αδελφός! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πολύ. 

 Ανοίξετέ μου, παρακαλώ, τον πίνακα.   

 Κύριε Μουσιούττα, έξι λεπτά. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Είμαστε επιτέλους ενώπιον της ολομέλειας για συζήτηση ενός δυστυχώς πολύκροτου θέματος, του 
νομοσχεδίου για συνεργάτες του Προέδρου της Δημοκρατίας.  Να αναφέρω ότι για πρώτη φορά ένας Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας, είτε αυτοβούλως είτε  διότι πιέστηκε -σημασία έχει ότι το έκανε- έφερε ένα νομοθέτημα 
ενώπιον του σώματος, για να μπουν κάποια κριτήρια, που δυστυχώς, απ’ ό,τι λέγουν όλοι, οι προηγούμενοι 
πρόεδροι δεν είχαν την τόλμη ή δεν θέλησαν να το κάνουν.  Αυτή είναι μία καινοτομία και θεωρώ ότι είναι προς 
τη θετική πλευρά. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 Δεν σας διέκοψα, κύριε Κυπριανού.  Ξέρετε πολύ καλά ότι δεν είναι σωστό αυτό που κάνετε!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μη διακόπτετε, παρακαλώ! 

 Συνεχίστε, κύριε Μουσιούττα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Διότι μπορεί να μην έχουμε την ευγλωττία τη δική σας και την πείρα και με το να σταματήσουμε μπορεί 
να μην μπορούμε να πούμε εκείνα που θέλουμε να πούμε όπως θέλουμε να τα πούμε.   

 Συζητήσαμε επί μακρόν, κόμματα και βουλευτές αλλάσσαν θέσεις σαν τα πουκάμισα -δικαίωμά τους- και 
φθάσαμε στο σήμερα με το νομοθέτημα ενώπιόν μας και κάποιες τροπολογίες, οι οποίες είναι ενώπιόν μας, και 
δημοκρατικά και πλειοψηφικά η Βουλή θα αποφασίσει κατά πόσο θα τις στηρίξει ή όχι.  Έγινε και μια 
ανθρωποφαγία για τέσσερα άτομα τα οποία θέλουν κάποιοι να βολέψουν ή οτιδήποτε άλλο λέγεται ή θα λεχθεί 
και πιο ύστερα και αύριο.    
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 Να θυμίσω ότι κατά τη συζήτηση των θεμάτων κρίναμε η πλειοψηφία της επιτροπής -μπορώ να πω 
σωστά- ότι θα έπρεπε να κάνουμε μία εξαίρεση.  Εξαιρέσεις δεν κάνουμε,  αλλά κρίναμε ότι θα κάνουμε μία 
εξαίρεση για την ομάδα των δημοσιογράφων, διότι, όταν τέλειωναν οι παλιοί δημοσιογράφοι, δεν υπήρχαν 
πανεπιστημιακές σχολές που θέλουμε σήμερα. Το είδε η πλειοψηφία και αποφάσισε να κάνει την εξαίρεση.  
Έκανε την εξαίρεση, καλώς την έκανε. 

 Και πάμε στο διά ταύτα.  Βλέποντας τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ, καταρχάς θέλουν να αλλάξουν την 
ονοματολογία του συμβούλου-συνεργάτη.  Τώρα, γιατί δεν καταλάβαμε, δικαίωμά τους.  Εμείς θα το 
καταψηφίσουμε.  Θέλουν επίσης να μην έχει το δικαίωμα ο εκάστοτε Πρόεδρος της Δημοκρατίας, όπως 
αναφέρεται μέσα, για εξειδικευμένους λόγους να δικαιούται να προσλάβει κάποιο άτομο κοντά του.  Για 
εξειδικευμένους λόγους και αιτίες.   Και αυτό θέλουν να φύγει από μέσα. 

 Να θυμίσω ότι ο αείμνηστος Τάσσος Παπαδόπουλος είχε την κ. Κλερ σύμβουλό του για το Κυπριακό για 
πάρα πολλά χρόνια.  Θα έπρεπε να πάει σε προσφορές ή να μη δικαιούται να την προσλάβει, διότι δεν γίνεται 
να προσλάβει με αυτό τον τρόπο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ατταλίδου! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Προχθές φωνάζατε ότι σας διέκοπταν και σήμερα κάμνετε το ίδιο, συγχαρητήρια!   

 Πάμε σε μια άλλη τροπολογία του ΑΚΕΛ.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Eίναι ασυγκράτητοι, κύριε! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους!  Πάμε σε μια άλλη τροπολογία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για να δείτε τι τραβώ, κύριε Μουσιούττα.  Μπράβο!  Ελάτε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 €31.000 καθορίστηκε άλα ούνο, άλα τρε ότι τόσα πρέπει να παίρνει ο σύμβουλος.  Και ερωτώ, κυρία 
Πρόεδρε:  Αν αύριο η Βουλή αποφασίσει ότι οι υπουργοί θα δικαιούνται €60.000 και όχι €62.000 ή αν εν τη 
σοφία της η Βουλή, όπως έκανε στο παρελθόν, αποκόψει από κάποια κονδύλια το 5% και το 10% και είναι και 
αυτό μέσα, σημαίνει ότι θα μείνει ένα ποσό γύρω στις €55.000.  Άρα, θα πρέπει ο σύμβουλος, αν περάσει η 
τροπολογία, να πάρει €31.000 και αυτό είναι;  Δεν καταλαβαίνω ούτε αυτή την τροπολογία. 

 Όπως και την τροπολογία του κ. Θεμιστοκλέους…  Kαταλαβαίνω τι εννοεί η τροπολογία του κ. 
Θεμιστοκλέους, πλην όμως τόσο η Νομική Υπηρεσία όσο και οι νομικοί σύμβουλοι που κάλεσε η Βουλή, για να 
μας πουν την άποψή τους, μας είχαν πει -τουλάχιστον αυτό έχω καταλάβει- ότι το να υπάρχουν διαδοχικές 
ανανεώσεις του συμβολαίου, εννοείται, όταν κλείσεις είκοσι εννέα μήνες, είναι ένα στοιχείο που μπορεί να έχει 
βαρύτητα στο να μπορούν να διεκδικήσουν αυτοί οι άνθρωποι να γίνουν αορίστου, κάτι το οποίο θεωρώ ότι 
κανένας μας δεν θέλει.  Άρα, και αυτή την τροπολογία θα την καταψηφίσουμε. 

 Και πάμε στις τροπολογίες τις δικές μας.  Η τροπολογία που θα αναφέρω τώρα είναι η τροπολογία της 
ΔΗΠΑ-Συνεργασία. Με βάση την τροπολογία, ο μισθός που θα παίρνει ο όποιος συνεργάτης δεν χρειάζεται να 
έχει ανώτατο ή κατώτατο όριο, εφόσον καθορίζεται το συνολικό μέγιστο ποσό από τον προϋπολογισμό που 
δικαιούται να δαπανήσει ο κάθε αξιωματούχος για τους συνεργάτες του.  Kαι αυτό θα το ψηφίσουμε εμείς.   

 Δεύτερον, το συμβόλαιο του όποιου συνεργάτη θα δημοσιεύεται στην ιστοσελίδα της Προεδρίας της 
Δημοκρατίας με το όνομα, το επίθετο, τα προσόντα, τον μισθό που θα παίρνει και κάποια άλλα στοιχεία, που 
δεν παραβιάζουν τα προσωπικά δεδομένα.  Άρα, θα υπάρχει διαφάνεια.  Και αν κάποιος υπουργός κάνει του 
κεφαλιού του και προσλάβει κάποιον και κάτι φαίνεται ότι δεν είναι σωστό, θα είμαστε εκεί τον Δεκέμβρη, που 
θα ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό, να πούμε ότι αυτό το κομμάτι δεν το ψηφίζουμε, διότι αυτός ο κύριος με τον 
τρόπο που ενήργησε δεν ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση.  Άλλαξέ τον, άλλαξε τον μισθό, διαφορετικά δεν θα 
πάρεις γρόσιν.   

 Παρ’ όλα αυτά, το μεν νομοσχέδιο μιλά για €25.000, η δε τροπολογία για €31.000.  Εμάς η εισήγησή 
μας, κύριοι, είναι ότι, εφόσον θα υπάρχει διαφάνεια, εφόσον θα μπορεί να ελεγχθεί, εφόσον υπάρχει ανώτατο 
όριο, είναι δικαίωμα στον αξιωματούχο να προσλάβει με τα ποσά που κρίνει ο ίδιος.   

 Θα χρειαστώ ακόμα δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας διέκοψαν, έχετε δίκαιο.  Θα το επιτρέψω.  Όσο πιο σύντομα μπορείτε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Οπόταν, εφόσον θα υπάρχει αυτός ο έλεγχος, δεν βλέπω γιατί πρέπει να βάλουμε αυτό τον περιορισμό.  
Μπορεί να πάρει τρεις συμβούλους, μπορεί να είναι και part time από €20.000.  Γιατί πρέπει να είναι δύο των 
€31.000 ή δύο πάνω από €25.000;  Eγώ δεν το καταλαβαίνω, θα κρίνετε εσείς. 

 Και πάμε στην τελευταία τροπολογία, που έγινε ο ντόρος.  Όταν πριν τρία χρόνια αποφασίζαμε για τα 
του οίκου μας και με τη συμβολή του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας και της Επιτρόπου Νομοθεσίας, όπως 
λέχθηκε και διά στόματος του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας, αποφασίσαμε στο νομοσχέδιο που εγκρίθηκε 
και έγινε νόμος για τους συνεργάτες τους δικούς μας να μπει μία πρόνοια που να λέει, να κατοχυρώνει στην 
ουσία αυτούς που υπηρετούσαν τη συγκεκριμένη στιγμή και δεν πληρούσαν τα προσόντα που βάζαμε εμείς -
και πολύ σωστά βάλαμε τα στοιχεία αυτά- μέσα στο νομοθέτημα. 

 Πέρασε ο χρόνος, ήρθαμε στο σήμερα και υπάρχει η ίδια περίπτωση με κάποιους συμβούλους της 
Προεδρίας.  Και αποφασίσαμε σήμερα να εξαντλήσουμε όλη μας την αυστηρότητα ή το πόσο σωστοί είμαστε 
σε αυτά τα άτομα. Επειδή το νομοθέτημα που θα ψηφίσουμε προβλέπει πτυχίο και επειδή αυτοί δεν έχουν 
πτυχίο, θα πρέπει, εφόσον ψηφιστεί η νομοθεσία, να πάνε στα σπίτια τους.  Και ερωτώ:  Kαλά, όταν ήταν για 
εμάς, ξέραμε να είμαστε ελαστικοί και, όταν είναι για άλλους, εξαντλούμε όλη την αυστηρότητά μας;  Δικαίωμά 
μας πάλι είναι, αλλά αυτό μου δημιουργεί τεράστια απορία.  Αυτή η τροπολογία, για να είμαστε σωστοί, είναι 
τροπολογία που στηρίζω από την παράταξη μόνο εγώ.  Οι άλλοι οι συνάδελφοι δεν είναι πάνω σε αυτή την 
τροπολογία.  

 Οπόταν, κυρία Πρόεδρε, κλείνοντας θα πω το εξής:  Έγινε πολύς ντόρος.  Έχουμε κάτι καλύτερο και όχι 
τέλειο και με λάθη που έκανε και η κυβέρνηση στο νομοθέτημα αυτό, που είναι ενώπιόν μας.  Θα μπορούσαμε 
να πάρουμε τα καλά, να χτίσουμε πάνω στα καλά και να προχωρήσουμε.  Τελικά, κατάντησε να είναι αυτό το 
νομοθέτημα για τα τέσσερα άτομα που, αντιλαμβάνομαι, αύριο το πρωί θα πρέπει ο επιδότης να τους πει να 
πάνε στα σπίτια τους. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πάρα πολύ. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

 Θα συνεχίσω από αυτό ακριβώς το σημείο που έμεινε ο συνάδελφος ο κ. Μουσιούττας. 

 Θα υπερψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο ως έχει.  Εμείς θα καταψηφίσουμε όλες τις τροπολογίες.  Είναι 
σημαντικά όλα όσα έχουμε ακούσει προηγουμένως τζιαι σημειώνουμε ακόμη και την κριτική που έχει ακουστεί 
προηγουμένως για λανθασμένες επιλογές του ίδιου του Προέδρου της Δημοκρατίας ή και κάποιων υπουργών, 
αν και σημειώνω παράλληλα την ιδιαίτερη ευαισθησία γι’ αυτό τον Πρόεδρο, τη στιγμή που ακολούθησε 
πρακτικές που ακολουθούνταν και σε άλλες περιπτώσεις σε προηγούμενες κυβερνήσεις.  Όμως αυτό που 
γίνεται σήμερα είναι σωστό.  

 Να δούμε τη μεγάλη εικόνα.  Αυτή είναι η πρώτη κυβέρνηση που έχει φέρει νομοσχέδιο, για να μπουν 
αντικειμενικά, μετρήσιμα κριτήρια για τον διορισμό των συμβούλων στο Προεδρικό και στα υπουργικά γραφεία.  
Οτιδήποτε άλλο έχει λεχθεί, αυτό δεν μπορούμε να το αγνοήσουμε.  Με αυτό το νομοσχέδιο η παρούσα 
κυβέρνηση αυτοδεσμεύεται για τους διορισμούς που έχει κάνει ή και που θα κάνει στο μέλλον και επομένως γι’ 
αυτόν ακριβώς τον λόγο, όχι μόνο θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, χαιρετίζουμε αυτή την πρωτοβουλία, 
χαιρετίζουμε την ετοιμασία, την πρόθεση και την κατάθεση αυτού του νομοσχεδίου, γιατί αυτό επέβαλλε η 
χρηστή διοίκηση, αυτό επιβάλλει το περί δικαίου αίσθημα του λαού μας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Η κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Θα φροντίσω να ολοκληρώσω πολύ σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Λοιπόν, καταρχάς, να πω ότι και εγώ θα καταψηφίσω όλες τις τροπολογίες.  Θα υιοθετήσω το 
νομοσχέδιο ως κατατέθηκε.  Το ένα. 

 Θέλω να πω όμως τα εξής:  Καταρχάς, ως επιτροπή είχαμε μεγάλο αριθμό συνεδριάσεων γι’ αυτό το 
θέμα και για τις τροπολογίες και μάλιστα ακολουθήσαμε κατά γράμμα και τις οδηγίες της διευθύντριας του 
κοινοβουλίου και το θέμα έπρεπε να είχε λυθεί πολύ πιο εύκολα.  Δυστυχώς, την περασμένη φορά που 
συζητήθηκε είδαμε ολόκληρο το κοινοβούλιο να σέρνεται πίσω από τέσσερις ανθρώπους και το είχα πει και 
τότε.  Σήμερα βλέπω διορθωτικές προσεγγίσεις και χαίρομαι ιδιαίτερα γι’ αυτό.   

 Να πω βέβαια, γιατί κράτησα μια φράση που είπε ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, αναφέρθηκε σε 
«μασκαραλίκια του νηπιαγωγείου», θέλω να πω ότι σε αυτή την περίπτωση οι εκπρόσωποι του Προεδρικού 
κράτησαν την ίδια σταθερή στάση και στείλαμε πίσω, κατά παράβαση των κανονισμών της Βουλής, 
ξαναφέραμε το Προεδρικό, για να μας επαναλάβουν αυτά που ξεκάθαρα μας είπαν, ότι δεν ήθελαν καμία 
διαφοροποίηση επί του νομοσχεδίου.  Αλλά την ίδια ώρα εμείς ως κοινοβούλιο παραβιάσαμε κάθετα τους 
κανονισμούς της Βουλής -και το έλεγα από την περασμένη φορά αυτό- και το εκάμαμεν, για να ακούσουμε τα 
ίδια, λες και δεν είχαμε αντίληψη τι μας έλεαν την πρώτη φορά, και έπρεπε να υποχρεώσουμε την κ. Πική και 
την κ. Παπαβασιλείου να επαναλάβουν τα ίδια πράματα, εκτός αν κάποιοι αναζητούσαν διέξοδο, για να 
μπορέσουν να ξεφύγουν από το νομοσχέδιο.   

 Και θέλω να δώσω και μια απάντηση σε έναν συνάδελφο.  Άκουσα τη λέξη «εκδίκηση».  Δεν είναι 
εκδίκηση· είναι ισονομία, είναι αρχές, είναι αξιοκρατία, είναι σεβασμός σε όλα τα παιδιά που αναλώνουν χρόνια 
σπουδών, χωρίς να έχουν τις πλάτες κανενός και δεν ζητούν βολέματα.  Ζητούν να δικαιωθούν οι κόποι που 
έκαναν στα πανεπιστήμιά τους.  Άρα, το να μπαίνει μια τάξη σε αυτό το ζήτημα είναι θέμα αρχής, είναι θέμα 
όλα τα παιδιά της Κύπρου που καταβάλλουν κόπους για τη μόρφωσή τους να νιώσουν ότι έχουν ένα μέλλον 
στη βάση του τι αξίζουν και όχι στη βάση του ποιος θα τους βολέψει! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Μα, έντζιε δικαιούστε να απαντάτε στη συνάδελφο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, δεν έχετε τον λόγο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Δεν έχετε τον λόγο!  Δεν έχετε τον λόγο!  Σας παρακαλώ πάρα πολύ! 

 Επίσης πρέπει να πω ότι δεν υπήρξε παραβίαση των κανονισμών και είναι υποχρέωση της εκτελεστικής 
εξουσίας, όποτε της ζητηθεί από το κοινοβούλιο, να παρευρίσκεται.  Αυτή είναι η υποχρέωσή της θεσμικά. 

 Ελάτε, κύριε Δημητρίου, τελευταίος ομιλητής και έληξε το θέμα. 

 Θα καλέσω, μόλις τελειώσει η ψηφοφορία, τον κ. Κουλία.  Πρέπει να έρθει να προεδρεύσει.   

 Ελάτε. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω να θυμίσω πώς είμαστε εδώ και συζητάμε αυτό το θέμα, πώς ξεκίνησε η όλη συζήτηση.  Από τις 
αστοχίες της παρούσας κυβέρνησης.  Όταν έβγαινε η μια περίπτωση μετά την άλλη, είτε ήταν η 
δεκαεννιάχρονη που προσελήφθη στο Υφυπουργείο Τουρισμού είτε ήταν τα ψέματα που είπαν μετά στο 
Υφυπουργείο Πολιτισμού και δεν ντράπηκαν και άφηκαν ακάλυπτη μία γυναίκα η οποία εξέτισε την ποινή της 
και έψαχνε να ξαναβρεί το μέλλον της, λέγοντας πως ποτέ δεν εργοδοτήθηκε στο Υφυπουργείο Πολιτισμού.  
Εν πάση περιπτώσει, σημασία έχει πως όντως η κυβέρνηση, μετά τον σάλο αρχές του Μάη, έφερε το 
νομοσχέδιο.  Θυμάστε, φώναξε και τον Γενικό Ελεγκτή ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας στο γραφείο του να 
ζητήσει τη συμβολή του.  Μάλιστα του είπε τότε ότι «όντως, όποιοι δεν πληρούν τα προσόντα δεν θα περιμένω 
να έρθει νομοσχέδιο, θα τους αποδεσμεύσω από τώρα».  Και είχε οκτώ μήνες στη διάθεσή της η κυβέρνηση να 
τηρήσει τις πρόνοιες της συμφωνίας της σύμβασης που υπόγραψαν, που έχει μέσα όρο ότι με τριάντα μέρες 
προειδοποίηση χωρίς αιτιολόγηση μπορεί να λήξει αυτή η σύμβαση. 

 Και ερχόμαστε στην περιβόητη μεταβατική διάταξη.  Υπάρχει μια ειδοποιός διαφορά με όλες τις 
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προηγούμενες περιπτώσεις που ανέφερε πολύ σωστά ο κ. Θεμιστοκλέους, είτε αφορά χημικούς είτε αφορά 
εκπαιδευτικούς είτε αφορά φαρμακοποιούς είτε οτιδήποτε άλλο.  Μιλούμε για πολιτικούς διορισμούς.  Και, 
επειδή είναι πολιτικοί οι διορισμοί, αυτός που προσλαμβάνει έχει και την ευθύνη.  Και τι μας έλεγε η 
κυβέρνηση;  Ότι εμείς δεν θέλουμε πτυχιούχους και είχε οκτώ μήνες να τηρήσει τη σύμβαση.  Δεν το έκανε, 
έπαιζε κρυφτούλι και παίζει μέχρι σήμερα κρυφτό η κυβέρνηση σε αυτό το θέμα.  Βάζει το βάρος στους ώμους 
των βουλευτών.  Έλεγε στους τέσσερις: «Αν η Βουλή ψηφίσει, εμείς δεν έχουμε πρόβλημα».  Δεν είχε τα 
κότσια να έρθει να πει «θέλουμε αυτούς τους τέσσερις». 

 Και αυτή τη στιγμή αυτό που θα συμβεί -και έχει δίκαιο ο κ. Θεμιστοκλέους- είναι ότι δεν μπορεί νόμος 
να τερματίσει σύμβαση.  Αν αύριο πάει η κυβέρνηση και πει τους «σας απολύω, επειδή στη βάση του νόμου 
που ψηφίστηκε δεν έχετε τα προσόντα», έχουν κάθε έννομο δικαίωμα και συμφέρον να προσφύγουν στη 
δικαιοσύνη και να πουν ότι δεν μπορεί νόμος που ψηφίστηκε μετέπειτα να τερματίσει σύμβαση.  Και αυτό είναι 
το έγκλημα αυτής της κυβέρνησης, που δεν είχε τα κότσια να πει στους τέσσερις «τερματίζω τη σύμβαση, 
επειδή δεν θέλω μη πτυχιούχους». 

 Κατά τα άλλα, η νομοθεσία είναι πολύ καλή και θέλω να το τονίσω.  Ρυθμίζει ζητήματα τα οποία έπρεπε 
να ρυθμιστούν, βάζει ένα πλαίσιο σε αυτό τον τομέα που λέγεται «συνεργάτες υπουργών και Προέδρου της 
Δημοκρατίας» με ένα κλειστό συμβόλαιο μέγιστης διάρκειας πέντε ετών χωρίς δικαίωμα ανανέωσης.  Θα είναι 
μία η σύμβαση που θα υπογραφεί και γι’ αυτό, επειδή όντως δεν μας ακούγετο και πολύ λογικό, ζητήσαμε και 
εμείς γνωμάτευση από ιδιώτη νομικό.  Και η γνωμάτευση του ιδιώτη νομικού συμφώνησε με τις γνωματεύσεις 
και της Νομικής Υπηρεσίας και της Επιτρόπου Νομοθεσίας, ότι είναι ο πιο ασφαλής τρόπος επίλυσης αυτού 
του ζητήματος, ρύθμισης αυτού του ζητήματος, είναι ο λιγότερο ανασφαλής τρόπος, για να μην προκύψουν 
αύριο αορίστου χρόνου υπάλληλοι από αυτούς τους πολιτικούς διορισμούς.  Επίσης καταπολεμούνται με 
συμβολή της Βουλής και τα φαινόμενα νεποτισμού.  Το κυβερνητικό νομοσχέδιο, όπως ήρθε, έθετε μόνο τον 
περιορισμό να μην έχει μέχρι τρίτου βαθμού συγγένεια με τον οικείο υπουργό.  Εμείς ήρθαμε και είπαμε και 
ταυτόχρονα να μην έχει ούτε πρώτου βαθμού με οποιοδήποτε μέλος της κυβέρνησης.   

 Ξέρετε, αυτή η κυβέρνηση, όταν έρχεται στο τέλος να διορθώσει κάποια ζητήματα, το κάνει με έναν 
τρόπο άγαρμπο.  Το έκανε και εδώ τώρα και όντως δημιουργήθηκε μέγα θέμα για τη μεταβατική διάταξη ή όχι, 
επειδή ακριβώς δεν έληξε τις συμβάσεις, ενώ είχε κάθε δικαίωμα.  Το έκανε ξανά στο παρελθόν.  Να θυμίσω 
τον Ευρωπαίο απεσταλμένο που από μόνη της η κυβέρνηση έθεσε τον πήχη πολύ ψηλά και περνάει από 
κάτω;  Να θυμίσω το ζήτημα που προέκυψε με τον Αρχηγό Αστυνομίας μετά τα επεισόδια σε Χλώρακα και 
Λεμεσό, που άφησε τον ήχο στη συνεδρίαση την έκτακτη να παίζει και να κτυπά τα χέρια στο τραπέζι ο 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας, έδινε από εδώ και από εκεί παραπολιτικά ότι θα αντικαταστήσει τον Αρχηγό της 
Αστυνομίας, για να έρθει μετά από έναν μήνα να πει ότι τελικά δεν θα τον αντικαταστήσει; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αντικατέστησε την υπουργό. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Με ανασχηματισμό.  Αλλά πώς προέκυψε ο ανασχηματισμός; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους! 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Αυτό είναι το επόμενο που θα έλεγα, κύριε Θεμιστοκλέους.   

 Βγήκε μεταξύ Χριστουγέννων και Πρωτοχρονιάς με συνέντευξη -και έτσι τίτλοι εφημερίδων ταυτοχρόνως 
και παραλλήλως κυριακάτικα- να πει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας «δεν θα τηρήσω δεκαοκτάμηνο» και έβαζε 
και ποιους υπουργούς σκέφτεται να ανασχηματίσει.  Πολιτική λογική!  Αυτή είναι πολιτική λογική και μετά 
περίμενε αυτοί οι υπουργοί να πάνε να αποδώσουν στα υπουργεία και μάλιστα την πρώτη συνεδρίαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, μετά από αυτά τα πρωτοσέλιδα, πήγε και είπε -πάλι με τον ήχο να παίζει στη 
διάρκεια του Υπουργικού Συμβουλίου- «σας έχω πλήρη εμπιστοσύνη, δεν θα σας ανασχηματίσω».  Ήταν 
Πέμπτη, νομίζω, και Δευτέρα πρωί προχώρησε σε ανασχηματισμό!  Λοιπόν, αντιστοίχως και εδώ.   

 Δεδομένου αυτών, ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα καταψηφίσει όλες τις τροπολογίες, θα υπερψηφίσει 
το νομοσχέδιο που θέτει ένα πλαίσιο, αλλά σίγουρα δεν μπορούμε να έρθουμε ούτε να αλλοιώσουμε τη 
βούληση του εργοδότη που είναι η κυβέρνηση, αλλά ούτε να μπούμε στη διαδικασία παιχνιδιών, παιγνίων με 
την κυβέρνηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Δημητρίου. 

 Προχωράμε στην ψήφιση, παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Μουσιούττα.  Δευτερολογία; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε χρόνο, ναι, για ένα λεπτό.  Και εσείς δευτερολογία; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Επειδή ο συνάδελφος αναφέρθηκε σε βουλευτές οι οποίοι… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν έχει χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχει;   

 Δεν έχετε χρόνο, με ενημερώνει ο κ. Κώστα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Δεν δικαιούμαστε δευτερολογία;  Τι σημαίνει δεν έχουμε χρόνο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δικαιούστε στον χρόνο που έχουμε συμφωνήσει. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Δευτερολογία, απαντάς σε κάτι που άκουσες στη συνέχεια.  Άρα, δεν είναι θέμα χρόνου.  Είναι επί 
προσωπικού, διότι ο συνάδελφος αναφέρθηκε στους βουλευτές, που αντιλαμβάνομαι δύο-τρεις είμαστε, που 
θα ψηφίσουμε διαφορετικά από τους υπόλοιπους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα το επιτρέψω για ένα λεπτό. 

 Ελάτε, σύντομα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Επειδή αφέθηκαν κάποιες αιχμές από τον κ. Δημητρίου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, εσάς ήδη σας είπα περισσότερα και δεν θα απαντήσετε.  Έχετε τρία λεπτά επιπρόσθετα, κύριε 
Πασιουρτίδη.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη) 

 Πιστέψετέ με, έχετε.  Εδώ ο κ. Κώστα είναι πολύ δίκαιος.   

 Ελάτε, κύριε Μουσιούττα. 
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ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Επειδή εμμέσως αφέθηκαν κάποιες αιχμές γι’ αυτόν ή γι’ αυτούς που θα ψηφίσουν υπέρ της παραμονής 
των τεσσάρων αυτών, σε καμία περίπτωση κανένας από το Προεδρικό δεν μου ζήτησε ή τουλάχιστον εμένα να 
ψηφίσω ή να μην ψηφίσω προς αυτή την κατεύθυνση.  Όμως αυτά που λέμε σήμερα ξεχνούμε ότι πριν από 
τρία χρόνια, όταν ήταν για τους εαυτούς μας, κάναμε ακριβώς τα αντίθετα και, ενώ λέχθηκε ότι θα το 
διορθώναμε, δεν ήρθε κανένας να κάνει οτιδήποτε μέχρι τώρα, απλώς για να λέμε τα πράγματα με το όνομά 
τους. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ και για το σύντομο.   

 Ελάτε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Να υποθέσω από τα λεγόμενα κάποιων βουλευτών ότι οι νέοι μας σήμερα, οι απόφοιτοι, τελειόφοιτοι θα 
πάνε να σπουδάσουν σε ένα πτυχίο, να πάρουν δεύτερο, να πάρουν μάστερ και όλων αυτών των νέων -
περίπου είναι 8 000 κάθε χρόνο- το όνειρό τους είναι ότι κάποτε θα εκλεγεί κάποιος δικός τους Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας, για να διοριστούν σύμβουλοι για μία μόνο θητεία στο Προεδρικό Μέγαρο.  Αλλού δεν είδαμε το τι 
συνέβαινε τόσα χρόνια και όλη η αυστηρότητά μας, όλη η φιλομάθειά μας, όλη η όρεξή μας, για να 
αποκαταστήσουμε επιτέλους την τάξη και τον νόμο σε αυτό τον τόπο, περιορίζεται και εξαντλείται πάνω σε 
τέσσερα άτομα για κάτι που δεν έφταιξαν ποτέ.   

 Δεύτερον, οι τροπολογίες -καταλαβαίνω και την απόσυρση των τροπολογιών από τον κ. Λεωνίδου και 
των υπολοίπων- ωραία, το μόνο που έχω να δηλώσω εγώ είναι απλό:  Εάν ο νόμος αυτός την επόμενη 
Παρασκευή που θα δημοσιευτεί στην εφημερίδα διώχνει κακήν κακώς τους τέσσερις, εγώ δεν πρόκειται να το 
ψηφίσω.  Και, δεύτερον, είναι και ένα μήνυμα προς την κυβέρνηση:  Επιτέλους πρέπει να συντονιστούν μεταξύ 
τους.  Είναι αδιανόητα πράγματα τούτα που συμβαίνουν.  Να έρχεται στη Βουλή νομοσχέδιο, τα κόμματα που 
τη στηρίζουν να διαφωνούν και να επιμένει η κυβέρνηση να τους απολύσει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Η κ. Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Δεκαπέντε δευτερόλεπτα. 

 Η τοποθέτησή μου ήταν ξεκάθαρη, αλλά ο καθένας, κυρία Πρόεδρε, ανάλογα με την αντίληψή του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Πασιουρτίδη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Και εγώ πολύ σύντομα, διότι αφήνεται η εντύπωση ότι είναι η Βουλή που θέλει να απολύσει κόσμο εδώ.  
Ξαναλέω ότι έχουν υπογεγραμμένη σύμβαση με όρο.  Ακόμα και αυτή η νομοθεσία να περάσει, η σύμβαση 
ισχύει τζιαι μπορεί η κυβέρνηση αύριο να την τερματίσει με τριάντα μέρες προειδοποίηση.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πασιουρτίδη. 

 Ο κ. Παπαδούρης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, Πρόεδρε. 

 Να πω ότι προσωπικά δεν ξέρω, δεν επιθυμώ και δεν με ενδιαφέρει ποιος είναι ο δικός τους ή ο δικός 
μας ή οτιδήποτε άλλο.  Επαναλαμβάνω ότι μετά από εξήντα τέσσερα χρόνια ως κράτος κάποτε πρέπει να 
ωριμάσουμε.  Ελπίζω τούτο θα είναι ένα δείγμα ότι ξεκινούμε σιγά σιγά να ωριμάζουμε. 
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 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ.   

 Ο κ. Λουκαΐδης πολύ σύντομα, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή έχει λεχθεί, πρέπει να διορθώσουμε.  Ο θεσμός των συνεργατών των υπουργών 
και του Προέδρου, των υπουργών ουσιαστικά, έχει προκύψει από την προηγούμενη κυβέρνηση.  Δεν είχαμε τα 
προηγούμενα χρόνια συνεργάτες των υπουργών· είχαμε αποσπάσεις, είχαμε άλλου είδους, οπόταν δεν μιλούμε 
για κυβέρνηση, είναι σχετικά καινούργιος θεσμός και ορθώς θεσμοθετούμε σήμερα, για να μην ξεχνούμε και το 
βασικό, διότι όντως ορθώς κάμνουμε αυτό που κάμνουμε.  Το ζήτημα είναι να το κάνουμε σωστά και, ναι, κυρία 
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ζούμε μέσα στον κόσμο και προσωπικά έχω μιλήσει και ο 
συνάδελφος ο Δημήτρης για την κοινωνική κατακραυγή που υπήρξε.  Για ποιο λόγο υπήρξε αυτή η κοινωνική 
κατακραυγή;  Ναι, διότι ο κόσμος στέλνει τα παιδιά του, για να σπουδάζουν, να κάμνουν πτυχία, μεταπτυχιακά, 
διδακτορικά τζιαι παν τζιαι δουλεύκουν με €800 και εδώ για πολιτικούς διορισμούς, για να εισπράσσουν πάρα 
πολλά λεφτά.  Ούτε καν πτυχίο δεν υπήρχε, υπήρχαν κουμπαράτα και πάλι, συγγένειες και πάλι στην επιλογή 
αυτών των προσώπων κ.ο.κ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αυτά τα πράματα, τουλάχιστον τα βασικά, παρ’ όλο που θα παραμείνουν πολιτικοί διορισμοί, 
προσπαθούμε να τα θεσμοθετήσουμε, για να μην οδηγούμε σε καινούργια σκάνδαλα και σε καινούργια 
απαξίωση της πολιτικής και των θεσμών.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Δημητρίου, κανονικά έχετε ακόμα επτά λεπτά, οπόταν μπορείτε να μιλήσετε για επτά λεπτά.   

 Ελάτε. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Να έρτω στο βήμα καλό! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, γιατί σχεδόν πάντα μιλά -όχι πάντα, σχεδόν πάντα- τελευταίος ο Δημοκρατικός Συναγερμός τζιαι 
είμαι πιο αυστηρή μαζί τους.  Θέλω να είμαι δίκαια όμως, έχουν χρόνο, αν θέλουν να μιλήσουν, αλλά 
δευτερολογία. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Αυτό που θέλω να πω σε σχέση και με το τι ανέφερε ο συνάδελφος ο κ. Μουσιούττας είναι ότι δεν 
αναφέρθηκα σε κανένα συνάδελφο.  Αναφέρθηκα στο τι έλεγε, τι ελέγετο από υφυπουργούς, υπουργούς προς 
τους τέσσερις για το ποιος θα ευθύνεται για τη μη συνέχιση της σύμβασής τους και ήταν τότε που έριχνε το 
βάρος πάνω μας.  Κάτι που είναι αποκλειστικό δικαίωμα της κυβέρνησης, να επιλέξει τους συνεργάτες της με 
όποια προσόντα θα ήθελε ή/και θέλει, και δεν το έπραξε.  Αυτό είπα, οπότε δεν βλέπω γιατί κάποιος να παίρνει 
προσωπικά αυτό που είπα. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Συνάδελφε, προχωράμε ευθύς αμέσως στην ψήφιση των τροπολογιών. 

 Ψηφίζουμε ηλεκτρονικά.   

 Επιτρέψτε μου, κύριε Γεωργίου, να τις χειριστώ όσο πιο γρήγορα μπορώ. 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη, Ειρήνης Χαραλαμπίδου και Νίκου Κέττηρου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2023» 
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 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να διαγραφεί η 
επιφύλαξη του ορισμού του όρου «σύμβαση απασχόλησης» και η επιφύλαξη του ορισμού του όρου 
«σύμβουλος-συνεργάτης».   

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η διαγραφή των επιφυλάξεων που αφορούν την παροχή 
υπηρεσιών συμβούλου-συνεργάτη από εξειδικευμένους συμβούλους με ειδικά προσόντα. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για την τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα οκτώ.  Δεκαπέντε ψήφοι υπέρ, είκοσι εννέα εναντίον, μία ψήφος αποχή και τρεις δεν 
έχουν ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαπέντε ψήφους υπέρ, είκοσι εννέα εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμβούλων-
Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2023» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 3 του νομοσχεδίου με τη διαγραφή 
αμέσως μετά τη λέξη «κυβέρνησης» (τρίτη γραμμή) της φράσης «με ανώτατη χρονική διάρκεια». 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η διαγραφή της ανώτατης διάρκειας της περιόδου 
απασχόλησης συμβούλου-συνεργάτη. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για την τροπολογία 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα οκτώ.  Υπέρ τρεις, εναντίον σαράντα τέσσερις και μία αποχή. 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον, τρεις υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη, Ειρήνης Χαραλαμπίδου και Νίκου Κέττηρου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2023»  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να διαγραφεί το 
εδάφιο (2) αυτού. 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η διαγραφή της πρόνοιας του νομοσχεδίου με την οποία 
παρέχεται η δυνατότητα στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να συνάπτει συμφωνία για παροχή εξειδικευμένων 
υπηρεσιών με εξειδικευμένους συμβούλους οι οποίοι κατέχουν ειδικά προσόντα. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για την τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα οκτώ.  Υπέρ δεκαπέντε, εναντίον τριάντα μία, μία ψήφος αποχή και ένας δεν έχει 
ψηφίσει.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους εναντίον, δεκαπέντε υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη, Ειρήνης Χαραλαμπίδου και Νίκου Κέττηρου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2023»  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να διαγραφεί από τη φράση 
«σύμβουλος-συνεργάτης» οπουδήποτε αυτή απαντά στο κείμενό του και σε οποιαδήποτε γραμματική 
παραλλαγή η λέξη «σύμβουλος-». 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η διαγραφή της λέξης «σύμβουλος» στο κείμενο του 
νομοσχεδίου, ώστε να παραμείνει ο όρος «συνεργάτης». 
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 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα οκτώ.  Υπέρ δεκατρείς, εναντίον τριάντα τέσσερις και μία ψήφος αποχή.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους εναντίον, δεκατρείς υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Άρα, δεν μπαίνει σε ψήφιση η συνακόλουθη τροπολογία 4Β. 

 Πάμε στην επόμενη τροπολογία.  Είναι του κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους.  Δεν θα μπει, γιατί είναι συναφής 
με το αποτέλεσμα της προηγούμενης του κ. Θεμιστοκλέους που καταψηφίστηκε. 

 Άρα, πάμε στην τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος και Κωστή Ευσταθίου.  Αποσύρεται το 
Δημοκρατικό Κόμμα, όπως έχει ειπωθεί προηγουμένως. 

 Κύριε Λεωνίδου, σωστά; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Και ο κ. Κωστής Ευσταθίου αποσύρεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, αποσύρεται η τροπολογία υπ’ αριθμόν 6. 

 Η υπ’ αριθμόν 7 τροπολογία είναι του κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους.  Είναι συναφής, άρα έχει κριθεί η 
ετυμηγορία της. 

 Πάμε στην επόμενη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη, Ειρήνης Χαραλαμπίδου και Νίκου Κέττηρου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2023»  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 14 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί 
από το εδάφιο (1) η φράση «δεν είναι λιγότερες από είκοσι πέντε χιλιάδες ευρώ (€25.000) (τέταρτη και πέμπτη 
γραμμή)» με τη φράση «καθορίζονται στις τριάντα μία χιλιάδες ευρώ (€31.000)». 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται ο καθορισμός των ετήσιων απολαβών συμβούλου-
συνεργάτη μέλους της κυβέρνησης στο ποσό των €31.000. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για την τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα οκτώ.  Υπέρ δεκατέσσερις, εναντίον τριάντα τρεις και μία ψήφος αποχή.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκατέσσερις υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η επόμενη τροπολογία που είναι από κοινού ΔΗΚΟ-ΔΗΠΑ, αποσύρεται το Δημοκρατικό Κόμμα, άρα 
παραμένει μόνο η Δημοκρατική Παράταξη. 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης-
Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών 

της Κυβέρνησης Νόμος του 2023»  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 14 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να διαγραφεί από 
το εδάφιο (1) η φράση «και δεν είναι λιγότερες από είκοσι πέντε χιλιάδες ευρώ (€25.000) (τέταρτη και πέμπτη 
γραμμή)». 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η διαγραφή της πρόνοιας με την οποία καθορίζεται το 
ελάχιστο ύψος των ετήσιων απολαβών εκάστου των συμβούλων-συνεργατών. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για την τροπολογία της ΔΗΠΑ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα επτά.  Υπέρ τρεις, εναντίον σαράντα τρεις και μία αποχή.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους εναντίον, τρεις υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η επόμενη τροπολογία ήταν από κοινού με το Δημοκρατικό Κόμμα, την Δημοκρατική Παράταξη, τον κ. 
Ανδρέα Θεμιστοκλέους και τον κ. Κωστή Ευσταθίου.   

 Αποσύρεται από όλους ή παραμένει ο κ. Θεμιστοκλέους;  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Παραμένει ο Ανδρέας Θεμιστοκλέους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παραμένει ο κ. Θεμιστοκλέους. 

 Η Δημοκρατική Παράταξη; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Ατομικά εγώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μουσιούττας ατομικά.   

 Να σημειωθεί στα πρακτικά, παρακαλώ.  

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Μαρίνου Μουσιούττα και Ανδρέα Θεμιστοκλέους για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2023» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί το άρθρο 17 με 
το ακόλουθο άρθρο: 

«Μεταβατική  

διάταξη. 

 

17. Πρόσωπο το οποίο κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος 
Νόμου απασχολείται ως σύμβουλος-συνεργάτης μέλους της κυβέρνησης δυνάμει 
σύμβασης συνεχίζει να απασχολείται με τους όρους που προβλέπονται στην εν λόγω 
σύμβαση.». 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η τροποποίηση της μεταβατικής διάταξης που προβλέπεται 
στο νομοσχέδιο, ώστε οι σύμβουλοι-συνεργάτες που απασχολούνται κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
του προτεινόμενου νόμου ως σύμβουλοι-συνεργάτες μέλους της κυβέρνησης δυνάμει σύμβασης να 
συνεχίσουν να απασχολούνται με τους όρους που προβλέπονται στην εν λόγω σύμβαση. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα επτά.  Υπέρ τρεις, εναντίον σαράντα τέσσερις και καμία αποχή.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον, τρεις υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός και πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προϋπολογισμός υπουργείων και υφυπουργείων.  Άρθρο 4.  

 Σύμβαση απασχόλησης.  Άρθρο 5. 

 Προϋποθέσεις σύναψης σύμβασης απασχόλησης.  Άρθρο 6. 

 Έλεγχος των προϋποθέσεων επιλογής συμβούλου-συνεργάτη.  Άρθρο 7. 

 Καθήκοντα και υποχρεώσεις συμβούλου-συνεργάτη.  Άρθρο 8.  

 Πρόσβαση σε πληροφορίες.  Άρθρο 8.   
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 Δέσμευση για τήρηση εμπιστευτικότητας.  Άρθρο 10.  

 Σύγκρουση συμφέροντος συμβούλου-συνεργάτη.  Άρθρο 11. 

 Μη τήρηση των όρων της σύμβασης απασχόλησης.  Άρθρο 12. 

 Τερματισμός της σύμβασης απασχόλησης.  Άρθρο 13. 

 Απολαβές συμβούλου-συνεργάτη.  Άρθρο 14. 

 Άδεια ανάπαυσης και άδεια ασθενείας συμβούλου συνεργάτη.  Άρθρο 15. 

 Εποπτεία και μητρώο συμβάσεων απασχόλησης.  Άρθρο 16. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα οκτώ.  Υπέρ σαράντα έξι, εναντίον μία ψήφος, μία αποχή και ένας δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης 
Νόμος του 2024».  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα επτά.  Υπέρ σαράντα έξι, μία ψήφος εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Προχωράμε με το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ιδρύσεως Υφυπουργείου 
Μετανάστευσης και Ασύλου και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας για την ίδρυση Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Διεθνούς Προστασίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδρύσεως 
Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μαρίνα Νικολάου  Νίκος Γεωργίου 

 Βαλεντίνος Φακοντής  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Νίκος Σύκας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 12 Οκτωβρίου, στις 23 Νοεμβρίου και στις 7 και 14 Δεκεμβρίου 2023, καθώς και στις 

 
 Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 

 Εναντίον: Ανδρέας Θεμιστοκλέους. 
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11 και 25 Ιανουαρίου 2024.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιόν της ο Υπουργός Εσωτερικών, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, εκπρόσωποι του 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης και της Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών, 
του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως, ο Αρχηγός Αστυνομίας, καθώς και εκπρόσωποι του Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Παγκύπριας Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ), της Παγκύπριας 
Συντεχνίας ΙΣΟΤΗΤΑ, της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες (United Nations 
High Commissioner for Refugees), του Διεθνούς Οργανισμού Μετανάστευσης και της Κίνησης για Ισότητα, 
Στήριξη, Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ). 

 Η Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού, η Ανεξάρτητη Συντεχνία Δημοσίων 
Υπαλλήλων Κύπρου (ΑΣΔΥΚ) και το Κυπριακό Συμβούλιο για τους Πρόσφυγες (Cyprus Refugee Council), 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. Ωστόσο, η Επίτροπος 
Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού, με επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή, ημερομηνίας 11 
Οκτωβρίου 2023,  διατύπωσε τη συμφωνία της με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  

 Επιπροσθέτως, το Ινστιτούτο Δημογραφικής και Μεταναστευτικής Πολιτικής, παρ’ όλο που δεν κλήθηκε 
να εκπροσωπηθεί στις συνεδρίες της επιτροπής, με επιστολή του, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2023, 
διατύπωσε τις θέσεις του αναφορικά με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης παρευρέθηκαν επιπροσθέτως τα μέλη της επιτροπής κ. 
Πανίκος Λεωνίδου, Χρίστος Σενέκης, Μαρίνος Μουσιούττας και Αλεξάνδρα Ατταλίδου, καθώς και τα μη μέλη 
της κ. Σωτήρης Ιωάννου, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου και Κωστής Ευσταθίου. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή μελέτησε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατά προτεραιότητα, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, λόγω της 
σημασίας και των σκοπών της προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την ίδρυση Υφυπουργείου 
Μετανάστευσης και Ασύλου, ώστε να τεθεί υπό έναν ενιαίο φορέα η χάραξη και η εφαρμογή αποτελεσματικής 
και ολοκληρωμένης στρατηγικής για τη μετανάστευση και το άσυλο. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, οι 
κύριες αρμοδιότητες του Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου διαλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Τη χάραξη και την υλοποίηση ολοκληρωμένης στρατηγικής για τη μετανάστευση και το άσυλο, 
περιλαμβανομένων επιμέρους ζητημάτων όσον αφορά στην υποδοχή και στη φιλοξενία αιτητών 
διεθνούς προστασίας, στις διαδικασίες χορήγησης ασύλου, στην ένταξη προσώπων τα οποία διαμένουν 
νόμιμα στη Δημοκρατία, στην επιστροφή παράνομα διαμενόντων μεταναστών στις χώρες καταγωγής 
τους και στη νόμιμη μετανάστευση. 

2. Τη διαχείριση των θεμάτων που αφορούν στη μετανάστευση και στο άσυλο. 

3. Τον συντονισμό της παρακολούθησης και της εφαρμογής του ενωσιακού δικαίου σε θέματα που 
εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του εν λόγω υφυπουργείου. 

4. Τη λειτουργία και τη διαχείριση κέντρων υποδοχής και φιλοξενίας για αιτητές διεθνούς προστασίας, 
καθώς και κέντρων φιλοξενίας για ασυνόδευτους ανηλίκους και ευάλωτα πρόσωπα. 

5. Τη σύναψη διμερών συμφωνιών με τρίτες χώρες για συνεργασία σε θέματα μετανάστευσης, ασύλου και 
επιστροφών μεταναστών. 

6. Τον καταρτισμό στρατηγικής ένταξης πολιτών τρίτων χωρών που διαμένουν νόμιμα στη Δημοκρατία και 
τον συντονισμό της εφαρμογής των απαραίτητων δράσεων προς υλοποίησή της, σε συνεργασία με 
άλλες αρμόδιες κρατικές αρχές και υπηρεσίες. 

7. Την εκτέλεση και την εφαρμογή των αρμοδιοτήτων που απορρέουν από τις διατάξεις της ισχύουσας 
νομοθεσίας για θέματα αλλοδαπών και διεθνούς προστασίας, καθώς και από διεθνείς διμερείς ή 
πολυμερείς συμβάσεις και συμφωνίες. 

 Επιπροσθέτως, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπεται η μεταφορά στο προτεινόμενο 
υφυπουργείο μέρους των αρμοδιοτήτων του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του 
Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και μέρους του προσωπικού του, ώστε οι αρμοδιότητες του εν λόγω τμήματος 
να περιοριστούν στα θέματα τα οποία ρυθμίζονται από τις διατάξεις του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, του 
περί Γάμου Νόμου και του περί Πολιτικής Συμβίωσης Νόμου και τα οποία θα εξακολουθήσουν να εμπίπτουν 
στην αρμοδιότητα του εν λόγω υπουργείου. Περαιτέρω, προβλέπεται η συγκέντρωση στο προτεινόμενο 
υφυπουργείο όλων των αρμοδιοτήτων της Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών και η μεταφορά 
της εν λόγω υπηρεσίας σε αυτό. 
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 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε ότι η δημιουργία του 
Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου κρίνεται αναγκαία, ώστε να τεθεί κάτω από έναν ενιαίο φορέα η 
χάραξη και η εφαρμογή μίας ολοκληρωμένης στρατηγικής για τη μετανάστευση και το άσυλο και συναφώς να 
καταστεί δυνατή αφενός η πιο αποτελεσματική διαχείριση διάφορων παραμέτρων που αφορούν στη 
μετανάστευση και στο άσυλο και αφετέρου η παροχή της απαιτούμενης προστασίας στους νομίμως 
δικαιούχους διεθνούς προστασίας, σύμφωνα με τις διεθνείς και ευρωπαϊκές υποχρεώσεις της Δημοκρατίας για 
τον σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων.   

 Περαιτέρω, ο ίδιος αξιωματούχος επισήμανε ότι το νομοσχέδιο αποσκοπεί στην αποτροπή παράτυπων 
ροών μεταναστών και στην καταπολέμηση των δικτύων διακινητών προσώπων, στην επίσπευση της 
ολοκλήρωσης των διαδικασιών που αφορούν στη διεκπεραίωση των αιτήσεων ασύλου, στην πάταξη της 
αδήλωτης εργασίας, στη βελτίωση των συνθηκών που επικρατούν στα κέντρα υποδοχής και φιλοξενίας, στην 
ένταξη των νομίμως διαμενόντων πολιτών τρίτων χωρών διά της κατάλληλης και πλήρους αξιοποίησης των 
προσόντων και δεξιοτήτων αναφορικά με τα οποία παρατηρείται έλλειψη στην κυπριακή αγορά εργασίας, στην 
προώθηση και στην υλοποίηση πολιτικής για τα ασυνόδευτα ανήλικα και στην εφαρμογή αποτελεσματικών 
διαδικασιών επιστροφής πολιτών τρίτων χωρών που δεν διατηρούν δικαίωμα παραμονής στη Δημοκρατία.  

 Πέραν των πιο πάνω, ο Υπουργός Εσωτερικών ανέφερε ότι για τα θέματα ένταξης των δικαιούχων 
διεθνούς προστασίας στην κοινωνία προβλέπεται η σύναψη μνημονίων συνεργασίας, δεδομένου ότι τα εν 
λόγω θέματα εμπίπτουν εν μέρει στην αρμοδιότητα άλλων φορέων.  Όσον αφορά στη στελέχωση του 
προτεινόμενου υφυπουργείου, δήλωσε ότι εν μέρει θα στελεχωθεί με αποσπάσεις προσωπικού από τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, το οποίο ήδη κατέχει την απαραίτητη τεχνογνωσία και ότι, σε περίπτωση 
που κριθεί αναγκαία η πρόσληψη επιπρόσθετου προσωπικού, θα προωθηθούν οι απαιτούμενες διαδικασίες 
προσλήψεων νέου προσωπικού. 

 Επιπροσθέτως, επισήμανε ότι ο Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου παρά τω Προέδρω θα 
δύναται να εκπροσωπεί τη Δημοκρατία ενώπιον οποιουδήποτε θεσμού και, εάν αυτό κριθεί ότι δεν είναι νομικά 
εφικτό, η Δημοκρατία θα εκπροσωπείται από τον αρμόδιο υπουργό. Τέλος, αναφερόμενος στο προωθούμενο 
πλαίσιο συνεργασίας μεταξύ του προτεινόμενου υφυπουργείου και της Αστυνομίας Κύπρου, ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι, σύμφωνα με την άποψη της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, η απασχόληση μελών της 
αστυνομίας στο υπό αναφορά υφυπουργείο ενδεχομένως να μην είναι συνταγματικά και νομικά επιτρεπτή και 
ότι η σύναψη μνημονίου συνεργασίας προκρίνεται και αποτελεί τη βέλτιστη ρύθμιση του ζητήματος, ώστε να 
καθορισθεί γραπτώς ο τρόπος συνεργασίας.   

 Ο Αρχηγός Αστυνομίας δήλωσε ότι η Αστυνομία Κύπρου θα εξακολουθήσει να συνδράμει στην 
αντιμετώπιση και στη διαχείριση των μεταναστευτικών ροών, σύμφωνα με την πολιτική γραμμή της 
κυβέρνησης στον τομέα αυτό, η οποία θα λαμβάνεται από τον Υφυπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου παρά 
τω Προέδρω, αντί από το Υπουργείο Εσωτερικών, όπως ισχύει σήμερα, λόγω της ίδρυσης του εν λόγω 
υφυπουργείου. Συναφώς, σύμφωνα με τον ίδιο, κρίνεται αναγκαίο να μην κατακερματιστεί η Αστυνομία Κύπρου 
με τη μεταφορά ή τοποθέτηση μελών της στο Υφυπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου, λαμβάνοντας υπόψη 
μεταξύ άλλων ότι το εν λόγω προσωπικό απασχολείται σε διάφορες επιχειρήσεις της Αστυνομίας Κύπρου.  
Περαιτέρω, ανέφερε ότι ετοιμάστηκε προσχέδιο μνημονίου συνεργασίας το οποίο καθορίζει ρητά τον τρόπο 
συνεργασίας μεταξύ του υφυπουργείου και της Αστυνομίας Κύπρου.  Τέλος, επισήμανε ότι δεν τίθεται 
οποιοδήποτε ζήτημα ως προς την αποτελεσματική αντιμετώπιση του μεταναστευτικού ζητήματος με τη μη 
άμεση υπαγωγή της Αστυνομίας Κύπρου στο εν λόγω υφυπουργείο. 

 Ο εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας διασαφήνισε ότι η κηδεμονία για τους 
ασυνόδευτους ανηλίκους και τα ευάλωτα πρόσωπα θα παραμείνει στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, 
όπως ισχύει σήμερα.  

 Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσαν ότι το νομοσχέδιο εξετάστηκε ως 
προς τη συμβατότητά του με το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας και τις ενωσιακές υποχρεώσεις του 
κράτους, καθώς και ότι ορισμένες εξουσίες οι οποίες σύμφωνα με το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας 
αποτελούν αποκλειστική αρμοδιότητα του Υπουργικού Συμβουλίου δεν διαφοροποιούνται με τις πρόνοιές του.  
Περαιτέρω, ανέφεραν ότι στο εν λόγω νομοσχέδιο περιλήφθηκαν πρόνοιες για τη σύναψη μνημονίων 
συνεργασίας με υπουργεία, άλλα υφυπουργεία, υπηρεσίες, ανεξάρτητες αρχές και την Αστυνομία Κύπρου, τα 
οποία δεν έχουν νομική ισχύ, αλλά διασφαλίζουν τη ρύθμιση ορισμένων επιχειρησιακών ζητημάτων και 
θεμάτων συνεργασίας.  Επιπροσθέτως, επισήμαναν ότι στο νομοσχέδιο περιλήφθηκαν επίσης πρόνοιες 
αναφορικά με τις εκκρεμούσες δικαστικές διαδικασίες, δεδομένου ότι είναι χιλιάδες οι υποθέσεις που εκκρεμούν 
στα δικαστήρια. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥΔΥ ανέφεραν ότι το προτεινόμενο υφυπουργείο απαιτείται να στελεχωθεί με 
νέο, μόνιμο και εξειδικευμένο προσωπικό, επισημαίνοντας ότι η πλειοψηφία του προσωπικού που θα 
μεταφερθεί στο υφυπουργείο από υφιστάμενα τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας είναι εργοδοτούμενοι 
ορισμένου χρόνου.  Παράλληλα, δήλωσαν ότι η εν λόγω συντεχνία διαφωνεί με την απόσπαση υπαλλήλων και 
ιδιαίτερα με το ενδεχόμενο απόσπασης υπαλλήλων από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, λόγω του 
μεγάλου φόρτου εργασίας της εν λόγω υπηρεσίας.  Τέλος, αναφέρθηκαν στην ανάγκη να τεθεί 
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χρονοδιάγραμμα για τη μεταβίβαση στο νέο υφυπουργείο των αρμοδιοτήτων που αφορούν στην παροχή 
υλικών συνθηκών υποδοχής και φιλοξενίας.  

 Ο εκπρόσωπος της ΚΙΣΑ δήλωσε ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου επικεντρώνονται στο θέμα του 
προσφυγικού, ενώ κρίνονται αναγκαία τόσο ο καλύτερος συντονισμός όσο και η δημιουργία υποδομών για μία 
ολοκληρωμένη πολιτική στον τομέα του μεταναστευτικού ζητήματος. Επιπροσθέτως, εξέφρασε επιφυλάξεις ως 
προς τον τρόπο λειτουργίας του υπό αναφορά υφυπουργείου, υποστηρίζοντας ότι ο υφυπουργός πρέπει να 
παρακάθεται στο Υπουργικό Συμβούλιο και να συμμετέχει στη λήψη αποφάσεων, ώστε ενδεχομένως να του 
αποδίδεται η ανάλογη ευθύνη. Πέραν των πιο πάνω, διατύπωσε προβληματισμούς και επιφυλάξεις για το κατά 
πόσο το εν λόγω υφυπουργείο θα δύναται να επιτελέσει τον απαιτούμενο ρόλο και να επιτύχει τον στόχο του. 

 Οι υπόλοιπες πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου, αλλά επισήμαναν ότι πρέπει να διασαφηνιστούν 
ορισμένα κενά και ασάφειες στο κείμενο αυτού και εξέφρασαν προβληματισμούς και επιφυλάξεις ως προς τη 
διασφάλιση επαρκούς στελέχωσης του υφυπουργείου, την εμπλοκή στις αρμοδιότητες του υφυπουργείου 
άλλων κρατικών αρχών και υπηρεσιών, τη μη συμπερίληψη οποιασδήποτε αναφοράς στο εν λόγω νομοσχέδιο 
για τα πρόσωπα που κρίνονται τελικά ως δικαιούχοι διεθνούς προστασίας και τα θέματα ένταξης των 
δικαιούχων διεθνούς προστασίας και παροχής υλικών συνθηκών υποδοχής και φιλοξενίας.  

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν επιμέρους ζητήματα τα οποία 
αφορούν στην εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου και συναφώς ζητήθηκαν από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις.  

 Τα ζητήματα τα οποία αποτέλεσαν αντικείμενο ιδιαίτερης συζήτησης από την επιτροπή εντοπίζονται στα 
ακόλουθα: 

1. Στο ενδεχόμενο να τίθενται νομικά και θεσμικά ζητήματα αναφορικά με την ίδρυση και τον τρόπο 
λειτουργίας υφυπουργείων στη Δημοκρατία γενικότερα και, ως εκ τούτου, η θεσμοθέτηση του 
Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου να μην είναι σύννομη.  

Επί του προκειμένου, η επιτροπή απέστειλε επιστολή στον Υπουργό Εσωτερικών, ημερομηνίας 22 
Νοεμβρίου 2023, για να ενημερωθεί γραπτώς κατά πόσο ζητήθηκε από τον Γενικό Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας γνωμάτευση ως προς τη νομιμότητα της ίδρυσης και του τρόπου λειτουργίας 
υφυπουργείων στη Δημοκρατία, είτε κατά τη σύνταξη του νομοσχεδίου είτε σε προγενέστερο στάδιο, 
κατά την ετοιμασία άλλων νομοσχεδίων με παρόμοιο σκοπό. Ο Υπουργός Εσωτερικών, απαντώντας επί 
του εν λόγω ζητήματος με επιστολή του, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2023, ενημέρωσε την επιτροπή ότι 
δεν ζητήθηκε γνωμάτευση, αλλά διεξήχθη νομοτεχνική επεξεργασία του νομοσχεδίου, στο πλαίσιο της 
οποίας εξετάζεται μεταξύ άλλων η συνταγματικότητα. Συναφώς, σημείωσε ότι το νομοσχέδιο 
ετοιμάστηκε σύμφωνα με τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας βάσει της οποίας δημιουργήθηκαν 
άλλα υφυπουργεία στη Δημοκρατία και, ως εκ τούτου, δεν κρίθηκε σκόπιμο να ζητηθεί από τον Γενικό 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας γνωμάτευση για τον σκοπό αυτό. 

2. Στην προβλεπόμενη αρμοδιότητα του εν λόγω υφυπουργείου όσον αφορά στη σύναψη συμφωνιών με 
τρίτες χώρες για συνεργασία σε θέματα μετανάστευσης, ασύλου και επιστροφών μεταναστών. 

3. Στον προτεινόμενο τρόπο συνεργασίας με την Αστυνομία Κύπρου, ήτοι με τη σύναψη μνημονίου 
συνεργασίας, καθώς και στο κατά πόσο αυτός δύναται να καταστεί εν τέλει λειτουργικός και 
αποτελεσματικός. 

4. Στο ενδεχόμενο να υπάγεται επιχειρησιακά η Υπηρεσία Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της Αστυνομίας 
Κύπρου στο Υφυπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου. 

5. Στον καθορισμό ενδεικτικού πλαισίου αρμοδιοτήτων του υπό αναφορά υφυπουργείου και υπουργείων, 
άλλων υφυπουργείων, υπηρεσιών, ανεξάρτητων αρχών και της Αστυνομίας Κύπρου, που εμπλέκονται 
στον τομέα της μετανάστευσης και του ασύλου, αντί της παροχής δυνατότητας σύναψης μνημονίων 
συνεργασίας μεταξύ του υφυπουργείου και άλλων κρατικών αρχών και της Αστυνομίας Κύπρου, κυρίως 
όσον αφορά στα θέματα ασφάλειας. 

6. Στην τροποποίηση της ονομασίας του προτεινόμενου υφυπουργείου, ώστε να περιληφθεί σε αυτή η 
έννοια της ένταξης των προσώπων τα οποία διαμένουν νόμιμα στη Δημοκρατία. 

7. Στο ενδεχόμενο εισαγωγής προνοιών στον προτεινόμενο νόμο και ρητής αναφοράς στο προοίμιο αυτού 
όσον αφορά στην εφαρμογή πολιτικής συμπερίληψης και ένταξης των μεταναστών. 

8. Στο ενδεχόμενο διεύρυνσης των περιπτώσεων στις οποίες υπάρχει ασυμβίβαστο όσον αφορά στην 
ιδιότητα του υφυπουργού. 

 Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, τοποθετούμενοι επί του εγερθέντος ζητήματος 
όσον αφορά στην εισαγωγή προνοιών, ώστε η Υπηρεσία Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της Αστυνομίας 
Κύπρου να υπάγεται επιχειρησιακά στο υφυπουργείο, εξέφρασαν επιφυλάξεις ως προς τη συνταγματικότητα 
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της εν λόγω νομοθετικής ρύθμισης, επισημαίνοντας ότι, πέρα από τυχόν συνταγματικά κωλύματα, εγείρονται 
νομικά και άλλα ζητήματα. Ειδικότερα, ανέφεραν ότι ενδέχεται να συγκρούεται με τα Άρθρα 122 και 131 του 
Συντάγματος, τα οποία προβλέπουν για δύο εντελώς διακριτές και ανεξάρτητες περιπτώσεις, αλλά και ότι, 
όπως προκύπτει βάσει των εν λόγω άρθρων, τα μέλη της Αστυνομίας δεν είναι δημόσιοι υπάλληλοι αλλά μέλη 
σώματος ασφαλείας.  Επ’ αυτού, διευκρίνισαν ότι, σύμφωνα με το Άρθρο 122, στον όρο «δημόσια υπηρεσία» 
δεν περιλαμβάνονται τα σώματα ασφαλείας της Δημοκρατίας, ενώ, σύμφωνα με το Άρθρο 131, ο Αρχηγός 
Αστυνομίας διορίζεται από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.  Ως εκ τούτου, σε περίπτωση που η Αστυνομία 
Κύπρου υπαχθεί επιχειρησιακά στο Υφυπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου, που ασκεί εκτελεστική εξουσία, 
αστυνομικοί θα λαμβάνουν οδηγίες από τον υφυπουργό ή κατάλληλα εξουσιοδοτημένο δημόσιο υπάλληλο και 
συναφώς ενδέχεται να υπάρχει σύγκρουση με τα ως άνω άρθρα του Συντάγματος, αφαιρώντας από τον 
Αρχηγό Αστυνομίας συνταγματικές εξουσίες ως προς την ηγεσία της Αστυνομίας Κύπρου. 

 Επιπροσθέτως, επισήμαναν ότι ενδέχεται να επηρεάζονται επίσης τα Άρθρα 50 και 54 του Συντάγματος, 
τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων στις εξουσίες του Προέδρου της Δημοκρατίας και του Υπουργικού 
Συμβουλίου για θέματα ασφαλείας.  Συναφώς, ανέφεραν ότι, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αστυνομίας 
Νόμου, ο Αρχηγός Αστυνομίας έχει τη διοίκηση και τη διεύθυνση της Αστυνομίας Κύπρου, τηρουμένων 
οποιωνδήποτε οδηγιών ή διαταγών του Υπουργικού Συμβουλίου. Ως εκ τούτου, ο Αρχηγός Αστυνομίας δεν 
δύναται να είναι υπόλογος σε πρόσωπο που διορίζεται από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, ήτοι τον 
Υφυπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου παρά τω Προέδρω.  Περαιτέρω, δήλωσαν ότι εγείρεται ζήτημα 
αναφορικά με το πρόσωπο το οποίο θα έχει εν τέλει την ευθύνη για τις επιχειρήσεις της Αστυνομίας Κύπρου.  

 Πέραν των πιο πάνω, όσον αφορά στην Κυπριακή Υπηρεσία Πληροφοριών (ΚΥΠ) και το γεγονός ότι 
μέλη της Αστυνομίας παρέχουν υπηρεσίες σε αυτή, σημείωσαν ότι η ΚΥΠ δεν υπάγεται ούτε διοικητικά ούτε 
επιχειρησιακά στην Αστυνομία Κύπρου, αλλά στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Επιπροσθέτως, ανέφεραν ότι το 
άρθρο 21 του περί της Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών (ΚΥΠ) Νόμου αφορά στα μέλη της Αστυνομίας 
που ήδη παρείχαν υπηρεσίες στην ΚΥΠ πριν από τη θέσπιση του εν λόγω νόμου το 2016.  Τέλος, επισήμαναν 
ότι τόσο στον περί της Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών (ΚΥΠ) Νόμο όσο και στους εκδιδόμενους δυνάμει 
αυτού κανονισμούς περιλαμβάνονται διατάξεις που ρυθμίζουν το εργασιακό καθεστώς, τα δικαιώματα και τις 
υποχρεώσεις των εν λόγω μελών της Αστυνομίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, 
καθώς και ο Αρχηγός Αστυνομίας, εξέφρασαν επίσης σοβαρές επιφυλάξεις για το ενδεχόμενο υπαγωγής 
επιχειρησιακά της Υπηρεσίας Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της Αστυνομίας Κύπρου στο Υφυπουργείο 
Μετανάστευσης και Ασύλου.  Σημειώνεται ότι για το εν λόγω ζήτημα κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής 
υπόμνημα του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και της Αστυνομίας Κύπρου, στο οποίο 
αναλύονται οι λόγοι για τους οποίους η ως άνω προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση σε σχέση με την Υπηρεσία 
Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της Αστυνομίας Κύπρου δεν δύναται να γίνει αποδεκτή από μέρους της 
εκτελεστικής εξουσίας.  Ειδικότερα, με βάση τα αναφερόμενα στο εν λόγω υπόμνημα, οι λόγοι αυτοί αφορούν 
στα εγειρόμενα συνταγματικά ζητήματα και ζητήματα επιχειρησιακής επάρκειας της Αστυνομίας Κύπρου, στη 
λειτουργία της ΚΥΠ, καθώς και στην αποτελεσματική διαχείριση του μεταναστευτικού ζητήματος εν γένει. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο του νομοσχεδίου, με τη 
σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Εσωτερικών, ώστε αυτό να διαλαμβάνει τα ακόλουθα: 

1. Τροποποίηση της ονομασίας του προτεινόμενου υφυπουργείου, ώστε να καλείται «Υφυπουργείο 
Μετανάστευσης και Διεθνούς Προστασίας», αντί «Υφυπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου», ύστερα 
από εισήγηση η οποία υποβλήθηκε από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας. 

2. Διασαφήνιση της πρόνοιας η οποία προβλέπει για τη σύναψη διμερών συμφωνιών με τρίτες χώρες για 
συνεργασία σε θέματα μετανάστευσης, ασύλου και επιστροφών, ώστε αυτή να προωθείται κατόπιν 
έγκρισης και εξουσιοδότησης του Υπουργικού Συμβουλίου. 

3. Τροποποίηση της πρόνοιας που καθορίζει τις περιπτώσεις στις οποίες υπάρχει ασυμβίβαστο όσον 
αφορά στην ιδιότητα του υφυπουργού, ώστε να μη δύναται να διοριστεί υφυπουργός πρόσωπο το οποίο 
κατέχει το αξίωμα του προέδρου επαρχιακού οργανισμού αυτοδιοίκησης. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου, όπως αυτό 
αναθεωρήθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί Ίδρυσης Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Διεθνούς Προστασίας και Συναφών 
Θεμάτων Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να σας ενημερώσω ότι υπάρχουν τροπολογίες των βουλευτών κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας 
Νικολάου, Βαλεντίνου Φακοντή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, οι 
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οποίες έχουν αναθεωρηθεί, και μία τροπολογία του βουλευτή κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους της ΕΔΕΚ 
Σοσιαλιστικό Κόμμα. 

 Για τη συζήτηση του θέματος… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Τρυφωνίδη!   

 Πραγματικά, είμαστε όλοι κουρασμένοι.  Ακούω μια ηχώ από κάτω που με κουράζει πάρα πολύ.  Έτσι 
βοηθήστε με! 

 Για τη συζήτηση του θέματος Δημοκρατικός Συναγερμός και ΑΚΕΛ -ο κ. Κουλίας να προετοιμάζεται να 
προεδρεύσει- έχουν από τριάντα λεπτά, το Δημοκρατικό Κόμμα έχει είκοσι λεπτά, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ και 
Οικολόγοι από δέκα λεπτά και οι δύο ανεξάρτητοι και ο μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής από πέντε λεπτά. 

 Και ξεκινά εδώ η συζήτηση και επί των τροπολογιών.  

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Αν συμφωνείτε, μπορούμε να ξεκινήσουμε από τα μικρότερα κόμματα στα μεγαλύτερα.   

 Είμαστε σύμφωνοι, συνάδελφοι; 

 Κύριε Παπαδόπουλε.   

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με την άδεια των συναδέλφων, αν γίνεται, να μιλήσω πρώτος, γιατί δυστυχώς θα πρέπει να 
αποχωρήσω σε λίγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, κύριε Παπαδόπουλε.  Δεν νομίζω να έχει ένσταση οποιοσδήποτε συνάδελφος, έχετε τον λόγο.   

 Να ξεκινήσουμε με τον κ. Παπαδόπουλο και να κρατηθεί λίστα για τους υπόλοιπους και να τηρηθούν 
αυστηρά οι χρόνοι. 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ, να έρθει στην έδρα. 

(Στο σημείο αυτό την Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας.) 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Έντιμε κύριε υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα όχι μόνο θα υπερψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο για το Υφυπουργείο 
Μετανάστευσης και Ασύλου, αλλά σημειώνουμε με ικανοποίηση ότι αυτό το νομοσχέδιο ήταν από τις πρώτες 
νομοθετικές πρωτοβουλίες της κυβέρνησης Χριστοδουλίδη και συνάδει πλήρως με τις θέσεις που εκφράζει το 
Δημοκρατικό Κόμμα για το μεταναστευτικό εδώ και χρόνια.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αποτελεί αδιαμφισβήτητο γεγονός πως η Κυπριακή Δημοκρατία υποφέρει σήμερα από μία 
μεταναστευτική κρίση και οφείλουμε να το σημειώσουμε, μία κρίση που διογκώθηκε τα προηγούμενα χρόνια ως 
αποτέλεσμα παραλείψεων, λανθασμένων χειρισμών και την ολοκληρωτική υποτίμηση και υποβάθμιση του 
προβλήματος που αντιμετώπιζε η κυπριακή πολιτεία. 

 Για πολλά χρόνια δεν λαμβάνονταν μέτρα για την αντιμετώπιση και τη μείωση των ροών των 
μεταναστών, δεν λαμβάνονταν πρωτοβουλίες για την επίσπευση των διαδικασιών, δεν ενημερωνόταν καν η 
Ευρωπαϊκή Ένωση για το πραγματικό μέγεθος του προβλήματος στην Κύπρο και ως αποτέλεσμα αυτών των 
παραλείψεων στην Κύπρο δημιουργήθηκε η μεγαλύτερη μεταναστευτική κρίση απ’ όλες τις χώρες κράτη μέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αξίζει να σημειώσουμε ότι τον Μάρτιο του 2023 εκκρεμούσαν τριάντα χιλιάδες 
αιτήσεις ασύλου.  Το Πουρνάρα, το κέντρο φιλοξενίας που είχε χωρητικότητα χιλίων ατόμων, στέγασε 
τρεισήμισι χιλιάδες άτομα σε άθλιες συνθήκες.  Κατ’ αναλογία πληθυσμού κατ’ ακρίβεια είχαμε πενταπλάσιες 
ροές από την αμέσως επόμενη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που ήταν η Αυστρία. 

 Αναγνωρίζουμε φυσικά ότι το πρόβλημα της παράνομης μετανάστευσης, όπως το βιώνουμε στην 
Κύπρο, είναι αποτέλεσμα της δράσης οργανωμένων δικτύων διακινητών και ιδιαίτερη πρόκληση στην 
περίπτωση της Κύπρου είναι ότι η πλειοψηφία των αιτητών ασύλου προέρχεται και εισέρχεται παράνομα στις 
ελεύθερες περιοχές από τα κατεχόμενα εδάφη ή και τη θάλασσα.  Σημειώνουμε ιδιαίτερα πως το τελευταίο 
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διάστημα οι αφίξεις αιτητών ασύλου έχουν αυξηθεί διά θαλάσσης, ιδιαίτερα από την Τουρκία, τη Συρία και τον 
Λίβανο, λόγω της έκρυθμης κατάστασης που υπάρχει στην περιοχή. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Συμπρόεδροι, 

 Εμείς δεν διστάζουμε να αναγνωρίσουμε το γεγονός ότι ο πρώτος Υπουργός Εσωτερικών που 
πραγματικά καταπιάστηκε με αυτό το πρόβλημα ήταν ο τέως Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Νίκος Νουρής, όμως 
οφείλουμε να σημειώσουμε ότι ούτε και εκείνος στην αρχή διαχειρίστηκε αυτό το ζήτημα με απόλυτα ορθό 
τρόπο.  Πειράματα, όπως ήταν οι χωροφύλακες, οι κάμερες και τα συρματοπλέγματα, όχι μόνο δεν έλυσαν το 
πρόβλημα, το έκαμαν χειρότερο. 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα από το 2017 έχει καταθέσει μια δέσμη από προτάσεις για το μεταναστευτικό.  Σε 
αυτή τη δέσμη περιλαμβάνονταν εισηγήσεις για τη δημιουργία ενός ενιαίου φορέα διαχείρισης του 
μεταναστευτικού, όπως το Υφυπουργείο Μετανάστευσης, αλλαγή έμφασης πολιτικής προς την επιστροφή των 
αιτητών πολιτικού ασύλου και των παράνομων μεταναστών και των απελάσεων, η σύμπτυξη και η άμεση 
εξέταση των αιτήσεων ασύλου και η δημιουργία νέων υποδομών φιλοξενίας, για να υπερδιπλασιαστούν οι 
κλίνες που έχουμε στη διάθεσή μας, και στόχος αυτής της πολιτικής που προτείναμε ήταν η μείωση των 
αφίξεων, η επιτάχυνση των διαδικασιών, η βελτίωση των υποδομών και το πιο σημαντικό απ’ όλα η αύξηση 
του αριθμού των επιστροφών και των απελάσεων από το 2017. 

 Με ικανοποίηση διαπιστώνουμε πως πολλές απ’ αυτές τις προτάσεις έχουν υιοθετηθεί από την 
κυβέρνηση Χριστοδουλίδη και οφείλουμε να συγχαρούμε τον έντιμο κύριο υπουργό που βρίσκεται σήμερα στην 
αίθουσα, γιατί ο ίδιος, ναι, έχει εφαρμόσει αυτές τις πολιτικές με ιδιαίτερη επιτυχία. 

 Για πρώτη φορά στην ιστορία του μεταναστευτικού φεύγουν περισσότεροι αιτητές πολιτικού ασύλου από 
όσους έρχονται στην Κύπρο και ο λόγος αυτής της επιτυχίας η αλλαγή έμφασης στην πολιτική των απελάσεων 
και των επιστροφών και ο λόγος είναι πάρα πολύ απλός, γιατί οι απελάσεις προκαλούν χρηματική ζημιά στους 
αιτητές πολιτικού ασύλου.  Όταν δίνουν τα χρήματά τους στους διακινητές και στο οργανωμένο έγκλημα, 
έρχονται σε ένα νησί που δεν έχει εύκολες προσβάσεις στην υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση, άμεσα τους 
αποκόπτονται τα ωφελήματα, όταν απορρίπτεται η αίτησή τους, και σε τρεις μήνες βρίσκονται πίσω στις χώρες 
προέλευσής τους, ε, τότε περνά το μήνυμα πως «όχι μόνο η Κύπρος δεν είναι ο παράδεισος των μεταναστών, 
αλλά θα χάσετε και τα χρήματά σας» και αυτό από μόνο του μειώνει τις μεταναστευτικές ροές. 

 Σημειώνουμε κάποιες από τις πιο σημαντικές δράσεις που ήδη έχουν δρομολογηθεί και 
πραγματοποιούνται και υλοποιούνται από την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη.  Η άμεση πλέον εξέταση των 
αιτήσεων ασύλου μέσα σε τρεις μήνες από τα δύο χρόνια που είχαμε προηγουμένως, ο διπλασιασμός του 
αριθμού του προσωπικού που εξετάζει πλέον τις αιτήσεις ασύλου, η άμεση αποκοπή ωφελημάτων, όταν 
απορρίπτεται η αίτηση, διεξάγεται ενημερωτική καμπάνια για τις εθελούσιες επιστροφές, προκειμένου να 
μειωθούν σε μεγάλο βαθμό οι εθελούσιες αποχωρήσεις, αλλά και ενημερωτική καμπάνια στις χώρες 
προέλευσης των μεταναστών, ιδιαίτερα στην Υποσαχάρια Αφρική, και αποσυμφόρηση του Πουρνάρα.  Είχαμε 
περίοδο που το Πουρνάρα φιλοξενούσε δύο και τρεις χιλιάδες άτομα.  Σήμερα αυτός ο αριθμός έχει μειωθεί 
στους πεντακόσιους με επτακόσιους.  Ως αποτέλεσμα της αποσυμφόρησης του Πουρνάρα είχαμε τη φανερή 
μείωση των περιπτώσεων ατόμων που περιφέρονται γύρω από τον συγκεκριμένο χώρο φιλοξενίας και που 
προκαλούσαν οχληρία και ζημιές στα γύρω σπίτια.  Έχουμε και τη δημιουργία του νέου κέντρου φιλοξενίας στις 
Λίμνες, το οποίο θα υπερδιπλασιάσει τον αριθμό των κλινών, κάτι που θα αποσυμφορήσει ακόμη περισσότερο 
τα κέντρα των πόλεων και θα οδηγήσει στην απογκετοποίησή τους. 

 Το αποτέλεσμα όλων αυτών των ενεργειών είναι η μείωση των αφίξεων κατά 37%, οι αιτήσεις ασύλου 
κατέγραψαν μείωση σχεδόν 50%, οι Αφρικανοί αιτητές πολιτικού ασύλου έχουν μειωθεί κατά 80%.  
Σημειώνεται ότι αυτά τα εξαιρετικά αποτελέσματα έρχονται σε μία περίοδο που στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές 
χώρες καταγράφεται η σημαντική αύξηση νέων αιτήσεων πολιτικού ασύλου. 

 Αυτή η επιτυχημένη πολιτική πρέπει να συνεχίσει.  Αυτή την επιτυχημένη πολιτική πρέπει να συνεχίσει 
το νέο Υφυπουργείο Μετανάστευσης.  Φυσικά, δεν υποτιμούμε τις δυσκολίες που εξακολουθούν να υπάρχουν, 
απαιτούνται πολύ περισσότερα να γίνουν, πολλά περισσότερα μέτρα να γίνουν για τη σωστή διαχείριση του 
μεταναστευτικού.  Γνωρίζουμε ότι ήδη υπάρχει ένας μεγάλος αριθμός αιτητών πολιτικού ασύλου και θα πρέπει 
να τύχει διαχείρισης και γι’ αυτό επιμένουμε στην υιοθέτηση επιπρόσθετων μέτρων, όπως είναι η αύξηση των 
εθελούσιων επιστροφών, η αύξηση των ελέγχων για πάταξη της παράνομης εργασίας, η σταδιακή 
αντικατάσταση της παράνομης μετανάστευσης με νόμιμη στοχευμένη μετανάστευση, να γίνει η διασύνδεση του 
δημόσιου βοηθήματος που λαμβάνουν οι μετανάστες με συμμετοχή σε προγράμματα εθελοντικής εργασίας, να 
επαναξιολογηθεί το καθεστώς της Συρίας, τουλάχιστον συγκεκριμένων περιοχών της Συρίας, και πολλά άλλα.  
Και όλα αυτά, ναι, θα κληθεί να τα διαχειριστεί ο νέος Υφυπουργός Μετανάστευσης. 

 Με την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου και τη δημιουργία του Υφυπουργείου Μετανάστευσης και 
Διεθνούς Προστασίας θα επιτευχθεί ο καλύτερος συντονισμός μεταξύ των τμημάτων και θα υπάρξει μία 
σφαιρική και πιο άμεση αντιμετώπιση αυτού του τεράστιου και σημαντικού προβλήματος. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπάρχουν δύο τρόποι διαχείρισης των δύσκολων και περίπλοκων προβλημάτων που αντιμετωπίζει 
σήμερα η κυπριακή κοινωνία:  Ο ένας τρόπος είναι ο λαϊκισμός, η ανούσια φωνασκία, η καπηλεία, η 
οικειοποίηση των εύλογων ανησυχιών των πολιτών, χωρίς όμως αποτέλεσμα επί της ουσίας, γιατί στο τέλος 
της ημέρας οι λαϊκιστές δεν θέλουν να λύσουν το πρόβλημα, θέλουν να παραμένει το πρόβλημα, για να 
μπορούν να συνεχίσουν να το εκμεταλλεύονται. 

 Ο άλλος τρόπος διαχείρισης είναι η σοβαρή και υπεύθυνη πρόθεση αποτελεσματικών πολιτικών και 
λύσεων, όπως αυτές που το Δημοκρατικό Κόμμα είχε προτείνει από το 2017, όπως αυτές που εφαρμόζει η 
παρούσα κυβέρνηση εδώ και έναν χρόνο.  Οι σωστές πολιτικές φέρνουν αποτελέσματα, εμείς θέλουμε να 
λύσουμε το πρόβλημα και όχι να το εκμεταλλευτούμε.  Και θα το λύσουμε το πρόβλημα ως πολιτεία, εάν 
έχουμε ενώπιόν μας ένα θεσμικό όργανο που έχει το πρώτο καθήκον εφαρμογής αυτών των ορθών πολιτικών. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ)  

 Λοιπόν, ο επόμενος ποιος είναι;  Ποιος είναι ο επόμενος ομιλητής;  Δεν βλέπω τον πίνακα, ε... 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ξεκινούμε από τα μικρά προς τα μεγάλα, ανεξάρτητοι, μικρά κόμματα... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, αλλά να δούμε τον πίνακα ποιος είναι ο επόμενος.  Είναι ο κ. Μαρίνος Μουσιούττας. 

 Κύριε Μαρίνο, έχεις τον λόγο. 

 Μετά ακολουθούν οι συνάδελφοι Σιζόπουλος Μαρίνος, Ιωάννου Σωτήρης, Σαββίδης Χρύσανθος.  Ως 
εκεί βλέπω. 

 Ξεκινούμε με τον συνάδελφο τον Μαρίνο Μουσιούττα και ακολουθεί ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Λοιπόν, σήμερα έχουμε ενώπιόν μας το νομοθέτημα για την ίδρυση του Υφυπουργείου Μετανάστευσης, 
μια ανάγκη που ήταν αδήριτη, για να μπορέσει να λειτουργήσει καλύτερα το θέμα που αναφέρεται ως 
«μεταναστευτικό». 

 Προηγουμένως ακούσαμε από συναδέλφους καλοδεχούμενες κριτικές για την κυβέρνηση για λάθη και 
παραλείψεις που έκανε.  Εύχομαι τελειώνοντας αυτό το θέμα να ακούσουμε και τα εύσημα για κάτι που 
πράγματι η κυβέρνηση και ο υπουργός, που βρίσκεται μαζί μας σήμερα, έχουν πάρει τα εύσημα όχι από εμάς 
αλλά από την Ευρώπη.  Σε χθεσινή δημοσιογραφική διάσκεψη είχα ακούσει τον υπουργό να λέει ότι η Κύπρος 
έχει πάρει την πρώτη θέση όσον αφορά τον αριθμό των επιστροφών σε σύγκριση με οποιαδήποτε άλλη χώρα 
της Ευρώπης. 

 Αυτό σημαίνει ότι το σύστημα άρχισε να δουλεύει και να δουλεύει προς τη σωστή κατεύθυνση.  Και τι 
εννοώ;  Το πρόβλημά μας είναι ότι μια μικρή χώρα, η οποία είναι μοιρασμένη με τα οδοφράγματα, τα οποία δεν 
μπορούμε να ελέγξουμε και είναι πηγή να έρχονται ξένοι στο έδαφός μας με παράνομο τρόπο είτε άλλοι που 
έρχονται με καΐκια, έχουμε το κακό προνόμιο ως το τελευταίο σύνορο της Ευρώπης που είμαστε, η πιο κοντινή 
περιοχή στην Ευρώπη για τους παράτυπους μετανάστες ή άλλους που έρχονται με κατεύθυνση την Ευρώπη, 
να κάνουν τον πρώτο σταθμό τους στην Κύπρο. 

 Με μεθοδική δουλειά που έχει γίνει -είχε ξεκινήσει από το παρελθόν, αλλά έχει εντατικοποιηθεί σε 
μεγάλο βαθμό το τελευταίο χρονικό διάστημα- τον τελευταίο χρόνο καταφέραμε, πρώτον, με την αύξηση των 
ατόμων που ασχολούνται με τις εξετάσεις αιτήσεων να εξετάζεται διπλάσιος αριθμός αιτήσεων, δεύτερον, οι 
επιστροφές να είναι περισσότερες από αυτούς που έρχονται, άρα σταδιακά μειώνεται ο αριθμός, και, τρίτον, 
έχουμε καταφέρει να αποκτήσουμε καλό όνομα στην Ευρώπη για όλες αυτές τις προσπάθειες που κάνουμε. 

 Δεν καταφέραμε ακόμη να πείσουμε την Ευρωπαϊκή Ένωση ότι και μέρη της Συρίας θα πρέπει να 
αποχαρακτηριστούν, ούτως ώστε να μπορέσουμε και σ’ αυτές τις περιοχές να στείλουμε πίσω αυτούς που 
παράνομα δεν μπορούν να είναι στην Κύπρο.  Εννοείται ότι ως κράτος αυτοί που έρχονται και έχουν δικαίωμα 
να παραμείνουν στην Κύπρο απολαμβάνουν και θα απολαμβάνουν όλα τα νόμιμα δικαιώματα που 
προβλέπονται από τις νομοθεσίες τόσο τις κρατικές όσο και τις ευρωπαϊκές. 

 Σήμερα ψηφίζουμε για την ίδρυση αυτού του υφυπουργείου, ένα υφυπουργείο που θα ασχοληθεί 
εξειδικευμένα με το θέμα και πιστεύοντας μ’ αυτό ότι θα μπορέσει να φέρει ακόμα καλύτερα αποτελέσματα, 
διότι θα ασχολείται ακριβώς με αυτό το θέμα, κύριε υπουργέ.  Άλλωστε, ήταν και αυτή η δική σας η θέση εξ 
όσων γνωρίζουμε. 
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 Ελπίζω η ολομέλεια του σώματος σήμερα να ψηφίσει το νομοθέτημα αυτό και από αύριο ή όποτε 
διοριστεί ο νέος υφυπουργός να ξεκινήσει στα ίδια βήματα που είχαν γίνει μέχρι τώρα την προσπάθεια, έτσι 
ώστε να πετύχουμε ακόμα περισσότερα στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι στον τομέα αυτό, αλλά και η Κύπρος να 
παραμείνει ένας τόπος φιλοξενίας γι’ αυτούς που το δικαιούνται, διότι ως λαός διαχρονικά μέσω των αιώνων 
είμαστε ένας λαός φιλόξενος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ 

 Ευχαριστώ πολύ τον συνάδελφο Μαρίνο Μουσιούττα και τώρα τον λόγο έχει ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ 
Μαρίνος Σιζόπουλος. 

 Κύριε Σιζόπουλε, το βήμα δικό σας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Από Μαρίνο σε Μαρίνο! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όντως το θέμα που συζητούμε αυτή τη στιγμή είναι πάρα πολύ σημαντικό, δεδομένου ότι το 
μεταναστευτικό πρόβλημα είναι ένα από τα μεγαλύτερα προβλήματα που αντιμετωπίζει η πατρίδα μας και όχι 
μόνο και οι περισσότερες από τις μεσογειακές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Με αυτή την ευκαιρία ακριβώς θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι πριν από αρκετές δεκαετίες, ήδη από τα 
τέλη της δεκαετίας του ’70 και στις αρχές της δεκαετίας του ’80, ο αείμνηστος Βάσος Λυσσαρίδης, ο ιδρυτής της 
ΕΔΕΚ, είχε κατ’ επανάληψη διατυπώσει την άποψη ότι το μεταναστευτικό θα αποτελέσει ένα από τα 
μεγαλύτερα προβλήματα στον ευρωπαϊκό χώρο και ένα πρόβλημα το οποίο θα δημιουργήσει σοβαρά 
προβλήματα κοινωνικής αποδόμησης των ευρωπαϊκών κοινωνιών και ότι ένας από τους βασικούς τρόπους 
που θα μπορούσε να αντιμετωπιστεί αυτό το πρόβλημα είναι οι ανεπτυγμένες χώρες να διαθέσουν ένα 
σημαντικό μέρος από τους εξοπλισμούς τους, για να στηρίξουν την οικονομική ανάπτυξη των αφρικανικών και 
των ασιατικών χωρών, έτσι ώστε να μειωθεί αυτός ο μεγάλος κίνδυνος, κάτι το οποίο ουσιαστικά δεν έχει 
εισακουστεί.  Ως εκ τούτου λοιπόν, η οικονομική ανισότητα ανάμεσα στις χώρες της Αφρικής, της Ασίας με τις 
ευρωπαϊκές χώρες, αλλά και, να μην το αγνοούμε αυτό, λόγω της αμερικανικής πολιτικής για 
αποσταθεροποίηση καθεστώτων της Βόρειας Αφρικής, αλλά και της Ασίας με στόχο την προώθηση των δικών 
της γεωστρατηγικών συμφερόντων, έχει αυξήσει τα τελευταία χρόνια σε δραματική μορφή το μεταναστευτικό 
πρόβλημα.   

 Η πατρίδα μας έχει ένα επιπρόσθετο σοβαρό λόγο αντιμετώπισης του προβλήματος, γιατί ουσιαστικά 
αποτελεί μέρος του υβριδικού πολέμου που διεξάγει η Τουρκία σε βάρος της Κυπριακής Δημοκρατίας, και δεν 
είναι τυχαίο το γεγονός ότι το 94% περίπου των παράνομων μεταναστών φτάνουν στην πατρίδα μας διά μέσου 
της Τουρκίας.  Και όμως έχουν το διαβατήριο να ταξιδέψουν από τη χώρα τους στην Κωνσταντινούπολη, από 
την Κωνσταντινούπολη στο παράνομο αεροδρόμιο της Τύμπου και, αφού ουσιαστικά τους εξουθενώσουν 
οικονομικά στα κατεχόμενα, στη συνέχεια προωθούνται προς στις ελεύθερες περιοχές.   

 Εδώ ακριβώς είναι και το ζήτημα της διαχείρισης, που το πρόβλημα αυτό έγινε ακόμα μεγαλύτερο, λόγω 
του ότι υπάρχουν οι ομάδες των διακινητών, υπάρχουν οι ομάδες εκείνες που στο πρόσχημα προστασίας των 
δικαιωμάτων των μεταναστών θησαυρίζουν, η κωλυσιεργία η οποία υπήρξε, τα επιδόματα και ουσιαστικά τα 
κίνητρα που καλώς ή κακώς δόθηκαν στην αρχική φάση αυτού του προβλήματος, που κατέστησαν την Κύπρο 
έναν ελκυστικό προορισμό για όλους αυτούς.   

 Έχουμε φτάσει σε ένα σημείο σήμερα το οποίο δημιουργεί τεράστια προβλήματα και κάποιοι να 
επιχειρούν στο πλαίσιο του λαϊκισμού να το κεφαλαιοποιήσουν ως συμφέρον και σε καμία περίπτωση δεν 
έχουμε διαπιστώσει να καταθέτουν και συγκεκριμένες προτάσεις επίλυσης αυτού του ζητήματος.  Και είναι 
προφανές ότι αυτό το πρόβλημα δεν επιλύεται ούτε με λαϊκισμό ούτε με ρατσισμό ούτε με το «μπάτε σκύλοι 
αλέστε» και να τα παραχωρούμε όλα.  Το πρόβλημα αυτό λύνεται με μεθοδικότητα και με τη λήψη σωστών και 
αποτελεσματικών μέτρων.   

 Με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα στην παρουσία και του Υπουργού Εσωτερικών -το έχω κάνει πολλές 
φορές και δημόσια- να τον συγχαρώ για τον τρόπο με τον οποίο διαχειρίστηκε ακριβώς στον χρόνο της 
υπουργίας του αυτό το πολύ σοβαρό θέμα, αυτό το πολύ σοβαρό πρόβλημα, με αποτέλεσμα ακριβώς, όπως 
έχουμε διαπιστώσει, να παρατηρηθεί μια σημαντική μείωση του προβλήματος, της έκτασης του προβλήματος, 
να μειωθεί σημαντικά ο αριθμός αυτών που αφικνούνται από τις αφροασιατικές χώρες, να μειωθεί ο αριθμός 
των αιτητών πολιτικού ασύλου, να αυξηθεί ο αριθμός επαναπατρισμού.  Φυσικά, όπως αντιλαμβανόμαστε, είναι 
ένα σοβαρό πρόβλημα το οποίο δεν μπορεί να λυθεί σε σύντομο χρονικό διάστημα, όμως αυτά όλα τα μέτρα τα 
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οποία μέχρι στιγμής έχουν ληφθεί και αποδεικνύονται προς την ορθή κατεύθυνση είναι μέτρα τα οποία 
μπορούν ουσιαστικά να συμβάλουν και να βοηθήσουν στην περαιτέρω βελτίωση, έτσι ώστε να μην έχουμε τα 
προβλήματα διαχείρισης όπως αυτά έχουν διαπιστωθεί ή ενδεχομένως τα προβλήματα κοινωνικής αποδομής 
τα οποία ουσιαστικά είναι στους στόχους της τουρκικής πολιτικής όσον αφορά την πατρίδα μας.   

 Η λειτουργία ή η ίδρυση του Υφυπουργείου Μετανάστευσης ήταν μια εξαγγελία της κυβέρνησης του 
Νίκου Χριστοδουλίδη, η οποία υλοποιείται σε πολύ σύντομο χρόνο, και πιστεύουμε ότι θα επιφέρει ακόμα 
καλύτερα αποτελέσματα, γιατί θα ενοποιηθούν όλες αυτές οι υπηρεσίες που εμπλέκονται, θα μπορέσει η 
διαχείριση να γίνει πιο γρήγορη και πιο αποτελεσματική και εκτιμούμε ότι με την εποικοδομητική συμβουλή 
όλων μας θα μπορέσουμε να πετύχουμε τους στόχους τους οποίους έχουμε θέσει.  Δεν είναι τυχαίο το γεγονός 
ότι άλλες χώρες μεγαλύτερες σε μέγεθος, με πιο ισχυρές οικονομίες και με μεγαλύτερες δυνατότητες επιρροής, 
όχι μόνο δεν κατόρθωσαν να επιλύσουν το συγκεκριμένο πρόβλημα, αλλά αντίθετα έχει διαπιστωθεί ότι το 
πρόβλημα αυτό έχει οξυνθεί ακόμα περισσότερο.   

 Και με αυτή την ευκαιρία -το τόνισα πάρα πολλές φορές, θα το πω ακόμα μια φορά- επειδή το 
μεταναστευτικό είναι μια προσπάθεια αξιοποίησης για πολιτικούς και όχι μόνο από την ακροδεξιά, την 
ευρωπαϊκή ακροδεξιά, ρωτώ:  Η ακροδεξιά κυβέρνηση της Ιταλίας στους δεκατέσσερις μήνες της 
διακυβέρνησης έλυσε το πρόβλημα;  Αντίθετα, το πρόβλημα έχει μεγεθυνθεί.  Γιατί;  Για τον απλούστατο λόγο 
ότι υπάρχει μια τεράστια διαφορά απέναντι στον λαϊκισμό και στη λήψη αποτελεσματικών και πρακτικών 
μέτρων και γι’ αυτό δεν πρόκειται να το λύσουν.  Αντίθετα, όπως έχω ήδη αναφέρει, με τη συστηματική, με τη 
μεθοδική διαχείριση του προβλήματος και με σωστές προτάσεις και ενέργειες μπορούμε ακριβώς να 
συμβάλουμε ακόμα περισσότερο.   

 Γι’ αυτό από την πλευρά της ΕΔΕΚ, πέρα από τις κατά καιρούς προτάσεις τις οποίες δώσαμε στους 
εκάστοτε Υπουργούς Εσωτερικών και κατ’ ιδίαν και με δημόσιες τοποθετήσεις, εμείς θα στηρίξουμε 
αποφασιστικά και αποτελεσματικά τη λειτουργία του νέου υφυπουργείου, το οποίο θα συσταθεί, για να 
αντιμετωπίσει αυτό το σοβαρό πρόβλημα, και την ίδια στιγμή θέλουμε να ενισχύσουμε ακόμα περισσότερο το 
έργο του και γι’ αυτό ακριβώς και η τροπολογία την οποία έχουμε καταθέσει είναι για να ενισχύσει την 
αποτελεσματικότητα και την ταχύτητα με την οποία θα μπορούν να διεκπεραιωθούν κυρίως ενέργειες και 
δράσεις αντιμετώπισης της παράνομης μετανάστευσης.   

 Γι’ αυτό και θεωρούμε ότι η Υπηρεσία Ασύλου και Μετανάστευσης μπορεί να συνεχίσει να παραμένει 
διοικητικά κάτω από την ευθύνη της Αστυνομίας, του Αρχηγού της Αστυνομίας, όμως επιχειρησιακά εμείς 
εκτιμούμε ότι θα πρέπει να ανήκει στον υφυπουργό, για να μπορούν να λαμβάνονται άμεσες αποφάσεις, για να 
μπορούν να δίνονται άμεσες οδηγίες αντιμετώπισης όλων αυτών των προβλημάτων, γιατί η ταχύτητα της 
αντιμετώπισης σε πολλές περιπτώσεις είναι αυτή που μπορεί να βοηθήσει και να συμβάλει στην έγκαιρη 
αντιμετώπιση των μεταναστευτικών ροών.  Ο διπολισμός και η διαρχία τις πιο πολλές φορές δεν είναι 
αποτελεσματική μέθοδος, γι’ αυτό και εμείς κάνουμε έκκληση στους συναδέλφους να στηρίξουν αυτή την 
τροπολογία, για να δώσουμε περαιτέρω ενίσχυση στον ρόλο και στο έργο το οποίο πρέπει να επιτελέσει το 
υφυπουργείο.   

 Και με αυτά ευχαριστώ ακόμα μια φορά και θέλω να συγχαρώ ακόμα μια φορά τον Υπουργό 
Εσωτερικών για τη μέχρι σήμερα αποφασιστική και αποτελεσματική συμβολή του στη διαχείριση του ζητήματος 
και πιστεύω ότι θα είσαι υποστηρικτής και αρωγός του νέου υφυπουργού που θα διοριστεί προς αυτή την 
κατεύθυνση, μεταφέροντας ουσιαστικά την εμπειρία την οποία έχετε αποκτήσει αυτό το χρονικό διάστημα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον συνάδελφο Μαρίνο Σιζόπουλο και τον λόγο έχει ο συνάδελφος Σωτήρης Ιωάννου από το 
ΕΛΑΜ. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Θα μιλήσει ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Οκέι, άρα θα γίνει αλλαγή και θα μπει ο συνάδελφος ο Λίνος από το Παραλίμνι. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Από την Αμμόχωστο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εξ Αμμοχώστου, διορθώνω.  Φιλοξενούμενος προσωρινά στο Παραλίμνι.   

 Σου εύχομαι να πάεις σύντομα στην Αμμόχωστο, κύριε Παπαγιάννη! 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 Μακάρι, Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και να ετοιμάζεται ο κ. Σαββίδης μετά. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Εισηγούμαι να ακολουθηθεί η σειρά από τα μικρότερα στα μεγαλύτερα κόμματα.  Τουλάχιστον να 
μιλήσουμε όλοι από μια φορά και μετά όσοι έχουν μιλήσει διά τα κόμματά τους να επανέλθουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε… 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Αυτή ήταν και η συμφωνία, ας την ονομάσω, που έγινε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να μιλήσουν και μετά οι δευτερομιλητές, εννοείτε. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Εάν έχουν χρόνο τα κόμματα, μπορούμε να επανέλθουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Κύριε Λίνο. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα στηρίξουμε τη δημιουργία του Υφυπουργείου Μετανάστευσης, όπως άλλωστε έχουμε πράξει και με 
όλα τα κυβερνητικά μέτρα που ήρθαν στη Βουλή, για να αντιμετωπίσουν ή να περιορίσουν το πρόβλημα του 
μεταναστευτικού.  Επίσης θα το στηρίξουμε, με την ελπίδα ότι οι διαφαινόμενες δυσκολίες που θα 
αντιμετωπίσει η δημιουργία αυτού του υφυπουργείου θα έχουν και θα αποφέρουν για την πατρίδα μας 
καλύτερα αποτελέσματα. 

 Έχουμε ιδιαίτερες ανησυχίες για το πόσο θα πετύχει αυτό το εγχείρημα, υπάρχουν πρακτικές δυσκολίες 
με τον τρόπο που προωθείται η δημιουργία του.  Και μια πρόβλεψη που θα τολμήσω να κάνω είναι ότι θα 
χρειαστεί η ίδια τακτική που ακολουθήθηκε μέχρι σήμερα, δηλαδή η συνεννόηση μεταξύ υπουργείων, έτσι ώστε 
να μπορέσουν να ληφθούν αποφασιστικά μέτρα.   

 Ένα σχόλιο όσον αφορά τα όσα έχουμε ακούσει, τα όσα ακούμε τους τελευταίους μήνες και τα όσα 
φαίνεται ότι θα ακούσουμε και το επόμενο διάστημα:  Αφορά την πραγματική εικόνα για το τι συμβαίνει σήμερα 
στην Κύπρο με την παράνομη μετανάστευση.  Το πρόβλημα σε συγκεκριμένους τομείς, όπως είναι οι αριθμοί 
των απελάσεων, όπως είναι οι αριθμοί των νέων εισροών στην πατρίδα μας και για συγκεκριμένες εθνικότητες, 
όντως είναι πολύ βελτιωμένο και αυτό πρέπει να τονιστεί και πρέπει να ειπωθεί.  Αυτό που έντεχνα δεν 
αναφέρεται όμως είναι ότι ο σημερινός αριθμός των παράνομων μεταναστών στην πατρίδα μας είναι 
μεγαλύτερος από τα προηγούμενα χρόνια, επειδή η αυξητική τάση των προηγούμενων χρόνων έχει οδηγήσει 
δεκάδες χιλιάδες ανθρώπους κατ’ ακρίβεια στο να βρίσκονται στην πατρίδα μας λόγω της έλλειψης πιθανών 
προορισμών για επαναπροώθηση ή απέλαση, όπως και για την απουσία ανάλογου κέντρου για την κράτηση 
αυτών των ανθρώπων πριν απελαθούν.   
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 Αυτό που θέλω να πω με αυτό το σχόλιό μου είναι ότι είναι ένα θέμα να παρουσιάζεται μια εικόνα η 
οποία δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα και είναι εντελώς διαφορετικό θέμα να προσπαθούμε για 
σκοπούς εντυπωσιασμού να παρουσιάσουμε μια εικόνα η οποία δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα.   

 Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι έχει ακουστεί ότι έχει χρησιμοποιηθεί και έχει τύχει 
εκμετάλλευσης το μεταναστευτικό για πολιτικούς σκοπούς και φαντάζομαι ότι οι κατηγορίες είναι για το δικό μας 
κόμμα.  Το έχουμε πει πάνω από δέκα φορές σ’ αυτή την ολομέλεια, δεν θα το ξαναπώ, μακάρι να λυθεί το 
μεταναστευτικό, μακάρι να μην υπάρχει πλέον το πρόβλημα και μακάρι κατά τη δική σας αντίληψη να είμαστε 
αχρείαστοι.  Όμως, επειδή αποκλείεται οι προβλέψεις όλων των αρμόδιων οργανισμών να είναι λανθασμένες, 
εμείς θα συνεχίσουμε να τονίζουμε αυτά που βλέπουμε, ότι είναι προς τη λανθασμένη κατεύθυνση, και θα πω 
μόνο το τελευταίο, ότι η Frontex μέχρι σήμερα δεν έχει αποτύχει στις προβλέψεις της και οι προβλέψεις της 
Frontex δεν περιορίζονται μόνο στην Κύπρο.  Για το 2024 η Frontex προβλέπει ότι το επόμενο διάστημα θα 
είναι πολύ χειρότερο από το 2023 και μακάρι αυτό να αποδειχθεί λάθος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον συνάδελφο τον Λίνο και τον λόγο θα πάρει η συνάδελφος Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 

 Κυρία Αλεξάνδρα, έχετε τον λόγο. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Πρόεδρε, εξαφανίστηκα ’πού τον χάρτη, αλλά… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, και να θέλω να σας εξαφανίσω από τον χάρτη, είναι αδύνατον! 

(Γέλια) 

 Κυρία Αλεξάνδρα.   

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Καταρχάς, θα ήθελα να πω ότι διατηρώ την επιφύλαξή μου όσον αφορά τη συνταγματικότητα των 
υφυπουργείων, αλλά η κυβέρνηση και η Νομική Υπηρεσία, οι οποίες είναι υπεύθυνες, θεωρούν ότι είναι 
συνταγματικό, οπόταν προχωρούμε, έχοντας αυτό υπόψη. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι η αντιμετώπιση του μεταναστευτικού και η ένταξη των μεταναστών 
αποτελούν σημαντικά ζητήματα παγκοσμίως.  Εδώ και δεκαετίες η μετανάστευση έχει αναδείξει προκλήσεις 
που αφορούν την προστασία και την ένταξη των μεταναστών σε νέες κοινωνίες.  Πολλοί από εμάς είχαμε 
εμπειρία να ζήσουμε ως μετανάστες, έστω και εργαζόμενοι ή φοιτητές, με πολύ καλύτερη τύχη από αυτήν που 
είχαν οι παππούδες μας τον 19ο και τον 20ό αιώνα, που αντιμετωπίζονταν ως μιάσματα και βάρος, όταν 
έφταναν στην Αμερική στο Ellis island ή στην Αγγλία, αναζητώντας μια καλύτερη ζωή.  Η παράτυπη 
μετανάστευση έχει πάρει τεράστιες διαστάσεις μετά από τις θανατηφόρες συγκρούσεις σε Αφγανιστάν, Ιράκ, 
Συρία και άλλες περιοχές, αλλά και την οικονομική ανέχεια κάτω από την οποία ζει μεγάλο ποσοστό πολιτών 
στην Αφρική και στην Ασία και αυτό οφείλεται και στις πολιτικές του δυτικού κόσμου πολλές φορές. 

 Δυστυχώς, ανά το παγκόσμιο, στην Ευρώπη, αλλά και στην Κύπρο λόγω γεωγραφικής θέσης οι 
μεταναστευτικές ροές αποτελούν μεγάλη πρόκληση, που επηρεάζει τις κοινωνικές, οικονομικές και πολιτικές 
δομές, γιατί είμαστε χώρα εισδοχής.  Η αντιμετώπιση του θέματος δεν μπορεί να στεφθεί με επιτυχία από μια 
χώρα, γιατί χρειάζεται συλλογική αντιμετώπιση.  Απαιτεί προσεκτική προσέγγιση και συνεργασία μεταξύ 
κρατών, τοπικών αρχών και κοινοτήτων. 

 Το θέμα βρίσκεται από την αρχή του 21ου αιώνα στις προτεραιότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης λόγω του 
πολέμου στο Ιράκ και μετά στη Συρία, με την Ευρωπαϊκή Ένωση να ζητά την αντιμετώπισή του, αλλά να είναι 
βασισμένη σε αξίες, όπως η δικαιοσύνη, η αλληλεγγύη και η ανθρωπιστική προσέγγιση, μια προσέγγιση που 
θα λαμβάνει υπόψη την προστασία των ευάλωτων ομάδων, την καταπολέμηση των διακρίσεων και την 
προαγωγή της πολυπολιτισμικότητας με δημιουργία πολιτικών και προγραμμάτων που προάγουν την 
εκπαίδευση, την ευκαιρία απασχόλησης και την πολιτιστική ανταλλαγή, που είναι ουσιώδη για την ενίσχυση της 
ένταξης των μεταναστών.  Δυστυχώς, χώρες όπως η Ουγγαρία μπλόκαραν και μπλοκάρουν πολλές εισηγήσεις 
που θα βοηθούσαν ουσιαστικά τις χώρες του Νότου, που είναι χώρες εισδοχής, όπως η Κύπρος, η Ελλάδα, η 
Ιταλία, η Μάλτα και η Ισπανία. 

 Όμως, συνάδελφοι, η μετανάστευση είναι ένα αρχαίο φαινόμενο.  Υπήρχε, υπάρχει και θα υπάρχει 
πάντοτε και είναι γνωστό, νομίζω, σε όλους τους καλόπιστους ανθρώπους ότι οι κύριοι λόγοι για τη 
μετανάστευση περιλαμβάνουν την αναζήτηση καλύτερων οικονομικών ευκαιριών, την αντιμετώπιση της 
πολιτικής αστάθειας και των πολέμων ή των συγκρούσεων, την αναζήτηση προστασίας από διώξεις, την 
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επιδίωξη επανένωσης με την οικογένεια, την αναζήτηση καλύτερης παιδείας, την προστασία από φυσικές 
καταστροφές και την πνευματική ή πολιτιστική ανάπτυξη. 

 Οι προβληματισμοί για την κλιματική κρίση είναι ένας λόγος για τον οποίο θα πρέπει να αναμένουμε 
μεγάλες μεταναστευτικές ροές, καθώς οι άνθρωποι θα αναζητούν ασφαλές περιβάλλον με βιώσιμες συνθήκες 
διαβίωσης -και ελπίζω να μην είμαστε εμείς μέσα σε αυτούς- γι’ αυτό απαιτείται ολοκληρωμένη στρατηγική για 
την ουσιαστική και σωστή διαχείρισή της, συμπεριλαμβανομένων μέτρων για την προστασία και την 
ολοκληρωμένη ένταξη των αιτητών ασύλου και μεταναστών στην κυπριακή κοινωνία.  Είναι σημαντικό με τη 
βοήθεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης να εξασφαλιστούν οικονομικές, κοινωνικές και εκπαιδευτικές δομές, που θα 
υποστηρίξουν την ενσωμάτωση των μεταναστών, προωθώντας δικαιοσύνη και αλληλεγγύη. 

 Επιπλέον, είναι απαραίτητη προϋπόθεση για την πετυχημένη διαχείριση του θέματος να καλλιεργηθεί 
πνεύμα συνεργασίας μεταξύ μεταναστών και ντόπιων κατοίκων και κοινοτήτων και αρχών, προκειμένου να 
δημιουργηθεί ένα περιβάλλον αμοιβαίας κατανόησης και σεβασμού.  Η προώθηση της διαπολιτισμικής 
κουλτούρας και η ενίσχυση των δεσμών κοινωνικής συνοχής απαιτούν εκπαίδευση, ευαισθητοποίηση, 
δεκτικότητα από όλα τα μέρη. 

 Τέλος, η ανάγκη ένταξης των μεταναστών απαιτεί μακροπρόθεσμες προοπτικές, που θα προάγουν την 
οικονομική ανάπτυξη και την κοινωνική ευημερία για όλους τους κατοίκους των χωρών υποδοχής.  Η 
διασφάλιση ίσων ευκαιριών, η πρόσβαση στη δικαιοσύνη, αλλά και τα δικαιώματα συμμετοχής είναι θεμελιώδη 
για τη δημιουργία δίκαιων και ευνομούμενων και ειρηνικών κοινοτήτων. 

 Όλα αυτά δεν νομίζω ότι καλύπτονται από αυτό το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας.  Λείπει ο 
πυλώνας της ολικής ένταξης στρατηγικής και αυτό μας ανησυχεί.  Δεν δίνει λύσεις και προοπτική, εφόσον θα 
συνεχίσει να υπάρχει μετανάστευση, και θεωρώ ότι μόνο μία μακρόχρονη ανθρωποκεντρική και αλληλέγγυα 
στρατηγική θα βοηθήσει τον τόπο μας να πάει μπροστά σε αυτό το θέμα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τη συνάδελφο κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Σταύρος Παπαδούρης από τους Οικολόγους. 

 Κύριε Παπαδούρη, το βήμα είναι δικό σας και μετά να ετοιμάζεται ο συνάδελφος Σωτήρης Ιωάννου. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Θα προσπαθήσω να είμαι όσο πιο σύντομος γίνεται. 

 Καταρχάς, χαιρετίζουμε τη δημιουργία του Υφυπουργείου Μετανάστευσης και μακάρι ή ελπίζουμε 
τουλάχιστον ότι θα βοηθήσει σε αυτό το σημαντικό πρόβλημα, το οποίο δεν αφορά μόνο τη χώρα μας, αλλά 
φαίνεται ότι είναι παγκόσμιο.  Καλό είναι όμως να αναρωτηθούμε για ποιο λόγο υπάρχει αυτό το πρόβλημα, να 
γίνει αντιληπτό ότι, όταν έπρεπε να παρθεί μια απόφαση από τις προηγμένες χώρες και αρκετές ευρωπαϊκές 
χώρες, αποφασίστηκε ότι θα εκμεταλλευτούν τον φυσικό πλούτο, ασχέτως ότι και μετά συνεργάστηκαν με 
κάποια αυταρχικά καθεστώτα των χωρών από τις οποίες δημιουργούνται αυτές οι μεταναστευτικές ροές.  Για 
να είμαστε δίκαιοι. 

 Φτάσαμε ως σήμερα να είναι κοινά αποδεκτό ότι στην Κύπρο έχουμε σημαντικό πρόβλημα με τη 
διαχείριση των μεταναστευτικών ροών, ένα πρόβλημα το οποίο απασχολεί τόσο τους πολίτες, αλλά και την 
πολιτεία. 

 Επιτρέψτε μου όμως, Πρόεδρε, να πω ότι -για όσους τουλάχιστον θέλουν να βλέπουν τα στοιχεία και να 
αναλύουν αριθμούς και δεδομένα- το να διαβάζεις και να αναλύεις τα στοιχεία αυτά και να προειδοποιείς...  Για 
ποιο λόγο να προειδοποιείς;  Επιδιώκοντας καλύτερες διαδικασίες και χειρισμό δεν σε κάνει ούτε λαϊκιστή ούτε 
ξενοφοβικό ούτε ρατσιστή, όπως επίσης δεν είναι αποδεκτή η όποια ρητορική μίσους, ρητορική ρατσισμού, 
αλλά και οι πράξεις βίας. 

 Και ερχόμαστε κάπως έτσι στα σημερινά δεδομένα, που όντως φαίνεται να γίνεται μια σωστή 
προσπάθεια, η οποία φέρνει αποτέλεσμα, τουλάχιστον από τις τελευταίες ενέργειες του Υπουργείου 
Εσωτερικών.  Για πρώτη φορά βλέπουμε να φεύγουν περισσότερα άτομα από όσα έρχονται, για πρώτη φορά 
βλέπουμε να υπάρχει μια πιο άμεση εξέταση, γιατί το έχουμε πει τόσες πολλές φορές ότι, ώσπου 
καθυστερούμε με την εξέταση, τόσο διογκώνουμε το πρόβλημα.  

 Υπάρχουν όμως και άλλες ενέργειες οι οποίες πρέπει να γίνουν.  Λυπούμαι που θα τις αναφέρω, αλλά 
έχω υποχρέωση να τις αναφέρω.  Κάποτε πρέπει να ασχοληθούμε με κάποια κατεστημένα τα οποία έχουν 
δημιουργηθεί και αναφέρομαι στους διακινητές, αναφέρομαι σε κάποια γραφεία, είτε δικηγορικά είτε κάποιους 
ατζέντηδες οι οποίοι βγάζουν λεφτά από όλη αυτή τη διαδικασία, και επίσης αναφέρομαι σε ορισμένες μη 
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κυβερνητικές οργανώσεις οι οποίες με υπέρμετρη ευαισθησία έχω την εντύπωση ότι πολλές φορές αφήνουν το 
πρόβλημα να διογκωθεί παρά να το περιορίσουν. 

 Τζιαι γιατί το λέω τωρά τούτο;  Επειδή έν’ ξεκάθαρο ότι φιλάνθρωποι είμαστε όλοι τζιαι προσπαθούμε να 
βοηθήσουμε τους πραγματικούς πρόσφυγες.  Όταν καταφέρεις να φιλτράρεις ποιος είναι ο πραγματικός 
πρόσφυγας, εκείνον που έχει πραγματική ανάγκη -η χώρα μας έχει μακρά ιστορία υποδοχής αυτών των 
ατόμων- και όταν καταφέρεις να περιορίσεις τζιαι να στοχεύσεις εκεί που πραγματικά υπάρχει ανάγκη, σημαίνει 
ότι είσαι πολύ πιο γενναιόδωρος στο πώς θα βοηθήσεις αυτά τα άτομα και σημαίνει ότι περιορίζεις τζιαι την 
όποια αντίδραση του κόσμου του ντόπιου που μένει σε αυτή την χώρα.  Και κάπως έτσι καταφέρνεις να 
επιτελείς μέγιστο ανθρώπινο έργο. 

 Τελειώνω, Πρόεδρε, λέγοντας ότι πραγματικά ελπίζω ότι το υφυπουργείο θα επιτελέσει τον σκοπό για 
τον οποίο δημιουργείται και ότι σιγά σιγά θα φθάσουμε στο σημείο πραγματικά, όπως έχω αναφέρει, να 
επιτελούμε μέγιστο ανθρώπινο έργο. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον συνάδελφο Σταύρο Παπαδούρη και τον λόγο τώρα έχει ο συνάδελφος Σωτήρης 
Ιωάννου και μετά θα πάμε στη Μαρίνα Νικολάου. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Στις 24 Ιουνίου 2022 σε ομιλία μου τότε στην ολομέλεια για τους τριακόσιους αστυνομικούς μιλούσα για 
την ανάγκη ίδρυσης Υφυπουργείου Μετανάστευσης, πρόταση του ΕΛΑΜ.  Αυτό γίνεται πράξη σήμερα.  
Ελπίζουμε πως θα λειτουργήσει αποτελεσματικά.  Γίνονται κινήσεις -είναι παραδεκτό- καλοδεχούμενες και 
σωστές, πρέπει να γίνουν όμως πολύ περισσότερα, για να λύσουμε το πρόβλημα. 

 Για χρόνια κατηγορούμαστε από αρκετούς πολιτικούς χώρους σε αυτό το ζήτημα για λαϊκισμό και 
ψέματα.  Ανέφερε προηγουμένως και ο κ. Σιζόπουλος «δεν έχετε προτάσεις».  Να θυμίσω ότι η τελευταία 
πρόταση νόμου αναφορικά με το μεταναστευτικό που πέρασε στη Βουλή ήταν του ΕΛΑΜ για τους 
ασυνόδευτους ανηλίκους.  Η τελευταία πρόταση νόμου για το μεταναστευτικό που συζητήθηκε σε επιτροπή της 
Βουλής, στην επιτροπή Νομικών, ήταν του ΕΛΑΜ για την νομική αρωγή.  Φαίνεται ότι κάποιοι άλλοι δεν έχουν 
προτάσεις. 

 Κονδύλια.  Προέρχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ψέμα.  Κρατικός προϋπολογισμός 2024 €202 
εκατομ.  Τα τελευταία τρία χρόνια αντλήθηκαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση €29 εκατομ.  Επίσημο έγγραφο του 
Υπουργείου Οικονομικών που μας απαντήθηκε.  Τέως Υπουργός Οικονομικών, 24 Οκτωβρίου 2022, στην 
επιτροπή Οικονομικών της Βουλής:  «Βόμβα για το κράτος πρόνοιας το μεταναστευτικό».  Όπου μιλούμε για το 
«κράτος πρόνοιας» εννοούμε τις συντάξεις, τα επιδόματα ασθενείας, χηρείας, ανεργιακού, συστήματος υγείας, 
επιδόματα ατόμων με αναπηρίες.  Αυτά κινδυνεύουν από τις δαπάνες για το μεταναστευτικό.  Όλα αυτά δεν 
είναι λόγια ή λαϊκισμός του ΕΛΑΜ· είναι η παραδοχή των κατεξοχήν αρμοδίων. 

 Να συνεχίσουμε με αριθμούς, που δεν λένε ποτέ ψέματα.  Αφίξεις.  Να μιλήσουμε μόνο γι’ αυτή την 
εβδομάδα.  Με σαπιοκάραβα από τον Λίβανο, που υπάρχουν 2,5 εκατομ. Σύριοι που περιμένουν, τριακόσια 
δεκαπέντε άτομα σε μία εβδομάδα, εκ των οποίων οι διακόσιοι δεκαπέντε άνδρες.  Ονομάζεται αυτό 
«προσφυγικές ροές»;  Είναι πρόσφυγες αυτοί που έρχονται στην Κύπρο, κάνουν αίτηση ασύλου, πάνε πίσω 
στη Συρία να δουν τους φίλους τους, την οικογένειά τους, να φτιάξουν τα δόντια τους, επιστρέφουν στην 
Κύπρο και λένε ότι δεν μπορούμε να τους απελάσουμε;  Ήταν λαϊκισμός τόσα χρόνια που το έλεγε το ΕΛΑΜ, 
αλλά σήμερα είναι πολιτική θέση που την υιοθέτησαν τα πλείστα κόμματα, που ακόμα και αυτό δέκα χρόνια 
που κυβερνούσε αρνείτο να το εφαρμόσει. 

 Ακούμε συχνά για τις περιβόητες διεθνείς συμβάσεις και δεσμεύσεις, για τη Σύμβαση της Γενεύης.  Την 
έχετε διαβάσει;  Αν την έχετε διαβάσει, την έχετε κατανοήσει;  Ποιος είναι πρόσφυγας;  Κάποιος που 
αυτοχαρακτηρίζεται έτσι;  Όχι.  Είναι πρόσφυγας κάποιος, επειδή το λέει το ΑΚΕΛ ή ο ΚΙΣΑ;  Όχι.  Υπάρχουν 
συγκεκριμένα κριτήρια και η σύμβαση λέει ότι η Κύπρος μπορεί να τους συλλάβει, να τους διώξει ποινικά, να 
τους απελάσει.  Άρθρο 31:  «Οι χώρες δεν επιβάλλουν ποινικές κυρώσεις στους πρόσφυγες, εάν αυτοί 
προέρχονται απευθείας από τη χώρα όπου απειλούνται και δίνουν επαρκείς εξηγήσεις».  Το «απευθείας» που 
αναφέρεται ως υποχρέωση πώς κάποιοι το μεταφράζουν μέσω Τουρκίας;  Πώς απειλείται η ζωή τους στην 
Τουρκία;  Ποιος τους διώκει και πώς πέρασαν ένα σωρό μουσουλμανικές χώρες, για να φτάσουν στη μικρή και 
κατεχόμενη Κύπρο και να αποφασίσουν ότι κινδυνεύουν και ζητούν άσυλο; 

 Άλλη υποχρέωση:  «Δίνουν επαρκείς εξηγήσεις».  Δίνει κανείς εξηγήσεις για την παράνομη είσοδό του;  
Δεν μας λένε καν το όνομα και την ηλικία τους.  Και φτάσαμε στο σημείο να μην ξέρουμε καν ποιοι βρίσκονται 
στη χώρα μας.  Πετάνε τα χαρτιά τους, αφού βεβαίως τα έχουν δείξει σ’ ένα σωρό ελέγχους σε αεροδρόμια, 
κρατούν όμως τα ακριβά τους κινητά. 
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 Απελάσεις:  Μπορούμε να το πράξουμε;  Ναι, μπορούμε να το πράξουμε.  Άρθρο 32, Σύμβαση της 
Γενεύης:   Για λόγους εθνικής ασφάλειας και δημόσιας τάξης μπορεί η κάθε χώρα να προχωρεί σε απελάσεις.  
Εδώ έχουμε ξεπεράσει κάθε όριο.  Αιτητές ασύλου γκετοποιούν ολόκληρες γειτονιές και συμμετέχουν πλέον 
ακόμα και στο οργανωμένο έγκλημα.   

 Δεύτερον, το πράττουν αρκετές χώρες της Ευρώπης.  Και πράττουμε στην Κύπρο το εξής παράλογο:  
Από τόσες χώρες που περνούν οι κουβαλητοί της Άγκυρας, τους δίνουμε άσυλο, κτίζουν δομές να μείνουν, 
τους δίνουμε επιδόματα, τους πληρώνουμε το ενοίκιό τους.  Να θυμίσουμε τα ευρωπαϊκά παραδείγματα της 
Ουγγαρίας και της Πολωνίας, που δεν δέχονται κανέναν;  Της Ισπανίας, της Ιταλίας και της Μεγάλης Βρετανίας, 
που έκαναν μαζικές απελάσεις;  Της Ελλάδας, που ανέστειλε την αποδοχή αιτήσεων ασύλου;  Ακόμα και οι 
χώρες οι οποίες για χρόνια μας έδιναν διαλέξεις και μας έλεγαν «μην είστε τόσο ρατσιστές εσείς οι Κύπριοι, να 
είσαστε πιο ανεκτικοί» σήμερα κλείνουν τα σύνορά τους.  Κλασικό παράδειγμα η Γερμανία, που εφαρμόζει 
αυστηρότερους ελέγχους.  Και επιμένουν κάποιες χώρες -τις ακούσαμε- και άγνωστοι οργανισμοί -θα τους 
ακούσουμε και τους επόμενους μήνες, τους ακούσαμε και τους προηγούμενους- να κάνουν υποδείξεις στην 
Κύπρο:  «Να δεχτείτε περισσότερους μετανάστες».  Μαθήματα από ανεύθυνους παρατηρητές, που βλέπουν, 
σχολιάζουν και κρίνουν από μακριά, η Κύπρος δεν πρέπει να δέχεται!   

 Το ΕΛΑΜ θα συνεχίσει να λέει την αλήθεια, την ίδια που έλεγε για χρόνια, την ώρα που κάποιοι άλλοι 
άλλα έλεγαν πέρσι, άλλα λένε φέτος!  Και αυτή η αλήθεια, όπου εφαρμόστηκε, πέτυχε.  Το είπα ξανά.  Εκεί που 
θα παίρνει ο Μουσταφά τηλέφωνο τον ξάδελφό του στη Συρία, στη Σομαλία, στο Κογκό και θα του λέει:  «Μην 
έρθεις στην Κύπρο.  Είναι διαφορετικά από ό,τι μας είπαν οι ΜΚΟ.  Με έβαλαν σε κλειστή δομή, δεν μου δίνουν 
επιδόματα.  Μου είπαν ότι η αίτησή μου θα απορριφθεί και είτε θα φύγω από μόνος μου είτε θα με 
απελάσουν».  Ό,τι δηλαδή γίνεται σε χώρες που σέβονται τον εαυτό τους.  Μόνο έτσι πρόκειται να τελειώσουμε 
με την παράνομη μετανάστευση.   

 Κάποιοι ίσως όλα αυτά τα οποία αναφέρω τα βαφτίζουν ρατσισμό.  Μπορείτε να τα πείτε όπως θέλετε.  
Η ουσία είναι μία:  Οι πολίτες έξω από αυτή την αίθουσα υποφέρουν και, αν θέλετε να μιλήσουμε πραγματικά 
για ρατσισμό, να κάνουμε αυτή τη συζήτηση, γιατί ο χειρότερος που υπάρχει είναι εναντίον των Ελλήνων της 
Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Σωτήρη. 

 Κύριε Χρύσανθε, θα πάρεις τη σειρά της Μαρίνας. 

 Ο κ. Χρύσανθος Σαββίδης του Δημοκρατικού Κόμματος από την εκλογική περιφέρεια Πάφου. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σίγουρα το Υφυπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου είναι μια κύρια ψηφίδα στην όλη διαδικασία, για να 
δώσουμε λύση σ’ αυτό το τεράστιο πρόβλημα.  Δυστυχώς -και το λέω με πολύ πόνο ψυχής- η Ευρώπη των 
λαών και της αλληλεγγύης δεν μας βοήθησε στον βαθμό που όλοι αναμέναμε.  Τα προβλήματα σίγουρα δεν θα 
λυθούν μετά μαγείας με τη δημιουργία του υφυπουργείου, αλλά επιτέλους μπαίνουμε σε σωστή τροχιά 
διαχείρισης και επίλυσής τους.  

 Τα προβλήματα στους τομείς της υγείας, της παιδείας και σε άλλους τομείς υφίστανται, αλλά με τις 
σωστές πολιτικές της νυν κυβέρνησης σιγά σιγά αλλά σταθερά ευελπιστώ ότι θα τα λύσουμε.  Θέλουμε να 
είμαστε ρεαλιστές.  Με την ψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου τα προβλήματα που δημιουργήθηκαν -
όπως έχω προαναφέρει- δεν θα εξαφανιστούν, γιατί είχαν διογκωθεί σε τέτοιο βαθμό, που επηρέασαν πολλούς 
τομείς της καθημερινότητάς μας.  Η Τουρκία με τη διοχέτευση όλων αυτών των μεταναστών μάς έχει κηρύξει 
έναν πόλεμο χωρίς βόλια και όπλα.  Και σήμερα με την ψήφιση του νομοσχεδίου για ίδρυση του Υφυπουργείου 
Μετανάστευσης και Ασύλου βάζουμε στη φαρέτρα μας ένα ισχυρό εργαλείο αντιμετώπισης του προβλήματος. 

 Η Πάφος, η επαρχία μου, έχει κατακλυστεί από μετανάστες και εύχομαι με τη δημιουργία του 
υφυπουργείου να δούμε απτά αποτελέσματα.  Για να δείτε πόσο επηρέασε η μετανάστευση το εκπαιδευτικό 
σύστημα της Πάφου, θα δώσω τρία νούμερα:  Στο Γυμνάσιο Θεοσκέπαστης το 53,56% είναι μαθητόκοσμος 
από τρίτες χώρες.  Στην Τεχνική Σχολή Πάφου το 27,99%.  Στο Γυμνάσιο Έμπας το 30,89%.  Και, αν δούμε 
συγκριτικά όλες τις σχολικές μονάδες, είναι πάνω από 27%.   

 Ελπίζω να δούμε καλύτερες μέρες.  Θέλω να δώσω τα συγχαρητήριά μου στον υπουργό Κωνσταντίνο 
Ιωάννου για τη δουλειά που έκαμε για προετοιμασία του υφυπουργείου και ως Δημοκρατικό Κόμμα θα 
υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ τον συνάδελφο Χρύσανθο Σαββίδη. 

 Η κ. Μαρίνα Νικολάου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις από τη Λεμεσό. 

ΜΑΡΙΝΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.   

 Είναι πράγματι κορυφαίο ζήτημα στην πολιτική ατζέντα το μεταναστευτικό και κανένας δεν αμφισβητεί 
ότι η Κυπριακή Δημοκρατία καλείται να διαχειριστεί ροές που υπερβαίνουν τις δυνατότητές της, ειδικά τη στιγμή 
που η Τουρκία εργαλειοποιεί με τόση χυδαιότητα το δράμα των προσφύγων μπροστά στα μάτια και με την 
πλήρη απενοχοποίηση των Ευρωπαίων ηγετών.  Αλλά την κρίσιμη στιγμή -και αυτό είναι κάτι που το ΑΚΕΛ δεν 
σταματά να αναφέρει- που λαμβάνονταν οι αποφάσεις για τον Κανονισμό του Δουβλίνου, αυτό τον κανονισμό 
που εγκλωβίζει τους πρόσφυγες στην πρώτη χώρα άφιξης, για την ανήθικη συμφωνία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με την Τουρκία και γι’ αυτό το νέο σύμφωνο μετανάστευσης που έρχεται, με βάση το οποίο οι 
πλούσιες χώρες θα πληρώνουν, για να μην ξέρουν, να μη βλέπουν, να μην αναγκαστούν να κάνουν κάτι για το 
προσφυγικό, δεν ψελλίσατε λέξη.   

 Και σε ό,τι αφορά στην Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Διαχείρισης των Συνόρων, τη γνωστή «Frontex», 
ενημερωτικά αναφέρω ότι o Fabrice Leggeri, πρώην διευθυντής της, ο οποίος παραιτήθηκε, όταν έγινε στόχος 
της ίδιας της οργάνωσης, θα είναι υποψήφιος με το ευρωπαϊκό κόμμα της Marine Le Pen στις ερχόμενες 
ευρωεκλογές του Ιουνίου.  Αυτό από μόνο του λέει πολλά για τους εδώ γέννημα της ίδιας μήτρας.   

 Περάσαμε λοιπόν μια δεκαετία κατά την οποία εφαρμόστηκε μόνο ένα δόγμα:  Στοιβάζουμε ανθρώπους, 
στοιβάζουμε αιτήσεις, στοιβάζουμε προβλήματα.  Η συνειδητή απραξία τόσων χρόνων είναι αυτή που άλειψε 
και το βούτυρο στο ψωμί της ακροδεξιάς, που με τον ρατσισμό και την ξενοφοβία επιχείρησε και επιχειρεί να 
κερδίσει πόντους πολιτικούς.  Και, αντί η προσήλωση της κυβέρνησης να είναι η προσπάθεια να χαρακτηριστεί 
μέρος της Συρίας ως ασφαλές μέρος, εμείς προτάσσουμε σεβασμό στο Διεθνές Δίκαιο, στις συμβάσεις που 
έχει κυρώσει η Κυπριακή Δημοκρατία, ορθή αξιοποίηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων, σωστή στελέχωση της 
Υπηρεσίας Ασύλου, ταχεία εξέταση των αιτήσεων, ανθρώπινη διαχείριση, διεκδίκηση από την Κυπριακή 
Δημοκρατία εξαιρέσεων ως χώρα μικρή, νησιώτικη και ημικατεχόμενη.  Κάτι που δεν έκανε ούτε η 
προηγούμενη κυβέρνηση ούτε η παρούσα κυβέρνηση. 

 Αυτές είναι λοιπόν οι βασικές αρχές πάνω στις οποίες πρέπει να βασιστούμε για μια ολοκληρωμένη 
μεταναστευτική πολιτική.  Η κυβέρνηση μεταθέτει τον χειρισμό των μεταναστευτικών ροών στο υφυπουργείο 
που πρόκειται να συσταθεί.  Και, ενώ προεκλογικά ο Πρόεδρος είχε δεσμευτεί για Υφυπουργείο 
Μετανάστευσης, Ασύλου και Ένταξης, στην πορεία η ένταξη κάπου χάθηκε.  Ποιος και πώς θα καταρτίσει τις 
πολιτικές ένταξης για τους μετανάστες και για όσους λαμβάνουν καθεστώς πολιτικής προστασίας;  Ή μήπως 
πια είναι επιλογή η περιθωριοποίηση αυτών των ανθρώπων αντί η συμπερίληψη, για να έχει δηλαδή και λόγο 
ύπαρξης η υποεπιτροπή που χάρισε ο ΔΗΣΥ στο ΕΛΑΜ; 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τη συνάδελφο Μαρίνα Νικολάου.   

 Και τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Νίκος ο Σύκας εκ Λεμεσού. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά μπορώ να πάρω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε ελέησον, βέβαια! 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω πώς θα ακουστεί, αλλά έχουμε μείνει στην αίθουσα γύρω στους δεκατέσσερις-
δεκαπέντε βουλευτές.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα μαζευτούν, άμα γίνει η ψηφοφορία, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Ναι, εννά τελειώσουμε βεβαίως το θέμα του μεταναστευτικού, που έχουμε ξεκινήσει, αλλά εισηγούμαι -
για λόγους αρχής δηλαδή, όχι για τίποτε άλλο- εάν τα υπόλοιπα θέματα μπορούν να μεταφερθούν την επόμενη 
Πέμπτη, γιατί να μην πάμε την επόμενη Πέμπτη;  Δεν τιμά κανέναν τούτο το πράμα που βλέπουμε.  Όχι γιατί 
μιλούμε...  Να τελειώσουμε με το μεταναστευτικό... 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου) 
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 Μα, γιατί η Σύσκεψη των Αρχηγών, κυρία Χαραλαμπίδου;  Δεν εκαταλάβα!  Το ανώτατο όργανο του 
κοινοβουλίου έν’ η ολομέλεια!  Είμαστε όσοι είμαστε!   

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου) 

 Έφυγε η κ. Αννίτα. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Τζιαι άφησέν μας εμάς!  

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Εν εκατάλαβα!  Τωρά έν’ ο κ. Κουλίας!   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Η αλήθεια είναι ότι έχει ζητήματα τα οποία κανονικά πρέπει να λήξουν απόψε.  Για παράδειγμα, το 
νομοσχέδιο για τη μητρότητα έχει σημασία το πότε θα το ψηφίσουμε και κατά πόσο θα καλύψει και ποιους θα 
καλύψει, για όσες μητέρες βρίσκονται ήδη σε άδεια μητρότητας... 

 Ίσως μπορούμε να εξετάσουμε κάποια πράγματα στη βάση της εισήγησης του κ. Μυλωνά.  Εισηγούμαι 
να προχωρήσουμε, να τελειώσουμε με αυτό, να πάμε σίγουρα στο τέλος εταιρειών, που το κηρύξαμε 
κατεπείγον...  Συγγνώμη, είναι και ο ΟΑΥ και ο ΟΚΥΠΥ...  Και ίσως να έχουμε λίγο χρόνο να συζητήσουμε 
μεταξύ μας τι μπορεί να γίνει.  Επίσης, ο φόρος κατανάλωσης είναι κατεπείγον.  Εντάξει, να το δούμε, λέω, 
καθόσον συνεχίζονται οι εργασίες.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Φυσικά, έχει και κοινοβούλια που συνεδριάζουν μέχρι τις αυγινές ώρες.  Αν γίνει μια φορά, έτσι, μέχρι 
πρωίας, δεν θα βλάψει. 

 Το λοιπόν, κύριε Χρύση, ζητάς τον λόγο; 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Διαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε, ήθελα τζιαι εγώ να προσθέσω ότι υπάρχει σχετικά επείγουσα ανάγκη για 
την πρόταση νόμου που σχετίζεται με την εφαρμογή του σχεδίου «Φωτοβολταϊκά για Όλους».   

 Επομένως, αν... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, για να έχετε υπόψη, θα συνεχιστεί η συζήτηση... 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Πρέπει πρώτα να εξετάσουμε λίγο τα θέματα... 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Να δούμε λλίον, να μεν πάμε αυθαίρετα, ποια εννά αναβάλουμε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για να μεν γίνονται τέτοιες παρεμβάσεις, σας πληροφορώ ότι η ημερήσια διάταξη θα εξαντληθεί μέχρι 
τέλους και, αν χρειαστεί να ξημερώσει, δεν υπάρχει πρόβλημα.   

 Ως εκ τούτου, παίρνετε υπομονή! 

 Κύριε Λουκαΐδη, μα, άλλαξες θέση! 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Εννά με αφήκεις δαμαί, κύριε Πρόεδρε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, να μιλήσει ο συνάδελφος. 

 Συγγνώμη, κύριε Σύκα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.  Έγινε προσπάθεια στη Σύσκεψη Αρχηγών, για να ενημερώσω τζιαι 
το σώμα, θέματα που μπορούσαν να αναβληθούν αφενός να επηαίνναν σε επόμενη ή σε επόμενες συνεδρίες, 
σε μια βδομάδα ή σε δυο βδομάδες, και υπήρξε και εισήγηση, επειδή ήταν προβλέψιμο ότι ενδεχομένως να 
φτάσουμε τζιαι να ξεπεράσουμε τα μεσάνυχτα -έσιει πολλά και σοβαρά θέματα που είναι σε εκκρεμότητα, για 
να συζητηθούν στην ημερήσια διάταξη- εισηγηθήκαμε να μην παραπεμφθούν σε άλλη συνεδρία, αλλά να 
συνεχιστεί η σημερινή συνεδρία τζιαι αύριο το πρωί τζιαι να ολοκληρωθεί.   

 Και οι δύο εισηγήσεις έχουν απορριφθεί.  Επανέλαβα τη βολιδοσκόπηση αυτή, να συνεχίσουμε αύριο το 
πρωί, στην Πρόεδρο της Βουλής, δεν το απέρριψε πριν να φύγει η ίδια, αλλά έκαμα τζιαι μια συνεννόηση, φίλε 
Παύλο, προσπάθησα -τουλάχιστον με τα βασικά κόμματα εδώ, όχι με όλους, αλλά με τους περισσότερους- για 
το κατά πόσο άλλαξε η διάθεση, δεδομένου ότι είναι δεδομένο ότι θα πάμε ως τα μεσάνυχτα ή τζιαι απ’ εκεί και 
πέρα.  Και πάλι δεν βρήκα κατανόηση.  Εμείς είμαστε εδώ.  Δεν λείπουμε.  Έσιει βουλευτή μας που επήεν στο 
δείπνο με την Πρόεδρο του Κοινοβουλίου της Σλοβενίας.  Έχουμε βουλευτές που είναι δίπλα, παρακολουθούν 
τη συζήτηση τζιαι θα είναι εδώ και θα μείνουν ως τα μεσάνυχτα, κύριε Πρόεδρε, αν χρειαστεί.   

 Αλλά, αν αυτό που εισηγήθηκε ο φίλος ο Παύλος βρίσκει τώρα κατανόηση τζιαι στις υπόλοιπες 
κοινοβουλευτικές ομάδες, εμείς είμαστε έτοιμοι κάποια στιγμή να διακόψουμε απόψε, να συνεχίσουμε αύριο 
τζιαι, αν υπάρχουν τζιαι θέματα που μπορούν να παν σε μια εβδομάδα, σε δεκαπέντε μέρες, επίσης να τα 
πάρουμε σε επόμενη ολομέλεια.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, έχουμε άλλο... 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έντζιε ’ννά λύσουμε τωρά το διαδικαστικό! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, όχι... 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Να προχωρήσουμε, να μη χάνουμε άλλο χρόνο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Εντάξει, κατανοώ, σεβαστό...  Τζιαι προσπάθησε ο Γιώργος, έν’ φως φανάρι δηλαδή.  Αλλά δεν υπάρχει 
και πολιτικό θέμα κατά την άποψή σας;  Το εν τρίτον του σώματος...  Άστε την παρακολούθηση· 
κουραζόμαστε, είμαστε ’πού το πρωί δαμαί ούλλοι μας, έν’ λογικό να λείπουν οι βουλευτές -τζιαι δεν είναι καμιά 
αιχμή για κανέναν, εγώ πρώτος πάω κάτω- για να ξεκουραστούμε.  Αλλά έννεν τζιαι πολιτικό το θέμα πώς θα 
εγκριθούν αυτά τα φοβερά και σοβαρά, που είπε ο κ. Παντελίδης... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, το προεδρείο έν’ έτοιμο να εξετάσει... 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Θα τα αποφασίσει το εν δεύτερον του σώματος δηλαδή;  Τόσο σοβαρά είναι τελικά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μυλωνά, αν θέλετε διάλειμμα, να κάνουμε ευχαρίστως, αλλά εννά συνεχίσουμε. 

 Κύριε Σύκα, έχεις τον λόγο. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς στον Δημοκρατικό Συναγερμό είμαστε πάντα μεγαλόψυχοι και θα δώσουμε τα εύσημα σε όλους 
όσοι δίνουν τον καλύτερό τους εαυτό για την απάμβλυνση του μεταναστευτικού.   

 Εμείς όμως δεν πανηγυρίζουμε.  Δεν πανηγυρίζουμε, γιατί δεν μπορούμε απόψε να μιλούμε...  Άκουσα 
τοποθετήσεις για πρώτες θέσεις, άκουσα για τοποθετήσεις ότι σχεδόν έχουν μειωθεί, ξέρω ’γω, πόσα τοις 
εκατό οι αφίξεις.  Και σε αυτούς που έχουν κοντή μνήμη θέλω να υπενθυμίσω τι έκαμε η προηγούμενη 
κυβέρνηση.  Είμαι αναγκασμένος να το κάμω, γιατί φαίνεται ότι θα πρέπει να υπενθυμίζουμε σε κάποιους το τι 
έγινε, τι γίνεται και τι όμως πρέπει να γίνει, πέρα και πάνω από οποιεσδήποτε προσεγγίσεις ότι όλα βαίνουν 
καλώς.   
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 Βεβαίως, είναι αρχαίο φαινόμενο η μετανάστευση, αλλά οι αριθμοί του 6% που κυκλοφορούν ανάμεσά 
μας θα πρέπει να μας προβληματίσουν, όπως επίσης και να θυμίσω στην αγαπητή μου φίλη Μαρίνα ότι είναι η 
προηγούμενη κυβέρνηση που έθεσε το θέμα της ίδρυσης του υφυπουργείου.  Και να θυμίσω τι γινόταν με τους 
εικονικούς γάμους και με τους φοιτητές, κάτι για το οποίο η τουρκοκυπριακή πλευρά παίρνει μέτρα, αυτά που 
είχαμε πάρει εμείς πριν πέντε χρόνια, γι’ αυτό και ένα κομμάτι της μείωσης των εισροών από την Πράσινη 
Γραμμή... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αποστόλου) 

 Ευχαριστώ, κύριε Αποστόλου. 

 Γι’ αυτό θα πρέπει να προσμετρήσουμε το γιατί εμειωθήκαν οι εισροές από την Πράσινη Γραμμή, όπως 
επίσης να θυμίσω, με βάση τα στοιχεία που αναφέρατε, αγαπητοί μου συνάδελφοι, και στη χθεσινή 
δημοσιογραφική διάσκεψη του αγαπητού υπουργού, ότι υπάρχει αύξηση από το 2022 σε σχέση με το 2023, 
50% αύξηση διά θαλάσσης από τους Σύριους.  Και πρέπει επίσης να υπενθυμίσω ότι τον τελευταίο μήνα η 
αύξηση συγκριτικά ήταν 180%. 

 Θέλω επίσης να υπενθυμίσω, επειδή αναφέρθηκε ο αγαπητός πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος 
στην πρώην κυβέρνηση και στον πρώην υπουργό, ότι στις 8 Οκτωβρίου του 2022 σε εκδήλωση του ΚΕΒΕ ο 
νυν Πρόεδρος της Δημοκρατίας κ. Χριστοδουλίδης έδωσε τα εύσημα στον Νίκο τον Νουρή, στηρίζοντας το ότι 
δεν είναι καν λαϊκιστής.  Να υποθέσουμε, από τες αναφορές του προέδρου του Δημοκρατικού Κόμματος, ότι 
τους τριακόσιους χωροφύλακες ή τις κάμερες που έχουν τοποθετηθεί θα πρέπει να τα αφαιρέσουμε;  Θα 
πρέπει...  Στον αγαπητό μου φίλο Μουσιούττα, να μας πει για ποια πρώτη θέση πανηγυρίζουν. 

 Ας σοβαρευτούμε, νομίζω, γιατί είναι εθνικό πρόβλημα το μεταναστευτικό.  Και θέλω επίσης να 
υπενθυμίζω -γιατί θα το λέω πάντα- ότι εμείς είμαστε μεγαλόψυχοι και σεβόμαστε τις προσπάθειες που κάμνει 
ο υπουργός, αλλά σίγουρα το προαναχωρησιακό κέντρο στις Λίμνες της τάξεως των €67 εκατομ. δεν είναι η 
κυβέρνηση Νίκου Χριστοδουλίδη που το έβαλε στο τραπέζι -να μην τα ξεχνάμε- όπως και την έγκριση για 
αύξηση του προσωπικού αξιολόγησης των αιτήσεων εξεκίνησαν από την προηγούμενη κυβέρνηση.  Απλώς, τα 
υπενθυμίζω, για να τοποθετούμαστε, γιατί το μεταναστευτικό για μας είναι πάνω από τα κόμματά μας.  Γι’ αυτό 
και εμείς, αναγνωρίζοντας την ανάγκη που έχει η χώρα μας για τη συγκέντρωση όλων εκείνων των υπηρεσιών 
μετανάστευσης και ασύλου κάτω από την ίδια στέγη, αλλά και τη σοβαρότητα της κατάστασης του 
μεταναστευτικού και έχοντας κατά νου τη σωστή πολιτική από την προηγούμενη κυβέρνηση και σε συνέχεια 
των πολιτικών της νυν κυβέρνησης για μείωση των αφίξεων, για την επιτάχυνση των διαδικασιών εξέτασης των 
αιτήσεων, τη βελτίωση των υποδομών φιλοξενίας και την αύξηση του αριθμού των επιστροφών, λέμε ότι 
διαφαίνεται μια βελτίωση και θα πρέπει να την αναγνωρίσουμε. 

 Αυτό όμως δεν λέει τίποτα και δεν συνάδουν όλα αυτά που συμβαίνουν με χαρμόσυνες τοποθετήσεις 
περί λύσης του μεταναστευτικού.  Στον τόπο μας κυκλοφορούν ανάμεσά μας, αγαπητοί φίλοι, δεκάδες χιλιάδες 
παράτυποι, αλλά και παράνομοι.  Η αίσθηση μείωσης των αφίξεων θα πρέπει να μας προβληματίζει, γιατί θέλω 
να υπενθυμίσω για την εργαλειοποίηση της Τουρκίας και δεν πρέπει να το ξεχνούμε.  Έχει αναφερθεί 
προηγουμένως πολύ ορθά για την περιρρέουσα γεωπολιτική κατάσταση, είτε αφορά το Ιράν είτε αφορά τη Γάζα 
και το Ισραήλ.  Αλλά εμείς κρούουμε τον κώδωνα του κινδύνου ότι το μεταναστευτικό δεν είναι κάτι στατικό και 
το λιγότερο που έχουμε να κάμουμε είναι τουλάχιστον να αποδεχόμαστε τη σοβαρότητα της κατάστασης, 
σεβόμενοι όμως τες υποχρεώσεις μας και τον σεβασμό μας έναντι των νομικών μας υποχρεώσεων που 
απορρέουν από τον σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Αλλά και την ίδια ώρα θα πρέπει να συνεχίσει η 
κυβέρνηση αυτή την προσπάθεια που ξεκίνησε η προηγούμενη, ώστε να μπορέσει επιτέλους να μπει σε μια 
κατάσταση ρύθμισης το μεταναστευτικό.  Γι’ αυτό και εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός ούτε στηρίζουμε 
πολιτικές «ανοιχτής πόρτας» ούτε βεβαίως και απεμπολούμε τις θεσμικές και νομικές μας υποχρεώσεις έναντι 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και του σεβασμού αυτών.  Ο κίνδυνος της δημογραφικής μας αλλοίωσης είναι 
εξαιρετικά σοβαρό θέμα.  Η απειλή να μην καταντήσει εφιάλτης.   

 Ως εκ τούτου, εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε την ίδρυση του Υφυπουργείου Μετανάστευσης και 
Ασύλου, ευελπιστώντας ότι εν τη σοφία όλων μας και εν τη ενώσει όλων μας θα μπορέσουμε να 
αντιμετωπίσουμε ένα σοβαρό εθνικό πρόβλημα, έχοντας κατά νου ότι μετά από το εθνικό μας πρόβλημα θα 
πρέπει να αντιμετωπίσουμε το μεταναστευτικό πρόβλημα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον συνάδελφο Νίκο Σύκα από τον Συναγερμό. 

 Τον λόγο έχει η συνάδελφος Ειρήνη Χαραλαμπίδου. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και μετά θα πάμε στην κ. Σούπερμαν. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Μπαίνω στον πειρασμό να απαντήσω στον κ. Σύκα και να του πω ότι η προηγούμενη κυβέρνηση και ο 
προηγούμενος Υπουργός Εσωτερικών έβαλαν ένα συρματόπλεγμα -αυτή ήταν η αντίληψή του, για να λύσει το 
μεταναστευτικό- το οποίο και ακριβοπληρώσαμε και ευτυχώς ο νυν Υπουργός Εσωτερικών το αφαίρεσε, με το 
που ανέλαβε τα καθήκοντά του. 

 Ο νυν υπουργός να πω ότι, ναι, κινείται γρήγορα, δίνει λύσεις, είναι αποτελεσματικός.  Τώρα με το 
υφυπουργείο και με το μεταβατικό στάδιο δεν ξέρω τι θα γίνει, δεν ξέρω ποιος θα αναλάβει, πώς θα εξελιχθούν 
τα πράγματα.  Θα δούμε. 

 Ο λόγος όμως που πήρα τον λόγο είναι άλλος.  Τα υφυπουργεία είναι εκτός Συντάγματος.  Και δεν ξέρω 
τι λέει ο Εισαγγελέας ούτε με αφορά, αλλά το σίγουρο είναι ότι είναι εκτός Συντάγματος και το δίκαιο της 
ανάγκης λειτουργεί με σκοπό να αντιμετωπίσει το κράτος προβλήματα, όταν εκτίθεται η λειτουργία του.  Στην 
προκειμένη δεν μπορεί να δικαιολογηθεί η δημιουργία του υφυπουργείου, όπως και όλων των προηγούμενων 
υφυπουργείων, γιατί δεν κινδύνευε το κράτος, για να εφαρμοστεί το δίκαιο της ανάγκης. 

 Και γιατί το λέω αυτό;  Όχι γιατί δεν θα ψηφίσω το υφυπουργείο.  Το λέω, για να υποδείξω σε κάποιους 
υποκριτές εντός του κοινοβουλίου, που είναι υπερευαίσθητοι σε θέματα Συντάγματος, ότι, όταν πρόκειται για 
κάτι που δεν επηρεάζει θέματα διαφάνειας και λογοδοσίας, έχουν ευαισθησίες.  Όταν όμως πρόκειται να 
καταθέσουμε τροποποιήσεις του Συντάγματος για θέματα που θα ενισχύσουν τη διαφάνεια, που θα ενισχύσουν 
το κράτος δίκαιου, που θα ενισχύσουν τη λογοδοσία εκεί είναι υπερευαίσθητοι και έχουν πρόβλημα ότι 
ακουμπούμε το Σύνταγμα! 

 Αυτά τα λέω, για να καταγραφούν στα πρακτικά.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ την κ. Χαραλαμπίδου.  Εν χρειάζονται χαρακτηρισμοί όμως εντός του κοινοβουλίου.   

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Τζιείνοι που έπρεπε να τα ακούσουν έννεν παρόντες!  Δυστυχώς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Κυρία Ρίτα Σούπερμαν, έχετε τον λόγο. 

ΡΙΤΑ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΣΟΥΠΕΡΜΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Καλούμαστε να ψηφίσουμε σήμερα για την ίδρυση ενός νέου υφυπουργείου, του Υφυπουργείου 
Μετανάστευσης.  Ωραία, ακόμα ένα υφυπουργείο, δεν θα γίνει και κάτι, ευχόμαστε να δουλέψει και να επιτύχει 
τον σκοπό του. 

 Ωστόσο, να μου επιτρέψετε να αμφισβητήσω ότι ο βαθμός μείωσης των μεταναστευτικών ροών 
οφείλεται μόνο στα μέτρα που έλαβε η κυβέρνηση.  Δεν είναι τα μέτρα που έλαβε η κυβέρνηση που μείωσαν τις 
μεταναστευτικές ροές στη χώρα μας, αλλά ως επί το πλείστον τα μέτρα που έλαβε η ψευδοκυβέρνηση στα 
κατεχόμενα, η οποία έχει μειώσει τους φοιτητές από την Αφρική λόγω εγκληματικότητας, και στο αεροδρόμιο 
της Κωνσταντινούπολης αυτή τη στιγμή γίνονται έλεγχοι σε συνεργασία με την Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Έχουμε μείωση περίπου 60-70% της άφιξης αλλοδαπών από τα κατεχόμενα λόγω αυτών των μέτρων.  
Και να αναλογιστούμε και το τι γίνεται με τους διακινητές.  Τότε θα καταλάβουμε.  Οι ανήλικοι οδηγοί των 
πλοιαρίων, τους οποίους εγώ δεν θα ονομάσω «διακινητές» με την έννοια του «διακινητές, αυτοί που 
οργανώνουν τη διακίνηση», είναι ανήλικοι οδηγοί οι οποίοι γνωρίζουν εκ των προτέρων ότι, όταν έρθουν στην 
Κύπρο, θα συλληφθούν και θα πάνε δύο μήνες φυλακή.  Μετά θα βγουν έξω, θα είναι ελεύθεροι, δεν θα 
απελαθούν, θα κάνουν αίτηση ασύλου και τους περιμένουν οι Σύριοι εργοδότες να τους εργοδοτήσουν στις 
εργοληπτικές τους εταιρείες. 

 Το 90% των Σύριων που έρχονται στην Κύπρο δηλώνουν κατά τη συνέντευξη ότι έρχονται, για να 
εργαστούν.  Άρα, οι εννιά μήνες που έχουμε ως μέτρο και δεν τους επιτρέπουμε να εργαστούν δεν 
εφαρμόζονται.   

 Επίσης, να πούμε ότι υπάρχουν Σύριοι που καταδικάστηκαν για σοβαρά εγκλήματα, φυλακίστηκαν και 
τώρα κυκλοφορούν ελεύθεροι.  Άρα, αν δεν γίνουν μεγάλες πιέσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να αρχίσουν 
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απελάσεις στη Συρία σε περιοχές ασφαλείς, όπως η Δαμασκός, το Χαλέπι, η Νταρά, δεν έχουμε σωτηρία.  
Επίσης, θεωρώ ότι πρέπει να γίνουν προσπάθειες για ανανέωση της συμφωνίας με τον Λίβανο, γιατί η 
πλειοψηφία έρχεται από τον Λίβανο.  Άρα, η προσπάθεια πρέπει να εστιαστεί εκεί.   

 Τελειώνοντας, θα πω ότι εύχομαι το νέο υφυπουργείο να δουλέψει κανονικά, να επιτελέσει το έργο του 
και να έχουμε αποτελέσματα.  Αλλά πρέπει και από την άλλη να αναγνωρίσουμε ποια είναι η υφιστάμενη 
κατάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητή Ρίτα. 

 Και τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Άριστος ο Δαμιανού. 

 Και μετά να πάμε στον Ονούφριο Κουλλά που, αντιλαμβάνομαι, είναι ο τελευταίος ομιλητής.  Ευχαριστώ 
πολύ. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητούμε σήμερα με αφορμή τη σύσταση υφυπουργείου ένα πολύ σοβαρό ζήτημα, ένα σύνθετο ζήτημα 
στο οποίο δεν χωρούν υπεραπλουστεύσεις ούτε και τοποθετήσεις οι οποίες, σε μια κοινωνία που θέλει να 
ονομάζεται «σύγχρονη», προσομοιάζουν με λογικές Όρμπαν, Μελόνι και άλλων με τους οποίους οι Κύπριοι 
ακροδεξιοί τελευταία συναγελάζονται, για να γίνουν Ευρωπαίοι ακροδεξιοί.   

 Η διαχείριση του μεταναστευτικού πρέπει να πω ότι απασχόλησε τα τελευταία δυόμισι χρόνια 
συστηματικά την επιτροπή Εσωτερικών της Βουλής σε δέκα συνεδριάσεις καλύπτοντας περίοδο διαχείρισης 
δύο κυβερνήσεων.  Και μαζί με τα αυτονόητα που όλοι αναγνωρίζουμε ως προς τη διαχείριση, κεντρικό 
ζήτημα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Πρόεδρε, να παρακαλέσω να πείτε στη γαλαρία πίσω να είναι λίγο πιο ευγενικοί με τους 
βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εννοείτε όσοι είναι πίσω από το τζάμι; 

 Κύριε Παπαδούρη, ακούεστε δακάτω εν προκειμένω.  Να παρακαλέσω να τηρήσουμε λίγη ησυχία. 

 Έλα, κύριε Άριστε. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κεντρικό ζήτημα που καταγράφηκε από όλους ανεξαίρετα, ανεξαρτήτως κομματικής τοποθέτησης ή 
απόχρωσης των καλεσμένων ως προς την προσέγγιση, ήταν η σχεδόν παντελής έλλειψη πολιτικών 
συμπερίληψης και ένταξης στην Κυπριακή Δημοκρατία για εκείνη τη μειοψηφία, σε σχέση με τες αιτήσεις, που 
εν τέλει κρίνει η Δημοκρατία ότι πρέπει να παραμείνουν στην Κύπρο.  Και είναι αυτή η διαπίστωση που 
οδήγησε σε φαινόμενα πογκρόμ τύπου Χλώρακα, στα απαράδεκτα στη Λεμεσό και άλλα που κατά διαστήματα 
συμβαίνουν, την γκετοποίηση, την περιθωριοποίηση, τη μισαλλοδοξία, τον ρατσισμό, που τρέφουν και 
ανατροφοδοτούν μισαλλόδοξα ιδεολογήματα της ακροδεξιάς και στην Κύπρο. 

 Με αυτό το δεδομένο κατά νου και επειδή αρεσκόμαστε άλλοι περισσότερο και άλλοι λιγότερο να 
εμφανιζόμαστε ως πιο Ευρωπαίοι από τους Ευρωπαίους και επειδή ακριβώς ως ΑΚΕΛ μελετούμε την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και προσπαθούμε να αντλήσουμε και από τα θετικά και έχουμε απευθύνει ήδη την επίκριση 
για πολιτικές έλλειψης αλληλεγγύης για το μεταναστευτικό...  Αλλά στο ζήτημα της συμπερίληψης πρέπει να πω 
ότι το σχέδιο για συμπερίληψη και ενσωμάτωση για την περίοδο ’21-’27 της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
περιλαμβάνει μεταξύ άλλων τα εξής: συμπεριληπτική παιδεία και εκπαίδευση από νεαρή ηλικία μέχρι και το 
λύκειο -μιλούμε πάντα για πολίτες τρίτων χωρών, μετανάστες ή έχοντες συμπληρωματική προστασία- 
αναβαθμισμένες ευκαιρίες εργοδότησης και ανάπτυξης τεχνικών και τεχνολογικών προσόντων, ίσες ευκαιρίες 
στην πρόσβαση στην υγεία, ίσες ευκαιρίες στην πρόσβαση στην παιδεία, πρόσβαση σε επαρκή, προσιτή 
στέγη.  Αυτά ως προμετωπίδα των πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης -το είπα ελληνικά, άρα έθθα μου 
θυμώσει ο Πρόεδρος- στο Action Plan on the Integration and Inclusion για την περίοδο ’21-’27, Σχέδιο Δράσης 
για την Ενσωμάτωση και τη Συμπερίληψη. 

 Και με βάση αυτά και τα ευρήματα που θα παρουσιάσουμε ως επιτροπή Εσωτερικών, όταν θα 
συζητούμε στο Κεφάλαιο Δ΄ το συναφές ζήτημα που όλα τα κόμματα έχουμε εγγράψει, προχωρήσαμε και, αφού 
επεξεργαστήκαμε εκτενώς το κυβερνητικό νομοσχέδιο και το ενισχύσαμε πάρα πολύ -και εδώ θέλω να 
ευχαριστήσω, πέραν των συναδέλφων, και τις δύο συνεργάτιδές μας της υπηρεσίας της Βουλής για τη βοήθεια 
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που μας έδωσαν- και κρίναμε ότι στο στάδιο της ενσωμάτωσης τροπολογιών δεν είχε γίνει αποδεκτή μια 
εισήγησή μας που κατ’ επανάληψη είχαμε θέσει, να οδηγήσουμε στην ολομέλεια της Βουλής κάποιες 
τροπολογίες ακριβώς προς την κατεύθυνση της υιοθέτησης και ευρωπαϊκών πολιτικών, για τις οποίες τους 
επόμενους τρεις μήνες και αυτοί που θα καταψηφίσουν τις τροπολογίες μας θα κομπάζουν ότι είναι πιο 
Ευρωπαίοι από εμάς.   

 Τι λένε οι τροπολογίες μας;  Την τροποποίηση της ονομασίας, για να συμπεριλάβουμε στην ονομασία 
του προτεινόμενου υφυπουργείου την έννοια της ένταξης, την αναφορά σε ένταξη και συμπερίληψη σε διάφορα 
σημεία του νομοσχεδίου, γιατί υπάρχει παντελής έλλειψη τέτοιας πολιτικής πρόθεσης.  Και αναλογιζόμενοι και 
γνωρίζοντας τους περιορισμούς που καθορίζει το Σύνταγμα στη Βουλή των Αντιπροσώπων, αυτές τις 
προθέσεις, μαζί με την εισήγηση για δημιουργία ξεχωριστής δομής ένταξης και συμπερίληψης, τις προτείνουμε 
ως δυνατότητα προς την εκτελεστική εξουσία και πρέπει να πω και να αποκαλύψω ότι γνωρίζω ότι ο αρμόδιος 
υπουργός δεν θα είχε κανένα πρόβλημα με μία ανάλογη συμπερίληψη στο κυβερνητικό νομοσχέδιο.  Η 
ενημέρωση που λαμβάνω είναι ότι τα συγκυβερνώντα κόμματα -δεν απευθύνομαι στον Δημοκρατικό 
Συναγερμό, υπάρχουν συγκυβερνώντα κόμματα επίσημα- θεωρούν ότι αυτή μας η τροπολογία είναι 
προβληματική. 

 Έρχομαι στα υπόλοιπα ζητήματα, κύριε Πρόεδρε, τα οποία είναι εξίσου σοβαρά και σημαντικά.  Σε 
τελική ανάλυση, τι συνεπάγεται η διαχείριση του μεταναστευτικού- προσφυγικού;  Κατά την είσοδο να έχουμε 
αποτελεσματικές διαδικασίες, όσο και αν ενοχλεί ο όρος, «υποδοχής και φιλοξενίας».  Και όσοι και όσες από 
εμάς δεν είχαμε την ευκαιρία να βιώσουμε το Πουρνάρα στα χειρότερά του δεν μπορούμε να κατανοήσουμε το 
όνειδος για την Κυπριακή Δημοκρατία, για το τι ήταν το Πουρνάρα μέχρι κάποιο χρονικό διάστημα 
προηγουμένως.  Άρα, είναι η είσοδος, η υποδοχή και φιλοξενία η προσωρινή, είναι η ταχεία, η αποτελεσματική 
και δίκαιη εξέταση αιτήσεων, είναι μια συγκροτημένη διαδικασία επιστροφών και, ναι, είναι και οι πολιτικές 
συμπερίληψης για όσους η Κυπριακή Δημοκρατία κρίνει ότι δικαιούνται να παραμείνουν με βάση το Διεθνές 
Δίκαιο, το οποίο δεν είναι αλά καρτ.  Δεν μπορούμε να διαλέγουμε και να παίρνουμε από το Διεθνές Δίκαιο, 
γιατί να θυμόμαστε πάντα ότι και εμείς αποτεινόμαστε στο Διεθνές Δίκαιο ως θύμα εισβολής και κατοχής εδώ 
και μισό αιώνα. 

 Αντί τούτου, τι είχαμε τα προηγούμενα χρόνια;  Οριοφύλακες, θερμοκάμερες και ένα συρματόπλεγμα 
από τον Αστρομερίτη ως τα κράσπεδα της Λευκωσίας -ενδιάμεσα, κατά που βόλευε τζιόλας, αφήναν τζιαι 
ανοίγματα- που τους μόνους που εγκλωβίσαν ήταν τους Ελληνοκύπριους που είχαν την ατυχία να έχουν τα 
σπίτια τους, την οικογενειακή στέγη, κατά μήκος της γραμμής κατάπαυσης του πυρός.   

 Επομένως, εμείς θεωρούμε ότι πέρα από την άρνηση, πέρα από την κριτική, πέρα από τον λαϊκισμό...  
Αλλά επιτρέψτε μου εδώ να πω, διότι αναφέρθηκε πολλές φορές ο λαϊκισμός, προς τα κόμματα που τον 
ανέφεραν, με όλο τον σεβασμό, τα ιδεολογήματα της ακροδεξιάς δεν είναι λαϊκισμός!  Είναι νεοφασισμός!  
Επομένως, πέρα από όλα αυτά πρέπει να καταθέτουμε και προτάσεις.  Ήδη η συνάδελφος η Μαρίνα Νικολάου 
κατέθεσε αριθμό προτάσεων, από εκείνες που είχαμε δώσει και στην προηγούμενη και στη νυν κυβέρνηση.   

 Επιτρέψτε μου εδώ να προσθέσω και τα εξής:  Τι θεωρούμε ότι κατά προτεραιότητα πρέπει να κάμει η 
κυβέρνηση Χριστοδουλίδη;  Να διεκδικήσει καταμερισμό των προσφύγων σε όλα τα κράτη μέλη, ανάλογα με 
τον πληθυσμό και τις δυνατότητες κάθε ευρωπαϊκού κράτους.  Να εφαρμοστούν γρήγορες, δίκαιες και 
αποτελεσματικές διαδικασίες διαλογής και εξέτασης αιτήσεων ασύλου.  Και εδώ θέλω να συμφωνήσω με τη 
συνάδελφο την κ. Σούπερμαν ότι η μείωση δεν είναι ότι ως διά μαγείας κάμνουμε πράγματα που δεν εγίνονταν 
πριν.  Γίνονται και κάποιες κινήσεις, πλην όμως το σημαντικό είναι ότι άλλαξαν οι πολιτικές στο παράνομο 
κράτος στα κατεχόμενα και άλλαξαν και οι ρυθμίσεις που αφορούν την ίδια την Τουρκία. 

Ανθρώπινες και αξιοπρεπείς δομές.  Επαρκής στελέχωση δομών και αρμόδιων υπηρεσιών.  Όποτε μας έχει 
ζητηθεί προσωπικό το έχουμε δώσει, όλα τα κόμματα ανεξαίρετα.  Αποφασιστική πάταξη  των κυκλωμάτων 
εμπορίας προσώπων και των διακινητών.  Αλήθεια, έχουμε αποτελεσματική πάταξη;  Ή έχουμε αναγνώριση 
της ύπαρξης του trafficking στην Κύπρο και οι αρμόδιοι και οι διωκτικές αρχές τις πλείστες φορές κλείνουν τα 
μάτια;  Για να μην πω ότι σήμερα το διακύβευμα του υπόκοσμου είναι ποιοι θα ελέγξουν τη νύχτα ανά το 
παγκύπριο, και ειδικότερα στη Λευκωσία! 

 Σύσταση, ναι, δικοινοτικής τεχνικής επιτροπής για τη μετανάστευση και εμπλοκή της Ύπατης 
Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες, πάντα υπό την αιγίδα του ΟΗΕ και πάντα στις 
δοσμένες συνθήκες, όπου δυστυχώς η γραμμή κατάπαυσης του πυρός για μας είναι το μαλακό μας 
υπογάστριο, διότι δεν ελέγχουμε τις κατεχόμενες περιοχές. Και βεβαίως προώθηση διμερών συμφωνιών για 
επαναπατρισμό μέσω της συμβολής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κάτι για το οποίο έγινε μια προσπάθεια η οποία 
όμως δεν έχει τελεσφορήσει.  Άρα, θεωρούμε ότι χρειάζονται επιπρόσθετες δράσεις, πέραν αυτών που γίνονται 
προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Και έρχομαι στο υφυπουργείο, κύριε Πρόεδρε.  Αστεϊζόμενος θα το πω, αλλά ας θεωρηθεί ως ρητορικό 
ερώτημα:  Αν όλα γίνονται κατά τρόπο εξαιρετικό στο πλαίσιο του υπουργείου, γιατί χρειάζεται υφυπουργείο;  
Αλλά, έστω!  Και εμείς θα ψηφίσουμε, πρέπει να πω, το κυβερνητικό νομοσχέδιο με τις αλλαγές που έχουμε 
επιφέρει και με τον εμπλουτισμό που έχουμε κατορθώσει να ενσωματώσουμε στο κείμενο.  Θα ήμασταν ακόμα 
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πιο ευτυχείς ως κοινοβουλευτική ομάδα, αν υιοθετείτο αυτή η θεσμικά ανώδυνη αλλά πολιτικά και από άποψης 
συμβολισμού σημαντική εισήγηση για τη δυνατότητα δημιουργίας δομής στο υφυπουργείο ένταξης και 
συμπερίληψης.  Αλλά εδώ πρέπει να πούμε και κάποια επιπρόσθετα πράγματα.  Υπάρχουν ελλείμματα και έχει 
δίκαιο η ΕΔΕΚ ως προς το ζήτημα του προβλήματος που θα προκύψει με την Υπηρεσία Αλλοδαπών και 
Μετανάστευσης, τη διαρχία που θα υπάρχει μεταξύ Αστυνομίας και Υφυπουργείου Μετανάστευσης.  Τα 
προβλήματα που θα ανακύπτουν θα είναι αυξημένα, διότι είναι ένα πράγμα να υπάρχει ένας υπουργός που 
έχει το πρόσταγμα και είναι άλλο πράγμα να υπάρχει ένας υφυπουργός, ο οποίος τυπικά δεν παρακάθεται καν 
σε Υπουργικό Συμβούλιο με βάση το Σύνταγμα, ο οποίος όμως θα δίδει οδηγίες σε μέλη του αστυνομικού 
σώματος.  Και αυτό θα δημιουργεί συνεχείς προστριβές και προβλήματα.  Το δεύτερο και μεγαλύτερο έλλειμμα 
είναι αυτό που ανέφερα, της έλλειψης πολιτικών συμπερίληψης και ένταξης. 

 Και θέλω να ολοκληρώσω με κάτι το οποίο άφησα τελευταίο, όχι γιατί έχει λιγότερη σημασία, αλλά διότι 
δεν είναι καθοριστικό ως προς την απόφασή μας για την ψήφιση, αλλά θεωρώ ότι θα πρέπει να είναι 
καθοριστικό από τούδε και στο εξής για την ευρύτερη συμπεριφορά μας ως προς τον σεβασμό μας προς το 
Σύνταγμα.  Ένας φοιτητής νομικής, στο πρώτο έτος, γνωρίζει ότι σε έξι άρθρα του Συντάγματος η άσκηση 
εκτελεστικής εξουσίας εναποτίθεται ρητά στο Υπουργικό Συμβούλιο, στον Πρόεδρο και στον Αντιπρόεδρο της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.  Με νομολογία του Ανωτάτου Δικαστηρίου ακόμα και το κατάλοιπο εξουσίας ασκείται 
από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Πουθενά, μα πουθενά, δεν υπάρχει οποιαδήποτε νύξη ή αναφορά σε 
υφυπουργεία!  Η μοναδική φορά, πριν από τριάντα χρόνια, που για πρώτη φορά υπήρξε προβληματισμός από 
τον τότε Γενικό Εισαγγελέα Κρίτωνα Τορναρίτη, αφού αναγνώριζε αυτή την πραγματικότητα, έδινε μία διέξοδο 
θεσμική λέγοντας ότι, αν θέλουν, κυβερνήσεις μπορούν να χρησιμοποιήσουν δημόσιους υπάλληλους που 
υπάγονται στα υπουργεία, που να τους αναθέτουν ειδικά καθήκοντα. 

 Έχουμε λοιπόν έξι υφυπουργεία έξω από το γράμμα του Συντάγματος, στο οποίο ομνύουμε πίστη ως 
εκλεγμένοι του λαού και των πολιτών, και αντιλαμβάνομαι ότι η κυβέρνηση τάζει νέα και νέα υφυπουργεία.  
Λοιπόν, πρέπει να μπει μια τελεία εδώ, διότι η στρέβλωση είναι πολύ μεγάλη και τη μη σύννομη -να το πω έτσι, 
όσο πιο διπλωματικά μπορώ- επιλογή που γίνεται ενδεχομένως να τη βρούμε μπροστά μας κάποια στιγμή.  
Και δεν τα λέει μόνο το ΑΚΕΛ αυτά.  Πλειάδα έγκριτων νομικών, και από πολιτικούς χώρους και ανεξάρτητοι, 
υπογραμμίζουν αυτή τη διάσταση.  Το λέμε, δεν το επικαλούμαστε ως άλλοθι, διότι εξάλλου θα 
υπερψηφίσουμε, αλλά κρούουμε τον κώδωνα του κινδύνου προς την εκτελεστική εξουσία και προς τους 
εαυτούς μας.  Πρέπει αυτό το πράγμα να σταματήσει το συντομότερο δυνατό, διότι είναι έξω από το γράμμα 
και από το πνεύμα του ίδιου του Συντάγματος. 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, με μία έκκληση.  Επειδή, με βάση τη συμφωνία που υπήρξε στο πρόσφατο 
παρελθόν, θα επανέλθουμε στην ολομέλεια της Βουλής με ολοκληρωμένη συζήτηση για το μεταναστευτικό, 
μπορεί να θεωρηθεί και ένας σταθμός ελέγχου για τη λειτουργία του υφυπουργείου με την πολιτική έκκληση 
πλέον προς την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη να εντείνει τις προσπάθειες, για να υιοθετηθούν και πολιτικές 
συμπερίληψης σε όλα τα επίπεδα, και στην πρόνοια και στην παιδεία και στην υγεία και στην εργασία.  Διότι 
μόνο έτσι θα αντιμετωπίσουμε ακραία φαινόμενα και μόνο έτσι θα σταματήσουμε να δίνουμε τροφή ή να 
βάζουμε βούτυρο στο ψωμί της ακροδεξιάς και του νεοφασισμού στην Κύπρο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον συνάδελφο τον Άριστο Δαμιανού. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Ονούφριος Κουλλά. 

 Κύριε Λεωνίδου, έρχεστε ένα λεπτό πάνω;  Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Πανίκος Λεωνίδου.) 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το πρώτο που πρέπει να πούμε είναι ότι όντως το μεταναστευτικό είναι ένα σοβαρό πρόβλημα και με το 
να το λέμε αυτό δεν δημιουργείται το πρόβλημα.  Δεν πρέπει να το υποβαθμίζουμε και ίσως το είχαμε 
υποβαθμίσει στο παρελθόν.  Όντως, θα ήταν λάθος να το υποβαθμίσουμε και, ναι, είναι αλήθεια ότι χρειάζονται 
πολιτικές ένταξης και συμπερίληψης και ενσωμάτωσης, αγαπητοί συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, και το λέει και η 
Ευρωπαϊκή Ένωση για το 1%-1,5% των μεταναστών που θα πάρουν τελικά άσυλο.  Κανένα πρόβλημα!  Αν 
συμφωνούμε σε αυτό, κανένα πρόβλημα.  Αυτό εννοεί η Ευρωπαϊκή Ένωση και κανένα πρόβλημα επίσης με 
αυτό που εννοεί η Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Είναι αλήθεια ότι η έκρηξη του φαινομένου όπως και η ύφεση του φαινομένου είναι από τυχαία γεγονότα 
τα οποία συμβαίνουν στη γύρω περιοχή.  Ο πόλεμος, ο δεκαετής και πλέον πόλεμος, ο εμφύλιος στη Συρία, το 
ISIS, που ταλαιπώρησε για δύο, τρία χρόνια την περιοχή μας, και πολλά άλλα γεγονότα στην Αφρική μπορούν 
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να αυξήσουν το πρόβλημα και την ίδια ώρα μπορεί να το φέρουν και σε μια ύφεση.  Άρα, δεν πρέπει να 
πανηγυρίζουμε και για την υφιστάμενη ύφεση του προβλήματος.  Κάποια βεβαίως εξαρτώνται από εμάς, αλλά 
υπάρχουν και κάποια δεδομένα που δεν πρέπει να ξεχνούμε.  Πρώτον, ότι η Κύπρος είναι ένα πολύ μικρό 
κράτος.  Δεύτερον, ότι είμαστε σε μια περιοχή η οποία συχνά έχει ανάφλεξη και δεν μπορεί να αλλάξει αυτό.  
Και τρίτον, ότι έχουμε την ανοικτή πληγή του Κυπριακού και μια Πράσινη Γραμμή δεκάδων χιλιομέτρων -180 
τόσων χιλιομέτρων- την οποία δύσκολα μπορούμε να ελέγξουμε και δεν θέλουμε να την κάνουμε και σκληρό 
σύνορο.  Αυτά είναι δεδομένα. 

 Εμείς πιστεύαμε και πιστεύουμε -και θεωρώ ότι δικαιωνόμαστε- ότι με τις σωστές πολιτικές και πολύ 
νούσιμα μπορούσαμε να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα και να το θέσουμε υπό έλεγχο.  Αγαπητοί συνάδελφοι, 
να το θέσουμε, λέω, υπό έλεγχο∙ το πιστεύαμε και όντως αυτά τα οποία ψηφίσαμε πριν από δυο, δυόμισι 
χρόνια, που, ναι, ήταν της δικής μας κυβέρνησης και η έμπνευση να δημιουργηθεί το Γραφείο Επιστροφών και 
να αρχίσει να ενισχύεται και με τα κατάλληλα κίνητρα, όντως αποδεικνύεται ότι με νόμιμα μέσα, με νόμιμους 
τρόπους, με σωστές νομοθεσίες και με ανθρωπισμό μπορούμε να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα.  
Πειραματίστηκε η προηγούμενη κυβέρνηση και σε κάποια μέτρα που δεν απέδωσαν;  Πολύ σωστά.  Έπρεπε 
να πειραματιστούν, γιατί υπήρξε μια τεράστια έκρηξη λόγω των συγκυριών που είπα προηγουμένως.  Άρα, 
εμείς λέμε ότι μπορεί να αντιμετωπιστεί και να ελεγχθεί όχι με ακραίες ενέργειες, όχι με αποφάσεις του τύπου 
να κόψουμε τα κονδύλια για τη σίτιση, για να πεθάνουν της πείνας παιδιά, γυναίκες και ούτω καθεξής, που δεν 
μας το επιτρέπουν τα δικά μας ανθρωπιστικά αισθήματα, όχι με την άσκηση βίας βεβαίως, αλλά ούτε με 
συνθήματα ούτε με πολιτική εκμετάλλευση του θέματος, όχι με υποβάθμιση βεβαίως του ζητήματος, όπως είπα 
προηγουμένως, ούτε και με επικοινωνιακές, δημοσιογραφικές διασκέψεις.  Έχουμε εισηγήσεις και τις έχουμε 
παρουσιάσει για το τι μπορούμε καλύτερα να κάμουμε σήμερα εμείς και να ενισχύσουμε την προσπάθεια να 
τεθεί υπό έλεγχο το πρόβλημα, αλλά και το τι πρέπει και ποιες πρέπει να είναι οι θέσεις μας εντός Ευρωπαϊκής 
Ένωσης που όντως χρειάζεται περισσότερη αλληλεγγύη και καλύτερες αποφάσεις σε εκείνο το επίπεδο για 
όλους.  Άρα, με σοβαρότητα και σεμνότητα μπορούμε να πετύχουμε ακόμα περισσότερα, αγαπητοί 
συνάδελφοι, αυτή είναι η δική μας η προσέγγιση.  Εγώ θα συμφωνήσω ότι πρέπει να βάλουμε μια τελεία στα 
υφυπουργεία∙ είπαμε κάποιοι τομείς είναι απαραίτητο να γίνουν, είπαμε και αυτό είναι απαραίτητο να γίνει.  
Φυσικά, αν συνεχίσει ο υπουργός να μας λέει για μεγάλες επιτυχίες, θα μπορούσαμε να πούμε δεν χρειάζεται 
ή, κύριε Δαμιανού, εγώ θα έλεγα ότι, αν ο κ. Ιωάννου κάμνει τόση καλή δουλειά, μπορεί να φοβηθούμε να 
αναλάβει κάποιος άλλος υφυπουργός να συνεχίσει αυτό το έργο.   

 Εν πάση περιπτώσει, θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο.  Πιστεύουμε ότι όντως μπορεί να έχει καλύτερα 
αποτελέσματα στη συνέχεια, όχι απλά και μόνο από τον διοικητικό διαχωρισμό και την ανάληψη της ευθύνης 
από ένα άλλο πολιτικό πρόσωπο, αλλά πρωτίστως με σωστές πολιτικές, επιτάχυνση των διαδικασιών και με 
όλα αυτά που γίνονται μέχρι σήμερα για τα οποία βάλαμε τις βάσεις και μπορούν να γίνουν πολύ πολύ 
καλύτερα στη συνέχεια.  

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ)   

 Ο κ. Λουκαΐδης, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προφανώς, δεν θα αναφέρω τα όσα έχουν λεχθεί από τον σύντροφο τον Άριστο Δαμιανού και από τη 
Μαρίνα Νικολάου.  Θα προσεγγίσω το ζήτημα από μια ευρύτερη σκοπιά, γιατί, ενώ δεν συζητούμε επί της 
ουσίας για τις πολιτικές της χώρας μας ή της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη μετανάστευση, αλλά μια καινούργια 
δομή κρατική που θα διαχειρίζεται -όχι στο σύνολό τους- μέρος των ζητημάτων της μετανάστευσης, γιατί 
δυστυχώς φαίνεται να μένει έξω ένα βασικό κομμάτι που αφορά στη συμπερίληψη, εντούτοις η συζήτηση έχει 
πάει εφ’ όλης της ύλης για το μεταναστευτικό.  Και νομίζω ότι αυτονόητα για κάποιους συζητά για το αυτονόητο 
και δεν συζητά για τις αιτίες που παρουσιάζεται αυτό το μαζικό πλέον φαινόμενο στις κοινωνίες μας∙ 
πραγματικά, δεν συζητά για την ουσία του ζητήματος και επιχειρεί να κάμνει προσωρινή διαχείριση.   

 Ποιες έν’ οι βασικές αιτίες που έχουμε αυτό το κύμα μαζικής μετανάστευσης;  Οι ιμπεριαλιστικοί πολέμοι, 
επεμβάσεις στα εσωτερικά άλλων κρατών, πραξικοπήματα, μαζικές παραβιάσεις ανθρωπίνων δικαιωμάτων, 
προσπάθεια επιβολής της ηγεμονίας κάποιων σε αυτό τον πλανήτη με όλα τα μέσα που έχουν στη διάθεσή 
τους, χωρίς να μετρούν την ανθρώπινη ζωή, την ανθρώπινη αξιοπρέπεια.  Αυτά που κάποιοι τα αποκάλεσαν 
εθνικό συμφέρον στην προηγούμενη συζήτηση και μου κάμνει έκπληξη να ακούω -με ικανοποίηση πρέπει να 
πω- για Συρία, για ISIS. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή όντως οι Σύριοι πρόσφυγες είναι το μεγαλύτερο ρεύμα που έχουμε 
σήμερα στη χώρα μεταναστών, προσφύγων ουσιαστικά, αιτητών ασύλου, ξεχάσαμε ποια ήταν η θέση ενός 
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εκάστου σε αυτή τη χώρα;  Κάποιοι υποστήριζαν τις ιμπεριαλιστικές επεμβάσεις στη Συρία στο όνομα του να 
σωθεί τάχατες ο συριακός λαός από τον Άσαντ, την ώρα που κάποιοι εξ ημών, εμείς δηλαδή, καταγγέλλαμε 
αυτά που γίνονταν κατά παράβαση του Διεθνούς Δικαίου και την ίδια ώρα προειδοποιούσαμε για όλα όσα 
έρχονται. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πάνω από τον μισό πληθυσμό στη Συρία, είτε είναι πρόσφυγες είτε είναι εκτοπισμένοι, ως αποτέλεσμα 
της επέμβασης των Αμερικανών, των Δυτικών, για να σώσουν τον συριακό λαό, πέρα από την ολική σχεδόν 
καταστροφή της χώρας, την τεράστια ανθρωπιστική κρίση, την καταστροφή των υποδομών, κάποιοι έχουν 
ευθύνη.  Πρέπει να μην ξεχνάμε ότι κάποιοι στήριζαν και το ISIS στα πρώτα στάδια του πολέμου και για μακρό 
χρονικό διάστημα∙ και ευρωπαϊκά κράτη και η Ευρωπαϊκή Ένωση η ίδια και πάλι κάποιοι εκάμναν πλάτες.  
Μπορεί να μην τα γνωρίζουν κάποιοι συνάδελφοι και αναφέρθηκαν στο ISIS, αλλά, ξέρετε, αυτά τα πράγματα 
τα καταγγέλλαμε από ευρωπαϊκά βήματα ως ΑΚΕΛ και δεν υπήρχε αντίλογος, διότι αυτό συνέβαινε.  Δεν θέλω 
να επεκταθώ.  Κάποιοι έχουν ευθύνες και, για να πάω πίσω και στο ζήτημα που συζητήσαμε ως πρώτο θέμα, 
είναι γνωστός ο σχεδιασμός Νετανιάχου να στείλει στην έρημο του Σινά 2,3% Παλαιστινίους, όσους θα αφήσει 
ζωντανούς τουλάχιστον, στην έρημο του Σινά, και μάλιστα επιδίωξε να επιβάλει το σχέδιό του απευθυνόμενος 
και στην Κυπριακή Δημοκρατία, για να διαμεσολαβήσει.  Δεν ξέρω αν καταλαβαίνετε τι λέω.  Δεν θέλω να πω 
κάτι περισσότερο.  Δεδομένος ο σχεδιασμός.  Πού θα καταλήξουν οι σχεδιασμοί Νετανιάχου, αν αφεθούν να 
υλοποιηθούν;  Σε τι θα οδηγήσουν;  Και κάποιοι, και σε αυτή την αίθουσα, κάμνουν πλάτες σε όσα εγκλήματα 
διαπράττει το κράτος του Ισραήλ.  Αλλά μετά θα έχουμε πρόβλημα και θα χύνουμε μίσος και δηλητήριο!   

 Δεύτερη διάσταση, που έχει να κάμει με τις αιτίες του μεταναστευτικού.  Η Ευρώπη, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι…  Για να έχουμε εικόνα, πριν να πω για την Ευρώπη να πω έτσι κάποια στατιστικά, για να έχουμε 
όλοι υπόψη μας κάποια πράγματα.  Η πορεία της Αφρικής και ειδικότερα της υποσαχάριας:  Ενδιάμεσος ηλικία 
σήμερα με βάση τα στοιχεία του ΟΗΕ 17,6 έτη στην υποσαχάρια, 18,6 έτη σε όλη την υπόλοιπη Αφρική, σε όλη 
την Αφρική...  Λοιπόν, από 1,1 δις που είναι σήμερα θα πάει σε 2,1 δις το 2050 και σε 3,4 δις το 2100.  Στη 
γειτονική μας Αφρική αναφερόμαστε.  Δηλαδή, το 2050 ένας στους τέσσερις θα είναι Αφρικανός και ένας στους 
τρεις το 2100.  Ένας στους τρεις ανθρώπους σε αυτό τον πλανήτη, γείτονές μας!  Στην Ευρώπη, πάλι με βάση 
τα στοιχεία, ο πληθυσμός της Ευρώπης προφανώς μειώνεται∙ ήταν 746 εκατομ. το 2021 και πάει στα 704 
εκατομ. το 2050.  Το 1950 ο πληθυσμός της γηραιάς ηπείρου άγγιζε το 22% του παγκόσμιου πληθυσμού.  
Σήμερα πόσα είναι;  9,5% και θα πάει 7,3% το 2050.  Ερώτημα:  Υπάρχει κάποιος λογικός άνθρωπος που δεν 
μπορεί να σκεφτεί ότι αυτή η δημογραφική αλλαγή στον πλανήτη σε μεγάλο βαθμό θα σημαίνει ακόμα 
μεγαλύτερα μεταναστευτικά ρεύματα, αν δεν αλλάξουν πολιτικές που αφορούν την «καταλήστευση» των πόρων 
της αφρικανικής ηπείρου, των χωρών και των λαών της αφρικανικής ηπείρου, αν δεν τερματιστούν οι 
νεοαποικιακές πολιτικές σε βάρος της αφρικανικής ηπείρου και από την Ευρώπη;  Για να μην πω πρωτίστως 
από την Ευρώπη και τις ΗΠΑ ασφαλώς.   

 Ξεκάθαρα, εμείς έχουμε ευθύνη να ενεργήσουμε με τρόπο, ώστε ο κόσμος αυτός να μπορεί να ζει, να 
αναπτύσσεται με αξιοπρέπεια στις χώρες του και να μην κάμνει αυτό που έκαμνε και ο κυπριακός λαός.  Οι 
άνθρωποι από αυτή τη χώρα που είτε για λόγους οικονομικής ανάγκης, στερήσεων είτε εξαιτίας του πολέμου 
και της εισβολής αναγκάστηκαν, αναγκαστήκαμε σε μαζικά κύματα μετανάστευσης, γιατί και εμείς οι ίδιοι έχουμε 
βιώσει ανάλογα δεδομένα...  Λοιπόν, εκεί πρέπει να στρέψουμε την προσοχή μας.  Σε ό,τι αφορά τις αιτίες 
λοιπόν αυτού του φαινομένου.  Βεβαίως, υπάρχουν σε όλα τα θέματα, όπως και σε αυτά που ανάφερα, δύο 
προσεγγίσεις.  Από τη μια, να πάρεις μέτρα, για να σταματήσουν τα φαινόμενα που έχω αναφέρει, οι πολέμοι, 
η «καταλήστευση» των πόρων∙από την άλλη, να καλλιεργείς το μίσος για αυτούς τους ανθρώπους.  Όχι να 
καταπολεμάς τα φαινόμενα που προκαλούν αυτές τις προκλήσεις, αλλά να καταπολεμάς και να καλλιεργείς το 
μίσος για ανθρώπους.   

 Αντίστοιχα και εσωτερικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και πάλι δύο είναι οι επιλογές:  Να παρουσιάζεις 
αυτούς τους ανθρώπους ως τους αποδιοπομπαίους τράγους, να τους φορτώνεις όλα τα προβλήματα της 
κοινωνίας και να τους θεωρείς υπεύθυνους για όλα, μα όλα!  Και μάλιστα να ισχυρίζεσαι, όταν είσαι ακροδεξιός, 
ότι, αν δεν ήταν τούτοι, οι Κύπριοι πολίτες θα τύγχαναν όχι απλά καλύτερης αντιμετώπισης από το κράτος, 
αλλά θα επιλύονταν και όλα τα προβλήματα!  Αυτό το κοινωνικά ανάλγητο κράτος, που ταλαιπωρεί τους 
πολίτες, που δεν στηρίζει επαρκώς τους πολίτες, αν δεν υπήρχαν μετανάστες, οι πρόσφυγες, αυτόματα θα 
εγίνετουν ένα κράτος με τη μεγαλύτερη δυνατή φροντίδα προς τους πολίτες.  Ένα τεράστιο ψέμα, και πάλι για 
να καλλιεργήσουν κάποιοι το μίσος, και πάλι για να καλλιεργήσουν κάποιοι το μίσος!   

 Κάποια στοιχεία:  Δεν είναι 1% που εγκρίνεται.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που μας εδοθήκαν στην 
επιτροπή Εξωτερικών πολύ πρόσφατα, το 4% των αιτητών ασύλου εγκρίνεται.   Να έχουμε υπόψη μας 
ότι η συντριπτική πλειοψηφία των δαπανών για τις υποδομές σε ποσοστό πάνω από 95% προέρχεται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, τις υποδομές για τη διαχείριση των θεμάτων μετανάστευσης.   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Μας κάνετε μαθήματα… 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  Μιλά ο συνάδελφός μας, ο οποίος ολοκληρώνει σε τριάντα δεύτερα.  

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να έχουμε υπόψη μας -και καταλήγω- ότι δεν είναι με τη βία, το ρατσιστικό μίσος, τη ξενοφοβία που 
αντιμετωπίζονται αυτά τα προβλήματα, αλλά με αποφασιστικότητα και πολιτικές στο επίπεδο της Ευρώπης και 
της χώρας μας, που αντιμετωπίζουν τις αιτίες του ζητήματος με ανθρωπιά, με αλληλεγγύη, αλλά και με τήρηση 
της νομιμότητας σε όλα τα επίπεδα, μαζί τζιαι σε ακόμα ένα κομμάτι, που νομίζω εν αναφέρθηκε, το κομμάτι 
της αδήλωτης εργασίας, για το οποίο πρέπει να γίνουν πάρα πολλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη.  

 Ναι, κύριε Ονούφριε. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα αξιοποιήσουμε και εμείς τα υπόλοιπά μας δεκατέσσερα λεπτά, για να επεξηγήσω τη 
δική μας θεωρία και όλες τις δικές μας γεωπολιτικές αναλύσεις.  Ξέρουμε τι είναι το ISIS…  Θα έρθω στο βήμα 
βεβαίως… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μέχρι να έρθει στο βήμα ο κ. Κουλλά, να πω, πριν να ξεκινήσει ο κ. Κουλλά…  Kύριε Κουλλά, δώσε μου 
ένα δευτερόλεπτο να πω το εξής:  Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω για την ιστορία ότι ο πρώην Υπουργός 
Εσωτερικών, ο κ. Νουρής, έκανε ένα αξιόλογο έργο και είναι αυτός που τροχοδρόμησε την πρόσληψη των 
τριακοσίων φυλάκων της Πράσινης Γραμμής στη γραμμή αντιπαράταξης, οι οποίοι κάνουν εξαιρετική δουλειά, 
και πολλά άλλα που έπραξε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γι’ αυτό πρέπει να το πούμε, για λόγους αντικειμενικής 
ιστορίας. 

 Λοιπόν… 

 Κάτω το χέρι σου, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κόβεις τον συνάδελφό σου; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Όχι, δεν θα κόψω… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυριάκο, είμαστε εντός της διαδικασίας, έχουμε ακόμα δεκατέσσερα λεπτά. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Σας παρακαλώ πάρα πολύ! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Σε κανένα θέμα δεν έχουμε εξαντλήσει τον χρόνο μας.  Σε κανένα! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δεν νομίζω ότι είναι σωστό να μη σεβόμαστε τη διαδικασία εδώ πέρα. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Αυτό κάναμε όλη μέρα σήμερα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δεν είναι εδώ συζήτηση και ανάλυση του μεταναστευτικού.   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Εντάξει.  

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 Είναι ένας θεσμός που χτίζεται, πάνω σε αυτό θα έπρεπε να περιοριστούμε και όχι να μπαίνουμε σε 
γεωπολιτικές αναλύσεις. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω τις δικές μας απόψεις και αναλύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυριάκο μου, δεν χρειαζόταν η παρέμβαση, διότι είναι μέσα στους συμφωνημένους χρόνους που 
κινούνται οι συνάδελφοι.  Λίγη  υπομονή! 

 Λοιπόν, κύριε Κουλλά, συνεχίστε. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Συμφωνώ απόλυτα ότι είναι πολύπλοκα τα φαινόμενα,  υπάρχουν πηγές των αιτιών που καταλήγουν σε 
ανθρώπους που θέλουν να φύγουν από τη χώρα τους και να πάνε κάπου αλλού.  Και πού θέλουν να πάνε;  
Στις φιλελεύθερες δημοκρατίες.  Δεν θέλουν ούτε σε κομμουνιστικά κράτη να πάν’ ούτε σε δικτατορίες θέλουν 
να πάν’.  Και τώρα τι θα λέμε δηλαδή;  Ότι ο Άσαντ είναι ένας δημοκράτης, που μια χαρά ήταν οι πολίτες του, 
και του επιτέθηκαν κάποιοι άλλοι ή τα σχεδίασαν οι όποιοι Ευρωπαίοι, δήθεν, οι Αμερικάνοι;  Και, ναι, 
υπήρχαν, μέσα στο εσωτερικό είχε επιτεθεί με χημικά όπλα σε Κούρδους και σε άλλες εθνότητες.   

 Και κάποιες επεμβάσεις είναι, για να προστατεύσουν ανθρώπους, δεν είναι πάντοτε για συμφέροντα, 
όπως μονολιθικά το ΑΚΕΛ θέλει να αναλύει τα πολιτικά φαινόμενα στον πλανήτη σύμφωνα με τη δική του 
ρητορική, και είναι το μόνο που καταλαβαίνει όλα αυτά τα φαινόμενα και εμείς δεν καταλαβαίνουμε! 

 Η φτώχια είναι η κύρια αιτία, κύριε Λουκαΐδη, ναι.  Και φτωχές ήταν ποιες χώρες;  Οι πρώην 
κομμουνιστικές χώρες, και ο κομμουνισμός μια φτώχια έφερε, που έκανε ανθρώπους να θέλουν να φύγουν.  
Αλλά και σε δικτατορίες, βεβαίως.  Και αν σε μια δικτατορία που σφαγιάζεται κόσμος τη μια λέμε δεν 
επενέβησαν οι Δυτικοί, για να σώσουν τον απλό κόσμο, τα γυναικόπαιδα, και τους ζητούμε και εξηγήσεις 
πολλές φορές.  Γιατί δεν επενέβησαν οι Ευρωπαίοι να σώσουν τον άμαχο πληθυσμό από έναν στυγνό 
δικτάτορα;  Kαι άλλες φορές, όταν επέμβουν, τους κατηγορούμε αυτομάτως ότι είναι για συμφέροντα που το 
κάνουν.   

 Άρα, δεν αντιλέγω ότι υπάρχουν και πολλά άλλα πράγματα, αλλά όχι από μία μόνο οπτική να 
αναλύουμε ένα πολύπλοκο φαινόμενο, ναι, την τάση ανθρώπων να θέλουν να φεύγουν, γιατί καταπιέζονται 
από καθεστώτα ή από λανθασμένες πολιτικές πρωτίστως των χωρών τους και των ηγετών τους και σε όποιον 
έπεσε να κρατά τα ηνία της χώρας και τους αναγκάζει, ναι, να φύγουν.   

 Και δεν μπορώ να ακούω ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση περίπου ευθύνεται για την Αφρική, όταν υπάρχουν 
τα αντίθετα κιόλας φαινόμενα, κύριε Λουκαΐδη.  Γεωργοί κάνουν τώρα διαμαρτυρίες, επειδή συν τοις άλλοις 
κάποιες ξένες χώρες, χωρίς να πληρούν τα πρότυπα τα γεωργικά, τους έχει δώσει η Ευρωπαϊκή Ένωση… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι οι Ευρωπαίοι ολιγάρχες. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 …προνομιακό καθεστώς εις την εισαγωγή προϊόντων χωρίς δασμούς από φτωχές χώρες είτε της 
Λατινικής Αμερικής είτε της Αφρικής, για να υποβοηθηθούν χώρες για την οικονομική τους ανάπτυξη, και όταν 
δαπανά δισεκατομμύρια για αναπτυξιακή βοήθεια πολλών χωρών που το έχουν ανάγκη…  Θα μπορούσα να 
πω πάρα πολλά, αλλά, όντως, και εμείς αυτό κάναμε, δεν εξαντλήσαμε σχεδόν σε κανένα θέμα τον χρόνο μας.  
Αυτό θα κάνω και τώρα και θα μείνω μέχρι εδώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Θα τον δώσω στο Δημοκρατικό Κόμμα τον χρόνο σας, κύριε Κουλλά. 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

 Ευχαριστώ, Ονούφριε, για την κατανόηση. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Για την ιστορία, πέντε λεπτά έχει το Δημοκρατικό Κόμμα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 
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 Ε, όχι, το Δημοκρατικό Κόμμα έχει έξι και με αυτά που πήραμε από τον Συναγερμό είναι κοντά στα 
δεκαέξι. 

 (Γέλια) 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Εντάξει, σε δύο λεπτά. 

 Πρέπει να πω -η αφορμή ήταν η τοποθέτηση του κ. Λουκαΐδη- ήταν ένα απόσπασμα -και συμφωνώ στα 
περισσότερα μαζί του- από την ομιλία μου στον προϋπολογισμό, αλλά με ερέθισε πάρα πολύ ο κ. Κουλλά.  
Είπε για τη φτώχια της Αφρικής.  Φτωχοί άνθρωποι που έρχονται στα φιλελεύθερα κράτη της Ευρώπης.  Και 
γιατί είναι φτωχοί, κύριε Κουλλά;  Γιατί θέλουμε να δώσουμε €50 δις, ώστε να συνεχίζει ένας παράλογος 
πόλεμος στην Ουκρανία;  Είναι φτωχοί εδώ και πενήντα χρόνια, γιατί το νεοαποικιακό σύστημα έχει κάμει 
αυτούς τους ανθρώπους ακόμα φτωχότερους;  Και επειδή θέλετε να αλλάξετε τον πληθυσμό της Ευρώπης για 
τους λόγους τους οικονομικούς, τους λογιστικούς, πρέπει να υποφέρουν τούτοι οι φτωχοί άνθρωποι και να 
πνίγονται μες στη Μεσόγειο και πρέπει να μας κάμνετε κηρύγματα σοβαρότητας ευρωπαϊκής;  Λυπούμαι πολύ!  
Μεγαλύτεροι υποκριτές από εσάς τους νεοφιλελεύθερους δεν υπάρχουν.  Ξέρετε γιατί δεν υπάρχουν;  Γιατί η 
μόνη έννοια που έχετε είναι οι λογιστικοί αριθμοί.   

 Και κάτι τελευταίο.  Όλοι οι συνάδελφοι, και να πάω και λίγο στο ΑΚΕΛ -συγχωρέστε με σύντροφοι- αλλά 
είμαστε ενήμεροι ’πού το 2017 από αρμόδιες υπηρεσίες ότι οι φτωχοί οι Σύριοι που λέτε, κύριε Λουκαΐδη, είναι 
Τουρκμένοι που χρησιμοποιεί ο κ. Ερντογάν και γνωρίζαμε όλες οι πολιτικές δυνάμεις, ξέρετε από πού το 
γνωρίζαμε, ότι υπάρχει σχέδιο, όπως υπήρχε και στο Αιγαίο, για να μεταφέρονται αυτοί οι Τουρκμένοι, οι 
περισσότεροι εκ των οποίων ήταν στο ISIS. 

 Και το τελευταίο.  Η περίφημη «αραβική άνοιξη», που είναι ο χειρότερος χειμώνας της ανθρωπιάς στην 
Αφρική και όχι μόνο, ήταν οργανωμένη, καθοδηγούμενη από την ιμπεριαλιστική λογική των Ηνωμένων 
Πολιτειών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είναι δορυφόρος των Ηνωμένων Πολιτειών.  Αυτό δεν έχει σχέση 
με το αν αγαπούμε την Ευρώπη ή αν έχουμε όραμα Ευρώπης.  Άλλωστε, ένας Έλληνας δεν μπορεί να έχει 
άλλο όραμα εκτός από το ευρωπαϊκό, που είναι ακριβώς ο αρχαίος ελληνικός πολιτισμός, η αλληλεγγύη, η 
ανθρωπιά.  Τα υπόλοιπα είναι για να περνούμε την ώρα μας!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μυλωνά. 

 Κύριε Λεωνίδου, έχεις τον λόγο. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχεις τέσσερα λεπτά, κύριε Λεωνίδου, έν’ μετρημένος ο χρόνος. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, να ακουστεί ο συνάδελφός μας! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Παρ’ όλο που είχα ετοιμαστεί να μιλήσω για περισσότερο χρόνο, θα αρκεστώ στον χρόνο που μου έχει 
αναθέσει το προεδρείο.   

 Όπως έχουμε πει προηγουμένως διαμέσου του προέδρου μας και του συνάδελφου του κ. Σαββίδη, το 
υφυπουργείο αποτελεί ακόμη ένα εργαλείο, ένα πρόγραμμα, αν θέλετε, το οποίο θα συνδράμει, θα βοηθήσει 
στο να αντιμετωπίσουμε ριζικά ενδεχομένως -βάζω το «ενδεχομένως»- το πρόβλημα του μεταναστευτικού. 

 Αφουγκραζόμενη λοιπόν την κοινωνία και την ανησυχία όλων μας, η κυβέρνηση κατέθεσε αυτό το 
νομοσχέδιο.  Όλοι κατά καιρούς στα πολιτικά μας προγράμματα εξαγγέλλαμε την ίδρυση υφυπουργείου για το 
μεταναστευτικό.  Τα στοιχεία που υπάρχουν είναι, όντως, πάρα πολύ ανησυχητικά, αφού τα τελευταία χρόνια η 
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κάθοδος μεταναστών είναι συνεχώς αυξητική.  Συνεπώς, με τη συνέχιση των ίδιων ρυθμών εισροής, οι 
μετανάστες θα αποτελούν σύντομα μεγάλο τμήμα των κατοίκων της Κυπριακής Δημοκρατίας.   

 Ασφαλώς, ο μέσος Κύπριος διακρινόταν πάντοτε για τα φιλόξενα αισθήματά του και δεν διακατεχόταν 
από ξενοφοβικές διαθέσεις.  Δεκάδες χιλιάδες αλλοδαποί στο παρελθόν εργάστηκαν και ρίζωσαν στον τόπο 
μας -για παράδειγμα, μετά τον πόλεμο στον Λίβανο- και αυτοί πρόκοψαν και προσέφεραν πάρα πολλά στη 
χώρα με την εργασία τους.   

 Όμως, τώρα συμβαίνει κάτι που είναι πολύ δύσκολο να καταστεί διαχειρίσιμο.  Η διαρκής έλευση 
ανθρώπων, κυρίως από την αφρικανική ήπειρο, αλλά και από την Ασία, που δύσκολα μπορούν να 
απορροφηθούν από τις παραγωγικές δραστηριότητες, μας φέρνει μπροστά στην απειλή εμφάνισης 
περιθωριοποιημένων πληθυσμών, γκέτο διαρκών παραβατικών συμπεριφορών, πολλώ δε μάλλον που δεν 
πρόκειται για μια κατάσταση που έχει ημερομηνία λήξης!  Και αυτό το διαπιστώνουμε με διάφορα δυσάρεστα 
περιστατικά που καταγράφονται συνεχώς, αλλά και τα θλιβερά γεγονότα που βιώσαμε πέρσι σε Πάφο και 
Λεμεσό.   

 Ο προβληματισμός και οι ανησυχίες μας, κύριε Πρόεδρε, αυξάνονται και από τη βεβαιότητα πως πίσω 
από αυτό το φαινόμενο βρίσκεται η ίδια η Άγκυρα, η οποία εδώ και καιρό έχει εργαλειοποιήσει το 
μεταναστευτικό, όπως αποδέχονται πλέον και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, επιχειρώντας να το χρησιμοποιήσει 
για δικό της όφελος.  Είναι προφανές ότι, αν δεν ληφθούν μέτρα αντιμετώπισης του προβλήματος, αύριο θα 
είναι αργά.  Πρέπει να σταλεί επιτέλους το μήνυμα ότι η Κύπρος δεν είναι ξέφραγο αμπέλι.  Όταν γίνει γνωστό 
ότι οι όροι παραμονής στη χώρα είναι αυστηροί και υπάρχει προοπτική μόνο για τους πραγματικά δικαιούχους 
ασύλου, τότε θα υπάρξει και δεύτερη σκέψη για τους επίδοξους παράτυπους μετανάστες.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πόσους μετανάστες μπορεί να αντέξει μια κοινωνία χωρίς τον κίνδυνο να εμφανίσει κρίσιμες 
δυσλειτουργίες ή/και να καταρρεύσει;  Και αυτό είναι ένα πρόβλημα όχι μόνο ποσοτικό, αλλά και ποιοτικό.  
Κατά πόσο οι μεταναστευτικοί πληθυσμοί μπορούν να αφομοιωθούν από τα πολιτισμικά πρότυπα της 
Ευρώπης;  Βλέπουμε, για παράδειγμα, ότι δεν είναι τόσο απλό και είναι και πολύ ανησυχητικά τα φαινόμενα 
στη γηραιά ήπειρο.  Πολλά παραδείγματα υπάρχουν για το πώς αντιμετωπίζει πλέον η Γερμανία ή οι άλλες 
χώρες τα φαινόμενα αυτά. 

 Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι ο χρόνος λιγοστεύει, θα ήθελα να σχολιάσω την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εξατμίστηκε, κύριε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, να αιτιολογήσω τη θέση του Δημοκρατικού Κόμματος, γιατί δεν θα 
στηρίξουμε την τροπολογία του ΑΚΕΛ.  Με όσα ο ίδιος ο Υπουργός Εσωτερικών κατέθεσε ενώπιον των 
διαφόρων επιτροπών και κατά τη συζήτηση, έχει κατατεθεί ένα σχέδιο δράσης το οποίο περιλαμβάνει όλους 
τους πυλώνες της αποτελεσματικής διαχείρισης του μεταναστευτικού και κυρίως που αφορά την ομαλή 
ενσωμάτωση και συμπερίληψη των νόμιμων μεταναστών.   

 Αυτό που θέλω να καταδείξω είναι ότι ήδη στο νομοσχέδιο που θα ψηφίσουμε σε λίγο σε νόμο αυτή η 
αρμοδιότητα, αυτή η εξουσία θα παρέχεται από τον ίδιο τον υφυπουργό, να δημιουργήσει ομάδες οι οποίες θα 
αξιολογούν και θα αξιοποιήσουν ακριβώς αυτούς τους πυλώνες δράσης που αφορούν την ενσωμάτωση.  Δεν 
είμαστε εναντίον της ενσωμάτωσης, νοουμένου ότι θα υπάρξουν οι προϋποθέσεις.  Και δεν είναι με το όνομα 
και την αλλαγή του υπουργείου που θα δοθεί η εξουσία.  Φτάνει που υπάρχει στον νόμο η υποχρέωση και η 
δυνατότητα συγχρόνως από τον ίδιο τον υφυπουργό πλέον και το υφυπουργείο να δημιουργήσουν όλες αυτές 
τις προϋποθέσεις.   

 Γι’ αυτό τον λόγο πιστεύουμε είναι περιττή η προσθήκη αυτή που εισηγείται το ΑΚΕΛ με την τροπολογία 
του στο όνομα του υφυπουργείου. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λεωνίδου. 

 Περατωθείσης της συζητήσεως επί του νομοσχεδίου, θα προχωρήσουμε στην ψήφιση.  

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Όχι, κύριε, έχει ομιλητές ακόμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, με συγχωρείτε. 
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 Έχουμε χρόνο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, έχουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος.  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την πλευρά της ΕΔΕΚ έχουμε δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι λίγο παραπάνω, είναι δύο και είκοσι, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα είμαι πάρα πολύ σύντομος, αρχίζοντας από τα εύκολα.  Όσον αφορά τις τροπολογίες, εμείς την τρίτη 
τροπολογία του ΑΚΕΛ θα την ψηφίσουμε.  Όσον αφορά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  Μιλά ο συνάδελφος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τρίτη τροπολογία, για τη Διεύθυνση Ένταξης τζιαι τη Διεύθυνση Επιστροφών, για να λειτουργήσει το 
υπουργείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από ’κεί και πέρα, είναι προφανές ότι οφείλουμε να κάνουμε έναν διαχωρισμό.  Άλλο οι πολιτικοί 
πρόσφυγες που προέρχονται από τις εμπόλεμες περιοχές, που το έχουμε πει πάρα πολλές φορές ότι 
οφείλουμε να τους προσφέρουμε με βάση και τον διεθνή νόμο την κατοχύρωση των ανθρώπινων δικαιωμάτων 
τους, και άλλο οι παράνομοι οικονομικοί μετανάστες που έρχονται.  Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και θα πρέπει να 
υπάρχει αυτός ο διαχωρισμός.  Κάποιοι δεν θέλουν να κάνουν αυτό τον διαχωρισμό, κάποιοι θέλουν να τους 
βάζουν όλους στην ίδια μοίρα.  Και την ώρα που συζητούμε ότι δεν ψηφίζουμε τους προϋπολογισμούς που 
αφορούν τη διαχείριση του προβλήματος, δεν μας έχουν πει, όταν μέσα σε αυτούς τους πολιτικούς πρόσφυγες 
περιλαμβάνονται και οι Ουκρανοί, τι κάμνουμε.  Εκεί δεν τους δίνουμε τα επιδόματα;  Δεν τους δίνουμε αυτά 
που πρέπει;  Πόσα λεφτά πληρώσαμε για τους Ουκρανούς που φιλοξενήσαμε στην Κύπρο;  Τα ξενοδοχεία και 
όλα τα υπόλοιπα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν φιλοξενούμε, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Βεβαίως, φιλοξενήσαμε και φιλοξενούμε.  Εκεί δεν τρέχει τίποτα, εκεί τηρούμε σιωπή.  Γιατί;  Γιατί 
είμαστε υποστηρικτές του Ζελένσκι ενδεχομένως κάποιοι.  Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο έχουμε στη μια 
περίπτωση διαφορετική συμπεριφορά, στην άλλη διαφορετική συμπεριφορά.  Επίσης, δεν έχουμε δει για αυτές 
τις ρατσιστικές εκδηλώσεις που έγιναν στη Χλώρακα και στη Λεμεσό ποιοι ήταν πίσω από τις κινητοποιήσεις.  
Ποιοι ήταν;  Επειδή ήμουν παρών, ξέρω ποιοι ήταν.  Και εδώ είναι τεράστια ευθύνη της Αστυνομίας.  Τι έκαμεν 
η Αστυνομία;  Έχει και φωτογραφίες, έχει και στοιχεία, υπάρχουν τα πάντα!  Γιατί δεν αντέδρασε;  Γιατί δεν 
προσήγαγε αυτούς που έκαμαν αυτά τα έκτροπα στη δικαιοσύνη και τους αφήνει στην ουσία χωρίς τιμωρία και 
χωρίς να κατηγορηθούν;  Για να διαιωνίζουμε αυτό το ζήτημα. 

 Και τελειώνω με το τελευταίο, σε αυτό που είχε πει ο συνάδελφος ο Παύλος Μυλωνάς.  Πότε ήταν 
καλύτερα τα πράγματα;  Επί Καντάφι ή σήμερα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καλό το παράδειγμα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Κύριε Λίνο. 

 Και μετά θα πάμε στον κ. Δημήτρη Δημητρίου και να πάμε στην ψηφοφορία. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πρόεδρε, πόσο χρόνο έχω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχεις τριάντα δεύτερα μόνο. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Να το κάμουμε ενάμισι λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εξαντλήθηκε ο χρόνος σας κατά είκοσι δεύτερα, αλλά εν θα χαθεί ο κόσμος για ενάμισι λεπτό. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πρόεδρε, 

 Ο κ. Σιζόπουλος…  Αντιλαμβάνομαι ότι η ΕΔΕΚ το τελευταίο διάστημα, τα τελευταία χρόνια πολιτεύεται 
κυρίως με το ψέμα.  Στον τελευταίο προϋπολογισμό, επειδή είπε για τους Ουκρανούς και έχει έτσι μία ιδιαίτερη 
ευαισθησία, υπήρχε σχετικό κονδύλι στο Υφυπουργείο Πρόνοιας, είχαμε διαχωρίσει το κονδύλι για τους 
Ουκρανούς.  Μπορείτε να ανατρέξετε στις τροπολογίες μας στον προϋπολογισμό, για να δείτε αν έχουμε 
αποκόψει ή όχι το κονδύλι των Ουκρανών.  Δεν το έχουμε αποκόψει, επειδή ακριβώς οι Ουκρανοί είναι 
πρόσφυγες από εμπόλεμη ζώνη! 

 Δεύτερον, δεν είχα σκοπό να απαντήσω στο ΑΚΕΛ, θα είμαι πολύ σύντομος.  Όταν συζητούσαμε στο 
Συνεδριακό για την τροποποίηση της τελευταίας εισήγησης της κυβέρνησης για την περίοδο εξέτασης του 
ασύλου, καλώ όλους τους συνάδελφους να ανατρέξουν στην εισήγηση του ΑΚΕΛ για τον χρόνο εξέτασης των 
αιτήσεων.  Επίσης, καλώ τους συνάδελφους να ανατρέξουν στις τροπολογίες που είχε το ΑΚΕΛ για τους 
τριακόσιους οριοφύλακες.  Και αν πάμε πίσω και στα δύο προηγούμενα νομοσχέδια από την πρώτη μας θητεία 
-μιλώ για τη θητεία του ΕΛΑΜ- στις δύο συζητήσεις για τα κυβερνητικά νομοσχέδια, με τις τροπολογίες του 
ΑΚΕΛ το βέβαιο είναι ότι δεν θα υπήρχε μείωση του προβλήματος.  Επειδή θα αυξάναμε τον χρόνο εξέτασης, 
θα δίναμε περισσότερα κίνητρα στους παράνομους μετανάστες. 

 Και ένα τελευταίο σχόλιο -το είπα και στο βήμα, το είπε και ο Σωτήρης, θα το ξαναπώ- εάν κάποιος 
θεωρεί ότι εμείς θέλουμε το πρόβλημα να συνεχίσει να υπάρχει, τότε μακάρι να λυθεί το πρόβλημα και να μην 
χρειάζεται να μιλούμε για το πρόβλημα, πολύ απλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λίνο. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Δημήτρης Δημητρίου, πρόεδρος της επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου Διοικήσεως. 

 Κύριε Δημητρίου. 

 Έχουν χρόνο οι συνάδελφοι; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Πόσο χρόνο έχουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχεις, έχεις. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Έχουμε δέκα λεπτά. 

 Ωραία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι τόσος όντως; 
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ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Όχι, εμείναν σας δεκαέξι. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Όχι, δέκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

 Θα είναι σύντομος ο συνάδελφος. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Σύντομα, δεν θα τον εξαντλήσω τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα είναι σύντομος. 

 Ευχαριστώ. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Θέλω δυο, τρία σημεία, έτσι να αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι.   Έχουμε μπροστά μας 
ένα νομοσχέδιο που αφορά τη δημιουργία ενός υφυπουργείου.  Ακούστηκαν μέχρι και αφορισμοί για το αν 
έγινε έργο ή αν αντιμετωπίστηκε το πρόβλημα από την προηγούμενη κυρίως κυβέρνηση.  Να σας θυμίσω και 
τη συνταγματική τροποποίηση που έγινε τότε για τη μείωση του χρόνου εξέτασης και τη μείωση του χρόνου 
έφεσης των αποφάσεων, σε περίπτωση άρνησης πολιτικού ασύλου, να σας θυμίσω το πώς αντιμετωπίστηκε 
το ζήτημα των εικονικών φοιτητών και των εικονικών γάμων, να σας θυμίσω τον διπλασιασμό και των δικαστών 
του Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας, αλλά και τον πολλαπλασιασμό των λειτουργών της 
Υπηρεσίας Ασύλου.  Αυτά θα πρέπει να τα πούμε, γιατί κάποια στιγμή επαρανόησα, ακούγοντας πολλούς 
συναδέλφους, ότι δεν έγινε τίποτε τα τελευταία χρόνια. 

 Βεβαίως, για να είμαστε δίκαιοι, ο νυν Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Κωνσταντίνος Ιωάννου, έχει κάνει μια 
πάρα πολύ καλή δουλειά.  Νομίζω υπογραμμίστηκε από όλους, και από τους κυβερνώντες και από τους 
αντιπολιτευόμενους.  Βεβαίως, γεννάται στο δικό μου το μυαλό μία εύλογη απορία:  Αφού τα καταφέρνουμε 
τόσο καλά, χωρίς υφυπουργείο, με τον νυν Υπουργό Εσωτερικών, ίσως να μην είναι αναγκαιότητα η 
δημιουργία αυτού του υφυπουργείου;  Να μην τα χαλάσουμε στο τέλος και τη δουλειά που γίνεται!  Αν ο νέος 
υφυπουργός, ώσπου να αντιληφθεί, να συντονίσει υπηρεσίες και άλλων υπουργείων κ.λπ., ελπίζω να μην 
κάμουμε βήματα προς τα πίσω.  Και επειδή δικαίως και σωστά αυτά τα ζητήματα μπαίνουν κάποια στιγμή και 
κάτω από ένα ιδεολογικοπολιτικό πέπλο και συζήτηση, θέλω να επαναλάβω για άλλη μια φορά πως ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός ακολουθεί πολιτικές του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος, που δεν έχουν καμία 
σχέση με ακροδεξιές, ρατσιστικές, εθνικιστικές προσεγγίσεις ακροδεξιών κομμάτων ή και του ΕΛΑΜ στην 
Κύπρο. 

 Αυτά τα λέω, γιατί το ΑΚΕΛ αρέσκεται στο να τα ισοπεδώνει, στο να μας βάλλει στο ίδιο σακί.  Δικαίωμά 
τους!  Πολιτική κάνουμε!  Εμείς όμως θα πρέπει να απαντούμε, να διαχωρίζουμε τη θέση μας, τονίζοντας τον 
σεβασμό στην αξιοπρέπεια των ανθρώπων που έρχονται στην Κύπρο και αιτούνται πολιτικό άσυλο. 

 Συμφωνώ πως τα ζητήματα ενσωμάτωσης και συμπερίληψης οφείλουμε να τα δούμε και αυτούς τους 
ανθρώπους που εγκρίνεται η αίτησή τους για πολιτικό άσυλο και θα μείνουν στον τόπο μας θα πρέπει να τους 
ενσωματώσουμε ορθά και με τον καλύτερο τρόπο.  Και να ξέρετε ότι τα παιδιά αυτά έχουν έναν λόγο 
παραπάνω να προσπαθούν να αποδεικνύουν πως αγαπούν αυτό τον τόπο.  Και εγώ δεν θα ξεχάσω ποτέ πως 
πέρσι στις 25 του Μάρτη στη γιορτή του σχολείου που φοιτά η κόρη μου -του δημοτικού σχολείου- έτυχε και 
την ώρα του εθνικού ύμνου στεκόταν μπροστά μου μια συμμαθήτρια της κόρης μου από τη Συρία και έψαλλε 
τον εθνικό ύμνο με την πιο δυνατή φωνή από όλα τα παιδιά της τάξης.  Αυτό να μην το ξεχνάμε ποτέ και 
έχουμε υποχρέωση να ενσωματώνουμε σωστά και τα παιδιά, αλλά και τους ενήλικες. 

 Αυτά λέγοντας, προφανώς τα είπαν και οι συνάδελφοι, θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο και ελπίζουμε 
η πολιτική επιλογή του Προέδρου της Δημοκρατίας σε αυτό το υφυπουργείο, το καίριο, το κρίσιμο, το 
νευραλγικό, να είναι πετυχημένη ή πιο πετυχημένη από πολλές επιλογές που έκανε μέχρι σήμερα, ούτως 
ώστε… Βλέπω τους συγκυβερνώντες αρχηγούς που χαμογελούν, έτσι, με αυτά που είπα… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα τα πούμε σε λίγο. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 …ούτως ώστε να μην κάνουμε βήματα προς τα πίσω σε αυτό το καίριο ζήτημα. 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Δημητρίου. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού.  Εγώ να μη μιλώ, επειδή είπα ψέματα! 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Είναι για το ΕΛΑΜ που είπα.    

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Α!  Τα ψέματα ποια είναι;  Δηλαδή ένας πολιτικός πρόσφυγας που έρχεται ’πού την Ουκρανία, ένας 
πολιτικός πρόσφυγας που έρχεται από το Κουρδιστάν, ένας πολιτικός πρόσφυγας που έρχεται ’πού την πόλη, 
περιοχή της Συρίας ή από την Παλαιστίνη την εμπόλεμη έχουν διαφορετικά δικαιώματα αντιμετώπισης;  Να μας 
τα απαντήσουν τούτα!  Γιατί δεν μας απαντάτε για τους τραμπουκισμούς που κάμνετε;  Δεν είσαστε εσείς πίσω 
’πού τα έκτροπα της Χλώρακας;  Ήμουν παρών!  Τι έγινε; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Βεβαίως, είδα και ποιος τα οργάνωνε.  Έτσι;  Να σας τα πω, ό,τι ώρα θέλετε!  Και όχι μόνο αυτά, να 
πούμε και άλλα πράγματα, άμα θέλετε.  Από ’κεί και πέρα λοιπόν, τα πράγματα πρέπει να τα ξεχωρίζουμε.  
Καταλαβαίνουμε τους λόγους και τις σκοπιμότητες, αλλά την ίδια στιγμή είμαστε περήφανοι, ας πούμε, για έναν 
Αντετοκούνμπο, που τιμά την Ελλάδα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι!  Είμαστε περήφανοι ενδεχομένως για κάποιους από αυτούς που είναι νομιμοποιημένοι στην Κύπρο 
και υπηρετούν σήμερα υπηρεσία στην Εθνική Φρουρά, όταν κάποιοι που πουλούμε ανέξοδο πατριωτισμό δεν 
υπηρετούμε στην Εθνική Φρουρά.  Αυτά να μην τα ξεχνούμε και κάποια στιγμή θα χρειαστεί να ανοίξουμε τον 
κατάλογο των θεμάτων για συζήτηση.  Δεν θα μείνει κλειστός!  Γι’ αυτό μη μας προκαλείτε! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Το λοιπόν, έχει περατωθεί η συζήτηση νομίζω… 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Να μην απαντήσω, Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λίνο μου, νομίζω είπες την άποψή σου, απαντήθηκε, να το αφήκουμε ώς δαμαί.  Έν’ εύκολο; 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ για την κατανόηση, αγαπητέ μου Λίνο. 

 Το λοιπόν, έχει περατωθεί η συζήτηση.  Ευχαριστούμε όλους για τις σωστές και εποικοδομητικές 
απόψεις που ακούστηκαν. 

 Και τώρα θα προχωρήσουμε στην ψηφοφορία για το σχετικό νομοθέτημα που αφορά το Υφυπουργείο 
Μετανάστευσης. 

 Προχωρούμε τώρα με τις τροπολογίες.  Έχουμε πρώτα την αναθεωρημένη τροπολογία της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, η οποία έχει τρία μέρη. 

 Κύριε γραμματέα, παρακαλώ διαβάστε την πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ιδρύσεως Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2023» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί η φράση 
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«Υφυπουργείο Μετανάστευσης και Διεθνούς Προστασίας» και η φράση «Υφυπουργός Μετανάστευσης και 
Διεθνούς Προστασίας», όπου αυτές απαντούν και σε οποιαδήποτε γραμματική παραλλαγή, με τις φράσεις 
«Υφυπουργείο Μετανάστευσης, Διεθνούς Προστασίας και Ένταξης» και «Υφυπουργός Μετανάστευσης, 
Διεθνούς Προστασίας και Ένταξης»,  αντίστοιχα, στην κατάλληλη γραμματική παραλλαγή. 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η τροποποίηση της ονομασίας του προτεινόμενου 
υφυπουργείου, ώστε να περιληφθεί σε αυτή η έννοια της ένταξης των προσώπων τα οποία διαμένουν 
νόμιμα στη Δημοκρατία. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για την τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κύριε Λεωνίδου, ψηφίστε για την τροπολογία. 

 Να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ, είμαστε στο στάδιο της ψηφοφορίας. 

 Το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Δώδεκα ψήφοι υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, δώδεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Παρακαλώ να διαβαστεί η δεύτερη τροπολογία, αγαπητέ Νίκο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να αντικατασταθεί η λέξη «ένταξη», 
όπου αυτή απαντά και σε οποιαδήποτε γραμματική παραλλαγή, με τις λέξεις «ένταξη και συμπερίληψη», στην 
κατάλληλη γραμματική παραλλαγή. 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εισαγωγή στο κείμενο του νομοσχεδίου του όρου 
«συμπερίληψη» όσον αφορά στην ένταξη πολιτών τρίτων χωρών, δεδομένου ότι η σχετική ορολογία 
μεταξύ άλλων σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης περιλαμβάνει την εν λόγω έννοια. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και να μας πει το αποτέλεσμα ο αγαπητός 
Νίκος, από τη γραμματεία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Δώδεκα ψήφοι υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, δώδεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Και προχωρούμε στην τρίτη τροπολογία.  Παρακαλώ να αναγνωστεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να προστεθεί στο 
τέλος του το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

«(6) Στο Υφυπουργείο δύναται να συσταθεί και να λειτουργεί για σκοπούς διοικητικής διάρθρωσης: 
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 α. Διεύθυνση Ένταξης και Συμπερίληψης, για τον καταρτισμό στρατηγικής ένταξης και 
συμπερίληψης πολιτών τρίτων χωρών που διαμένουν νόμιμα στη Δημοκρατία, για τον 
συντονισμό δράσεων για την υλοποίησή της και για την αναγκαία συνεργασία με αρμόδια 
υπουργεία, υπηρεσίες και αρχές του κράτους·  

 β. Διεύθυνση Επιστροφών, για τον χειρισμό θεμάτων επιστροφής των παράτυπων μεταναστών 
και σύναψης διμερών συμφωνιών με τρίτες χώρες για σκοπούς συνεργασίας σε θέματα 
επιστροφών και επανεισδοχής.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η παροχή δυνατότητας δημιουργίας στη δομή του 
προτεινόμενου υφυπουργείου μεταξύ άλλων δύο διευθύνσεων, ήτοι της Διεύθυνσης Ένταξης και της 
Διεύθυνσης Επιστροφών. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για την τρίτη τροπολογία των συναδέλφων εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Και το αποτέλεσμα, κύριε Νίκο, είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Δεκαπέντε ψήφοι υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαπέντε ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Και τώρα προχωρούμε με την τροπολογία της ΕΔΕΚ.  Να διαβαστεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ιδρύσεως Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου και για Συναφή Θέματα 

Νόμος του 2023» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να προστεθεί στο 
εδάφιο (4), αμέσως μετά την παράγραφο (β), η ακόλουθη νέα παράγραφος: 

«(γ) 

 

η Υπηρεσία Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της Αστυνομίας Κύπρου, με την υφιστάμενη δομή, 
υπαγόμενη επιχειρησιακά στο Υφυπουργείο και διοικητικά στον Αρχηγό Αστυνομίας.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η υπαγωγή επιχειρησιακά της Υπηρεσίας Αλλοδαπών και 
Μετανάστευσης της Αστυνομίας Κύπρου στο Υφυπουργείο Μετανάστευσης και Διεθνούς Προστασίας, με 
απώτερο στόχο την άμεση και αποτελεσματική αξιοποίησή της προς υλοποίηση του έργου του 
υφυπουργείου. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πανίκο Λεωνίδου) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία, κύριε Λεωνίδου. 

 Το αποτέλεσμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Τρεις ψήφοι υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και δώδεκα αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, τρεις ψήφους υπέρ και δώδεκα αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου τώρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ίδρυση και αρμοδιότητες Υφυπουργείου.  Άρθρο 3. 

 Μνημόνια συνεργασίας.  Άρθρο 4. 

 Στελέχωση Υφυπουργείου και μεταφορά υπηρεσιών και τμημάτων.  Άρθρο 5. 

 Μεταφορά προσωπικού.  Άρθρο 6. 

 Παροχή υπηρεσιών από μέλη της Αστυνομίας.  Άρθρο 7. 

 Διορισμός Υφυπουργού, εξουσίες και αρμοδιότητες.  Άρθρο 8. 

 Διάρκεια θητείας Υφυπουργού.  Άρθρο 9. 

 Ασυμβίβαστο.  Άρθρο 10. 

 Αποζημίωση και συνταξιοδοτικά ωφελήματα Υφυπουργού.  Άρθρο 11. 

 Προϋπολογισμός Υφυπουργείου.  Άρθρο 12. 

 Ετήσια έκθεση.  Άρθρο 13. 

 Παρουσία Υφυπουργού στις συνεδρίες του Υπουργικού Συμβουλίου και υποβολή προτάσεων.  Άρθρο 
14. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 15. 

 Εκκρεμούσες δικαστικές διαδικασίες ή βάσεις αγωγής.  Άρθρο 16. 

 Συναφθείσες συμβάσεις και διοικητικές ή άλλες πράξεις.  Άρθρο 17. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 18. 

 Εκχώρηση αρμοδιοτήτων.  Άρθρο 19.  

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, λίγη ησυχία!   

 Κυρία Φωτεινή! 

 Κύριε Δίπλαρέ μου!  Είμαστε στο στάδιο της ψηφοφορίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Υπέρ σαράντα, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 20 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Ίδρυσης Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Διεθνούς 
Προστασίας και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Υπέρ τριάντα εννιά, μία ψήφος εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα εννιά ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να διορθωθεί η ψήφος μου, γιατί κατά λάθος πάτησα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να διορθωθεί από τη γραμματεία και να παρακαλέσω, κύριε Χρύση, την άλλη φορά να είσαι 
προσεκτικός κύριος! 

 Άρα, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 25 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2024 Νόμος του 2024». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 25 θέματος είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας για το οικονομικό έτος 2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2024 Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Ευθύμιος Δίπλαρος, πρόεδρος Μαρίνα Νικολάου 

 Σάβια Ορφανίδου  Χρύσανθος Σαββίδης 

 Χαράλαμπος Πάζαρος Χρίστος Χρίστου 

 Νίκος Κέττηρος  

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, οι οποίες 
πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Φεβρουαρίου 2024.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου 
Επιτρόπου Εποπτείας ΓΕΣΥ και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
(ΟΑΥ), συνοδευόμενος από μέλη του διοικητικού συμβουλίου και της διεύθυνσης του οργανισμού. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα 
μέλη της επιτροπής κ. Μαρίνος Σιζόπουλος, Χρίστος Χριστόφιας και Μιχάλης Γιακουμή, καθώς και το μη μέλος 
της κ. Μάριος Μαυρίδης. 

Ο προϋπολογισμός του ΟΑΥ για το έτος 2024 είναι πλεονασματικός και προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €1.662.660.000 και έσοδα ύψους €1.662.839.339, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από έσοδα του 
Γενικού Συστήματος Υγείας (ΓΕΣΥ) (€1.647.189.339), από κρατική χορηγία για συγχρηματοδοτούμενα έργα 
(€8.600.000) και από διάφορα διοικητικά έσοδα (€7.050.000). 

Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΟΑΥ για το έτος 2024 αφορούν κυρίως στα ακόλουθα: 

1. Δαπάνες ΓΕΣΥ (€1.620.090.000, εκ των οποίων το €1.615.090.000 αντιστοιχεί στις αμοιβές των 
παροχέων υπηρεσιών φροντίδας υγείας και τα €5.000.000 σε άλλες δαπάνες). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€32.800.000), οι οποίες προορίζονται να καλύψουν: 

α. τις αποδοχές του προσωπικού (€8.577.923), 

β. την αμοιβή του προέδρου, των μελών του διοικητικού συμβουλίου και των μελών των 
συμβουλευτικών επιτροπών (€207.281) και 

γ. άλλες δαπάνες (€24.014.796). 

3. Αναπτυξιακές δαπάνες (€9.670.000), οι οποίες προορίζονται να καλύψουν: 

α. μέρος της συνολικής δαπάνης για την ανάπτυξη και τις προσαρμογές του συστήματος 
πληροφορικής του ΓΕΣΥ (€8.600.000), 

β. την αγορά λογισμικών, μηχανογραφικού και άλλου εξοπλισμού (€850.000), 

γ. τις βελτιώσεις γραφειακών χώρων (€100.000) και 
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δ. την αγορά εξοπλισμού γραφείου και επίπλων (€100.000). 

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€100.000). 

Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΑΥ ενημέρωσε την επιτροπή ότι για το 2024 τόσο τα 
έσοδα όσο και τα έξοδα του οργανισμού είναι αυξημένα σε σχέση με προηγούμενα έτη και διευκρίνισε ότι αυτό 
οφείλεται στην ένταξη καινοτόμων φαρμάκων στο ΓΕΣΥ, στην ένταξη των ποδολόγων στους παρόχους 
υπηρεσιών φροντίδας υγείας και στην ένταξη νέων νοσηλευτηρίων και Τμημάτων Ατυχημάτων και Επειγόντων 
Περιστατικών (ΤΑΕΠ) ιδιωτικών νοσηλευτηρίων στο ΓΕΣΥ.  Σημείωσε περαιτέρω ότι το Υπουργείο Οικονομικών 
εισηγήθηκε τη μείωση του ποσού του προϋπολογισμού που υπέβαλε ο ΟΑΥ για το 2024 και ως εκ τούτου, σε 
περίπτωση κατά την οποία επαληθευτούν οι αρχικές προβλέψεις του οργανισμού, ενδέχεται εντός του 
τρέχοντος έτους να απαιτηθούν πρόσθετες πιστώσεις.  Επιπροσθέτως, ανέφερε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με πρόσφατη αναλογιστική μελέτη, το ΓΕΣΥ είναι βιώσιμο και διαθέτει αποθεματικό για τρεις 
μήνες.  Η διεύθυνση ωστόσο του ΟΑΥ παρακολουθεί την υλοποίηση του προϋπολογισμού του 
οργανισμού σε μηνιαία βάση και προτίθεται να ζητήσει τη διενέργεια νέας αναλογιστικής μελέτης και το 
επόμενο έτος. 

2. Ο ΟΑΥ ενέταξε το 2023 στο ΓΕΣΥ καινοτόμα φάρμακα αξίας €40 εκατομ. και αναμένεται να εντάξει 
αντίστοιχης αξίας καινοτόμα φάρμακα και το 2024. 

3. Καταβάλλεται μεγάλη προσπάθεια από τον ΟΑΥ να εντάξει νέες τεχνολογίες και αναλώσιμα στο ΓΕΣΥ, 
ώστε τόσο οι ιατροί όσο και οι χειρουργοί να έχουν τη δυνατότητα να παρέχουν υψηλής ποιότητας 
υπηρεσίες φροντίδας υγείας. 

4. Όσον αφορά τον έλεγχο και την εποπτεία των παρόχων υπηρεσιών φροντίδας υγείας, στο λογισμικό του 
ΓΕΣΥ υπάρχουν ασφαλιστικές δικλίδες, ώστε να ελέγχονται οι καταχωρίσεις στις οποίες αυτοί 
προβαίνουν.  Επιπροσθέτως, το Υπουργείο Οικονομικών έχει εγκρίνει νέες θέσεις τις οποίες αιτήθηκε ο 
ΟΑΥ, ώστε εντός του 2024 ο οργανισμός να είναι σε θέση να εντατικοποιήσει τους διενεργούμενους 
ελέγχους και την εποπτεία.  Στο τέλος του δεύτερου εξαμήνου του 2024 αναμένεται να ολοκληρωθεί το 
νέο λογισμικό, το οποίο θα διενεργεί αυτόματους ελέγχους και θα ειδοποιεί τους χειριστές του για 
περιπτώσεις πιθανών καταχρήσεων, επιτρέποντας στοχευμένους ελέγχους παράλληλα με τους 
δειγματοληπτικούς ελέγχους που διενεργούνται από τον οργανισμό. 

5. Σε σχέση με τη διασφάλιση της ποιότητας των παρεχόμενων υπηρεσιών, ο ΟΑΥ προβαίνει στην έκδοση 
σχετικών πρωτοκόλλων και κατευθυντήριων γραμμών.  Πρόσφατα εφαρμόστηκαν τα ποιοτικά κριτήρια 
αξιολόγησης των προσωπικών ιατρών και των νοσηλευτηρίων με θετικά αποτελέσματα, ωστόσο ο 
οργανισμός βρίσκεται σε συνεχή διαβούλευση με τους παρόχους και τα νοσηλευτήρια για βελτίωση του 
εφαρμοστέου μοντέλου, το οποίο θα επαναξιολογηθεί. 

6. Εντός του 2023 εντάχθηκαν στο ΓΕΣΥ νέες υπηρεσίες, όπως των ποδολόγων, επεκτάθηκαν οι 
παρεχόμενες υπηρεσίες ιατρικής αποκατάστασης, ώστε να καλύπτουν και ασθενείς με νευρολογικές 
παθήσεις, πολυτραυματίες και καρδιοχειρουργικά περιστατικά, ενώ, μόλις τεθούν στη διάθεση του ΟΑΥ 
περισσότερες κλίνες από κέντρα αποκατάστασης, θα διευρυνθούν περαιτέρω οι εν λόγω υπηρεσίες.  
Επιπλέον, εντάχθηκαν στο ΓΕΣΥ νέα ιδιωτικά νοσηλευτήρια, καθώς και ΤΑΕΠ στη Λευκωσία και στη 
Λεμεσό και επεκτάθηκαν οι εφημερίες των προσωπικών ιατρών. 

7. Σε συνεργασία με το Υπουργείο Υγείας αναμένεται η ολοκλήρωση σημαντικών νομοσχεδίων τα οποία 
θα παρέχουν στον ΟΑΥ τα απαραίτητα εργαλεία, για να επιτελέσει αποτελεσματικά το έργο του, όπως 
τα νομοσχέδια που αφορούν την ανακουφιστική φροντίδα, την ιατρική αποκατάσταση, τη λειτουργία των 
ασθενοφόρων και την αδειοδότηση νοσηλευτηρίων, καθώς και η ολοκλήρωση των σχετικών 
κανονισμών. 

Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού μέλη της επιτροπής υπέβαλαν διευκρινιστικές 
ερωτήσεις και ζήτησαν περαιτέρω ενημέρωση για επιμέρους ζητήματα, τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Τον αριθμό των μονάδων που αναλογούν σε κάθε συμβεβλημένο με τον ΟΑΥ νοσηλευτήριο. 

2. Τους λόγους που δικαιολογούν την αύξηση του προϋπολογισμού του ΟΑΥ κατά 75% από τον πρώτο 
χρόνο λειτουργίας του μέχρι σήμερα. 

3. Τις λίστες αναμονής σε ειδικούς ιατρούς. 

4. Τον αριθμό των περιστατικών που παραπέμπονται από ιδιωτικά νοσηλευτήρια σε νοσηλευτήρια του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥΠΥ), καθώς και τη φύση των εν λόγω περιστατικών και 
λεπτομέρειες για τις επιπτώσεις στην αμοιβή των νοσηλευτηρίων του ΟΚΥΠΥ, τα οποία δεν μπορούν να 
αρνηθούν την περίθαλψη των εν λόγω ασθενών. 

5. Τον τρόπο υπολογισμού της αμοιβής ειδικού ιατρού και ειδικότερα του τρόπου εξακρίβωσης του χρόνου 
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που πράγματι αφιερώνει ο ιατρός ανά ασθενή, ώστε αυτός να συναρτάται με το ύψος της αμοιβής που 
λαμβάνει ανά επίσκεψη. 

6. Ανάλυση του κονδυλίου για εκπαίδευση των παροχέων υπηρεσιών φροντίδας υγείας, που ανέρχεται στο 
ποσό του €1 εκατομ., λαμβάνοντας υπόψη ότι, για να συμβληθεί πάροχος με τον ΟΑΥ, απαιτείται να 
πληροί συγκεκριμένες προϋποθέσεις και κριτήρια. 

7. Την πορεία υλοποίησης της απόφασης για τη μεταφορά από το Υπουργείο Υγείας στον ΟΑΥ της 
αρμοδιότητας για αποστολή ασθενών στο εξωτερικό για θεραπεία. 

Μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου του ΟΑΥ όπως καταθέσει 
στην επιτροπή στοιχεία σε σχέση με την κατανομή του κονδυλίου για την αμοιβή των συμβεβλημένων με τον 
οργανισμό ιδιωτικών νοσηλευτηρίων για τα έτη 2022, 2023 και 2024, καθώς και αναλυτική κατάσταση για την 
κατανομή του κονδυλίου για επικοινωνία, δημοσιεύσεις και δημοσιότητα για τα έτη 2022, 2023 και 2024. 

Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΑΥ επιφυλάχθηκε να ενημερώσει γραπτώς την επιτροπή 
για τα πιο πάνω ζητήματα, που τέθηκαν στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού.  Ωστόσο, σημείωσε 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο ΟΑΥ ετοιμάζει έκθεση αξιολόγησης του ΓΕΣΥ στη βάση αντίστοιχων εκθέσεων άλλων κρατών. 

2. Η αύξηση του προϋπολογισμού του ΟΑΥ οφείλεται στη γενικότερη αύξηση τιμών που παρατηρείται τα 
τελευταία χρόνια και στην ένταξη νέων υπηρεσιών στο ΓΕΣΥ.  Στόχος του ΟΑΥ είναι η αύξηση της 
ποιότητας των παρεχόμενων υπηρεσιών χωρίς να υπονομεύεται η βιωσιμότητα του ΓΕΣΥ. 

3. Παρατηρούνται λίστες αναμονής όσον αφορά συγκεκριμένους ιατρούς, τους οποίους προτιμούν οι 
δικαιούχοι, μπορούν όμως να εξυπηρετηθούν από άλλους ιατρούς της αντίστοιχης ειδικότητας, ενώ ένας 
αριθμός επισκέψεων των ιατρών διατηρείται ελεύθερος για εξυπηρέτηση επειγόντων περιστατικών.  
Περαιτέρω, ο ΟΑΥ έχει πρόσφατα δημιουργήσει δύο είδη παραπεμπτικών, τα παραπεμπτικά ρουτίνας 
και τα επείγοντα, ώστε να δύναται ο ειδικός ιατρός να διακρίνει τη σοβαρότητα κάθε περιστατικού και να 
δώσει προτεραιότητα όπου χρειάζεται. 

4. Για τα φαινόμενα καταχρήσεων ευθύνονται τόσο ιατροί όσο και δικαιούχοι και πρέπει να ενισχυθεί ο 
προσωπικός ιατρός, ώστε να μπορεί να προστατεύσει το ΓΕΣΥ από τις καταχρήσεις.  Το μικρό 
πληθυσμιακό μέγεθος της χώρας καθιστά την υποβολή σχετικών καταγγελιών στον οργανισμό πιο 
δύσκολη και ως εκ τούτου δεν επιτρέπει τη στοχευμένη και εις βάθος έρευνα συγκεκριμένων 
περιπτώσεων.  Ωστόσο, ο ΟΑΥ καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για μείωση των καταχρήσεων. 

5. Η εκπαίδευση των προσωπικών ιατρών περιλαμβάνει μεταξύ άλλων σεμινάρια για την εφαρμογή των 
εγκυκλίων του οργανισμού που αφορούν τις διαδικασίες. 

6. Η αποστολή ασθενών στο εξωτερικό για θεραπεία αποτελεί πλέον αρμοδιότητα του ΟΑΥ για την οποία 
καταβάλλει το κόστος, ωστόσο ακόμα δεν έχει αναλάβει τη διεκπεραίωση, καθότι εκκρεμεί η ετοιμασία 
του σχετικού κανονιστικού πλαισίου εντός του οποίου θα νομιμοποιείται να ενεργεί ο ΟΑΥ ως νομικό 
πρόσωπο δημοσίου δικαίου. 

7. Το ύψος αμοιβής των ιατρών ανά επίσκεψη καθορίζεται σε συνεργασία με τις αντίστοιχες ιατρικές 
εταιρείες. 

Η εκπρόσωπος του Γραφείου Επιτρόπου Εποπτείας ΓΕΣΥ επιφυλάχθηκε να υποβάλει γραπτώς τις 
ερωτήσεις της στον ΟΑΥ και να τις κοινοποιήσει στην επιτροπή. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της τοποθέτησης της επιτροπής επί του νομοσχεδίου, με πλειοψηφία των 
μελών της, αποφασίστηκε όπως στο κείμενο ενσωματωθεί πρόνοια βάσει της οποίας ουδεμία δαπάνη δύναται 
να διενεργηθεί εκ μέρους του ΟΑΥ για την αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα, με εξαίρεση υφιστάμενες 
συμβάσεις για τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της, πρόνοια η οποία συνάδει 
με αντίστοιχη ρύθμιση που περιλήφθηκε στον κρατικό προϋπολογισμό του 2024. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, 
κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και του μέλους της βουλευτή του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση 
του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΑΥ για το έτος 2024. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Βεβαίως! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχει, έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε. 

 Νομίζω δικαιωματικά ο γιατρός δικαιούται να μιλήσει, ο κ. Μαρίνος. 

 Έχουμε άλλο γιατρό εδώ μέσα;  Φαντάζομαι συμφωνείτε όλοι να μιλήσει μόνο ο γιατρός. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

(Αστειευόμενος) 

 Εντάξει, κύριε, μια εισήγηση του προεδρείου, αν δέχονται… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αγαπητέ Πρόεδρε,  

 Συνάδελφοι, συναδέλφισσες, 

 Συζητούμε και φέτος τον προϋπολογισμό του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, ο οποίος έχει την ευθύνη 
της διαχείρισης, αν όχι του μεγαλύτερου, ενός από τα μεγαλύτερα κοινωνικά έργα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Δυστυχώς, θα πρέπει για ακόμη μία φορά να υποδείξουμε αυτά τα οποία θεωρούμε ως αναγκαία και 
απαραίτητα, για να γίνουν διορθώσεις εις το σύστημα, έτσι ώστε να μπορέσει να ανταποκριθεί στις προσδοκίες 
του λαού μας και κυρίως να ανταποκριθεί στη βασική φιλοσοφία του συστήματος υγείας, που η βασική του 
φιλοσοφία είναι στην ουσία η δυνατότητα ελεύθερης επιλογής γιατρού και νοσηλευτηρίου από την πλευρά των 
ασθενών και κυρίως η δυνατότητα προσφοράς υψηλής ποιότητας περίθαλψης στους πολίτες, κυρίως σε 
αυτούς που προέρχονται από τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, που δεν έχουν την οικονομική δυνατότητα 
να την εξασφαλίσουν με άλλους πόρους, καθώς επίσης στους πολίτες της υπαίθρου, που λόγω ακριβώς του ότι 
κατοικούν σε απομακρυσμένες περιοχές δεν έχουν τη δυνατότητα να έχουν τις υπηρεσίες που προσφέρονται 
στα αστικά κέντρα. 

 Ο προϋπολογισμός για το 2024 ανέρχεται στο €1.615.000.000.  Αυτό σημαίνει -σε σχέση με τις μελέτες 
που είχαν γίνει για την ολική υλοποίηση και εφαρμογή του ΓΕΣΥ ότι θα ανερχόταν στα €920 εκατομ.- 75% 
αύξηση μέσα σε τέσσερα χρόνια.  Ένα ποσό το οποίο αντιλαμβάνεστε ότι είναι ιδιαίτερα υπερβολικό.  Είναι 
κατανοητό ότι μέσα στις συνθήκες όπως έχουν διαμορφωθεί αναμένεται μία λογική αύξηση του 
προϋπολογισμού, που θα μπορούσε να ήταν σε ένα επίπεδο του 15%, του 20%, του 25%, αλλά 75% αύξηση 
του προϋπολογισμού αντιλαμβάνεστε ότι είναι ένα πάρα πολύ υψηλό ποσοστό. 

 Την ίδια στιγμή όμως αυτή η αύξηση δεν μεταφέρεται και ως ανάλογη αύξηση της ποιότητας των 
προσφερόμενων υπηρεσιών.  Αντίθετα, αυτό που διαπιστώνουμε είναι ότι σε πολλές περιπτώσεις η ποιότητα 
των προσφερόμενων υπηρεσιών έχει μειωθεί επικίνδυνα.  Για παράδειγμα για πρώτη φορά στον ιδιωτικό τομέα 
διαπιστώνουμε να υπάρχουν λίστες αναμονής· που σε ορισμένες ειδικότητες φτάνουν μέχρι και τους έξι μήνες ή 
και ξεπερνούν τους έξι μήνες!  Διαπιστώνουμε ότι υπάρχει μεγάλη καθυστέρηση στην πραγματοποίηση 
συγκεκριμένων εγχειρήσεων, και μάλιστα σε μερικές περιπτώσεις και εγχειρήσεων σοβαρών.  Διαπιστώνουμε 
ότι για διάφορους λόγους αδικαιολόγητα μετακινούνται ασθενείς από το ένα νοσηλευτήριο σε άλλο 
νοσηλευτήριο και κυρίως στον δημόσιο τομέα.  Βλέπουμε να υπάρχει τεράστια αναμονή στα Τμήματα Πρώτων 
Βοηθειών των δημόσιων νοσοκομείων, γιατί ακριβώς δεν μπορεί ο ιδιωτικός τομέας να ανταποκριθεί στον 
βαθμό που θα έπρεπε σε όλες αυτές τις ανάγκες.  Ταυτόχρονα έχουμε διαπιστώσει ότι γίνεται διασπάθιση των 
εισφορών των πολιτών και των εργοδοτών στο σύστημα υγείας, ότι υπάρχουν αδικαιολόγητες χρεώσεις, ότι 
υπάρχουν υπερβολικές χρεώσεις και όλα αυτά αντιλαμβάνεστε ότι δημιουργούν στρεβλώσεις οι οποίες θα 
θέσουν σε κίνδυνο όχι την οικονομική βιωσιμότητα του συστήματος αλλά κυρίως την ποιότητα του συστήματος.  
Γι’ αυτό και θεωρούμε ότι θα πρέπει να γίνουν κάποιες διορθώσεις σε αυτές τις στρεβλώσεις.   

 Θεωρούμε ότι από την πλευρά της ΕΔΕΚ, παρά το γεγονός ότι κατ’ επανάληψη καταθέσαμε 
συγκεκριμένες προτάσεις οι οποίες δεν έγιναν αποδεκτές, θα πρέπει οι προτάσεις αυτές κυρίως να 
περιλαμβάνουν τρεις άξονες.  Ο πρώτος άξονας θα πρέπει να συζητηθεί σοβαρά και να γίνει αλλαγή του 
καθεστώτος και του τρόπου αμοιβής των προσωπικών ιατρών, γιατί δυστυχώς έχουμε διαπιστώσει ότι είναι ένα 
σοβαρό κλειδί και θα πρέπει οπωσδήποτε να αναβαθμιστεί.  Αντίθετα, με το σύστημα που υπάρχει σήμερα έχει 
υποβαθμιστεί ο ρόλος τους.  Το δεύτερο είναι να καθοριστεί ενιαία τιμή αμοιβής για τις ίδιες ιατρικές πράξεις.  
Δεν είναι δυνατό μια ιατρική πράξη να διαφέρει από νοσηλευτήριο σε νοσηλευτήριο μέχρι και 30% με 40% 
ενδεχομένως της τιμολόγησης μεταξύ του ενός και του άλλου νοσηλευτηρίου.  Τρίτο, θα πρέπει ενδεχομένως 
να διαφοροποιηθεί η πολιτική όσον αφορά το θέμα των φαρμάκων, γιατί γίνεται τεράστια σπατάλη και σε αυτό 
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τον τομέα.  

 Μέσα σε αυτό λοιπόν το πλαίσιο από την πλευρά της ΕΔΕΚ έχουμε καταθέσει συγκεκριμένες 
τροπολογίες, που ουσιαστικά αποσκοπούν εις το να γίνεται καλύτερη ενημέρωση της Βουλής για τη διαχείριση 
ακριβώς του προϋπολογισμού του ΟΑΥ και την ίδια στιγμή να μπορούμε να ενημερωνόμαστε για την εξέλιξη 
της εφαρμογής του, αλλά και να μπορούμε να παρεμβαίνουμε για διορθώσεις.   

 Κλείνοντας θα ήθελα ακριβώς να αναφέρω ακόμα ένα σημείο το οποίο το έχουμε πει πάρα πολλές 
φορές.  Το 2022 ο ΟΑΥ προϋπολόγισε €1.200.000 για ανακοινώσεις και δημοσιεύσεις.  Από τα στοιχεία που 
έχουμε πάρει διατέθηκαν μόνο €156.000 και διερωτόμαστε:  Αφού διατέθηκαν €156.000 το ’22, το ’23 γιατί 
προϋπολογίστηκε €1.190.000;  Γιατί το ’24 έχει προϋπολογιστεί €1.050.000;  Είναι κάποια ερωτήματα τα οποία 
μέχρι στιγμής δεν έχουν τύχει σοβαρής και υπεύθυνης απάντησης.  Ελπίζουμε ότι σύντομα θα μπορέσουμε να 
έχουμε την απάντησή μας. 

 Παρ’ όλες τις διαφωνίες μας όσον αφορά τον τρόπο εφαρμογής όχι του Γενικού Συστήματος Υγείας, γιατί 
θέλω για ακόμη μια φορά να υπενθυμίσω και να το πω, ότι, αν υπάρχει σήμερα γενικό σχέδιο υγείας, αυτό 
οφείλεται στην ΕΔΕΚ, η οποία από το 1968, ο αείμνηστος Βάσος Λυσσαρίδης, το είχε εντάξει στις 
προτεραιότητες της πολιτικής μας επιλογής…  Να υπενθυμίσω ότι το 2001 ψηφίστηκε το νομοσχέδιο για το 
ΓΕΣΥ μετά από παρεμβάσεις της ΕΔΕΚ, το 1999, για να ψηφίσει τον προϋπολογισμό, και επίσης το ότι έχουμε 
το επικαιροποιημένο σχέδιο το 2017 ήταν αποτέλεσμα των συστηματικών πιέσεων και των επιστολών που 
στάλθηκαν από το 2015 και μετά στον τέως Πρόεδρο της Δημοκρατίας, τον Νίκο τον Αναστασιάδη. 

 Ως εκ τούτου, ενδιαφέρον και πρόθεσή μας είναι ουσιαστικά να μπορέσουμε να συμβάλουμε στη σωστή 
υλοποίηση της νομοθεσίας του ΓΕΣΥ, αλλά πάνω απ’ όλα της φιλοσοφίας όπως την ανέφερα προηγουμένως.  
Γι’ αυτό, παρ’ όλα αυτά, εμείς θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε τρεις ομιλητές, τον Σαββίδη τον Χρύσανθο, τον Λουκαΐδη τον Γιώργο και ο τελευταίος είναι ο 
πρόεδρος της επιτροπής Υγείας, ο Ευθύμιος ο Δίπλαρος, αναπληρωτής πρόεδρος του Δημοκρατικού 
Συναγερμού.   

 Θα παρακαλέσω να συντομεύσουμε όλοι. 

 Έλα, κύριε Χρύσανθέ μου. 

 Θέλεις να έρθεις επί του βήματος; 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ:  

 Όχι.  Από εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, πολύ ωραία. Ευχαριστώ. 

 Και μετά ακολουθεί ο κ. Λουκαΐδης. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, συναδέλφισσες, 

 Το ΓΕΣΥ είναι πράγματι μια κοινωνική κατάκτηση, που σχεδόν όλοι καυχόμαστε και διατρανώνουμε ότι 
φέραμε καλύτερες μέρες στα θέματα υγείας.  Ως Δημοκρατικό Κόμμα βάλαμε και εμείς τις δικές μας ψηφίδες 
στο να γίνει το ΓΕΣΥ και κάνουμε αγώνα για την εδραίωσή του.   

 Σήμερα εγκρίνουμε έναν προϋπολογισμό… Μπορεί το €1,6 δις να μην το αντιλαμβανόμαστε ως 
μέγεθος, θα το πω ως μαθηματικός και στατιστικολόγος, €1.600.000 εγκρίνουμε σήμερα, €1.600.000, και 
θεωρούμε ότι αυτή η επιταγή η οποία θα πρέπει να δοθεί θα πρέπει να έχει υπογραφεί με παρατηρήσεις.  Οι 
καταχρήσεις, οι αδιαφανείς διαδικασίες κατηγοριοποίησης των νοσηλευτηρίων...  Μπορεί να σας το 
επιβεβαιώσει και ο πρόεδρος της επιτροπής, ο κ. Δίπλαρος, ότι ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας δεν 
γνωρίζουμε τα κριτήρια που χρησιμοποίησε ο ΟΑΥ για κατηγοριοποίηση.  Να ενθυμίσω ότι σε μία νύχτα 
άλλαξαν την κατηγοριοποίηση του νοσοκομείου Λεμεσού από «TRF2» σε «TRF1» και εμείς ακόμα δεν ξέρουμε 
ποια είναι τούτα τα κριτήρια που χρησιμοποίησαν γι’ αυτή την κατηγοριοποίηση. 

 Η έλλειψη φαρμάκων, η έλλειψη καινοτόμων φαρμάκων που στερεί ποιοτικότερη ζωή από ασθενείς είναι 
γεγονός και κάποια από τα προβλήματα που χρήζουν άμεσης αντιμετώπισης δυστυχώς συνεχίζουν να 
υφίστανται.   

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα θέλουμε το ΓΕΣΥ να ενδυναμωθεί, θέλουμε το ΓΕΣΥ να αποτελέσει το καμάρι 
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των κατακτήσεων του λαού, γι’ αυτό κάνουμε παρατηρήσεις για κάποιες στρεβλώσεις.  Το ΓΕΣΥ βοήθησε και 
βοηθά ιδιαίτερα φτωχούς ανθρώπους και ευάλωτους∙ γι’ αυτό κάνουμε παρατηρήσεις, για να το βοηθήσουμε να 
αυτοβελτιωθεί.  Ως κόμμα θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, αλλά ταυτόχρονα θα παρακολουθούμε αν 
όλες αυτές οι παρατηρήσεις τις οποίες έχουμε καταθέσει μέσα στον χρόνο θα υλοποιηθούν.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο συνάδελφος ο Γιώργος ο Λουκαΐδης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ο Μιχάλης ο Γιακουμή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο Μιχάλης ο Γιακουμή; 

 Έλα, Μιχάλη. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα κατατίθενται ενώπιόν μας προς ψήφιση οι προϋπολογισμοί δύο πολύ σημαντικών οργανισμών, 
του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας και του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας, για το έτος 2024.  
Σήμερα πρέπει όλοι να αποδείξουμε εμπράκτως στον κυπριακό λαό ότι οι εκπρόσωποί του εντός του 
κοινοβουλίου δεν παρακάμπτουν το κοινό καλό, δεν παρακάμπτουν αρχές και αξίες για μικροκομματικά και 
μικροπολιτικά συμφέροντα.  Είναι η ώρα που έχουμε την υποχρέωση να ασκήσουμε αυστηρή κριτική, αλλά όχι 
ισοπεδωτική και μη αναστρέψιμη.  Σήμερα λοιπόν στηρίζουμε τη βιωσιμότητα των δύο αυτών οργανισμών και 
προτείνουμε λύσεις, έτσι ώστε να διαφυλάξουμε τη μεγαλύτερη κοινωνική μεταρρύθμιση του τόπου, να 
διαφυλάξουμε την ισότητα στην παροχή υπηρεσιών υγείας.  Με απλά λόγια, να διαφυλάξουμε το Γενικό 
Σύστημα Υγείας!   

 Ας πάρουμε όμως τα πράγματα από την αρχή.  Το 2019 η χώρα μας απέκτησε το Γενικό Σύστημα 
Υγείας, μια διαχρονική ανάγκη που πήρε σάρκα και οστά.  Η πολιτεία, όπως άλλωστε όφειλε, αντιμετώπισε την 
υγεία ως το πολυτιμότερο αγαθό όπου όλοι έχουν ίσα δικαιώματα.  Με αυτό τον τρόπο συνέβη το αυτονόητο:  
Να μην υπάρχουν πολίτες δύο ταχυτήτων, τουλάχιστον στον τομέα της υγείας.  Αλλά να είμαστε ειλικρινείς.  
Προβλήματα, στρεβλώσεις και παραλείψεις υπάρχουν στο ΓΕΣΥ και στους οργανισμούς που το συναποτελούν, 
πάντα θα υφίστανται σε ζωντανούς οργανισμούς.  Στο κάτω κάτω όμως πάντα υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης, 
αλλά και εξέλιξης.  Άλλωστε, όπως και σε άλλα συστήματα υγείας άλλων ανεπτυγμένων χωρών, χρειάζεται 
συνεχής επικαιροποίηση ως αποτέλεσμα των αλλαγών στην τεχνολογία, αλλά και στις ανθρώπινες ανάγκες.  
Με αυτό το σκεπτικό είμαστε εδώ, για να επιλύσουμε τα προβλήματα του ΓΕΣΥ, χωρίς όμως -και τονίζω- χωρίς 
να αλλάζουμε τη φιλοσοφία αυτής της κοινωνικής μεταρρύθμισης. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Όπως προανέφερα, στηρίζουμε τη βιωσιμότητα των δύο οργανισμών, του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας και του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας, μέσα από την έγκριση των προϋπολογισμών τους, 
αλλά κυρίως για να γίνει επιτέλους αυτό που πρέπει.  Να βάλουμε ένα τέλος στην κατάχρηση του συστήματος ή 
-καλύτερα- να σταματήσουμε όσους καταχρώνται το σύστημα.  Άλλωστε, είμαι σίγουρος ότι γνωρίζετε πολύ 
καλά πού οφείλεται η απαξίωση της κοινωνίας προς την πολιτική και τους θεσμούς γενικότερα.   

 Ως νέος έχω καθημερινή τριβή με άτομα της ηλικίας μου, η συντριπτική πλειοψηφία των οποίων απέχει 
από κάθε πολιτική αναμέτρηση, στέλνοντας ένα και μόνο μήνυμα:  Οι πολίτες αντιμετωπίζουν ολόκληρες σειρές 
εσφαλμένων γεγονότων που εμείς είτε δεν θέλουμε να δούμε είτε ξεκάθαρα αγνοούμε.  Πολλές φορές δεν 
πράττουμε ούτε τα αυτονόητα, έτσι ώστε να αλλάξουμε τα κακώς κείμενα.  Ακούμε συνεχώς από τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης για γιατρούς που τριπλασίασαν και τετραπλασίασαν τα ετήσια έσοδά τους και δεν υπάρχει 
κανένας έλεγχος.  Τον Γενικό Ελεγκτή να κάνει λόγο για αδιαφανείς συμβάσεις του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας με ιδιωτικά νοσηλευτήρια και παράτυπο τρόπο υπολογισμού της τιμής μονάδας χρέωσης παροχής 
υπηρεσιών υγείας, κάτι που έχει ως αποτέλεσμα για τις ίδιες ιατρικές πράξεις να υπάρχουν διαφορετικές 
χρεώσεις ανά νοσηλευτήριο και άλλα πολλά.   

 Σε όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει και οφείλουμε -όσο είναι νωρίς- να φτάσουμε το μαχαίρι στο 
κόκκαλο.  Ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας, για τον οποίο σήμερα θα ψηφίσουμε ένα κονδύλι περίπου €1,6 δις, 
πρέπει να θέσει χθες εκτός συστήματος όλους όσοι είναι επιζήμιοι για τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, αλλά 
και για το ΓΕΣΥ.  Όποιοι και αν είναι αυτοί δεν έχουν θέση στο ΓΕΣΥ.   

 Εμείς ως ΔΗΠΑ-Συνεργασία, αγαπητέ Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα στηρίξουμε τον Οργανισμό 
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Ασφάλισης Υγείας με αποφασιστικότητα, αλλά και με ευθύνη και καλούμε να εφαρμόσει πλήρως τη νομοθεσία 
του και θα σταθούμε δίπλα του σε κάθε του βήμα.   

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ Μιχάλη. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Γιώργος ο Λουκαΐδης από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Κύριε Λουκαΐδη, το βήμα δικό σας και μετά θα πάμε στον τελευταίο ομιλητή, που είναι ο πρόεδρος της 
επιτροπής Υγείας, ο συνάδελφος ο Δίπλαρος ο Ευθύμιος.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η συζήτηση είναι και για τα δύο θέματα τελικά; 

 Είναι ενιαία η συζήτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, και τελειώνει.  Με τον πρόεδρο θα τελειώσει.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν θα κάμουμε άλλη συζήτηση για τον ΟΚΥΠΥ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, τελειώνει.  Με τον πρόεδρο της επιτροπής Υγείας θα περατωθεί η συζήτηση.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Επειδή ο Μιχάλης εμίλησεν και για τα δκυο.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, σωστό.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Απολογούμαι, αλλά ρωτώ αν θα κάνουμε ενιαία τη συζήτηση.  Κάτι τέτοιο είχαμε πει στη Σύσκεψη των 
Αρχηγών.  ΟΑΥ, ΟΚΥΠΥ μαζί, για να μην επανέλθουμε και με τον ΟΚΥΠΥ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ενιαία συζήτηση.  Είναι ένα το σύστημα υγείας.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έν’ άλλο ο ΟΚΥΠΥ, άλλο ο ΟΑΥ. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Έν’ άλλο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, το καταλαβαίνω, αλλά είναι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ:  

 Να περιοριστώ στον ΟΑΥ; 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Ξεχωριστά, ξεχωριστά.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όπως θέλετε.  Δεν υπάρχει πρόβλημα.   

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Ξεχωριστά.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Άρα, να περιοριστεί ο κ. Λουκαΐδης στον 
ΟΚΥΠΥ εννοείτε;   
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ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Στον ΟΑΥ.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ:  

 Στον ΟΑΥ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Στον ΟΑΥ, με συγχωρείτε!  Εντάξει.   

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Σαράντα λεπτά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Έχουμε είκοσι τζιαι είκοσι.  Έτσι είναι; 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Έν’ ΟΑΥ που συζητούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχω σας εμπιστοσύνη ότι θα περιοριστείτε στον κατάλληλο χρόνο.   

 Λοιπόν, έλα, κύριε Λουκαΐδη.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.    

 Το ΓΕΣΥ έχει αποδειχθεί, όπως θα θέλαμε να αποδειχθεί στη πράξη, μια μεγάλη κοινωνική κατάκτηση, 
ίσως η σημαντικότερη των πολλών τελευταίων χρόνων, γιατί έχει να κάνει με αυτό το τόσο ευαίσθητο και τόσο 
αναγκαίο για τον λαό μας αγαθό, κοινωνικό αγαθό, που είναι ο τομέας της υγείας.  Και είναι μία σημαντική 
κοινωνική κατάκτηση γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο, γιατί δυστυχώς για δεκαετίες από κοινωνικό αγαθό, το οποίο 
έπρεπε να απολαμβάνουν όλοι οι πολίτες ισότιμα, η υγεία είχε μετατραπεί σε προνόμιο για λίγους, για 
προνομιούχους οι οποίοι είχαν την οικονομική δυνατότητα να ασφαλίζονται ιδιωτικά και να έχουν δικαίωμα 
άμεσης πρόσβασης σε υψηλού επιπέδου -πρέπει να ομολογήσουμε- ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, ενώ όσοι 
δεν είχαν την οικονομική δυνατότητα έπρεπε να περιμένουν σε λίστες αναμονής, με αποτέλεσμα να κινδυνεύει 
η ζωή τους, να κινδυνεύει η υγεία τους, να διαλύονται οικονομικά, να διαλύεται η αξιοπρέπειά τους.   

 Είχαμε προ του ΓΕΣΥ ένα από τα πιο άνισα συστήματα υγείας εις τον κόσμο.  Τέταρτοι χειρότεροι σε ό,τι 
αφορά την ισότητα πρόσβασης σε ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στον κόσμο.  Τέταρτοι χειρότεροι στον 
πλανήτη.  Αυτή ήταν η κατάσταση προ του ΓΕΣΥ και σήμερα έχουμε φθάσει στις καλύτερες θέσεις στην 
Ευρώπη σε ό,τι αφορά την ισοτιμία πρόσβασης μέσα σε σύντομο χρονικό διάστημα, γιατί έχουμε οικοδομήσει 
ευτυχώς ένα σύστημα μονοασφαλιστικό, που στηρίζεται πρωτίστως και κυρίως στην αλληλεγγύη, που έχει στη 
φιλοσοφία του, στη βάση λειτουργίας του, την αρχή από τον καθένα, ανάλογα με τις δυνατότητές του σε ό,τι 
αφορά τις συνεισφορές που γίνονται, στον καθένα όμως ανάλογα με τις ανάγκες του.  Και έχουν όντως -κάποιοι 
συνάδελφοι το είπαν- επωφεληθεί τα ασθενέστερα οικονομικά στρώματα από το Γενικό Σύστημα Υγείας, αλλά 
έχουν επωφεληθεί επίσης οι χρόνιοι ασθενείς, οι ασθενείς με σοβαρές παθήσεις, τους οποίους οι ασφαλιστικές 
εταιρείες δεν ασφάλιζαν.  Όπως δεν ασφάλιζαν ούτε τους συνταξιούχους και δεν ασφαλίζουν, εννοείται!  Όλος 
αυτός ο κόσμος λοιπόν σήμερα έχει τη δυνατότητα πρόσβασης ταχύτερα, με τεράστια διαφορά και πολύ πιο 
οικονομικά, αν και εφόσον χρειαστεί δαπανηρές κατά τα άλλα χειρουργικές ή άλλες επεμβάσεις.   

 Τεράστια είναι η πρόοδος, τούτων λεχθέντων, και είναι σημαντικό και ήταν και παραμένει και βασικός 
στόχος του Γενικού Συστήματος Υγείας ο τομέας της πρόληψης, διότι από την ώρα που διασφαλίζεται η ισοτιμία 
στην πρόσβαση, αυτόματα έχουμε θετικές επιπτώσεις στην πρόληψη, που είναι βασικό κομμάτι της 
προσπάθειας παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, και ταυτόχρονα στον βαθμό που επιτυγχάνεται και 
ήδη επιτυγχάνεται, επαναλαμβάνω, έχουμε και μείωση του κόστους και των δαπανών υγείας, εφόσον 
λειτουργεί έγκαιρα η πρόληψη.   

 Δεν θέλω να επαναλάβω τις πάγιες θέσεις του ΑΚΕΛ, θέλω όμως, με αφορμή και τη συζήτηση που 
γίνεται, επειδή κάποιοι συνάδελφοι και κάποια κόμματα επιμένουν σε κάποιες θέσεις, οι οποίες συγκρούονται 
με κριτική που ασκούσαν παλαιότερα ή και που ασκούν σήμερα και βρίσκονται σε πλήρη αντίθεση και 
αντίφαση…  Κεντρικό στοιχείο πάνω στο οποίο πρέπει να συνεχίσουμε να επενδύουμε, όσοι ενδιαφερόμαστε 
και θέλουμε να προστατεύσουμε το ΓΕΣΥ και θέλουμε να το δούμε να αναπτύσσεται και να προσφέρει ακόμα 
καλύτερες υπηρεσίες προς τους Κύπριους πολίτες, είναι ο συνεχής στόχος για αναβάθμιση της ποιότητας.   

 Και ενώ έχουν γίνει βήματα προς αυτή την κατεύθυνση, κάποιοι τα επικρίνουν εμμέσως πλην σαφώς.  
Έχουν υπάρξει ήδη και έχουν εφαρμοστεί οι αλλαγές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά τον τρόπο 
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αποζημίωσης των προσωπικών γιατρών, όπου σε αυτό το στάδιο έχουμε ένα 20% της αποζημίωσης να αφορά 
ποιοτικά κριτήρια, τα οποία έχουν συμφωνηθεί, και για το υπόλοιπο 80% να υπάρχει αποζημίωση με βάση τον 
αριθμό των ασθενών, με κατά κεφαλήν αποζημίωση δηλαδή.  Και αυτό είναι μία σημαντική πρόοδος που είχαμε 
απαιτήσει και έχει ήδη γίνει πράξη.  Την ίδια ώρα σε ό,τι αφορά την ενδονοσοκομειακή περίθαλψη, την 
αποζημίωση των νοσηλευτηρίων δηλαδή, για να το πω πιο απλά, και εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν 
υιοθετηθεί ποιοτικά κριτήρια, τα οποία είναι λυπηρό κάποιοι να τα απαξιώνουν και να λένε ότι θα πρέπει να 
έχουμε την ίδια αποζημίωση για όλα τα νοσηλευτήρια, εφόσον αναφερόμαστε στην ίδια ιατρική πράξη.   

 Να πω ότι σε αυτά τα κριτήρια τα ποιοτικά που έχουν μπει κάτω περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων ο 
δείκτης ικανοποίησης των ασθενών, ο οποίος θα αξιολογείται μέσω ειδικών ερωτηματολογίων, οι δυνατότητες 
των νοσηλευτηρίων σε υποδομές και εξοπλισμό, ο σωστός τρόπος κωδικοποίησης, η εξυπηρέτηση 
ηλικιωμένων και χρόνιων ασθενών, που λέγαμε προηγουμένως, η διαχείριση παθολογικών περιστατικών, η 
εξασφάλιση διαπίστευσης, η λειτουργία επιτροπών λοιμώξεων εις τα νοσηλευτήρια.  Κάποιος μπορεί και 
πρέπει να διερωτάται:  Πρέπει ή όχι να αποζημιώνονται νοσηλευτήρια μέσα από διαφοροποίηση που 
επενδύουν στο ανθρώπινο δυναμικό τους, που επενδύουν στον εξοπλισμό, εις την υποδομή τους, που 
προσπαθούν να βελτιώσουν την προσφορά με όρους ποιοτικούς ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης;  Η 
απάντηση για μας είναι «ναι».  Το απαιτούσαμε και θα συνεχίσουμε να το απαιτούμε.   

 Ακόμα ένα σημείο, που αφορά στη βιωσιμότητα και στις δαπάνες που έχουμε για το ΓΕΣΥ.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι εκπληκτικό πώς, ενώ μετά από την παρουσίαση μελετών που έχουν γίνει -όχι από τον ίδιο τον 
οργανισμό αλλά από τρίτους- και φέτος παρουσιάζεται με πλεόνασμα ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας, 
διασφαλίζεται και με ακόμα μία μελέτη η οικονομική βιωσιμότητά του μέχρι το 2030, διατηρεί σημαντικά 
πλεονάσματα, τα οποία είναι αρκετά, για να κρατήσουν τον οργανισμό με μηδενικές εισφορές για περίπου τρεις 
μήνες, ως οφείλουν να υπάρχουν πλεονάσματα, κάποιοι συνεχίζουν να κινδυνολογούν.  Και μάλιστα αυτοί οι 
κάποιοι προέρχονται τζιαι από την ίδια την κυβέρνηση και το κυβερνητικό στρατόπεδο, παρουσιάζοντας το 
ΓΕΣΥ ως μια από τις βασικές, τις τρεις βασικές απειλές για την οικονομία.  Γραπτώς, όχι μόνο μέσα από 
δημόσιες παρεμβάσεις, αλλά τζιαι γραπτώς, στο ίδιο το κείμενο του προϋπολογισμού.  Απαράδεκτα πράγματα!   

 Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μιλώντας για τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, με ένα ζήτημα 
που θα έχουμε μία αέναη μάχη για πάρα πάρα πολλά χρόνια και για όσο θα υπάρχει Γενικό Σύστημα Υγείας:  
καταχρήσεις.  Οι καταχρήσεις που γίνονται από παρόχους υγείας, αλλά και που δυστυχώς έχουν να κάμουν με 
την κουλτούρα και των ίδιων των ασθενών.  Και πρέπει να γίνει προσπάθεια να αντιμετωπιστούν και στο 
επίπεδο των ασθενών, αλλά πρωτίστως για τους παρόχους υγείας, διότι εκεί είναι το ζήτημα.  Έχει τεράστια 
σημασία τα όσα μέτρα έχουν ληφθεί συνεχώς να ενισχύονται, ώστε να αντιμετωπίζονται αποτελεσματικότερα οι 
καταχρήσεις, γιατί οι παρενέργειες των καταχρήσεων είναι πολλαπλές.  Η πρώτη και ίσως η σοβαρότερη -το 
«ίσως» φεύγω το από την εξίσωση- η σοβαρότατη, η πιο σοβαρή παρενέργεια από τις καταχρήσεις που έχουμε 
στο πλαίσιο του ΓΕΣΥ είναι ότι ακριβώς πλήττεται η ποιότητα της παρεχόμενης ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης.  Και είναι εύκολο να το αναλύσουμε.  Δεν ξέρω αν πρέπει να το αναλύσουμε απόψε -η αλήθεια 
είναι ότι έχουμε πολλές ώρες ακόμα μπροστά μας, για να συζητούμε- αλλά είναι πολύ απλό.  Πώς επενεργούν 
οι καταχρήσεις προς αυτή την κατεύθυνση, διότι έν’ τούτο το τελικό αποτέλεσμα.   

 Υπάρχει ακόμα κάτι όμως.  Εάν δεν αντιμετωπίζονται οι καταχρήσεις, υπονομεύεται το σύστημα υγείας 
τζιαι ’πού μιαν άλλη σκοπιά.  Οι γιατροί, οι πάροχοι υγείας γενικότερα με ήθος, με εντιμότητα που δεν ξεγελούν 
το σύστημα τελικά πληρώνουν τη νύφη και επωφελούνται του συστήματος οι πάροχοι υγείας οι οποίοι ξεγελούν 
το σύστημα και αυτό επίσης είναι μία σοβαρότατη παρενέργεια.   

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς θα υπερψηφίσουμε και φέτος τον 
προϋπολογισμό μιας κοινωνικής κατάκτησης που θεωρούμε παιδί μας και θα υπερψηφίσουμε τη μία από τις 
τέσσερις τροπολογίες της ΕΔΕΚ, στην οποία υπάρχει αίτημα για γραπτή ενημέρωση της αρμόδιας 
κοινοβουλευτικής επιτροπής.  Αλλά το σταύρωμα των κονδυλιών, τη δέσμευση των κονδυλιών, τις άλλες τις 
τροπολογίες λοιπόν θα τις καταψηφίσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λουκαΐδη.   

 Τον λόγο έχει ο πρόεδρος της επιτροπής Υγείας, ο συνάδελφος Ευθύμιος Δίπλαρος, αναπληρωτής 
πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Εντάξει, αν το ΑΚΕΛ θεωρεί παιδί του το Γενικό Σύστημα Υγείας, τη μεγαλύτερη κατάκτηση του τόπου 
επί διακυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη-Δημοκρατικού Συναγερμού, καλωσορίσατε, σας ευχαριστούμε και 
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ελάτε στη μεγάλη οικογένεια του Δημοκρατικού Συναγερμού! 

 Τώρα… Ξέρετε, μιλάμε για το ΓΕΣΥ, τη μεγαλύτερη κοινωνική κατάκτηση όντως που έχει γίνει ποτέ.  
Χαίρομαι, γιατί όλοι πίστεψαν σ’ αυτή τη μεταρρύθμιση, μία όμως διακυβέρνηση, μία παράταξη είχε την 
πολιτική βούληση εφαρμογής του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Και θα πρέπει να μιλήσουμε με τη γλώσσα της 
ειλικρίνειας και να πούμε κάποιες πραγματικότητες, τις οποίες…  Και οφείλω να συγχαρώ όλα τα μέλη της 
επιτροπής Υγείας, που σχεδόν κάθε Πέμπτη συζητάμε διάφορα θέματα που άπτονται κυρίως του ΓΕΣΥ, του 
ΟΑΥ και του ΟΚΥΠΥ.  Θα πρέπει να πούμε όμως κάποια γεγονότα.  Πρώτο μεγάλο γεγονός είναι ότι το Γενικό 
Σύστημα Υγείας ήρθε για να μείνει και θα μείνει.  Δεν υπάρχει οποιοδήποτε ζήτημα όσον αφορά τη βιωσιμότητα 
με βάση και τις έρευνες και τους αριθμούς τουλάχιστον μέχρι το 2031, αγαπητοί συνάδελφοι.  Απ’ εκεί και 
πέρα, θα πρέπει νά ʼμαστε απόλυτα ειλικρινείς με τους εαυτούς μας.  Ήταν προαπαιτούμενο -θα το πούμε μετά 
και στη συζήτηση για τον ΟΚΥΠΥ- η αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων, κάτι το οποίο δεν έγινε, αλλά 
μπροστά στον κίνδυνο να μην εφαρμοστεί το ΓΕΣΥ προχωρήσαμε στην εφαρμογή του και βάλαμε, αν θέλετε, 
το τρένο στις ράγες όσον αφορά την αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων.  Τώρα όσον αφορά τον 
προϋπολογισμό του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας θα πρέπει να επισημάνουμε ότι υπάρχουν ζητήματα τα 
οποία πρέπει να αγγίξουμε και πρέπει να είμαστε, αγαπητοί συνάδελφοι…  Και, επειδή έχουμε ευθύνη για τα 
χρήματα που δαπανώνται, τα χρήματα του φορολογούμενου πολίτη, θα πρέπει να παραδεχθούμε ότι 
υπάρχουν στρεβλώσεις, υπάρχουν λάθη και παραλείψεις.  Και αυτά είναι τα οποία ζητάμε από τον Οργανισμό 
Ασφάλισης Υγείας και -τουλάχιστον στην τελευταία συνεδρία- από το διοικητικό του συμβούλιο, συζητώντας 
τον προϋπολογισμό, ότι με αυτά τα λάθη, τις στρεβλώσεις και τις παραλείψεις από κοινού, ο ΟΑΥ μαζί με την 
επιτροπή Υγείας, να ασχοληθούμε και να τα δρομολογήσουμε, ούτως ώστε να επιλυθούν, ακριβώς γιατί 
θέλουμε και έχουμε ως κύριο στόχο και σκοπό την αναβάθμιση των παρεχόμενων υπηρεσιών υγείας.   

 Μας θλίβει το ότι επανερχόμαστε σιγά-σιγά στις λίστες αναμονής.  Μας θλίβει το γεγονός ότι δυστυχώς 
γίνονται διαγνώσεις από το τηλέφωνο, κύριε Πρόεδρε, χωρίς πολλοί από τους ασθενείς μας να επισκέπτονται 
τους προσωπικούς γιατρούς.  Μας θλίβει το γεγονός ότι δυστυχώς δεν υπάρχουν κρεβάτια στα δημόσια 
νοσηλευτήριά μας ή το γεγονός ότι η αναμονή, κυρίως στα Τμήματα Πρώτων Βοηθειών είναι για πολλές, πάρα 
πολλές ώρες και με τους ασθενείς μας να διατρέχουν σοβαρό κίνδυνο.   

 Είναι γι’ αυτό τον λόγο που από τον ΟΑΥ αναμένουμε πρώτα απ’ όλα να κατατεθούν ενώπιόν μας οι 
μονάδες αποζημίωσης των ιατρικών πράξεων για όλα τα νοσηλευτήρια, και δημόσια και ιδιωτικά.  Το έχουμε 
ζητήσει εδώ και μήνες, έχουμε αποστείλει πριν από μερικές μέρες επιστολή υπενθύμισης ως επιτροπή Υγείας 
και από το επίσημο βήμα της ολομέλειας της Βουλής ζητάμε από τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας να μας 
αποσταλεί εμπιστευτικά ο κατάλογος αποζημίωσης όλων των υπηρεσιών για όλα τα νοσηλευτήρια τα οποία 
είναι συμβεβλημένα με το Γενικό Σύστημα Υγείας.  Όπως επίσης -και πολύ ορθά έχουν πει οι συνάδελφοι- για 
τα κριτήρια κατηγοριοποίησης των δημόσιων και όχι μόνο νοσηλευτηρίων.  Θέλουμε να ξέρουμε με βάση ποια 
κριτήρια ο ΟΑΥ κατηγοριοποιεί και αναβαθμίζει ή υποβαθμίζει νοσοκομεία και τα αποζημιώνει.   

 Επίσης, θα πρέπει να συγχαρούμε τον ΟΑΥ για το γεγονός ότι έχει εντοπίσει αρκετούς γιατρούς οι 
οποίοι καταχρώνται το σύστημα, καταχρώνται κυρίως τα χρήματα του φορολογούμενου πολίτη και έχουν 
απομακρυνθεί και έχουν βγει από το σύστημα του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Από εκεί και πέρα, εμείς 
αναμένουμε από τον Υπουργό Υγείας -και είναι προς τη θετική κατεύθυνση που έχουμε ακούσει τις δηλώσεις 
του ενώπιόν μας πριν από μία εβδομάδα- τους άξονες πολιτικής, για τους οποίους ο ίδιος μας έχει πει.   

 Αναμένουμε σίγουρα να έρθει ενώπιον της επιτροπής Υγείας, φίλε Πρόεδρε της Βουλής, το νομοσχέδιο 
για τον συνήγορο του ασθενή, τις πανεπιστημιακές κλινικές, το νομοσχέδιο για τα ασθενοφόρα, τα κέντρα 
αποκατάστασης και φροντίδας, ένα θέμα για το οποίο είχαμε πει και είχαμε προειδοποιήσει ότι δεν είχε γίνει η 
κατάλληλη διαβούλευση.  Έστω αργά, το Υπουργείο Υγείας το έχει αντιληφθεί, το έχει αποσύρει, ξεκινά η 
διαβούλευση στο Υπουργείο Υγείας και θα πρέπει να δούμε ακριβώς πώς προχωράει.   

 Κλείνοντας, αγαπητέ κύριε Κουλία, θα πω ότι τέσσερα χρόνια μετά την εφαρμογή του Γενικού 
Συστήματος Υγείας, για το οποίο κάποιοι πάλεψαν, κάποιοι απέδειξαν στην πράξη ότι έχουν την πολιτική 
βούληση και είχαν την πολιτική βούληση εφαρμογής αυτού του συστήματος, θα πρέπει να έχουμε ως μεγάλη 
εικόνα, αγαπητοί συνάδελφοι, όλοι, έναν σκοπό και στόχο· πώς αναβαθμίζουμε τις παρεχόμενες υπηρεσίες 
προς τον ασθενή.  Όχι πώς υποβαθμίζουμε, αλλά πώς προχωράμε στην εξειδίκευση των υπηρεσιών αυτών, 
πώς αναβαθμίζουμε τις υπηρεσίες μας και όχι αυτές να υποβαθμίζονται με βάση πάντα ως μοναδικό κριτήριο 
το οικονομικό και την αποζημίωση.  Γι’ αυτό και θα πρέπει, ναι, νοσηλευτήρια τα οποία είναι συμβεβλημένα με 
το Γενικό Σύστημα Υγείας να επιβραβεύονται γι’ αυτές τους τις υπηρεσίες, να υπάρχει ο κατάλογος ελέγχου και 
αναγνώρισης αυτών των ποιοτικών κριτηρίων και εμείς θα είμαστε εδώ να στηρίξουμε. 

 Και κάτι τελευταίο.  Κανείς, μα, κανείς δεν πρόκειται να αλλάξει ούτε τη φιλοσοφία ούτε και την 
αρχιτεκτονική του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Γι’ αυτό ας μην ανησυχούν όλοι όσοι κατά καιρούς ακούνε τις 
προσπάθειες όλων των βουλευτών, είτε για τους προσωπικούς γιατρούς είτε για τα δημόσια νοσηλευτήριά μας 
είτε για τα ιδιωτικά, να διορθώσουμε στρεβλώσεις, λάθη και παραλείψεις που, στην προσπάθειά μας να 
εφαρμόσουμε αυτή τη μεγάλη μεταρρύθμιση, ήταν αναπόφευκτο ότι θα γίνουν.  Όπως λάθη και παραλείψεις 
μπορεί να έχουμε με την εφαρμογή -και θα διαπιστωθούν- μιας άλλης εξίσου μεγάλης μεταρρύθμισης, της 
τοπικής διοίκησης.  Απ’ εκεί και πέρα, θα πρέπει να δούμε και να δείξουμε όλοι τα αντανακλαστικά μας, και οι 
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πολιτικές δυνάμεις, αλλά και η εκτελεστική εξουσία, για να προχωρήσουμε σ’ εκείνες τις αλλαγές που 
χρειάζεται.   

 Λέγοντας αυτά, θέλω να σας επισημάνω και να συγχαρώ όλα τα μέλη της επιτροπής Υγείας για τον 
διάλογο τον οποίο διεξάγουμε σχεδόν κάθε Πέμπτη μακριά από τις οποιεσδήποτε μικροκομματικές ή άλλες 
πολιτικές σκοπιμότητες, γιατί ακριβώς πάνω από την υγεία εμείς δεν θέτουμε τίποτε άλλο.  Μόνο το καλό του 
ασθενή.  Και, αγαπητοί συνάδελφοι, επαναλαμβάνω, κλείνοντας:  Πάνω απ’ όλα θα πρέπει να δούμε πώς 
αναβαθμίζουμε τις παρεχόμενες υπηρεσίες στο Γενικό Σύστημα Υγείας, που δυστυχώς οφείλω να πω ότι 
τουλάχιστον τους τελευταίους μήνες ή τον τελευταίο τουλάχιστον χρόνο τα παράπονα από ασθενείς ολοένα και 
αυξάνονται.  Άρα, εάν διορθώσουμε στρεβλώσεις, εάν διορθώσουμε λάθη και παραλείψεις -και εδώ είναι που 
θα πρέπει να κινηθεί το Υπουργείο Υγείας μαζί με τον ΟΑΥ- θεωρώ ότι τα αποτελέσματα που θα έχουμε, όταν 
θα συζητάμε τον προϋπολογισμό του ΟΑΥ για την επόμενη χρονιά, θα είναι σαφώς πιο καλά. 

 Και πάλι σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Ευθύμιο Δίπλαρο, πρόεδρο της επιτροπής Υγείας.   

 Η συζήτηση έχει περατωθεί.   

 Παρακαλώ τους συναδέλφους να προσέλθουν να πάρουν τις θέσεις τους, γιατί θα προχωρήσουμε στην 
ψηφοφορία. 

 Ευχαριστώ.   

 Τώρα, προχωρούμε με τις τροπολογίες.  Έχουμε πρώτα την τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.   

 Να παρακαλέσω τον γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

Προτεινόμενη τροπολογία των βουλευτών κ. Νίκου Κέττηρου, Μαρίνας Νικολάου και Χρίστου 
Χριστόφια εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο 

«Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 
14, του ακόλουθου νέου άρθρου και πλαγιότιτλου: 

«Αγορά 
υπηρεσιών. 

15.  Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για την αγορά υπηρεσιών, με εξαίρεση για 
υφιστάμενες συμβάσεις τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς 
προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να εξασφαλίζεται η 
γραπτή συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Το αποτέλεσμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Υπέρ έντεκα, εναντίον είκοσι επτά και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους εναντίον, έντεκα υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Τώρα προχωρούμε με τις τροπολογίες του βουλευτή κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους της ΕΔΕΚ 
Σοσιαλιστικό Κόμμα. 

 Παρακαλώ να αναγνωσθεί η υπ’ αριθμόν 1 τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας Νόμος του 2024» 

A/A Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

1. 24 1 02011 Αμοιβές παροχέων υπηρεσιών 
φροντίδας υγείας 

€1.615.090.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις γενόμενες δαπάνες.  
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Σημειώσεις: 

α. Γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας ανά εξάμηνο για τον σφαιρικό 
προϋπολογισμό κάθε κατηγορίας παροχέων υπηρεσιών φροντίδας υγείας.   

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και, μόλις είναι έτοιμο το αποτέλεσμα, αγαπητέ Νικόλα… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ τριάντα ένας, εναντίον πέντε, καμία αποχή και ένας ή μία δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ και πέντε εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε με την υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία.  Να διαβαστεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

A/A Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

2. 25 1 03219 Επικοινωνία, δημοσιεύσεις και 
δημοσιότητα 

€1.050.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις: 

α. Ένθεση σημείωσης έναντι του κονδυλίου που αφορά «Επικοινωνία, δημοσιεύσεις και δημοσιότητα», 
ώστε πριν από τη διενέργεια οποιασδήποτε δαπάνης να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ είκοσι, εναντίον δεκαεπτά και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Και προχωρούμε αισίως στην υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία.  Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

A/A Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

3. 26 1 04650 Υποστήριξη συστήματος πληροφορικής 
και άλλων επιχειρησιακών διαδικασιών 
ΓΕΣΥ 

€9.720.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις: 

α.  Ένθεση σημείωσης έναντι του κονδυλίου που αφορά «Υποστήριξη συστήματος πληροφορικής και 
άλλων επιχειρησιακών διαδικασιών ΓΕΣΥ», ώστε πριν από τη διενέργεια οποιασδήποτε δαπάνης να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

β.  Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Εναντίον τριάντα δύο, υπέρ πέντε και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους εναντίον, πέντε υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Και προχωρούμε με την υπ’ αριθμόν 4 τροπολογία.  Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

A/A Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

4. 26 1 07740 Αγορά/Εφαρμογή συστήματος 
πληροφορικής 

€8.600.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις: 

α. Ένθεση σημείωσης έναντι του κονδυλίου που αφορά «Αγορά/Εφαρμογή συστήματος πληροφορικής», 
ώστε πριν από τη διενέργεια οποιασδήποτε δαπάνης να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.  

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα αυτής είναι… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Εναντίον είκοσι εννέα, υπέρ επτά και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, επτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Και προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ποσού ύψους €1.662.660.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων κάτω από την ίδια ομάδα ή το ίδιο Κεφάλαιο δαπανών.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 8. 

  Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια 
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δαπανών.  Άρθρο 12. 

 Μισθοδοτική ανέλιξη στις Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii).  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη εργοδοτουμένων.  Άρθρο 14. 

 Αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ τριάντα επτά, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 15 εγκρίνονται. 

 Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 
2024 Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ τριάντα επτά, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο της Δημοκρατίας. 

 Το λοιπόν, κύριε Λουκαΐδη.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επαναφέρω την εισήγηση-προτροπή να διακόψουμε και να συνεχίσουμε αύριο μετά την ολοκλήρωση 
και αυτού του θέματος…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Λοιπόν, εκείνα που είναι απαραίτητο να τα τελειώσουμε απόψε τζιαι τα υπόλοιπα να τα αφήσουμε αύριο 
και για έναν άλλο λόγο.  Επιπλέον, έν’ τζιαι κάποιοι συνάδελφοι που έν’ ’πού άλλες επαρχίες τζιαι θέλουν 
ανάμιση ώρα να παν Πάφο… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε, αποσύρεται η πρόταση.  Βλέπω αντιδράσεις, αποσύρεται η πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Άρα, προχωρούμε με τη συζήτηση…   

(Αστειευόμενος) 

 Κάτω τα χέρια εκτός από τον κ. Τορναρίτη, που διεκδικεί τη δημαρχία της... 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα είχαμε κάθε καλή διάθεση να… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μάριο Καρογιάν) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Καρογιάν, μιλά ο συνάδελφός μας! 
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ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα είχαμε κάθε καλή διάθεση να αποδεχτούμε την εισήγηση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του 
ΑΚΕΛ, εάν και εκείνος εσεβόταν τους υπόλοιπους των συναδέλφων, όταν τον επαρακαλούσαμεν να 
συντομεύει στις τοποθετήσεις του.  Αντιθέτως όμως, έπραξεν ακριβώς το αντίθετο, οπόταν τώρα ευχαριστούμε 
όλους τους συναδέλφους που είναι εκεί.  Εγώ είχα μια υποχρέωση επείγουσα, έφυγα και επέστρεψα εδώ πέρα.  
Νομίζω έχουμε όλοι υπομονή κι είμαι σίγουρος ότι θα ανταποκριθούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρύσης Παντελίδης. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επιτρέψτε μου μια διευκρίνιση, επειδή έχουμε ακούσει τέσσερις-πέντε φορές την εισήγηση για 
συνεδρίαση αύριο το πρωί.  Αύριο το πρωί έχει προγραμματισμένη συνεδρίαση, έκτακτη, η επιτροπή 
Οικονομικών, όχι μόνο για προϋπολογισμούς ημικρατικών οργανισμών, αλλά και με δεδομένο το γεγονός ότι 
υπάρχουν τρεις Δευτέρες τον Μάρτη, Καθαρή Δευτέρα και οι δύο εθνικές επέτειοι, που δεν θα γίνει 
συνεδρίαση.  Άρα, δεν έχουμε την πολυτέλεια να μην κάνουμε την αυριανή έκτακτη συνεδρίαση.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, με το διάλειμμα που έχουμε κάμει έχετε ξεκουραστεί και θα προχωρήσουμε στη συζήτηση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ:  

 Κανονικότατα!  Ό,τι ώρα τελειώσουμε!  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΙΔΗΣ: 

 Επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, έντζιε είπεν κανένας τίποτε για σας, κύριε Λουκαΐδη! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είνταλως τζιαι εν είπεν; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 Είπα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είπε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Διότι, όσες φορές συζητούμε επί προσωπικού, καμία σχέση…   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Τούτο είναι εντελώς επί προσωπικού. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Λοιπόν, ο κ. Τορναρίτης υπέβαλε ότι δεν σέβομαι τους συναδέλφους, επειδή μιλώ στον χρόνο που έχει 
καθοριστεί για το κόμμα μου μαζί με τους υπόλοιπους συναδέλφους.  Εκείνοι που δεν θα πω δεν σέβονται, 
αλλά ήθελαν να εξελιχθούν τα πράματα σήμερα, απόψε όπως εξελίσσονται, είναι όσοι στη Σύσκεψη Αρχηγών 
επέμεναν και ήθελαν και επροκαλούσαν -έν’ τζιειαμαί καταγραμμένα- να πάμε μέχρι τα μεσάνυχτα, διότι -θέλω 
να θυμίσω- εκάμαμεν συγκεκριμένες εισηγήσεις για το πώς θα εμπορούσεν να αποφευχθεί αυτό που συμβαίνει 
τούτη την ώρα τζιαι το οποίο επερίγραψεν περίπου ο φίλος ο…  Οπόταν, είμαστε εντός των πλαισίων, έχουμε 
χρόνους καθορισμένους, τους τηρούμε, θα συνεχίσουμε να τους τηρούμε και θα συζητούμε, ώσπου πάμε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Φυσικά, άγιος που εν θαυματουργεί εν δοξάζεται!  Εάν εις το πρώτο θέμα δεν γινόταν η αχρείαστη 
συζήτηση, θα ήταν σχεδόν περατωμένη η νομοθετική εργασία.  Ως εκ τούτου, θα περιμένουμε όλοι εδώ να την 
τελειώσουμε.   

 Προσχωρούμε στο θέμα υπ’ αριθμόν 26, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 2024 Νόμος του 2024».  

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας για το οικονομικό έτος 
2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 2024 Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Ευθύμιος Δίπλαρος, πρόεδρος Χρίστος Χριστόφιας 

 Σάβια Ορφανίδου Χρύσανθος Σαββίδης 

 Μαρίνα Νικολάου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, οι οποίες 
πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 26 Φεβρουαρίου 2024.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥΠΥ), συνοδευόμενος από μέλη του 
διοικητικού συμβουλίου και της διεύθυνσης του οργανισμού, και εκπρόσωπος του Γραφείου Επιτρόπου 
Εποπτείας ΓΕΣΥ. 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Χαράλαμπος Πάζαρος και Νίκος Κέττηρος. 

 Ο προϋπολογισμός του ΟΚΥΠΥ για το έτος 2024 είναι ελλειμματικός και προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €761,83 εκατομ. και έσοδα ύψους €661,08 εκατομ. 

 Τα έσοδα του ΟΚΥΠΥ προβλέπεται ότι θα προέλθουν από τα ακόλουθα:  

1. Κρατική χορηγία για αναπτυξιακές δαπάνες (€6,98 εκατομ.). 

2. Υπηρεσίες γενικού οικονομικού συμφέροντος (ΥΓΟΣ), υπηρεσίες δημόσιας υγείας και υπηρεσίες προς 
αρμόδιες αρχές (€125,31 εκατομ.). 

3. Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας (€15,15 εκατομ.).  

4. Παροχή εξωνοσοκομειακής φροντίδας υγείας (€45,83 εκατομ.). 

5. Παροχή ενδονοσοκομειακής φροντίδας υγείας (€230,61 εκατομ.). 

6. Εγγραφές ασθενών στους προσωπικούς ιατρούς και παιδιάτρους του ΟΚΥΠΥ (€12,69 εκατομ.). 

7. Αποζημίωση για φάρμακα Β΄ φάσης του ΓΕΣΥ (€126 εκατομ.).  

8. Άλλες πηγές (€98,51 εκατομ.). 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΟΚΥΠΥ για το έτος 2024 αφορούν κυρίως στα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€94,31 εκατομ.), οι οποίες προορίζονται να καλύψουν: 

 α. θέσεις για στελέχωση του οργανισμού, 

 β. πενήντα οκτώ νέες θέσεις για διοικητικό, ιατρικό, γραμματειακό και λογιστικό προσωπικό (5 
βοηθούς λογιστικούς λειτουργούς, 16 διασώστες, 7 μηχανικούς κτιρίων και υποδομών και 30 
νοσηλευτές), οι οποίες θα βοηθήσουν τον οργανισμό να λειτουργήσει στο πλήρως ανταγωνιστικό 
περιβάλλον του ΓΕΣΥ με τη δημιουργία σωστών δομών με εξειδικευμένο προσωπικό και γνώσεις, 
ώστε να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου, και 

 γ. το υφιστάμενο προσωπικό το οποίο θα παραιτηθεί από τη δημόσια υπηρεσία και θα υπογράψει 
συμβόλαιο με τον οργανισμό. 

2. Παροχή κινήτρων (€11,92 εκατομ.): 
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 α. στους προσωπικούς ιατρούς για εγγραφή αριθμού δικαιούχων, ώστε ο οργανισμός να έχει έσοδα 
από τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ), διασυνδέοντας παράλληλα την παραγωγικότητα με 
την αντιμισθία των προσωπικών ιατρών, 

 β. στους ειδικούς ιατρούς σε σχέση με την ενδονοσοκομειακή και την εξωνοσοκομειακή φροντίδα 
υγείας και 

 γ. σε οριζόντια βάση σε συνάρτηση των στόχων ανά κλινική. 

3. Ωρομίσθιο προσωπικό (€46,54 εκατομ.). 

4. Λειτουργικές δαπάνες (€197,14 εκατομ.). 

5. Συντηρήσεις και επιδιορθώσεις (€16,68 εκατομ.). 

6. Συμβουλευτικές υπηρεσίες (€281,64 εκατομ.). 

7. Αγορά σταθερών και κινητών μηχανημάτων (€29,74 εκατομ.). 

8. Αγορά μηχανολογικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού (€27 εκατομ.). 

9. Ανέγερση, επέκταση και βελτίωση κτιρίων (€62,36 εκατομ.). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Υγείας, επειδή ο 
προϋπολογισμός του ΟΚΥΠΥ για το έτος 2024 είναι ελλειμματικός, το διοικητικό συμβούλιο του ΟΚΥΠΥ θα 
επιδιώξει, στον βαθμό που αυτό είναι εφικτό, εξοικονομήσεις στις λειτουργικές του δαπάνες και αύξηση των 
εσόδων του. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε περαιτέρω ενημέρωση για 
επιμέρους ζητήματα, τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το επιχειρησιακό πλάνο του ΟΚΥΠΥ. 

2. Το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του αναπτυξιακού προϋπολογισμού του ΟΚΥΠΥ και ειδικότερα την 
επέκταση και την ανακαίνιση των νοσηλευτηρίων του ΟΚΥΠΥ, ώστε αυτά να καταστούν ανταγωνιστικά 
προς τον ιδιωτικό τομέα. 

3. Την ανάγκη ενίσχυσης του ΟΚΥΠΥ σε προσωπικό, αλλά και την ανάγκη επιστημονικής κατάρτισης του 
υφιστάμενου προσωπικού προς αναβάθμιση της ποιότητας των προσφερόμενων υπηρεσιών υγείας. 

4. Την πιθανότητα επέκτασης της κρατικής χορηγίας στον ΟΚΥΠΥ, δεδομένης της διεκπεραίωσης των 
συμφωνηθέντων από τον ΟΚΥΠΥ. 

5. Τη στελέχωση της μονάδας εντατικής νοσηλείας νεογνών του Μακάρειου Νοσοκομείου. 

6. Την πρόσληψη μόνιμου παιδοψυχολόγου και κοινωνικού λειτουργού στην Παιδοογκολογική Μονάδα του 
Μακάρειου Νοσοκομείου, καθώς και τη δημιουργία ειδικά διαμορφωμένων χώρων για την ψυχαγωγία 
των παιδιών.  

7. Τις εξελίξεις αναφορικά με το νομοθετικό πλαίσιο για τη δημιουργία πανεπιστημιακών κλινικών. 

8. Τη λειτουργία των υφιστάμενων Τμημάτων Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών (ΤΑΕΠ) και τη 
δημιουργία καινούριων. 

9. Τα χρονοδιαγράμματα για την ολοκλήρωση του Νοσοκομείου Αθαλάσσας. 

10. Τα προβλήματα του νομικού πλαισίου αναφορικά με τις διαδικασίες καταγγελίας ιατρικής αμέλειας και 
την προοπτική βελτίωσής του, ώστε να προστατεύονται ισάξια ιατροί και ασθενείς.  

 Ο εκπρόσωπος του ΟΚΥΠΥ κατέθεσε γραπτές απαντήσεις στα πιο πάνω ερωτήματα, τις οποίες 
ανέλυσε στην έκτακτη συνεδρία της επιτροπής στις 26 Φεβρουαρίου 2024.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού και 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του ΟΚΥΠΥ για το έτος 2024. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Το λοιπόν, αυτοί είναι οι ομιλητές για τον ΟΚΥΠΥ.   

 Θα ξεκινήσουμε με τη συνάδελφο τη Χαραλαμπίδου, Ειρήνη. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου.   

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πάντως προσωπικά από την εποχή του κουρέματος θυμούμαι να είμαστε τέτοιες ώρες στη Βουλή.  ’Πού 
το κούρεμα τζιαι μετά εν θυμούμαι να εξαναμείναμεν ως τις δεκάμισι-έντεκα στη Βουλή! 

 Λοιπόν, ο λόγος που ζήτησα να μιλήσω είναι γιατί είμαι πάρα πολύ προβληματισμένη, κύριε Πρόεδρε.  
Θα  πρέπει να ψηφίσω τον προϋπολογισμό του ΟΚΥΠΥ, τη στιγμή που έχω ενώπιόν μου μία έκθεση της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας την οποία θα δούμε στην επιτροπή Ελέγχου την ερχόμενη Πέμπτη και η οποία με 
ανησυχεί τα μέγιστα.  Τα όσα καταγράφονται είναι σοβαρότατα.  Αν δεν μπορούν να διαχειριστούν τα ζητήματα, 
με αποτέλεσμα να βάζουν σε κίνδυνο τα δημόσια νοσηλευτήρια, πρέπει να το δούμε.  Αλλά αυτά τα οποία 
καταγράφονται στην έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, την οποία έχω μελετήσει διεξοδικώς, είναι απαράδεκτα 
για τον ΟΚΥΠΥ!  Απαράδεκτα, επικίνδυνα, για να μην πω οδηγούν σε συμπεράσματα για διασπάθιση 
δημοσίου χρήματος.   

 Λοιπόν, θα τα πούμε την ερχόμενη Πέμπτη.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Οι τεχνικοί ζητούν μας ένα δεκάλεπτο διάλειμμα.  Σας ενοχλεί να το κάνουμε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δέκα λεπτά διάλειμμα. 

 Το λοιπόν, άρα θα συνεχίσουμε σε δέκα λεπτά. 

(Ώρα διακοπής: 10.37 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 10.59 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ο κ. Πάζαρος Χαράλαμπος θα συνεχίσει…   

 Α, ήρτεν η κ. Σάβια;  

 Κυρία Σάβια, το βήμα δικό σας.   

 Έχει συνδεθεί η ολομέλεια με το ΡΙΚ, για να έχετε υπόψη σας, εξεκίνησεν η μετάδοση. 

 Κυρία Σάβιά μου, έχεις τον λόγο.   

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ! 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Έχουμε ενώπιόν μας τον προϋπολογισμό του ΟΚΥΠΥ.  Καταρχάς, να πούμε ότι, σε συνέχεια και αυτών 
που ανέφερε ο συνάδελφος ο Ευθύμιος ο Δίπλαρος, όντως το ΓΕΣΥ είναι η μεγαλύτερη κοινωνική κατάκτηση 
που έχει αποκτήσει ο Κύπριος πολίτης και σκοπεύουμε αυτές τις στρεβλώσεις που έχουμε διαπιστώσει τα 
τελευταία χρόνια που λειτουργεί το ΓΕΣΥ -τέσσερα χρόνια, νομίζω, μέχρι σήμερα- να τις διορθώσουμε.  Και γι’ 
αυτό τον λόγο αναμένουμε και από την πολιτεία, η οποία έχει την ευθύνη να καταθέσει αυτά τα νομοσχέδια τα 
οποία θα διορθώνουν τις στρεβλώσεις και θα είναι προς τη σωστή κατεύθυνση…  Ξέρουμε όλοι μας ότι, για να 
λειτουργήσει το ΓΕΣΥ που ψηφίσαμε και η φιλοσοφία με την οποία το ψηφίσαμε, θα πρέπει να έχουμε 
αυτονομία οικονομική και λειτουργική όσον αφορά τα δημόσιά μας νοσηλευτήρια.    

 Να πούμε ότι τα τελευταία χρόνια όντως τα δημόσιά μας νοσηλευτήρια μέσω του ΟΚΥΠΥ έχουν κάνει 
άλματα όσον αφορά και τα θέματα προσωπικού, όσον αφορά και τα θέματα του ιατρικού προσωπικού, των 
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νοσηλευτών, του παραϊατρικού προσωπικού, θέματα εξοπλισμών, θέματα αναβάθμισης των διάφορων 
κλινικών, ιδιαίτερα τα θέματα του ΤΑΕΠ που έχουμε δει.  Και οφείλω να κάνω μία παρένθεση εδώ και να πω ότι 
συγχαίρουμε πραγματικά τον κόπο, την προσπάθεια που έχει γίνει, για να δημιουργηθεί το ΤΑΕΠ Παίδων, το 
οποίο λειτουργεί άψογα στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και αναμένουμε τη μεταφορά του, όταν θα πρέπει, 
στο Μακάρειο Νοσοκομείο.  Με άλλα λόγια, έχει μπει το νερό στο αυλάκι, για να υπάρξει αυτή η αυτονόμηση.  
Όσοι καταστρατηγούν ακριβώς αυτή την αυτονόμηση είναι αυτοί που καταστρατηγούν και το ΓΕΣΥ που έχουμε 
ψηφίσει και, λέγοντάς το αυτό, θέλουμε να πούμε ότι τέλος του Μάη τελειώνει η κρατική χορηγία που έχει 
ψηφιστεί με νόμο από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, για να στηρίξουμε τα κρατικά μας νοσηλευτήρια, που 
όντως δεν ήταν έτοιμα για να αντιμετωπίσουν τις προκλήσεις στα πλαίσια του ΓΕΣΥ.  Κι εμείς λέμε και το 
έχουμε πει  πάρα πολλές φορές τα τελευταία χρόνια ότι δεν πρέπει ο Κύπριος φορολογούμενος πολίτης να 
πληρώνει από τη μία τις όντως ομολογουμένως μεγάλες εισφορές στο ΓΕΣΥ, για να εξυπηρετείται όντως μέσα 
στα πλαίσια του ΓΕΣΥ και θεωρώ ότι η συντριπτική πλειοψηφία είναι ευχαριστημένη από το ΓΕΣΥ, αλλά την 
ίδια ώρα να πληρώνει και μέσω της κρατικής χορηγίας, δηλαδή διπλά για το ΓΕΣΥ.  Κι έχουμε πει στον ΟΚΥΠΥ 
ότι ο μόνος τρόπος για να δεχτούμε εμείς την επέκταση αυτής της κρατικής χορηγίας, που αντιλαμβάνομαι ότι 
είναι στα σκαριά και συζητείται μαζί με την κυβέρνηση, είναι κάτω από πάρα, μα, πάρα πολύ αυστηρές 
προϋποθέσεις, με συγκεκριμένο χρονικό πλαίσιο, που θα πρέπει να μας αναλυθεί και συγκεκριμένα πόσα 
κονδύλια, πόσα χρήματα θα πρέπει να δοθούν και με ποιο τρόπο.  Και γι’ αυτό τον λόγο το μπαλάκι είναι στην 
κυβέρνηση, για να φέρει αυτό το νομοσχέδιο το συντομότερο δυνατό, να το μελετήσουμε και να 
τοποθετηθούμε.   

 Έγνοια μας είναι όντως να είναι βιώσιμα τα κρατικά μας νοσηλευτήρια και, όσο περνά από το δικό μας 
χέρι, ως Δημοκρατικός Συναγερμός θα τα στηρίζουμε, αλλά θα πρέπει την ίδια ώρα και παράλληλα να βρούμε 
και τον τρόπο να αυτονομηθούν.  Να πω ότι θεωρούμε ότι έχουν γίνει πάρα πολλά έργα ανάπτυξης σε όλα τα 
κρατικά μας νοσηλευτήρια και ιδιαίτερα στο Μακάρειο Νοσοκομείο, να τονίσω ότι αναμένουμε να δούμε αυτά τα 
έργα που υπάρχουν στον τριετή προϋπολογισμό τους, αλλά και που υπάρχουν και μέσα στο Ταμείο 
Ανάκαμψης, από το οποίο θα πάρουμε κονδύλια.  Θέλουμε να δούμε να υλοποιούνται και είναι γι’ αυτά τα έργα 
που αντιλαμβανόμαστε ότι ο ΟΚΥΠΥ ζητά την επέκταση της χορηγίας.  Γι’ αυτό τον λόγο και θέλουμε να δούμε 
να κατατίθεται στη Βουλή αυτό το σχέδιο δράσης από τον ΟΚΥΠΥ, για να το μελετήσουμε.   Αναμένουμε να 
δούμε όμως αν ξεκινούν την κατασκευή τους τα έργα, ιδιαίτερα στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, αλλά και 
ιδιαίτερα στο Μακάρειο Νοσοκομείο και θα κάνω αναφορά μόνο σε δυο έργα και θα κλείσω εδώ.  Το ένα είναι 
το έργο που παλέψαμε όλοι μας -και ιδιαίτερα ο Δημοκρατικός Συναγερμός- για την επέκταση της Μονάδας 
Εντατικής Νοσηλείας Νεογνών, κάτι πολύ νευραλγικό για μας, ιδιαίτερα όσον αφορά τα παιδιά και τα νεογνά.  
Και το δεύτερο είναι κάτι που ήρθε πρόσφατα στη δημοσιότητα, που έχει αγγίξει τις καρδιές όλων μας, που 
αφορά την Παιδοογκολογική Κλινική, μέσα και από την πολύ όμορφη εκδήλωση υπό την αιγίδα της Προέδρου 
μας, της Αννίτας της Δημητρίου, εβγήκεν προς τα έξω αυτή η ανάγκη να στηριχθεί πραγματικά η 
Παιδοογκολογική Κλινική.  Θα πάμε αύριο ως αντιπροσωπία μαζί με την Πρόεδρο της Βουλής, την Αννίτα τη 
Δημητρίου, να επισκεφθούμε το Παιδοογκολογικό.  Ζητούμε επιτακτικά και αυτό ζητήσαμε και ενώπιον της 
επιτροπής, αποκλειστικό παιδοψυχολόγο για το Παιδοογκολογικό, αποκλειστική εκπαιδευτικό για το 
Παιδοογκολογικό, αποκλειστικά κοινωνικούς λειτουργούς και αναβάθμιση την ίδια ώρα των κτιριακών 
εγκαταστάσεων, ούτως ώστε αυτά τα παιδιά, που δίνουν τεράστια μάχη με αυτό τον εφιάλτη που 
αντιμετωπίζουν και σε αυτό τον Γολγοθά, να μπορούν να βιώνουν καθημερινώς αυτές τις καθημερινές 
απολαύσεις που  έχουν τα άλλα παιδιά και να νιώθουν σαν παιδιά.   

 Λέγοντάς τα αυτά, θέλουμε να πούμε ότι θα στηρίξουμε τον προϋπολογισμό του ΟΚΥΠΥ, είμαστε εδώ, 
για να διορθώσουμε οποιεσδήποτε στρεβλώσεις, είμαστε εδώ, για να κακίζουμε τα κακώς έχοντα, αλλά είμαστε 
και εδώ, για να στηρίξουμε απόλυτα κάθε προσπάθεια που γίνεται όντως και είναι και μεγάλη τα τελευταία 
χρόνια από τον ΟΚΥΠΥ, για να διορθώσει και να κρατήσει δυνατά και αυτόνομα αυτά τα κρατικά μας 
νοσηλευτήρια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ την κ. Σάβια.   

 Ο επόμενος ομιλητής, αν μας δώσουν οι τεχνικοί τον πίνακα…  Ο πίνακας λέει ότι ο Σαββίδης δεν είναι 
παρών…   

 Κύριε Πάζαρέ μου.   

 Ο Χαράλαμπος ο Πάζαρος από την Πάφο, βουλευτής του Δημοκρατικού Συναγερμού, να ανέβει στο 
βήμα. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΖΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Να τονίσω ότι όντως γίνεται μία αξιόλογη προσπάθεια, παρά τα όποια προβλήματα υπάρχουν.  Ως 
Δημοκρατικός Συναγερμός στηρίζουμε τον οργανισμό και τα δημόσια νοσηλευτήριά μας.  Άλλωστε, να 
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υπενθυμίσω ότι στις δύσκολες στιγμές της χώρας μας κατά τη διάρκεια της πανδημίας είναι τα δημόσια 
νοσηλευτήρια, που κατά κύριο λόγο μας έβγαλαν ασπροπρόσωπους και στάθηκαν με αξιοπρέπεια, στέλνοντας 
το μήνυμα ότι θα πρέπει να τα στηρίξουμε και να βελτιώσουμε τις όποιες εργασίες πρέπει να γίνουν για την 
αναβάθμισή τους.  Γι’ αυτό και θέλουμε να χαιρετίσουμε την έναρξη των αναβαθμίσεων και επεκτάσεων των 
δημόσιων νοσηλευτηρίων μας, αρχής γενομένης από το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου, ενώ ακολουθούν και τα 
υπόλοιπα νοσηλευτήριά μας στο προσεχές διάστημα.  Είναι μία πολύ σημαντική εξέλιξη, αφού είναι με αυτό 
τον τρόπο που θα γίνουμε ανταγωνιστικοί στον ιδιωτικό τομέα.  Η τροχοδρόμηση και η αναβάθμιση από τον 
ΟΚΥΠΥ των δημόσιων νοσηλευτηρίων μας αποτελεί σχεδιασμό της διακυβέρνησης του Δημοκρατικού 
Συναγερμού.   

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, να τονίσω ότι ως νομοθετικό σώμα έχουμε και λόγο και ρόλο να επιτελέσουμε 
όσον αφορά το Γενικό Σύστημα Υγείας και οφείλουμε όλοι μαζί, όλα τα κόμματα, τα οποία…  Όλοι μας 
συμφωνούμε σ’ ένα πράγμα, ότι υπάρχουν στρεβλώσεις, ότι υπάρχουν παραλείψεις και ότι θα πρέπει να 
βελτιώσουμε την κατάσταση. 

 Οπόταν, θα πρέπει να αρχίσουμε να βάζουμε το μαχαίρι στο κόκαλο και να μη φοβόμαστε, όταν 
αγγίξουμε ένα ευαίσθητο θέμα από το οποίο επηρεάζονται πάρα πολλά συμφέροντα.  Εάν θέλουμε 
πραγματικά να βελτιώσουμε το Γενικό Σύστημα Υγείας, θα πρέπει να κλείσουμε τα αυτιά μας στα οποιαδήποτε 
συμφέροντα, για να λύσουμε και να βελτιώσουμε αυτή την κοινωνική προσφορά, που έχουμε προσφέρει στην 
κοινωνία.  Άλλωστε, μπορεί αυτή τη στιγμή να μην κινδυνεύει η οικονομική βιωσιμότητα του Γενικού 
Συστήματος Υγείας, όμως, αγαπητέ Πρόεδρε, κινδυνεύει η ποιοτική βιωσιμότητα.  Και, όταν δεν προσφέρεις 
ποιοτικές υπηρεσίες σε ένα ανταγωνιστικό περιβάλλον, αντιλαμβάνεστε ότι σε βάθος χρόνου θα υπάρχουν και 
οικονομικές συνέπειες. 

 Τώρα, κλείνοντας, θέλω να πω ότι όλα τα κόμματα διεκδικούν την πατρότητα του Γενικού Συστήματος 
Υγείας.  Όλοι είχαν την επιθυμία να δημιουργήσουν το Γενικό Σύστημα Υγείας διαχρονικά.  Με τη βοήθειά τους 
κατάφερε η κυβέρνηση Νίκου Αναστασιάδη να υλοποιήσει αυτό το όραμα, οπόταν ο Δημοκρατικός Συναγερμός 
ως ο σημαιοφόρος του Γενικού Συστήματος Υγείας...  Είναι απαίτησή μας η ισότιμη παροχή κάθε δυνατής 
φροντίδας και θεραπείας προς όφελος των πολιτών.  Άλλωστε, η επένδυση στην υγεία, αγαπητέ Πρόεδρε, είναι 
και επένδυση στην αξιοπρέπεια των πολιτών. 

 Κλείνοντας, να χαιρετίσω τη δημιουργία της Μονάδας Αιμοκάθαρσης στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου.  
Πρόκειται για ένα υπερσύγχρονο έργο τόσο για την Κύπρο όσο και για την ευρύτερη περιοχή, αφού είναι η πιο 
σύγχρονη μονάδα όχι μόνο στην Κύπρο, αλλά και ευρύτερα.  Και να πω ότι αυτή η μονάδα έχει τροχοδρομηθεί 
επί διακυβέρνησης Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Χαράλαμπε. 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Σαββίδη, θέλετε να μιλήσετε, να ισοφαρίσει η Πάφος; 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Βεβαίως! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία! 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, συναδέλφισσες, 

 Είναι τα νοσοκομεία του ΟΚΥΠΥ πράγματι η ραχοκοκαλιά του ΓΕΣΥ και θέλω να καταθέσω ως μαρτυρία 
ότι πράγματι τα δημόσια νοσηλευτήρια εν καιρώ πανδημίας βοήθησαν χιλιάδες πολίτες.  Είναι γεγονός ότι στα 
δύσκολα οι ασθενείς καταλήγουν στα δημόσια νοσηλευτήρια. 

 Πριν από πέντε χρόνια είχαμε ένα σύστημα υγείας προϋπολογισμού περίπου γύρω στα €600 εκατομ.  
Σήμερα έχουμε ένα Γενικό Σύστημα Υγείας, εάν προσθέσετε τους προϋπολογισμούς του Υπουργείου Υγείας, 
που είναι γύρω στα €600 εκατομ., του ΟΚΥΠΥ γύρω στα €700 εκατομ. και €1,6 εκατομ., φτάσαμε τα €3 δις!  Ως 
μέγεθος είναι τεράστιο!  Δυστυχώς, η επένδυση που κάναμε, σχεδόν πενταπλάσια τα τελευταία πέντε χρόνια, 
δεν είχε και την ανάλογη απόδοση.  Και δεν είχε την ανάλογη απόδοση, γιατί δυστυχώς υπάρχουν 
νοσηλευτήρια σε κτιριακές εγκαταστάσεις σε πολύ άσχημη κατάσταση.  Ασθενείς να περιμένουν στα ΤΑΕΠ 
πέντε και έξι ώρες και να παίρνουν όλους εμάς ή και λοιπούς πολιτικούς αξιωματούχους και να εκλιπαρούν να 
τους βάλουν ενωρίτερα στα ΤΑΕΠ, πριν τις πέντε-έξι ώρες!  Οι γιατροί να διαμαρτύρονται ότι οι κλινικές τους 
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είναι υποστελεχωμένες σε ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό.  Ακτινογράφοι να βγάζουν βάρδια με ένα άτομο 
μόνο και να διατρέχουν κίνδυνο τις βραδινές ώρες.  Νοσηλευτήρια να στερούνται βασικών ειδικοτήτων.  Να σας 
πω ένα παράδειγμα:  Παιδί από την επαρχία Πάφου, από την Παιδιατρική Κλινική, μεταφέρθηκε στη Λάρνακα, 
από την Πάφο στη Λεμεσό.  Σκεφτείτε πόσης ταλαιπωρίας έτυχε αυτό το παιδί, οι γονείς των παιδιών!  
Νοσηλευτήρια να μην έχουν ΜΕΘ, Μονάδα Εντατικής Θεραπείας!  Μάθαμε και το καινούργιο:  «Μονάδα 
Εντατικής Θεραπείας Ανοικτού Τύπου», μάθαμε!  Είναι μια καινούργια ορολογία.  Δηλαδή στη ΜΕΘ για 
παράδειγμα του νοσοκομείου Πάφου, απλά για να ξέρετε, δεν υπάρχει εντατικολόγος, γίνεται στήριξη εξ 
αποστάσεως!  Είναι ωραίες οι εξ αποστάσεως σπουδές, αλλά δεν είναι σωστό να υπάρχει εξ αποστάσεως 
στήριξη σε μία Μονάδα Εντατικής Θεραπείας, όπως είναι το νοσοκομείο Πάφου!  Νοσηλευτήρια χωρίς 
καντίνες!  Πηγαίνει ο ασθενής ή η οικογένεια του ασθενή να πάρουν τον ασθενή στο νοσηλευτήριο και δεν 
υπάρχει καντίνα ούτε για καφέ, αλλά -το χειρότερο- ούτε τουαλέτα και πολλοί συγγενείς αναγκάζονται να 
κάνουν την ανάγκη τους -και λυπούμαι που το λέω από το βήμα της Βουλής- μέσα στα πάρκα!  Και, όταν τους 
το είπαμε προχθές στην επιτροπή Υγείας, του ΟΚΥΠΥ, μας υποσχέθηκαν να ανοίξουν τις τουαλέτες!  Τα 
προβλήματα είναι πολλά και οι συνθήκες εργοδότησης του προσωπικού προβληματικές!   

 Ξεκάθαρα ως Δημοκρατικό Κόμμα θέλουμε τα δημόσια νοσηλευτήρια να δυναμώσουν, να ενισχυθούν 
και να γίνουν ξενοδοχεία υγείας!  Όταν πάτε στη Γερμανία  -έτυχε να έχω τον πατέρα μου άρρωστο και πήγα 
στη Γερμανία- πραγματικά μιλούμε για ξενοδοχεία υγείας!  Αυτά ονειρευόμαστε ως κόμμα.  Θα πρέπει όμως η 
διοίκηση του ΟΚΥΠΥ να έχει πλάνο, να έχει στρατηγική.  Να βάζει υπόψη τις παρατηρήσεις του Γενικού 
Ελεγκτή.  Τις έχω διαβάσει.  Όταν θα συνεδριάσετε την ερχόμενη βδομάδα στην επιτροπή, νομίζω, Ελέγχου, 
θα δείτε πράγματα και θαύματα!  Έγιναν πολλές καταχρήσεις, χάθηκαν πολλά λεφτά!  Ποια λεφτά;  Του 
φορολογούμενου πολίτη!  Πάντως, δεν θα ανεχθούμε να σπαταλούνται τα χρήματα του κόσμου με το 
πρόσχημα ότι «κύριοι, χάθηκαν δυο-δυόμισι χρόνια λόγω πανδημίας και δεν υλοποιήσαμε τον στρατηγικό μας 
σκοπό»!  Η πανδημία πέρασε, θέλουν χρήματα, αλλά, κατά τη δική μου άποψη, είναι λάθος η κυβέρνηση να 
δώσει ακόμα για δύο επιπρόσθετα χρόνια χρηματοδότηση στον ΟΚΥΠΥ.  Ας το παίρνει σιγά σιγά, να 
αξιολογούνται, να καταθέσουν στρατηγικό πλάνο και τότε βεβαίως να δοθούν.  Από την άλλη όμως, θέλουμε 
και την υλοποίηση αυτού του στρατηγικού στόχου.  Θέλουμε τα νοσηλευτήριά μας, όπως έχω προαναφέρει, 
του ΟΚΥΠΥ, να είναι ξενοδοχεία υγείας και να προσφέρουν υψηλής ποιότητας υπηρεσίες.  Θέλουμε τα 
δημόσια νοσηλευτήριά μας να μπορούν να στέκονται στα δικά τους πόδια, να έχουν τη δική τους οικονομική 
αυτονομία!  

 Αλλά θέλω να καταθέσω και μία απογοήτευση.  Όταν την 11η Οκτωβρίου του 2023 μάς υποσχέθηκε ο 
ΟΚΥΠΥ ότι στον προϋπολογισμό του 2024 θα υπάρχουν τρεις καινούργιες θέσεις για εκτελεστικούς διευθυντές 
σε νοσηλευτήρια, όπως είναι της Πάφου, της Αμμοχώστου και του Μακαρείου, δυστυχώς, δεν το διεκδίκησαν!  
Και η σωστή οικονομική διαχείριση ξεκινά από τη σωστή διοίκηση.  Θέλουμε τα δημόσια νοσηλευτήριά μας να 
ανακτούν μερίδιο της αγοράς, γιατί δυστυχώς έχουν χάσει σοβαρό μερίδιο της αγοράς λόγω αυτών των 
προβλημάτων.  Υπάρχει αγορά, γι’ αυτό υπάρχουν πολλές αιτήσεις για ίδρυση ιδιωτικών νοσηλευτηρίων.  Αν 
δεν υπήρχε αγορά, δεν θα υπήρχαν αιτήσεις.  Κι είναι τρομακτικό να ξέρω ότι υπάρχει αγορά, να είμαι στην 
αγορά και να μην είμαι ο πρωτοπόρος σε θέματα νοσηλευτικής στήριξης! 

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του ΟΚΥΠΥ και θα αναμένουμε να 
δούμε βήματα προόδου από τη διοίκηση του ΟΚΥΠΥ. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Στο σημείο αυτό η Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ. 

 Εναπομένουν όλοι αυτοί οι ομιλητές; 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Καλωσορίσατε, κυρία Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ελάτε, κυρία Νικολάου. 

ΜΑΡΙΝΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

 Ο ΟΚΥΠΥ έχει έναν καθοριστικό ρόλο να επιτελέσει σε ό,τι αφορά στα δημόσια νοσηλευτήρια.  Είναι 
θέση μας ότι τα δημόσια νοσηλευτήρια αποτελούν τη ραχοκοκαλιά του Γενικού Συστήματος Υγείας, αλλά και 
ευρύτερα της δημόσιας υγείας.  Άρα, είναι στα χέρια του ΟΚΥΠΥ τα δημόσια νοσηλευτήρια και από τη δική 
τους δουλειά εξαρτάται κατά πόσο θα μπορούν να επιτελέσουν τον ρόλο που τους έχει δοθεί μέσα στο 
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σύστημα υγείας το οποίο έχουμε και του οποίου πρέπει να διαφυλάξουμε την εφαρμογή του χαρακτήρα και της 
φιλοσοφίας του.  Να έχουμε δηλαδή ένα σύστημα που να μπορεί να παρέχει καθολική και ποιοτική πρόσβαση 
στους δικαιούχους, ποιοτική ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Τούτος είναι άλλωστε ο στόχος και πρέπει σε 
αυτό τον στόχο τα δημόσια νοσηλευτήρια να έχουν ρόλο πρωταγωνιστικό.   

 Είμαστε, όπως έχει λεχθεί και νωρίτερα, σε μια χρονιά όπου η κρατική χορηγία ολοκληρώνεται, τον 
ερχόμενο Μάη.  Έχουμε πει ως ΑΚΕΛ ότι πρέπει η κρατική στήριξη να συνεχιστεί για όσο κράτησε η πανδημία.  
Άλλωστε, τα δημόσια νοσηλευτήρια είναι αυτά τα οποία τράβηξαν κουπί, τα οποία στάθηκαν μπροστά και 
απορρόφησαν όλους τους κραδασμούς από την πανδημική κρίση. 

 Ένα άλλο ζήτημα το οποίο είχαμε θέσει στη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον του 
ΟΚΥΠΥ αφορά στα ζητήματα προσωπικού.  Εμείς θεωρούμε ότι πρέπει οι άνθρωποι οι οποίοι είναι στην 
πρώτη γραμμή, αυτοί δηλαδή που εργάζονται στα δημόσια νοσηλευτήρια, να κατοχυρωθούν μέσα από τις 
συλλογικές συμβάσεις.  Προστατεύοντάς τους, προστατεύουμε την ίδια ώρα και το σύστημα υγείας μας.   

 Άρα, εκείνο το οποίο...  Θέσαμε μάλλον στη διάρκεια της συζήτησης και μία σειρά από άλλα θέματα 
ενώπιον του ΟΚΥΠΥ, που αφορούν στη λειτουργία των δημόσιων νοσηλευτηρίων, αλλά και γενικότερα του 
συστήματος υγείας.  Έχει γίνει ξεχωριστή αναφορά στην Παιδοογκολογική Κλινική.  Εμείς θέλουμε και 
απαιτούμε την άμεση πρόσληψη μόνιμου προσωπικού για τις ανάγκες της εκεί κλινικής, όπως επίσης έχουμε 
θέσει ενώπιον του ΟΚΥΠΥ και το πολύ σοβαρό ζήτημα των επικείμενων οικοδομικών εργασιών, που πρέπει να 
γίνουν με τρόπο που να διαφυλάσσεται η υγεία των παιδιών που είναι εκεί.  Μιλούμε άλλωστε για παιδιά 
ανοσοκατασταλμένα και εκεί υπάρχουν και λειτουργούν εντατικές. 

 Αυτά.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ, αγαπητή κυρία Νικολάου. 

 Να αφήσω μετά τον κ. Λουκαΐδη. 

 Ελάτε, κύριε Γιακουμή. 

 Και να ετοιμάζεται ο κ. Κουλίας. 

 Ελάτε σύντομα, κύριε Γιακουμή, ελάτε. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα καλούμαστε να διασφαλίσουμε ότι ο ΟΚΥΠΥ θα συνεχίσει να λειτουργεί αποτελεσματικά.  Η 
εμπειρία μας από την πανδημία του COVID-19 και οι συνεχείς τεχνολογικές εξελίξεις καταδεικνύουν την ανάγκη 
για συνεχή αναβάθμιση, αλλά και βελτίωση των υποδομών, αλλά συνάμα και των παρεχόμενων υπηρεσιών 
υγείας.  Είναι απαραίτητο να αναγνωρίσουμε και να στηρίξουμε τη σπουδαία συνεισφορά των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων και των επαγγελματιών υγείας, οι οποίοι έχουν αποδείξει την αφοσίωσή τους, ιδίως κατά τη 
διάρκεια των δυσκολιών που αντιμετωπίσαμε τα τελευταία χρόνια.  Η βελτίωση των υποδομών και η 
εξασφάλιση των απαραίτητων πόρων για την παροχή υψηλού επιπέδου υπηρεσιών πρέπει να αποτελέσουν 
προτεραιότητα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας από το υπουργείο, ο 
προϋπολογισμός του ΟΚΥΠΥ για το έτος του 2024 είναι ελλειμματικός.  Το διοικητικό συμβούλιο του ΟΚΥΠΥ 
θα επιδιώξει, στον βαθμό που αυτό είναι εφικτό, εξοικονομήσεις στις λειτουργικές του δαπάνες και αύξηση των 
εσόδων του.  Ελλείψεις υπάρχουν σε διάφορα τμήματα, όπως και προβλήματα σε τόσο μεγάλους και 
ζωντανούς οργανισμούς, όπως ο Οργανισμός Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας.  Όμως, να επισημάνω για ακόμα 
μια φορά ότι τα κρατικά μας νοσηλευτήρια είναι η πρώτη γραμμή άμυνας για οποιαδήποτε σοβαρά 
περιστατικά.  Έτσι, η κριτική είναι δεκτή, αλλά δεν πρέπει να είναι ούτε ισοπεδωτική ούτε και άδικη.   

 Όλοι μας έχουμε περάσει από τα κρατικά μας νοσηλευτήρια, είτε εμείς οι ίδιοι είτε κάποιο άτομο της 
οικογένειάς μας.  Έτσι, με αυτή την ευκαιρία θέλω να εξάρω και να υπογραμμίσω παράλληλα ότι οι 
επαγγελματίες υγείας των δημόσιων νοσηλευτηρίων μας, παρά τις επικρίσεις που δέχονται κατά καιρούς, 
δείχνουν επαγγελματισμό και συνέπεια στην αντιμετώπιση δύσκολων, αλλά και πολύ επειγόντων 
περιστατικών.  

 Σε αυτό το σημείο, αγαπητοί συνάδελφοι, να επισημάνω ότι είναι απαραίτητο να εντοπίζουμε και να 
αντιμετωπίζουμε άμεσα κάθε μορφή κατάχρησης ή αναποτελεσματικότητας, ενισχύοντας τον εσωτερικό έλεγχο 
και τη διαφάνεια.  Έτσι, προτείνουμε την ανάπτυξη πιο εξειδικευμένων και αυστηρών προτύπων για την 
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αξιολόγηση και την εποπτεία των παρεχόμενων υπηρεσιών υγείας, εγγυώμενοι ότι οι πόροι διατίθενται με τον 
πλέον αποτελεσματικό, αλλά και δίκαιο τρόπο. 

 Κλείνοντας, ως Δημοκρατική Παράταξη-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων επιβεβαιώνουμε τη 
δέσμευσή μας για υποστήριξη του προϋπολογισμού του ΟΚΥΠΥ, πάντα με γνώμονα την ενίσχυση της 
δημόσιας υγείας και την προστασία των δικαιωμάτων όλων των πολιτών.  Συνεχίζουμε να παρακολουθούμε, 
να αξιολογούμε και, όπου χρειάζεται, να προτείνουμε τις αναγκαίες τροποποιήσεις για ακόμα καλύτερη 
λειτουργία των δημόσιων νοσηλευτηρίων μας. 

 Αγαπητή κυρία Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Η δημόσια υγεία, αλλά και η παιδεία αποτελούν τους βασικούς πυλώνες για την πρόοδο και ευημερία 
των πολιτών και ευρύτερα της κοινωνίας μας και ιδιαίτερα σε μία ημικατεχόμενη πατρίδα οφείλουμε όλοι μας να 
διαφυλάξουμε ως κόρην οφθαλμού την υγεία των πολιτών.   

 Έτσι κι εμείς θα υπερψηφίσουμε… και θα σταθούμε αρωγοί στον Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας, αλλά και σε όλους όσους τον συναποτελούν, το ιατρικό, το παραϊατρικό προσωπικό, τους ιατρούς, τους 
νοσηλευτές, αλλά και το διοικητικό προσωπικό. 

 Ευχαριστώ θερμά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Κύριε Κουλία. 

 Έτσι σύντομα, δύο λεπτά υπολείπονται στο Δημοκρατικό Κόμμα, να ετοιμάζεται ο κ. Λουκαΐδης.   

 Πόσος χρόνος υπολείπεται στο ΑΚΕΛ, κύριε Κώστα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Δώδεκα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, ελάτε. 

 Κύριε Κουλία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όσα άκουσα για το ΓΕΣΥ θα ήμουν πολύ ευτυχής να είναι πραγματικότητα.  Όπως αναφέρθηκε από τον 
συνάδελφο τον Σαββίδη, πλησιάζουμε σχεδόν τα €3 δις.  Θέλω να θυμίσω σε όλους σας ποιο ήταν το επίπεδο 
ιατρικής πριν από την έναρξη του ΓΕΣΥ.  Είχαμε τα νοσοκομεία που είχαμε, είχαν σπουδαίους γιατρούς, 
εγίνετουν σπουδαία δουλειά και υπήρχαν δυσκολίες σε κάποια ραντεβού, τα οποία ήταν με μέρες, όχι μήνες, 
και είχαμε και τους συντεχνιακούς μας, οι οποίοι είχαν συμβόλαια με τα ιατρεία και ο κόσμος είχε μια πολύ καλή 
εξυπηρέτηση.  Τώρα που φτάσαμε σχεδόν τα €3 δις, λογικά έπρεπε, μόλις φταρνιστείς, να έχεις πέντε γιατρούς 
πάνω σου!  Σήμερα, αν πάτε, τα νοσοκομεία έχουν διαλυθεί στην κυριολεξία, επιστρατεύσαμε κόσμο και 
κοσμάκη της ιατρικής, κάμνουν ιατρική ’πού το τηλέφωνο και ο κόσμος περνά δύσκολα.  Τα δε νοσοκομεία 
είναι σε μία άθλια κατάσταση, τα δε ακτινογραφικά κέντρα…  Έχει λιγότερα περίπτερα από τα ακτινογραφικά, 
κάθε καντούνιν έχει ένα!  Αυτά τα απαράδεκτα που γίνονται εφέραν το επίπεδο υγείας σε απελπιστικά επίπεδα 
και ο κόσμος ταλαιπωρείται και χάνονται και ζωές.  Θέλω να  ’ρθετε στην επιτροπή Ελέγχου αύριο, που εννάν 
η έκθεση του ΟΚΥΠΥ, όπως είπε και η Ειρήνη, να δείτε τα χάλια μας!  Και είναι δυνατό, σας παρακαλώ πολύ, 
το σύστημα υγείας να το διοικούν οι συντεχνίες, η ΟΕΒ, το ΚΕΒΕ, ο Σύνδεσμος Ασθενών;  Σε ποια χώρα του 
κόσμου ευνομούμενη γίνεται αυτή η απαράδεκτη διοίκηση;  Σε όλη την Ευρώπη, όταν επέρασεν αυτός ο νόμος 
-και καταλαβαίνετε τι επέρασεν ο νόμος- για να γίνει το Γενικό Σύστημα Υγείας, έπρεπε να επιστρατευτούν 
λυτοί και δεμένοι!  Όμως, δεν μπορούν αυτοί οι ανθρώποι να κυβερνούν.  Τούτη έν’ η δουλειά των γιατρών και 
των εξειδικευμένων ανθρώπων που έχουν σπουδάσει συστήματα υγείας! 

 Όταν εζήτησα ως επιτροπή Ελέγχου να μας φέρουν ποιοι κυβερνούν τα συστήματα στην Ολλανδία, στη 
Δανία, στη Γερμανία, στην Αγγλία…  Τα κυβερνώντα υπουργεία Υγείας!  Πού εξανακούστηκεν να τα κυβερνούν 
οι συντεχνίες;  Και τούτοι πώς εκαταδεχτήκαν να το κάμνουν δηλαδή;  Πώς καταδέχονται αυτοί;  Δέχονται, ας 
πούμε, να πάνε οι γιατροί να κυβερνούν την ΟΕΒ, το ΚΕΒΕ και τις συντεχνίες;  Πού εξαναγινήκαν, τούτα τα 
συστήματα; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Κουλία.  

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

 Τρία λεπτά υπολείπονται και τέσσερα για τον ΔΗΣΥ. 

 Ελάτε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Συγγνώμη, τρία μάς επιστώσατε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπολείπονται;  Ενόμιζα εμίλησαν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρία εμιλήσαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρία εμιλήσαν.  Άρα, υπολείπονται δώδεκα. 

 Απολογούμαι, ελάτε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Προφανώς, θα τελειώσω πριν από τα μεσάνυχτα!   

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε, ελάτε, ησυχία! 

 Σας ακούμε, κύριε Λουκαΐδη. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Συγγνώμη, κυρία Πρόεδρε, 

 Στο εξωτερικό μάς έχουν ρολόι τρία λεπτά.  Στα τρία λεπτά σταματά ο ομιλητής.  Καιρός να το βάλουμε 
στην κυπριακή Βουλή.  Κανένας να μεν τοποθετείται πέραν των τριών λεπτών!  Συγγνώμη δηλαδή, στα διεθνή 
συνέδρια τόσοι βουλευτές ’πού τόσες χώρες τζιαι περιορίζουμε τον λόγο μας σε τρία λεπτά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μαζί σας!  Μαζί σας!  Οι χρόνοι συμφωνήθηκαν όμως… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι!  Μη συζητήσουμε όμως για τους χρόνους και τι μπορεί να κάνουμε!  Σημασία έχει ότι εδώ -να μην 
αδικήσουμε συνάδελφο- είναι συμφωνημένο ότι έχει το ΑΚΕΛ δώδεκα λεπτά, δικαιούται να τα εξαντλήσει ο 
συνάδελφος και μετά ο Δημοκρατικός Συναγερμός και τελειώνει το θέμα. 

 Ελάτε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ:  

(Αστειευόμενος) 

 Κυρία Πρόεδρε, θα ήταν καλύτερα να συνεχιστεί η συζήτηση για τη διαδικασία, ώστε να γυρίσω εγώ την 
ημέρα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χαίρομαι, που είστε ορεξάτοι! 

 Ελάτε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Λοιπόν, ο φίλος μου ο Ζαχαρίας έφυεν.  Σε πολλά συστήματα του κόσμου έχουμε συμμετοχή από τους 
εμπλεκομένους, από εκείνους δηλαδή οι οποίοι συνεισφέρουν, για να έχουμε σύστημα υγείας και ένα 
πετυχημένο μοντέλο, γιατί, είτε για τις συνδικαλιστικές οργανώσεις μιλάμε είτε για τους εργοδότες μιλάμε είτε 
για τους ασθενείς, ασφαλώς είναι οι πρώτοι που θέλουν να λειτουργήσει το Γενικό Σύστημα Υγείας και πολύ 
σωστά συμμετέχουν στο διοικητικό συμβούλιο του ΟΑΥ.  Αλλά, όταν ερώτησα τον φίλο μου τον Ζαχαρία αν θα 
συζητήσουμε πρώτα τον ΟΑΥ ξεχωριστά τζιαι μετά τον ΟΚΥΠΥ, εν είπεν σχεδόν τίποτε για τα θέματα του 
ΟΚΥΠΥ, όπως τζιαι άλλοι συνάδελφοι, και συνεχίσαμε να συζητούμε και να αναμειγνύουμε τα δύο θέματα, τα 
οποία βέβαια έν’ συνδεδεμένα με έναν τρόπο, αλλά θα προσπαθήσω να περιοριστώ ακριβώς στο θέμα του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας.  

 Παρεμπιπτόντως, η δημιουργία του ΟΚΥΠΥ ήταν ένας συμβιβασμός τον οποίο εδεχτήκαμεν εμείς, για 
να μπορέσει να προχωρήσει η μεταρρύθμιση στην υγεία και δυστυχώς οι επιφυλάξεις που είχαμε και σε αυτή 
την περίπτωση έχουν δικαιωθεί.  Γιατί, όπως και στην περίπτωση των υφυπουργείων, που εσυζητούσαμεν 
προηγουμένως, έτσι και στην περίπτωση των ημικρατικών υπάρχει εναλλακτική λύση, που στη δεδομένη 
περίπτωση θα ήταν πολύ πιο αποδοτική.  Δηλαδή η δημιουργία μιας ξεχωριστής διεύθυνσης εντός του 
Υπουργείου Υγείας και όχι η δημιουργία ημικρατικού οργανισμού, η οποία τελικά, αντί να προσφέρει ευελιξία, 
έφερε ακριβώς τα αντίθετα αποτελέσματα.  Διότι όλη η υπόθεση γύρω από τη δημιουργία του ΟΚΥΠΥ και της 
πολυδιαφημισμένης αυτονομίας του είσιεν να εξυπηρετήσει έναν βασικό σκοπό, πολύ πιο γρήγορα, πολύ πιο 
ευέλικτα, πολύ πιο αποτελεσματικά, μεταφέροντας τις αρμοδιότητες στο χαμηλότερο δυνατό επίπεδο και 
ιδιαίτερα στα δημόσια νοσηλευτήρια αυτά καθεαυτά στο πλαίσιο της λήψης αποφάσεων.  Τελικά, εκάμαμεν 
έναν υπερσυγκεντρωτικό οργανισμό, ο οποίος μέχρι αυτή την ώρα, μετά από πολλά χρόνια -από το 2016 είχε 
συμφωνηθεί- δεν επέτυχεν τους στόχους που έχει θέσει!  Δεν μηδενίζουμε, έχουν γίνει μικρά βήματα μπροστά, 
αλλά, ξέρετε, έσιει πέντε χρόνια που η επιτροπή Υγείας μετά από εισήγηση του ΑΚΕΛ -παραπάνω ’πού πέντε- 
έχει ζητήσει τον στρατηγικό σχεδιασμό για την ανάπτυξη, για την αναβάθμιση και τον εκσυγχρονισμό των 
δημοσίων νοσηλευτηρίων τζι ακόμα θα την πάρουμε!  Έναν οδικό χάρτη δηλαδή ο οποίος θα καταγράφει τα 
μέτρα, τις δράσεις, τις πολιτικές με χρονοδιαγράμματα που θα μας φέρουν στον στόχο όσων είχαν συμφωνηθεί 
το 2016 και ήταν προαπαιτούμενο, για να έχουμε ομαλή έναρξη λειτουργίας του Γενικού Συστήματος Υγείας, 
ομαλή μεταρρύθμιση του τομέα υγείας. 

 Και, ναι, είναι μια απειλή τζιαι κάποιοι θα το χρησιμοποιήσουν έτσι, ήδη το χρησιμοποιούν, αυτό που 
συμβαίνει σήμερα στον δημόσιο τομέα υγείας.  Οι ίδιοι απειλούν σε σχέση με την περαιτέρω κρατική στήριξη 
και δεν λαμβάνουν έστω υπόψη τα δκυο χρόνια τα χαμένα λόγω κορωνοϊού, που ο δημόσιος τομέας υγείας 
ανέλαβε όλη ουσιαστικά την ευθύνη να αντιμετωπίσει τις ανάγκες που είχε δημιουργήσει η πανδημία.   

 Και θέλω να θυμίσω απαλλάξαμε τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια και στέλναμε όλο τον κόσμο στα δημόσια, με 
αποτέλεσμα επεμβάσεις που εμπορούσαν να γίνονται στα δημόσια νοσηλευτήρια να έχουν τερματιστεί, να 
χάνει, να είσιεν σημαντικές απώλειες εσόδων ο ΟΚΥΠΥ.  Ναι, έπρεπε νάν’ αυτονόητο, τουλάχιστον για τα δκυο 
χρόνια που εχαθήκαν, ότι θα έπαιρνε για τούτα τα δκυο χρόνια της πανδημίας επιπρόσθετη κρατική στήριξη ο 
Οργανισμός Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας.  Κάποιοι ήδη παζαρεύουν και από το βήμα αυτό της Βουλής έχουν 
θέσει ξανά αυτό το ζήτημα, όπως τζιαι η ίδια η κυβέρνηση, πρέπει να πω, με πολύ πρόσφατες δηλώσεις μετά 
την ανάληψη καθηκόντων από τον νέο υπουργό, όταν είχε συνάντηση με τον Υπουργό Οικονομικών, ο 
Υπουργός Υγείας. 

 Τι εξυπηρετεί ότι έχουμε ημικρατικούς οργανισμούς τωρά;  Ημικρατικό οργανισμό;  Πολύ ευκολότερα 
μπορεί να ξεπουληθούν τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια.  Να ’ρτουν τζιείνοι που ’χαν την ευθύνη, να προχωρήσουν 
στον ουσιαστικό εκσυγχρονισμό τζιαι στην αναβάθμιση, ’πού το 2016 τζιαι να μας πουν:  «Συγγνώμη, εν 
μπορεί ο Κύπριος φορολογούμενος να καλύφκει τα ελλείμματα του ΟΚΥΠΥ».  Και τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια 
περνούν σε ιδιωτική διαχείριση ή ακόμα χειρότερα τα διούμεν σε funds, που εποφθαλμιούν, τα οποία ήδη 
έχουν μπει τζιαι δημιουργούνται ολιγοπωλιακές καταστάσεις, αφού έχουν αγοράσει τα μεγαλύτερα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια αυτά τα funds.   

 Και τούτο θα είναι, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, μια τραγική εξέλιξη, τραγικότατη εξέλιξη!   

 Άρα, αυτό που μέχρι σήμερα συμβαίνει είναι δυστυχώς να αφήνουμε τα κρατικά νοσηλευτήρια, τον 
δημόσιο τομέα υγείας υποβαθμισμένο και περιορισμένο να οδηγείται σε συνεχή υποχώρηση.  Κάποιοι το 
κάμνουν συνειδητά·  θα μας έχουν απέναντί τους.  Όσοι εργάζονται, για να επιτευχθεί ο στόχος τζιαι τα 
συμφωνηθέντα του 2016, θα μας έχουν συμμάχους τους.  Και, ξέρετε, τα προβλήματα είναι πάρα πολλά, παρά 
τα όποια βήματα προόδου γίνονται με πολύ αργούς ρυθμούς δυστυχώς, αλλά τζιείνον που κρατεί τα δημόσια 
νοσηλευτήρια είναι οι ανθρώποι που εργάζονται τζιειαμαί, τους οποίους επίσης κάποιοι απαξιώνουν και πάλι, 
οι οποίοι υπερβάλλουν εαυτόν, είτε μιλούμε για τους γιατρούς είτε μιλούμε για τους λειτουργούς υγείας είτε 
μιλούμε για το παραϊατρικό προσωπικό και τους εργαζομένους στον δημόσιο τομέα υγείας, για τους οποίους 
πρέπει να αισθανόμαστε ευγνωμοσύνη, όχι ότι δεν υπάρχουν και εκεί προβλήματα, αλλά είναι ο βασικός λόγος 
που κραθκιούνται τα δημόσια νοσηλευτήρια μέχρι αυτή την ώρα.  Και πρέπει να τύχουν στήριξης πρωτίστως με 
τη διασφάλιση των συλλογικών συμβάσεών τους, που ελπίζω να είναι πραγματικά σε τελικό στάδιο, κάτι που 
έπρεπε να γίνει επίσης ’πού τότε, αλλά ακόμα συζητείται μέρος των αδυναμιών που υπάρχουν. 

 Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Δεν θέλω να πω πολλά, αλλά, όταν μιλούμε για προβλήματα, ακούστε περιστατικό:  Επήαμεν σε έναν 
οργανισμό ημικρατικό, για να γίνουμε πιο ευέλικτοι, πιο αποτελεσματικοί, αγοράζεται εξοπλισμός για τες 
Πρώτες Βοήθειες της Λεμεσού. Χρειάζεται πάγκος, για να τοποθετηθεί ο εξοπλισμός αυτός.  Πόσος τζιαιρός 
επέρασεν τζιαι έν’ τζιειαμαί τζιαι κάθεται ο εξοπλισμός!  Ένας πάγκος €5.000!  Έσιει έναν χρόνο τζιαι ακόμα 
εννά αγοραστεί ο πάγκος, για να χρησιμοποιηθεί ο εξοπλισμός!  Επήεν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ο ίδιος.  
Εκεί, επισκέφτηκε τις Πρώτες Βοήθειες, ανέλαβε δεσμεύσεις ότι σε έναν μήνα -πολύ απλά πράγματα- θα 
αντιμετωπιστούν.  Επέρασεν ένας χρόνος τζιαι εν τζιειαμαί οι άνθρωποι τζιαι περιμένουν να υλοποιήσει ο 
Πρόεδρος αυτά για τα οποία εδεσμεύτηκεν.  Με αυτούς τους ρυθμούς κινούμαστε στον ΟΚΥΠΥ! 

 Άρα, χρειάζεται να γίνουν άμεσα τομές στον τρόπο λειτουργίας τζιαι βεβαίως η στήριξη του δημόσιου 
τομέα υγείας, η πραγματική, η ουσιαστική, από τα λόγια πρέπει να περάσει στις πράξεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Δίπλαρος. 

 Πόσα λεπτά διατίθενται για τον Δημοκρατικό Συναγερμό; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τέσσερα. 

 Ελάτε, κύριε Δίπλαρε. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος.  Ξέρετε, έχω ακούσει με πολλή προσοχή τον κ. Λουκαΐδη να λέει για τα 
δημόσια νοσηλευτήρια.  Από τη μία τα στηρίζουμε και από την άλλη μηδενίζουμε τα πάντα, ωσάν να είναι μία 
κατάσταση στα δημόσια νοσηλευτήριά μας σήμερα που μιλούμε κατεστραμμένα, χωρίς να υπάρχει κατάλληλη 
υποδομή, το πλάνο κ.λπ. και είναι άδικο και οξύμωρο, γιατί πρέπει να πούμε κάποια πράγματα. 

 Στρατηγικό πλάνο για την τριετία 2021-2023 υπάρχει.  Στρατηγικό πλάνο το οποίο εκπονήθηκε μετά από 
διαγωνισμό από ιδιωτικό οίκο και εφαρμόζεται.  Για την τριετία 2024-2026 κατακυρώθηκε διαγωνισμός σε 
ιδιωτικό οίκο, ο οποίος είναι στο στάδιο εκπόνησής του.  Πρέπει επίσης να πούμε ότι τα έσοδα των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων μας από το 2019 μέχρι και το 2023 έχουν αυξηθεί.  Το 2019 ήταν €272 εκατομ., το 2020 στα 
€313 εκατομ., το 2021 στα €459 εκατομ., κυρία Πρόεδρε, το 2022 στα €460 εκατομ. και το 2023 έχουν αυξηθεί 
τα έσοδα των δημόσιων νοσηλευτηρίων στα €478 εκατομ.   

 Αναπτυξιακό πρόγραμμα;  Μα, έχει κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής Υγείας μόλις την περασμένη 
βδομάδα γραπτώς, όπως ήταν η απαίτηση όλων των μελών της επιτροπής Υγείας, και ήταν και 
προαπαιτούμενο, για να ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του ΟΚΥΠΥ.  Αλλά, πρέπει να ξεκαθαρίσουμε κάτι.  
Μιλάμε για τα δημόσια νοσηλευτήριά μας.  Είτε θα τα στηρίξουμε, για να αντέξουν τον ανταγωνισμό, να 
συνεχίσει το Γενικό Σύστημα Υγείας, ή, αν δεν θα τα στηρίξουμε, να ξέρουμε από τώρα ότι το Γενικό Σύστημα 
Υγείας θα καταρρεύσει με ό,τι αυτό συνεπάγεται.   

 Και, επειδή πολλοί -και βλέπω και συναδέλφους- μέμφονται, θέλω να μου πείτε ποιο άλλο εκτός από το 
δημόσιο νοσηλευτήριο έχει την καλύτερη εντατική σήμερα που μιλούμε;  Ποιο άλλο νοσηλευτήριο -και βλέπω 
συναδέλφους που κουνάνε τα δάκτυλά τους- μπορεί να αντεπεξέλθει και έχει την καλύτερη εντατική, το 
καλύτερο παιδιατρικό τμήμα, την καλύτερη νευρολογική κλινική; 

 Nα πω και κάτι τελευταίο, που είναι πολύ σημαντικό, γιατί κάποια στιγμή δεν μπορούμε να τα 
μηδενίζουμε όλα.  Έχει κατατεθεί γραπτώς ενώπιόν μας το στρατηγικό πλάνο αναβάθμισης των νοσοκομείων 
ανά νοσοκομείο, μάλιστα, με έργα, τα οποία θα ολοκληρωθούν το δεύτερο τρίμηνο του 2026, ημερομηνία που 
λήγει το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας, που έχουν ξεκινήσει από τον Οκτώβριο του 2023 κάποια.  Από 
τον Αύγουστο του 2023 έχει ξεκινήσει η εγκατάσταση των φωτοβολταϊκών συστημάτων στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας με ολοκλήρωση τον Ιούνιο του 2024.   

 Το μόνο νοσοκομείο όπου δυστυχώς είναι στο στάδιο αξιολόγησης τα έργα είναι το Γενικό Νοσοκομείο 
Λεμεσού.  Και εδώ δεν ευθύνεται ο ΟΚΥΠΥ.  Είναι δυστυχώς η Επιτροπή Αξιολόγησης και η Αναθεωρητική 
Αρχή, καθώς δυστυχώς όλοι όσοι χάσουν κάποιες προσφορές προσφεύγουν εκεί, με αποτέλεσμα να χάνεται 
πολύτιμος χρόνος. 

 Αγαπητή κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 
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 Κλείνω, λέγοντας το εξής:  Ας μην ξεχνάμε ότι στα δυόμισι χρόνια της πανδημίας αυτοί που κράτησαν 
τον τόπο και τη χώρα μας, ώστε να έχουμε τον μικρότερο αριθμό σε θνησιμότητα, ήταν το ιατρικό προσωπικό, 
το παραϊατρικό, το νοσηλευτικό μας προσωπικό, κυρίως των δημόσιων νοσηλευτηρίων, σε συνέργεια και σε 
συνεννόηση πάντοτε και με τον ιδιωτικό τομέα.  Από εκεί και πέρα, θα πρέπει να στηριχθούν τα δημόσια 
νοσηλευτήριά μας.  Θα πρέπει ο Οργανισμός Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας να στηριχτεί απ’ όλους μας.  
Αστοχίες υπάρχουν.  Να σας θυμίσω ότι σε αυτά τα χρόνια έχει αλλάξει το διοικητικό συμβούλιο του ΟΚΥΠΥ 
τουλάχιστον δύο με τρεις φορές.  Από εκεί και πέρα, εδώ είμαστε να τα ελέγχουμε, να εγκρίνουμε και να 
στηρίζουμε αυτή την προσπάθεια.  Αλίμονο, αν αφήσουμε τα δημόσια νοσηλευτήρια να καταρρεύσουν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ατταλίδου. 

 Αντιλαμβάνομαι έχει χρόνο, κύριε Κώστα, έτσι; 

 Eλάτε, έχετε τρία λεπτά. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Συμφωνώ με τους συναδέλφους ότι χρειάζεται να έχουμε δημόσια νοσηλευτήρια.  Ένα κράτος πρέπει να 
παρέχει υψηλής ποιότητας υγειονομική φροντίδα και περίθαλψη, γι’ αυτό και πρέπει να έχουμε πρόσβαση σε 
ιατρική φροντίδα, πρέπει να έχουμε πρόληψη των ασθενειών και πρέπει να έχουμε καλά τμήματα επειγόντων 
περιστατικών. 

 Ένα καλό οργανωμένο σύστημα υγείας ενός κράτους, εκτός που μπορεί να ενισχύσει την οικονομία και 
την ανταγωνιστικότητα, γιατί, όπως ξέρετε, με τη διασυνοριακή υγεία πλέον δεχόμαστε και ασθενείς από άλλες 
χώρες και πρέπει να ξέρουμε πόσα πληρωνόμαστε, πάνω απ’ όλα πρέπει να διασφαλίζει και την αξιοπρέπεια 
των ίδιων των πολιτών. 

 Δεν ξέρω πόσοι από εσάς περάσατε καιρό μέσα σε νοσηλευτήρια.  Εγώ είχα την ατυχία τα τελευταία 
τέσσερα χρόνια να χάσω δύο γονιούς από το μικρόβιο των νοσοκομείων.  Γι’ αυτό, όταν μιλούμε για το πόσο 
καλό είναι το σύστημα της υγείας μας, να κοιτάζουμε και τους δείκτες θνησιμότητας.  Να κοιτάζουμε τι γίνεται 
μέσα στους θαλάμους.  Να κοιτάζουμε τι γίνεται, όταν έναν άρρωστο τον βγάλουν από το νοσοκομείο και μετά 
δεν τον δέχονται και οι συγγενείς δεν ξέρουν τι να τον κάνουν.  Είναι πολύ καλά να έχουμε τον ΟΚΥΠΥ, αλλά 
δεν μπορεί να γίνει ένα άπατο πιθάρι ο ΟΚΥΠΥ, που θα βάζουμε χρήματα χρόνια, χρόνια, χρόνια και δεν θα 
αναβαθμιστεί και δεν θα κάνει εκείνο που πρέπει, για το οποίο πληρώνει ο πολίτης.   

 Άρα, πληρώνει ο πολίτης, για να έχει αυτά τα πράγματα.  Πρέπει η αξιοπρέπειά του…  Είναι αδιανόητο 
να μην ξέρουν ακόμη πώς να μιλούν στους ασθενείς.  Είναι αδιανόητο!  Είναι αδιανόητο να έχει κόσμο ο οποίος 
είναι μέσα στους θαλάμους και φωνάζει και πατά κουμπιά και μπορεί να περάσει μισή ώρα και να μην έχει έναν 
άνθρωπο να του δώσει λίγο νερό!  Εγώ έζησα τέσσερις μήνες στο νοσοκομείο Λευκωσίας, που χτίζουν φωλιές 
πάνω στα παράθυρα των δωματίων τα περιστέρια!  Ξέρετε, τα περιστέρια είναι ο χειρότερος μεταφορέας 
μικροβίων.  Και διερωτώμαι, μπαίνουν, βγαίνουν, είναι τα περιστέρια με τα αυγά και τα πουλιά εκεί και κανένας 
δεν ασχολείται.  Είναι νοσοκομείο.  Πού ξανακούστηκαν αυτά τα πράγματα; 

 Οπότε, κύριε Δίπλαρε, επειδή είναι καλά να λέμε όλα τα υπέροχα πράγματα και να τα ωραιοποιούμε, ας 
κάνουμε και μία έρευνα μέσα στον κόσμο, τον απλό κόσμο, που δεν τον ξεχωρίζουν οι γιατροί, που δεν τον 
ξέρουν, για να δείτε και την ποιότητα που παρέχεται.  Και, ναι, οφείλουν να αναβαθμιστούν.  Ναι, οφείλουν να 
αυτονομηθούν με το πιο λίγο κόστος και να προσφέρουν καλές υπηρεσίες, γιατί εμείς τα πληρώνουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Μπράβο, Αλεξάνδρα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

 Παρακαλώ!  Ελάτε, κύριε Λουκαΐδη. 

 Κύριε Λουκαΐδη, σας παρακαλώ, ελάτε.  Έχετε τρία λεπτά. 

 Κύριε Κώστα, τους χρόνους. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Άκουσα με προσοχή τα όσα είπε ο συνάδελφος ο Ευθύμιος ο Δίπλαρος… 
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(Mη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, σας ακούω μέχρι εδώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Πρέπει να ομολογήσω ότι συγχύστηκα.  Ένιωσα να μιλά με πάθος, υπερασπιζόμενος τον δημόσιο τομέα 
υγείας, και εύχομαι ότι αυτό μεταφράζεται ή θα μεταφραστεί, αλλά δεν το άκουσα, στην ανάγκη κρατικής 
στήριξης περαιτέρω για τα δύο χρόνια που έχουν απωλέσει, για παράδειγμα, διότι δεν το είπε ο κ. Δίπλαρος.  
Είναι καλά να το πει.  Αυτόματα. 

 Άκουσα προηγουμένως ότι είναι υπό όρους και προϋποθέσεις.  Σωστά άκουσα;  Mάλιστα, ωραία!  Διότι 
είναι λίγο αντιφατικά αυτά τα πράγματα.  Όπως με έκπληξη άκουσα την ωραιοποίηση με την οποία 
παρουσιάστηκε η κατάσταση και πρέπει να πω ότι το μόνο πράγμα το οποίο δεν ωραιοποίησε είναι η μάχη που 
δίνουν καθημερινά στην πρώτη γραμμή το ιατρικό, το παραϊατρικό προσωπικό.  Αλλά, επειδή είμαστε συνέχεια 
μαζί τους, όχι με τη διεύθυνση απλώς ή τη διοίκηση του Υπουργείου Υγείας και τους πολιτικούς προϊσταμένους, 
αλλά με τους ανθρώπους που εργάζονται στα δημόσια νοσηλευτήρια, είναι απελπισμένοι.  Όχι απλά 
απογοητευμένοι από αυτά που έχουν να διαχειριστούν καθημερινά, απελπισμένοι είναι. 

 Και τα γεγονότα καταδεικνύουν τη συνεχή συρρίκνωση του δημόσιου τομέα υγείας σε πλέον επικίνδυνα 
όρια.  Και η συρρίκνωση, όπως την είδαμε να συμβαίνει και σε άλλους τομείς, που κάποιοι ήθελαν και θέλουν 
ακόμη ξεπούλημα του δημόσιου τομέα και παραχώρηση των πάντων στους ιδιώτες, είναι το πρώτο, το βασικό 
βήμα, από την ώρα που δεν υπήρξε ουσιαστική αναβάθμιση και εκσυγχρονισμός, για να πάνε στο ξεπούλημα.  
Και θέλω εδώ να δεσμευτούμε όλοι, τώρα είναι η ώρα, επειδή ζητούν κάποιοι τον λόγο πάλε.  Θα επιτρέψουν 
να ξεπουληθούν τα δημόσια νοσηλευτήρια ή είναι κόκκινη γραμμή;  Mπορεί τζιαι κάτι κότσινο να το 
συναφέρνετε, να σας είναι χρήσιμο στο λεξιλόγιό σας!  Είναι κόκκινη γραμμή το μη ξεπούλημα των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων ή εμπαίζετε και πάλι τον κόσμο, τον λαό; 

 Δώστε απαντήσεις.  Κάνετε μια ξεκάθαρη τοποθέτηση, μιας τζιαι είναι της μόδας το ξεκάθαρο.  Όπως το 
«δεσμεύομαι» είναι το «ξεκάθαρο» τωρά.  Τζιαι πέστε μας.  Πέστε μας, αυτή θα είναι η στάση και η 
συμπεριφορά; 

MAΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Γιώργο, όσο περνά η ώρα, φορμάρεις! 

(Γέλια) 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ μου φίλε Μάριε.  Κοντεύκουν τα μεσάνυκτα και γι’ αυτό φορμάρω! 

(Γέλια) 

 Έτσι, για να γίνω λίγο φολκλόρ!  Κανονικά, είμαι πρωινός τύπος, αλλά, άμα λάχει, επειδή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Ήδη πλησιάζουμε το πρωινό…. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ολοκληρώστε.  Κύριε Λουκαΐδη, ολοκληρώστε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Τελειώνω με το εξής… 

(Mη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αλέκο Τρυφωνίδη) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τρυφωνίδη! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Υπήρχαν τρεις βασικές πύλες εισόδου στα νοσοκομεία, πέραν της ενδονοσοκομειακής περίθαλψης.  
Εξωτερικά ιατρεία υπολειτουργούν, με δραματικό τρόπο υπολειτουργούν.  Δεύτερον, ήταν μονοπώλιο οι 
πρώτες βοήθειες, άλλη πύλη εισόδου.  Αντί να τα εκσυγχρονίσουμε έγκαιρα, τα αφήσαμε τώρα, όπως τα 
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αφήσαμε, με ελάχιστες διαφοροποιήσεις και μπήκε ο ανταγωνισμός από τον ιδιωτικό τομέα και εκεί έχει σοβαρό 
πρόβλημα.   

 Τελειώνω.  Πάεις -το τελευταίο, κυρία Πρόεδρε- να πάρεις φάρμακα, ένα κουτί, για να πάεις να πκιάεις 
αριθμό,  Περιμένεις στη σειρά να πκιάεις αριθμό, για να πάεις να παραλάβεις φάρμακα.  Ο αριθμός είναι για να 
πάεις στο ταμείο, για να σου δώσουν άλλον αριθμό και πρέπει να περιμένεις δκυο ώρες, για να πιάσεις ένα 
φάρμακο.  Αντί να βκάλλει υγεία ο δημόσιος τομέας, δκιώχνουν τον κόσμο!  Θέλετε να συνεχίσω να λέω απ’ 
αυτά; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Είναι πάρα πολλά.  Εγώ θα μπορούσα να συνεχίσω, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ.  Όλα αυτά είναι που πρέπει να αντιμετωπιστούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, για μισό λεπτό και μετά ο κ. Δίπλαρος. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Εγώ θέλω να πω κάτι.  Επειδή διάβασα πολύ καλά την έκθεση του Οδυσσέα Μιχαηλίδη, ναι, δεν 
θέλουμε να ξεπουληθούν τα δημόσια νοσοκομεία.  Όμως, έν’ βάλλουμεν το θέμα της σωστής διαχείρισης των 
οικονομικών μέσα.  Τούτο ξεχάννουμέν το.  Δηλαδή, των δημοσίων θα τους δώσουμε τα δύο χρόνια του 
COVID-19.  Aν συνεχίσουν να κάμνουν κακοδιαχείριση, να κατασπαταλούν τα εκατομμύρια, ως πόσο θα 
αντέξει ο φορολογούμενος να γεμίζει μαύρες τρύπες, γιατί δεν έχουμεν ανθρώπους σωστούς τζιαι ικανούς να 
διαχειριστούν τα οικονομικά των δημόσιων νοσηλευτηρίων;  H κατασπατάληση του δημόσιου χρήματος έν’ 
ασυγχώρητη, κυρία Πρόεδρε.  Άρα, άμα λέμε  να μην ξεπουληθούν τα νοσοκομεία, να έχουμε υπόψη μας ότι 
πρέπει να έχουμε και εκείνα τα άτομα που μπορούν να τα διαχειριστούν σωστά.  Άσε που έπρεπε την 
αυτονόμηση των νοσοκομείων να την κάνουμε προ ΓΕΣΥ, αλλά εβιαστήκαμεν να βάλουμεν το κάρο μπροστά 
ʼπού το άλογο! 

 Ευχαριστώ. 

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Κουλία, μισό λεπτό αυστηρά. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να πω για τις τιμές των φαρμάκων, που θυμήθηκε ο Γιώργος.  Ευτυχώς που τις θυμήθηκες, κύριε 
Λουκαΐδη.  Τα φάρμακα, όταν αναλάβαν αυτοί όλοι οι φωστήρες, ανεβήκαν από 300% μέχρι 1600% και 
εκάναμεν ένα κομμουνιστικό σύστημα στην ουσία.  Επκιάσαν τους γιατρούς όλους και εκάναν τους δημόσιους 
υπαλλήλους.  Είντα, νομίζω, στη Βόρεια Κορέα δεν θα είναι έτσι το σύστημα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Δίπλαρε, ελάτε.  Σύντομα, σας παρακαλώ. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Δεν θέλω να μπω στην ενδοοικογενειακή διαφωνία.  Νομίζω του κ. Λουκαΐδη απάντησέν του η κ. 
Χαραλαμπίδου και εύστοχα, οπόταν, αν είναι συγχυσμένος, συγχυστήκαμε παραπάνω εμείς.  Νομίζω είναι 
παραπάνω φορμαρισμένος, κύριε Καρογιάν, έχετε δίκαιο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μάριο Καρογιάν) 

 Τι θα γίνει;  Το λοιπόν!  Τι άλλο θα ακούσουμε! 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Να εξηγήσουμε σε κάποιους που μπορεί να μην έχουν αντιληφθεί κάποια πράγματα.  Πρώτα απ’ όλα η 
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χορηγία για τον ΟΚΥΠΥ δεν είναι για δύο χρόνια, είναι για δυόμισι, μέχρι τον Μάιο του 2026 που λήγει το 
Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας.  Γιατί είναι δυόμισι χρόνια και γιατί πρέπει να ψηφίζουμε και δεν θα 
δίνουμε λευκή επιταγή κάθε χρόνο;  Δεν θα ψηφίσουμε τώρα για τα υπόλοιπα δυόμισι χρόνια.  Φέτος θα 
δώσουμε για έναν χρόνο, του χρόνου για ακόμη έναν χρόνο και θα είμαστε εδώ να παρακολουθούμε την 
εξέλιξη των αναπτυξιακών έργων, τα οποία είναι στο Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας.  Εάν είναι μέσα 
στα χρονοδιαγράμματα, όπως μας λένε, θα τους εγκρίνουμε κάθε χρόνο και, ναι, είμαστε υπέρ, κύριε 
Λουκαΐδη, γιατί με αυτόν τον τρόπο δεν θα τα αφήσουμε να ξεπουληθούν.  Σε αντίθετη περίπτωση, εννά 
ξεπουληθούν.   

 Άρα, για να το μαζεύουμε και ξεκάθαρα να απαντήσουμε, για να τελειώνουμε.  Τώρα ψηφίζουμε για 
παράταση για ακόμη έναν χρόνο, του χρόνου για ακόμη έναν χρόνο και το 2026 μέχρι τον Μάιο τουλάχιστον 
του 2026 που λήγει το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας.  Η πλειοψηφία των εκατομμυρίων που 
καλούμαστε να στηρίξουμε είναι αναπτυξιακά έργα τα οποία έμειναν πίσω λόγω της πανδημίας.  Το λέω απλά, 
για να το κατανοήσουμε όλοι.  Ναι, σίγουρα δεν είμαστε ευχαριστημένοι από τα δημόσια νοσηλευτήρια για την 
υποδομή μας, σίγουρα και δεν μοιάζουν με τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια που ξέρουμε όλοι.  Αλλά, αν δεν θα τα 
στηρίξουμε, να το πούμε εδώ και τότε θα δείτε πώς θα ξεπουληθούν.  Αυτά λέγοντας, εμείς βλέπουμε ότι 
γίνεται δουλειά όσον αφορά τον ΟΚΥΠΥ, θα στηρίξουμε τις προσπάθειες του διοικητικού συμβουλίου, των 
επαγγελματιών υγείας, που επιμένω ότι είναι οι καλύτεροι σήμερα που μιλούμε μέσα στα δημόσια 
νοσηλευτήριά μας και μπορώ να αναφέρω και συγκεκριμένες ειδικότητες, αλλά δεν είναι της ώρας, γιατί έχουμε 
ξεπεράσει τον χρόνο. 

 Από εδώ και πέρα, νιώθω ότι πλέον έχει φύγει η σύγχυση από πολλούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωρούμε τώρα με τις τροπολογίες. 

 Έχουμε πρώτα την τροπολογία των κ. Νίκου Κέττηρου, Μαρίνας Νικολάου και Χρίστου Χριστόφια εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Ο γραμματέας να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Νίκου Κέττηρου, Μαρίνας Νικολάου και Χρίστου Χριστόφια εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την προσθήκη αμέσως μετά το άρθρο 
13 του ακόλουθου νέου άρθρου και πλαγιότιτλου: 

«Αγορά 
υπηρεσιών. 

14. Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για την αγορά υπηρεσιών, με εξαίρεση για 
υφιστάμενες συμβάσεις τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς 
προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να εξασφαλίζεται 
η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Δώδεκα ψήφοι υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και ένας δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον και δώδεκα ψήφους υπέρ, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε με την τροπολογία των κ. Ευθύμιου Δίπλαρου, Σάβιας Ορφανίδου και Χαράλαμπου 
Πάζαρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Ευθύμιου Δίπλαρου, Σάβιας Ορφανίδου και Χαράλαμπου Πάζαρου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 
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13, του ακόλουθου νέου άρθρου και πλαγιότιτλου: 

«Αγορά 

υπηρεσιών  

από φυσικά  

πρόσωπα. 

14. Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για την αγορά υπηρεσιών από φυσικά 
πρόσωπα, με εξαίρεση, για υφιστάμενες συμβάσεις, τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και 
Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Τριάντα ψήφοι υπέρ και εννέα εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και εννέα ψήφους εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας ποσού ύψους 
€761.829.162 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί υπεύθυνοι για την άσκηση ελέγχου στα 
κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Μειωμένος μισθός εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πρόσληψης εργοδοτούμενων καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 11. 

 Μισθοδοτική ανέλιξη στις Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii).  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα 1 έως 12, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα ένας.  Σαράντα ψήφοι υπέρ και μία δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας του 2024 Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 
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 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωράμε τώρα στο κατεπείγον νομοσχέδιο, όπως ακριβώς συζητήθηκε, αντιλαμβάνομαι, στην 
αρμόδια επιτροπή. 

 Θέλετε να τεθεί σε ψήφιση η αναβολή των προτάσεων νόμου; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι.  Οπόταν, προχωράμε ευθύς αμέσως στην ψήφιση του νομοσχεδίου, το οποίο κρίθηκε ως 
κατεπείγον.  Έτσι συμφωνήσατε, αντιλαμβάνομαι, στην επιτροπή; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μάλιστα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι υπόλοιποι; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία!  Ναι, πρόεδρε της επιτροπής. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Είναι δύο καταρχάς τα…  Το κατεπείγον αφορούσε τον φόρο κατανάλωσης, για αυτό μιλάτε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για μετά, όχι, για το άλλο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Για τον περί Εταιρειών; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  Το κατεπείγον θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024».  
Να ψηφίσουμε το νομοσχέδιο τώρα, έτσι;  Αυτό συμφώνησε η επιτροπή; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εμείς συμφωνήσαμε ότι έχουμε δει το νομοσχέδιο, συμφωνούμε με το περιεχόμενο.  Δεσμεύτηκε η 
εκτελεστική εξουσία ότι σε χίλιες τριακόσιες τόσες περίπου εταιρείες οι οποίες ήδη έχουν πληρώσει θα τους 
επιστραφούν τα χρήματα.  Αυτή η δέσμευση τίθεται και ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων και ως εκ 
τούτου θα πρέπει να τεθεί προς ψήφιση το νομοσχέδιο της κυβέρνησης και οι νομοθεσίες υπ’ αριθμόν 11, 12, 
13, 14 μπορούν να αποσυρθούν.  Ωστόσο, η πρόταση νόμου υπ’ αριθμόν 15, που είναι του συναδέλφου του κ. 
Μαυρίδη, το ένα σκέλος μπορεί να αποσυρθεί και αυτό.  Το πρώτο σκέλος παραμένει στη διαδικασία ψήφισης, 
όμως θα το επαναφέρουμε στη συνέχεια, γιατί αφορά κάτι περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά, αν περάσει όμως το νομοσχέδιο, δεν θα μπουν οι προτάσεις νόμου. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Όχι, όχι.  Ναι, καταργούνται… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Μεινήσκει άλλο ένα κομμάτι. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Στο υπ’ αριθμόν 15 -θα επαναλάβω- υπάρχουν δύο σκέλη, το σκέλος που αφορά τα €350, την 
κατάργηση, αυτό φεύγει. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Το σκέλος που αφορά τα λοιπά άλλα τέλη θα το επαναφέρουμε σε επόμενη συνεδρίαση προς ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δεν αποσύρεται.  Δεν ψηφίζεται σήμερα, πάει στην επιτροπή και επανέρχεται.   

 Εντάξει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Το λοιπόν!  Για το 16, που είναι σχετικό, είναι θέμα του ΑΚΕΛ κατά πόσο αποσύρει ή θέλει να θέσει 
προς ψηφοφορία τη συγκεκριμένη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Άρα, ψηφίζουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κώστα Κώστα) 

 Ναι, άλλο λέει, για μετά, αν θέλει να καταθέσουν ξανά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κώστα Κώστα) 

 Ναι, βεβαίως.  Επιτρέψετέ μου. 

 Ψηφίζουμε για το νομοσχέδιο.  Αν περάσει, αποσύρονται οι προτάσεις νόμου. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ναι, βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε το ύψος του ετήσιου τέλους το οποίο υποχρεούνται να 
καταβάλλουν στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας οι εγγεγραμμένες εταιρείες μέχρι την 
30ή Ιουνίου κάθε έτους να καθορίζεται με βάση το ύψος των περιουσιακών τους στοιχειών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Χρύσης Παντελίδης 

 Νίκος Σύκας Μιχάλης Γιακουμή 

 Κώστας Κώστα Σταύρος Παπαδούρης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Ζαχαρίας Κουλίας 

 Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε αυθημερόν το 
πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή ολομέλεια της Βουλής και κηρύχθηκε επείγον 
σύμφωνα με την προβλεπόμενη στον Κανονισμό 51A της Βουλής των Αντιπροσώπων διαδικασία. 
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 Στο πλαίσιο της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στην επιτροπή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιόν της η Έφορος Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, καθώς και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε να διαγραφεί το άρθρο 
391 της βασικής νομοθεσίας, με το οποίο επιβάλλεται σε όλες τις εγγεγραμμένες εταιρείες στο μητρώο του 
Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας ετήσιο τέλος ύψους €350.  Συναφώς με το νομοσχέδιο 
σκοπείται η κατάργηση της υποχρέωσης καταβολής του ετήσιου τέλους εταιρειών από το έτος 2024 και 
εντεύθεν. 

 Η Έφορος Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας ανέφερε ότι η κατάργηση του ετήσιου τέλους εταιρειών 
αποτελεί μέρος της δέσμης μέτρων τα οποία έχει αποφασίσει να εφαρμόσει η εκτελεστική εξουσία, με σκοπό 
την καταπολέμηση της ακρίβιας και εν προκειμένω την οικονομική ελάφρυνση των επιχειρήσεων.  
Επιπρόσθετα, η ίδια εισηγήθηκε την αναδρομική ισχύ του νομοσχεδίου από την 1η Ιανουαρίου 2024, 
προκειμένου να καταστεί δυνατή η επιστροφή του υπό αναφορά τέλους στις εταιρείες οι οποίες το κατέβαλαν 
εντός του έτους 2024. 

 Σημειώνεται ότι στον προτεινόμενο νόμο περιλαμβάνεται επίσης σχετική πρόνοια σύμφωνα με την οποία 
διασφαλίζεται ότι η καταβολή του ετήσιου τέλους εταιρειών θα συνεχίσει να απαιτείται για τα προηγούμενα έτη 
από εταιρείες που δεν το έχουν καταβάλει, ήτοι από το 2011, έτος κατά το οποίο αρχικά επιβλήθηκε το εν λόγω 
τέλος, μέχρι το 2023.  

 Μέλη της επιτροπής ζήτησαν διευκρινίσεις σε σχέση με το χρονοδιάγραμμα και τη διαδικασία 
επιστροφής του ήδη καταβληθέντος τέλους για το έτος 2024 από τις εταιρείες και επιπρόσθετα εξέφρασαν 
επιφυλάξεις για τον τρόπο κάλυψης της ενδεχόμενης μείωσης των εσόδων του κράτους από τη μη είσπραξη 
του ποσού το οποίο έχει ήδη προϋπολογισθεί για το έτος 2024 από την επιβολή του εν λόγω τέλους.   

 Η Έφορος Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας ανέφερε ότι οι περισσότερες εταιρείες κατέβαλαν το 
τέλος μέσω εταιρείας υπηρεσιών πληρωμών και ως εκ τούτου η επιστροφή των ποσών θα γίνει αυτόματα και 
εντός σύντομου χρονικού διαστήματος από τη δημοσίευση του προτεινόμενου νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα 
της Δημοκρατίας.  Αναφορικά με τις εταιρείες οι οποίες έχουν καταβάλει το τέλος στα ταμεία του Τμήματος 
Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας, η έφορος επισήμανε ότι το εν λόγω τέλος θα επιστραφεί με την 
καταχώριση αιτήματος επιστροφής χρημάτων από τις επηρεαζόμενες εταιρείες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις, να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και οι 
βουλευτές της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων και του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θεωρώ, επιτρέψετέ μου, ότι θα δώσω ένα λεπτό για τις τελικές θέσεις του καθενός από τα πολιτικά 
κόμματα.  Θεωρώ ότι συζητήθηκε πριν. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αφού το συζητήσαμε!  Ψήφιση, κυρία Πρόεδρε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με συγχωρείτε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ένα από τα πιο σοβαρά νομοθετήματα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι είπατε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …ένα από τα πιο σοβαρά νομοθετήματα, μπορεί να υπάρχει ήδη η διαμορφωμένη πλειοψηφία, δεν 
επήραμε τον λόγο, όταν συζητούσαμε το διαδικαστικό, για να αναλύσουμε τη δική μας πρόταση νόμου.  Είναι 
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πολύ διαφορετική επί της ουσίας από το κυβερνητικό νομοσχέδιο τζιαι με την κατάληξη των άλλων προτάσεων 
νόμου.  Άρα, ανεξάρτητα από την απόσυρση, όπως έχει γίνει η εισήγηση να υπάρξει για τις άλλες προτάσεις 
νόμου, η δική μας πρόταση νόμου παραμένει κάτω.  Πρέπει να γίνει ενιαία συζήτηση που να αφορά και τη δική 
μας πρόταση νόμου και το κυβερνητικό νομοσχέδιο, όμως, σωστά είπατε, διαδικαστικά, αν ψηφιστεί το 
κυβερνητικό νομοσχέδιο, τότε η δική μας πρόταση νόμου αποσύρεται.  Όμως, θέλουμε τον απαιτούμενο χρόνο 
να εξηγήσουμε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όταν λέτε «τον απαιτούμενο χρόνο»; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έναν λογικό χρόνο, κυρία Πρόεδρε, δέκα λεπτά νομίζω ότι είναι αρκετά. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, συνάδελφοι, δεν θα συζητήσουμε μία ώρα το διαδικαστικό.  Θα δώσω πέντε λεπτά μάξιμουμ, το 
περισσότερο, στα μεγαλύτερα κόμματα και στα μικρότερα, από τη στιγμή που είπατε ότι δεν θέλει να το πείτε, 
θα τελειώσουμε πολύ σύντομα. 

 Ξεκινάμε από τα μικρότερα κόμματα, για όποιον θέλει τον χρόνο, προς το μεγαλύτερο. 

 Από τα μικρότερα κόμματα, κύριε Παπαδούρη, ελάτε για δύο λεπτά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ούτε δύο λεπτά, Πρόεδρε.  Ένα λεπτό εννά χρειαστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδούρη, σας ακούμε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Προσπαθώ να ακούω πρώτα τον εαυτό μου, Πρόεδρε, τζιαι μετά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδούρη, σας ακούμε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Ένα λεπτό εννά χρειαστώ μόνο τζιαι να πω ότι, πριν ξεκινήσει η ολομέλεια, εμείς είχαμε ξεκάθαρα στο 
μυαλό ότι, ό,τι τζιαι νάν’ το θέμα σήμερα, καταργούνται τα €350.  Θέλει ας έν’ νομοσχέδιο, θέλει ας έν’ πρόταση 
νόμου.  Δεν μας απασχολεί καθόλου.   

 Τελειώνει σήμερα ένα τέλος, επειδή ξέρω τι θα ακολουθήσει, για κάτι κλιμακωτά κ.τ.λ., και θα πω τι 
ειπώθηκε σε επιτροπή.  Το τέλος είναι τέλος.  Ήταν έκτακτο τέλος του 2012, δεν ήταν μέρος της φορολογικής 
μεταρρύθμισης, δεν ήταν μέρος της οποιασδήποτε φορολογίας, σήμερα τελειώνουμε ένα έκτακτο τέλος, το 
οποίο αποφασίστηκε πρώτα από την επιτροπή και ακολούθησε η ίδια η κυβέρνηση και, για να είμαστε έντιμοι 
στο τέλος της ημέρας, είναι η τρίτη φορά που η κυβέρνηση παίρνει πρόταση νόμου έτοιμη, την κάμνει 
νομοσχέδιο και τη φέρνει.  Αυτή είναι η πραγματικότητα. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Ο κ. Ιωάννου. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Πέραν της κατάστασης που επικρατεί, είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό νομοθέτημα τζιαι θεωρούμε πάρα 
πολύ σημαντική τζιαι την ημέρα για το κοινοβούλιο, γιατί είναι ένα αίτημα το οποίο υπάρχει -τουλάχιστον από 
την πλευρά του ΕΛΑΜ ως πρόταση νόμου- από το 2017 μαζί και με άλλους συναδέλφους. 
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 Όπως αναφέρθηκε και στην προηγούμενη συζήτηση, είναι ένα μνημονιακό μέτρο, το οποίο επιβλήθηκε 
και διατηρήθηκε, παρά το γεγονός ότι βγήκαμε από το μνημόνιο.  Είναι κάτι το οποίο διατηρούσαν οι εκάστοτε 
κυβερνήσεις, η προηγούμενη και η τωρινή, η θέση τους ήταν ότι δεν πρόκειται να το καταργήσουν, ήταν 
πλήρως ισοπεδωτικό και θεωρούμε ότι η όλη προσπάθεια και η όλη δουλειά που έγιναν άσκησαν πίεση και 
έφεραν αποτέλεσμα, έτσι ώστε να δοθεί σήμερα μία ανάσα τουλάχιστον στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, στις 
οποίες επιβάλλαμε έναν δυσβάσταχτο φόρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γιακουμή. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Να πω ότι έγινε μία εξαιρετική δουλειά από την επιτροπή μας και όλα τα μέλη σε πολλές συνεδρίες γι’ 
αυτό το ζήτημα.  Επήγεν, ήρθεν εκατό φορές στην ολομέλεια το συγκεκριμένο θέμα τζιαι σήμερα είδαμε τζιαι 
ζήσαμε ένα θέατρο του παραλόγου, όταν ξεκίνησε η ολομέλεια της Βουλής.   

 Θεωρώ ότι δεν τιμά κανέναν αυτό που είδαμε πριν, που γινόταν για διαδικαστικό ζήτημα, στο ποιος θα 
έφερνε αυτό το νομοσχέδιο είτε η κυβέρνηση είτε η Βουλή.  Πράγματι, ήταν η Βουλή που έβαλλε τις πιέσεις και 
κακώς η κυβέρνηση έφερε έτσι άτσαλα το σχετικό νομοθέτημα, επιτέλους όμως χαιρετίζουμε ότι το έφερε και 
σήμερα θα το ψηφίσουμε σε νόμο.   

 Επίσης, να πω ότι οι δικές μας προτάσεις νόμου έχουν να κάμουν και με διαφορετικές πτυχές.  Δεν 
γίνεται μία μη κερδοσκοπική εταιρεία να πλήρωνε €350 και ένας οργανισμός με περισσότερα από 250 άτομα, 
που λέγεται μικρομεσαίος οργανισμός στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να πληρώνει τα ίδια τέλη, €350.   

 Πρέπει οι κυβερνήσεις να είναι πιο προσεκτικές και να φέρνουν τέλη και προτάσεις οι οποίες να είναι 
ανάλογες με το μέγεθος της κάθε εταιρείας και να μην είναι δυσβάσταχτες για τόσο μικρές εταιρείες με λίγο 
προσωπικό είτε και με κόσμο, οι οποίες εργοδοτούν μόνο ένα-δύο άτομα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Ο κ. Κώστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Σέβομαι τον εαυτό μου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τι έγινε, κύριε Τρυφωνίδη; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Όλα καλά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάρα πολύ ωραία. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Στο τελευταίο θέμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το συζητήσουμε μετά όμως, γιατί δεν έχουμε χρόνο.  Θα μείνουμε όσο χρειαστεί.   

 Ελάτε, κύριε Κώστα. 

 Μη διακόπτουμε τον συνάδελφο, ησυχία! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Κρατώ τον χρόνο, συνάδελφε, μην ανησυχείτε. 
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ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ευχηθείτε μας καλό μήνα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλό μήνα!  Θα πάει τέλεια, είμαι σίγουρη, αν κρίνουμε από την ώρα! 

 Ελάτε, κύριε Κώστα.  

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση στην επιτροπή Εμπορίου για το θέμα τούτο είχε ξεκινήσει από το 2017, όντως.  Από το 2018 
η προηγούμενη κυβέρνηση είχε υποσχεθεί στην επιτροπή ότι θα έφερνε λύση.  Μάλιστα, το 2018 μάς είπε ότι 
θα ερχόταν με τον προϋπολογισμό του 2019 τον Σεπτέμβρη, για να λύσει το θέμα τούτο.  Τίποτε από τούτα 
ούλλα δεν έγινε.   

 Τι λέει η πρόταση νόμου η δική μας;  Το κράτος παίρνει ’πού τούτο το τέλος €45 εκατομ. τον χρόνο.  Θα 
γλιτώσουμε το 65% των εταιρειών, όλες τις μικρές, τις πολύ μικρές επιχειρήσεις και θα πληρώνουν κάποιο 
τέλος οι επιχειρήσεις που έχουν μεγάλα κέρδη, έτσι ώστε το κράτος να έχει €20 εκατομ. από τα €45 εκατομ.  Με 
αυτή τη θέση μας συμφώνησε ο Υπουργός Οικονομικών.   

 Τι έλεγε το Υπουργείο Οικονομικών και όχι το Υπουργείο Εμπορίου και ο Έφορος Εταιρειών τόσα 
χρόνια;   «Δεν υπάρχει περίπτωση τέτοιο πράγμα να γίνει, εμείς τα λεφτά τα θέλουμε, τα έχουμε 
προϋπολογίσει», κάθε χρόνο μάς έλεγαν, «στον προϋπολογισμό του επόμενου χρόνου και τούτο το πράγμα 
δεν θα γίνει».  Αυτό μας είπαν και πριν από έναν μήνα στην επιτροπή Εμπορίου:  «Δεν υπάρχει περίπτωση το 
τέλος να καταργηθεί οριζόντια.  Θα έρθουμε με πρόταση, η οποία πιθανώς να είναι κλιμακωτά».   

 Εγώ δεν λέω, υπάρχει απόφαση πλέον της κυβέρνησης, υπάρχει πλέον νομοσχέδιο.  Σας είπα όμως και 
πριν από αρκετές ώρες ’πού τούτο το βήμα ότι τούτη η δουλειά που κάμνουμε ’πόψε έννεν σοβαρή.  Είναι 
πραγματικά προβληματική.  Πήγαμε να κάμουμε μια συνεδρία της επιτροπής Εμπορίου χωρίς εκπρόσωπο της 
κυβέρνησης, χωρίς εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών, μόνο με την Έφορο Εταιρειών και την 
εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας.  Ρώτησα:  «Πέτε μου, είναι προϋπολογισμένα τα €45 εκατομ. μέσα στον 
προϋπολογισμό του 2024;».  Δεν ξέρουν.  «Τούτα τα λεφτά είναι προϋπολογισμένα να κοπούν από κάπου;»   
Δεν ξέρουν.   

 Αντιλαμβάνεστε ότι θα έπρεπε κανονικά να δοθεί χρόνος μίας-δύο βδομάδων, δεν χάθηκε ο κόσμος, να 
έρκετουν ο Υπουργός Οικονομικών τζιαι να μας ελάλεν: «Τούντα λεφτά που τα προϋπολόγισες τζιαι εννά 
κοπούν έθθα τα πιάσεις τωρά, γιατί έν’ αναδρομικά ’πού την 1η του Γενάρη το ’24, που εννά ισχύει το μέτρο 
τούτο».  Πόθεν εννά τα ’βρεις;   Εννά κοπούν μήπως ’πού κάποια έργα, ’πού κάποιες παροχές;   Πόθεν εννά 
κοπούσιν;  Τζιαι μετά να προχωρούσαμε.  Φαίνεται, εγώ εννά το πω ξανά, ότι ’πόψε τζιείνο που γίνεται είναι 
«απού προλάβει»!  Διότι έτρεξε η επιτροπή να το βάλει, ο πρόεδρος, στη συνεδρία της ολομέλειας σήμερα, 
εβούρησεν τζιαι η κυβέρνηση άρον άρον να φέρει σήμερα το νομοσχέδιο.  Τζιαι σας λέω, το σωστό που 
έπρεπε να κάμουμε ήταν να έρτουν οι προτάσεις νόμου όλες, το νομοσχέδιο της κυβέρνησης, κυρία Πρόεδρε, 
να κάτσουμε κάτω σοβαρά, να πάρουμε απαντήσεις τζιαι μετά ο καθένας να κάμει είντα μ’ που εννά κάμει!  
Ήταν δεκαπέντε μέρες τούτη η ιστορία ούλλη.  Εύχομαι τούντα λεφτά που προϋπολογιστήκαν να μεν κοπούν 
’πού έργα σημαντικά για τον κόσμο ή από οποιεσδήποτε κοινωνικές παροχές.   

 Εμείς έχουμε αποφασίσει να καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο της κυβέρνησης για τους λόγους που σας 
είπα προηγουμένως.  Θα έπρεπε κλιμακωτά τζιείνοι που βκάλλουν πολλά -τζιαι έσιει πολλές εταιρείες που 
βκάλλουν πάρα πολλά- να διούν κατιτίς κάθε χρόνο για τούντον τόπο!  Θα σώζαμε €20 εκατομ. από τα €45 
εκατομ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Κουλία, έτσι σύντομα.  Είπαμε δύο λεπτά ο καθένας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό, είναι ένα σοβαρό θέμα και να μου επιτρέψετε να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, αλλά για δύο λεπτά.  Εσείς πάντα είστε λακωνικός και επί της ουσίας.  Ελάτε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Χαίρομαι που το επιβεβαιώνετε, κυρία Πρόεδρε.   
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 Το 2011, κάτω από την κρίση και τους δύσκολους καιρούς, ήρθε η κυβέρνηση και είπε «για δύο χρόνια 
θα φορολογήσουμε όλες τις εταιρείες».  Ξέρετε πόσες εταιρείες εγγεγραμμένες έχουμε;  195 000.  Από τούτες 
τις 195 000 οι 185 000 είναι των βιοπαλαιστών κατ’ ουσίαν.  Και τούτος ο κόσμος όλος, σε τούτα τα χρόνια όλα, 
πλήρωσε πέραν των €600 εκατομ.  Πατήσαμε πάνω στην «Αγία Τράπεζα» και η διαβεβαίωση της κυβέρνησης 
τότε ήταν πως θα ήταν μόνο για δύο χρόνια, αλλά ουδέν μονιμότερο του προσωρινού.  Από το 2011, αντί να 
πάμε το 2013 να το καταργήσουμε, φτάσαμε στο 2023 και δεν έγινε τίποτε.  Βάλαμε ως Δημοκρατικό Κόμμα 
πρόταση -την έβαλα εγώ εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος- και από τότε εκάμναμεν αγώνα να 
καταργηθεί, διότι έτσι ήταν η ρηματική υπόσχεση της τότε κυβέρνησης.   

 Φτάσαμε αισίως στο σήμερα και εγώ χαιρετίζω που ήρθε ο Χριστοδουλίδης τώρα με τον υπουργό του 
και είπε «έν’ σωστό τούτο να καταργηθεί».  Αν έχουμε έννοια ότι εννά χαθούν €24 εκατομ., εγώ εισηγούμαι να 
βάλουμε πρόταση νόμου να φορολογήσουμε τις τράπεζες, που βγάζουν δισεκατομμύρια σήμερα εις βάρος των 
πολιτών.  Και εγώ εισηγούμαι: Όσους εκουρέψαν να τους δίδουν και κατ’ αναλογίαν τα χρήματα πίσω!  Αν 
θέλετε, «ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα».  Να τους βάλουμε φορολογία!  Τώρα λάμνει σας η έννοια αν έχασε 
€20 εκατομ. η κυβέρνηση;  Μα η κυβέρνηση είπε «εγώ δέχομαι».  Αλλά χαίρομαι που έχουν έννοια της 
κυβέρνησης, ότι θα χάσει €20 εκατομ.  Όμως δεν είναι σωστό να τα πληρώνουν οι βιοπαλαιστές.  Να τα 
πληρώσουν οι έχοντες και κατέχοντες! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ο κ. Πασιουρτίδης. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Από τη θέση μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σύντομα, σας παρακαλώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Απλά, κυρία Πρόεδρε, εμένα με ενοχλεί η κοροϊδία τζιαι, άμα ’πού το 2017 η πρώτη γραμμή άμυνας 
πάντα ήταν ότι «προϋπολογιστήκαν τζιαι εννά το φέρουμε του χρόνου ή του χρόνου», αλλά σήμερα μέσα σε 
είκοσι τέσσερις ώρες μπορέσαμε να βρούμε και τον τρόπο που εννά επιστραφούν τα λεφτά τζιαι με ποια 
διαδικασία τζιαι δεν μας ενδιαφέρει αν προϋπολογιστήκαν, τότε, ναι, αυτή η Βουλή κοροϊδεύεται από την 
εκάστοτε κυβέρνηση.  Επειδή πρέπει να ’μαστε και δίκαιοι, οι πρώτοι που κοροΐδευαν τη Βουλή ήταν η 
προηγούμενη κυβέρνηση.  Κάθε χρόνο ετίθετο το θέμα και πάντα ήταν «προϋπολογισμένα»!  Αλλά η πρόταση 
η δική μας εξαιρεί το 75% των εταιρειών.  Αν κανένας που δαμέσα πιστεύκει ότι την Τράπεζα Κύπρου τζιαι την 
Ελληνική με €1 δις κέρδη κόφτει τους αν θα πκιερώσουν €350, ε, πλανάστε!  Γι’ αυτό έπρεπε να είναι 
κλιμακωτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ο κ. Παντελίδης. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Ναι, κυρία Πρόεδρε.  Πρώτη φορά παίρνω τον λόγο επί της αρχής σε αυτή τη δίμηνη, διήμερη 
συνεδρίαση, που καλύπτει και δύο εποχές παρεμπιπτόντως!  Δεν ξέρω το σύνταγμα αν το επιτρέπει! 

 Λοιπόν, να ξεκαθαρίσουμε κάποια πράγματα πολύ επιγραμματικά, γιατί πρέπει να είμαστε δίκαιοι.  
Όντως, για δέκα χρόνια η προηγούμενη κυβέρνηση δεν συμφωνούσε με την κατάργηση αυτού του ετήσιου 
τέλους.  Το επιχείρημα ήταν τα προϋπολογιζόμενα ποσά, το ένα επιχείρημα.  Σε ό,τι δε αφορά την κλιμακωτή 
κατάργηση, το επιχείρημα ήταν ότι υπάρχει μεγάλο διοικητικό κόστος και διοικητική μέριμνα, για να γίνει αυτό το 
φιλτράρισμα και αυτή η κατάταξη των εταιρειών, και υπάρχει και η διάσταση του πώς θα υπολογίζονται οι 
κλίμακες, αν θα είναι με βάση τον κύκλο εργασιών, που δεν καθορίζεται αν θα είναι στο τέλος του χρόνου ή 
στον χρόνο που τρέχει, και ούτω καθεξής.  Αυτή ήταν η επιχειρηματολογία της προηγούμενης κυβέρνησης.   

 Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος, εμένα με έπειθε κιόλας.  Έρχεται αυτή η κυβέρνηση τον περασμένο 
Νοέμβριο και λέει ότι «ακριβώς επειδή αναγνωρίζω ότι πρέπει να υπάρξει αλλαγή αυτής της πολιτικής, 
ετοιμάζομαι να έρθω με μια συγκεκριμένη πρόταση».  Και απολύτως φυσιολογικά -κατά την ταπεινή μου 
άποψη- κρατώντας μικρό καλάθι, σοφά η πρώτη τοποθέτηση του Υπουργείου Οικονομικών δεν ήταν ότι θα 
φέρει πλήρη κατάργηση, γιατί, αν μας έλεγε τότε ότι θα φέρει πλήρη κατάργηση τζιαι μέσα ’πού τους 
προϋπολογισμούς δεν την έφερνε, ήταν να την εσταυρώνναμεν τωρά την κυβέρνηση.  Είπε ότι θα εξετάσει το 
θέμα, με πρώτη επιλογή την κλιμακωτή.  Το εξέτασε τζιαι τελικά φέρνει πλήρη κατάργηση.  Μας ικανοποιεί 
πλήρως όλους, γιατί όλα τα κόμματα και όλοι οι βουλευτές κατά καιρούς ζήτησαν την πλήρη κατάργηση.  
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Επομένως, κοροϊδία δεν υπάρχει, υπάρχει μια λογική εξέλιξη των πραγμάτων και μπράβο στην κυβέρνηση που 
κατάφερε να κρίνει ότι μπορεί να καταργήσει αυτό το μέτρο.   

 Και κάτι τελευταίο.  Επειδή λέμε συνέχεια απόψε «για όνομα του Θεού, πού θα βρούμε τα €25 εκατομ., 
πού θα βρούμε τα €40 εκατομ.», για τα οποία όλα τα προηγούμενα χρόνια ελαλούσαμεν της κυβέρνησης, της 
εκάστοτε κυβέρνησης, «κόψε τον λαιμό σου, εύρε τα», ε, μόνο πέρσι, κυρία Πρόεδρε, οι συμπληρωματικοί 
προϋπολογισμοί του 2023 ήταν €826 εκατομ., αν είναι σωστά τα μαθηματικά μου.  Δεν μπορώ να δεχτώ τωρά 
ότι μας πιάνει ο πανικός, γιατί δεν θα μπορέσει το κράτος να εύρει €20 εκατομ. μέσα στο 2024, που 
ενδεχομένως, ναι, τα είχε προϋπολογίσει.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.    

 Να αφήσω τελευταίο τον πρόεδρο της επιτροπής. 

 Ελάτε εσείς, κύριε Κουλλά, βοηθήστε μας. 

 Κύριε Κουλλά, δεν θέλετε να μιλήσετε; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Εντάξει, έτσι πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε, να πω ότι πράγματι μιλούμε για ένα τέλος.  Το τέλος δεν 
είναι φορολογία.  Αυτό που φορολογούμε, ενδεχομένως κλιμακωτά ή περισσότερο, είναι τα κέρδη, το εισόδημα, 
δεν είναι τα τέλη, που συνήθως ονομάζονται «τέλη», γιατί είναι έναντι κάποιας υπηρεσίας.  Πράγματι, υπήρξαν 
έκτακτα μέτρα για την ακρίβια, που δεν είχαν προϋπολογιστεί, και υπήρξαν συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί.  
Κάθε χρόνο σχεδόν ισχύει κάτι τέτοιο.  Θέλω να πω ότι η θέση μας είναι ότι δεν ήταν μια φορολογία με την 
οποία συμφωνούσαμε.  Ψηφίστηκε σε έκτακτες καταστάσεις.  Από την κυβέρνηση του ΑΚΕΛ ήρθε, εμείς λέγαμε 
ότι κάποια στιγμή πρέπει να καταργηθεί.  Όταν βγήκαμε από το μνημόνιο και το 2017 αρχίσαμε να 
επιστρέφουμε πράγματα, να αναιρούμε επώδυνα μέτρα, είναι πάρα πολλά αυτά που έγιναν.  Επαναφέραμε το 
επίδομα μάνας, διορθώσαμε τα εισοδηματικά κριτήρια για τους τρίτεκνους, τους πολύτεκνους, όλα αυτά τα 
σημαντικά, καταργήσαμε τον φόρο ακίνητης περιουσίας -πρωτοβουλία της Βουλής ήταν αυτό- τα μεταβιβαστικά 
τέλη.  Και είναι μία άλλη σειρά πραγμάτων τα οποία και αυτά έπρεπε να καταργηθούν, αλλά έμειναν πίσω, μας 
πρόλαβε η πανδημία.  Να πω μπράβο στη Βουλή και στα κόμματα, που με μια ευρεία συναίνεση σχηματίστηκε 
μια πλειοψηφία.  Το κατάλαβε η κυβέρνηση, πρώτα όμως στη Βουλή πρέπει να δώσουμε, θεωρώ, τα εύσημα, 
αλλά δεν έχει σημασία.  Θα ψηφίσουμε.  Δεν θέλουμε να δείξουμε μικροψυχία.  Θα ψηφίσουμε το κυβερνητικό 
νομοσχέδιο που ήρθε, έστω και αν κατανοούμε ότι ήρθε και με λίγο πονηρό τρόπο, για να προλάβει τις 
προτάσεις νόμου.  Κανένα πρόβλημα.  Σημασία έχει ότι κάνουμε σήμερα κάτι το οποίο ήταν και είναι πολύ 
σωστό.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ.   

 Ο κ. Λεωνίδου, όσο πιο σύντομα… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θα είμαι πάρα πολύ σύντομος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Εγώ αυτό που διαπιστώνω είναι πάρα πολύ εκπληκτικό, ειλικρινά.  Μια ομάδα συναδέλφων ζητούν να 
παραμείνει ουσιαστικά το τέλος.  Έστω και δεκαπέντε μέρες.  Ζητούν να παραμείνει το χαράτσι που επέβαλε 
πριν από τόσα χρόνια η κυβέρνηση που υποστηριζόταν από το ΑΚΕΛ.  Και μάλιστα ένα τέλος το οποίο δεν είχε 
οποιαδήποτε ανταπόδοση προς τους πολίτες, προς τους άμεσα επηρεαζομένους.  Ένα τέλος παράνομο, 
χαράτσι, όπως χαρακτηρίστηκε απ’ όλους μας, και έρχεται η κυβέρνηση να το καταργήσει και εμείς λέμε «μα 
πρέπει να βρούμε τρόπους να παραμείνει είτε άμεσα είτε έμμεσα».  Λες και θα ενοχληθούν οι έχοντες και 
κατέχοντες, τα €350 δεν θα τα έβρουν!  Εμείς πιστεύουμε ότι πολύ σωστά έκαμε η κυβέρνηση.  Δεν επιέστηκεν, 
εζητήσαμεν βεβαίως.  Και η επιτροπή λειτούργησε με σοβαρότητα και προσπάθησε να βρει τρόπους, γιατί 
θεωρούσαμε όλοι μας ότι είναι ένα καταχρηστικό μέτρο εις βάρος όλων και μάλιστα και των μικρών και των 
μεσαίων και των μεγάλων.   

 Συνεπώς, έπρεπε να καταργηθεί και έρχεται η κυβέρνηση και παίρνει μίαν απόφαση.  Και ενοχλούμαστε, 
ενοχλούνται κάποιοι, «μα γιατί να πάρει την απόφαση;».  Καλώς ή κακώς την επήρεν.  Είναι εδώ και γι’ αυτό 
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ζητήσαμε από την αρχή να ψηφίσουμε πρώτα το νομοσχέδιο της κυβέρνησης, κάτι το οποίο επιζητούσαμε τόσο 
καιρό, και διερωτώμαι ξανά και το επαναλαμβάνω:  Γιατί τόση απαίτηση να συζητούμε την παραμονή του 
τέλους, ενός μέτρου παράνομου, καταχρηστικού;  Με όλη τη σοβαρότητα και με όλο τον σεβασμό το λέω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Λουκαΐδη, επίσης σύντομα, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Καταρχάς, η πρόταση που είναι ενώπιον της ολομέλειας από το ΑΚΕΛ προβλέπει, όπως έχουμε 
αναφέρει προηγουμένως, ότι το 75% των εταιρειών, οι οποίες πληρώνουν «χαράτσι»…  Θα καταργηθεί το 
τέλος των €350 και ακολουθούν ακόμα τέσσερις συντελεστές:  €350, που παραμένουν και αφορούν το 6,6% 
των εταιρειών, €700, που αφορούν το 7% των εταιρειών, που έχουν σύνολο περιουσιακών στοιχείων πάνω 
από €2 εκατομ., 6,9% των εταιρειών θα πληρώνουν €1.000, αυτές που έχουν σύνολο περιουσιακών στοιχείων 
πάνω από €5 εκατομ., και όσες έχουν πάνω από €20 εκατομ. σύνολο περιουσιακών στοιχείων, οι οποίες 
συνιστούν το 5%, €1.250.  Αυτή είναι η πρόταση για κλιμακωτή καταβολή του τέλους.  Δεν ξέρω αν πρέπει να 
απευθύνομαι στους συναδέλφους, γιατί η παραποίηση και η διαστρέβλωση δίνει και παίρνει, αλλά το ΑΚΕΛ είχε 
αυτή τη θέση από την πρώτη στιγμή, όταν έθετε το ζήτημα από τότε, από το 2016, για κατάργηση του 
«χαρατσιού» για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Έλεγε ταυτόχρονα ότι δεν πρέπει να καταργήσουμε ακόμα ένα 
τέλος για τις πολύ μεγάλες επιχειρήσεις.  Έλεγε πάντα το ίδιο πράγμα το ΑΚΕΛ. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Το κόστος είναι €50 εκατομ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ!  

 Ελάτε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαστε στο ίδιο έργο ως θεατές, όμως με διάφορα επιχειρήματα, που φθάνουν μέχρι το ότι πρέπει να 
κυνηγήσουμε τους έχοντες και κατέχοντες, αν είναι ποτέ δυνατόν, πάμε να καταργήσομε το τέλος για όλους.  
Αντί να το αυξήσουμε για εκείνους που είναι έχοντες και κατέχοντες, πάμε να το καταργήσουμε για όλους.   

 Με τη μεγαλύτερη ευκολία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν λεφτά, για να καταργήσουμε τη 
φορολογία ακινήτων, όι για τον κόσμο, που ήθελε το ΑΚΕΛ, τον πολύ τον κόσμο και πάλι, διότι και εκεί έτσι 
έγινε, αλλά και για τις 8 000 φυσικά και νομικά πρόσωπα, που ήταν οι μόνοι που κατέβαλλαν φορολογία 
ακίνητης περιουσίας πριν από το μνημόνιο.  Στο όνομα του να μπορούμε να απαντήσουμε στο ΑΚΕΛ ότι η 
φορολογία τζιείνη πρέπει να παραμείνει, αλλά και να αυξηθεί για κάποιους, εκαταργήθηκεν για όλους τζιαι 
εφύαν τζιαι οι 8 000 φυσικά και νομικά πρόσωπα περίπου που κατέβαλλαν τη φορολογία ακίνητης περιουσίας.  
Με τη μεγαλύτερη ευκολία υπήρχαν λεφτά.  Με τη μεγαλύτερη ευκολία πριν από έναν μήνα υπήρχαν λεφτά 
από το κράτος, για να μειώσουμε και πάλι τον φόρο επί των τόκων των καταθέσεων ή των μερισμάτων.  Δεν 
μας ενδιέφεραν τα εκατοντάδες εκατομμύρια που θα χαθούν στο πλαίσιο της πενταετίας!  Υπήρχαν λεφτά!  Η 
κυβέρνηση αυτή λέει ότι υπάρχουν λεφτά, υπάρχουν αρκετά λεφτά, για να καταργήσουμε πλήρως, ανεξάρτητα 
το τέλος.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Και πάλι να διορθώσουμε από τη σταθερή άρνηση κατάργησης του τέλους συνολικά, διότι έτσι ξεκίνησε, 
στη θέση που μου διαμηνύθηκε εμένα προσωπικά από τον Υπουργό Οικονομικών, ότι είναι πιο σώφρον να 
πάμε σε κλιμακωτή..., που είναι τζιαι πιο δίκαιο, αλλά τζιαι θα διατηρήσει τζιαι ένα σημαντικό έσοδο 
επαναλαμβανόμενο για το κράτος, χωρίς να δημιουργεί δυσβάστακτο βάρος έστω σε τζιείνο το 25% των 
επιχειρήσεων που θα απέμεναν να πληρώνουν αυτό το τέλος, κλιμακωτά έστω.  Δεν είναι δυσβάστακτο, αλλά 
θα επέφερε ένα έσοδο €20 εκατομ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Και, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η κυβέρνηση, στην ανάγκη να δοθούν λεφτά, για 
να αντιμετωπιστεί το τσουνάμι ακρίβιας που υπάρχει, μας λέει ότι δεν υπάρχουν αρκετά λεφτά.  Επικαλούνται, 
όπως και οι συνάδελφοι εκ δεξιών, πάντα, όποτε εννά ξοδευτεί μια μπακκίρα, για να στηρίξουμε τους 
αδύναμους, τους ευάλωτους:   «Αμάν, κινδυνεύουν τα δημόσια οικονομικά τζιαι τα πλεονάσματά μας και μην 
πειράξετε τα πλεονάσματά μας!».  Τωρά εν μας ενοχλεί να πειράξουμε τα πλεονάσματα, φτάνει που μας είπε η 
ΟΕΒ και το ΚΕΒΕ, οι εργοδοτικές οργανώσεις, ότι αυτό πρέπει να γίνει.  Το επέβαλαν προφανώς και στην 
κυβέρνηση οι εργοδοτικές οργανώσεις και είμαστε εδώ και συνεχίζουμε να λέμε ότι δεν υπάρχουν λεφτά 
αρκετά, για να στηρίξουμε περαιτέρω τζιείνους που ’χουν πραγματική ανάγκη σ’ αυτό το τσουνάμι ακρίβιας που 
υπάρχει, αλλά έχουμε λεφτά, για να απαλλάξουμε, ναι, εκείνους που έχουν τεράστια δυνατότητα να 
πληρώσουν, τα ευλοημένα, μάξιμουμ €1.250.  €1.250, όταν έχουν... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...περιουσιακά στοιχεία πάνω από €20 εκατομ.  Και εδώ επιτρέψετέ μου να πω:  «Ω, της υποκρισίας, 
αλλά και της ντροπής το ανάγνωσμα!».  Πραγματικά! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό, πρέπει να μιλήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα δώσω ένα λεπτό στον κ. Κουλία.  

 Δευτερολογήσατε όμως, ε; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πρωτολόγησα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πρωτολογήσατε; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, τώρα θα δευτερολογήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Περιμένετε να ολοκληρωθούν οι πρωτολογίες. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Περιμένετε. 

 Ο κ. Παπαδούρης επίσης πρωτολόγησε, σωστά; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σταύρο Παπαδούρη) 

 Περιμένετε.  

 Έμεινε ο πρόεδρος της επιτροπής, που είπα να τον αφήσω τελευταίο. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Δεν είχα κανένα σκοπό ούτε στόχο να μιλήσω, αλλά ο κ. Λουκαΐδης προκαλεί και προκαλεί πραγματικά! 

 Ευάλωτοι, αδύναμοι συμπολίτες μας...  Προφανέστατα, κύριε Λουκαΐδη, αδύναμους και ευάλωτους 
συμπολίτες μας δυστυχώς τους καταντήσατε εσείς με τις πολιτικές σας, το ΑΚΕΛ δηλαδή, και γι’ αυτόν ακριβώς 
τον λόγο επεβλήθη το συγκεκριμένο τέλος μαζί με πολλά άλλα τέλη. 

 Σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων στη μεγάλη της πλειοψηφία ζητεί την παραγραφή του τέλους και 
εσείς επκιάσατε μια κόλλα ενώπιόν μας και διαβάζατε διαφόρων ειδών μαθηματικές πράξεις, για να καταλήξετε 
στην πρόταση του ΑΚΕΛ.  Διερωτώμαι πραγματικά, μόνο η γραφειοκρατία που θα παραλάμβαναν οι δημόσιοι 
υπάλληλοι, οι λειτουργοί, για να καταλήξουν στις μαθηματικές πράξεις στις οποίες κατέληξεν το ΑΚΕΛ, δεν 
ξέρω πόσα θα εκόστιζεν στον φορολογούμενο πολίτη. 
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 Όμως υπάρχει και το συγκεκριμένο:  Καλά, θα υποστούν τόσο μεγάλη συνέπεια οι έχοντες και 
κατέχοντες, όπως είπε τζιαι ο κ. Λεωνίδου, με τα €350;  Εγώ θα έλεγα το εξής:  Τα ανταγωνιστικά κέντρα της 
Κύπρου, που κάποτε ήταν ένα λαμπρό χρηματοπιστωτικό κέντρο, πριν αναλάβετε εσείς την εξουσία, 
δυστυχώς...  Νομίζω ότι και σε τούτο το επίπεδο βοηθά και την κυπριακή οικονομία και την Κύπρο, ως ένα 
κέντρο που θα μπορέσει να ελκύσει επενδύσεις… 

 Άρα, με κάθε έτσι ηρεμία τζιαι ταπεινότητα να πούμε ότι η Βουλή σήμερα προβαίνει σε μία πράξη υπέρ 
του δημόσιου συμφέροντος, υπέρ των πολιτών και αφαιρεί ένα τέλος που εσείς επιβάλατε στον Κύπριο πολίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Από τη Δημοκρατική Παράταξη, κύριε Καρογιάν, θα μιλήσουν και οι τέσσερις; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τους βουλευτές της Δημοκρατικής Παράταξης) 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Τώρα φορτσάραμε εμείς! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κανένα πρόβλημα.  Από μισό λεπτό στον καθένα.  Ξεκινούμε με τον κ. Τρυφωνίδη. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Να κάνω μια επισήμανση, κυρία Πρόεδρε, στον Νίκο:  Αντί να βουρά να βκει δήμαρχος, κάθεται δαμαί 
τζιαι αγορεύει μας ως η ώρα δκυο το πρωί.  Πε μου, σε παρακαλώ! 

(Γέλια) 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μα εσείς να το δείτε! 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Τζιαι αύριο θα βκει τζιαι θα πει ότι... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό θα πει προσήλωση στο καθήκον! 

 Ελάτε, κύριε Τρυφωνίδη.  Σύντομα, σας παρακαλώ. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Πολλά σύντομα.  Με όλη την εκτίμηση και την αγάπη, απόψε μειώσαμε το κύρος και την αξιοπρέπεια 
του κοινοβουλίου!  Συνεχίστε! 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα είντα μ’ που έπαθες εσύ; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Βαρυσήμαντη δήλωση! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Συ είπας, κύριε Καρογιάν. 

 Πάμε στον κ. Παπαδούρη. 

 Σύντομα, σας παρακαλώ, για να μιλήσει και ο πρόεδρος της επιτροπής.  Ελάτε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι δευτερολογία.  Είναι δευτερολογία από εσάς; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Δευτερολογία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, συγγνώμη.  Αναμένετε.  Δεν πρωτολόγησε ο πρόεδρος της επιτροπής.  Απολογούμαι. 

 Ελάτε, κύριε πρόεδρε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα πρέπει να πούμε το εξής, ότι η πρόταση του ΑΚΕΛ έχει συζητηθεί και καμία στήριξη δεν έχει βρει 
από κανέναν, γιατί απλούστατα γεννιέται μια νέα διαδικασία, η οποία θα πρέπει να υπολογίζει το περιουσιακό 
στοιχείο.  Ως εκ τούτου, υπάρχει θέμα και στην εφαρμογή της συγκεκριμένης πρότασης νόμου. 

 Δεύτερον, κατά την ταπεινή μου άποψη είναι μια προσπάθεια φορολόγησης «από την πίσω πάντα».  
Θα ήταν πολύ προτιμότερο με ειλικρίνεια να έρθετε και να πείτε «αλλάζω τους συντελεστές φορολόγησης».  
Αυτό είναι πολύ πιο ορθό και δίκαιο να το κάνετε.  Κοπιάστε!  Κοπιάστε!  Να αυξηθεί ο συντελεστής 
φορολόγησης, νοούμενου ότι δεν αντιμετωπίζουμε αυτά τα θέματα στη βάση της οποιασδήποτε 
συνδικαλιστικής ή ιδεολογικής προσέγγισης αλλά στη βάση συνολικά μιας οικονομίας. 

 Τρίτον, πολύ σωστά η κυβέρνηση ήρθε και καταργεί ένα τέλος, που έχουν ειπωθεί εδώ πέρα οι λόγοι, 
έχει ειπωθεί το άδικο, το λανθασμένο, για τόσα πολλά χρόνια που εφαρμοζόταν.  Το είχαμε βάλει προσωρινά.  
Όλα τα μέτρα τα λοιπά έχουν φύγει, αυτό το τέλος εξακολουθούσε μέχρι τώρα να είναι στις πλάτες χιλιάδων, 
190 000 τόσων επιχειρήσεων.  Ωστόσο, να πούμε ότι και λόγω αδυναμίας χιλιάδων επιχειρήσεων υπάρχουν 
οφειλές οι οποίες δεν μπορούν να πληρώνονται. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μάριο Καρογιάν) 

 Άρα λοιπόν, και από την άποψη αυτή, αγαπητέ κύριε Καρογιάν, θεωρώ εγώ ότι πολύ λανθασμένα 
υπήρξε η οποιαδήποτε επιφύλαξη.  Αλλά προς τιμήν όλων των συναδέλφων μιας ομάδας βουλευτών που για 
πολλά χρόνια είχαν την πεποίθηση ότι πρέπει αυτό το μέτρο να φύγει, δυστυχώς υπήρχε πάντοτε η απάντηση 
και από την πλευρά της κυβέρνησης «πώς αναπληρώνουμε τα €45 τόσα εκατομ.;». 

 Άρα λοιπόν, τα €45 τόσα εκατομ. σε κάποιες εποχές ήταν πρόβλημα να βρεθούν, σε μια νύχτα -και εδώ 
είναι η αδυναμία της παρούσας κυβέρνησης- μάθαμε τον τρόπο πώς να επιβάλλουμε λύση τέτοιων 
προβλημάτων.  Ήρθε και τα βρήκε μεμιάς και πολύ σωστά λέει ότι φεύγει αυτό το τέλος.  Πολύ σωστά, λέω, η 
κυβέρνηση αποφάσισε και δικαιώνει ουσιαστικά την ορθότητα και την προσπάθεια από τον κ. Κουλία και από 
όλα τα κόμματα και όλους τους συναδέλφους και την επιτροπή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μάριο Καρογιάν) 

 Δεν χρειάζεται αυτή η αντιμετώπιση, αγαπητέ κύριε Καρογιάν, ναι, δεν χρειάζεται.  Πραγματικά δεν 
χρειάζεται, είναι και αργά, αλλά δεν νομίζω να χρειάζεται η οποιαδήποτε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Επειδή υπάρχει ακόμα μια προσπάθεια της παρούσας κυβέρνησης, με το 6% στην αύξηση του 
ηλεκτρικού ρεύματος, και επειδή σε αυτή την προσπάθεια είναι τόσο δογματικοί στο να την επιβάλουν, τους 
καλώ να ακολουθήσουν και να μετρήσουν τα πράγματα μέχρι την επόμενη Τρίτη, να πάρουν τις τελεσίδικές 
τους αποφάσεις, γιατί δεν χωρά καμία περαιτέρω αύξηση στην τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος. 

 Άρα λοιπόν, θα ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους για την επιμονή τους, και τον κ. 
Ζαχαρία Κουλία και τον κ. Λεωνίδου και τον κ. Παντελίδη, αλλά και τους λοιπούς άλλους, που δεν τους 
ονομάζω για χάρη του χρόνου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τον κ. Παπαδούρη, ναι. 

 Η προσέγγισή μας δείχνει εδώ -και θα πρέπει να το υπογραμμίσουμε- τη σοβαρότητα των βουλευτών.  
Όταν ο υπουργός έλεγε «αδυνατώ να βρω την αναπλήρωση αυτού του ποσού», ήρθαμε και προτείναμε με 
εναλλακτικούς τρόπους την κλιμακωτή και τη σταδιακή κατάργηση του συγκεκριμένου τέλους.  Ως εκ τούτου, 
εκεί ήταν πολύ υπεύθυνοι οι βουλευτές και λιγότερο υπεύθυνοι κάποιοι άλλοι.  Στη συνέχεια, αυτό το οποίο 
έχουμε σήμερα και το χαιρετίζουμε είναι το γεγονός ότι έχει επικρατήσει η αναγκαιότητα να φύγει αυτό το τέλος.  
Δεν είναι δουλειά δικιά μας πώς η κυβέρνηση θα βρει τα €45 τούτα εκατομ.  Είναι θέμα δικό της να τηρήσει τη 
δημοσιονομική πειθαρχία που χρειάζεται να έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Δευτερολογίες.  Για ένα λεπτό μόνο ο κ. Παπαδούρης και ο κ. Κουλίας. 

 Ελάτε, κύριε Παπαδούρη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, Πρόεδρε. 

 Το νομοσχέδιο εκατατέθηκεν από το υπουργείο.  Από ένα υπουργείο μιας κυβέρνησης στην οποία θέλω 
να πιστεύω ότι συντονίζονται μεταξύ τους υπουργείο με υπουργείο.  Άρα, δεν μπορώ να δεχτώ ότι το 
υπουργείο αποφάσισε τζιαι δεν έχει γνώση το Υπουργείο Οικονομικών για το ότι θα αποστερηθούν €45 εκατομ.  
Έχουν γνώση. 

 Δεν ξέρω τι μπορεί να ειπώθηκε σε κατ’ ιδίαν συναντήσεις, όπως ακούσαμε.  Εγώ το ό,τι ξέρω είναι ότι 
ήμουν παρών στην επιτροπή Εμπορίου και μας ετέθηκεν ξεκάθαρα ότι, όσον αφορά το συγκεκριμένο τέλος, 
είναι τέλος.  Αν ήταν φορολογία, θα μπορούσε να γίνει με διαφορετικό τρόπο, γι’ αυτό τζιαι οι ίδιοι εισηγήθηκαν 
το σταδιακό, να καταργηθεί σταδιακά.  Αυτό εισηγήθηκε το Υπουργείο Οικονομικών τζιαι είχαμε την καλή 
πρόθεση και τη σοβαρότητα, όπως λέει ο πρόεδρος, και... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χρόνος. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 ...είπαμε «εντάξει», για να μη δυσκολέψουμε κανέναν.  Όταν έρχεται όμως το ίδιο το υπουργείο και το 
προτείνει...  Επαναλαμβάνω ότι κάποιοι από εμάς, πριν να μπούμε στην ολομέλεια σήμερα, είχαμε ξεκάθαρο 
στο μυαλό μας ότι δεν θα μπούμε στο παιχνίδι του αν είναι πρόταση νόμου ή νομοσχέδιο, φτάνει να 
καταργηθούν τα €350 σήμερα. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Κύριε Κουλία, για ένα λεπτό. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, κυρία Πρόεδρε.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτή η φορολογία μπήκε από την κυβέρνηση του ΑΚΕΛ, η οποία ρηματικά υποσχέθηκε τότε, παρά την 
αντίδραση αρκετών να μην περάσει, ότι θα το καταργήσει σε δύο χρόνια.  Τον λόγο τους δεν τον εκρατήσαν! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Σωστό. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και για τούτο το θέμα ο κ. Λουκαΐδης έστησε ολόκληρη φασαρία, επεράσαμεν μιάμιση ώρα κατά την 
έναρξη της διαδικασίας.  Τώρα επαναλαμβάνει ακριβώς το ίδιο. 

 Αλλά, κύριε Λουκαΐδη, αν θέλεις να βάλεις νομοθεσία για τους έχοντες και τους κατέχοντες, θα σε 
υποστηρίξω πρώτος, μα τούτον τον Τίμιο Σταυρό, αλλά όι να μου λες ότι εννά κάμεις διαδικασία τώρα και εννά 
τους ξεχωρίσεις τους πλούσιους ’πού τους φτωχούς.  Βάλε νόμο από την αρχή... Να περάσει τώρα τούτο, να 
απαλλάξουμε πολύ κόσμο.  Και, για να ξέρεις, κύριε Λουκαΐδη, σήμερα η Έφορος Εταιρειών μάς είπε ότι 
πολλές εταιρείες που δυστυχούν χρωστούν €40 εκατομ. και τους κυνηγά ο Έφορος Εταιρειών ’πού τη 
νομοθεσία τούτη του 2011, αλλά εσύ αθθυμήθηκες τους έχοντες και τους κατέχοντες!  Καλά, είσαστε ολόκληρη 
κοινοβουλευτική ομάδα.  Βάλτε πρόταση νόμου και να την υποστηρίξουμε.  Εννά φύουμεν ’πού δαμαί; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενη) 

 Ελπίζω πως ναι!  Σήμερα! 

 Κύριε Λουκαΐδη, για ένα λεπτό. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Θέλουμε την απάντηση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 
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 Θέλουμε την απάντηση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Προφανώς δέσμευση για κατάργηση.  H κυβέρνηση Χριστόφια τέλειωσε το ’13, οπόταν δεν ξέρω σε τι 
αναφέρεστε, κύριε Κουλία, και πραγματικά νομίζω δεν έχει σημασία να συζητούμε.   

 Είναι αλήθεια ότι έπρεπε μέτρα επαχθή τα οποία είχαν επιβληθεί στο πλαίσιο του μνημονίου…  Kαι δεν 
θέλω να το ανοίξω το θέμα.  Για κάποιους ήταν μανιφέστο το μνημόνιο και θα έπρεπε να το εφαρμόζαμε ακόμα 
και χωρίς την τρόικα.  Αυτά είναι τα γεγονότα και εμείς λέμε με ακρίβεια τις αλήθειες.  Ούτε θα πάμε πίσω στην 
αδυναμία να υπερασπιστούμε θέσεις και να συζητούμε με τους γνωστούς αφορισμούς.  De facto έχουμε μια 
πραγματικότητα που έχει να κάνει με ένα τέλος το οποίο έπρεπε και πρέπει να καταργηθεί για τους πολλούς, 
αλλά οι λίγοι προνομιούχοι, εκείνοι που έχουν τη δυνατότητα και την επιφάνεια, θα έπρεπε να συνεχίσουν να 
πληρώνουν.  Και το ρεαλιστικό αυτής της πρότασης φάνηκε και από τη θετική αντιμετώπιση που υπήρχε από 
το ίδιο το Υπουργείο Οικονομικών θέλω να σας θυμίσω.  Καταλήξαμε να είμαστε εδώ.  Ας μην επιχειρούμε να 
κάνουμε το άσπρο μαύρο.  Ξέρετε ότι έχουμε προτάσεις για φορολόγηση των ουρανοκατέβατων υπερκερδών 
των τραπεζών, ένα δισεκατομμύριο πενήντα εκατομμύρια μόνο για το 2023.  Μα, η κυβέρνηση που στηρίζετε 
έχει πρόθεση να το φέρει κάποια στιγμή;  Είπε ότι θα το προωθήσει.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Ατάκτως έκαναν πίσω.  Φορολόγηση των υπερκερδών, των ουρανοκατέβατων κερδών, των εταιριών 
ΑΠΕ.  Έχουμε τις προτάσεις μας εκεί κατατεθειμένες, κύριε Κουλία, δεν αγγίζεται ο πλούτος από αυτή την 
κυβέρνηση ούτε και από την προηγούμενη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Και αντίθετα υπάρχουν λεφτά για να χαρίσουμε στον πλούτο, αλλά δεν υπάρχουν λεφτά για να δώσουμε 
σε τζιείνους που έχουν ανάγκη!  Αυτή είναι η ουσία του ζητήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν πάμε στην ψηφοφορία. 

 Θα ψηφίσουμε για το κατεπείγον νομοσχέδιο ως έχει κατατεθεί σήμερα «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024».   

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή του άρθρου 391.  Άρθρο 2. 

 Ειδική διάταξη.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Υπέρ είκοσι εννέα, εναντίον εννέα και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ είκοσι οκτώ, εναντίον έντεκα και καμία αποχή.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.* 

 Από τη στιγμή που το νομοσχέδιο ψηφίστηκε, τα υπόλοιπα θέματα από τον αριθμό 11 μέχρι 16 
καθίστανται άνευ αντικειμένου και αποσύρονται, αντιλαμβάνομαι.   

 Κύριε πρόεδρε, βοηθήστε με. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Απλώς με την επιφύλαξη του υπ’ αριθμόν 15 θέματος για το πρώτο σκέλος το οποίο θα ξανατεθεί.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, όπως το δηλώσατε πολύ ορθά στην αρχή.   

 Άρα, πάμε στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα.  

 Τιτλοφορείται λοιπόν το θέμα «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 
2024 Νόμος του 2024».  Εάν είμαστε συνεπείς και φρόνιμοι σε πέντε λεπτά τελειώνουμε.   

 Παρακαλώ τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης για το οικονομικό έτος 2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2024 Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Σταύρος Παπαδούρης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Άριστος Δαμιανού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Φεβρουαρίου 2024.  Στην πρώτη συνεδρία 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ). 
 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρέστησαν επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Σωτήρης Ιωάννου και το μη μέλος κ. Μάριος Μαυρίδης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΧΣ για τη διενέργεια 
πληρωμής από το ταμείο του οργανισμού ποσού ύψους €19.940.079 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
Δεκεμβρίου 2024.    

 Ο προϋπολογισμός του ΟΧΣ για το έτος 2024 είναι πλεονασματικός και προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €19.940.079 και συνολικά έσοδα ύψους €20.750.523, τα οποία προέρχονται κυρίως από καθαρά έσοδα 
από τόκους (€12.785.310), αμοιβή για υπηρεσίες δανείων του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(€1.786.546), αμοιβή για υπηρεσίες κυβερνητικών δανείων (€799.405) και δικαιώματα επιστολών 
καθυστερήσεων (€198.000). 

 Οι δαπάνες του ΟΧΣ για το έτος 2024 αφορούν μεταξύ άλλων αποδοχές προσωπικού (€4.716.456), 
λειτουργικές δαπάνες (€5.792.025), συμβουλευτικές υπηρεσίες και έρευνες (€2.413.670), αγορά άλλων 
στοιχείων ενεργητικού (€4.387.679), καθώς και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€500.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τόσο τα συνολικά έσοδα όσο και οι 
συνολικές δαπάνες του ΟΧΣ για το 2024 παρουσιάζουν αύξηση κατά 6,5% και 12,2%, αντίστοιχα, σε σύγκριση 
με το προηγούμενο έτος. 

 
* Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία  
    Πολιτών.  
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 
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 Αναλυτικότερα, οι δαπάνες για το 2024 αφορούν στα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού, οι οποίες ανέρχονται στα €4,7 εκατομ., περιλαμβανομένων των εισφορών στα 
διάφορα ταμεία και παρουσιάζουν αύξηση ύψους 10% σε σύγκριση με το 2023, λόγω της περίληψης 
μιας νέας θέσης διευθυντή και δέκα νέων θέσεων λειτουργών, καθώς και της αύξησης του τιμαριθμικού 
επιδόματος. 

2. Τακτικές δαπάνες, οι οποίες ανέρχονται στα €8,8 εκατομ. και είναι αυξημένες κατά  8,4% σε σύγκριση με 
το 2023, λόγω εξόδων μηχανογράφησης και αναβάθμισης λογισμικών προγραμμάτων. 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες, οι οποίες ανέρχονται στα €5,3 εκατομ. και είναι αυξημένες κατά 19,5% σε 
σύγκριση με το 2023, λόγω της τεχνολογικής αναβάθμισης του οργανισμού και της περίληψης σχετικής 
πρόνοιας για την ανακαίνιση των υποκαταστημάτων του ΟΧΣ στη Λάρνακα και στο Παραλίμνι. 

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό ύψους €0,5 εκατομ., οι οποίες κυμαίνονται στα ίδια 
επίπεδα με το 2023.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση τον λογαριασμό αποτελεσμάτων του οργανισμού, για το 2024 
υπολογίζεται καθαρό κέρδος ύψους €1,16 εκατομ. σε σχέση με €1,75 εκατομ. το 2023.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ο γενικός διευθυντής του ΟΧΣ δήλωσε 
ότι προτεραιότητες για τον οργανισμό εντός του 2024 αποτελούν η υλοποίηση του έργου τεχνολογικής 
αναβάθμισης για την επίτευξη της μηχανογραφικής ανεξαρτητοποίησης του ΟΧΣ από την Κυπριακή Εταιρεία 
Διαχείρισης Περιουσιακών Στοιχείων (ΚΕΔΙΠΕΣ) σε ό,τι αφορά στην παροχή μηχανογραφικών υπηρεσιών, 
καθώς και η συνέχιση της στελέχωσης του ΟΧΣ με επιπρόσθετο προσωπικό. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο αρμόδιο, η ζήτηση για παραχώρηση στεγαστικών δανείων από τον ΟΧΣ 
παρουσιάζει σημαντική αύξηση τα τελευταία χρόνια. Ειδικότερα, ο οργανισμός εντός του έτους 2022 ενέκρινε 
265 τέτοια δάνεια συνολικού ύψους €31,3 εκατομ., ενώ κατά το 2023 ενέκρινε 374 δάνεια ύψους €57,5 εκατομ. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν ζητήματα που αφορούν 
μεταξύ άλλων στην ανταπόκριση του οργανισμού στις αυξημένες αιτήσεις παραχώρησης δανείων και στη 
δυνατότητα χορήγησης νέων δανείων, στο χρονικό διάστημα που απαιτείται για την έγκριση αίτησης για 
χορήγηση δανείου, στη στελέχωση του οργανισμού, στο ύψος των δανειστικών και καταθετικών επιτοκίων του 
ΟΧΣ, στις διαδικασίες αναδιάρθρωσης δανείων, στην πώληση δανειακού χαρτοφυλακίου, καθώς και στην 
εφαρμογή του νέου μηχανογραφικού συστήματος.    

 Επιπροσθέτως, ζητήθηκε από τον ΟΧΣ η κατάθεση του οργανογράμματος και του στρατηγικού σχεδίου 
του οργανισμού.    

 Σε σχέση με τα τεθέντα ζητήματα, ο γενικός διευθυντής του ΟΧΣ δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Τα καταθετικά επιτόκια του ΟΧΣ παραμένουν σε σταθερά χαμηλά επίπεδα, καθότι το βασικό επιτόκιο του 
οργανισμού είναι συνδεδεμένο με το επιτόκιο αναφοράς, όπως αυτό καθορίζεται από την Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου. Ωστόσο, στο παρόν στάδιο, λόγω των αυξήσεων που σημειώνονται στο επιτόκιο 
αναφοράς σημειώνεται παράλληλα αύξηση των καταθετικών επιτοκίων. Τα δανειστικά επιτόκια του 
οργανισμού παραμένουν σε χαμηλότερα επίπεδα από άλλα αδειοδοτημένα πιστωτικά ιδρύματα, γεγονός 
που οδήγησε στην αύξηση των αιτήσεων για χορήγηση δανείων.    

2. Οι καθυστερήσεις στην έγκριση αιτήσεων χορήγησης δανείων που παρατηρήθηκαν τα τελευταία δύο 
χρόνια οφείλονταν εν μέρει στην καθυστέρηση που υπήρξε ως προς τη σύσταση νέου διοικητικού 
συμβουλίου του οργανισμού, καθώς και ως προς την πλήρωση της θέσης του γενικού διευθυντή. 
Επιπροσθέτως, εντός του 2023 ο ΟΧΣ επιφορτίστηκε με την εξέταση 1 261 αιτήσεων χορήγησης 
δανείων για ένταξή τους στο σχέδιο «Οικία». Η εν λόγω διαδικασία ολοκληρώθηκε εντός 
χρονοδιαγραμμάτων, με την υποβολή των εξετασθεισών αιτήσεων στο Γενικό Λογιστήριο της 
Δημοκρατίας προς έγκριση. 

3. Ο ΟΧΣ χορηγεί δάνεια στη βάση των διαθέσιμων πόρων και ο μέσος χρόνος που απαιτείται για την 
εξέταση και έγκριση μιας αίτησης δανείου κυμαίνεται μεταξύ των έξι και οκτώ μηνών. Η εξέταση των 
αιτήσεων πραγματοποιείται βάσει της ημερομηνίας κατάθεσής τους, εφόσον αυτές είναι πλήρως 
συμπληρωμένες.  

4. O ΟΧΣ προχώρησε στην πρόσληψη πρόσθετου προσωπικού εντός του 2023, ενώ στον υπό αναφορά 
προϋπολογισμό περιλαμβάνονται νέες θέσεις διευθυντή και λειτουργών, οι οποίες αναμένεται να 
συμβάλουν στην αποτελεσματικότερη λειτουργία του οργανισμού.  

5. Μετά την ψήφιση από τη Βουλή της σχετικής νομοθεσίας που επιτρέπει στον οργανισμό να προβαίνει 
στην αγοραπωλησία δανειακού χαρτοφυλακίου, ο ΟΧΣ δεν προέβη σε οποιαδήποτε πώληση δανείων, 
αναμένοντας την ολοκλήρωση της εφαρμογής των κυβερνητικών σχεδίων «Οικία» και «Ενοίκιο Έναντι 
Δόσης». 
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6. Το έργο τεχνολογικής αναβάθμισης για την επίτευξη της μηχανογραφικής ανεξαρτητοποίησης του ΟΧΣ 
από την ΚΕΔΙΠΕΣ εκτιμάται ότι θα επαναρχίσει εντός του 2024, αφότου διευθετηθεί σειρά συμβατικών 
και νομικών θεμάτων με τον ανάδοχο του έργου. Ταυτόχρονα, ανανεώθηκε για ακόμα δύο χρόνια η 
σχετική συμφωνία με την ΚΕΔΙΠΕΣ για την εκ μέρους της παροχή ηλεκτρονικής υποστήριξης προς τον 
ΟΧΣ μέχρι την ολοκλήρωση του υπό αναφορά έργου. 

 Σημειώνεται ότι ο ΟΧΣ, με σχετική του επιστολή ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2024, ενημέρωσε 
περαιτέρω την επιτροπή για ζητήματα που αφορούν στα έξοδα μηχανογράφησης, στην αγορά λογισμικών 
προγραμμάτων, στη στελέχωση του οργανισμού, στον αριθμό των αιτήσεων για χορήγηση δανείων που 
υποβλήθηκαν κατά τα έτη 2022 και 2023, καθώς και στον αριθμό των αναδιαρθρώσεων που διενεργήθηκαν ως 
μέρος του σχεδίου «Οικία» κατά το έτος 2023. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι στο στάδιο της τοποθέτησης της επιτροπής επί του προτεινόμενου 
προϋπολογισμού, με πλειοψηφία των μελών της, αποφασίστηκε όπως στο κείμενο ενσωματωθεί πρόνοια βάσει 
της οποίας ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί από τον ΟΧΣ για την αγορά υπηρεσιών από φυσικά 
πρόσωπα, με εξαίρεση υφιστάμενες συμβάσεις για τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς 
προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της, πρόνοια η οποία συνάδει με αντίστοιχη ρύθμιση που περιλήφθηκε 
σε όλους τους προϋπολογισμούς νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, καθώς και στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2024.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία εδώ από τους κ. Άριστο Δαμιανού, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστο Χριστοφίδη. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστοφίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις στο νομοσχέδιο «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 15 του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από αυτό 
της φράσης «από φυσικά πρόσωπα» (δεύτερη γραμμή). 

Σημειώσεις:  

α. Ρύθμιση που απαγορεύει τη διενέργεια δαπάνης για αγορά υπηρεσιών, τόσο από φυσικά όσο και από 
νομικά πρόσωπα, από τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης, με εξαίρεση για υφιστάμενες 
συμβάσεις τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής και επί τροπολογιών;   

 Όχι. 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία, είναι η ίδια όπως τίθεται πάντα…   

 Όχι, είμαστε στον προϋπολογισμό του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης.   

 Υπάρχει θέμα με την ηλεκτρονική, πάμε διά χειρός, έχουμε θέμα με το σύστημα.  Ούτε έκτακτη μπορεί 
να μου βάλετε;  Όχι.   

 Πάμε με το χέρι. 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ;  Όχι για το νομοσχέδιο. 

 Ελάτε, συνάδελφοι γραμματείς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους εναντίον, δεκατέσσερις υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης ποσού ύψους 
€19.940.079 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων.  
Άρθρο 4. 

 Δημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 8 

 Απαγόρευση πρόσληψης ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 14. 

 Αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε διά χειρός για τα άρθρα 1 έως 15. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ για τα άρθρα;  Πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης του 2024 Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το επόμενο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2024 
Νόμος του 2024».   

 Παρακαλώ τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου για το οικονομικό έτος 2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Σταύρος Παπαδούρης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Φεβρουαρίου 2024.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου (ΧΑΚ) και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου παρέστησαν επίσης το 
μέλος της επιτροπής κ. Ηλίας Μυριάνθους και το μη μέλος της επιτροπής κ. Μάριος Μαυρίδης. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου για τη διενέργεια πληρωμής από το Ταμείο του ΧΑΚ, ποσού ύψους έξι εκατομμυρίων επτακόσιων 
εβδομήντα τριών χιλιάδων εννιακόσιων πενήντα τριών ευρώ (€6.773.953) για τη χρήση του έτους που λήγει 
την 31η Δεκεμβρίου 2024. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο προϋπολογισμός του ΧΑΚ για το 
2024 είναι ελλειμματικός και προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €6.773.953 και έσοδα ύψους €5.146.356, τα 
οποία προκύπτουν από ετήσιες συνδρομές και άλλα ετήσια δικαιώματα (€2.457.991), δημοσίευση και 
εισαγωγή/διαπραγμάτευση Συλλογικών Επενδυτικών Σχεδίων (€19.000), έσοδα από πάγια δικαιώματα 
(€256.341), τόκους εισπρακτέους (€91.000) και διάφορα άλλα έσοδα (€2.322.024).  

 Οι προβλεπόμενες δαπάνες του ΧΑΚ για το 2024 αφορούν στα ακόλουθα: 

1. Αμοιβή Μελών Συμβουλίου και Αποδοχές Προσωπικού (€4.095.533). 

2. Τακτικές δαπάνες (€2.298.939), οι οποίες αφορούν κυρίως στα ακόλουθα: 

 α. Λειτουργικές δαπάνες (€360.523). 

 β. Συμβουλευτικές και άλλες υπηρεσίες (€1.247.686). 

 γ. Έξοδα προώθησης και άλλα έξοδα (€324.460). 

 δ. Μεταβιβάσεις και συνδρομές (€110.310). 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€329.481). 

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€50.000). 

 Το έλλειμμα του προϋπολογισμού ύψους €1.627.597, σύμφωνα τα ίδια στοιχεία, θα καλυφθεί από το 
ταμειακό αποθεματικό του ΧΑΚ. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο πρόεδρος του ΧΑΚ ανέλυσε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό 
αναφορά προϋπολογισμού και δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το ΧΑΚ προχωρά στη υλοποίηση του στρατηγικού του σχεδιασμού, ειδικότερα όσον αφορά την 
ιδιωτικοποίηση του Χρηματιστηρίου, καθώς και τη συμμέτοχή του ως αρμόδιος φορέας στον τομέα της 
ενέργειας και της Ανταγωνιστικής Αγοράς Ηλεκτρισμού (ΑΑΗ). 

2. Το ΧΑΚ συμμετέχει στην κοινοπραξία Ευρωπαϊκών Χρηματιστηρίων, «Consolidated Tape Joint 
Venture», η οποία αποσκοπεί στην ενδυνάμωση της εμπιστοσύνης του επενδυτικού κοινού στο 
Ευρωπαϊκό χρηματιστηριακό περιβάλλον, στη μείωση τυχών αδιαφανών πρακτικών, στην προστασία 
των επενδυτών και στην παροχή μιας ολοκληρωμένης εικόνας κατάρτισης των διασυνοριακών 
συναλλαγών στο πλαίσιο της ενιαίας χρηματιστηριακής αγοράς. 

3. Τα έσοδα του ΧΑΚ για το 2024 είναι αυξημένα σε σύγκριση με τα αντίστοιχα έσοδα του 2023, κυρίως 
λόγω της αύξησης του δείκτη τιμών κατά περίπου 50%, γεγονός που αντανακλάται και στον μέσο 
ημερήσιο όγκο συναλλαγών, ο οποίος από τις €572.000 για το 2023 προβλέπεται να αυξηθεί στις 
€600.000 για το 2024. 

 Κατά την εξέταση του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε περαιτέρω διευκρινίσεις, μεταξύ άλλων για 
την επερχόμενη ιδιωτικοποίηση του χρηματιστηρίου, καθώς και τον βαθμό ετοιμότητάς του να αναλάβει τον 
ρόλο του Φορέα Εκκαθάρισης και Φορέα Κάλυψης στην ΑΑΗ. 

 Συναφώς, ο πρόεδρος του ΧΑΚ δήλωσε ότι το στάδιο της δημόσιας διαβούλευσης επί του νομοσχεδίου 
που αφορά στην ιδιωτικοποίηση του ΧΑΚ έχει ολοκληρωθεί και στη συνέχεια, κατόπιν επεξεργασίας από 
πλευράς του Υπουργείου Οικονομικών των σχολίων που προέκυψαν, αυτό θα προωθηθεί στη Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας για νομοτεχνικό έλεγχο και ακολούθως θα κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

 Σε σχέση με τον ρόλο του ΧΑΚ ως αρμόδιος φορέας στην ΑΑΗ, ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε ότι έχει 
ετοιμαστεί το αναγκαίο λογισμικό και τροποποιητικοί κανονισμοί, οι οποίοι έχουν προωθηθεί στην Ρυθμιστική 
Αρχή Ενέργειας Κύπρου. Το ΧΑΚ ως Φορέας Εκκαθάρισης και Φορέας Κάλυψης στην ΑΑΗ θα έχει την 
αρμοδιότητα για τον χρηματικό διακανονισμό των υποχρεώσεων και απαιτήσεων των συμμετεχόντων, καθώς 
και την ευθύνη για τη διαχείριση του κίνδυνου σε σχέση με τις υποχρεώσεις των συμμετεχόντων στις 
συναλλαγές στην ΑΑΗ. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της τοποθέτησης της επιτροπής επί του προτεινόμενου προϋπολογισμού, με 
πλειοψηφία των μελών της, αποφασίστηκε όπως στο κείμενο ενσωματωθεί πρόνοια βάσει της οποίας ουδεμία 
δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για την αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα, με εξαίρεση για υφιστάμενες 
συμβάσεις τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή 
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της, πρόνοια η οποία συνάδει με αντίστοιχη ρύθμιση που περιλήφθηκε σε όλους τους προϋπολογισμούς 
νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου, καθώς και στον κρατικό προϋπολογισμό του 2024.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει και πάλι η ίδια τροπολογία. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστοφίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις στο νομοσχέδιο «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 15 του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από αυτό 
της φράσης «από φυσικά πρόσωπα» (δεύτερη γραμμή). 

Σημειώσεις: 

1. Ρύθμιση που απαγορεύει τη διενέργεια δαπάνης για αγορά υπηρεσιών, τόσο από φυσικά όσο και από 
νομικά πρόσωπα, από το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου, με εξαίρεση για υφιστάμενες συμβάσεις τους 
μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ωραία, προχωρούμε στην ψήφιση για την τροπολογία. 

 Υπέρ.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

 Κύριε Κώστα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους εναντίον, δεκατέσσερις υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού ύψους €6.773.953 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Αυτόματη Tιμαριθμική Aναπροσαρμογή.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 
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 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων και εποχιακών αναγκών και αντικατάσταση 
αποχωρούντος προσωπικού.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 10. 

 Μισθοδοτική ανέλιξη στις Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii).  Άρθρο 11. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.   Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια δαπανών και λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των 
εσόδων.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 14. 

 Αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για τα άρθρα 1 έως 15. 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφο υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 
2024 Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφο υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 4 και 5 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2023» και «Οι περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για Ενδοκοινοτικές Εξ Αποστάσεως Πωλήσεις Αγαθών, για Παραδόσεις 
Αγαθών εντός της Δημοκρατίας που Πραγματοποιούνται Μέσω Ηλεκτρονικών Διεπαφών που Διευκολύνουν τις 
Παραδόσεις Αυτές και για Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενα στον Φόρο Πρόσωπα Εγκατεστημένα 
εντός της Δημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένα στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2023».   

 Τους σκοπούς σύντομα, σας παρακαλώ, κύριε Γεωργίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 θέματος είναι η τροποποίηση των περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικών) 
Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Οδηγία (ΕΕ) 2017/2455 του Συμβουλίου της 5ης Δεκεμβρίου 2017 για την τροποποίηση της οδηγίας 
2006/112/ΕΚ και της οδηγίας 2009/132/ΕΚ όσον αφορά ορισμένες υποχρεώσεις που απορρέουν από τον φόρο 
προστιθέμενης αξίας για παροχές υπηρεσιών και πωλήσεις αγαθών εξ αποστάσεως». 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 θέματος είναι η τροποποίηση των περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό 
Καθεστώς για Ενδοκοινοτικές Εξ Αποστάσεως Πωλήσεις Αγαθών, για Παραδόσεις Αγαθών εντός της 
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Δημοκρατίας που Πραγματοποιούνται Μέσω Ηλεκτρονικών Διεπαφών που Διευκολύνουν τις Παραδόσεις 
Αυτές και για Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενα στον Φόρο Πρόσωπα Εγκατεστημένα εντός της 
Δημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένα στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί 
ορθότερη εναρμόνιση με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2017/2455 του 
Συμβουλίου της 5ης Δεκεμβρίου 2017 για την τροποποίηση της οδηγίας 2006/112/ΕΚ και της οδηγίας 
2009/132/ΕΚ όσον αφορά ορισμένες υποχρεώσεις που απορρέουν από τον φόρο προστιθέμενης αξίας για 
παροχές υπηρεσιών και πωλήσεις αγαθών εξ αποστάσεως». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2023» και «Οι 

περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για Ενδοκοινοτικές Εξ Αποστάσεως Πωλήσεις 
Αγαθών, για Παραδόσεις Αγαθών εντός της Δημοκρατίας που Πραγματοποιούνται Μέσω 

Ηλεκτρονικών Διεπαφών που Διευκολύνουν τις Παραδόσεις Αυτές και για Υπηρεσίες που Παρέχονται 
από Υποκείμενα στον Φόρο Πρόσωπα Εγκατεστημένα εντός της Δημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένα 

στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023»   

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Σταύρος Παπαδούρης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Άριστος Δαμιανού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5, 19 και 26 Φεβρουαρίου 2024.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, καθώς και της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας.     

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρέστησαν επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Ηλίας Μυριάνθους και το μη μέλος της επιτροπής κ. Μάριος Μαυρίδης. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 42Β του περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου,  είναι η τροποποίηση των περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικών) 
Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Οδηγία (ΕΕ) 2017/2455 του Συμβουλίου, της 5ης Δεκεμβρίου 2017, για την τροποποίηση της οδηγίας 
2006/112/ΕΚ και της οδηγίας 2009/132/ΕΚ όσον αφορά ορισμένες υποχρεώσεις που απορρέουν από τον φόρο 
προστιθέμενης αξίας για παροχές υπηρεσιών και πωλήσεις αγαθών εξ αποστάσεως».  

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 42ΣΤ του 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό 
Καθεστώς για Ενδοκοινοτικές Εξ Αποστάσεως Πωλήσεις Αγαθών, για Παραδόσεις Αγαθών εντός της 
Δημοκρατίας που Πραγματοποιούνται Μέσω Ηλεκτρονικών Διεπαφών που Διευκολύνουν τις Παραδόσεις 
Αυτές και για Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενα στον Φόρο Πρόσωπα Εγκατεστημένα εντός της 
Δημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένα στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί 
ορθότερη εναρμόνιση με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2017/2455 του 
Συμβουλίου, της 5ης Δεκεμβρίου 2017, για την τροποποίηση της οδηγίας 2006/112/ΕΚ και της οδηγίας 
2009/132/ΕΚ όσον αφορά ορισμένες υποχρεώσεις που απορρέουν από τον φόρο προστιθέμενης αξίας για 
παροχές υπηρεσιών και πωλήσεις αγαθών εξ αποστάσεως».  

 Όπως είναι γνωστό, από την 1η Ιουλίου 2021 υιοθετήθηκε, με βάση την Οδηγία 2017/2455, το ειδικό 
καθεστώς μονοαπευθυντικής θυρίδας (One Stop Shop), που αφορά διασυνοριακές δραστηριότητες 
ηλεκτρονικού εμπορίου, βάσει του οποίου υποκείμενα στον φόρο προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) πρόσωπα που 
επιλέγουν να ενταχθούν σε αυτό έχουν τη δυνατότητα να υποβάλλουν ηλεκτρονικά τις δηλώσεις ΦΠΑ και να 
καταβάλλουν τον οφειλόμενο φόρο μέσω του συστήματος μονοαπευθυντικής θυρίδας.   

 Στο στάδιο της συζήτησης επί της αρχής των κανονισμών η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών 
δήλωσε ότι η Δημοκρατία έχει ήδη εναρμονιστεί με την πιο πάνω Οδηγία, ωστόσο η προώθηση των 
προτεινόμενων ρυθμίσεων κρίνεται αναγκαία συνεπεία προειδοποιητικής επιστολής παράβασης που απέστειλε 
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στη Δημοκρατία, στο πλαίσιο της διαδικασίας «EU Pilot» αναφορικά με τη μη ορθή 
ενσωμάτωση στο κυπριακό δίκαιο επιμέρους προνοιών της. 
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 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στο πλαίσιο της αξιολόγησης της 
εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2017/2455, εντοπίζει τα ακόλουθα: 

1. Την ανάγκη ρητής αναφοράς, ώστε τα υποκείμενα στον ΦΠΑ πρόσωπα που χρησιμοποιούν το ειδικό 
καθεστώς μονοαπευθυντικής θυρίδας να απαλλάσσονται από την υποχρέωση έκδοσης τιμολογίου. 

2. Την υποχρέωση υιοθέτησης πρόνοιας σύμφωνα με την οποία να υφίσταται επιστροφή ΦΠΑ σε 
υποκείμενα στον ΦΠΑ πρόσωπα για αγαθά ή υπηρεσίες που αγοράζουν στη Δημοκρατία και 
χρησιμοποιούν το ενωσιακό καθεστώς μονοαπευθυντικής θυρίδας χωρίς την ύπαρξη αμοιβαίων 
διευθετήσεων από τη χώρα στην οποία ανήκουν.  

 Συναφώς, όπως η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε, η Δημοκρατία, υιοθετώντας τις παρατηρήσεις της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, προχώρησε στην κατάθεση των υπό αναφορά κανονισμών προς αποφυγή λήψης 
περαιτέρω μέτρων.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος μέλη της επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω διευκρινίσεις 
αναφορικά με την πρόνοια για αναδρομική ισχύ των προτεινόμενων κανονισμών.  

 Σε σχέση με το πιο πάνω ζήτημα, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι τα κράτη 
μέλη όφειλαν να εναρμονιστούν με την Οδηγία 2017/2455  μέχρι την 1η Ιουλίου 2021.  Ως εκ τούτου, για 
σκοπούς συμμόρφωσης με το ευρωπαϊκό δίκαιο η αναδρομική ισχύς αυτών είναι αναγκαία.  

 Προσθέτοντας στα πιο πάνω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι με 
τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν επιβάλλεται οποιαδήποτε νέα υποχρέωση στους φορολογουμένους και ως εκ 
τούτου δεν δημιουργείται οποιοδήποτε ζήτημα από την περίληψη εξουσιοδοτικής πρόνοιας που να επιτρέπει 
την αναδρομική ισχύ αυτών από την 1η Ιουλίου 2021.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προτεινόμενων κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση για έγκριση των κανονισμών, ψηφίζουμε ηλεκτρονικά. 

 Ψηφίζουμε για τους κανονισμούς ηλεκτρονικά και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ τριάντα εννέα, ομόφωνοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 4 
εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία για έγκριση του υπ’ αριθμόν 5 θέματος. 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ τριάντα οκτώ και ένας δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 5 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Το έκτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2023».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών.   

 Τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η 
δυνατότητα στους δήμους να προβαίνουν στην εγκατάσταση συστημάτων παρακολούθησης για σκοπούς 
πρόληψης πυρκαγιών και διαχείρισης περιβαλλοντικών κινδύνων, εφόσον αυτό κρίνεται αναγκαίο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Δήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023» 

Παρόντες:  

 Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μαρίνα Νικολάου  Μαρίνος Μουσιούττας 

 Βαλεντίνος Φακοντής  Αλεξάνδρα Ατταλίδου 

 Νίκος Σύκας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τους κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη  εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και Σταύρο Παπαδούρη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 Οκτωβρίου και στις 30 Νοεμβρίου 2023, καθώς και στις 8 
Φεβρουαρίου 2024. Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου, του Γραφείου της Επιτρόπου 
Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, η τέως Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, καθώς και της Ένωσης Δήμων Κύπρου. 

 Το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις 
συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Νίκος Γεωργίου, Πανίκος Λεωνίδου και Χρίστος Σενέκης, καθώς και το μη μέλος της κ. Σταύρος 
Παπαδούρης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η 
δυνατότητα στους δήμους να προβαίνουν στην εγκατάσταση συστημάτων παρακολούθησης για σκοπούς 
πρόληψης πυρκαγιών και διαχείρισης περιβαλλοντικών κινδύνων, εφόσον αυτό κρίνεται αναγκαίο, όπως 
προβλέπεται στην ισχύουσα νομοθεσία για σκοπούς πρόληψης βανδαλισμών εντός των δημοτικών ορίων, 
νοουμένου ότι δεν παραβιάζονται οι διατάξεις του περί της Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της 
Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Δεδομένων 
αυτών Νόμου.  

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία για 
σκοπούς προστασίας της ζωής διά της πρόληψης και αντιμετώπισης περιβαλλοντικών κινδύνων και 
πυρκαγιών, ιδιαίτερα στις βιομηχανικές και βιοτεχνικές ζώνες, στις οποίες παρατηρούνται καθημερινά 
φαινόμενα απόρριψης σκυβάλων, που αποτελούν εστίες πυρκαγιών.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν ότι το υπουργείο δεν φέρει ένσταση στην 
υιοθέτηση της προτεινόμενης τροποποίησης, σημειώνοντας ότι αντίστοιχη πρόνοια ενδεχομένως πρέπει να 
εισαχθεί και στον περί Κοινοτήτων Νόμο.  Περαιτέρω, αναφέρθηκαν σε ενδεχόμενη ανάγκη για τροποποίηση 
του περί Δασών Νόμου και του περί Προλήψεως Πυρκαϊών στην Ύπαιθρο Νόμου, ώστε να εφαρμοστεί το 
προτεινόμενο μέτρο για σκοπούς πρόληψης και διαχείρισης πυρκαγιών και σε περιοχές εκτός των αστικών 
κέντρων κατόπιν περαιτέρω συζήτησης επί του θέματος.  

 Ο εκπρόσωπος της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου δήλωσε ότι για σκοπούς διαχείρισης πυρκαγιών 
σε βιομηχανικές ζώνες υποβλήθηκε εισήγηση στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την 
εφαρμογή συστημάτων αισθητήρων και την τοποθέτηση φρουρών στους χώρους στους οποίους αυτά θα 
εγκαθίστανται. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα εισηγήθηκε 
όπως αναθεωρηθεί η προτεινόμενη τροποποίηση, ώστε να περιληφθεί αναφορά στον Κανονισμό (ΕΕ) 
2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 27ης Απριλίου 2016, για την προστασία των 
φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη 
κυκλοφορία των δεδομένων αυτών και την κατάργηση της οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γενικός Κανονισμός για την 
Προστασία Δεδομένων) και ειδικότερα στα άρθρα 35 και 36 του εν λόγω κανονισμού, με απώτερο στόχο να 
διασφαλιστεί πλήρως η προστασία των προσωπικών δεδομένων. 
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 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Δήμων Κύπρου επεσήμανε ότι πρέπει να διασφαλιστεί ότι με την ψήφιση 
της εν λόγω πρότασης νόμου σε νόμο δεν θα μεταφερθούν στους δήμους αρμοδιότητες ή/και υποχρεώσεις 
άλλων αρχών ή υπηρεσιών. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος της, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024».   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη, είστε εισηγητής, σας ακούμε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Μαζί με τον κ. Παπαδούρη. 

 Έχει προκύψει αυτή η ανάγκη να γίνει αυτή η ρύθμιση της ηλεκτρονικής παρακολούθησης εν πρώτοις, 
επειδή αφορά τον περί Δήμων Νόμο, εν δευτέροις για τις βιομηχανικές περιοχές και κατ’ επέκταση για 
περιβαλλοντικούς σκοπούς.  Με άλλα λόγια θα μπορούν οι τοπικές αρχές να εφαρμόζουν συστήματα 
ηλεκτρονικής παρακολούθησης, προκειμένου να προλαβαίνουν περιβαλλοντικές καταχρήσεις ή ακόμα και να 
εντοπίζουν πυρκαγιές ή κινδύνους που ενδεχομένως να οδηγήσουν σε πυρκαγιές.   

 Είναι ένα μέτρο το οποίο θα βοηθήσει πάρα πολύ τις τοπικές αρχές, είναι ένα μέτρο το οποίο θα 
συμβάλει στην πρόληψη.  Πρόληψη και ως προς τη διαχείριση του περιβάλλοντος, αλλά και ως προς μια κακή 
κουλτούρα πάρα πολλοί να πετάνε εύφλεκτα υλικά ή υλικά παρά τις βιομηχανικές περιοχές, με αποτέλεσμα 
από εκεί να εκκολάπτονται εστίες κινδύνων ή να υπάρχει εκκίνηση πυρκαγιών.   

 Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι θα υπάρξει ανάλογη επέκταση αυτής της ρύθμισης, αφού ψηφιστεί 
σήμερα, και στον περί Δασών Νόμο και στον περί Κοινοτήτων Νόμο, προκειμένου αυτή η εφαρμογή, αυτό το 
εργαλείο, να τύχει χρήσης και στις δασικές περιοχές, καθώς και στις κοινότητες.   

 Και ευχαριστώ πάρα πολύ τον πρόεδρο της επιτροπής Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Ελάτε, κύριε Παπαδούρη, και εσείς εισηγητής. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Ο σκοπός, όπως τον ανέφερε ο πρόεδρος, είναι για πρόληψη πυρκαγιών και διαχείριση 
περιβαλλοντικών κινδύνων.  Απλώς έτσι να αναφέρω ότι, μετά από επίσκεψη που κάναμε στην τρίτη 
βιομηχανική του Ύψωνα, αντιληφθήκαμε ότι υπάρχουν σοβαρά θέματα και υπάρχουν σοβαροί κίνδυνοι και να 
θυμίσω ότι εκεί υπολογίζουμε να υπάρχει και ένα εργοστάσιο πυρόλυσης απ’ ό,τι φαίνεται.  Είναι σοβαρό το 
θέμα και πρέπει να υπάρχουν ηλεκτρονικά μέσα να παρακολουθούν.   

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε, την Επίτροπο Προσωπικών Δεδομένων, η οποία μας έδωσε τα φώτα της και 
ξεπεράσαμε κάποιες επιφυλάξεις και ενδοιασμούς που υπήρχαν και κάπως έτσι, Πρόεδρε, άνοιξε ο δρόμος για 
ακόμα τρεις προτάσεις νόμου που κατατέθηκαν από μένα και από τον κ. Χατζηγιάννη, τις οποίες έχει αναφέρει, 
να μην κουράσω το σώμα.   

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα 1 και 2, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται ομόφωνα 
σε νόμο. 

 Το έβδομο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2024 
Νόμος του 2024».   

 Τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του έβδομου θέματος είναι η έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου για το οικονομικό έτος 2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο 
 «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος  Νίκος Γεωργίου  

 Μαρίνα Νικολάου Πανίκος Λεωνίδου 

 Βαλεντίνος Φακοντής Μαρίνος Μουσιούττας 

 Νίκος Σύκας  Αλεξάνδρα Ατταλίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 22 Φεβρουαρίου 2024.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών και της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2024 προβλέπει έσοδα ύψους 
€1.845.850 και δαπάνες ύψους €2.234.136. 

 Τα έσοδα προέρχονται κυρίως από τέλη που εισπράττει η Αρχή για την εξέταση αιτήσεων 
παραχώρησης άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών οργανισμών, από τέλη επί 
των εσόδων των εν λόγω οργανισμών όσον αφορά στις διαφημίσεις, καθώς και από διοικητικά πρόστιμα τα 
οποία επιβάλλονται για παραβάσεις των διατάξεων της ισχύουσας νομοθεσίας περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Οργανισμών. 

 Οι δαπάνες της Αρχής αφορούν κυρίως αποδοχές προσωπικού, λειτουργικά έξοδα, αποζημίωση της 
προέδρου και των μελών της Αρχής, αγορά και συντήρηση εξοπλισμού, έξοδα για υπηρεσιακά ταξίδια, 
διοργάνωση συνεδρίων και σεμιναρίων, συνδρομές σε διεθνείς και τοπικούς οργανισμούς, δικηγορικά έξοδα, 
ελεγκτικά δικαιώματα, έξοδα για την υλοποίηση προγράμματος για την παιδεία στα μέσα μαζικής ενημέρωσης, 
μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, ο 
προϋπολογισμός της Αρχής για το έτος 2024 είναι ελλειμματικός, δεδομένου ότι οι δαπάνες υπερβαίνουν τα 
έσοδα κατά €388.286. Συναφώς, το προϋπολογιζόμενο έλλειμμα αναμένεται να καλυφθεί από τα πλεονάσματα 
προηγούμενων ετών, τα οποία στο τέλος του έτους 2023 ανήλθαν σε €2.794.352. 



 

1638 

 Περαιτέρω, ο εν λόγω προϋπολογισμός παρουσιάζει συνολική αύξηση των δαπανών της Αρχής κατά 
€195.540 σε σχέση με τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό της για το έτος 2023 κυρίως λόγω της αύξησης των 
αποδοχών του προσωπικού και της κάλυψης των δαπανών που απαιτούνται για τη διοργάνωση και τη 
φιλοξενία στην Κύπρο του συνεδρίου της Ευρωπαϊκής Πλατφόρμας Ρυθμιστικών Αρχών Ραδιοτηλεόρασης 
(«EPRA»), η οποία αποτελεί έναν ιδιαίτερα σημαντικό οργανισμό του ραδιοτηλεοπτικού τομέα, στον οποίο 
συμμετέχει η Αρχή. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις 
αναφορικά με ορισμένες πρόνοιες αυτού, καθώς και πληρέστερη ενημέρωση για τη λειτουργία της Αρχής.  

 Ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου δήλωσε ότι, για σκοπούς εφαρμογής στην εσωτερική 
έννομη τάξη του Κανονισμού (ΕΕ) 2022/2065 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 19ης 
Οκτωβρίου 2022, σχετικά με την ενιαία αγορά ψηφιακών υπηρεσιών και την τροποποίηση της οδηγίας 
2000/31/ΕΚ (πράξη για τις ψηφιακές υπηρεσίες), η Αρχή καθορίστηκε ως εθνικός συντονιστής ψηφιακών 
υπηρεσιών και ως εκ τούτου θα απαιτηθεί η κάλυψη δαπανών αναφορικά με την ανάληψη της εν λόγω 
αρμοδιότητας.  Επιπροσθέτως, επισήμανε ότι η διοργάνωση του συνεδρίου της ΕPRA κατά το τρέχον έτος 
αναμένεται ότι θα συνδράμει στη θετική προβολή της Κύπρου όσον αφορά μεταξύ άλλων στον τομέα των 
οπτικοακουστικών μέσων.  Τέλος, ενημέρωσε την επιτροπή ότι επίκειται η αναθεώρηση του ισχύοντος 
νομοθετικού πλαισίου, ώστε μεταξύ άλλων τα διοικητικά πρόστιμα τα οποία επιβάλλονται για παραβάσεις των 
διατάξεων της νομοθεσίας περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών να μην περιλαμβάνονται ως 
έσοδα στον ετήσιο προϋπολογισμό της Αρχής. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Παράλληλα, η επιτροπή εκφράζει την απαρέσκειά της για την παρατηρούμενη από μέρους της 
εκτελεστικής εξουσίας αδικαιολόγητη καθυστέρηση στην κατάθεση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού στη 
Βουλή, δεδομένου ότι αρχικά υποβλήθηκε από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου στο Υπουργείο 
Εσωτερικών στις 7 Αυγούστου 2023 και εν τέλει κατατέθηκε ενώπιον του σώματος στις 15 Φεβρουαρίου 2024. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει μια τροπολογία εκ μέρους των βουλευτών κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου Βαλεντίνου 
Φακοντή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και μια τροπολογία των 
βουλευτών κ. Νίκου Σύκα, Κυριάκου Χατζηγιάννη και Νίκου Γεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής και επί τροπολογιών; 

 Πολύ ωραία. 

 Ξεκινάμε με την τροπολογία από το ΑΚΕΛ που αντιλαμβάνομαι είναι η ίδια όπως επεξηγήθηκε πριν.   

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Μαρίνας Νικολάου και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να προστεθεί, αμέσως μετά το 
άρθρο 21, το ακόλουθο νέο άρθρο: 

«Αγορά  
υπηρεσιών. 

22.  Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για την αγορά υπηρεσιών, με εξαίρεση 
για υφιστάμενες συμβάσεις τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς 
προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Υπέρ δώδεκα, εναντίον είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, δώδεκα υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Τώρα πάμε στην τροπολογία του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

(Η σχετική τροπολογία) 
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Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Νίκου Σύκα, Κυριάκου Χατζηγιάννη και Νίκου Γεωργίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού 

της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να προστεθεί, αμέσως μετά το 
άρθρο 21, το ακόλουθο νέο άρθρο: 

«Αγορά 
υπηρεσιών από 
φυσικά 
πρόσωπα. 

22. Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για την αγορά υπηρεσιών από φυσικά 
πρόσωπα, με εξαίρεση για υφιστάμενες συμβάσεις τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και 
Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 
και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να ψηφίσουμε για την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ τριάντα, τρεις εναντίον και δύο δεν ψήφισαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

  Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει τα 
€2.234.136 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  Άρθρο 2. 

  Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

  Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

  Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

  Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχικών αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση διενέργειας δαπάνης για απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 9. 

 Μισθοί αξιωματούχων και εργοδοτουμένων και συντάξεις συνταξιούχων.  Άρθρο 10. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 11. 

 Τρόπος υπολογισμού υπερωριακής αποζημίωσης.  Άρθρο 12. 

 Προκαταβολή για την αγορά μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 13. 

 Χρησιμοποίηση μηχανοκίνητων οχημάτων.  Άρθρο 14. 

 Πρόσληψη ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 15. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης υπαλλήλων.  Άρθρο 16. 

 Αναθεώρηση επιδομάτων.  Άρθρο 17. 

 Μείωση επιδομάτων, αποζημιώσεων και οικονομικών ωφελημάτων.  Άρθρο 18. 

 Μισθοδοτική ανέλιξη στις Α2, Α5 και Α7(ii).  Άρθρο 19. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 20. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια δαπανών και λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη 
εσόδων.  Άρθρο 21. 

 Αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα.  Άρθρο 22. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ψηφίζουμε για τα άρθρα 1 έως 22 και ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ τριάντα πέντε, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 22 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2024 Νόμος του 2024».  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου.  Αντιλαμβάνομαι ότι είναι η ίδια αναλογία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ τριάντα πέντε, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο 
ομόφωνα. 

 Το θέμα υπ’ αριθμόν 9 τιτλοφορείται «Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα 
Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023»… 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ζητούμε αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αναβολή; 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Αναβολή για δεκαπέντε ημέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος τη ζητά; 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Συνεννοηθήκαμε και με τον εισηγητή για δεκαπέντε ημέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία. 

 Άρα, αναβάλλεται.   

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Να μιλήσουμε για την αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα μας το εξηγήσει μετά ο κ. Τρυφωνίδης. 

 Και πάμε στο θέμα υπ’ αριθμόν 10.  Είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Κάρουλλα, Μάριου Μαυρίδη, 
Πρόδρομου Αλαμπρίτη και Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδα του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και κ. Παύλου Μυλωνά και Χρύσανθου Σαββίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος.  Για το θέμα υπάρχει συμπληρωματική έκθεση. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα όπως αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμου, ώστε οι εκπαιδευτικοί οι οποίοι εργοδοτούνταν σε 
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ιδιωτικά σχολεία ιδίου ή παρόμοιου τύπου με τα δημόσια σχολεία πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας και οι οποίοι συνεχίζουν να εργοδοτούνται μέχρι σήμερα σε αυτά 
χωρίς να κατέχουν τα προβλεπόμενα στη βασική νομοθεσία ακαδημαϊκά προσόντα να δύνανται να συνεχίσουν 
τη διδασκαλία στο γνωστικό αντικείμενο το οποίο διδάσκουν». 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Ιδιωτικών Σχολείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσανθος Σαββίδης Αντρέας Καυκαλιάς 

 Γιώργος Κάρουλλας  Ανδρέας Αποστόλου 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Γιώργο Κάρουλλα, Μάριο Μαυρίδη, Πρόδρομο Αλαμπρίτη και Δημήτρη 
Δημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και κ. Παύλο Μυλωνά και 
Χρύσανθο Σαββίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Απριλίου και 6 Δεκεμβρίου 2023, καθώς και στις 17 και την 
31η  Ιανουαρίου 2024.   

 Στο στάδιο της μελέτης της πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, της Διεύθυνσης Δημοτικής Εκπαίδευσης, της 
Διεύθυνσης Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης και της Διεύθυνσης Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Κυπριακού 
Συμβουλίου Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ) και των συνδικαλιστικών οργανώσεων «Παγκύπρια 
Εργατική Ομοσπονδία» (ΠΕΟ) και «Συνομοσπονδία Εργαζομένων Κύπρου» (ΣΕΚ).   

 Η Δημοκρατική Εργατική Ομοσπονδία Κύπρου (ΔΕΟΚ) και ο Σύνδεσμος Ιδιωτικών Σχολείων Κύπρου, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα 
μέλη της επιτροπής κ. Χρίστος Χριστόφιας και Αλέκος Τρυφωνίδης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμου, ώστε όσοι 
εκπαιδευτικοί εργοδοτούνταν σε ιδιωτικά σχολεία ίδιου ή παρόμοιου τύπου με τα δημόσια σχολεία πριν από 
την έναρξη της ισχύος του υφιστάμενου νόμου και οι οποίοι συνεχίζουν έως τώρα να εργοδοτούνται σ’ αυτά και 
δεν κατέχουν τα ίδια ακαδημαϊκά προσόντα με τους εκπαιδευτικούς των δημόσιων σχολείων όπως απαιτείται 
με βάση το άρθρο 22 του υφιστάμενου νόμου να δύνανται να συνεχίσουν τη διδασκαλία τους στο γνωστικό 
αντικείμενο που ήδη διδάσκουν. 

 Ειδικότερα, στον υφιστάμενο νόμο προβλέπεται σχετική μεταβατική διάταξη σύμφωνα με την οποία 
εντός πέντε ετών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του, ήτοι από τις 15 Νοεμβρίου 2019, οι 
εκπαιδευτικοί που ήδη εργοδοτούνται στα ιδιωτικά σχολεία ίδιου ή παρόμοιου τύπου σε όλες τις βαθμίδες να 
πρέπει να προσκομίσουν τα απαιτούμενα πιστοποιητικά ακαδημαϊκών προσόντων, προκειμένου να 
εξασφαλίσουν από την αρμόδια αρχή έγκριση διδασκαλίας στο γνωστικό αντικείμενο που διδάσκουν. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, 
ούτως ώστε να μην αδικηθεί μερίδα εκπαιδευτικών ιδιωτικών σχολείων, λόγω του ότι δεν κατέστη δυνατό έως 
τώρα να αποκτήσουν τα απαιτούμενα πιστοποιητικά ακαδημαϊκών προσόντων.  Η μη απόκτησή τους εντός της 
εν λόγω προθεσμίας θα έχει ως αποτέλεσμα το ότι δεν θα μπορούν να ασκήσουν το επάγγελμά τους το οποίο 
ασκούσαν για πολλά χρόνια με επιτυχία.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία οι επηρεαζόμενοι 
εκπαιδευτικοί, για να εξασφαλίσουν τα απαιτούμενα πιστοποιητικά ακαδημαϊκών προσόντων, πρέπει να 
παρακολουθήσουν συγκεκριμένα μαθήματα σε πανεπιστήμια, ορισμένα εκ των οποίων προσφέρονταν μέχρι 
πρόσφατα ως πρωινά μαθήματα μόνο από το Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Συναφώς και δεδομένου ότι οι 
επηρεαζόμενοι εκπαιδευτικοί εργάζονταν τις συγκεκριμένες ώρες διδασκαλίας των πιο πάνω μαθημάτων στα 
ιδιωτικά σχολεία, ήταν αδύνατο να συμμορφωθούν με τις προβλεπόμενες στη νομοθεσία διατάξεις. 

 Επιπρόσθετα, όσον αφορά την υποχρέωση των εκπαιδευτικών που εργοδοτούνταν στα ιδιωτικά σχολεία 
πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του υφιστάμενου νόμου να εξασφαλίσουν συγκεκριμένα 
πιστοποιητικά ακαδημαϊκών προσόντων, πέραν των όσων κατείχαν κατά την περίοδο πρόσληψής τους, οι 
εισηγητές της πρότασης νόμου τόνισαν ότι σε παρόμοιες περιπτώσεις τροποποίησης νομοθεσιών οι οποίες 
επηρέαζαν εργασιακά δικαιώματα εργαζομένων οι οποίοι ασκούσαν το επάγγελμά τους πριν από την 
τροποποίηση της συγκεκριμένης νομοθεσίας αυτά είχαν διαφυλαχθεί με συγκεκριμένες διατάξεις.  Ειδικότερα, 
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όπως τόνισαν, οι εργαζόμενοι αυτοί είχαν θεωρηθεί ως εξ επαγγέλματος επαγγελματίες και η αρμόδια αρχή δεν 
ζήτησε από αυτούς να εξασφαλίσουν οποιαδήποτε πρόσθετα προσόντα, προκειμένου να μπορέσουν να 
συνεχίσουν να ασκούν το επάγγελμά τους. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης της πρότασης νόμου τόσο οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού όσο και της Νομικής Υπηρεσίας διαφώνησαν με τις πρόνοιές της.  Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι του 
αρμόδιου υπουργείου επισήμαναν ότι οι επηρεαζόμενοι εκπαιδευτικοί πρέπει, πριν από τη λήξη της 
πενταετούς προθεσμίας που τους παραχωρήθηκε για σκοπούς συμμόρφωσης, να αποκτήσουν τα 
απαιτούμενα πιστοποιητικά ακαδημαϊκών προσόντων, προκειμένου να εξασφαλίσουν από την αρμόδια αρχή 
την έγκριση διδασκαλίας στο γνωστικό αντικείμενο που διδάσκουν.  Σύμφωνα με τους ιδίους, η εν λόγω 
διάταξη στον υφιστάμενο νόμο διασφαλίζει την ποιότητα στην εκπαίδευση και την ισοτιμία των προσόντων, 
καθότι οι εκπαιδευτικοί των σχολείων ίδιου ή παρόμοιου τύπου με τα δημόσια σχολεία θα κατέχουν τα ίδια 
προσόντα με τους εκπαιδευτικούς των δημόσιων σχολείων.  Περαιτέρω, όπως επισήμαναν, οποιαδήποτε 
τροποποίηση στο παρόν στάδιο, τέσσερα περίπου χρόνια μετά την εφαρμογή της υφιστάμενης νομοθεσίας, θα 
ήταν άδικη για όσους εκπαιδευτικούς ιδιωτικών σχολείων συμμορφώθηκαν ήδη με τις διατάξεις της εν λόγω 
νομοθεσίας, αναλαμβάνοντας παράλληλα και το όποιο οικονομικό κόστος. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ ανέφεραν ότι κατά τη συζήτηση που 
διεξήχθη ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού πριν από την ψήφιση της 
υφιστάμενης νομοθεσίας είχαν καταθέσει τις ενστάσεις τους σχετικά με τη συγκεκριμένη διάταξη, η οποία, 
όπως είχαν επισημάνει, θα οδηγούσε στην ανεργία εκπαιδευτικούς οι οποίοι προσέφεραν τις υπηρεσίες τους 
στα ιδιωτικά σχολεία για περίπου είκοσι χρόνια.  Σύμφωνα επίσης με τους ιδίους, υπήρχαν διαβεβαιώσεις ότι 
δεν θα απολύετο κανένας εκπαιδευτικός.  Περαιτέρω, όπως επισήμαναν οι ίδιοι εκπρόσωποι, οι επηρεαζόμενοι 
εκπαιδευτικοί, προκειμένου να συμμορφωθούν με την οικεία νομοθεσία, θα έπρεπε να παρακολουθήσουν 
αριθμό μαθημάτων τα οποία αρχικά προσφέρονταν μόνο στα δημόσια πανεπιστήμια σε ώρες κατά τις οποίες 
αυτοί εργάζονταν στα ιδιωτικά σχολεία και ως εκ τούτου αδυνατούσαν να τα παρακολουθήσουν.  Συναφώς, για 
να μην οδηγηθούν στην ανεργία οι επηρεαζόμενοι εκπαιδευτικοί οι οποίοι είναι ηλικίας άνω των πενήντα ετών 
και διαθέτουν πολλά χρόνια προϋπηρεσίας πρέπει είτε να παραταθεί η προβλεπόμενη στη νομοθεσία 
προθεσμία συμμόρφωσης είτε να διαγραφεί εντελώς με την υιοθέτηση των προνοιών της πρότασης νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΥΣΑΤΣ ανέφεραν ότι οι επηρεαζόμενοι εκπαιδευτικοί αρχικά παραπέμπονταν στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου για παρακολούθηση των αναγκαίων μαθημάτων και, σε περίπτωση που τα εν λόγω 
μαθήματα δεν προσφέρονταν από το Πανεπιστήμιο Κύπρου, μπορούσαν να τα παρακολουθήσουν στα 
ιδιωτικά πανεπιστήμια.  Πλέον όμως αυτό έχει αλλάξει και οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να παρακολουθήσουν τα 
μαθήματα αυτά είτε στα δημόσια είτε στα ιδιωτικά πανεπιστήμια.  Όπως επισήμαναν επίσης, τα πτυχία για τα 
οποία με βάση την οικεία νομοθεσία ζητείται ισοτιμία και αντιστοιχία αποκτήθηκαν πριν από πολλά χρόνια και, 
για να επιτευχθεί η αντιστοιχία, σε τέτοιες περιπτώσεις απαιτείται η παρακολούθηση πολύ μεγάλου αριθμού 
μαθημάτων.  Συνεπώς, θα μπορούσε το ζήτημα αυτό να ρυθμιστεί με τέτοιο τρόπο, ώστε για τις περιπτώσεις 
των εκπαιδευτικών αυτών να απαιτείται μόνο η ισοτιμία, αφού η αντιστοιχία θα είναι πολύ δύσκολο να 
επιτευχθεί. 

 Στο πλαίσιο της συνέχισης της συζήτησης της πρότασης νόμου μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν τις 
ακόλουθες βελτιωτικές ρυθμίσεις στο κείμενο της πρότασης νόμου για την αντιμετώπιση των ζητημάτων που 
εγέρθηκαν: 

1. Την παράταση της προβλεπόμενης στη νομοθεσία προθεσμίας συμμόρφωσης των επηρεαζόμενων 
εκπαιδευτικών. 

2. Την προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία να απαιτείται η εξασφάλιση πιστοποιητικού ισοτιμίας 
και όχι αντιστοιχίας των ακαδημαϊκών προσόντων των επηρεαζόμενων εκπαιδευτικών. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω συζήτησης οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου διαφώνησαν τόσο με 
την εισήγηση για παράταση της σχετικής προθεσμίας συμμόρφωσης όσο και με την εισήγηση για εξασφάλιση 
μόνο της ισοτιμίας των ακαδημαϊκών προσόντων των επηρεαζόμενων εκπαιδευτικών, αφού, όπως 
επισήμαναν, εάν υιοθετηθούν τα πιο πάνω, αδικούνται όσοι έχουν ήδη συμμορφωθεί με τις διατάξεις της 
υφιστάμενης νομοθεσίας. 

 Αναφορικά με την πιο πάνω θέση του αρμόδιου υπουργείου, οι εισηγητές της πρότασης νόμου δήλωσαν 
ότι όσοι εκπαιδευτικοί συμμορφώθηκαν ήδη με τη νομοθεσία θα έχουν τη δυνατότητα εργοδότησης στη 
δημόσια υπηρεσία, συναφώς δεν δημιουργείται καμία αδικία σε περίπτωση τροποποίησης της νομοθεσίας στη 
βάση των πιο πάνω. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023» 
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Παρόντες: 

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Ανδρέας Αποστόλου 

 Χρύσανθος Σαββίδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χρίστος Χριστοφίδης Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού επανεξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου, για 
την οποία υποβλήθηκε έκθεση στην ολομέλεια του σώματος στις 15 Φεβρουαρίου 2024, σε δύο νέες συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 27 Φεβρουαρίου 2024.  Στο πλαίσιο της δεύτερης συνεδρίας 
κλήθηκε και παρευρέθηκε ενώπιον της επιτροπής η γενική διευθύντρια του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού 
και Νεολαίας (ΥΠΑΝ) και εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου. 

 Υπενθυμίζεται ότι η συζήτηση της πρότασης νόμου αναβλήθηκε με απόφαση της ολομέλειας της Βουλής 
κατά τη συνεδρία της ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2024, ώστε η αρμόδια επιτροπή να επανεξετάσει τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις στο πλαίσιο νέων στοιχείων που λήφθηκαν μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης 
ενώπιόν της. 

 Ως γνωστόν, σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ιδιωτικών Σχολείων 
Νόμου, ώστε όσοι εκπαιδευτικοί εργοδοτούνταν σε ιδιωτικά σχολεία ίδιου ή παρόμοιου τύπου με τα δημόσια 
πριν από την έναρξη της ισχύος του υφιστάμενου νόμου και συνεχίζουν έως σήμερα να εργοδοτούνται σε αυτά 
χωρίς να κατέχουν τα ίδια ακαδημαϊκά προσόντα με τους εκπαιδευτικούς των δημόσιων σχολείων, όπως 
απαιτείται με βάση το άρθρο 22 του υφιστάμενου νόμου, να δύνανται να συνεχίσουν τη διδασκαλία του 
γνωστικού αντικειμένου το οποίο διδάσκουν. 

 Σημειώνεται ότι τόσο οι στόχοι και επιδιώξεις της πρότασης νόμου όσο και οι απόψεις των 
εμπλεκόμενων μερών, καθώς και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της 
εξέτασής της περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης της πρότασης νόμου την επιτροπή απασχόλησε εκ νέου η αδυναμία 
αριθμού εκπαιδευτικών να συμμορφωθούν με τις διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας λόγω του ότι αφενός 
τα πτυχία τους αποκτήθηκαν πριν από πολλά χρόνια και αφετέρου του γεγονότος ότι για την εξασφάλιση της 
ισοτιμίας και αντιστοιχίας των προσόντων τους απαιτείται η παρακολούθηση πολύ μεγάλου αριθμού 
μαθημάτων, γεγονός που καθιστά ανέφικτη την εν λόγω συμμόρφωση.   

 Συναφώς, μέλη της επιτροπής, προκειμένου να διορθώσουν τη στρέβλωση που προκαλείται από την 
εφαρμογή της εν λόγω διάταξης, αλλά και για να μην αδικηθούν εκπαιδευτικοί οι οποίοι ασκούσαν το 
επάγγελμά τους με επιτυχία για πολλά χρόνια, εισηγήθηκαν την εξαίρεση από τις πιο πάνω διατάξεις της 
νομοθεσίας όλων των εκπαιδευτικών οι οποίοι εργοδοτούνται σε ιδιωτικά σχολεία για χρονικό διάστημα άνω 
των δέκα ετών.   

 Περαιτέρω, λόγω της αδυναμίας απόκτησης των απαιτούμενων ακαδημαϊκών ποσόντων από 
εκπαιδευτικούς που δεν εμπίπτουν στην πιο πάνω προτεινόμενη εξαίρεση, μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν 
την παράταση της προβλεπόμενης στη νομοθεσία προθεσμίας συμμόρφωσης από πέντε σε δέκα χρόνια, 
ούτως ώστε να παρασχεθεί σε αυτούς ο αναγκαίος χρόνος για την παρακολούθηση των επιπρόσθετων 
μαθημάτων που απαιτούνται. 

 Η γενική διευθύντρια του ΥΠΑΝ δήλωσε ότι, μετά την επανεξέταση των στοιχείων που τέθηκαν ενώπιον 
του υπουργείου από τους επηρεαζόμενους εκπαιδευτικούς και λαμβανομένου υπόψη του μικρού αριθμού των 
εκπαιδευτικών, δεν διαφωνούν με τις πιο πάνω προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει μία τροπολογία των βουλευτών κ. Χρίστου Χριστόφια, Ανδρέα Καυκαλιά και Χρίστου 
Χριστοφίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτική ομάδας ΑΚΕΛ Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Κύριε Αλαμπρίτη. 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Σύντομα.  Θα ήθελα να πω ότι η πρόταση νόμου τροποποιεί τον περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμο και 
ουσιαστικά δίνει το δικαίωμα σε δεκάδες εκπαιδευτικούς σε ιδιωτικά σχολεία να συνεχίσουν απρόσκοπτα την 
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εργασία τους.  Άνθρωποι οι οποίοι εργάζονται για χρόνια σε ιδιωτικά σχολεία και θα έπρεπε να απολυθούν 
από την εργασία τους, γιατί δεν κατάφεραν να έχουν τα ίδια προσόντα με εκπαιδευτικούς που διδάσκουν στη 
δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία. 

 Σε πολλές περιπτώσεις αυτό το σώμα έχει δείξει την ευαισθησία του σε εργασιακά δικαιώματα 
επαγγελματιών.  Οι άνθρωποι που επηρεάζονται προσλήφθηκαν στην ιδιωτική εκπαίδευση με συγκεκριμένο 
καθεστώς και συγκεκριμένα συμβόλαια.  Εν μέσω υπηρεσίας αποφασίστηκε ότι πρέπει τα ιδιωτικά σχολεία να 
πληρούν την αντιστοιχία.  Επηρεάζονται οικογένειες, εκπαιδευτικοί με αρκετά χρόνια υπηρεσίας και ήταν μετά 
από παράκληση και τη σύμφωνη γνώμη των συντεχνιών ΣΕΚ και ΠΕΟ που βάλαμε την πρόταση νόμου και 
θέλω να ευχαριστήσω ιδιαίτερα τους συναδέλφους που προσυπογράφουν την πρόταση τζιαι ειδικά τον 
πρόεδρο της επιτροπής κ. Παύλο Μυλωνά που φτάσαμε σήμερα να υπερψηφίσουμε αυτή την πρόταση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Χριστοφίδη, ελάτε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Συμφωνούμε απόλυτα ότι κανένας δεν πρέπει να χάσει τη δουλειά του, ειδικά αν δεν έχει μια δεύτερη 
ευκαιρία, όμως πρέπει να ξέρουμε πολύ καλά τι πάμε να κάνουμε σήμερα. 

 Η νομοθεσία ορίζει κάποια προσόντα τα οποία έχουν να κάνουν με πανεπιστημιακά διπλώματα.  Αυτό 
το κράτος όρισε ποιος αναγνωρίζει πανεπιστημιακά διπλώματα και αυτός ο κάποιος δεν είναι η Βουλή.  Εμείς, 
για να μην απολυθεί κανένας, θέλουμε να επεκτείνουμε τη μεταβατική διάταξη.  Όμως, όλοι ήξεραν ότι πρέπει 
να αποκτήσουν κάποια τυπικά προσόντα.  Πολύς κόσμος έτρεξε και διόρθωσε την αντιστοιχία, την ισοτιμία των 
πτυχίων του και ούτω καθεξής.  Έμεινε ένας αριθμός που, ενώ ήξεραν τη νομοθεσία, δεν το έκαμαν.  Τζι 
ερχόμαστε τώρα εμείς ως Βουλή ουσιαστικά να πούμε ότι διά μίας νομοθεσίας αποφασίζουμε ότι από τούδε και 
στο εξής τα διπλώματά τους κάμνουν, για να μείνουν στο επάγγελμα του εκπαιδευτικού.  Τούτο που κάμνουμε 
σήμερα πολύ σύντομα θα το βρούμε μπροστά μας.  Θα το βρούμε αύριο σε σχέση με τα κοινοτικά νηπιαγωγεία 
τζιαι τα δημόσια νηπιαγωγεία και σε πολλές πολλές άλλες περιπτώσεις. 

 Δεν μιλούμε για άτυπα προσόντα.  Απέκτησε ο μηχανικός εμπειρία, για παράδειγμα, και ήρθαμε, όπως 
έγινε στο παρελθόν, και αναγνωρίσαμε άτυπα προσόντα.  Εδώ μιλούμε για πανεπιστημιακούς τίτλους.  Και 
είναι οι πανεπιστημιακοί τίτλοι που είχαν πρόβλημα είτε ισοτιμίας είτε αντιστοιχίας.  Και για πρώτη φορά μετά 
από πάρα πολλά χρόνια η Βουλή θα έρθει και θα αναγνωρίσει διά νομοθετήματος πανεπιστημιακά προσόντα.  
Και επαναλαμβάνω, εμείς αυτό το πράγμα θα το βρούμε μπροστά μας. 

 Υπάρχει ακόμα κάτι το οποίο πρέπει να πω.  Εμείς, βλέποντας την κάθετη άρνηση της εκτελεστικής 
εξουσίας και τον κίνδυνο με μια αναπομπή αύριο τελικά ο κόσμος να χάσει και τη δουλειά του... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Αναφορά. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Αναφορά, μετά την αναπομπή αναφορά.  Κάναμε αυτή την εισήγηση.  Στην τελευταία συνεδρία 
εμφανίστηκε εκεί, αν δεν κάνω λάθος, η γενική διευθύντρια του υπουργείου τζιαι μας είπε «ξέρετε, τελευταία 
στιγμή εκάμαμεν άλλες σκέψεις, έχουμε άλλη θέση τωρά».  Ε, λυπούμαι να πω ότι αυτά τα πράγματα δεν 
στέλνουν το μήνυμα ότι σε αυτό τουλάχιστον το θέμα το Υπουργείο Παιδείας έδειξε ιδιαίτερη σοβαρότητα και 
υπευθυνότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Τρυφωνίδη, ζητήσατε τον λόγο; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είστε σίγουρος; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Ναι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

 Ο κύριος Σαββίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

Εγώ είπα σας τη θέση μου πριν ’πού ώρας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

 Ελάτε, κύριε Σαββίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

Αν και είναι θέμα μου... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφού είπατε δεν θέλετε να μιλήσετε, άστε τον κ. Σαββίδη που θέλει. 

 Ελάτε, κύριε Σαββίδη. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Τουλάχιστον ο κ. Τρυφωνίδης κάμνει μας να χαμογελούμε η ώρα μία το πρωί. 

 Επειδή δεν θέλουμε να χαθεί το χαμόγελο από τα πρόσωπα των ανθρώπων που εργάζονται εδώ και 
είκοσι πέντε, τριάντα χρόνια, γι’ αυτό ήρθαμε μαζί με τον συνάδελφο κ. Πρόδρομο Αλαμπρίτη, τον φίλο μου τον 
Παύλο Μυλωνά και τους λοιπούς να προστατεύσουμε αυτούς τους επαγγελματίες που για είκοσι πέντε χρόνια 
ήταν άξιοι να ασκούν το επάγγελμα του εκπαιδευτικού σε αυτά τα ιδιωτικά σχολεία και μετά από είκοσι πέντε 
χρόνια να τους πούμε να πάνε σπίτι τους. 

 Δεύτερον, πολλοί εξ αυτών εργάζονταν πριν καν ιδρυθεί το ΚΥΣΑΤΣ.  Άρα, ενώ εργάζοντο, ιδρύθηκε το 
ΚΥΣΑΤΣ τζι αλλάξαν κάποια δεδομένα και ήρθαμε να τους πούμε σήμερα «να πάτε σπίτι σας». 

 Έχουμε μιλήσει μαζί με την υπουργό τζιαι δεν τίθεται θέμα αναπομπής, γι’ αυτό καλούμε τους 
συναδέλφους όπως προστατεύσουμε αυτή την ομάδα των εργαζομένων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Ο κ. Μουσιούττας.   

 Ελάτε να κάνουμε ακόμα λίγη υπομονή, τελειώνουμε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Επειδή επεράσαμε πολλή ώρα εδώ, θυμούμαι πριν κάμποσες ώρες εψηφίσαμε κάτι άλλο ή 
καταψηφίσαμε.  Εν εμπορούσαμεν να ’χουμε αναδρομική ισχύ, τωρά έχουμε.  Ελαμβάναμε υπόψη τα πτυχία, 
τωρά εν τα λαμβάνουμε.  Αλλά εν πειράζει, να ’μαστεν καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Καυκαλιά. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Αγνοείτε, συνάδελφοι, μια σημαντική παράμετρο.  Ότι αυτό το θέμα το έχουμε ρυθμίσει το 2019.  
Εψηφίσαμε τότε -αν δεν κάνω λάθος, κύριε Χατζηγιάννη- ομόφωνα να δώσουμε πέντε χρόνια περίοδο σ’ 
αυτούς τους ανθρώπους, για να μη χάσουν τη δουλειά τους, να προσαρμοστούν και να κάνουν αυτό που η 
νομοθεσία απαιτεί.  Κάποιοι το έκαναν, κάποιοι δεν το έκαναν και εμείς, καθ’ υπέρβαση αν με ρωτάτε εμένα, 
και για να μη χάσουν τη δουλειά τους, λέμε να τους δώσουμε ακόμα πέντε χρόνια.  Ό,τι άλλο πέρα απ’ αυτό, 
επαναλαμβάνω, εκτίμησή μου είναι ότι συνιστά διάκριση εις βάρος και αυτών που μπήκαν σε τούτη τη 
διαδικασία, αλλά, νομίζω, κάμνουμε μια μεγάλη έκπτωση την οποία θα βρούμε μπροστά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δευτερολογίες και για τις τρεις περιπτώσεις. 
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 Εσείς;  Ελάτε, κύριε Μουσιούττα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Σύμπτωση, άκουσα τον φίλο τον Αντρέα Καυκαλιά, είπε ότι είναι από το 2019.  Και το άλλο που είχαμε 
πριν και εκείνο από το 2019 ήταν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το φέρετε βαρέως φαίνεται. 

 Ελάτε, κύριε Σαββίδη. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Να πω το εξής, δεν είναι μη σύνηθες ως γεγονός.  Να ενθυμίσω ότι πολλοί επαγγελματικοί τίτλοι στο 
παρελθόν...  Να σας πω ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα, μηχανικοί.  Στο παρελθόν το ΕΤΕΚ αναγνώριζε 
πτυχία BSc στον Civil Engineer, στον πολιτικό μηχανικό.  Μετά εκάμαν το BΑ, το Bachelor of Engineering.  
Μετά εκάμαν το MH.  Δηλαδή σε εκείνους που επκιάνναν την άσκηση επαγγέλματος στο παρελθόν με BSc 
πρέπει να ’ρτουμε να τους πούμε μετά ’πού τριάντα χρόνια «ελάτε να κάμετε το πτυχίο σας που έν’ BSc σε 
MH, για να ασκήσετε το επάγγελμα του πολιτικού μηχανικού»; 

 Όχι, κυρία Πρόεδρε, το σωστό πράττουμε τζιαι θέλω να δώσω τα εύσημα στον φίλο μου τον Παύλο 
Μυλωνά που πήρε την πρωτοβουλία μαζί με τους συναδέλφους τους υπόλοιπους να περάσει η συγκεκριμένη 
νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Αλαμπρίτη. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Να διορθώσω, και ο φίλος μου ο Γιώργος Κάρουλλας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ελάτε, κύριε Αλαμπρίτη.  Ο τελευταίος ομιλητής. 

 Ησυχία! 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, γνωρίζουμε ότι ψηφίστηκε μια νομοθεσία, υπήρχαν όμως αντικειμενικές δυσκολίες.  
Τζιαι θέλω να τονίσω ότι το 2012, όταν ψηφίστηκε η ισοτιμία για τους ανθρώπους των ιδιωτικών σχολείων, τότε 
εξαιρεθήκασιν όσοι εδουλεύαν ήδη.  Το θέμαν ένι ότι μιλούμε για ανθρώπους οι οποίοι εργάζονται κάποιοι για 
δεκαπέντε, κάποιοι για είκοσι χρόνια;  Ασκούσαν ένα επάγγελμα τζιαι παρεμβαίνουμε σε μια σύμβαση 
εργασίας, την οποία με κάποιον τρόπο επροσπαθήσαμε να αλλάξουμε.  Τούτοι οι ανθρώποι δουλεύουν 
χρόνια.  Αυτό θέλουμε να διασφαλίσουμε, το δικαίωμά τους να συνεχίσουν να κάμνουν αυτό το οποίο κάμνουν 
αυτή τη στιγμή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Προχωράμε τώρα στην ψήφιση της τροπολογίας του ΑΚΕΛ Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  Δεν θα τη 
διαβάσω, γιατί είμαι σίγουρη ότι την έχετε μελετήσει. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Χρίστου Χριστοφίδη, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστόφια εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για την πρόταση νόμου «Ο περί 

Ιδιωτικών Σχολείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω πρότασης νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 2, 
με το οποίο τροποποιείται το άρθρο 22 του βασικού νόμου, με το ακόλουθο νέο άρθρο: 

«Τροποποίηση  
του άρθρου 22 του 

2.  Το άρθρο 22 του βασικού νόμου τροποποιείται με την αντικατάσταση από την 
παράγραφο (δ) του εδαφίου (1) της λέξης και του αριθμού “πέντε (5)” (πρώτη γραμμή) 
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βασικού νόμου. με τη λέξη και τον αριθμό “δέκα (10)”.». 

Σημειώσεις:  

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η αντικατάσταση του άρθρου 2 της πρότασης νόμου, ώστε: 

α. να διαγραφεί η επιφύλαξη που εισάγεται με την παράγραφο (α), η οποία εξαιρεί το διδακτικό προσωπικό 
που εργοδοτείτο σε ιδιωτικά σχολεία όλων των βαθμίδων πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
του υφιστάμενου νόμου από την υποχρέωση εξασφάλισης των ίδιων ακαδημαϊκών προσόντων με το 
διδακτικό προσωπικό των δημόσιων σχολείων για τη συνέχιση της διδασκαλίας στο γνωστικό 
αντικείμενο που διδάσκει και 

β. να επεκταθεί κατά πέντε (5) έτη η προβλεπόμενη στην υφιστάμενη νομοθεσία πενταετής προθεσμία 
συμμόρφωσης του εν λόγω διδακτικού προσωπικού με την πιο πάνω υποχρέωση προσκόμισης των 
απαιτούμενων πιστοποιητικών ακαδημαϊκών προσόντων, προκειμένου να εξασφαλίσει από την αρμόδια 
αρχή έγκριση διδασκαλίας στο γνωστικό αντικείμενο που διδάσκει. 

γ. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για την τροπολογία του ΑΚΕΛ, παρακαλώ.  Και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Δεκατέσσερις ψήφοι υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους εναντίον, δεκατέσσερις υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα 1 και 2, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και να ανακοινωθεί το 
αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Είκοσι έξι ψήφοι υπέρ, δώδεκα εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για το σύνολο του νομοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Είκοσι πέντε ψήφοι υπέρ, δώδεκα ψήφοι εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο 
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της Κυπριακής Δημοκρατίας*. 

 Το δέκατο έβδομο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Λειτουργίας Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και Εξοικονόμησης Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Πανίκου 
Λεωνίδου και Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Παρακαλείται ο γραμματέας όπως αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Λειτουργίας Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης 
Ενέργειας Νόμου, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα στο Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας να εφαρμόζει σχέδια χορηγιών τα οποία προβλέπουν τη δυνατότητα εξόφλησης από 
το Ταμείο μέρους ή όλου του ποσού της επένδυσης στην οποία αφορούν και περαιτέρω τη δυνατότητα 
αποπληρωμής των σχετικών ποσών στο Ταμείο μέσω της συμπερίληψής τους ως ξεχωριστής χρέωσης στον 
λογαριασμό ηλεκτρικού ρεύματος του τελικού πελάτη. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Λειτουργίας Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης 

Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023» 

Παρόντες:  

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Χρύσης Παντελίδης 

 Κώστας Κώστα Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Πανίκο Λεωνίδου και Χρύση Παντελίδη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στο διάστημα μεταξύ 23ης Ιανουαρίου και 20ής  Φεβρουαρίου 2024.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου 
(ΔΣΜΚ), της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, καθώς και των 
ανεξάρτητων προμηθευτών ενέργειας. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης της πιο πάνω πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη 
της επιτροπής κ. Νίκος Σύκας, Ανδρέας Πασιουρτίδης, Ηλίας Μυριάνθους και Μιχάλης Γιακουμή. 

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Λειτουργίας Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμου, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα στο 
Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας (εφεξής το «Ταμείο») να εφαρμόζει 
σχέδια χορηγιών τα οποία προβλέπουν τη δυνατότητα εξόφλησης από το Ταμείο μέρους ή όλου του ποσού της 
επένδυσης στην οποία αφορούν και περαιτέρω τη δυνατότητα αποπληρωμής των σχετικών ποσών στο Ταμείο 
μέσω της συμπερίληψής τους ως ξεχωριστής χρέωσης στον λογαριασμό ηλεκτρικού ρεύματος του τελικού 
πελάτη, όπως αυτός ορίζεται δυνάμει των διατάξεων του περί της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμου, ήτοι του 
ατόμου που αγοράζει ηλεκτρική ενέργεια για ιδίαν χρήση (εφεξής ο «τελικός πελάτης»). 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς των 
προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση της πρότασης 
νόμου, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής.  Ειδικότερα, για τη 
συζήτηση της πρότασης νόμου  ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης, όσον αφορά τα 
προνοούμενα στον Κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για σκοπούς επίσπευσης της όλης 
διαδικασίας τα εν λόγω στάδια συμπτύχθηκαν. 

 Οι εισηγητές της πρότασης νόμου ανέφεραν ότι η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, για να 
καταστεί δυνατή η αξιοποίηση πόρων από το Ταμείο με στόχο την υλοποίηση σχεδίων που αποσκοπούν στην 
προώθηση της χρήσης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, τα οποία θα προβλέπουν την επιστροφή των ποσών 
στο εν λόγω Ταμείο σε μηνιαίες δόσεις οι οποίες θα προστίθενται στον λογαριασμό ηλεκτρικού ρεύματος του 
τελικού πελάτη. 

 
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία 

Πολιτών. 
  Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 
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 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας ανέφερε συγκεκριμένα ότι η πιο 
πάνω ρύθμιση είναι αναγκαία για την υλοποίηση του σχεδίου «Φωτοβολταϊκά για Όλους», το οποίο έχει 
εξαγγελθεί από την κυβέρνηση.  Παράλληλα, εισηγήθηκε όπως οι πρόνοιες της πρότασης νόμου 
αναδιατυπωθούν, ώστε να διαγραφεί η πρόβλεψη για αποπληρωμή των ποσών από τους λήπτες των ποσών 
της επένδυσης.  Όπως ο ίδιος διευκρίνισε, με βάση το προαναφερθέν σχέδιο οι λήπτες των ποσών της 
χορηγίας από το Ταμείο θα είναι τα πρόσωπα τα οποία θα εγκαθιστούν τα φωτοβολταϊκά συστήματα προς 
όφελος των τελικών πελατών, ενώ η αποπληρωμή των ποσών προς το Ταμείο θα γίνεται από τους ίδιους τους 
αιτητές/τελικούς πελάτες μέσω μηνιαίων δόσεων οι οποίες θα περιλαμβάνονται στους λογαριασμούς του 
ηλεκτρικού ρεύματος. 

 Τόσο ο εκπρόσωπος της ΑΗΚ όσο και οι εκπρόσωποι των ανεξάρτητων προμηθευτών ενέργειας 
ανέφεραν τα ακόλουθα: 

1. Την ανάγκη να έχουν στη διάθεσή τους τα κατάλληλα εργαλεία μέσω των οποίων να δύναται να 
εισπράττουν τα οφειλόμενα ποσά από τους πελάτες τους, περιλαμβανομένης και της δυνατότητας 
διακοπής του ηλεκτρικού ρεύματος σε περίπτωση παράλειψης εξόφλησης των λογαριασμών, ως 
μορφής πίεσης προς τους πελάτες τους.  Συναφώς, οι ίδιοι εισηγήθηκαν την τροποποίηση του 
προτεινόμενου νόμου, ώστε να προβλεφθεί ρητά η δυνατότητα των προμηθευτών να διακόπτουν την 
παροχή ηλεκτρικού ρεύματος σε περίπτωση μη εξόφλησης των ποσών που θα προστίθενται στον 
λογαριασμό για σκοπούς αποπληρωμής της επένδυσης προς το Ταμείο. 

2. Τη διασφάλιση από πλευράς εκτελεστικής εξουσίας ότι, ως προμηθευτές ενέργειας, θα καταβάλλουν στο 
Ταμείο μόνο τα ποσά τα οποία θα εισπράττουν πραγματικά από τους πελάτες τους και όχι το συνολικό 
ποσό της μηνιαίας δόσης όπως αυτό θα αναγράφεται στον λογαριασμό του ηλεκτρικού ρεύματος. 

Η εκπρόσωπος του ΔΣΜΚ ανέφερε ότι η διακοπή ρεύματος γίνεται από τον ΔΣΜΚ μετά από εντολή του 
προμηθευτή ενέργειας.  Ως εκ τούτου, η νομική κατοχύρωση της δυνατότητας των προμηθευτών να 
προβαίνουν σε διακοπή του ηλεκτρικού ρεύματος σε περίπτωση μη εξόφλησης των ποσών της μηνιαίας 
δόσης, ως μέρους του ποσού που τιμολογείται στον λογαριασμό ηλεκτρικού ρεύματος, είναι απαραίτητη. 

 Οι εκπρόσωποι της ΡΑΕΚ ανέφεραν ότι, εφόσον η δόση θα αποτελεί μέρος των χρεώσεων οι οποίες 
συναθροίζουν την τιμή για τον τελικό πελάτη, σύμφωνα με τις διατάξεις του εδαφίου (5) του άρθρου 132 του 
περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμου,  στις περιπτώσεις κατά τις οποίες οι τελικοί πελάτες θα 
αδυνατούν να καταβάλουν το ποσό της δόσης και επομένως δεν θα εξοφλούν τον λογαριασμό του ηλεκτρικού 
ρεύματος, οι προμηθευτές ενέργειας θα έχουν τη δυνατότητα διακοπής του ρεύματος.  Ωστόσο, οι ίδιοι 
εξέφρασαν προβληματισμό κατά πόσο η δυνατότητα διακοπής του ηλεκτρικού ρεύματος σε αυτές τις 
περιπτώσεις είναι ανάλογη του σκοπού που επιδιώκεται, ήτοι της επιστροφής των ποσών στο Ταμείο ΑΠΕ. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας ανέφερε ότι το μέτρο της διακοπής του ηλεκτρικού ρεύματος εφαρμόζεται ως άμεση συνέπεια της 
παράλειψης εξόφλησης του κόστους κατανάλωσης ηλεκτρικού ρεύματος.  Όπως ανέφερε η ίδια εκπρόσωπος, 
η διακοπή του ηλεκτρικού ρεύματος, ως μορφή άσκησης πίεσης για την αποπληρωμή των οφειλόμενων 
ποσών στο πλαίσιο του εξαγγελθέντος σχεδίου, ενδέχεται να μη σχετίζεται άμεσα με την κάλυψη του κόστους 
κατανάλωσης ηλεκτρικού ρεύματος, σημειώνοντας ωστόσο ότι δεν έχει κριθεί μέχρι σήμερα από τα δικαστήρια 
κατά πόσο ένα τέτοιο μέτρο πλήττει την αρχή της αναλογικότητας. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας ανέφεραν περαιτέρω ότι σκοπός 
της δυνατότητας διακοπής του ηλεκτρικού ρεύματος σε περίπτωση παράλειψης εξόφλησης των οφειλόμενων 
ποσών είναι να διασφαλιστεί ότι το εξαγγελθέν σχέδιο δεν θα τύχει κατάχρησης, δεδομένου ότι οι δικαιούχοι θα 
επωφελούνται σημαντικής μείωσης στον λογαριασμό του ηλεκτρικού ρεύματος. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι πρόσθεσαν ότι, με βάση τους όρους του εξαγγελθέντος σχεδίου, η είσπραξη των 
οφειλόμενων ποσών και η καταβολή τους στο Ταμείο θα γίνεται από τους προμηθευτές ενέργειας, η 
πλειοψηφία των οποίων είναι ιδιωτικές εταιρείες.  Συνεπώς, όπως ανέφεραν, για να διασφαλιστεί η είσπραξη 
από ιδιώτες των οφειλόμενων στο Ταμείο ποσών, κρίθηκε αναγκαίο όπως οι τελευταίοι επωμίζονται επίσης το 
κόστος σε περίπτωση μη εξόφλησης των σχετικών ποσών από τους τελικούς πελάτες τους, σημειώνοντας ότι 
το εν λόγω κόστος δύναται να καλυφθεί μέσω της δυνατότητας που παρέχεται στους προμηθευτές ενέργειας 
να επιβάλλουν στον λογαριασμό ηλεκτρικού ρεύματος διοικητικό κόστος σε σχέση με τη διαχείριση της 
διαδικασίας είσπραξης των σχετικών ποσών. 

 Μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις σε σχέση με τη μετακύλιση του κόστους της μη εξόφλησης 
των οφειλόμενων ποσών στους προμηθευτές ενέργειας και έθεσαν το ερώτημα κατά πόσο οι εν λόγω 
προμηθευτές θα μπορούσαν να επιστρέφουν στο Ταμείο μόνο τα ποσά τα οποία εισπράττονται πραγματικά 
από τους τελικούς πελάτες, ως οι τελευταίοι το εισηγήθηκαν ανωτέρω.  Επί του σημείου αυτού, άλλα μέλη της 
επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι η δυνατότητα διακοπής του ηλεκτρικού ρεύματος σε αυτή την περίπτωση 
πρέπει να αξιολογηθεί με δεδομένο ότι το κόστος προμήθειας της ηλεκτρικής ενέργειας θα είναι σημαντικά 
μειωμένο λόγω της λειτουργίας του φωτοβολταϊκού συστήματος και ως εκ τούτου ο λογαριασμός ηλεκτρικού 
ρεύματος δεν θα επιβαρύνεται ουσιαστικά με την προσθήκη σε αυτό του ποσού της δόσης για εξόφληση της 
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επένδυσης που θα έχει υλοποιηθεί από το Ταμείο προς όφελος του τελικού πελάτη. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας ανέφεραν ότι το εξαγγελθέν 
σχέδιο προβλέπει μέτρα ή ενέργειες για τη διασφάλιση της βιωσιμότητας του Ταμείου τόσο κατά το στάδιο των 
αιτήσεων των ενδιαφερόμενων τελικών πελατών όσο και σε περίπτωση μη εξόφλησης των οφειλόμενων 
ποσών, περιλαμβανομένων μεταξύ άλλων των ακόλουθων: 

1. Της απόρριψης της αίτησης για λήψη χορηγίας με βάση το σχέδιο για λόγους που σχετίζονται με 
περιστατικά διακοπής της παροχής ηλεκτρικής ενέργειας λόγω μη πληρωμής του λογαριασμού 
ηλεκτρικής ενέργειας κατά τα δύο προηγούμενα έτη. 

2. Της δυνατότητας αναστολής της λειτουργίας του φωτοβολταϊκού συστήματος σε περίπτωση μη 
καταβολής οφειλόμενων ποσών που ισούνται ή υπερβαίνουν τα €300, σύμφωνα με τη διαδικασία που 
προβλέπεται στο σχέδιο. 

3. Της δυνατότητας ανάκτησης του οφειλόμενου ποσού βάσει της διαδικασίας που προβλέπεται στο άρθρο 
13 του περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της 
Δημοκρατίας Νόμου, σύμφωνα με το οποίο ο Γενικός Λογιστής της Δημοκρατίας έχει την εξουσία να 
αποκόψει τα οφειλόμενα στο Ταμείο ποσά κατά τη διενέργεια οποιασδήποτε άλλης πληρωμής πρόκειται 
να γίνει προς τον τελικό πελάτη από το κράτος. 

Σημειώνεται ότι ο εκπρόσωπος της ΑΗΚ εξέφρασε επιφυλάξεις σε σχέση με τη δυνατότητα αναστολής 
της λειτουργίας του φωτοβολταϊκού συστήματος ως μέτρου αποτροπής της μη εξόφλησης των οφειλόμενων 
στο Ταμείο ποσών, καθότι, όπως ο ίδιος ανέφερε, θα είναι πρακτικά και τεχνικά δύσκολο να εφαρμοστεί. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού αποφάσισε όπως τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε: 

1. να διαγραφούν οποιεσδήποτε αναφορές στους λήπτες της επιχορήγησης και/ή στην επιστροφή ποσών 
στο Ταμείο από αυτούς, λαμβανομένης υπόψη της διευκρίνισης από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας ότι οι λήπτες των ποσών, οι οποίοι θα είναι τα πρόσωπα τα οποία θα εγκαταστήσουν τα 
φωτοβολταϊκά συστήματα, διαφέρουν από τους τελικούς πελάτες προς όφελος των οποίων γίνεται η 
επένδυση από το Ταμείο και οι οποίοι οφείλουν να επιστρέψουν τα σχετικά ποσά∙ και   

2. να διασαφηνιστεί συνακόλουθα ότι η επιστροφή των ποσών θα γίνεται από τους τελικούς πελάτες μέσω 
της συμπερίληψης των σχετικών ποσών στους λογαριασμούς ηλεκτρικού ρεύματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού τροποποίησε το 
κείμενο της πρότασης νόμου σύμφωνα με τα πιο πάνω, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος τάχθηκε 
υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Παντελίδη, θέλετε να μιλήσετε; Μα, γιατί;  Εντάξει, ελάτε. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Για λίγα δευτερόλεπτα, κυρία Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Για τον κόσμο που μας παρακολουθεί. 

(Γέλια) 

 Απλώς να διευκρινίσω ότι η συγκεκριμένη πρόταση νόμου, εάν υπερψηφιστεί σε νόμο, θα επιτρέψει την 
εφαρμογή του, κατά την άποψή μας, πρωτοποριακού σχεδίου «Φωτοβολταϊκά για Όλους», το οποίο θα είναι 
θεμελιώδους σημασίας για την κυπριακή οικονομία και την κυπριακή κοινωνία. 

 Και είμαι βέβαιος ότι ο κ. Χατζηγιάννης θα συμφωνήσει. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, απόλυτα. 

 Ελάτε, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα συμφωνήσω και θα ψηφίσω την πρόταση νόμου, ωστόσο να διορθώσω τον συνάδελφο ότι δεν 
αφορά φωτοβολταϊκά για όλους, αλλά φωτοβολταϊκά για τους πολύ λίγους, και αυτό για τις δυόμιση χιλιάδες, 
ασχέτως αν ανακοίνωσαν αυτοί που ρίχνουν συχνά βεγγαλικά ότι είχαν σκοπό να φτάσουν τις τριάντα τόσες 
χιλιάδες.  Παραμένουν στις δυόμιση χιλιάδες.  Άρα λοιπόν;  Όμως θα το ψηφίσουμε. 

 Δεύτερον, θέλω να επισημάνω έναν πιθανό κίνδυνο, ότι θα δημιουργηθεί και εδώ ένας κατάλογος 
κακοπληρωτών -με την καλή έννοια- ανθρώπων οι οποίοι θα αδυνατούν... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, υπάρχει, συνάδελφε, αυτός ο πιθανός κίνδυνος, αυτό μας έχει πει και η ΑΗΚ.  Ένας αριθμός 
κακοπληρωτών, πάντοτε με βάση την αδυναμία, και στην περίπτωση της οφειλής τους που θα αφορά το 
φωτοβολταϊκό σύστημα…  Και εδώ πέρα αυτός ο αριθμός που μπορεί να δημιουργηθεί να είναι και πάλι για 
το... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Σύντομα, κύριε Παπαδούρη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Είπε κάτι ο κ. Παντελίδης πριν καμιά ώρα περίπου, ότι σήμερα φεύγουμε από χειμώνα τζιαι πάμε σε 
άνοιξη, εκτός όλων των άλλων! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Φυσικά, κυρία Πρόεδρε, ελπίζω να μη μας πει κανένας δημοσιογράφος ότι εξεκινήσαμεν μιαν ολομέλεια 
τον χειμώνα τζιαι ετελειώσαμέν την την άνοιξη, γιατί εννά βκάλουμε νάμιν νομίζω! 

 Απλώς να συγχαρώ τον κ. Παντελίδη.  Μπαίνουμε στην άνοιξη.  Ελπίζω να ‘χουμε παραπάνω ήλιο.  
Ελπίζω να δουλέψει το «Φωτοβολταϊκά για Όλους», παρ’ όλο που όντως δεν είναι για όλους, αλλά για όσους 
θα είναι.  Μακάρι να δουλέψει τζιαι μακάρι με τα λεφτά που θα μαζευτούν πίσω να πάμε για δεύτερη φάση του 
ίδιου σχεδίου, για να επωφεληθούν ακόμη περισσότεροι.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιακουμή. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Πολύ σύντομα να πω τζιαι εγώ ότι το «Φωτοβολταϊκά για Όλους» είναι ένα σχέδιο το οποίο ήταν 
μετεξέλιξη αυτών που ελέγαμεν εμείς για 100% επιδότηση για τους ευάλωτους και 50% για τον υπόλοιπο 
πληθυσμό.  Το χαιρετίζουμε που επιτέλους μπαίνει σε εφαρμογή.  Τζιαι αυτό το εργαλείο που ψηφίζουμε 
σήμερα είναι, για να μπορεί πράγματι το Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞΕ...  Να μπορούν να ληφθούν αυτά τα χρήματα, για 
να μπορούν να δοθούν στο συγκεκριμένο σχέδιο, το οποίο θα μπορεί να μπει σε εφαρμογή.   

 Είναι ένα ακόμη σχέδιο και η διαφορά του με τα προηγούμενα είναι ότι κάποιος ο οποίος δεν έχει το 
αρχικό κεφάλαιο του δίνεται η δυνατότητα να γίνει σε μορφή ενοικιαγοράς.  Δηλαδή να μπορεί να βάλει 
φωτοβολταϊκά στο σπίτι του με €150 ανά δύο μήνες.  Είναι για τον κόσμο ο οποίος αδυνατεί και δεν έχει τη 
δυνατότητα να έχει το αρχικό κεφάλαιο.  Και είναι πολύ σημαντικό αυτό το σχέδιο, γιατί πολύ λίγος κόσμος έχει 
τη δυνατότητα αυτή, να έχει το αρχικό κεφάλαιο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πάντως το εκπληκτικό θα είναι, αν μου επιτρέπετε, κύριε Γιακουμή, πώς θα παρέχεται σε όλο αυτό τον 
κόσμο πραγματικά η δυνατότητα σύνδεσης, αν όλος αυτός ο κόσμος συνδεθεί, που καλώς θα συνδεθεί.  Θα το 
συζητήσουμε άλλη φορά. 

 Ελάτε, κύριε Κώστα, ήταν έτσι μέχρι να πάρετε τη θέση σας το σχόλιο. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 
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 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό σχέδιο, γιατί για πρώτη φορά θα μπορεί ο πολίτης ο οποίος δεν έχει το 
αρχικό κεφάλαιο για να βάλει φωτοβολταϊκά στο σπίτι του να το κάμει.  

 Είχαμε υποβάλει τρεις συγκεκριμένες εισηγήσεις στον υπουργό.  Οι δύο δεν έγιναν αποδεκτές.  Η μία 
ήταν ότι θα έπρεπε να δημιουργηθεί μια υποομάδα για τους πολύτεκνους, γιατί θεωρούμε ότι η κατανάλωση 
4,1 kWh είναι πολύ πολύ χαμηλή για ένα σπίτι μιας πολύτεκνης οικογένειας.  Να πήγαινε τουλάχιστο στα 
πέντε.  Και η δεύτερη εισήγησή μας ήταν η χορηγία να αυξηθεί στα €1.500, όπως γίνεται με την πρώτη 
κατηγορία.  Δηλαδή, εγώ που μπορώ να βάλω τα φωτοβολταϊκά τζιαι έχω λεφτά θα παίρνω πίσω €1.500 τζιαι 
ένας ο οποίος δεν έχει τα λεφτά θα παίρνει €1.000.  Ούτε αυτό έγινε αποδεκτό.   

 Η τρίτη μας εισήγηση ήταν:  Ένα σημαντικό μέρος των λεφτών που επιστρέφονται πίσω στη Δημοκρατία 
από τη δημοπράτηση των ρύπων να πηγαίνει στο Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞΕ, έτσι ώστε να μην έχουμε €6.000, 
όπως λέει η κυβέρνηση, να έχουμε €16.000, να έχουμε €26.000.   

 Θα αναμένουμε τη συζήτηση του προϋπολογισμού του Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ, που κατατέθηκε σήμερα, 
για να δούμε ακριβώς, αν τούντο πράμα έγινε πραγματικότητα.  Η πρωτοβουλία των συναδέλφων είναι 
σημαντική, γιατί, πέραν των άλλων όλων, θα αναγράφεται πάνω στον λοαρκασμό του ηλεκτρικού ρεύματος το 
υπόλοιπο που έσιεις, πόσο δηλαδή πλήρωσες τζιαι πόσο μένει.  Τζιαι, επειδή λέχθηκε προηγουμένως για το 
ζήτημα των κακοπληρωτών, επεξηγήθηκε στην επιτροπή το πώς θα κόβκεται το ρεύμα μετά από χίλιες δυο 
διαδικασίες που θα υπάρχουν τζιαι μετά από ένα εξάμηνο, για να μην υπάρχει τούντο πρόβλημα με τους 
κακοπληρωτές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δευτερολογία, κύριε Παντελίδη, σύντομα σας παρακαλώ. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Πολύ σύντομα.  Δεν θα δημιουργούνται κακοπληρωτές για τον πολύ απλό λόγο ότι σήμερα κάποιος που 
πληρώνει €200 ρεύμα, όταν βάλει το φωτοβολταϊκό, θα παίρνει λογαριασμό €50 ρεύμα.  Η διαφορά είναι τέτοια 
που επιτρέπει να προστεθεί και η δόση για την εγκατάσταση.  Άρα, λοιπόν, δεν μπορεί πρακτικά, μαθηματικά, 
γιατί θα είναι ήδη χαμηλότερος ο λογαριασμός του ρεύματος. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πολύ.   

 Πάμε να ψηφίσουμε. 

 Δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ψηφίστε για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί της Λειτουργίας Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και Εξοικονόμησης Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα ένας.  Υπέρ τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το δέκατο όγδοο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024».   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 18 θέματος είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/2121 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
27ης Νοεμβρίου 2019 για την τροποποίηση της οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132 όσον αφορά τις διασυνοριακές 
μετατροπές, συγχωνεύσεις και διασπάσεις. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024» 

Παρόντες:  

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Πανίκος Λεωνίδου 

 Νίκος Σύκας  Χρύσης Παντελίδης 

 Κώστας Κώστα  Σταύρος Παπαδούρης 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13, 20 και 27 Φεβρουαρίου 2024.  Στο 
πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής 
Ιδιοκτησίας του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Αρχιπρωτοκολλητή, της Αρχής 
Δημόσιας Επιτροπής Εποπτείας του Ελεγκτικού Επαγγέλματος, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, του 
Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου Επιχειρήσεων Παροχής Διοικητικών Υπηρεσιών Κύπρου (CYFA), της 
Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ), του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
(ΚΕΒΕ), της Γενικής Συνομοσπονδίας Παγκύπριων Οργανώσεων Βιοτεχνών Επαγγελματιών 
Καταστηματαρχών (ΓΣ ΠΟΒΕΚ) και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ανεξάρτητων Συνδικαλιστικών 
Οργανώσεων (ΠΟΑΣΟ). 

 Το Υφυπουργείο Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, το Τμήμα Αφερεγγυότητας του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ), ο Σύνδεσμος 
Ανεξάρτητων Λογιστών Κύπρου, ο Σύνδεσμος Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου, o 
Σύνδεσμος Εσωτερικών Ελεγκτών Κύπρου, ο Σύνδεσμος Δημόσιων Εταιρειών Κύπρου, ο Κυπριακός 
Οργανισμός Επενδυτικών Ταμείων (CIFA), ο Κυπριακός Οργανισμός Προώθησης Επενδύσεων (CIPA), ο 
Κυπριακός Σύνδεσμος Εταιρειών Διεθνών Δραστηριοτήτων (CIBA), ο Σύνδεσμος Society of Trust and Estate 
Practitioners (STEP Cyprus) και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Επιχειρήσεων Έρευνας και Καινοτομίας, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και Γιαννάκης Γαβριήλ.  

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/2121 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
27ης Νοεμβρίου 2019 για την τροποποίηση της οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132 όσον αφορά τις διασυνοριακές 
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μετατροπές, συγχωνεύσεις και διασπάσεις» (εφεξής η «Οδηγία (ΕΕ) 2019/2121»). 

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη ρύθμιση των διασυνοριακών μετατροπών και διασπάσεων εταιρειών και την ενίσχυση των 
υφιστάμενων κανόνων για τις διασυνοριακές συγχωνεύσεις εταιρειών, ώστε να διασφαλίζεται ο έλεγχος 
της νομιμότητας των εν λόγω διασυνοριακών πράξεων πριν από την έναρξη της ισχύος τους και να 
ενισχύεται η ασφάλεια δικαίου.  

2. Την προστασία των επηρεαζόμενων μερών, όπως είναι οι εργαζόμενοι, οι πιστωτές και οι μέτοχοι των 
επηρεαζόμενων εταιρειών. 

3. Την προώθηση της ψηφιοποίησης του εταιρικού δικαίου στους τομείς των προαναφερθεισών 
διασυνοριακών πράξεων. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς των 
προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση του νομοσχεδίου, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής.  Ειδικότερα, για τη συζήτηση 
αυτού ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα προνοούμενα στον Κανονισμό 
της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά, για σκοπούς επίσπευσης της όλης διαδικασίας, τα εν λόγω στάδια έχουν 
συμπτυχθεί.  Περαιτέρω, σημειώνεται ότι η προθεσμία εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με την 
προαναφερθείσα ευρωπαϊκή Οδηγία παρήλθε την 31η Ιανουαρίου 2023, με αποτέλεσμα την έναρξη 
διαδικασίας επί παραβάσει κατά της Κυπριακής Δημοκρατίας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία βρίσκεται 
στο στάδιο της αιτιολογημένης γνώμης, ωστόσο εξασφαλίστηκε παράταση μέχρι τη 15η Μαρτίου 2024, 
προκειμένου να τεθεί σε ισχύ ο προτεινόμενος νόμος.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου τα μέλη της επιτροπής εξέφρασαν έντονα την απαρέσκειά 
τους για την παρατηρούμενη καθυστέρηση στην κατάθεση του υπό αναφορά νομοσχεδίου και τη 
συνεπακόλουθη πίεση που ασκείται αδικαιολόγητα προς τη νομοθετική εξουσία, για να επισπεύσει τη 
συζήτηση και ψήφισή του.   

 Η Έφορος Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας αναγνώρισε την πίεση που ασκείται προς τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για ταχύτερη ολοκλήρωση της συζήτησης του νομοσχεδίου και προώθησής του στην 
ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση και, αφού εξήγησε συνοπτικά τη διαδικασία και τα χρονοδιαγράμματα 
που ακολουθήθηκαν, ανέφερε ότι η καθυστέρηση οφείλεται, ιδίως, στις πρακτικές δυσκολίες που 
παρουσιάστηκαν κατά την περίοδο της πανδημίας. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας αναφέρθηκε εκτενέστερα στους 
σκοπούς και επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου και στην ανάγκη προώθησής τους στην ολομέλεια του 
σώματος προς ψήφιση.  

Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου, τόσο προφορικά όσο και με υπόμνημά του, 
κατέθεσε αριθμό παρατηρήσεων προς την επιτροπή, στις οποίες επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ελλιπής μεταβατική διάταξη, αφού προβλέπει την εφαρμογή των προνοιών του νομοσχεδίου σε 
διασυνοριακές μετατροπές, συγχωνεύσεις και διασπάσεις οι οποίες αρχίζουν μετά την έναρξη της 
ισχύος του, χωρίς ωστόσο να προβλέπει ρητά ότι διασυνοριακές μετατροπές, συγχωνεύσεις και 
διασπάσεις οι οποίες έχουν ήδη αρχίσει θα ολοκληρωθούν δυνάμει του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου 
και κυρίως δεν καθίσταται σαφές, για σκοπούς ερμηνείας, πότε μία εκ των προαναφερθεισών 
διασυνοριακών πράξεων τεκμαίρεται ότι έχει αρχίσει. 

2. Η ανάγκη, για σκοπούς ορθής εναρμόνισης με την Οδηγία σε ό,τι αφορά τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
που προνοούν την έγκριση των σχετικών διασυνοριακών πράξεων με ειδικό ψήφισμα, να διασαφηνιστεί 
ότι η έγκριση αυτών δεν θα καθίσταται δυνατή με πλειοψηφία μεγαλύτερη του 90% των δικαιωμάτων 
ψήφου που εκπροσωπούνται στη γενική συνέλευση για έγκριση των εν λόγω σχεδίων.    

3. Η εισήγηση όπως οι πρόνοιες του νομοσχεδίου που ρυθμίζουν το δικαίωμα των μετόχων να διαθέσουν 
τις μετοχές τους έναντι επαρκούς αποζημίωσης, σε περίπτωση κατά την οποία δεν ψηφίσουν ή 
καταψηφίσουν το σχέδιο διασυνοριακής μετατροπής, συγχώνευσης ή διάσπασης, εφαρμόζονται μόνο 
στην περίπτωση των μετόχων οι οποίοι καταψηφίζουν τα εν λόγω σχέδια. 

4. Παράλειψη προνοιών για την καταχώριση στον Έφορο Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας των 
πληροφοριών και εγγράφων σε καθορισμένο τύπο, ήτοι με συγκεκριμένο έντυπο, κατά τον ίδιο τρόπο 
που γίνεται σήμερα αναφορικά με διασυνοριακές συγχωνεύσεις. 

5. Η ανάγκη αναδιατύπωσης της πρόνοιας αναφορικά με την ολοκλήρωση του ελέγχου της νομιμότητας 
των διασυνοριακών μετατροπών, συγχωνεύσεων και διασπάσεων εντός του προβλεπόμενου 
διαστήματος από την ημερομηνία λήψης των σχετικών εγγράφων και πληροφοριών, ώστε να 
διασφαλίζεται ότι ο έλεγχος αυτός θα διενεργείται στη Δημοκρατία από τα αρμόδια δικαστήρια κατόπιν 
καταχώρισης σχετικής αίτησης και μαρτυρίας.  
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6. Ενδεχόμενες ασάφειες σε πρόνοιες του νομοσχεδίου αναφορικά με την εξουσία του δικαστηρίου να 
εγκρίνει τις σχετικές διασυνοριακές πράξεις, νοουμένου ότι πληρούνται όλοι οι όροι και διαδικασίες, 
χωρίς να γίνεται αναφορά ή παραπομπή στους εν λόγω όρους και διαδικασίες. 

7. Αναφορά στις πρόνοιες του νομοσχεδίου για την εγγραφή της ολοκλήρωσης μίας διασυνοριακής 
μετατροπής, συγχώνευσης ή διάσπασης στο μητρώο του Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής 
Ιδιοκτησίας, χωρίς να προνοείται η υποχρέωση καταχώρισης στον Έφορο Εταιρειών και Διανοητικής 
Ιδιοκτησίας του σχετικού διατάγματος του δικαστηρίου ή/και άλλων εγγράφων για το σκοπό αυτό. 

8. Η ανάγκη να καθοριστούν, για σκοπούς σαφήνειας, οι νομικές απαιτήσεις η μη συμμόρφωση με τις 
οποίες δεν μπορεί να αποτελεί από μόνη της λόγο για να προσβληθεί η έγκριση των υπό συζήτηση 
διασυνοριακών πράξεων. 

Ο εκπρόσωπος της Αρχιπρωτοκολλητή εισηγήθηκε όπως προστεθεί πρόνοια στο νομοσχέδιο, ώστε να 
παρασχεθεί στο δικαστήριο η εξουσία να ζητά έκθεση ανεξάρτητου εμπειρογνώμονα, όταν κατά τον έλεγχο 
που διενεργεί το δικαστήριο επί της νομιμότητας οποιασδήποτε από τις σχετικές διασυνοριακές πράξεις έχει 
σοβαρές ενδείξεις ότι η διασυνοριακή πράξη γίνεται για καταχρηστικούς ή δόλιους σκοπούς που οδηγούν ή 
επιδιώκουν να οδηγήσουν σε αποφυγή ή καταστρατήγηση του ενωσιακού ή εθνικού δικαίου ή για 
εγκληματικούς σκοπούς. 

Στο πλαίσιο της συζήτησης την επιτροπή απασχόλησαν περαιτέρω τα ακόλουθα: 

1. Η παράλειψη συμπερίληψης στο νομοσχέδιο προνοιών, με σκοπό την ενσωμάτωση υποχρεωτικών 
διατάξεων της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121. 

2. Οι λόγοι για τους οποίους η Κυπριακή Δημοκρατία επέλεξε να μην υιοθετήσει ορισμένες από τις 
δυνητικές διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121, μεταξύ των οποίων περιλαμβάνονται διατάξεις που 
σχετίζονται με τη δημοσιοποίηση στην επίσημη εφημερίδα, κατά περίπτωση, των σχεδίων 
διασυνοριακής μετατροπής, συγχώνευσης ή διάσπασης, και άλλων πληροφοριών που προβλέπονται 
στη ρηθείσα Οδηγία και την τεκμηρίωση της αντίθεσης στα εν λόγω σχέδια. 

3. Η διάταξη της Οδηγίας σύμφωνα με την οποία η έγκριση των σχεδίων διασυνοριακής μετατροπής και 
διασυνοριακής διάσπασης απαιτεί ειδικό ψήφισμα της επηρεαζόμενης εταιρείας, το οποίο σύμφωνα με 
τις διατάξεις του περί Εταιρειών Νόμου αντιστοιχεί σε πλειοψηφία όχι λιγότερη των τριών τετάρτων των 
μελών που δικαιούνται να ψηφίσουν σε γενική συνέλευση, ενώ η σχετική διάταξη της Οδηγίας (ΕΕ) 
2019/2121 προβλέπει ότι η έγκριση τέτοιων σχεδίων απαιτεί πλειοψηφία τουλάχιστον δύο τρίτων, αλλά 
όχι μεγαλύτερη από το 90% των ψήφων.   

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, στη βάση των πιο πάνω παρατηρήσεων που 
τέθηκαν από τους εμπλεκομένους και τα μέλη της επιτροπής, επανεξέτασε τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και 
κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο στις 23 Φεβρουαρίου 2024.   Επιπρόσθετα, το Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας κατέθεσε στην επιτροπή επεξηγηματικό σημείωμα στο οποίο γίνεται αναφορά 
αφενός στους λόγους για τους οποίους η Δημοκρατία επέλεξε να μην ενσωματώσει στο νομοσχέδιο ορισμένες 
δυνητικές διατάξεις της Οδηγίας και αφετέρου στις υποχρεωτικές και δυνητικές διατάξεις της Οδηγίας οι οποίες 
εν τέλει ενσωματώθηκαν στο αναθεωρημένο νομοσχέδιο. 

 Το εν λόγω αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, πέραν των υποχρεωτικών και/ή δυνητικών 
διατάξεων της Οδηγίας οι οποίες είχαν αρχικά παραλειφθεί, περιλαμβάνει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Αναφορά και παραπομπές στην πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός (ΕΕ) 2021/23 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Δεκεμβρίου 2020 σχετικά με πλαίσιο για την 
ανάκαμψη και την εξυγίανση κεντρικών αντισυμβαλλομένων και για την τροποποίηση των κανονισμών 
(ΕΕ) αριθ. 1095/2010, (ΕΕ) αριθ. 648/2012, (ΕΕ) αριθ. 600/2014, (ΕΕ) αριθ. 806/2014 και (ΕΕ) 
2015/2365 και των οδηγιών 2002/47/ΕΚ, 2004/25/ΕΚ, 2007/36/ΕΚ, 2014/59/ΕΕ και (ΕΕ) 2017/1132», ο 
οποίος τροποποιεί την υπό εναρμόνιση ευρωπαϊκή Οδηγία. 

2. Πρόνοια για τη δυνατότητα εταιρείας να προβλέπει στο καταστατικό της ότι η έγκριση ορισμένων 
ζητημάτων θα γίνεται με μεγαλύτερη πλειοψηφία από αυτή που προβλέπεται στη βασική νομοθεσία, 
ώστε οι διατάξεις αυτές να μην εφαρμόζονται σε ό,τι αφορά την έγκριση διασυνοριακών μετατροπών, 
συγχωνεύσεων ή διασπάσεων, και πρόνοιες με τις οποίες προβλέπεται ότι η εν λόγω έγκριση θα γίνεται 
πλειοψηφία η οποία θα καθορίζεται μεταξύ 75% έως 90% των δικαιωμάτων ψήφου στη σχετική γενική 
συνέλευση. 

3. Την τροποποίηση των προνοιών που ρυθμίζουν το δικαίωμα των μετόχων να διαθέσουν τις μετοχές 
τους έναντι επαρκούς αποζημίωσης σε περίπτωση κατά την οποία δεν ψηφίσουν ή καταψηφίσουν το 
σχέδιο διασυνοριακής μετατροπής, συγχώνευσης ή διάσπασης, ώστε το δικαίωμα αυτό να παρέχεται 
στους μετόχους μόνο στην περίπτωση κατά την οποία καταψηφίζουν τα εν λόγω σχέδια, σύμφωνα με 
την εισήγηση του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. 
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4. Την τροποποίηση των προνοιών που αφορούν στον έλεγχο της νομιμότητας των διασυνοριακών 
μετατροπών, συγχωνεύσεων ή διασπάσεων, ώστε να προβλέπεται ότι ο έλεγχος αυτός γίνεται εντός του 
προβλεπόμενου χρονοδιαγράμματος από την καταχώριση της σχετικής αίτησης στο δικαστήριο αντί από 
τη λήψη των σχετικών εγγράφων και πληροφοριών, με σκοπό να ανταποκρίνεται ορθότερα στο γεγονός 
ότι ο εν λόγω έλεγχος της νομιμότητας, στην περίπτωση της Κυπριακής Δημοκρατίας, διενεργείται από 
τα αρμόδια δικαστήρια με την καταχώριση σε αυτά σχετικής αίτησης. 

5. Αναφορά στην εξουσία του δικαστηρίου να ζητά από εταιρεία όπως παρουσιάσει έκθεση ανεξάρτητου 
εμπειρογνώμονα, όταν, κατά τον έλεγχο που διενεργεί το δικαστήριο επί της νομιμότητας οποιασδήποτε 
από τις σχετικές διασυνοριακές πράξεις, έχει σοβαρές ενδείξεις ότι η διασυνοριακή πράξη γίνεται για 
καταχρηστικούς ή δόλιους σκοπούς που οδηγούν ή επιδιώκουν να οδηγήσουν σε αποφυγή ή 
καταστρατήγηση του ενωσιακού ή εθνικού δικαίου ή για εγκληματικούς σκοπούς.  

6. Πρόνοια αναφορικά με την καταχώριση των απαιτούμενων εγγράφων και πληροφοριών κατά τον τύπο 
που θα καθοριστεί, ήτοι με την καταχώριση συγκεκριμένου εντύπου, όπως γίνεται σήμερα σε σχέση με 
τις διασυνοριακές συγχωνεύσεις. 

7. Πρόνοιες με τις οποίες η επηρεαζόμενη κυπριακή εταιρεία θα παραδίδει στον Έφορο Εταιρειών και 
Διανοητικής Ιδιοκτησίας αντίγραφο της απόφασης του δικαστηρίου με την οποία εγκρίνεται η 
διασυνοριακή πράξη στην οποία αφορά για σκοπούς εγγραφής και δημοσίευσης αυτής. 

8. Μεταβατική διάταξη η οποία ρυθμίζει το καθεστώς των διαδικασιών διασυνοριακής συγχώνευσης 
εταιρειών οι οποίες θα βρίσκονται εν εξελίξει κατά την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου. 

 Το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου περιλαμβάνει επιπρόσθετα αριθμό τροποποιήσεων οι 
οποίες αποσκοπούν στην ορθότερη εναρμόνιση και/ή την διασαφήνιση των προνοιών αυτού γενικότερα.    

 Σημειώνεται ότι στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου δεν περιλήφθηκαν οι εισηγήσεις του 
Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου που αφορούν την εξειδίκευση των όρων και διαδικασιών, η πλήρωση των 
οποίων αποτελεί προϋπόθεση της έγκρισης διασυνοριακής πράξης από τα δικαστήρια και την εξειδίκευση των 
νομικών απαιτήσεων, η μη συμμόρφωση με τις οποίες δεν μπορεί να αποτελέσει από μόνη της λόγο για να 
προσβληθεί η έγκριση των υπό συζήτηση διασυνοριακών πράξεων.  

 Η Κοινοβουλευτική Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου, ως αυτό έχει 
διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα σας πω για ποιο πράγμα.  Κατατέθηκε πολύ καθυστερημένα και βρίσκεται σε μια διαδικασία...  Σε 
λίγες μέρες θα πέσει μεγάλη καμπάνα!  Δυστυχώς, όταν κατατέθηκε και η έκθεση και τα πάντα στη Βουλή, 
τσιμουδιά!  Δεν ειπώθηκε τίποτε από κανέναν!  

 Έχουν κληθεί και ο υπουργός και ο Γενικός Εισαγγελέας -ωστόσο δεν ανταποκρίθηκαν- να εξηγήσουν 
τους λόγους για τους οποίους αυτό το νομοσχέδιο έχει καθυστερήσει.  Ομολογώ ότι μέχρι στιγμής, παρ’ όλην 
την επιμονή, ουδείς μου έχει εξηγήσει τους λόγους για τους οποίους αγνόησαν, καθυστέρησαν και έφεραν την 
Κυπριακή Δημοκρατία μπροστά στο ενδεχόμενο -όχι ενδεχόμενο- μπροστά στην απαίτηση για άμεση επιβολή 
ποινής.  Αυτό έν’ που έχει σημασία.  Και όταν ζητούμε εξηγήσεις...  Η Βουλή έχει καταντήσει να είναι περίπατος 
ολονών και να αισθάνονται ότι μπορεί να λεν τα πάντα ή να μην λογοδοτούν και αυτό είναι μεγάλη απειλή για τη 
Δημοκρατία, αγαπητοί συνάδελφοι!  Και δεν είναι η εξαίρεση!  Αυτό είναι που εκνευρίζει!  Δεν είναι η εξαίρεση!  
Έχει καταντήσει να είναι ο κανόνας το Υπουργείο Εμπορίου να  καθυστερεί και να μας φέρνει στα πρόθυρα 
ποινής από την Ευρωπαϊκή Ένωση όσον αφορά τα εναρμονιστικά! 

 Όπως και το ταμείο.  Για τον προϋπολογισμό του Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ τι μας έχουν πει;  Τους 
ρωτούσαμε το πρωί:  «Μα, γιατί καθυστεράτε;»  Για τρεις ολόκληρους μήνες ψάχναμε πότε θα ’ρθει αυτός ο 
προϋπολογισμός.  Φωνή βοώντος εν τη ερήμω!  Το πρωί τους ερωτήσαμε και η απάντηση ήταν:  «Δεν υπάρχει 
κανένα πρόβλημα».  Παρασκηνιακά, ενώ απουσιάζαμε, μας έπαιρναν τηλέφωνο οι υπηρεσίες της Βουλής...  
Παρέμβαση πολιτικού προϊσταμένου ή γενικού διευθυντή του υπουργείου να μπει από την προηγούμενη 
Πέμπτη στην επιτροπή το θέμα, ενώ δεν είχε καν κατατεθεί την προηγούμενη Πέμπτη!  Και ήθελαν την Τρίτη να 
το έχουμε στην ολομέλεια!   

 Λυπούμαι που εκφράζομαι με αυτό τον τρόπο, αλλά δεν πάει άλλο!  Δεν πάει άλλο η κατάσταση με το 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας!  Ή που θα συνειδητοποιήσουν ότι ενώπιον της Βουλής 
τουλάχιστον στοιχειωδώς θα πρέπει να λαλούν την αλήθεια και να λογοδοτούν με επιχειρήματα!  Δεν είμαστε 
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αυστηροί, αν και εφόσον υπάρχει ουσιαστική αδυναμία.  Είμαστε όμως ιδιαίτερα αυστηροί, όταν 
παραπληροφορούν τη Βουλή!  Όταν παραπληροφορείται η Βουλή!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κώστα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εσείς ενημερωθήκατε για όσα είπε ο κ. Χατζηγιάννης;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως! 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Εκάμετε επισημάνσεις, επιστολές, καταστάσεις; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το χειρίζονται με αριστοτεχνία οι συνάδελφοι της επιτροπής, συμπεριλαμβανομένου και του κ. 
Χατζηγιάννη.   

 Ελάτε, κύριε Κώστα. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Έν’ επιστολή ’πού σας προς τον υπουργό που έπρεπε να πάει, κυρία Πρόεδρε, με επίπληξη για μη 
επανάληψη αυτής της κατάστασης! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το χειρίζεται η επιτροπή, ναι. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεκατρία χρόνια σ’ τούντην επιτροπή, θυμούμαι... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το μικρόφωνο του κ. Κώστα, παρακαλώ. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Δεκατρία χρόνια στη Βουλή, κυρία Πρόεδρε, και στην επιτροπή Εμπορίου, αλλά τζιαι στις άλλες 
επιτροπές, θυμούμαι τον εαυτό μου συνεχώς να τονίζει τούντο πράμα, ότι δεν μπορεί να συνεχίζεται τούτη η 
κοροϊδία της Βουλής, δεν μπορεί η Βουλή των Αντιπροσώπων να λειτουργεί πάντα είτε με τη θηλιά στον λαιμό 
ή με το πιστόλι στον κρόταφο.  Η προθεσμία εναρμόνισής μας με τη νομοθεσία τη συγκεκριμένη παρήλθε την 
31η του Γενάρη το 2023!  Την 31η του Γενάρη το 2023, πριν δεκατρείς, δεκατέσσερις μήνες!  

 Πήραμε προειδοποιητική επιστολή στις 22 Μαρτίου 2023, ήρτεν και αιτιολογημένη γνώμη στις 16 
Νοεμβρίου 2023 και στη Βουλή το νομοσχέδιο τούτον ήρτεν 18 Ιανουαρίου 2024.  Τζιαι πραγματικά τρέχαμε σε 
δκυο συνεδρίες, για να είμαστε έτοιμοι σήμερα, γιατί η τελευταία παράταση που μας δόθηκε από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, γιατί είμαστε ήδη στο δικαστήριο, είναι η 15η Μαρτίου 2024.   

 Θα το επαναλάβω για ακόμα μια φορά ‘πού τούντο βήμα, ότι κάποτε τούτο το σώμα πρέπει να 
αποφασίσει να μεν ψηφίσει ένα εναρμονιστικό νομοσχέδιο τζιαι, όταν εννά ’ρτει το πρόστιμο όμως, να μεν το 
πληρώσει ο φορολογούμενος πολίτης, αλλά επιτέλους να το πληρώσει τζιείνος ο οποίος ή τζιείνοι οι οποίοι 
ευθύνονται!  Τζιαι εννά πω τζιαι κάτι το οποίο λέω το συχνά τωρά τελευταία για πολλά άλλα πράματα:  Σε 
τούντον τόπο εν μπορεί πάντα να υπάρχουν ευθύνες, αλλά υπεύθυνοι για οτιδήποτε να μεν υπάρχουν! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 136Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 201ΗΑ έως 201ΗΚ.  Άρθρο 4. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 20ΙΘ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201ΙΑ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201ΙB του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 201ΙΓ.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 201ΙΔ.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201ΙΕ του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201ΙΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 201ΙΣΤΑ έως 201ΙΣΤΓ.  Άρθρο 
13. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 201ΙΖ.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 201ΙΖΑ.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 201ΙΗ.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 201Κ.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201ΚΑ του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201ΚΒ του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201ΚΓ του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 201ΚΓΑ.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201ΚΔ του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 201ΛΑ έως 201ΛΚΑ.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 354Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 354ΙΗ του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 356Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ψηφίστε για τα άρθρα 1 μέχρι 27. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παρόντες τριάντα εφτά.  Υπέρ τριάντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 27 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις.  Υπέρ τριάντα τέσσερις.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 19 και 20 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Σπόρων 
(Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2024 και «Οι 
περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2024». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 18 κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών 
των Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την πράξη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2023/1438 της Επιτροπής της 10ης Ιουλίου 2023 
για την τροποποίηση των οδηγιών 2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ όσον αφορά τα πρωτόκολλα για την εξέταση 
ορισμών ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών και κηπευτικών ειδών». 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 19 κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Λαχανικά) 
Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2023/1438 της Επιτροπής της 10ης Ιουλίου 2023 για την τροποποίηση των οδηγιών 
2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ όσον αφορά τα πρωτόκολλα για την εξέταση ορισμών ποικιλιών ειδών γεωργικών 
φυτών και κηπευτικών ειδών». 

(Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2024 και «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2024» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος  Παύλος Μυλωνάς 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης  Λίνος Παπαγιάννης 

 Χαράλαμπος Πάζαρος Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Χρίστος Ορφανίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δυο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Φεβρουαρίου 2024.  Στο πλαίσιο της πρώτης 
συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, 
καθώς και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και «Παναγροτικός Σύνδεσμος». 

 Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας (ΚΥΣΥΦ) και οι αγροτικές οργανώσεις «Νέα Αγροτική 
Κίνηση» και «Ευρωαγροτικός», παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην εν λόγω συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Βαλεντίνος Φακοντής και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι κατ’ εξαίρεση της συνήθους διαδικασίας συζήτησης οι κανονισμοί 
εξετάστηκαν από την επιτροπή κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α(3) του 
Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, για λόγους που επιβάλλονται από τον σκοπό τους.  Ειδικότερα, 
για τη συζήτηση των κανονισμών ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα 
προνοούμενα στον Κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για σκοπούς επίσπευσης της όλης 
διαδικασίας τα εν λόγω στάδια συνεπτύχθησαν. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των διατάξεων των άρθρων 6 και 
14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών και η τροποποίηση των περί Σπόρων (Λαχανικά) 
Κανονισμών, αντίστοιχα, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 
τίτλο «Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2023/1438 της Επιτροπής της 10ης Ιουλίου 2023 για την τροποποίηση των 
οδηγιών 2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ όσον αφορά τα πρωτόκολλα για την εξέταση ορισμών ποικιλιών ειδών 
γεωργικών φυτών και κηπευτικών ειδών». 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τους προτεινόμενους 
κανονισμούς αντικαθίστανται κάποια από τα παραρτήματα των βασικών κανονισμών, ώστε να τεθούν σε 
εφαρμογή τα αναθεωρημένα πρωτόκολλα, ως αυτά προβλέπονται στην υπό εναρμόνιση εκτελεστική Οδηγία, 
στη βάση των οποίων διενεργείται η εξέταση αποδοχής ποικιλιών γεωργικών φυτών και κηπευτικών ειδών για 
σκοπούς εγγραφής τους στον εθνικό κατάλογο ποικιλιών.  
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 Στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών η επιτροπή αποφάσισε να τροποποιήσει τη μεταβατική 
διάταξη που περιλαμβάνεται και στους δυο προτεινόμενους κανονισμούς, ώστε οι εκκρεμούσες εξετάσεις για 
την αποδοχή ποικιλιών που άρχισαν και δεν ολοκληρώθηκαν μέχρι την έναρξη της ισχύος των υπό εξέταση 
περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών και περί Σπόρων 
(Λαχανικά) Κανονισμών να συνεχίσουν να εξετάζονται δυνάμει των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών) του 2022 έως 2023 και των περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμών του 
2002 έως 2023, αντίστοιχα. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί, ως αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή, προβλέπουν στη 
μεταβατική διάταξη ότι για τις επίσημες εξετάσεις αποδοχής ποικιλιών που άρχισαν πριν από την 1η Ιανουαρίου 
2024 και δεν έχουν ακόμα ολοκληρωθεί εφαρμόζονται οι πρόνοιες των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών) Κανονισμοί του 2002 έως 2023 και των περί Σπόρων (Λαχανικά) 
Κανονισμών του 2002 έως 2023, αντίστοιχα. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος συμφώνησε με την εν λόγω τροποποίηση. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι ως προθεσμία μεταφοράς των διατάξεων της Εκτελεστικής Οδηγίας (ΕΕ) 
2023/1438 στο εθνικό δίκαιο καθορίστηκε η 31η Δεκεμβρίου 2023.  Ωστόσο, οι πιο πάνω κανονισμοί 
κατατέθηκαν στη Βουλή στις 18 Ιανουαρίου 2024 και, συνεπεία της καθυστέρησης στην εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με την εν λόγω Οδηγία, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή άρχισε τη διαδικασία παράβασης κατά της 
Δημοκρατίας, αποστέλλοντας σχετική προειδοποιητική επιστολή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος, να 
εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τροποποιηθεί με βάση 
τα πιο πάνω.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου και του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή 
τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε τώρα για τους υπ’ αριθμόν 19 κανονισμούς, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Υπέρ τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Ψηφίζουμε τώρα για τους υπ’ αριθμόν 20 κανονισμούς, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία αποχή και καμία εναντίον, οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 21 και 22 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προστασίας της 
Μητρότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024» και «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2024».   



 

1661 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 21 κανονισμών είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας της Μητρότητας 
Νόμου, ώστε να επεκταθεί η χρονική περίοδος για την οποία παραχωρείται άδεια μητρότητας για πρώτο τοκετό 
ή για απόκτηση πρώτου τέκνου μέσω υιοθεσίας ή παρένθετης μητέρας και να επεκταθεί η χρονική περίοδος 
για την οποία παραχωρείται άδεια μητρότητας σε περίπτωση νοσηλείας του βρέφους.   

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 22 κανονισμών είναι η τροποποίηση του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, 
ώστε να επεκταθεί η χρονική περίοδος για την οποία καταβάλλεται επίδομα μητρότητας για πρώτο τοκετό ή για 
απόκτηση πρώτου τέκνου μέσω υιοθεσίας ή παρένθετης μητέρας και να επεκταθεί η χρονική περίοδος για την 
οποία καταβάλλεται επίδομα μητρότητας σε περίπτωση νοσηλείας του βρέφους. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τα 
νομοσχέδια «Ο περί Προστασίας της Μητρότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024» και «Ο περί 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024» 

Παρόντες:  

 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Χρίστος Σενέκης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πανίκος Λεωνίδου Σάβια Ορφανίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 27 Φεβρουαρίου 2024. Στο πλαίσιο της εξέτασης 
των εν λόγω νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Γραφείου της Επιτρόπου Προστασίας των Δικαιωμάτων του 
Παιδιού, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Εθνικού Μηχανισμού για τα Δικαιώματα της Γυναίκας, 
της Παγκύπριας Οργάνωσης Πολυτέκνων (ΠΟΠ), της Παγκύπριας Οργάνωσης Πενταμελούς Οικογένειας 
(ΠΟΠΟ), των συνδικαλιστικών οργανώσεων Παγκύπρια Εργατική Ομοσπονδία (ΠΕΟ), Συνομοσπονδία 
Εργαζομένων Κύπρου (ΣΕΚ), Παγκύπρια Συντεχνία Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ), Παγκύπρια 
Ομοσπονδία Ανεξάρτητων Συνδικαλιστικών Οργανώσεων (ΠΟΑΣΟ) και Παγκύπρια Συντεχνία ΙΣΟΤΗΤΑ, 
καθώς και των εργοδοτικών οργανώσεων Ομοσπονδία Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ) και Κυπριακό 
Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο (ΚΕΒΕ). 

 Ο Παγκύπριος Σύνδεσμός Μονογονεϊκών Οικογενειών και Φίλων, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις 
Δημοκρατική Εργατική Ομοσπονδία Κύπρου (ΔΕΟΚ) και Ανεξάρτητη Συντεχνία Δημοσίων Υπαλλήλων Κύπρου 
(ΑΣΔΥΚ), καθώς και η εργοδοτική οργάνωση Γενική Συνομοσπονδία Παγκύπριων Οργανώσεων Βιοτεχνών 
Επαγγελματιών Καταστηματαρχών (ΓΣ ΠΟΒΕΚ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία 
της επιτροπής. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχέδιου είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας της Μητρότητας Νόμου, 
ώστε αφενός να επεκταθεί η χρονική περίοδος για την οποία παραχωρείται άδεια μητρότητας για πρώτο τοκετό 
ή για απόκτηση πρώτου τέκνου μέσω υιοθεσίας ή παρένθετης μητέρας και αφετέρου να επεκταθεί η χρονική 
περίοδος για την οποία παραχωρείται άδεια μητρότητας σε περίπτωση νοσηλείας του βρέφους.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου προβλέπονται τα ακόλουθα:  

1. Επέκταση της περιόδου άδειας μητρότητας σε περίπτωση πρώτου τοκετού ή απόκτησης πρώτου τέκνου 
μέσω παρένθετης μητέρας από δεκαοκτώ (18) εβδομάδες, όπως ισχύει σήμερα δυνάμει των διατάξεων 
του βασικού νόμου, σε είκοσι δύο (22) εβδομάδες. 

2. Επέκταση της περιόδου άδειας μητρότητας σε περίπτωση απόκτησης πρώτου τέκνου μέσω υιοθεσίας 
από δεκαέξι (16) εβδομάδες, όπως ισχύει σήμερα δυνάμει των διατάξεων του βασικού νόμου, σε είκοσι 
(20) εβδομάδες. 

3. Επέκταση της ανώτατης περιόδου για την οποία δύναται να παραχωρείται επιπρόσθετη άδεια 
μητρότητας σε περίπτωση νοσηλείας του βρέφους από έξι (6) εβδομάδες, όπως ισχύει σήμερα δυνάμει 
των διατάξεων του βασικού νόμου, σε οκτώ (8) εβδομάδες. 

4. Παραχώρηση επιπρόσθετης εβδομάδας άδειας μητρότητας σε περίπτωση νοσηλείας του βρέφους για 
κάθε επιπλέον δεκατέσσερις (14) ημέρες νοσηλείας, εάν η νοσηλεία συνεχιστεί μετά την πάροδο των 
πρώτων εξήντα τεσσάρων (64) ημερών. 
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5. Εισαγωγή μεταβατικής διάταξης, προκειμένου οι προτεινόμενες ρυθμίσεις του πρώτου νομοσχεδίου να 
τυγχάνουν εφαρμογής και σε οποιαδήποτε μισθωτή η οποία ήδη βρίσκεται σε άδεια μητρότητας κατά 
την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των εν λόγω ρυθμίσεων. 

 Σκοπός του δευτέρου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, ώστε 
αφενός να επεκταθεί η χρονική περίοδος για την οποία καταβάλλεται επίδομα μητρότητας για πρώτο τοκετό ή 
για απόκτηση πρώτου τέκνου μέσω υιοθεσίας ή παρένθετης μητέρας και αφετέρου να επεκταθεί η χρονική 
περίοδος για την οποία καταβάλλεται επίδομα μητρότητας σε περίπτωση νοσηλείας του βρέφους.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Επέκταση της περιόδου για την οποία καταβάλλεται επίδομα μητρότητας στην περίπτωση πρώτου 
τοκετού ή απόκτησης πρώτου τέκνου μέσω παρένθετης μητέρας από δεκαοκτώ (18) εβδομάδες, όπως 
ισχύει σήμερα δυνάμει των διατάξεων του βασικού νόμου, σε είκοσι δύο (22) εβδομάδες.  

2. Επέκταση της περιόδου για την οποία καταβάλλεται επίδομα μητρότητας στην περίπτωση απόκτησης 
πρώτου τέκνου μέσω υιοθεσίας από δεκαέξι (16) εβδομάδες, όπως ισχύει σήμερα δυνάμει των 
διατάξεων του βασικού νόμου, σε είκοσι (20) εβδομάδες. 

3. Επέκταση της ανώτατης περιόδου για την οποία δύναται να καταβάλλεται επιπρόσθετο επίδομα 
μητρότητας σε περίπτωση νοσηλείας του βρέφους από έξι (6) εβδομάδες, όπως ισχύει σήμερα δυνάμει 
των διατάξεων του βασικού νόμου, σε οκτώ (8) εβδομάδες.  

4. Παραχώρηση μίας επιπρόσθετης εβδομάδας επιδόματος μητρότητας σε περίπτωση νοσηλείας του 
βρέφους για κάθε επιπλέον δεκατέσσερις (14) ημέρες νοσηλείας, εάν η νοσηλεία συνεχιστεί μετά την 
πάροδο των πρώτων εξήντα τεσσάρων (64) ημερών. 

5. Εισαγωγή μεταβατικής διάταξης, προκειμένου οι προτεινόμενες ρυθμίσεις του δεύτερου νομοσχεδίου να 
τυγχάνουν εφαρμογής και σε οποιαδήποτε ασφαλισμένη ήδη βρίσκεται σε άδεια μητρότητας κατά την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος των εν λόγω ρυθμίσεων. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς των 
προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση των νομοσχεδίων 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής. Ειδικότερα, για τη συζήτηση των 
νομοσχεδίων ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη στον Κανονισμό της Βουλής διαδικασία όσον αφορά τα στάδια 
συζήτησης, αλλά για σκοπούς επίσπευσης της όλης διαδικασίας τα εν λόγω στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
τα οποία συνοδεύουν τα υπό συζήτηση νομοσχέδια, εκπονήθηκε αναλογιστική μελέτη αναφορικά με το 
εκτιμώμενο ετήσιο κόστος για το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων από την ενδεχόμενη ψήφιση της επέκτασης 
του επιδόματος μητρότητας από δεκαοκτώ (18) σε είκοσι δύο (22) εβδομάδες για το πρώτο παιδί, το οποίο, με 
βάση την υφιστάμενη φόρμουλα υπολογισμού της άδειας μητρότητας, εκτιμάται να κυμανθεί από €4,1 εκατομ. 
έως €4,4 εκατομ. ετησίως ή 0,04% επί των ασφαλιστέων αποδοχών.  Περαιτέρω, με βάση τα ίδια στοιχεία και 
το πόρισμα της υπό αναφορά μελέτης, το εν λόγω εκτιμώμενο ετήσιο κόστος δεν αναμένεται να επηρεάσει τη 
βιωσιμότητα του ταμείου.   

 Στο πλαίσιο της εξέτασης των νομοσχεδίων στην επιτροπή ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων δήλωσε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις συμβάλλουν στην περαιτέρω βελτίωση του σχετικού 
νομοθετικού πλαισίου, έχουν υποβληθεί στο πλαίσιο δέσμης μέτρων που προτίθεται να προωθήσει η 
εκτελεστική εξουσία, με σκοπό την εξισορρόπηση/συμφιλίωση της επαγγελματικής με την οικογενειακή ζωή, και 
από αυτές αναμένεται να επωφεληθούν περίπου 5 000 νέες εργαζόμενες μητέρες ετησίως. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με επιστολή του, ημερομηνίας 28 
Φεβρουαρίου 2024, ενημέρωσε την επιτροπή ότι εκ παραδρομής στις πρόνοιες των δύο νομοσχεδίων 
αναφέρεται ότι η προτεινόμενη επιπρόσθετη εβδομάδα άδειας και επιδόματος μητρότητας σε περίπτωση 
νοσηλείας του βρέφους για κάθε επιπλέον δεκατέσσερις (14) ημέρες νοσηλείας παραχωρείται, εάν η νοσηλεία 
συνεχιστεί μετά την πάροδο των πρώτων εξήντα τεσσάρων (64) ημερών, αντί για εξήντα τρείς (63) ημέρες ως 
ορθά έπρεπε να ήταν η σχετική ρύθμιση. Ως εκ τούτου, το υπουργείο εισηγείται όπως τροποποιηθούν τα εν 
λόγω νομοσχέδια σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

 Η επιτροπή συμφώνησε με την εν λόγω εισήγηση του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και ως εκ τούτου τα κείμενα των δύο νομοσχεδίων αναθεωρήθηκαν στη βάση των πιο πάνω.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των νομοσχεδίων, όπως αυτά 
έχουν τελικά αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 



 

1663 

 Σημειώνεται έτι περαιτέρω ότι, σε περίπτωση ψήφισης του δεύτερου νομοσχεδίου σε νόμο, θα 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Εννά σας καλύψω όλους συνάδελφοι.  Πάρα πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ήδη δεν έχει καλυφτεί ο κ. Μουσιούττας. 

 Ελάτε, πείτε την τοποθέτησή σας. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Δύο νομοσχέδια, ένας σκοπός.  Η επέκταση της περιόδου παραχώρησης της άδειας και του επιδόματος 
μητρότητας από τις δεκαοκτώ εβδομάδες που ισχύει σήμερα για τον πρώτο τοκετό στις είκοσι δύο εβδομάδες, 
όπως επίσης και για την παρένθετη μητέρα.  Την ίδια ώρα έχουμε επέκταση της άδειας σε περίπτωση 
απόκτησης πρώτου παιδιού μέσω υιοθεσίας από δεκαέξι βδομάδες σε είκοσι εβδομάδες.  Επιπρόσθετα, 
υπάρχει επέκταση της άδειας, όταν υπάρχουν προβλήματα υγείας στο παιδί.   

 Θέλω να πω το εξής, κυρία Πρόεδρε:  Ασφαλώς και τα συγκεκριμένα νομοσχέδια συνιστούν βελτίωση 
του υφιστάμενου νομοθετικού πλαισίου, πλην όμως το καθολικό αίτημα της κοινωνίας για επέκταση της άδειας 
στις είκοσι έξι εβδομάδες δεν καλύπτεται. Σε κάθε περίπτωση, επειδή μιλούμε για βελτίωση της υφιστάμενης 
νομοθεσίας, προφανώς και θα υπερψηφίσουμε τα νομοσχέδια και θέλω να πω ότι τα αντανακλαστικά της 
Βουλής, όπως έχει λεχθεί, λειτούργησαν πολύ καλά.  Είχαμε τα νομοσχέδια να κατατίθενται την προηγούμενη 
εβδομάδα στην ολομέλεια, σήμερα είναι προς ψήφιση και ελπίζουμε αύριο η εκτελεστική εξουσία να προλάβει 
να δημοσιεύσει τα νομοσχέδια, διότι έχει σημασία να τεθούν σε ισχύ... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το αύριο λάθος, σήμερα!  Γύρισε η μέρα!   

 Να τεθούν σε ισχύ αμέσως, για να μπορέσουν κάποιες μητέρες οι οποίες είναι σε άδεια μητρότητας να 
κερδίσουν αυτές τις δύο εβδομάδες που προσφέρονται από την αλλαγή της νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  Είναι εύκολο να έχουμε έναν ομιλητή από κάθε κόμμα;  Για να τελειώσουμε, σας 
παρακαλώ;  Επιμένετε και ο κ. Αποστόλου και ο κ. Μουσιούττας;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Α, σωστά, εντάξει.  Απολογούμαι.  Ναι, πολύ σωστά. 

 Ελάτε.  Ελάτε, κυρία Ατταλίδου, βοηθήστε μας, ώσπου να κατανοήσουμε πού ανήκουν...  Απολογούμαι.  
Ελάτε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Θα ήθελα να πω ότι είναι μεν προς τη σωστή κατεύθυνση, αλλά πολλά υπολείπονται, μέχρι πραγματικά 
να φτάσουμε σ’ εκείνο το σημείο που η μητρότητα να στηρίζεται απόλυτα από αυτό το κράτος και οι γυναίκες να 
μην είναι θύματα διάκρισης ακριβώς για λόγους μητρότητας.  Το ένα είναι τούτο που θέλω να πω.  

 Πολλές φορές συζητούμε και λέμε, όποτε μιλήσουμε για οτιδήποτε που αφορά το δημογραφικό αυτής της 
χώρας και τα προβλήματα της γήρανσης του πληθυσμού, ότι αυτά δεν θα αλλάξουν.  Κανένας άνθρωπος δεν 
θα κάνει παιδιά, πρώτον, αν δεν έχει σπίτι να στεγάσει αυτά τα παιδιά και πλέον οι περισσότεροι άνθρωποι δεν 
έχουν σπίτι, για να μπορέσουν να φτιάξουν οικογένεια, πόσον μάλλον για να μπορέσουν να πληρώσουν έξοδα 
και για τα υπόλοιπα θέματα. 

 Να πω όμως ότι η άδεια μητρότητας είναι ένα εργαλείο το οποίο ενισχύει την ισότητα των φύλων στον 
χώρο της εργασίας, δίνει στις γυναίκες την ευκαιρία να επιστρέψουν στην εργασία τους μετά τη λήξη της 
μητρότητας, χωρίς να υφίστανται διακρίσεις ή να αντιμετωπίζουν εμπόδια στην επαγγελματική τους πορεία.  
Όμως αυτά είναι στα χαρτιά.  Πολλές είναι οι γυναίκες που είτε δεν θα εργοδοτηθούν είτε θα έχουν πρόβλημα 
ακριβώς λόγω εγκυμοσύνης και λόγω μητρότητας και λόγω φροντίδας των παιδιών.  Και γι’ αυτό το κράτος 
επιτέλους θα πρέπει με μια στρατηγική να βλέπει μπροστά, να δημιουργήσει εκείνες τις δομές φροντίδας των 
παιδιών, ούτως ώστε να ελευθερωθούν τα χέρια των μητέρων και των γονέων γενικά, για να μπορούν να 
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εργάζονται επί ίσοις όροις και για να μπορούν να αναπτύσσουν την επαγγελματική τους ζωή χωρίς 
προσκόμματα.   

 Επίσης θα θέλω να πω ότι έχουμε εταιρείες, και μεταξύ αυτών και η Βουλή, που δεν έχουν έναν χώρο 
όπου μία μητέρα να μπορεί μετά την επιστροφή στη δουλειά να θηλάσει.  Ούτε αυτά τα πράγματα τα απλά δεν 
προνοούμε.   

 Και τέλος, θα πω το εξής:  Είκοσι δύο εβδομάδες δεν είναι πολλές, αλλά είναι πολύ περισσότερες απ’ 
αυτές που επαίρναμε εμείς.  Τέσσερις επαίρναμε εμείς τότε στα «πέτρινα χρόνια».  Αλλά εκείνο που θέλω να 
πω είναι ότι πρέπει να σκεφτούμε κιόλας ότι κάποιες γυναίκες μπορεί να επιβάλλεται για ειδικούς λόγους να 
επιστρέψουν πιο νωρίς στην εργασία τους και γι’ αυτό θα πρέπει με κάποια πρόνοια να μπορεί αυτή την άδεια, 
την υπόλοιπη δηλαδή άδεια που θα έχει η μητέρα, να μπορεί να την παίρνει ο πατέρας ως γονική άδεια, γιατί 
θεωρώ ότι είναι άλλες εποχές και οι πατεράδες μπορούν να φροντίζουν τα παιδιά τους και οι πατεράδες πρέπει 
να δημιουργούν δεσμούς με τα παιδιά τους και άρα θα πρέπει να το κοιτάξουμε αυτό το θέμα με ανοιχτά μυαλά. 

 Και θα σταματήσω λέγοντας ότι ακούμε συνεχώς ότι θα αφανιστούμε και για το δημογραφικό, αλλά ως 
κράτος υστερούμε πάρα πολύ στο να δώσουμε εκείνα τα πράματα που χρειάζεται, για να στηριχτεί η οικογένεια 
σ’ αυτόν τον τόπο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ πάρα πολύ και να σας ενημερώσω ότι ήδη έχω δώσει εντολές για τη διαμόρφωση…  
Μας είχατε στείλει και εσείς τζιαι νομίζω και η κ. Ορφανίδου επιστολή, έχω δώσει εντολές, έχει βρεθεί ο χώρος, 
έχουμε παραγγείλει τα έπιπλα και έχετε δίκαιο, η Βουλή θα λειτουργεί ως πρότυπο για αυτά τα θέματα. 

 Ελάτε, κύριε Αποστόλου, βοηθήστε μας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχήν οφείλουμε να πούμε ότι κάθε μέτρο το οποίο στηρίζει τους νέους γονείς, τις οικογένειες και τα 
παιδιά είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και είναι επιβεβλημένο.  Δεν πρέπει να ξεχνούμε, και εμείς δεν 
ξεχνούμε, το γεγονός ότι αυτή όλη η προσπάθεια της αύξησης των αδειών μητρότητας και της εφαρμογής 
άδειας πατρότητας ξεκίνησε από τη μακαριστή τη Ζέτα την Αιμιλιανίδου.  Είχαν συνεχιστεί τα προγράμματα από 
την κ. Ανθούση και τώρα ο Υπουργός Εργασίας, η Υφυπουργός Πρόνοιας και η Υπουργός Παιδείας της νέας 
κυβέρνησης τα συνεχίζουν και τα επεκτείνουν.  Είχαν επί προηγούμενης διακυβέρνησης εφαρμοστεί η άδεια 
πατρότητας, η γονική άδεια, η αύξηση της άδειας μητρότητας στο δεύτερο και στο τρίτο παιδί και η εφαρμογή 
του σχεδίου για την κάλυψη εξόδων για τους βρεφονηπιακούς σταθμούς.  

 Είχα εργαστεί και εγώ προσωπικά για τη διαμόρφωση του προγράμματος του κ. Χριστοδουλίδη.  Εφτά 
μέτρα προς αυτήν την κατεύθυνση.  Ήδη τον πρώτο χρόνο διακυβέρνησης του Προέδρου της Δημοκρατίας 
έχουν εφαρμοστεί τα τρία.  Δηλαδή η αύξηση της άδειας μητρότητας από το πρώτο παιδί, που ψηφίζουμε 
σήμερα, η διεύρυνση του προγράμματος για στήριξη για βρεφονηπιακούς σταθμούς από το Υφυπουργείο 
Πρόνοιας και η επέκταση της δωρεάν προδημοτικής από τα τέσσερα χρόνια, νομοσχέδιο που βρίσκεται στην 
επιτροπή Παιδείας και θα ψηφίσουμε σύντομα.   

 Εκκρεμούν άλλα τέσσερα τα οποία είμαι βέβαιος ότι θα εφαρμοστούν το επόμενο διάστημα, που είναι η 
αύξηση και της άδειας πατρότητας, γιατί, όπως πολύ σωστά είπατε, θα πρέπει και οι νεαροί πατέρες να είναι 
μαζί με τα παιδιά τους και έχουν και το δικαίωμα, αλλά και για να βοηθούν τις μητέρες, έτσι ώστε να μπορούν 
να επιστρέψουν στον επαγγελματικό τους χώρο.  Το πρόγραμμα του Προέδρου της Δημοκρατίας έχει πρόνοια 
για αύξηση της άδειας πατρότητας από τις τέσσερις στις οκτώ εβδομάδες, για αλλαγές στη γονική άδεια, 
ιδιαίτερα για γονείς οι οποίοι έχουν παιδιά με αναπηρίες και χρόνιες παθήσεις, για την εφαρμογή της άδειας 
φροντίδας επί πληρωμή, αλλά και για την ποιοτική διεύρυνση και αναβάθμιση του ολοήμερου σχολείου.  

 Είμαστε εδώ για να εργαστούμε, έτσι ώστε το επόμενο διάστημα να εφαρμοστούν και άλλα μέτρα και 
χαίρομαι, γιατί τόσο στην επιτροπή Εργασίας όσο και στην επιτροπή Παιδείας που συζητούμε αυτά τα μέτρα 
υπάρχει κλίμα συναίνεσης, εποικοδομητικό κλίμα, φέρνουμε τα νομοσχέδια γρήγορα στην ολομέλεια, αλλά 
κάμνουμε και τις επιβαλλόμενες αλλαγές, έτσι ώστε να εξυπηρετούν πραγματικά τις οικογένειες.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μουσιούττα; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Θα έρθω στο βήμα, κυρία Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ελάτε, σύντομα σας παρακαλώ, γιατί είμαστε όλοι πολύ κουρασμένοι.  Δεν έχει ώρα, εν έχει περιορισμό, 
αλλά προσπαθήστε...  Δεν θα μιλάτε περισσότερο από πέντε λεπτά.  Ελάτε.  Είναι μία και τριάντα το πρωί! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Έχουμε ενώπιόν μας το νομοθέτημα για την προστασία της μητρότητας, ένα νομοθέτημα που ήταν 
καθολική απαίτηση διαχρονικά της κοινωνίας και, για να λέμε και τα καλά και των προηγούμενων κυβερνήσεων, 
διαχρονικά αυτό το μέτρο βελτιωνόταν.  Κάποια συνάδελφος είχε πει τον καιρό της ήταν τέσσερις εβδομάδες.  
Η κ. Ατταλίδου.  Διαχρονικά κάθε κυβέρνηση το έβλεπε με θετικό φακό και φθάσαμε σήμερα η νέα κυβέρνηση 
να εξαγγέλλει πριν από μια βδομάδα περίπου την αύξηση για τέσσερις εβδομάδες, να έρχεται ενώπιον της 
Βουλής, ο πρόεδρος της επιτροπής να το βάλλει με ταχύτητα για συζήτηση και σήμερα να το έχουμε ενώπιόν 
μας για αύξηση της άδειας μητρότητας στις είκοσι δύο εβδομάδες.  

 Εμάς η εισήγησή μας ήταν για τριάντα εβδομάδες, αλλά, επειδή αντιλαμβανόμαστε ότι μια είναι η πίτα 
και δεν μπορείς να τραβάς περισσότερα λεφτά απ’ ό,τι υπάρχουν μέσα σ’ αυτήν την πίτα, τα €4,5 εκατομ. που 
είναι το πρόσθετο κόστος, ήταν αυτό που μπορούσε αυτή τη στιγμή, με βάση τις αναλογιστικές μελέτες, να 
δώσει το ταμείο κοινωνικών ασφαλίσεων.   

 Πέραν αυτού, μαζί με αυτό το νομοθέτημα εγκρίθηκε και πρόταση που είχαμε υποβάλει ως ΔΗΠΑ-
Συνεργασία κατά τη συζήτησή της στην επιτροπή, που είναι η αύξηση των εβδομάδων από έξι σε οκτώ, όταν το 
νεογέννητο παιδί είναι σε θερμοκοιτίδα ή όταν για άλλους ιατρικούς λόγους χρειάζεται να παραμείνει μέσα στο 
νοσοκομείο.  Υπήρχε το μέγιστο των έξι εβδομάδων που θα μπορούσε να πάρει πρόσθετες εβδομάδες άδεια 
από την εργασία με κάποια φόρμουλα η μητέρα, σήμερα αυξάνεται και αυτό στις οκτώ εβδομάδες.   

 Χαιρετίζουμε φυσικά την κατάθεση και σήμερα την έγκριση, αντιλαμβάνομαι απ’ όλους, αυτού του 
νομοθετήματος και επαναλαμβάνω ότι μακάρι να υπήρχε η δυνατότητα σήμερα να μιλούμε, όχι για είκοσι δύο, 
αλλά και για είκοσι έξι και για τριάντα. 

 Να αναφέρω όμως, διότι ακούστηκε έτσι από κάποιους προηγουμένως, ότι σε άλλες χώρες που 
αναφερόμαστε ότι μπορεί να είναι περισσότερη η άδεια, ας δούμε και πόσες είναι οι εισφορές που βάζουν οι 
εργαζόμενοι για τα διάφορα επιδόματα που παίρνουν.  Από τον αδελφό μου που είναι στις Βρυξέλλες γνωρίζω 
ότι οι αποκοπές για τα διάφορα επιδόματα που παίρνουν είτε αυτά είναι ανεργιακά είτε οτιδήποτε άλλο είναι 
τουλάχιστον σαράντα οκτώ τοις εκατό του μισθού τους.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Τελευταία ομιλήτρια η κ. Ορφανίδου. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θα προσπαθήσω να είμαι πάρα πολύ σύντομη, μιας και είναι σχεδόν το τελευταίο θέμα.  Να πω ότι η 
επέκταση της άδειας μητρότητας ξεκίνησε από την αείμνηστη Ζέτα Αιμιλιανίδου, όταν καταφέραμε να 
επεκτείνουμε την άδεια για το δεύτερο και το τρίτο παιδί.  Θεωρήσαμε πριν λίγους μήνες ότι τώρα ωριμάσαν οι 
συνθήκες ακριβώς, για να προχωρήσουμε με την περαιτέρω επέκταση της άδειας μητρότητας, ένα διαχρονικό 
αίτημα πολύ μεγάλης μερίδας του πληθυσμού το οποίο πιστεύουμε ότι πρέπει να ικανοποιηθεί, γι’ αυτό και 
καταθέσαμε και πρόταση συγκεκριμένη ως Δημοκρατικός Συναγερμός για επέκταση της άδειας μητρότητας από 
το πρώτο παιδί στις είκοσι έξι εβδομάδες. 

 Χαιρόμαστε όμως που, έστω και τώρα, μετά και από δικές μας πιέσεις και βεβαίως και των άλλων 
συναδέλφων, κατατίθεται και ψηφίζεται σήμερα το νομοσχέδιο για την επέκταση της άδειας μητρότητας στις 
είκοσι δύο εβδομάδες για το πρώτο παιδί.  

 Να πούμε ότι μέσα σ’ αυτό το νομοσχέδιο περιλαμβάνεται και δική μας έκκληση και αίτημα, όπως και του 
κ. Μουσιούττα, για την επέκταση από τις έξι στις οκτώ βδομάδες για παιδιά που γεννιούνται πρόωρα.  Αυτό 
ήταν και ένα αίτημα του συνδέσμου «Μωρά Θαύματα», για το οποίο πολεμήσαμε όλοι μαζί, καθώς και για το 
γεγονός ότι υπάρχει άμεση ισχύ με τη δημοσίευση της νομοθεσίας αύριο για νομίζω αρκετά μεγάλο αριθμό 
γυναικών.   
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 Να πούμε ότι, προς τιμή του, ο Υπουργός Εργασίας έχει ήδη καταγράψει πόσες γυναίκες θα 
επωφεληθούν απ’ αυτό και θα τις ενημερώσει.  Να πούμε βεβαίως ότι συνεχίζουμε εμείς τον αγώνα μας για 
επέκταση της άδειας μητρότητας στις είκοσι έξι εβδομάδες και είμαι σίγουρη μέσα στο επόμενο διάστημα, 
χρόνο, θα το πετύχουμε.  Έχουμε ζητήσει προς τούτο να γίνει ξανά η αναλογιστική μελέτη για το ταμείο 
κοινωνικών ασφαλίσεων, να βεβαιωθούμε ότι θα διασφαλίζεται βεβαίως η βιωσιμότητά του και δεν θα μπαίνει 
σε κίνδυνο οτιδήποτε άλλο που έχει σχέση με τα οικονομικά, αλλά την ίδια ώρα θα πρέπει να ξεκινήσει ξανά 
ένας ειλικρινής διάλογος με τους άμεσα εμπλεκόμενους φορείς και συγκεκριμένα τους εργοδότες, τους οποίους 
θέλουμε μαζί μας να στηρίξουν αυτήν την προσπάθεια.  

 Μαζί με την επέκταση της άδειας μητρότητας θέσαμε και εμείς ακόμα τρία θέματα συγκεκριμένα.  Το 
πρώτο ήταν κάτι που συζητήσαμε, με δική μας πρωτοβουλία, του Δημοκρατικού Συναγερμού, σήμερα στην 
επιτροπή Υγείας που αφορά τους χώρους θηλασμού, για τους οποίους αναμένουμε να κατατεθούν οι 
κανονισμοί που πηγάζουν από τη νομοθεσία που ψηφίσαμε το ’18 και επιτέλους να εξυπηρετήσουμε και εκείνες 
τις γυναίκες που επιλέγουν, και έχουν δικαίωμα να το επιλέξουν, τον θηλασμό σε χώρους εργασίας.  Έχουμε 
θέσει την ανάγκη για ενίσχυση -και ήταν και προεκλογική μας απαίτηση αυτή- της δημιουργίας υποδομών 
φύλαξης παιδιών σε δημόσιους και ιδιωτικούς χώρους εργασίας.  Το πρότυπο της ΠΑΣΥΔΥ δίπλα από το 
Υπουργείο Οικονομικών δουλεύει άψογα και θεωρούμε ότι θα μπορέσει να αποτελέσει και τη βάση για πολλές 
άλλες υποδομές.  Και το τελευταίο θέμα που έχουμε θέσει στην επιτροπή Εργασίας είναι η προώθηση του 
ευέλικτου ωραρίου, αλλά και των ευέλικτων μορφών εργασίας, για να διευκολύνουμε τη γυναίκα.   

 Τελειώνοντας, κυρία Πρόεδρε, να τονίσω ότι ως Δημοκρατικός Συναγερμός στεκόμαστε και με αποδείξεις 
εδώ και πάρα πολλά χρόνια δίπλα από το δικαίωμα της κάθε γυναίκας στη μητρότητα είτε αυτό αφορά την 
ιατρικώς υποβοηθούμενη αναπαραγωγή είτε τα θέματα γονιμότητας, για τα οποία συνεχίζουμε τον αγώνα μας, 
είτε για την επέκταση της άδειας μητρότητας είτε για τους χώρους θηλασμού είτε για πολλές προτάσεις που θα 
καταθέσουμε στο μέλλον, γιατί και εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός θεωρούμε πολύ, μα πάρα πολύ, 
σημαντικά αυτά τα κοινωνικά θέματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Τρυφωνίδη, θέλετε τον λόγο; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Τελευταίος.  Έντζιε μίλησα ’πόψε!  Εγώ θέλω να ευχαριστήσω εκ μέρους όλων μας τα παιδιά της 
νοηματικής του ΡΙΚ που κατά κυριολεξία έλιωσαν, για να μεταδίδουν απόψε αυτή τη μαραθώνια συνεδρία! 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Και βαρυσήμαντη! 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Και βαρυσήμαντη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά το έχετε επισημάνει, συνάδελφε.  Να τους ευχαριστήσουμε ιδιαιτέρως, όπως επίσης όσους 
άντεξαν, αν άντεξε κάποιος να μας παρακολουθεί μέχρι αυτήν την ώρα. 

 Προχωράμε λοιπόν στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 21 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 13.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα 1 μέχρι 4, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προστασίας της Μητρότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εφτά.  Υπέρ τριάντα έξι και ένας δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Προχωράμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 22 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 103.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα 1 έως 3, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα.  Υπέρ τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2024». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι εννέα.  Υπέρ είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται 
σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα αποσύρεται.   

Ερχόμαστε τώρα στο θέμα που κηρύξαμε επείγον και που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024».  

Έχετε αντιλαμβάνομαι όλοι ενώπιόν σας την έκθεση που ετοιμάστηκε από την αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή. 

Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η προσωρινή και για 
καθορισμένο χρονικό διάστημα μείωση των συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης με τους οποίους 
επιβαρύνονται προϊόντα συγκεκριμένων κλάσεων καυσίμων.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά Ηλίας Μυριάνθους 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Άριστος Δαμιανού     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.  
Στη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος 
Τελωνείων του ίδιου υπουργείου, καθώς και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να 
επιτευχθεί η προσωρινή και για καθορισμένο χρονικό διάστημα μείωση των συντελεστών ειδικού φόρου 
κατανάλωσης με τους οποίους επιβαρύνονται προϊόντα συγκεκριμένων κλάσεων καυσίμων (καύσιμα κίνησης). 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται όπως οι ακόλουθοι μειωμένοι συντελεστές 
φόρου κατανάλωσης καυσίμων, οι οποίοι ήδη εφαρμόζονται κατά την περίοδο μεταξύ της 3ης Νοεμβρίου 2023 
και της 3ης Μαρτίου 2024, ήτοι €359 τα 1 000 λίτρα για τις κλάσεις προϊόντων 1), 2), 3) και 4) και €330 τα 1 000 
λίτρα για τις κλάσεις προϊόντων 6) και 10), συνεχίσουν να ισχύουν και για την περίοδο που αρχίζει στις 4 
Μαρτίου 2024 και λήγει την 31η Μαρτίου 2024. 

 Όπως είναι γνωστό, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αποτελούν συνέχεια των ίδιων μέτρων που λήφθηκαν 
σε προηγούμενες περιόδους και ειδικότερα κατά την περίοδο μεταξύ της 8ης Μαρτίου 2022 και της 28ης 
Φεβρουαρίου 2023, της περιόδου μεταξύ της 3ης Μαρτίου 2023 και της 30ής Ιουνίου 2023 και της περιόδου 
μεταξύ της 3ης Νοεμβρίου 2023 και της 3ης Μαρτίου 2024.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι υπό αναφορά συντελεστές φόρων κατανάλωσης είναι οι 
κατώτατοι συντελεστές που επιτρέπεται να εφαρμόζουν τα κράτη μέλη με βάση την Οδηγία 2003/96/ΕΚ του 
Συμβουλίου της 27ης Οκτωβρίου 2003 σχετικά με την αναδιάρθρωση του κοινοτικού πλαισίου φορολογίας των 
ενεργειακών προϊόντων και της ηλεκτρικής ενέργειας.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο προτεινόμενος νόμος αποτελεί μέρος του πακέτου των μέτρων της 
κυβέρνησης για άμβλυνση των πληθωριστικών πιέσεων σε σχέση με την αύξηση των τιμών της ενέργειας, 
προκειμένου να ελαφρυνθούν οι καταναλωτές και οι επιχειρήσεις από το οικονομικό κόστος με το οποίο 
επιβαρύνονται. 

 Σημειώνεται ότι το δημοσιονομικό κόστος από την εφαρμογή των προτεινόμενων ρυθμίσεων αναμένεται 
να ανέλθει συνολικά στα €5 εκατομ., ενώ ο επιβαλλόμενος φόρος κατανάλωσης, συμπεριλαμβανομένου του 
φόρου προστιθέμενης αξίας, θα είναι μειωμένος κατά 8,33 σεντ το λίτρο, καθότι ο συντελεστής φόρου 
κατανάλωσης για τη βενζίνη μειώνεται από €0,429 το λίτρο σε €0,359 το λίτρο και για το πετρέλαιο και την 
κηροζίνη κίνησης από €0,40 το λίτρο σε €0,33 το λίτρο.  

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του θέματος η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε μεταξύ 
άλλων ότι το συνολικό κόστος από την εφαρμογή του μέτρου των μειωμένων συντελεστών φόρου 
κατανάλωσης στα καύσιμα μέχρι και τις 3 Μαρτίου 2024 εκτιμάται στα €50 εκατομ.  

 Περαιτέρω, δήλωσε ότι με βάση την εισήγηση για παράταση του μέτρου του μειωμένου συντελεστή 
κόστους κατανάλωσης στα καύσιμα κίνησης μέχρι την 31η Μαρτίου 2024 λαμβάνονται υπόψη οι σημερινές 
τιμές των καυσίμων κίνησης σε σύγκριση με τις αντίστοιχες τιμές που ίσχυαν κατά την εισαγωγή του εν λόγω 
μέτρου το 2022. 

 Επισήμανε επίσης ότι οποιαδήποτε παρέμβαση στις τιμές των καυσίμων για μεγάλο χρονικό διάστημα 
πρέπει να αποφεύγεται, καθότι δεν συμβάλλει στην εξοικονόμηση ενέργειας και στην προώθηση της πολιτικής 
της πράσινης μετάβασης. 
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 Εντούτοις, όπως η ίδια δήλωσε, παρότι παρατηρούνται πτωτικές τάσεις στις διεθνείς τιμές ενέργειας, 
που οδήγησαν σε μείωση και των εγχώριων τιμών καυσίμων, το Υπουργείο Οικονομικών, λαμβάνοντας υπόψη 
τις δημοσιονομικές συνθήκες και προκλήσεις, καθώς και το γεγονός ότι δεν επήλθε ακόμη ισόποση μείωση των 
τιμών των καυσίμων στην εγχώρια αγορά και ανταποκρινόμενο στην ανάγκη αντιστάθμισης του κόστους 
διαβίωσης των νοικοκυριών, προτείνει την παράταση των μειωμένων συντελεστών φόρου κατανάλωσης στα 
καύσιμα κίνησης για όσο διάστημα ισχύουν και οι αντίστοιχοι μειωμένοι συντελεστές στα καύσιμα θέρμανσης, 
ήτοι μέχρι την 31η Μαρτίου 2024. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής;  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Άρθρα.... 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ζητήσατε τον λόγο;  

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Είμαστε στο στάδιο της ψηφοφορίας, κύριε συνάδελφε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά συμφωνήσω με την κ. Χαραλαμπίδου. 

 Νιώθετε έντονα την ανάγκη να μιλήσετε; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Μπορούμε να αυτοπεριοριστούμε στο ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αν θέλουμε να είμαστε σοβαροί, ο κ. Λουκαΐδης, τουλάχιστον τιμής ένεκεν, πρέπει 
οπωσδήποτε να κλείσει αυτή τη συνεδρία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό να λέγεται, κύριε Χριστοφίδη! 

(Θόρυβος και χειροκροτήματα στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

 Κύριε Λουκαΐδη, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Είπαμε να κλείσει ο κ. Λουκαΐδης, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Καυκαλιά, ελπίζω να είναι σύντομη η τοποθέτησή σας. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Η κυβέρνηση έχει καταθέσει το συγκεκριμένο νομοσχέδιο το οποίο προβλέπει επέκταση της περιόδου 
της μειωμένης φορολογίας στα καύσιμα μέχρι την 31η του Μάρτη.  Εκτιμά δηλαδή η κυβέρνηση ότι η οικονομική 
κρίση, η κρίση στις τιμές της ενέργειας, η ακρίβια φτάνει στο τέλος της ως το τέλος του Μάρτη, ακόμα δηλαδή 
περίπου τριάντα μέρες.  Είναι σίγουρο ότι η κυβέρνηση θα μείνει εκτεθειμένη, ωστόσο τούτο δεν είναι το 
πρόβλημα.  Το πρόβλημα είναι ότι η κυβέρνηση αφήνει απροστάτευτη την κοινωνία.  Περίπου ομολόγησε η 
κυβέρνηση σήμερα ότι είναι η τελευταία παράταση που δίνει στις μειωμένες τιμές στα καύσιμα.  Εκτιμά δηλαδή 
η κυβέρνηση ότι τέλος του Μάρτη τελειώνει και η κρίση. 

 Κυρία Πρόεδρε, 
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 Επιτέλους πρέπει να κατανοήσει η κυβέρνηση ότι το ελάχιστο που οφείλει είναι όλα εκείνα τα 
απροσδόκητα έσοδα που παίρνει από την ακρίβια, από την αύξηση στις τιμές και τις φορολογίες, με ένα τρόπο 
να τα επιστρέψει πίσω στην κοινωνία, η οποία ασφυκτιά και έχει ανάγκη από πραγματική στήριξη.  

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παντελίδης; 

 Όχι.   

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Θέλετε και εσείς, κύριε Λουκαΐδη; 

 Κύριε Λουκαΐδη, αν δεν έχετε καλυφθεί, σύντομα σας παρακαλώ.  Ελάτε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Θέλω απλώς να ευχαριστήσω και εγώ -επρόλαβέ μας ο φίλος μου ο Αλέκος- τις μεταφράστριες στη 
νοηματική στο ΡΙΚ, αλλά και τους υπηρεσιακούς.  Αφήσαμέν τους όλους μακριά από τις οικογένειές τους.  Είναι 
πρωτοφανές αυτό που έχει συμβεί απόψε.  Μπορεί να αστειεύκουμεν για την ώρα που έχουμε φτάσει, αλλά 
είναι πρωτοφανές.  Θέλω να αναλάβω το μερίδιο της ευθύνης που μας αναλογεί, να μην επαναληφθεί αυτό 
που έγινε απόψε, κυρία Πρόεδρε. 

 Αυτό μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μα γιατί;  Όταν χρειάζεται να συνεδριάσει η ολομέλεια του σώματος, μπορεί να συνεδριάζει όσες ώρες 
χρειαστεί.  Αν χρειαστεί, θα επαναληφθεί.  Όπως και μέρες που είπαμε ότι μπορεί να μην υπάρχουν θέματα, 
δεν θα γίνει ολομέλεια και αυτό σκόπευα να σας πω για την ερχόμενη Πέμπτη. 

 Όμως πολύ ορθά έγινε αυτή η συζήτηση και εκεί που επιβάλλεται εν τη σοφία αυτής της ολομέλειας δεν 
θα αναβάλλονται θέματα. 

 Λοιπόν, να τελειώσουμε με την ψήφιση εδώ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα 1 και 2, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Τριάντα επτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2024».  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Παρόντες τριάντα πέντε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, να πω κάτι πριν το τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι για την κατάθεση; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όχι, όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελάτε τώρα.  Ελάτε, κυρία Χαραλαμπίδου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ησυχία, παρακαλώ! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Επειδή οι συνάδελφοι αγωνιούν για την ερχόμενη Πέμπτη, να τους ενημερώσω από τώρα, επειδή στις 8 
του Μάρτη είναι η ημέρα της γυναίκας, η επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων θα καταθέσει ψήφισμα στη 
Βουλή, θα τοποθετηθούν όλοι οι συνάδελφοι της επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και επιπλέον έχουμε 
προσκαλέσει και τις πρέσβεις και όσες ήταν παρούσες στην ολομέλεια στις 6 του Νιόβρη.  Οπότε, σας 
ενημερώνουμε από τώρα, την Τσικνοπέμπτη ετοιμαστείτε ότι εννά έχουμε το ψήφισμα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, να το δούμε μεταξύ μας, συνάδελφοι, μετά.  Αν προκύψει ανάγκη θα γίνει, διαφορετικά όχι.  Θα 
το συζητήσουμε. 

 Προχωράμε στο Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις. Αυτές έχουν ήδη σταλεί ηλεκτρονικά.  

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.336 της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρίτας Θεοδώρου 
Σούπερμαν, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 

κ. Μάριο Χαρτσιώτη 

 «Παρακαλείται o Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω:  

1. Πόσες περιπτώσεις πειθαρχικών υποθέσεων εναντίον ανώτερων αξιωματικών της Αστυνομίας που 
βρίσκονται σε προαφυπηρετική άδεια εκκρεμούν;  

2. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η πορεία των εν λόγω υποθέσεων;  

3. Πώς τυγχάνει χειρισμού το γεγονός ότι πολλές από τις προβλεπόμενες ποινές της σχετικής νομοθεσίας 
δεν μπορούν να επιβληθούν λόγω προαφυπηρετικής άδειας (π.χ. πειθαρχική μετάθεση);» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.337 της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρίτας Θεοδώρου 
Σούπερμαν, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Άμυνας κ. Βασίλη Πάλμα 

 «Σύμφωνα με δήλωση λειτουργού του Υπουργείου Άμυνας κατά τη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών ημερομηνίας 12 
Φεβρουαρίου 2024, το θέμα των εθελοντριών υπαξιωματικών γυναικών το χειρίζεται το Υπουργείο Άμυνας μαζί 
με το Υπουργείο Οικονομικών.  Παλαιότερη εισήγησή μου προς το Υπουργείο Άμυνας αφορούσε στη μελέτη 
των δεδομένων της κάθε σειράς ξεχωριστά, έτσι ώστε να αποδοθεί δικαιότερη αποζημίωση στην κάθε σειρά. 

 Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Άμυνας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο η μελέτη αυτή έχει γίνει και προς τα πού προσανατολίζεται η συζήτηση για την αποζημίωση των 
γυναικών υπαξιωματικών.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.338 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κάρουλλα, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2024, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας 

κ. Αθηνά Μιχαηλίδου 

 «Παρακαλώ όπως η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τις διαδικασίες αξιολόγησης που ακολουθούνται από το Υπουργείο Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας σε όλες τις βαθμίδες εκπαίδευσης στις περιπτώσεις δωρεάς βιβλίων, εκπαιδευτικού 
υλικού ή άλλων μέσων στις σχολικές μονάδες για έγκρισή τους.  Ποιες οι διαδικασίες αξιολόγησης για έγκριση 
που ακολουθούνται σε περίπτωση απευθείας δωρεάς των πιο πάνω στις σχολικές μονάδες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.339 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη, 
ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 

Αλέξη Βαφεάδη  

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το εξής: 

 Σε συνέχεια της απάντησης στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.141, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2023, 
παραμένει αναπάντητο το ερώτημα κατά πόσο ελέγχθηκαν τα υλικά που χρησιμοποιήθηκαν στα πλαίσια του 
έργου αναδιαμόρφωσης του παραλιακού δρόμου-πεζόδρομου που παρουσιάζει ρωγμές και υποχώρηση του 
μπετόν και ως δικαιολογίες αναφέρονται ότι αυτό οφείλεται σε διάβρωση, υγρασία και έντονο κυματισμό. 

 Στην απαντητική επιστολή σας αναφέρετε ότι τα υλικά που χρησιμοποιήθηκαν στο έργο της Πιαλέ Πασά 
έχουν εγκριθεί σύμφωνα με τις διαδικασίες και τις προδιαγραφές. 

 Η έγκριση δεν σημαίνει ότι χρησιμοποιήθηκαν τα σωστά υλικά και κυρίως σίδηρο αντισκωριακό και 
παρακαλώ όπως μας αποστείλετε τα αποτελέσματα ελέγχου ότι τοποθετήθηκαν τα υλικά που έχουν εγκριθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.340 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη, 
ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο Ιωάννου  

 «Έχει έλθει εις γνώση μου ότι στην κοινότητα Μαρωνίου της επαρχίας Λάρνακας, στο τεμάχιο με αριθμό 
27, Φ/ΣΧ2-233-347, που ευρίσκεται εντός αναδασμού, σχεδιάζεται η ανέγερση φωτοβολταϊκού πάρκου ισχύος 
3.623ΜWP από την εταιρεία “Main Group Europe Ltd”. 

 Έχοντας υπόψη τις αποφάσεις που λήφθηκαν για μη δημιουργία φωτοβολταϊκών πάρκων εντός 
τεμαχίων αναδασμού, όπως έχει υποδειχθεί από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
το τι προτίθεται να πράξει για αποτροπή του εν λόγω έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.341 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου 
Θεοπέμπτου, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2024, προς την Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 

και Περιβάλλοντος κ. Μαρία Παναγιώτου 

 «Παρακαλώ την Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, ως την αρμόδια αρχή, 
όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω, όσον αφορά τη φύτευση δέντρων: 

1.  Ποιες ποικιλίες και πόσα δέντρα παράγουν τα φυτώρια του Τμήματος Δασών ετησίως; 

2.  Πόσα δέντρα φυτεύτηκαν ετησίως από το 2020 και πόσα υπολογίζεται να φυτευτούν μέχρι το 2030;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.342 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κάρουλλα, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2024, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας 

κ. Αθηνά Μιχαηλίδου 

 «Παρακαλώ όπως η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τον προγραμματισμό και τις δράσεις που σχεδιάζονται για την 
αναβάθμιση της τεχνικής εκπαίδευσης.  Ειδικότερα, παρακαλείται όπως μας ενημερώσει σχετικά με τον 
προγραμματισμό για την ανέγερση νέων τεχνικών σχολών, τη δημιουργία νέων κλάδων, την προώθηση της 
τεχνικής κατεύθυνσης στα πλαίσια του επαγγελματικού προσανατολισμού, τον εκσυγχρονισμό των αναλυτικών 
προγραμμάτων, καθώς και τη βελτίωση των σχολικών εγχειριδίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.343 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κάρουλλα, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο 

Ιωάννου 

 «Παρακαλώ όπως o Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον προγραμματισμό εγκατάστασης ανελκυστήρων σε πολυκατοικίες στους προσφυγικούς 
συνοικισμούς,  πώς ο προγραμματισμός αυτός έχει τροποποιηθεί λόγω του σχεδίου “κτίΖΩ” και ποιος είναι ο 
χρονικός ορίζοντας εγκατάστασης ανελκυστήρων σε όλες τις πολυκατοικίες.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.344 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κάρουλλα, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο 

Ιωάννου 

 «Παρακαλώ τον Υπουργό Εσωτερικών, ως την αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη διαδικασία και τα κριτήρια που λαμβάνονται υπόψη για τον καθορισμό του ύψους του 
αγοραίου ενοικίου για τα τουρκοκυπριακά:  

1. επαγγελματικά υποστατικά,  

2. τεμάχια γης για επαγγελματικούς σκοπούς και 

3.  τεμάχια για γεωργικούς σκοπούς.   

 Ποιες ενέργειες έγιναν ή προγραμματίζεται να γίνουν για ενδεχόμενο συμψηφισμού της οφειλής 
μηνιαίου/ετήσιου ενοικίου σε σχέση με την απώλεια χρήσης και την υπεραξία που δημιούργησε η αυξημένη 
ζήτηση από εκτοπισμένους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.345 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Λουκαΐδη, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Υγείας κ. Μιχάλη Δαμιανό 

 «Παρακαλείται ο Υπουργός Υγείας, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το χρονοδιάγραμμα που έχει τεθεί για την ολοκλήρωση της ετοιμασίας της 
νομοθεσίας που αφορά στη ρύθμιση της παροχής ανακουφιστικής φροντίδας, καθώς και το στάδιο στο οποίο 
αυτή βρίσκεται. 

 Επιπλέον, παρακαλείται όπως ενημερώσει το σώμα για το τι μέλλει γενέσθαι με το νομοσχέδιο που 
αφορά στα κέντρα αποθεραπείας και αποκατάστασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.346 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, 
ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 

Γιάννη Παναγιώτου 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποιες άδειες απαιτούνται για την λιανική πώληση φιαλών υγραερίου; 

2. Ποιες οι προδιαγραφές φύλαξης των φιαλών; 

3. Ποιοι και κάθε πόσο γίνονται έλεγχοι εκ μέρους των υπηρεσιών στα αδειοδοτημένα υποστατικά;  

4. Έχει διαπιστωθεί παράνομη πώληση φιαλών υγραερίου;  

5. Ποιες οι ενέργειες των υπηρεσιών σε περίπτωση παράνομης πώλησης;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.347 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, 
ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 

Αλέξη Βαφεάδη 

 «Όπως έχω ενημερωθεί, η πειρατεία στον κλάδο των ταξί ανθίζει, με αποτέλεσμα οι υπηρεσίες που 
προσφέρονται από τους “πειρατές” οδηγούς ταξί να μην είναι οι βέλτιστες. Αυτό σίγουρα έχει αντίκτυπο στο 
όνομα της χώρας, αφού οι τουρίστες δεν εξυπηρετούνται όπως πρέπει.  

 Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα:  

1. Πότε δόθηκαν τελευταία φορά άδειες ταξί; 

2. Πόσες άδειες ταξί υπάρχουν σήμερα; 

3. Ποια φυσικά ή νομικά πρόσωπα κατέχουν αυτές τις άδειες ταξί;  

4. Υπάρχει πρόθεση εκ μέρους του υπουργείου για παραχώρηση νέων αδειών ταξί;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.348 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου 
Παπαδούρη, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Οικονομικών κ. Μάκη Κεραυνό 

 «Έχω λάβει γνώση ότι το Υπουργείο Οικονομικών δεν βλέπει θετικά την ανανέωση των συμβάσεων για 
έναν σημαντικό αριθμό έκτακτων δεσμοφυλάκων, τη στιγμή που τόσο η συντεχνία των δεσμοφυλάκων όσο και 
η διοίκηση των Κεντρικών Φυλακών κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου για σοβαρή υποστελέχωσή τους. 

 Ως εκ τούτου, λαμβάνοντας υπόψη τη σοβαρότητα της υποστελέχωσης των Κεντρικών Φυλακών και την 
ανάγκη για ενίσχυση της στελέχωσης, παρακαλώ όπως ο Υπουργός Οικονομικών, ως η αρμόδια αρχή, 
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πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την τελική του πρόθεση σχετικά με τις ενέργειές του για τη 
συνέχιση της εργοδότησης των έκτακτων δεσμοφυλάκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.349 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κάρουλλα, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο 

Ιωάννου 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πόσοι τίτλοι ιδιοκτησίας και πόσα πιστοποιητικά μίσθωσης σε εκτοπισμένους δικαιούχους 
εκκρεμούν.  Ποιος είναι ο χρονικός ορίζοντας ολοκλήρωσης της διαδικασίας παραχώρησης τίτλων ιδιοκτησίας 
και πιστοποιητικών μίσθωσης στους δικαιούχους εκτοπισμένους;  Με ποιους τρόπους προγραμματίζεται να 
επισπευσθεί η διαδικασία αυτή;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.350 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κουκουμά, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Εξωτερικών κ. Κωνσταντίνο Κόμπο 

 «Το Συμβούλιο Εξωτερικών Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης της 19ης Φεβρουαρίου 2024 κήρυξε 
την έναρξη της στρατιωτικής επιχείρησης “EUNAVFOR ASPIDES” για την ασφάλεια στη θάλασσα, που έχει 
σκοπό την αποκατάσταση και τη διαφύλαξη της ελευθερίας της ναυσιπλοΐας στην Ερυθρά Θάλασσα και στον 
Περσικό Κόλπο και συγκροτήθηκε επίσημα στις 8 Φεβρουαρίου 2024.  Η επιχείρηση “EUNAVFOR ASPIDES” 
θα λειτουργήσει παράλληλα και συμπληρωματικά με την πολυεθνική αποστολή “Prosperity Guardian”, της 
οποίας ηγούνται οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής. 

 Παρακαλείται ο Υπουργός Εξωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Αν η Κυπριακή Δημοκρατία έχει δεσμευτεί για συμμετοχή με οποιονδήποτε τρόπο στη στρατιωτική 
επιχείρηση. 

2. Αν ναι, ποια μορφή θα έχει η συμμετοχή της και ποια είναι η συνολική δαπάνη για τη συμμετοχή;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.351 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κάρουλλα, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Οικονομικών κ. Μάκη Κεραυνό 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Οικονομικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πότε υπολογίζεται να αρχίσουν η ψηφιοποίηση της διαδικασίας υποβολής αιτήσεων για 
την κρατική φοιτητική μέριμνα, καθώς και οι απαραίτητες σχετικές ψηφιακές διασυνδέσεις υπηρεσιών.  Η 
εξέλιξη αυτή όχι μόνο θα διευκολύνει την υποβολή αιτήσεων, αλλά και θα μειώσει το διοικητικό κόστος 
επεξεργασίας δεδομένων, μειώνοντας έτσι τον απαιτούμενο χρόνο καταβολής της φοιτητικής μέριμνας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.352 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κάρουλλα, ημερομηνίας 29 Φεβρουαρίου 2024, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας 

κ. Αθηνά Μιχαηλίδου 

 «Παρακαλώ την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως την αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος του ποσού που εξοικονομήθηκε στον προϋπολογισμό του 
Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας το 2023 και πώς το ποσό αυτό κατανεμήθηκε και 
αξιοποιήθηκε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.353 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κάρουλλα, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2024, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας 

κ. Αθηνά Μιχαηλίδου 

 «Παρακαλώ όπως η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν ληφθεί διαχρονικά για την εκπαίδευση των οργανωμένων 
οπαδών και για τη διαμόρφωση κόσμιας οπαδικής συμπεριφοράς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.354 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου 
Γεωργίου, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο 

Ιωάννου 

 «Καλείται ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τα ακόλουθα: 

1. Σε πόσες περιουσίες που βρίσκονται σε μη ελεγχόμενες από τη Δημοκρατία περιοχές (κατεχόμενα 
εδάφη) έχουν εγγραφεί επιβαρύνσεις (ΜΕΜΟ) στα αρμόδια κτηματολογικά γραφεία από πιστωτές 
δυνάμει δικαστικής απόφασης; 

2. Ποιος είναι ο αριθμός των ΜΕΜΟ που έχουν καταχωρισθεί από χρηματοπιστωτικά ιδρύματα και/ή 
εταιρείες διαχείρισης μη εξυπηρετούμενων δανείων και από φυσικά πρόσωπα; 

3. Ποιος είναι ο αριθμός των ΜΕΜΟ που έχουν ήδη εγγραφεί και είναι προς όφελος της ΚΕΔΙΠΕΣ;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.355 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου 
Θεοπέμπτου, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2024, προς την Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 

και Περιβάλλοντος κ. Μαρία Παναγιώτου 

 «Αυτή την εποχή στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή συζητούν αλλαγή του κανονισμού για τη γεωγραφική 
ένδειξη σε προϊόντα κρασιού, αλκοόλ και αγροτικά προϊόντα. 

  Παρακαλώ την Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, ως την αρμόδια αρχή, 
όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο αυτές οι αλλαγές θα επηρεάσουν δικά μας 
προϊόντα, όπως π.χ. το χαλλούμι, και με ποιο τρόπο.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

 (Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία, η στίξη και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2024 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Γιάννη Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.262, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2023, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, με βάση πληροφόρηση που 
εξασφαλίστηκε από το αρμόδιο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας  

2. Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες (ΤΚΕΑΑ) στο πλαίσιο εξέτασης αιτήσεων 
των πολιτών για παροχές ή υπηρεσίες που ρυθμίζονται από νόμους ή σχέδια διενεργεί τις αξιολογήσεις 
και πιστοποιήσεις αναπηρίας στα Κέντρα Αξιολόγησης Αναπηρίας.  Οι αξιολογήσεις αναπηρίας 
βασίζονται στο Διεθνές Σύστημα Ταξινόμησης της Αναπηρίας, της Λειτουργικότητας και της Υγείας (ICF) 
του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας, το οποίο έχει προσαρμοστεί στα Κυπριακά δεδομένα και 
εφαρμόζεται στην Κύπρο από το 2013.  Το ICF διαμορφώθηκε από τη διεθνή επιστημονική κοινότητα με 
τη συμμετοχή των διεθνών και ευρωπαϊκών οργανώσεων των ατόμων με αναπηρίες.  Από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή θεωρείται καινοτόμο εργαλείο για την προώθηση των δικαιωμάτων των ατόμων 
με αναπηρίες.  Το ΤΚΕΑΑ έχει κληθεί αρκετές φορές ως αρμόδιο να παρουσιάσει ως καλή πρακτική την 
εφαρμογή του στην Κύπρο, μαζί με άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που επίσης αξιοποιούν το 
ICF στο πλαίσιο των πολιτικών τους. 

3. Εντός του πιο πάνω πλαισίου για την αξιολόγηση λαμβάνονται υπόψη όλες οι παράμετροι που 
πιστοποιούν τους δικαιούχους και δικαιούχοι των κοινωνικών παροχών και υπηρεσιών είναι όλα τα 
άτομα με αναπηρίες, συμπεριλαμβανομένων των παιδιών και ενηλίκων με σπάνιες ή/και αόρατες 
παθήσεις που ικανοποιούν τα κριτήρια και τις προϋποθέσεις των οικείων νόμων και σχεδίων. 

4. Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι ο αποδεκτός ορισμός της αναπηρίας είναι αυτός που καθορίζεται στον 
περί της Σύμβασης για τα Δικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες και περί Συναφών Θεμάτων 
(Κυρωτικό) Νόμο του 2011 [Ν. 8(ΙΙΙ)/2011] (Σύμβαση ΟΗΕ).  Σύμφωνα με τον ορισμό “άτομα με 
αναπηρίες είναι τα άτομα που έχουν μακροχρόνιες σωματικές, πνευματικές, διανοητικές ή αισθητηριακές 
διαταραχές, οι οποίες κατά την αλληλεπίδρασή τους με διάφορα εμπόδια δυνατόν να εμποδίσουν την 
πλήρη και αποτελεσματική συμμετοχή τους στην κοινωνία σε ίση βάση με άλλους”.  Επομένως, δεν 
καθορίζονται τα ιατρικά αίτια της αναπηρίας, ούτε σε περίπτωση που αυτά οφείλονται σε αόρατες ή 
σπάνιες παθήσεις, αλλά οι διαταραχές που αυτές τυχόν προκαλούν και σε αλληλεπίδραση με άλλους 
παράγοντες εμποδίζουν την κοινωνική ενσωμάτωση σε ίση βάση με τους υπόλοιπους ανθρώπους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2024 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου 
στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.012.03.028 και  23.06.012.03.029, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2023, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω ερωτήσεις και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με πληροφόρηση που εξασφαλίστηκε από την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, στην Κύπρο 
έχουν καταγραφεί μέχρι σήμερα πέραν των 270 ειδών μεταναστευτικών (αποδημητικών) πτηνών.  Από αυτά, 
τα 250 χρησιμοποιούν την Κύπρο ως σταθμό κατά τη μετανάστευσή τους, 35 είδη φωλεοποιούν και 
αναπαράγονται στην Κύπρο, ενώ 135 είδη διαχειμάζουν στην Κύπρο.  Σημειώνεται ότι κάποια από τα πιο 
πάνω είδη εμπίπτουν σε δύο ή περισσότερες κατηγορίες και είναι δυνατό ένα μέρος του πληθυσμού τους να 
μεταναστεύει, ενώ ένα άλλο μέρος να παραμένει στην Κύπρο καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου. 

3. Σημειώνεται ότι οι πληθυσμοί των μεταναστευτικών πτηνών που παρατηρούνται στην Κύπρο 
επηρεάζονται κυρίως από την κατάσταση διατήρησής τους (δηλαδή τον πληθυσμό του είδους στη 
γεωγραφική περιοχή προέλευσής τους και την επιτυχία αναπαραγωγής τους), αλλά και από άλλους 
πολύπλοκους αστάθμητους παράγοντες με πιο βασικούς τους πιο κάτω: 

• τις καιρικές συνθήκες που επικρατούν στις χώρες προέλευσής τους, 

• τις καιρικές συνθήκες που συναντούν κατά τη διάρκεια της μετανάστευσής τους, 
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• τις συνθήκες που θα βρουν στη χώρα παραμονής τους (Κύπρος) όπως η βροχόπτωση, η 
θερμοκρασία, οι άνεμοι, η ποσότητα και ποιότητα τροφής, καθώς και η ενόχληση που θα 
συναντήσουν και 

• τις συνθήκες στην ευρύτερη περιοχή της ανατολικής Μεσογείου αφού γίνονται και μετακινήσεις 
πληθυσμών από γειτονικές περιοχές κατά την περίοδο της διαχείμασης, π.χ. μετακινήσεις 
πτηνών από Τουρκία προς Κύπρο και αντίστροφα. 

4. Υδρόβια πουλιά όπως τα φλαμίνγκο, είδη πάπιας, γλάρων, αλκυόνες αλλά και παρυδάτια (ερωδιοί και 
μικρότερα είδη χαραδριών), χρησιμοποιούν τους αβαθείς κυρίως υγροτόπους και ακτές της Κύπρου 
(βραχώδεις και αμμώδεις αναλόγως των ειδών) όπως τις αλυκές της Λάρνακας και του Ακρωτηρίου, τις Λίμνες 
Παραλιμνίου και Ορόκλινης, αλλά και κάποιους υδατοφράκτες.  Οι πληθυσμοί των πιο πάνω ειδών εξαρτώνται 
επίσης και από την ύπαρξη νερού στους υγρότοπους αλλά και από την περίοδο που υπάρχει νερό σε αυτούς.  
Πληροφοριακά αναφέρεται ότι, οι αριθμοί των φλαμίνγκο κυμαίνονται από 2.000-3.000 την περίοδο 
Δεκεμβρίου-Φεβρουαρίου ώς και 20.000 σε κάποιες χρονιές. 

5. Περαιτέρω, μικρότερα είδη, κάποια από τα οποία αποτελούν σημαντικά θηράματα όπως οι τραχήλες 
(μόνο για ένα είδος της οικογένειας επιτρέπεται το κυνήγι στην Κύπρο) και κυρίως οι τσίχλες (για πέντε είδη της 
οικογένειας επιτρέπεται το κυνήγι στην Κύπρο), είναι συνήθως σχετικά άφθονα παρόλο που τα τελευταία 
χρόνια, λόγω κλιματικής αλλαγής κάποιες χρονιές οι πληθυσμοί τους που παρατηρούνται στην Κύπρο, είναι 
πολύ μειωμένοι. 

6. Από την άλλη, μικρά στρουθιόμορφα όπως ζευγαλάτες, κοκκινολαίμηδες, παπαδκιές, σπίνοι, 
μπασταρτοκάναρα, κ.λπ., έρχονται συνήθως σε μεγάλους αριθμούς που και αυτοί ποικίλουν για τους πιο πάνω 
λόγους.  Αυτά απαντώνται από αστικές περιοχές μέχρι δασώδεις, αναλόγως του είδους. 

7. Κάποια σπανιότερα είδη μπορεί να εμφανιστούν για να ξεχειμωνιάσουν όταν κάποια ακραία καιρικά 
φαινόμενα σε άλλες περιοχές, είναι δυνατό να τα «σπρώξουν» προς την Κύπρο.  Αυτά μπορεί να είναι είδη 
κύκνων, παπιών αλλά και μικρότερων ειδών που συνήθως ξεχειμωνιάζουν βορειοτέρα. 

8. Όσον αφορά το είδος Charadrius Leschenaultii («βραχοπλουμίδι») για το οποίο γίνεται αναφορά στην 
Ερώτησή σας με αρ. 23.06.012.03.029, απαντάται στην Κύπρο ως περαστικός επισκέπτης και είναι είδος που 
διαχειμάζει σε βραχώδεις ακτές της Κύπρου σε μικρούς σχετικά αριθμούς.  Ενδεικτικά παρατίθεται πιο κάτω η 
σχετική αφθονία του είδους την περίοδο 2021-2022.  Σημειώνεται ότι οι πιο κάτω αριθμοί αντιπροσωπεύουν 
την καταγραφή μιας συγκεκριμένης ημέρας στον αναφερόμενο μήνα του έτους και δεν αντιπροσωπεύουν το 
σύνολο του διαχειμάζοντος πληθυσμού του είδους στην Κύπρο. 

9. Για τους λόγους που έχουν αναφερθεί πιο πάνω, οι πληθυσμοί των πτηνών δεν είναι δυνατό να 
υπολογιστούν με ακρίβεια αφού αυτοί οι αριθμοί κάθε χρόνο μεταβάλλονται.  Η μεταβολή στους πληθυσμούς 
(οι πληθυσμοί πολλών μεταναστευτικών πτηνών είναι της τάξεως των μερικών εκατομμυρίων) όλων των 
πτηνών μπορεί να γίνει ακόμα και κατά τη διάρκεια μιας μέρας.  Για το λόγο αυτό, η Υπηρεσία Θήρας και 
Πανίδας διεξάγει καταμετρήσεις μέσω των οποίων εκτιμώνται οι τάσεις των πληθυσμών των ειδών. 

ΠΕΡΙΟΧΗ ΜΗΝΑΣ ΕΤΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ 

Παραλία Πάφου ΙΑΝ. 2021 3 

Λίμνη Παραλιμνίου ΜΑΡΤΙΟΣ 2021 3 

Παραλία Πάφου ΣΕΠΤ. 2021 3 

Αγία Θέκλα-ποταμός Λιοπετρίου ΣΕΠΤ. 2021 4 

Παραλία Πάφου ΟΚΤ. 2021 3 

Παραλία Πάφου ΝΟΕ. 2021 3 

Αγ.Τριάδα Παραλίμνι ΔΕΚ. 2021 4 

Παραλία Πάφου ΝΟΕ. 2022 3 

Αγία Θέκλα-ποταμός Λιοπετρίου ΜΑΡΤΙΟΣ 2022 1 

Αγία Θέκλα-ποταμός Λιοπετρίου ΣΕΠΤ. 2022 2 

Αγία Θέκλα-ποταμός Λιοπετρίου ΝΟΕ. 2022 6 

Παραλία Πάφου ΝΟΕ. 2022 2 

Αγ.Τριάδα Παραλίμνι ΔΕΚ. 2022 5 
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10. Στο Παράρτημα I, επισυνάπτεται ο πλήρης κατάλογος με όλα τα είδη που έχουν καταγραφεί στην 
Κύπρο.  Σημειώνεται ότι τα είδη που ξεχειμωνιάζουν έχουν σκιαστεί, ενώ η σχετική αφθονία τους επεξηγείται.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2024 της Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Αθηνάς Μιχαηλίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.045, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2023, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας αποστέλλω αυτούσια την απάντηση της Υφυπουργού 
Πολιτισμού, στην οποία διαβιβάστηκε το θέμα, λόγω αρμοδιότητας: 

 “Γενικότερα αναφέρεται ότι από τον εντοπισμό του αρχαίου ναυαγίου της Κυπροκλασικής 
περιόδου στα ανοιχτά του Μαζωτού το 2008, πραγματοποιήθηκαν μέχρι σήμερα, από την Ερευνητική 
Μονάδα Αρχαιολογίας του Πανεπιστημίου Κύπρου, συνολικά 9 ανασκαφικές αποστολές.  Ευρήματα από 
το ναυάγιο θα συμπεριληφθούν στο Νέο Κυπριακό Μουσείο όπου θα αναδειχθεί η σημαντική αυτή 
αρχαιολογική ανακάλυψη. 

2. Εξαιτίας της ανεύρεσης του ναυαγίου στη θάλασσα του Μαζωτού και της σταδιακής ανέλκυσης 
υλικού στην επιφάνεια, το Τμήμα Αρχαιοτήτων, το οποίο έχει αναλάβει τη συντήρηση και φύλαξη όλου 
του υλικού που ανασκάπτεται από το συγκεκριμένο ναυάγιο, προχώρησε στη δημιουργία Εργαστηρίου 
Συντήρησης Ενάλιων Αρχαιοτήτων σε εγκαταστάσεις του στην πόλη της Λάρνακας, στο οποίο 
συντηρούνται όλες οι ενάλιες αρχαιότητες που ανευρίσκονται στις θαλάσσιες ζώνες της Κύπρου. 

3. Επιπλέον, το Τμήμα Αρχαιοτήτων κατόπιν συνεννόησης με τον Δήμο Λάρνακας, αποφάσισε να 
προχωρήσει με την ίδρυση, στη Λάρνακα, του κρατικού Κέντρου Ενάλιων Αρχαιοτήτων, το οποίο θα 
περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, Μουσείο, Εργαστήρια Συντήρησης και Κέντρο Έρευνας Ενάλιων 
Αρχαιοτήτων. 

4. Σε συνεργασία με τον Δήμο Λάρνακας, το Τμήμα Αρχαιοτήτων, εξέτασε διάφορες επιλογές 
κρατικής ακίνητης περιουσίας και αφού εξασφάλισε τις απόψεις των υπόλοιπων εμπλεκόμενων 
αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων, έχει εκμισθώσει, για την ανέγερση του εν λόγω οικοδομήματος, 
έκταση γης 10 000 τ.μ. κοντά στην Αλυκή Λάρνακας.  Η θέση του σε χαμηλό οροπέδιο προσφέρει 
καθαρή ορατότητα προς την αλυκή και τη θάλασσα και είναι εύκολα προσβάσιμο από την πόλη της 
Λάρνακας και από το αεροδρόμιο. 

5. Η υλοποίηση του προαναφερθέντος Κέντρου θα συμβάλει στην ανάδειξη, προβολή, συντήρηση 
και διατήρηση της πανάρχαιας, διαχρονικής και σημαντικής σχέσης του κυπριακού πολιτισμού με τη 
θάλασσα, όπως επίσης στην προώθηση της έρευνας σε θέματα που αφορούν την ενάλια αρχαιολογία 
της Κύπρου και της ευρύτερης γεωγραφικής περιοχής. 

6. Η ίδρυση ενός Μουσείου Ενάλιων Αρχαιοτήτων στοχεύει όχι μόνο στην προβολή του 
αρχαιολογικού πλούτου του νησιού που σχετίζεται με τη θάλασσα αλλά στην ευρύτερη ανάδειξη, και κατ’ 
επέκταση προστασία, όλης της ενάλιας πολιτιστικής κληρονομιάς του νησιού.  Τα εκθέματα θα 
περιλαμβάνουν ποικίλα αντικείμενα τόσο από ενάλιες όσο και από χερσαίες ανασκαφές, προβάλλοντας 
την μακρόχρονη σχέση του νησιού μας με τη θάλασσα και το εμπόριο.  Αναπόσπαστο κομμάτι της 
ενάλιάς μας αρχαιολογίας αποτελούν τα ναυάγια που έχουν εντοπιστεί στα χωρικά ύδατα του νησιού 
μας.  Ως εκ τούτου, η συμπερίληψη των ευρημάτων από το ναυάγιο ανοικτά του Μαζωτού στα εκθέματα 
του Μουσείου είναι επιβεβλημένη αφού αυτό θα αποτελέσει μέρος της μουσειολογικής αφήγησης της 
έκθεσης.  Το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα αναθέσει σε αρχαιολόγο τη μελέτη του αρχαιολογικού υλικού. 

7. Σημειώνεται ότι στις 11 Νοεμβρίου 2023 η Υφυπουργός Πολιτισμού Δρ. Βασιλική Κασσιανίδου, η 
Έφορος Αρχαιοτήτων του Τμήματος Αρχαιοτήτων κα Ευτυχία Ζαχαρίου και η Αναπληρώτρια 
Καθηγήτρια στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και ανασκαφέας του ναυαγίου στο Μαζωτό, Δρ. Στέλλα 
Δεμέστιχα πραγματοποίησαν επιτόπια συνάντηση με το Κοινοτικό Συμβούλιο Μαζωτού.  Κατά τη 
διάρκεια της συνάντησης το Κοινοτικό Συμβούλιο Μαζωτού εξέφρασε την επιθυμία του για δημιουργία 
κέντρου ενημέρωσης για την ενάλια πολιτιστική κληρονομιά του Μαζωτού.  Συμφωνήθηκε όπως το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων παρέχει φωτογραφικό υλικό και βοήθεια στην εκπόνηση των κειμένων ενώ 
παράλληλα θα εξετάσει το ενδεχόμενο παραχώρησης στο Κοινοτικό Συμβούλιο Μαζωτού, μικρού 
αριθμού συντηρημένων αμφορέων (3-4 αμφορείς) από το εν λόγω ναυάγιο.  Οι αμφορείς θα 
παραχωρηθούν για έκθεση στο χώρο του Κοινοτικού Συμβουλίου, όταν ολοκληρωθεί ο σχεδιασμός και η 
υλοποίηση του εκθεσιακού χώρου, αφού προηγηθεί η εκπόνηση μελέτης από 
Μουσειολόγο/Μουσειογράφο, τον οποίο θα πρέπει να προσλάβει το Κοινοτικό Συμβούλιο Μαζωτού. 

8. Εν κατακλείδι σημειώνεται ότι το Υφυπουργείο Πολιτισμού και το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
αντιμετωπίζουν θετικά την προοπτική ανάδειξης και προβολής των παράκτιων και ενάλιων αρχαιοτήτων 
και εργάζεται προς αυτή την κατεύθυνση.”.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2024 της Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Αθηνάς Μιχαηλίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.062, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2023, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και σας αποστέλλω αυτούσια την απάντηση της 
Υφυπουργού Πολιτισμού, στην οποία διαβιβάστηκε το θέμα, λόγω αρμοδιότητας. 

 “Μπροστά από το αρχοντικό της Ευανθίας Πιερίδη στη Λάρνακα ανεγέρθηκε μεταλλική 
κατασκευή τύπου ημίκλειστου στεγάστρου, για την οποία το Τμήμα Αρχαιοτήτων είχε προβεί σε έντονες 
και επανειλημμένες γραπτές συστάσεις στον Δήμο Λάρνακας και στην Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, 
χωρίς ωστόσο αυτές να εμποδίσουν την ολοκλήρωση του στεγάστρου ο χώρος κάτω από το οποίο 
χρησιμεύει ως υπαίθριος χώρος εστίασης του εστιατορίου που στεγάζεται στο ισόγειο του Μνημείου. 

 2. Η θέση του Τμήματος Αρχαιοτήτων είναι να αντικατασταθεί το υφιστάμενο στέγαστρο με μια πιο 
μικρή, ελαφριά και διαμπερή κατασκευή και κυρίως πιο χαμηλή, ώστε να μην αποκρύπτεται η πρόσοψη 
του αρχοντικού. 

 3. Συγκεκριμένα, το Τμήμα Αρχαιοτήτων με επιστολή του, ημερομηνίας 6.10.2017, αποτάθηκε 
στην Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, ζητώντας ανάμεσα σε άλλα την απομάκρυνση της κατασκευής, 
καθότι αποτελεί προσβολή για το ιστορικό Μνημείο, και ζήτησε επίσης να επανέλθουν τροποποιημένα 
σχέδια σύμφωνα με τις παρατηρήσεις που υπέβαλε το Τμήμα Αρχαιοτήτων και να γίνουν αυστηρές 
συστάσεις στον χρήστη όπως μην προχωρήσει ξανά σε οποιαδήποτε εργασία ή επέμβαση στο Μνημείο, 
προτού εξασφαλιστεί η Άδεια της Διευθύντριας του Τμήματος Αρχαιοτήτων. 

 4. Επιπρόσθετα, στις 23.09.23 το Τμήμα Αρχαιοτήτων αποτάθηκε στον Δήμο Λάρνακας, ως την 
αρμόδια αρχή, για την αδειοδότηση στεγάστρων μπροστά από τα εμπορικά υποστατικά στη λεωφόρο 
Αθηνών και ζητήθηκε όπως λάβει τα απαραίτητα μέτρα για την αντικατάσταση της ογκώδους 
κατασκευής με ένα απλό στέγαστρο, χαμηλό ελαφρύ και διαμπερές που να μην αποκρύπτει την 
πρόσοψη ενός από τα πιο σημαντικά κτίρια της Λάρνακας.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2024 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.139, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Η οικοδομή, κτίσμα της δεκαετίας του 1950 με σημαντικά αρχιτεκτονικά χαρακτηριστικά, είχε 
συμπεριληφθεί στις εισηγήσεις μεταξύ του Δήμου Λάρνακας και του Κλάδου Διατήρησης του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως για να κηρυχθεί Διατηρητέα.  Η αίτηση απεστάλη, κατόπιν απόφασης της 
Επιτροπής Πολεοδομίας του Δήμου Λάρνακας, για διαβούλευση στον Διευθυντή του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(β) Στις 12/07/2023 οι ιδιοκτήτες υπέβαλαν πολεοδομική αίτηση με αρ. Κ247/23 για κατεδάφιση της 
οικοδομής. 

(γ) Ακολούθως, ενώ η διαδικασία εξέτασης της αίτησης βρισκόταν σε εξέλιξη, πραγματοποιήθηκε η 
κατεδάφιση της οικοδομής. 

2. Ως εκ τούτου, σε σχέση με τα ερωτήματα (1) και (2), το Δημοτικό Συμβούλιο Λάρνακας, μέσω του 
Νομικού του Συμβούλου, έχει καταχωρήσει αγωγή κατά των αιτητών στο Δικαστήριο, το οποίο θα αποφασίσει 
για οποιεσδήποτε ποινές εναντίον των ιδιοκτητών του ακινήτου. 

3. Τέλος, αναφορικά με το ερώτημα (3), η τυχόν μελλοντική υποβολή οποιοσδήποτε αίτησης για ανάπτυξη 
του τεμαχίου θα αντιμετωπιστεί στα πλαίσια της νομοθεσίας. 

4. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2024 της Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Αθηνάς Μιχαηλίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.157, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2023, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας αποστέλλω αυτούσια την απάντηση της Υφυπουργού 
Πολιτισμού, στην οποία διαβιβάστηκε το θέμα, λόγω αρμοδιότητας: 

 “To έργο προβλέπει την ενοποίηση των αρχαιολογικών χώρων Λάρνακας που βρίσκονται μεταξύ 
των οδών Κιλκίς, Κίμωνος, Αγίου Σπυρίδωνα, Αγίου Νεοφύτου και Λουζινιανών στη Λάρνακα, με 
απώτερο στόχο την ανάδειξη του αρχαίου λιμανιού του Κιτίου και του ψηφιδωτού που έχει εντοπιστεί 
στην οδό Αγίου Νεοφύτου (Κίτιον Περιοχή 10).  Η έναρξη της διαδρομής των επισκεπτών θα ξεκινάει 
από τον αρχαιολογικό χώρο του αρχαίου λιμανιού του Κιτίου και το Αρχαιολογικό Μουσείο Επαρχίας 
Λάρνακας και θα καταλήγει στο ψηφιδωτό του Ηρακλή στην οδό Αγίου Νεοφύτου. 
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2. Το έργο προωθείται σε συνεργασία με το Δήμο Λάρνακας ως Ανοικτός Αρχιτεκτονικός 
Διαγωνισμός.  Στην παρούσα φάση βρίσκεται σε εξέλιξη η ετοιμασία των εγγράφων για προκήρυξη του 
αρχιτεκτονικού διαγωνισμού από την Κριτική Επιτροπή που έχει συσταθεί για το θέμα.  Ολοκληρώθηκε 
επίσης η διαδικασία απαλλοτριώσεων των τεμαχίων που θα περιληφθούν στο έργο, καθώς έχει ήδη 
δημοσιευθεί γνωστοποίηση και διάταγμα απαλλοτρίωσης.  Εκκρεμεί η διαδικασία διάθεσης των 
αποζημιώσεων από το αρμόδιο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και η εγγραφή των τεμαχίων 
στο όνομα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

3. Με την ολοκλήρωση της πιο πάνω διαδικασίας, θα ξεκινήσει εντός των δύο επόμενων μηνών η 
κατεδάφιση οικίας εντός του τεμαχίου της οποίας θα γίνει ανασκαφική έρευνα.  Η ανασκαφή 
υπολογίζεται να διαρκέσει έξι μήνες και είναι απαραίτητη για την ολοκλήρωση των εγγράφων του 
διαγωνισμού.  O αρχιτεκτονικός διαγωνισμός υπολογίζεται να προκηρυχθεί πριν το τέλος του  2024.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2024 της Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Αθηνάς Μιχαηλίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.201, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2023, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Αποστόλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας διαβιβάζεται η ακόλουθη απαντητική επιστολή της 
Υφυπουργού Πολιτισμού:  

 “Στόχος του Υφυπουργείου Πολιτισμού είναι να γίνει προκήρυξη ανοικτού αρχιτεκτονικού διαγωνισμού 
(διεθνής διαγωνισμός) για ανέγερση νέου κτιρίου που θα στεγάσει την Κυπριακή Βιβλιοθήκη και για τον σκοπό 
αυτό ετοιμάζεται σημείωμα έργου με την τελική δαπάνη για έγκριση από το Υπουργείο Οικονομικών.  Στο 
παρόν στάδιο, το κτιριολογικό πρόγραμμα έχει οριστικοποιηθεί από Επαγγελματικό Σύμβουλο- Αρχιτέκτονα 
που έχει διοριστεί από το ΕΤΕΚ μετά από διαβούλευση με τη Συμβουλευτική Επιτροπή που κατέγραψε τις 
ανάγκες και απαιτήσεις ενός τέτοιου εξειδικευμένου κτιρίου. 

2. Αναφορικά με το νομικό καθεστώς της Κυπριακής Βιβλιοθήκης σημειώνεται ότι ιδρύθηκε με τον περί 
Κυπριακής Βιβλιοθήκης Νόμο 51/1987 και τροποποιήθηκε με τον Νόμο 589(Ι)/2022.  Αποτελεί μια ανεξάρτητη 
υπηρεσία κάτω από την άμεση αρμοδιότητα του Υφυπουργού Πολιτισμού.  Ο Νόμος 51/1987 προβλέπει για 
τον διορισμό επταμελούς Συμβουλευτικής Επιτροπής, η οποία συμβουλεύει τον Υπουργό και τον Διευθυντή της 
Βιβλιοθήκης για διάφορα θέματα που αφορούν την ανάπτυξη και λειτουργία της Βιβλιοθήκης. Σύμφωνα με τον 
παρόντα Νόμο και συγκεκριμένα το Άρθρο 5(1) υπάρχει οργανική θέση του Διευθυντή Κυπριακής Βιβλιοθήκης.  
Στην παρούσα φάση, η Κυπριακή Βιβλιοθήκη έχει επισήμως μόνο ένα άτομο τον Διευθυντή, ο οποίος διορίζεται 
από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας.  Ο Διευθυντής διοικητικά υπάγεται στο Τμήμα Σύγχρονου Πολιτισμού 
και αναλαμβάνει τη διοίκηση, οργάνωση και εποπτεία του προσωπικού της Κυπριακής Βιβλιοθήκης, η οποία 
λειτουργεί με προσωπικό (Βιβλιοθηκονόμους), που παραχωρείται από το Τμήμα Σύγχρονου Πολιτισμού. 

3. Αναγνωρίζοντας ότι στο παρόν στάδιο, η λειτουργία της Κυπριακής Βιβλιοθήκης δεν διέπεται από το 
κατάλληλο θεσμικό πλαίσιο και η ισχύουσα νομοθεσία θεωρείται ξεπερασμένη, το Υφυπουργείο Πολιτισμού 
στο πλαίσιο του εκσυγχρονισμού και της αναβάθμισης των δομών της, διερευνά τους κατάλληλους τρόπους με 
τους οποίους η Κυπριακή Βιβλιοθήκη θα ανταποκρίνεται αποτελεσματικά στην αποστολή και στους 
στρατηγικούς της στόχους. 

4. Ως εκ τούτου, έχουν ήδη αρχίσει διαβουλεύσεις με αρμόδιους φορείς όπως η Συμβουλευτική Επιτροπή 
της Κυπριακής Βιβλιοθήκης, η Κυπριακή Ένωση Βιβλιοθηκονόμων - Επιστημόνων Πληροφόρησης καθώς και 
Ακαδημαϊκά και Ερευνητικά Ιδρύματα με στόχο την εξεύρεση των πιο αποτελεσματικών λύσεων. 

5. Αναμένεται, μέσα στο επόμενο τρίμηνο, να ληφθούν οι αποφάσεις για το κατάλληλο νομικό καθεστώς 
λειτουργίας της Κυπριακής Βιβλιοθήκης και στη συνέχεια να προωθηθούν οι ενέργειες και οι απαιτούμενες 
διαδικασίες για τον τρόπο εφαρμογής του.”.»  

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2024 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Μάριου Χαρτσιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.210, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2023, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας διαβιβάζεται η ακόλουθη απαντητική επιστολή του 
Αρχιπυράρχου Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου:  

 “Σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 2.  Η Πυροσβεστική Υπηρεσία στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων της για την παροχή υπηρεσιών με 
στόχο πάντα να αντιμετωπίζει με επιτυχία και αποτελεσματικότητα τις συνεχόμενες προκλήσεις 
στον ελάχιστο δυνατό χρόνο καθ’ όλο το 24ωρο σε ολόκληρη την επικράτεια της Κ.Δ, έχει εντάξει 
στο Στρατηγικό της πρόγραμμα την ανέγερση του Νέου σύγχρονου Πυροσβεστικού Σταθμού σε 
στρατηγικό σημείο στην περιοχή της Αγίας Νάπας και την ανέγερση του Νέου Πυροσβεστικού 
Σταθμού Υπαίθρου στην περιοχή Πάχνας. 

  α.     Πυροσβεστικός Σταθμός Αγίας Νάπας 
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 Το έργο είναι υπό την εποπτεία και επίβλεψη του Τμήματος Δημοσίων Έργων το οποίο επί 
του παρόντος βρίσκεται υπό κατασκευή/υλοποίηση.  Η ημερομηνία προκήρυξης 
προφοράς ήταν στις 21/10/2022 ενώ οι εργασίες ανέγερσης σύμφωνα με το υπογραφέν 
συμβόλαιο ξεκίνησαν στις 19/05/2023 με χρόνο υλοποίησης, ολοκλήρωσης και παράδοσής 
του βάσει του συμβολαίου στις 13/05/2025 (30 μήνες για αποπεράτωση του έργου). 

Οι πιστώσεις για την υλοποίηση και ολοκλήρωση του έργου βρίσκονται στον ΜΔΠ (2024-
2026) της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας - Κόστος Ανέγερσης €6,9 εκ. 

  β.     Πυροσβεστικός Σταθμός Υπαίθρου Πάχνας 

 Έχει δρομολογηθεί η ανέγερση του Πυροσβεστικού Σταθμού Υπαίθρου Πάχνας με κόστος 
ανέγερσης €720,000.  Επί του παρόντος γίνεται η μελέτη και εκπόνηση αρχιτεκτονικών 
σχεδίων. 

 Το όλο θέμα χειρίζεται αποκλειστικά ο Διευθυντής του Τμήματος Δημοσίων Έργων σε 
στενή συνεργασία με τον Κοινοτάρχη Πάχνας.   

 Αναμενόμενη Ημερομηνία Προκήρυξης Προσφορών: Ιούνιος 2024.  Χρόνος 
αποπεράτωσης και παράδοσης έργου: 18 μήνες.  Οι πιστώσεις για την υλοποίηση και 
ολοκλήρωση του έργου βρίσκονται στον ΜΔΠ (2024-2026) της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας. 

3. Για ενημέρωσή σας, παρακαλώ.”.»    

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2024 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μάκη Κεραυνού στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.272, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2024, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2024 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.295, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2024, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κάρουλλα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και όσον αφορά την ανάγκη παραχώρησης οικοπέδων σε νεαρά 
ζευγάρια στις ακριτικές κοινότητες Άχνας, Αυγόρου και Αγίου Γεωργίου Αχερίτου και τη συνεργασία με τον 
ΚΟΑΓ για παραχώρηση κρατικής γης για ανέγερση κατοικιών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Σχέδιο Παραχώρησης Οικοπέδων Αυτοστέγασης έχει τερματιστεί με Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερομηνίας 29/4/2013.  Σε πολύ συγκεκριμένες περιπτώσεις, το Υπουργικό Συμβούλιο 
αποφάσισε την κατ’ εξαίρεση διάθεση οικοπέδων αυτοστέγασης, λαμβάνοντας υπόψη τις ιδιαιτερότητες 
της κάθε Κοινότητας.  Συγκεκριμένα, με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με ημερομηνία 7/5/2020 
εγκρίθηκε κατ’ εξαίρεση ο διαχωρισμός κρατικών οικοπέδων στις Κοινότητες Αχερίτου και Άχνας, 
λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι το σύνολο των οικιστικών μονάδων και στις δύο Κοινότητες εμπίπτει 
στα όρια Συνοικισμών Αυτοστέγασης και μόνο πολύ μικρός αριθμός ευρίσκεται σε ιδιωτική γη. 

(β) Το Υπουργείο Εσωτερικών επιθυμεί τη στήριξη και ενίσχυση των κατοίκων των ακριτικών Κοινοτήτων 
Άχνας, Αυγόρου και Αγίου Γεωργίου Αχερίτου ώστε να παραμείνουν στις Κοινότητές τους και αντικρίζει 
θετικά την οποιαδήποτε συνεργασία του κράτους με τον Κυπριακό Οργανισμό Ανάπτυξης Γης προς 
επίτευξη του πιο πάνω σκοπού. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο.  Δεν θα προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο.   

 Εδώ υπάρχει εισήγηση εκ μέρους όλων των κομμάτων όπως εγγραφεί προς συζήτηση στο Κεφάλαιο Δ΄ 
το ακόλουθο θέμα:  «Η στεγαστική πολιτική στην Κύπρο και οι ανάγκες στέγασης».   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

 Το θέμα εγγράφεται. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων θα οριστεί, όταν είμαστε έτοιμοι. 

 [Στις 8 Μαρτίου κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της εικοστής συνεδρίας της Τρίτης Συνόδου της 
Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου του σώματος:  

 Η Πρόεδρος της Βουλής συγκαλεί συνεδρία της ολομέλειας του σώματος την Πέμπτη, 14 Μαρτίου  
2024, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
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 1.  Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2024 
Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.048-2024). 

 2.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας 
Καζίνου Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.050-2024). 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 
2024 Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.037-2024). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2024 
Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.054-2024). 

 5.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2024 
Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.062-2024). 

 6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
του 2024 Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.063-2024). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2024 Νόμος 
του 2024.  
(Αρ. Φακ. 23.01.065.039-2024). 

 8.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2024 Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.044-2024). 

 9.  Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.020-2024). 

 10.  Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2024.  
(Πρόταση νόμου των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, και Νίκου Σύκα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.065.023-2024). 

 11.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.029-2024). 

 12.  Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.068-2023). 

 13.  Οι περί της Εξαγωγής, Διαμεσολάβησης και Παροχής Τεχνικής 
Βοήθειας σε σχέση με Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός Εξοπλισμός) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.057-2023). 

 14.  Σχέδιο ψηφίσματος για τη συμμετοχή των γυναικών στην ειρήνη και 
την ασφάλεια. 
(Υποβλήθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

ΠΡΟΣ ΑΠΟΣΥΡΣΗ 15.  Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της  
Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
Δραστηριότητες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024.  
(Πρόταση νόμου του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.065.017-2024). 

 16.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου - Θέση Γενικού Διευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.001-2024). 

 17.  Οι περί Προϊόντων Λίπανσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.002-2024). 

 18.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Απονομή Ηθικών Αμοιβών) 
Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.005-2024). 

 19.  Οι περί Εθνικής Φρουράς (Απονομή Ηθικών Αμοιβών) Κανονισμοί 
του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.006-2024). 

 20.  Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.010-2024). 

 21.  Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου (Ταμείο 
Ευημερίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.011-2024). 

 22.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.063-2023). 

 23.  Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.064-2023). 

 24.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Εγκαταστάσεις Υγρών 
Πετρελαιοειδών) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.065-2023). 

 25.  Οι περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου (Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.069-2023). 

 26.  Οι περί της Διαχείρισης του Δημόσιου Χρέους (Ανάθεση επιπλέον 
Καθηκόντων) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.042-2023). 

 27.  Οι περί Συγκρότησης και Λειτουργίας (Διαδικασία Εκλογών, 
Διορισμοί και Άλλα Συναφή Θέματα) των Οργάνων και 
Αξιωματούχων του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.004-2023). 

 28.  Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.005-2023). 

 29.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.008-2023). 

 30.  Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Μητρώο 
Μελετητών και Επιβλέποντων Μηχανικών) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.009-2023). 

 31.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Διοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.004-2022). 

 32.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό 
Προσωπικό) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.006-2022). 

 33.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.059.009-2022). 

 34.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.010-2022). 

 35.  Οι περί Κτηματομεσιτών (Τέλη) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.013-2022). 

 36.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.025-2022). 

 37.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.027-2022). 

 38.  Οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.046-2022). 

 39.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Διατήρηση Σκύλων 
για Ιδιωτικούς Μη Εμπορικούς Σκοπούς) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.065-2022). 

 40.  Οι περί της Αρχής Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
Δικαιωμάτων Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.066-2022). 

 41.  Οι περί της Συλλογικής Διαχείρισης των Δικαιωμάτων Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων καθώς και για τη 
Χορήγηση Πολυεδαφικών Αδειών για Επιγραμμικές Χρήσεις 
Μουσικών Έργων (Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.067-2022). 

 42.  Οι περί Εγγραφής και Ρύθμισης των Υπηρεσιών Ορκωτού 
Μεταφραστή Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.075-2022). 

 43.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.076-2022). 

 44.  Οι περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.077-2022). 

 45.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής 
Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.080-2022). 

 46.  Οι περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.081-2022). 

 47.  Οι περί Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.087-2022). 

 48.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Πολεοδομικό Συμβούλιο) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.096-2022). 

 49.  Οι περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.099-2022). 

 50.  Οι περί της Διαχείρισης της Εκτέλεσης Δημοσίων Συμβάσεων και 
των Διαδικασιών Αποκλεισμού των Οικονομικών Φορέων από 
Διαδικασίες Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.058.013-2021). 

 51.  Οι περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες Εκπομπής Ήχου και Τέλη) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.056-2021). 

 52.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές Εξετάσεις και Ιατρική 
Περίθαλψη) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.061-2021). 

 53.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών Μέτρων) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

 54.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.057-2020). 

 55.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.111-2020). 

 56.  Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.117-2020). 

 57.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και Άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που 
Προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

 58.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε Περιπτώσεις Παρουσίας 
Κυανίου σε Λίμνη Τελμάτων και περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ 
Κυανίου) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

 59.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

 60.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

 61.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

 62.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

 63.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων και 
του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και για 
Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

 64.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

 65.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

 66.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 67.  Οι περί Ζωνών Ασφαλείας Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.018-2023). 
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 68.  Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.019-2023). 

 69.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.029-2023). 

 70.  Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.033-2023). 

 71.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.034-2023). 

 72.  Οι περί Ελεγχόμενων Ειδών (Ενδοενωσιακή Μεταφορά Προϊόντων 
Συνδεόμενων με τον Τομέα της Άμυνας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.013-2023). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022). 

 2. «Αξιολόγηση της μέχρι σήμερα πορείας υλοποίησης του Γενικού 
Συστήματος Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας). 
(9.11.2023). 
(Αρ. Φακ. 23.05.056.001). 

 3. «Η στεγαστική πολιτική στην Κύπρο και οι ανάγκες στέγασης». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(29.2.2024). 
(Αρ. Φακ. 23.05.056.002).] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Καλό ξημέρωμα.  Καλή σας μέρα. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  

(Ώρα λήξης: 1.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Δημητρίου Αννίτα  Μαυρίδης Μάριος 

(Πρόεδρος Βουλής) Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 
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Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δημητρίου Δημήτρης Σύκας Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τσιρίδου Φωτεινή 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Λουκαΐδης Γιώργος 

Δαμιανού Άριστος Νικολάου Μαρίνα 

Καυκαλιάς Αντρέας Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κουκουμάς Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κυπριανού Άντρος Χριστόφιας Χρίστος  

Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

Παπαγιάννης Λίνος  

ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα 

Αποστόλου Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

ΔΗΠΑ-Συνεργασία 

Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος Τρυφωνίδης Αλέκος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Παπαδούρης Σταύρος 

Ανεξάρτητοι 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Θεμιστοκλέους Ανδρέας 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ Σελ. 

1. Αναφορά της Προέδρου της Βουλής στη θυσία του Γρηγόρη Αυξεντίου και στην Παγκόσμια 
Ημέρα Σπάνιων Παθήσεων. 

1483 

2. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων:  

 α. Συμμετοχή του κ. Μιχάλη Γιακουμή, αναπληρωματικού μέλους της κυπριακής 
αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Οργανισμού για την Ασφάλεια και 
τη Συνεργασία στην Ευρώπη και μέλους του Δικτύου Νέων Βουλευτών της Συνέλευσης, 

1484 
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σε συνάντηση του δικτύου στη Βιέννη.   

β. Συμμετοχή του κ. Γιώργου Λουκαΐδη στις εργασίες της 14ης Συνόδου της Ολομέλειας της 
Ασιατικής Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης στο Μπακού.   

γ. Συμμετοχή μελών της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του 
Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (Ειρήνη Χαραλαμπίδου, 
ως επικεφαλής, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Χρίστος Σενέκης) στην 23η Χειμερινή 
Συνάντηση της Συνέλευσης στη Βιέννη. 

 

1484 

1484 

3. Ανακοίνωση από την Πρόεδρο της Βουλής αλλαγής στη σύνθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

1485 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Νικόλας 
Παπαδόπουλος, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Αλέκος Τρυφωνίδης, Λίνος 
Παπαγιάννης, Σταύρος Παπαδούρης, Ζαχαρίας Κουλίας, Αβέρωφ Νεοφύτου, Μαρίνος 
Σιζόπουλος, Κώστας Κώστα, Άντρος Κυπριανού, Χάρης Γεωργιάδης, Πανίκος Λεωνίδου, 
Πρόεδρος, Μαρίνος Μουσιούττας, Άριστος Δαμιανού, Παύλος Μυλωνάς, Δημήτρης Δημητρίου, 
Μάριος Καρογιάν) για κήρυξη του νομοσχεδίου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2024» ως επείγοντος και απόφαση για κήρυξή του ως επείγοντος. 

1485 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για τη Συμπαραγωγή Ταινιών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2023», αγορεύσεις και συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Νικόλας 
Παπαδόπουλος, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Άντρος Κυπριανού, Χρίστος Χριστοφίδης, Μαρίνος 
Σιζόπουλος, Αλεξάνδρα Ατταλίδου,  Μάριος Καρογιάν, Χρίστος Χρίστου, Μαρίνα Νικολάου, 
Χάρης Γεωργιάδης, Γιώργος Κουκουμάς), ψήφισή του σε νόμο και δικαιολόγηση αρνητικής 
ψήφου από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη. 

1506 

6. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Συμβούλων ή Άλλων 
Συνεργατών Καθορισμένων Αξιωματούχων της Δημοκρατίας (Κριτήρια Επιλογής για την 
Παροχή Υπηρεσιών) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2023» και για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμβούλων-Συνεργατών των Μελών της Κυβέρνησης Νόμος του 2023», απόσυρση της 
πρότασης νόμου, συζήτηση (Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Άντρος Κυπριανού, Πανίκος Λεωνίδου, 
Σταύρος Παπαδούρης, Γιώργος Λουκαΐδης, Μαρίνος Σιζόπουλος, Ανδρέας Πασιουρτίδης, 
Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Μαρίνος Μουσιούττας, Νικόλας Παπαδόπουλος, Ειρήνη 
Χαραλαμπίδου, Δημήτρης Δημητρίου) και ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

1519 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδρύσεως Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου και 
για Συναφή Θέματα Νόμος του 2023», αγορεύσεις (Νικόλας Παπαδόπουλος, Μαρίνος 
Μουσιούττας, Μαρίνος Σιζόπουλος, Λίνος Παπαγιάννης, Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Σταύρος 
Παπαδούρης, Σωτήρης Ιωάννου, Χρύσανθος Σαββίδης, Μαρίνα Νικολάου, Νίκος Σύκας, 
Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν, Άριστος Δαμιανού, Ονούφριος Κουλλά, 
Γιώργος Λουκαΐδης, προεδρεύων (Ζαχαρίας Κουλίας), Κυριάκος Χατζηγιάννης, Παύλος 
Μυλωνάς, Πανίκος Λεωνίδου, Δημήτρης Δημητρίου) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί Ίδρυσης Υφυπουργείου Μετανάστευσης και Διεθνούς Προστασίας και Συναφών Θεμάτων 
Νόμος του 2024». 

1544 

8.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 
2024 Νόμος του 2024», αγορεύσεις (Μαρίνος Σιζόπουλος, Χρύσανθος Σαββίδης, Μιχάλης 
Γιακουμή, Γιώργος Λουκαΐδης, Ευθύμιος Δίπλαρος) και ψήφισή του σε νόμο. 

1580 

9.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
του 2024 Νόμος του 2024», αγορεύσεις (Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Σάβια Ορφανίδου, 
Χαράλαμπος Πάζαρος, Χρύσανθος Σαββίδης, Μαρίνα Νικολάου, Μιχάλης Γιακουμή, Ζαχαρίας 
Κουλίας, Γιώργος Λουκαΐδης, Ευθύμιος Δίπλαρος, Αλεξάνδρα Ατταλίδου) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

1595 

10.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024», 
συζήτηση (Σταύρος Παπαδούρης, Σωτήρης Ιωάννου, Μιχάλης Γιακουμή, Κώστας Κώστα, 
Ζαχαρίας Κουλίας, Ανδρέας Πασιουρτίδης, Χρύσης Παντελίδης, Ονούφριος Κουλλά, Πανίκος 
Λεωνίδου, Γιώργος Λουκαΐδης, Νίκος Τορναρίτης, Κυριάκος Χατζηγιάννης) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

1611 

11.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης του 2024 Νόμος του 2024» και ψήφισή του σε νόμο. 

1625 



 

1688 

12.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 
2024 Νόμος του 2024» και ψήφισή του σε νόμο. 

1629 

13.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 4) Κανονισμοί του 2023» και «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για 
Ενδοκοινοτικές Εξ Αποστάσεως Πωλήσεις Αγαθών, για Παραδόσεις Αγαθών εντός της 
Δημοκρατίας που Πραγματοποιούνται Μέσω Ηλεκτρονικών Διεπαφών που Διευκολύνουν τις 
Παραδόσεις Αυτές και για Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενα στον Φόρο Πρόσωπα 
Εγκατεστημένα εντός της Δημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένα στο Κράτος Μέλος 
Κατανάλωσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023» και έγκρισή τους. 

1632 

14.  Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023», οι 
παρατηρήσεις των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και Σταύρου Παπαδούρη και ψήφισή της σε νόμο 
με τον τίτλο «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024». 

1634 

15.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
του 2024 Νόμος του 2024» και ψήφισή του σε νόμο. 

1637 

16.  Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023», συζήτηση (Πρόδρομος Αλαμπρίτης, Χρίστος 
Χριστοφίδης, Χρύσανθος Σαββίδης, Μαρίνος Μουσιούττας, Αντρέας Καυκαλιάς) και ψήφισή 
της σε νόμο. 

1640 

17.  Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Λειτουργίας Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023», συζήτηση 
(Χρύσης Παντελίδης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Σταύρος Παπαδούρης, Μιχάλης Γιακουμή, 
Πρόεδρος, Κώστας Κώστα) και ψήφισή της σε νόμο. 

1648 

18.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024», οι 
παρατηρήσεις των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και Κώστα Κώστα και ψήφισή του (με αρ. 3). 

1653 

19.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 
Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2024» και «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2024» και έγκρισή τους. 

1659 

20.  Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Προστασίας της Μητρότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2024» και «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024», 
αγορεύσεις (Αντρέας Καυκαλιάς, Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Ανδρέας Αποστόλου, Μαρίνος 
Μουσιούττας, Σάβια Ορφανίδου) και ψήφισή τους σε νόμους, του δεύτερου με τον τίτλο «Ο 
περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024». 

1660 

21.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2024», οι παρατηρήσεις του κ. Αντρέα Καυκαλιά και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

1667 

22.  Ερωτήσεις βουλευτών:  

 - Πειθαρχικές υποθέσεις ανώτερων αξιωματικών της Αστυνομίας σε προαφυπηρετική 
άδεια. 

1671 

 - Αποζημίωση εθελοντριών υπαξιωματικών. 1671 

 - Διαδικασίες αξιολόγησης για έγκριση εκπαιδευτικού υλικού σε σχολικές μονάδες με 
δωρεά. 

1672 

 - Τα υλικά που χρησιμοποιήθηκαν για την κατασκευή παραλιακού πεζόδρομου που τώρα 
είναι σε κακή κατάσταση. 

1672 

 - Σχέδια δημιουργίας φωτοβολταϊκού πάρκου σε τεμάχιο αναδασμού στο Μαρώνι. 1672 

 - Φύτευση δέντρων από το Τμήμα Δασών. 1672 

 - Προγραμματισμός για την αναβάθμιση της τεχνικής εκπαίδευσης. 1672 

 - Εγκατάσταση ανελκυστήρων σε πολυκατοικίες στους προσφυγικούς συνοικισμούς. 1672 

 - Ύψος ενοικίων τουρκοκυπριακών υποστατικών και τεμαχίων γης. 1673 

 - Χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης της νομοθεσίας για τη ρύθμιση παροχής 
ανακουφιστικής φροντίδας και το νομοσχέδιο για τα κέντρα αποθεραπείας και 
αποκατάστασης. 

1673 

 - Λιανική πώληση φιαλών υγραερίου. 1673 



 

1689 

 - Χορήγηση αδειών ταξί. 1673 

 - Ανάγκη ανανέωσης των συμβάσεων έκτακτων δεσμοφυλάκων στις Κεντρικές Φυλακές. 1673 

 - Χορήγηση τίτλων ιδιοκτησίας και πιστοποιητικών μίσθωσης σε εκτοπισμένους 
δικαιούχους. 

1674 

 - Το ενδεχόμενο συμμετοχής της Κύπρου στη στρατιωτική επιχείρηση «EUNAVFOR 
ASPIDES». 

1674 

 - Ψηφιοποίηση διαδικασίας υποβολής αιτήσεων για την κρατική φοιτητική μέριμνα. 1674 

 - Εξοικονόμηση ποσού στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και 
Νεολαίας και αξιοποίησή του. 

1674 

 - Εκπαίδευση των οργανωμένων οπαδών και διαμόρφωση κόσμιας οπαδικής 
συμπεριφοράς. 

1674 

 - Επιβαρύνσεις «ΜΕΜΟ» σε περιουσίες στα κατεχόμενα. 1674 

 - Συζήτηση για την αλλαγή του ευρωπαϊκού κανονισμού για τη γεωγραφική ένδειξη σε 
προϊόντα κρασιού, αλκοόλ και αγροτικά προϊόντα. 

1675 

23.  Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 - Κοινωνικές παροχές σε πάσχοντες από σπάνιες ή/και αόρατες ασθένειες. 1675 

 - Στοιχεία για τα αποδημητικά πουλιά που διαχειμάζουν στην Κύπρο. 1675 

 - Στοιχεία για το πουλί «βραχοπλουμίδι» στην Κύπρο. 1675 

 - Στέγαση στον Μαζωτό των ευρημάτων του ναυαγίου που ανευρέθηκε στη θαλάσσια 
περιοχή του. 

1677 

 - Η ανάδειξη της αρχιτεκτονικής του διατηρητέου αρχοντικού στη λεωφόρο Αθηνών στη 
Λάρνακα. 

1678 

 - Παράνομη κατεδάφιση υποψήφιας διατηρητέας κατοικίας στη Λάρνακα. 1678 

 - Ενοποίηση αρχαιολογικών χώρων στη Λάρνακα. 1678 

 - Αναβάθμιση της Κυπριακής Βιβλιοθήκης. 1679 

 - Νέοι πυροσβεστικοί σταθμοί στην Αγία Νάπα και την Πάχνα. 1679 

 - Ευρήματα έκθεσης για λάθος κρατική χορηγία σε μη δικαιούχες εταιρείες κατά την 
περίοδο της πανδημίας (εμπιστευτική απάντηση).  

1680 

 - Ανάγκη παραχώρησης οικοπέδων σε νεαρά ζευγάρια εκτοπισμένων στις κοινότητες 
Άχνας, Αυγόρου και Αγίου Γεωργίου Αχερίτου και το ενδεχόμενο συνεργασίας με τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης. 

1680 

24. Ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας. 1680 

25. Παρουσίες βουλευτών και αντιπροσώπων θρησκευτικών ομάδων. 1685 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


